
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 3938 
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Μ. Χατζηιωαννί-

δου, Ν. Μηταράκη και Π. Σαράκη, σελ. 3822, 3852, 3881 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Κολέγιο  Ίχθους του Βίνενταλ της Ολλανδίας
(Ichthus College Veenendaal), σελ. 3854 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3817, 3819, 3821,
3822, 3826, 3827, 3828, 3829, 3831, 3834, 3836, 3837, 3839,
3840, 3841, 3842, 3846, 3847, 3848, 3849, 3852, 3855, 3856,
3857, 3858, 3859, 3861, 3862, 3864, 3866, 3867, 3868, 3869,
3870, 3871, 3872, 3873, 3874, 3879, 3881, 3882, 3883, 3885,
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3906, 3907, 3908, 3909, 3910, 3911, 3912, 3938 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Τε-

τάρτης 4 Οκτωβρίου 2023, σελ. 3838 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
i. Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας

Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών «Αναµόρφωση του
συστήµατος διακυβέρνησης Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης α' και β' βαθµού, κατάργηση νοµικών προσώπων δη-
µοσίου δικαίου δήµων, παρακολούθηση επιδόσεων τοπικής
αυτοδιοίκησης, οικονοµική και διοικητική διαχείριση οργανι-
σµών τοπικής αυτοδιοίκησης, ευζωία των ζώων συντροφιάς,
κατασκευή και αναβάθµιση λειτουργούντων χερσαίων συνο-
ριακών σταθµών και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Εσω-
τερικών», σελ. 3817 

ii. H Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας
«Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορο-
νοϊού, την ενίσχυση της προστασίας της δηµόσιας υγείας
και των υπηρεσιών υγείας, το ηλεκτρονικό σύστηµα παρα-
κολούθησης-διακίνησης φαρµάκων, την ενιαία λίστα χει-
ρουργείων και άλλες επείγουσες διατάξεις», σελ. 3852 

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-
θρων, της τροπολογίας και του συνόλου του σχεδίου νόµου
του Υπουργείου Εσωτερικών: «Αναµόρφωση του συστήµα-
τος διακυβέρνησης Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης α'
και β' βαθµού, κατάργηση νοµικών προσώπων δηµοσίου δι-
καίου δήµων, παρακολούθηση επιδόσεων τοπικής αυτοδιοί-
κησης, οικονοµική και διοικητική διαχείριση οργανισµών
τοπικής αυτοδιοίκησης, ευζωία των ζώων συντροφιάς, κα-
τασκευή και αναβάθµιση λειτουργούντων χερσαίων συνο-
ριακών σταθµών και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου
Εσωτερικών», σελ. 3817 - 3917 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ.  3858 - 3880
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 3901 - 3938
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 3880 - 3901
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ.  3817 - 3841

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ. , σελ. 3841 – 3858

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 3861, 3864
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 3859, 3861, 3862, 3864, 

3866, 3867, 3868, 3869, 
3870, 3871, 3872, 3873, 
3874, 3879

ΒΟΡΙΔΗΣ Μ., σελ. 3848
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 3882, 3903
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 3901, 3906, 3907, 3908, 

3909, 3910, 3911, 3912, 
3938

ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Α. , σελ. 3882
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 3839, 3840, 3848, 3849
ΚΥΡΙΑΚΗΣ Σ. , σελ. 3847
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 3881, 3882, 3883, 3885, 
3886, 3887, 3888, 3891, 
3896, 3897, 3898, 3899, 
3901

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 3882, 3883

ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 3872, 3873
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 3817, 3819, 3821, 3822, 

3826, 3827, 3828, 3829, 
3831, 3834, 3836, 3837, 
3839, 3840, 3841

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 3842, 3846, 3847, 3848, 
3849, 3852, 3855, 3856, 
3857, 3858

ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 3849, 3861
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 3821, 3911
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 3839, 3848
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 3873
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 3839, 3840, 3872, 3885

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 3866, 3867
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 3895
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 3828, 3908
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 3834, 3836, 3837
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 3847, 3848, 3861
ΒΛΑΧΑΚΟΣ Ν. , σελ. 3906
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 3880
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ., σελ. 3846, 3847, 3849, 3850
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 3885, 3889
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 3878, 3888
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 3900, 3901
ΓΙΩΡΓΟΣ Ι. , σελ. 3869
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 3855
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 3827, 3908
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 3874
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 3897, 3898
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 3864
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ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 
σελ. 3829, 3907

ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 
σελ. 3875, 3876

ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 3837, 3888, 3890, 3896, 
3897

ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 3836, 3838, 3840, 3848, 
3849, 3864

ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 3902
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 3909
ΚΕΡΑΜΕΩΣ Ν., σελ. 3867
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 3870
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 3898, 3899
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 3846, 3847, 3868
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 3882, 3883, 3884
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 3841
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 3859, 3867
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 3822, 3903
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ., σελ. 3831, 3834, 3848, 3851, 

3887, 3888, 3889, 3890, 
3895, 3898, 3909, 3910, 
3912

ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 3836, 3858
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 3850, 3851
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 3905
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 3881
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 3845, 3846, 3904
ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ Σ. , σελ. 3887
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 3872
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 3903
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 3852
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 3859
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3817, 3911
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 3891
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Α. , σελ. 3856
ΠΑΠΑΣ Θ. , σελ. 3894
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 3851
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 3886
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 3837, 3845, 3846, 3862, 

3884
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 3819, 3821, 3846, 3858, 

3910, 3911
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 3879
ΣΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 3826, 3908
ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ Μ. , 

σελ. 3892
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 3877
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 3899
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 3901
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 3890, 3891
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 3839, 3840, 3842, 3849, 

3850, 3854, 3855
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 3905
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 3877
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 3842, 3845, 3846
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 3839, 3840, 3841, 3871, 

3872, 3885
ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ Π. , σελ. 3893
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 3857

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 3868
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Δ. , σελ. 3850, 3858



Αθήνα, σήµερα στις 3 Οκτωβρίου 2023, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν προχωρήσουµε στην ηµερήσια διάταξη, επιτρέψτε µου
να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. 

Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και
Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών: «Αναµόρφωση του συστήµατος διακυ-
βέρνησης Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού,
κατάργηση νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου δήµων, παρα-
κολούθηση επιδόσεων τοπικής αυτοδιοίκησης, οικονοµική και δι-
οικητική διαχείριση οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης, ευζωία
των ζώων συντροφιάς, κατασκευή και αναβάθµιση λειτουργού-
ντων χερσαίων συνοριακών σταθµών και λοιπές διατάξεις του
Υπουργείου Εσωτερικών».

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Ανα-
µόρφωση του συστήµατος διακυβέρνησης Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού, κατάργηση νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου δήµων, παρακολούθηση επιδόσεων τοπικής
αυτοδιοίκησης, οικονοµική και διοικητική διαχείριση οργανισµών
τοπικής αυτοδιοίκησης, ευζωία των ζώων συντροφιάς, κατασκευή
και αναβάθµιση λειτουργούντων χερσαίων συνοριακών σταθµών
και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Εσωτερικών».

Η διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
27ης Σεπτεµβρίου 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και της τρο-
πολογίας. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε.
Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ.

Ανδρέας Νικολακόπουλος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα ένα σχέδιο νόµου το οποίο έρχεται να διορθώσει πολλές
από τις δυσλειτουργίες και τις παθογένειες που έχουµε διαπι-

στώσει κατά τη λειτουργία των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης. Είναι παθογένειες και δυσλειτουργίες που συζητάµε χρόνια
και εµφανίζονται µε ένταση σε κάθε µεγάλη κρίση, σε κάθε µε-
γάλη πρόκληση. Όχι µόνο δεν επιλύθηκαν, αλλά πολλαπλασιά-
στηκαν µε την εφαρµογή της απλής αναλογικής, τις συνέπειες
της οποίας προσπαθήσαµε να θεραπεύσουµε µε προηγούµενη
νοµοθετική παρέµβαση και εξαλείφουµε πλήρως µε το παρόν
σχέδιο νόµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται
να καλύψει την ανάγκη για περισσότερη διαφάνεια, περισσότερη
λογοδοσία, καλύτερη και πιο ορθολογική διαχείριση οικονοµικών
πόρων, πιο αποτελεσµατική και ευέλικτη λειτουργία, καλύτερη
αξιοποίηση ανθρώπινου δυναµικού, µεγαλύτερη και πιο ουσια-
στική συµµετοχή των εκλεγµένων συµβούλων, αλλά και καλύτερη
συνεργασία µεταξύ όλων των βαθµών της τοπικής αυτοδιοίκησης
και του κεντρικού κράτους.

Έρχεται τώρα και όχι µετά τις προσεχείς αυτοδιοικητικές εκλο-
γές, όχι µόνο γιατί αυτό επιτάσσει η νοµολογία του Συµβουλίου
της Επικρατείας, αλλά γιατί η σωστή νοµοθέτηση από πλευράς
Κυβέρνησης δεν µπορεί να γίνεται µε βάση τα αποτελέσµατα των
εκλογών, µε βάση το πόσοι δήµαρχοι και περιφερειάρχες θα είναι
προσκείµενοι στην Κυβέρνηση, αλλά µε βάση την ορθότητα των
διατάξεων και την επίτευξη του σκοπού για οµαλή, εύρυθµη και
διαφανή λειτουργία, καθαροί και γνωστοί από πριν οι όροι. Οι δη-
µοτικές και περιφερειακές αρχές που θα εκλεγούν, θα γνωρίζουν
από πριν και θα προετοιµαστούν για τον τρόπο διακυβέρνησης
των δήµων και των περιφερειαρχών για την αυτοδιοικητική πε-
ρίοδο που αρχίζει από 1-1-2024 και διαρκεί ως 31-12-2028.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο στοχεύει στη
βελτίωση της διοίκησης και της λειτουργίας των δήµων και των
περιφερειών της χώρας, µε όρους διαφάνειας και δηµόσιας λο-
γοδοσίας. Γι’ αυτόν τον λόγο εισάγονται δύο σηµαντικές καινο-
τοµίες, δύο σηµαντικές καινοτόµες διαδικασίες. Προβλέπεται η
σύγκλιση ειδικής συνεδρίασης λογοδοσίας δηµοτικού και περι-
φερειακού συµβουλίου κάθε δύο µήνες. Σε αυτή τη συνεδρίαση
γίνεται συζήτηση το πολύ δέκα θεµάτων που θέτουν οι σύµβουλοι
εγκαίρως και απαντά η εκπρόσωπος της δηµοτικής αρχής, ενώ
προβλέπεται και αποζηµίωση των µελών του συµβουλίου για τη
συµµετοχή τους στην ειδική αυτή συνεδρίαση λογοδοσίας.

Προβλέπεται επίσης η θέσπιση και λειτουργία ενός διαδικτυα-
κού κόµβου για τη χάραξη αποτελεσµατικών και στοχευµένων
πολιτικών για την τοπική αυτοδιοίκηση και για την παρακολού-
θηση των επιδόσεων των ΟΤΑ. Ο κόµβος θα αποτελέσει εργαλείο
και για τους δηµότες οι οποίοι θα µπορούν να ελέγχουν τις επι-
δόσεις των δήµων σε µεµονωµένο αλλά και συγκριτικό πλαίσιο.
Επιπλέον, προβλέπεται η δυνατότητα επιβράβευσης των ΟΤΑ οι
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οποίοι επιδεικνύουν τις βέλτιστες επιδόσεις. Ενισχύεται έτσι η
σχέση εµπιστοσύνης µεταξύ δηµοτών και δήµων, θεσπίζονται δεί-
κτες ποιότητας και απόδοσης, προκειµένου να καταστεί δυνατή
η δηµόσια απεικόνιση κρίσιµων δεδοµένων των δήµων και των
περιφερειών βασισµένων σε διεθνή πρότυπα. Ο πολίτης θα µπο-
ρεί να βλέπει από ένα κεντρικό σηµείο κρίσιµα δεδοµένα για τη
λειτουργία των ΟΤΑ και να συγκρίνει τις επιδόσεις του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου θεσπίζει
και µια σηµαντική δοµική αλλαγή στο σύστηµα οργάνωσης και
λειτουργίας των δήµων, θεσπίζει την κατάργηση των νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου, ενσωµατώνοντάς τα στον πυρήνα
λειτουργίας των δήµων, αναβαθµίζει τη διαχείριση των σχολικών
µονάδων που περνάει απευθείας στους δήµους, καταργώντας
τις σχολικές επιτροπές. 

Βελτιώνεται έτσι το µοντέλο οργάνωσης των δήµων µέσω της
κατάργησης των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, των κοι-
νωφελών επιχειρήσεων, των σχολικών επιτροπών, προκειµένου
να επιτευχθούν οικονοµίες κλίµακας, καλύτερη αξιοποίηση του
ανθρώπινου δυναµικού και συνεκτικότερη οικονοµική και διοικη-
τική διαχείριση και παράλληλα, προβλέπεται ταχεία ενσωµάτωση
των αρµοδιοτήτων και του προσωπικού των καταργούµενων νο-
µικών προσώπων στον πυρήνα των δήµων.

Αντιµετωπίζονται οι δυσλειτουργίες που παρουσιάζουν τα νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, οι κοινωφελείς επιχειρήσεις
λόγω ζητηµάτων που σχετίζονται µε την ελλιπή στελέχωσή τους
και τη διάσπαση των τοπικών υποθέσεων µεταξύ νοµικών προ-
σώπων και δήµων.

Συγκεκριµένα, µε την κατάργηση νοµικών προσώπων η δηµο-
τική αρχή, το δηµοτικό συµβούλιο, η δηµοτική επιτροπή, ο δή-
µαρχος και κυρίως ο προϊστάµενος της οικονοµικής υπηρεσίας
επανακτούν τον πλήρη και ουσιαστικό έλεγχο επί της συνολικής
οικονοµικής διαχείρισης του δήµου, γεγονός το οποίο αποτελεί
αναγκαία προϋπόθεση για τη βελτιστοποίηση του οικονοµικού
προγραµµατισµού και την αποδοτική αξιοποίηση των διαθέσιµων
οικονοµικών πόρων. 

Έτσι εξοικονοµούνται πόροι από την ανάγκη απόκτησης λιγό-
τερων οριζόντιων υπηρεσιών, από τη µείωση διοικητικών βαρών,
από την πραγµατοποίηση προµηθειών µε ενιαίες διαγωνιστικές
διαδικασίες που πρόκειται να οδηγήσουν σε επίτευξη καλύτερων
τιµών αγοράς από τον αναπόφευκτο εξορθολογισµό του εύρους
διοίκησης και από τη δυνατότητα ορθολογικής διαχείρισης του
ανθρώπινου κεφαλαίου σε επίπεδο πλέον ενός ενιαίου δήµου. 

Δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις για την απελευθέρωση
πόρων που µπορούν και πρέπει µε ευθύνη των δηµοτικών αρχών
να κατευθυνθούν στις τοπικές κοινωνίες και στην εξυπηρέτηση
των αναγκών των δηµοτών των επιχειρήσεων που δραστηριοποι-
ούνται στα όρια των δήµων. Ταυτόχρονα συγκεντρώνεται η ευ-
θύνη σε δηµοτικό επίπεδο για την έγκαιρη βεβαίωση και είσπρα-
ξη των εσόδων για την ανάληψη υποχρεώσεων στα όρια των δη-
µοσιονοµικών δυνατοτήτων του δήµου και για την έγκαιρη εξό-
φλησή τους προκειµένου να µην παρακρατείται ρευστότητα από
την τοπική αγορά.

Επιλύονται διαχειριστικά και οικονοµικά ζητήµατα, καθώς
έχουν περιέλθει οι δήµοι σε κατάσταση δηµοσιονοµικής δυσχέ-
ρειας λόγω των συνεπειών της πανδηµίας, καθώς και των αυξη-
µένων δαπανών που καλούνται να πραγµατοποιούν, ενώ ταυτό-
χρονα έχουν µειωθεί τα ίδια έσοδά τους.

Με την κατάργηση νοµικών προσώπων, σύµφωνα µε το παρόν
σχέδιο νόµου, το προσωπικό µεταφέρεται πλήρως στο µητρικό
δήµο, διατηρώντας την ίδια εργασιακή σχέση που είχαν οι εργα-
ζόµενοι µε το καταργούµενο νοµικό πρόσωπο και µάλιστα, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν και εκκρεµείς διαδικασίες πρόσληψης προσω-
πικού. 

Η διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού κεντρικά από τον
δήµο έχει τρία προφανή οφέλη: τον καθορισµό από τη δηµοτική
αρχή και από την αρµόδια µονάδα διοικητικού του βέλτιστου τρό-
που κατανοµής του προσωπικού στις υπηρεσίες του ενιαίου
δήµου, τον βέλτιστο και ουσιαστικότερο προγραµµατισµό προσ-
λήψεων και την πλήρωση των θέσεων µε βάση και την κινητικό-
τητα, την ενιαία διαδικασία επιλογής προϊσταµένων οργανικών
µονάδων µε ουσιαστικά προσόντα. 

Υπάρχει παράλληλα µέριµνα για τη νέα µετάβαση στη νέα δι-
οικητική δοµή και συγκεκριµένα, προβλέπεται η καθολική δια-
δοχή από τον δήµο επί δικαιωµάτων και υποχρεώσεων, καθώς
και η συνέχιση όλων των προγραµµάτων που εκτελούν τα νοµικά
πρόσωπα που καταργούνται, διατηρούνται σε ισχύ οι κανονισµοί
λειτουργίας που έχουν υιοθετήσει τα καταργούµενα νοµικά πρό-
σωπα. 

Δίνεται η δυνατότητα στο δηµοτικό συµβούλιο να αποφασίσει
την άσκηση των αρµοδιοτήτων των υπό κατάργηση νοµικών προ-
σώπων από ήδη λειτουργούσα υπηρεσία των δήµων ή από οργα-
νικές µονάδες των καταργούµενων νοµικών προσώπων οι οποίες
συνεχίζουν να λειτουργούν ως οργανικές µονάδες µε προϊστα-
µένους.  

Τίθεται προθεσµία για την εκπόνηση ενός νέου οργανισµού
εσωτερικής υπηρεσίας, ώστε να οριστικοποιηθεί το συντοµότερο
δυνατόν η νέα δοµή του δήµου µε την κατάργηση των νοµικών
προσώπων. 

Δίνεται η δυνατότητα ορισµού ενός επιπλέον αντιδηµάρχου για
νοµικά πρόσωπα που είχαν µέσο όρο προϋπολογισµού την τε-
λευταία πενταετία τις 600.000 ευρώ, έτσι ώστε να διασφαλιστεί
η αποτελεσµατική διοίκηση των αρµοδιοτήτων και των υποθέ-
σεων του ενιαίου δήµου. 

Δίνεται η δυνατότητα στο δηµοτικό συµβούλιο να συστήνει επι-
τροπές για την υποστήριξη των δράσεων των καταργούµενων νο-
µικών προσώπων στα οποία συµµετέχουν και µη αιρετοί, έτσι
ώστε να αξιοποιηθούν και δηµότες ή κάτοικοι µε σχετική εµπει-
ρία.

Σε σχέση δε µε τις σχολικές επιτροπές, θα πρέπει να πούµε ότι
η συγχώνευσή τους στον δήµο δηµιουργεί προφανώς πολλαπλά
οφέλη σε σχέση µε εκείνα της συγχώνευσης των νοµικών προ-
σώπων, δεδοµένου ότι µε αυτό τον τρόπο εντάσσεται ένας συ-
νολικός προϋπολογισµός δαπανών που υπερβαίνει τα 140 εκα-
τοµµύρια ευρώ στους κανόνες δηµοσιονοµικής διαχείρισης και
ανάθεσης συµβάσεων που ισχύουν για τους δήµους, µε αποτέ-
λεσµα τη δηµιουργία οικονοµιών κλίµακας, την εξοικονόµηση δα-
πανών και εν τέλει, τη βελτιστοποίηση της οικονοµικής διαχεί-
ρισης των λειτουργικών δαπανών και των δαπανών συντήρησης
των σχολείων, µε προφανές όφελος και ως προς το επίπεδο των
παρεχόµενων υπηρεσιών προς τους µαθητές.

Παράλληλα, για την αντιµετώπιση έκτακτων ζητηµάτων που
προκύπτουν, θεσπίζεται η δυνατότητα πάγιας προκαταβολής
στον διευθυντή των σχολικών µονάδων. Επιπλέον, προβλέπεται
η σύσταση επιτροπών για την υποστήριξη των καταργούµενων
σχολικών επιτροπών και έτσι διατηρείται η κινητοποίηση των κοι-
νωνικών δυνάµεων, συµπεριλαµβανοµένης και της εκπαιδευτικής
κοινότητας και των συλλόγων γονέων για την αναβάθµιση της λει-
τουργίας των σχολικών µονάδων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν όµως και άλλες ση-
µαντικές διατάξεις που προβλέπει το παρόν σχέδιο νόµου που
φέρνουν και σηµαντικές αλλαγές. 

Προσαρµόζεται το σύστηµα διακυβέρνησης των οργανισµών
τοπικής αυτοδιοίκησης στις αλλαγές που έφερε ο ν.4804/2021,
µε τον οποίο επήλθε το πλειοψηφικό σύστηµα στις αυτοδιοικητι-
κές εκλογές. Καταργούνται οι ρυθµίσεις που αφορούσαν την κυ-
βερνησιµότητα των δήµων και περιφερειών, λόγω του συστή-
µατος της απλής αναλογικής, όπως η δυνατότητα ανεξάρτητων
συµβούλων να ορίζονται αντιδήµαρχοι, αντιπεριφερειάρχες και
καταργούνται οι συµπράξεις παρατάξεων για την επίτευξη πλει-
οψηφίας. 

Μπαίνει τέλος σε αδιαφανείς συναλλαγές, σε συναλλαγές που
δεν γνωρίζουν οι πολίτες, σε συναλλαγές που υπαγορεύονται
από πολιτικές σκοπιµότητες, σε συναλλαγές που µπορεί να γί-
νουν µεταξύ πρώτου και δευτέρου γύρου και να επηρεάσουν εκ-
λογικά αποτελέσµατα. Τέτοιες συναλλαγές δεν είναι ούτε ηθικά
ούτε πολιτικά αποδεκτές. 

Συνενώνονται οικονοµική επιτροπή και η επιτροπή ποιότητας
ζωής των δήµων, βελτιώνοντας τη λειτουργία του δηµοτικού
έργου. Το ίδιο ισχύει και για την περιφέρεια, όπου καταργείται η
εκτελεστική επιτροπή και µετονοµάζεται η οικονοµική επιτροπή
σε περιφερειακή επιτροπή. 

Γίνονται τροποποιήσεις στη διαδικασία της εκλογής του προ-
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εδρείου του δηµοτικού συµβουλίου και του περιφερειακού συµ-
βουλίου, έτσι ώστε να αποφευχθεί ο κίνδυνος έλλειψής του, ενώ
επίσης καθίσταται φανερή πλέον η ψηφοφορία για την εκλογή
του. 

Επίσης, επιλύονται διαχειριστικά και οικονοµικά ζητήµατα των
οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης προς διευκόλυνση της εύ-
ρυθµης λειτουργίας τους, επέρχονται βελτιώσεις στο πλαίσιο
προστασίας των ζώων συντροφιάς. 

Συγκεκριµένα, προβλέπεται η δυνατότητα εκούσιου αποχωρι-
σµού του δεσποζόµενου ζώου συντροφιάς από τον ιδιοκτήτη,
εφόσον συντρέχουν λόγοι υγείας του ιδιοκτήτη ή από τον κλη-
ρονόµο του µε παράδοση σε φιλοζωικό σωµατείο ή οργάνωση ή
καταφύγιο και ταυτόχρονα, παρατείνεται µέχρι 31-5-2024 η προ-
θεσµία συµµόρφωσης του λειτουργούντων καταφυγίων ζώων συ-
ντροφιάς µε τις προϋποθέσεις του ν.4830/2021.

Ρυθµίζονται επίσης ζητήµατα κατασκευής και αναβάθµισης
χερσαίων συνοριακών σταθµών και συγκεκριµένα, προβλέπονται
δυνατότητες χρηµατοδότησης έργων που τους αφορούν και
αποσαφηνίζεται η αρµοδιότητα της περιφέρειας, όσον αφορά το
οδικό δίκτυο που συνδέει τους χερσαίους συνοριακούς σταθ-
µούς µε τα όρια της επικράτειας. 

Απαλλάσσονται οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης από τα
τέλη για την επεξεργασία αποβλήτων προς τους φορείς διαχεί-
ρισης στερεών αποβλήτων, µε σύµφωνη γνώµη αυτών, εφόσον
αφορούν δράσεις αποκατάστασης ζηµιών από πυρκαγιές ή πληµ-
µύρες σε περιοχές που βρίσκονται σε κατάσταση έκτακτης ανά-
γκης πολιτικής προστασίας, προκειµένου να διευκολυνθεί η
αποκατάσταση των περιοχών αυτών µετά από φυσικές καταστρο-
φές. 

Τέλος, αποσαφηνίζεται ότι οι αρµοδιότητες καθαριότητας του
οδικού δικτύου και των παράπλευρων οδών αυτών, των νησίδων,
των υπογείων διαβάσεων και των πρανών τους ανήκει στους δή-
µους κατά το τµήµα που διέρχεται µέσα από τα όριά του ακόµη
και για εκείνους τους δρόµους, η κατασκευή και συντήρηση των
οποίων ανήκει στην περιφέρεια. Κι αυτή η διάταξη ήταν απαραί-
τητη για την αποφυγή της σύγχυσης αρµοδιοτήτων που σε πολ-
λές περιπτώσεις είχε οδηγήσει σε µια άσχηµη εικόνα στους
δρόµους και στα πρανή αυτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να βελτιώσουµε τη λειτουρ-
γία του κρατικού µηχανισµού θα πρέπει να κάνουµε ουσιαστικές
παρεµβάσεις, να κάνουµε σοβαρές µεταρρυθµίσεις σε όλους
τους τοµείς και στην τοπική αυτοδιοίκηση, η καλή και αρµονική
λειτουργία της οποίας σε σχέση και µε το κεντρικό κράτος είναι
καθοριστική για τη συνολική λειτουργία του κρατικού µηχανι-
σµού. Είναι σηµαντική η λειτουργία της για την αντιµετώπιση σύγ-
χρονων αναγκών, σύγχρονων προκλήσεων, όπως η κλιµατική
κρίση -το είδαµε πρόσφατα- για τη δηµιουργία κατάλληλων συν-
θηκών, για την προσέλκυση επενδύσεων, για την απορροφητικό-
τητα χρηµατοδοτικών εργαλείων, για την εκτέλεση των ανα-
γκαίων έργων υποδοµής, για την προσβασιµότητα των ΑΜΕΑ και
προφανώς και για πολλά άλλα ζητήµατα, που επηρεάζουν τις
ζωές µας, επηρεάζουν την καθηµερινότητά µας. 

Η νοµοθετική παρέµβαση που συζητάµε σήµερα θα συµβάλει
ουσιαστικά στην πιο καλή, στην πιο εύρυθµη λειτουργία των Ορ-
γανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Θα συµβάλει, ώστε η επόµενη
περίοδος για τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, µε τις
δηµοτικές και περιφερειακές αρχές που θα προκύψουν από τις
προσεχείς εκλογές, να είναι πιο λειτουργική, πιο διαφανής αλλά
και πιο εποικοδοµητική, όπως προανήγγειλε στην αρµόδια επι-
τροπή και ο Υπουργός, τον οποίο θέλω να συγχαρώ για τη νοµο-
θετική αυτή πρωτοβουλία. 

Αυτό είναι µόνο η αρχή, αφού θα επακολουθήσουν και άλλες
παρεµβάσεις για τη βελτίωση της λειτουργίας των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Τολµάµε να κάνουµε ριζικές παρεµβά-
σεις. Είµαστε αποφασισµένοι να παρέµβουµε σε όλον τον κρα-
τικό µηχανισµό για να τον κάνουµε πιο αποτελεσµατικό, προσαρ-
µοσµένο στις σύγχρονες απαιτήσεις. 

Σας καλώ λοιπόν να υποστηρίξουµε και να στηρίξουµε το
παρόν σχέδιο νόµου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Νικολακόπουλο και για την οικονοµία του χρόνου. 

Τον λόγο τώρα έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Παναγιού (Γιώτα) Πούλου.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύουµε µόλις τον τέταρτο
µήνα της δεύτερης θητείας της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και τα
κούφια προεκλογικά της αφηγήµατα ήδη καταρρέουν. «Εντυπω-
σιακά άτυχοι» -για να χρησιµοποιήσω τη φράση του Υπουργού
Επικρατείας κ. Βορίδη- αισθάνονται οι πολίτες, που διαπιστώνουν
καθηµερινά ότι το εντυπωσιακά ανίκανο επιτελικό κράτος αδυνα-
τεί να τους προστατέψει και να ανταποκριθεί στις προσδοκίες
τους. Η χώρα βυθίζεται όχι µόνο στη λάσπη από τις πληµµύρες
αλλά και στον βούρκο της αδιαφάνειας, της διαπλοκής και της
χειραγώγησης των θεσµών. 

Η αποτυχία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη αλλά και των εκλε-
κτών της στην αυτοδιοίκηση να θωρακίσουν µε αξιόπιστα αντι-
πληµµυρικά έργα τη Θεσσαλία και άλλες περιοχές κόστισε ανθ-
ρώπινες απώλειες αλλά και αφάνισε τους κόπους ζωής πολλών
συµπολιτών µας. 

Μετά τον «Ιανό», τον «Ντάνιελ» και τον «Ελίας», κορυφαίοι Υ-
πουργοί ακόµη αναρωτιούνται στα τηλεοπτικά παράθυρα αν αξί-
ζει τον κόπο να γίνουν επενδύσεις σε αντιπληµµυρικά έργα για
θεοµηνίες που υποτίθεται ότι θα εµφανίζονται από τετρακόσια
έως δεκαέξι χιλιάδες χρόνια, ανάλογα µε το πόσο πιέζονται στα
διάφορα παράθυρα. Επικαλούνται συνεχώς την κλιµατική κρίση
για να κρύψουν τις ευθύνες τους, αλλά δεν έχουν καταλάβει απο-
λύτως τίποτα για τα νέα δεδοµένα που αυτή δηµιουργεί. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία βρίσκεται συνεχώς στο
πλευρό των δοκιµαζόµενων τοπικών κοινωνιών, στη Θεσσαλία,
την Εύβοια, τη Φθιώτιδα και συµπαραστέκεται στους πολίτες. 

Εκτός όµως από τις φυσικές καταστροφές, η χώρα πλήττεται
και από την αδιαφάνεια και την κατάλυση του κράτους δικαίου
από την δεύτερη Κυβέρνηση Μητσοτάκη, όταν η θεσµική δυσο-
σµία έχει περάσει τα σύνορα της χώρας µε δηµοσιεύµατα των
«New York Times» να αποκαλύπτουν την ειδική σχέση του Υπουρ-
γού Εργασίας µε γενναιόδωρη κινεζική πολυεθνική, όταν φαρµα-
κοβιοµήχανος καταγγέλλει δηµοσίως την Αναπληρώτρια Υπουρ-
γό Υγείας ότι έχει πληρωθεί και κανείς δεν του ζητά εξηγήσεις
και βέβαια όταν, µε ένα πρωτοφανές κοινοβουλευτικό πραξικό-
πηµα, η Κυβέρνηση ξηλώνει ξηµερώµατα τα µέλη της ΑΔΑΕ για
να εµποδίσει την απόδοση ευθυνών για την επιβολή προστίµου
στην ΕΥΠ για το σκάνδαλο των παρακολουθήσεων και µάλιστα
όπως προκύπτει από δηµοσιεύµατα, κατόπιν συναλλαγής, κάτω
από το τραπέζι, µε αρχηγό κόµµατος της ήσσονος Αντιπολίτευ-
σης. 

Έχετε να πείτε κάτι για όλα αυτά, κύριε Υπουργέ; Η κοινωνία
περιµένει απαντήσεις. Και µέσα σ’ αυτό το σκηνικό βαθιάς επιτε-
λικής παρακµής το Υπουργείο Εσωτερικών κατέθεσε ένα ακόµη
νοµοσχέδιο για την αυτοδιοίκηση, µε αντικείµενο την αναµόρ-
φωση του συστήµατος διακυβέρνησης των ΟΤΑ, την κατάργηση
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου των δήµων, την παρακο-
λούθηση επιδόσεων της τοπικής αυτοδιοίκησης και άλλα. 

Επειδή όµως αυτό δεν είναι το νοµοσχέδιο µιας νέας κυβέρ-
νησης, ας δούµε συνοπτικά τι έχει γίνει στην πρώτη θητεία του
κ. Μητσοτάκη για την αυτοδιοίκηση. Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, από το 2019 η αυτοδιοίκηση περιµένει από την Κυβέρνηση
Μητσοτάκη, στο πλαίσιο της δήθεν µεταρρύθµισης του επιτελι-
κού κράτους, πραγµατική αποκέντρωση, αρµοδιότητες και πό-
ρους. Εδώ και τέσσερα χρόνια όµως το µόνο που εισπράττει είναι
όλο και περισσότερη αδιαφάνεια, χειραγώγηση, αυταρχισµό, συ-
γκεντρωτισµό, κυριαρχία της µικροκοµµατικής διαπλοκής. Και
φυσικά ακόµη αναζητεί τη θέση της στην κλίµακα της πολυεπί-
πεδης διακυβέρνησης. 

Σας υπενθυµίζω ότι τον Ιούλιο του 2019 είχατε υποσχεθεί,
κύριε Υπουργέ, ότι µετά το επιτελικό κράτος θα ακολουθούσε
µέσα σε λίγες µήνες -µάλιστα το καθορίζατε στο τέλος, τον Δε-
κέµβριο του 2019- η συµπλήρωση της βάσης της νοµοθετικής
πυραµίδας µε τις αρµοδιότητες της αυτοδιοίκησης. 

Τριάµισι χρόνια πέρασαν χωρίς καµµία εξέλιξη και τελικά στις
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αρχές του 2023 ψηφίστηκε πράγµατι ο ν.5013 για την πολυεπί-
πεδη διακυβέρνηση, που σε τρεις µήνες συµπληρώνει ένα χρόνο
ισχύος, αλλά όχι και εφαρµογής, αφού το εθνικό σύστηµα πολυε-
πίπεδης διακυβέρνησης δεν είναι παρά µια επιτροπή που θα δη-
µιουργήσει κάποια στιγµή στο µέλλον την πολυεπίπεδη, χωρίς
όµως να διαθέτει ούτε αποτελεσµατική µεθοδολογία, ούτε χρο-
νοδιάγραµµα υλοποίησης, ούτε κοστολόγηση των αρµοδιοτήτων,
ούτε αποσαφήνιση του ρόλου των αποκεντρωµένων διοικήσεων,
ούτε και συµπερίληψη των απαραίτητων αυτοδιοικητικών αρχών
της εταιρικής σχέσης, της επικουρικότητας και της εγγύτητας
στους πολίτες. 

Αλλά η αποτυχία σας αυτή δεν σας εµπόδισε να εξαπολύσετε
ένα κύµα απορρυθµιστικών νοµοθετικών επιθέσεων ενάντια στη
δηµοκρατική και αποτελεσµατική λειτουργία της αυτοδιοίκησης.
Συνεχή νοµοθετικά πλήγµατα, µε άπειρα µπαλώµατα, µε ένα τε-
ράστιο πλήθος µεµονωµένων ρυθµίσεων, χωρίς συνοχή, δια-
σκορπισµένα σε διάφορα νοµοσχέδια και τροπολογίες, που και
εσείς παραδεχτήκατε, κύριε Υπουργέ, ότι ων ουκ έστιν τέλος.
Διότι σε κανένα πεδίο δηµόσιας πολιτικής η Κυβέρνησή σας δεν
κακοποίησε περισσότερο την έννοια της καλής νοµοθέτησης από
ό,τι στην αυτοδιοίκηση. 

Συγκεκριµένα: Πρώτον, επιβάλλατε το µοντέλο των δηµάρχων
µάνατζερ, που ιδιωτικοποιούν µε αποφάσεις οικονοµικών επιτρο-
πών και µε απευθείας αναθέσεις σε ηµετέρους ακόµη και αντα-
ποδοτικές υπηρεσίες των δήµων, όπως είναι οι κοινόχρηστοι
χώροι, η καθαριότητα, το πράσινο, ο ηλεκτροφωτισµός. 

Δεύτερον, µε το πρόσχηµα της κυβερνησιµότητας δηµιουργή-
σατε πλαστές φυτευτές πλειοψηφίες των δηµάρχων και των πε-
ριφερειαρχών στις οικονοµικές επιτροπές και τους παραχω-
ρήσατε αρµοδιότητες, καταργώντας τις αποφάσεις των αιρετών
συλλογικών οργάνων, απαξιώνοντας δηλαδή τον ευρωπαϊκό
χάρτη τοπικής αυτονοµίας που δίνει το θεσµικό προβάδισµα στα
αιρετά συµβούλια. Και δεν σταµατήσατε εκεί. Αφού υφαρπάξατε
και τις αρµοδιότητες από τις τοπικές κοινότητες. 

Τρίτον, νεκραναστήσατε ένα παρωχηµένο, αντιδηµοκρατικό,
υπερπλειοψηφικό εκλογικό σύστηµα, µε στόχο τη διαιώνιση της
πολιτικής κυριαρχίας της Νέας Δηµοκρατίας στην αυτοδιοίκηση
και φυσικά χωρίς να σεβαστείτε το νοµοθετικό πλαίσιο των αυ-
τοδιοικητικών εκλογών του 2019 µε αποτέλεσµα την ακύρωση
των διατάξεών σας από το Συµβούλιο της Επικρατείας αλλά και
την απαίτηση συµµόρφωσης. 

Και τώρα ξεκινάτε άσχηµα τη δεύτερη θητεία και για να απο-
φύγετε παρόµοιο ατόπηµα, κύριε Υπουργέ, έρχεστε µε fast track
διαδικασίες να συνεχίσετε και να ολοκληρώσετε τη θεσµική κα-
τεδάφιση των δύο πιο προοδευτικών και εµπνευσµένων µεταρ-
ρυθµίσεων στην αυτοδιοίκηση, του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και του
«ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ I» και µάλιστα πρόχειρα, χωρίς την απαιτούµενη
διαβούλευση, ακόµη και µε την ΚΕΔΕ αλλά και τους εργαζόµε-
νους στην αυτοδιοίκηση. 

Ας δούµε λοιπόν τι επιδιώκει το παρόν νοµοσχέδιο. Ο πρώτος
στόχος του νοµοσχεδίου σας είναι η επιβολή της απόλυτης επι-
κράτησης του µοντέλου του δηµάρχου µάνατζερ, και περιφερει-
άρχη αντίστοιχα, µε πρόσθετες εξουσίες και µε παράλληλη απο-
δυνάµωση των παρατάξεων της Αντιπολίτευσης, είτε µε τη µη αι-
τιολογηµένη απόφαση καθαίρεσης αντιδηµάρχου, είτε µε τον πε-
ριορισµό των θεµάτων εκτός ηµερησίας διάταξης που µπορεί να
φέρει η αντιπολίτευση, είτε τέλος µε τη δηµιουργία της δηµοτι-
κής επιτροπής, µετά τη συγχώνευση της οικονοµικής επιτροπής
και της επιτροπής ποιότητας ζωής στους δήµους, αλλά και αντί-
στοιχα στις περιφέρειες µε την οικονοµική και εκτελεστική επι-
τροπή. 

Η ρύθµιση αυτή, κύριε Υπουργέ, δεν είναι µόνο προκλητικά
αντιδηµοκρατική αλλά και εντελώς προβληµατική ως προς τη λει-
τουργικότητά της. Σας το είπαµε πολλές φορές και στην επι-
τροπή. Μας παραπέµπει στη δηµαρχιακή επιτροπή των καποδιστ-
ριακών δήµων, που παρά το µικρότερο µέγεθος των δήµων τότε,
είχαν πραγµατικά πολύ µεγάλες χρονοβόρες συνεδριάσεις. 

Όσο για την εκπροσώπηση της Αντιπολίτευσης στις νέες δη-
µοτικές επιτροπές, κύριε Υπουργέ, συµφωνούµε µε την αύξηση
των συµβούλων της Αντιπολίτευσης, έστω στο ποσοστό των
τριών πέµπτων, που εσείς µε τον εκλογικό σας νόµο θεσπίσατε

για τα συµβούλια. Δεσµευτήκατε και νοµίζω ότι θα το αλλάξετε
αυτό. 

Ας περάσουµε όµως τώρα στον δεύτερο στόχο, που δεν είναι
άλλος από τις δραστικές περικοπές των κοινωνικών και πολιτιστι-
κών υπηρεσιών που παρέχουν οι δήµοι στους πολίτες αλλά και
της συµµετοχής της κοινωνίας των πολιτών. Διότι ακριβώς αυτό
επιδιώκετε µε τη διάλυση των νοµικών προσώπων δηµοσίου δι-
καίου και των σχολικών επιτροπών για τη µεταφορά τους στους
δήµους στο πλαίσιο µιας διοικητικής απορρύθµισης, λέµε εµείς.

Διαλύετε περισσότερα από πεντακόσια νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου µε δεκαεπτά χιλιάδες εργαζόµενους που εργάζο-
νται σε δοµές, όπως παιδικοί σταθµοί, ΚΔΑΠ, ΚΔΑΜ - ΜΕΑ,
ΚΗΦΗ, προγράµµατα άθλησης για όλους, προγράµµατα απασχό-
λησης ανέργων µέσω ΔΥΠΑ, ωδεία και φιλαρµονικές, δοµές µε
αρµοδιότητα διοργάνωσης πολιτιστικών και αθλητικών εκδηλώ-
σεων και άλλα. 

Αλλά ας δούµε γιατί η ρύθµιση είναι άστοχη και ανεπαρκώς
προετοιµασµένη και γιατί έχει προκαλέσει την αντίδραση της
ΚΕΔΕ αλλά και των εργαζοµένων. Κατ’ αρχάς, πώς αιτιολογείτε,
κύριοι Υπουργοί, τη σκοπιµότητα της διάλυσης των φορέων
αυτών; Μας λέτε ότι επιδιώκετε την αντιµετώπιση των δυσλει-
τουργιών τους, λόγω υποστελέχωσης και λόγω διάσπασης των
τοπικών υποθέσεων µεταξύ δήµου και νοµικών προσώπων. Εσείς
όµως δεν ευθύνεστε για την υποστελέχωση και την υποχρηµα-
τοδότηση αλλά και για τη χαοτική κατανοµή αρµοδιοτήτων; Και
πώς θα ξεπεραστούν τα προβλήµατα αυτά στους επίσης υποστε-
λεχωµένους δήµους που θα κληρονοµήσουν µέσα σε µια µέρα
αυτή την πληθώρα των αρµοδιοτήτων; Αφού κι αυτοί αντιµετω-
πίζουν ήδη τα ίδια προβλήµατα, αφού κι αυτοί στερούνται επαρ-
κούς χρηµατοδότησης, προσωπικού, εξοπλισµού και τεχνογνω-
σίας. 

Μάλιστα σε βάθος χρόνου τα προβλήµατα υποστελέχωσης
που θα αντιµετωπίσουν οι δήµοι θα είναι ακόµη µεγαλύτερα,
αφού οι µεταφερόµενες θέσεις -αυτό λέτε στο νοµοσχέδιό σας-
των εργαζοµένων ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου είναι προ-
σωποπαγείς και θα µειωθούν δραµατικά µε τη σταδιακή κατάρ-
γησή τους λόγω αποχωρήσεων. 

Δεύτερον, πώς τεκµηριώνετε την ανάγκη κατάργησης των νο-
µικών προσώπων χωρίς να έχετε προχωρήσει σε αξιολόγηση των
ίδιων των δοµών; Σε αξιολόγηση στη βάση ενιαίων και συγκεκρι-
µένων κριτηρίων, κοινωνικών, οικονοµικών και διοικητικών, κριτη-
ρίων που θα κρίνουν αντικειµενικά την αποτελεσµατικότητα, τη
λειτουργικότητα, τη χρησιµότητα αλλά και τη βιωσιµότητα των
φορέων. 

Εσείς όµως εφαρµόζετε την τακτική των οριζόντιων περικοπών
και καταργήσεων. «Πονάει κεφάλι, κόβει κεφάλι». Σας θυµίζω λοι-
πόν, κύριε Υπουργέ, ότι τα τελευταία χρόνια έχει πραγµατοποι-
ηθεί πλήθος ελέγχων στους φορείς αυτούς από το Ελεγκτικό
Συνέδριο και από την Υπηρεσία Δηµοσιονοµικών Ελέγχων. Θα
µπορούσαν κάλλιστα να αξιοποιηθούν τα πορίσµατα αυτών των
ελέγχων για να ξεκαθαριστεί ποιοι οργανισµοί λειτουργούν, ποιοι
υπολειτουργούν, ποιοι σπαταλούν δηµόσιο χρήµα και ούτω κα-
θεξής. 

Τρίτον, σε ποιον ανήκει τελικά η αρµοδιότητα της απόφασης
κατάργησης για τους φορείς αυτούς; Ξεχνάτε µάλλον ότι υπάρ-
χει µια θεµελιώδης πρόβλεψη του Συντάγµατος, που λέγεται αυ-
τοτέλεια της τοπικής αυτοδιοίκησης. Η πρόβλεψη αυτή, µαζί µε
την έννοια της αιρετότητας και της αυτονοµίας των αιρετών ορ-
γάνων της αυτοδιοίκησης, δίνουν την αρµοδιότητα για την τελική
απόφαση κατάργησης ή όχι των νοµικών προσώπων στα δηµο-
τικά συµβούλια. Διαφωνείτε µε το ότι πρέπει να έχουν αυτήν την
αρµοδιότητα; Δεν εµπιστεύεστε τα συλλογικά όργανα της αυτο-
διοίκησης; 

Είναι µια αρµοδιότητα λοιπόν που πρέπει να ασκούν κατόπιν
σωστού προγραµµατισµού και σχεδιασµού και αναλόγως να τρο-
ποποιούν τους οργανισµούς εσωτερικής υπηρεσίας και να προ-
βλέπουν τις σχετικές δαπάνες στους προϋπολογισµούς τους. 

Τέταρτον, πώς θα υλοποιηθεί διοικητικά η λύση των φορέων
αυτών και η µεταφορά των εργαζοµένων; Από τους δεκαεπτά χι-
λιάδες υπαλλήλους το 40% είναι µόνιµο προσωπικό, δηλαδή πε-
ρίπου επτά χιλιάδες οκτακόσιοι πενήντα υπάλληλοι, ενώ το
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υπόλοιπο, δηλαδή το 60%, είναι εργαζόµενοι ιδιωτικού δικαίου
αορίστου χρόνου και ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου. 

Η διαδικασία όµως, όπως τη δροµολογείτε, θα δηµιουργήσει
πρόσθετα σοβαρά προβλήµατα. Η αυτοδίκαιη λύση των νοµικών
προσώπων θα γίνει στις 31-12-2023 χωρίς µεταβατική περίοδο,
µε άµεση µεταφορά των εργαζοµένων και των προγραµµάτων
στους δήµους. Αλλά η τροποποίηση των οργανισµών εσωτερικής
υπηρεσίας των δήµων, µε βάση τις προβλέψεις του νοµοσχεδίου
σας, θα πραγµατοποιηθεί µέσα στο πρώτο εξάµηνο του 2024.
Πώς θα ολοκληρωθεί όµως αυτή η διαδικασία µέσα σε έξι µήνες,
όταν πρόκειται για τόσο µεγάλης έκτασης δοµική αναδιάρθρωση
των υπηρεσιών; 

Επιπλέον, µετά από τις εκλογές του Οκτωβρίου, θα υπάρξουν
πολλές νέες δηµοτικές αρχές που θα αναλάβουν την 1η Ιανουα-
ρίου. Αυτό στην πράξη σηµαίνει καθυστερήσεις, κύριε Υπουργέ,
και δυσλειτουργίες. Ειδικά οι ΙΔΟΧ καταδικάζονται σε εργασιακή
επισφάλεια, αφού δεν έχει εκδοθεί σχετική προκήρυξη του ΑΣΕΠ
για να συσταθούν αυτοδίκαια και οι αντίστοιχες οργανικές θέ-
σεις. Οι εργαζόµενοι εδώ λοιπόν δουλεύουν µε συµβάσεις εργα-
σίας, βάσει συγκεκριµένων προγραµµάτων, που όµως κάποια
στιγµή θα λήξουν, µε αποτέλεσµα να µείνουν στη συνέχεια χωρίς
δουλειά. 

Ποια είναι η προφανής λύση λοιπόν; Σας το προτείναµε και
χθες στην Επιτροπή. Οι ΙΔΟΧ πρέπει να µονιµοποιηθούν µε νο-
µοθέτηση για παράταση ισχύος των συµβάσεών τους έως ότου
ολοκληρωθούν οι διαδικασίες πρόσληψης µε έκδοση σχετικής
προκήρυξης του ΑΣΕΠ, όπως είχε συµβεί και µε τους εργαζόµε-
νους στο πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι». 

Πέµπτον, προσπαθείτε να εξαπατήσετε τους δήµους µε τη
δήθεν δυνατότητα εξαίρεσης κατόπιν κατάθεσης τεκµηριωµένου
αιτήµατος έως την 15η Νοεµβρίου 2023. Όµως ο εµπαιγµός, κύ-
ριε Υπουργέ, είναι εµφανής. Είναι προφανής εδώ, αφού στο απί-
θανο ενδεχόµενο, που δεν θα το παραλείψουν οι απερχόµενες
δηµοτικές αρχές -γνωρίζουµε πώς λειτουργούν τους τελευταίους
µήνες οι απερχόµενες δηµοτικές αρχές- οι επόµενες που θα ανα-
λάβουν τη διοίκηση την 1η Ιανουαρίου του 2024 δεν θα έχουν τον
Νοέµβριο -τώρα δηλαδή- τη δικαιοδοσία να πράξουν ένα τέτοιο
αίτηµα. 

Οι προτάσεις της ΚΕΔΕ να παραµείνει ως έχει το ισχύον καθε-
στώς, να δοθούν κίνητρα για κατάργηση νοµικών προσώπων σε
εθελοντική βάση αλλά και να διασφαλιστεί ότι το προσωπικό τους
θα παραµείνει στους δήµους είναι ορθές. Αλλά εσείς νοµοθετείτε
ακόµη µια φορά µονοµερώς χωρίς την ΚΕΔΕ και τους εργαζόµε-
νους. Εξάλλου δεν πρέπει να υποτιµούµε τη µεταρρυθµιστική
ωριµότητα των δήµων, αφού προχώρησαν σε αποφασιστικές
συγχωνεύσεις των δοµών αυτών και περιόρισαν τα τέσσερις χι-
λιάδες τριακόσια νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου σε πεντα-
κόσια είκοσι, δηλαδή µείωση 88%, και τα χίλια τριακόσια πενήντα
ιδιωτικού δικαίου σε τετρακόσια ενενήντα δύο, δηλαδή µείωση
64%. 

Διαπιστώνουµε λοιπόν ότι οι δήµοι, όχι µόνο ανταποκρίθηκαν
αποφασιστικά στην ανάγκη δηµιουργίας οικονοµιών κλίµακας και
κατάφεραν να ανταποκριθούν στις ανάγκες των πολιτών, τώρα
τους υποχρεώνετε να συστήσουν τους αγαπηµένους σας ανα-
πτυξιακούς οργανισµούς. 

Επίσης διαπιστώσαµε στην ακρόαση των φορέων ότι οι εργα-
ζόµενοι ανησυχούν για τον τρόπο της µετάβασης, τα δυνητικά
προβλήµατα µισθοδοσίας αλλά και την εργασιακή επισφάλεια
που νοµοθετείτε. 

Η δε ανακοίνωση της ΠΟΕ - ΟΤΑ, κύριε Υπουργέ, είναι πρα-
γµατικά «καταπέλτης». Σας καταλογίζει ότι βασικός στόχος σας
είναι να µεταφερθεί και να συνεχιστεί το πάρτι των απευθείας
αναθέσεων σε ηµετέρους αλλά και η πρακτική των προσλήψεων
µε αδιαφανή και ανεξέλεγκτο τρόπο µέσω των αναπτυξιακών ορ-
γανισµών. 

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να πάρω σας παρακαλώ και χρόνο από
τη δευτερολογία µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κοιτάξτε, αν το κά-
νουµε αυτό από τώρα, να σας πω ότι µέχρι στιγµής έχουν εγγρα-
φεί σαράντα δύο οµιλητές. Η δευτερολογία έχει κάποιο σκοπό
και πρέπει να επιτελείται το λιγότερο από τους εισηγητές. Θα

σας δώσω εγώ τώρα µια ανοχή, αλλά λέω ότι ήδη έχουν εγγρα-
φεί σαράντα δύο, έχουν δηλώσει ότι θα µιλήσουν Πρόεδροι Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων άρα θα πρέπει να είµαστε ακριβείς στον
χρόνο, δεν θα πω «αυστηροί». Όµως συνεχίστε, σας παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Δεν θέλω πραγµατικά να πω ότι
εξαντλείτε την αυστηρότητά σας για δεύτερη φορά στο πρό-
σωπό µου. Δεν θέλω να το πω αυτό. Υπάρχει πάντα µία ανοχή και
µάλιστα διέθεσα χρόνο από τη δευτερολογία µου. Θυµάστε,
κύριε Γερουλάνε, µε τον Πρόεδρο αυτόν είχαµε πάλι το ίδιο πρό-
βληµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εξηγούµεθα για να
µην παρεξηγούµεθα. Πρέπει να τηρούνται οι όροι, δευτερολογία
σηµαίνει δευτερολογία. Σηµαίνει ότι ειδικά ο εισηγητής και ο ει-
δικός αγορητής δεν µπορούν από την αρχή να κάνουν αυτή τη
χρήση, να µην την πω κατάχρηση. Συνεχίστε όµως γιατί έτσι το
προγραµµατίσαµε.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ήδη καθυστερήσαµε δύο
λεπτά από τις οµιλίες των συναδέλφων. 

Έλεγα λοιπόν ότι η ανακοίνωση της ΠΟΕ - ΟΤΑ είναι καταπέλ-
της κατά του Υπουργού και βεβαίως καταλήγει στο ότι πλέον οι
προσλήψεις θα γίνονται µε αδιαφανή τρόπο και ανεξέλεγκτα
µέσω των αναπτυξιακών οργανισµών. 

Κλείνω µε τον τρίτο στόχο του νοµοσχεδίου, που αφορά την
παρακολούθηση των επιδόσεων της τοπικής αυτοδιοίκησης. Ανα-
γνωρίζουµε, κύριοι Υπουργοί, ότι οι διατάξεις αυτές κινούνται
προς την σωστή κατεύθυνση, αφού η µέτρηση των επιδόσεων
των ΟΤΑ ως εργαλείου δηµόσιας πολιτικής µπορεί να λειτουργή-
σει παραγωγικά, µε τη συµµετοχή βέβαια και τη σύµφωνη γνώµη
της ΚΕΔΕ για τα κριτήρια και τους δείκτες. 

Ωστόσο, το ξαναλέµε, δεν πρέπει να εξελιχθεί σε µια διαδικα-
σία µεταβίβασης στην αυτοδιοίκηση των ευθυνών της Κυβέρνη-
σης, αλλά ούτε ως ένα άλλοθι για τη συνέχιση της υποχρηµατο-
δότησης και της υποστελέχωσης. Αντίθετα, η παρακολούθηση
των επιδόσεων των ΟΤΑ θα πρέπει να συνδυαστεί µε τη θεσµική
τους θωράκιση και την οικονοµική τους ενίσχυση. Πρέπει να
εφαρµόσετε επιτέλους το νέο σύστηµα κατανοµής των ΚΑΠ, που
έχει ψηφιστεί και κυρωθεί από το συνέδριο της ΚΕΔΕ το φθινό-
πωρο του 2022. 

Επιπλέον, σύµφωνα µε το υπόµνηµα της ΚΕΔΕ για τα οικονο-
µικά των δήµων, πρέπει άµεσα να καταργήσετε το ανώτατο πλα-
φόν των 3,5 δισ. στους κεντρικούς αυτοτελείς πόρους, ανεξάρ-
τητα από την εξέλιξη των φορολογικών εσόδων που χρηµατοδο-
τούν το καλάθι των ΚΑΠ. 

Εξάλλου, σύµφωνα µε τις εξαγγελίες της ηγεσίας του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών στο συνέδριο της ΚΕΔΕ του 2021 -βλέπω εδώ
και τον κ. Πέτσα- θα πρέπει να είχαν ήδη αυξηθεί οι ΚΑΠ κατά
15% από το 2023. Και πριν αλέκτορα φωνήσαι, διαψεύδεστε ήδη
από το προσχέδιο του κρατικού προϋπολογισµού που κατατέ-
θηκε ήδη στη Βουλή. Φυσικά και δεν προβλέπεται καµία αύξηση
των ΚΑΠ.

Αυξάνετε τους ΚΑΠ κατά 170 εκατοµµύρια ευρώ, µόνο για να
καλύψετε το αυξηµένο κόστος µισθοδοσίας που θα προκύψει
από την αναµόρφωση του µισθολογίου του δηµόσιου τοµέα από
1η Ιανουαρίου του 2024. Κι όχι µόνο δεν αυξάνετε τους ΚΑΠ, αλλά
συνεχίζετε να φορτώνετε αρµοδιότητες χωρίς πόρους, όπως, για
παράδειγµα, τη µεταφορά της αρµοδιότητας καθαρισµού εθνι-
κού και επαρχιακού δικτύου που εµπίπτουν στα διοικητικά όρια
του άρθρου 41. 

Θυµάµαι, επίσης, χαρακτηριστικά, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, τις δηλώσεις του τότε Υπουργού κ. Βορίδη που διαβεβαίωνε
τους δηµάρχους να προµηθευτούν τραπέζια και καρέκλες για να
υποδεχθούν το προσωπικό που θα ερχόταν την άνοιξη του 2022,
αλλά, δυστυχώς, αυτά µένουν άδεια, όπως µένουν ανεφάρµο-
στες και πολλές άλλες «κούφιες» υποσχέσεις σας. Το ίδιο «κού-
φιες» είναι και οι νοµοθετικές δεσµεύσεις της Κυβέρνησής σας
και οι διαβεβαιώσεις των Υπουργών στα συνέδρια για την ευζωία
των ζώων συντροφιάς γιατί µέχρι σήµερα ούτε χρήµατα δόθηκαν
στους δήµους ούτε δηµιουργήθηκαν τα καταφύγια ζώων λόγω
καθυστέρησης των χρηµατοδοτήσεων και διαιωνίζεται, δυστυ-
χώς, η λειτουργία των παράνοµων καταφυγίων, καταπατώντας
την εθνική και την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. 
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Οι καταγγελίες των φιλοζωικών οργανώσεων, αλλά και η έκ-
θεση του Συνηγόρου του Πολίτη, απαντούν στον κύριο Υπουργό
τόσο για την ελλιπή µέριµνα της ευζωίας των ζώων συντροφιάς
όσο και στις δικαιολογίες και τις καθυστερήσεις. Αν πράγµατι δεν
θέλετε να συνεχίζεται το καθεστώς της παρανοµίας και της εξυ-
πηρέτησης ηµετέρων, αποσύρετε τώρα το άρθρο 45. Δεν ξε-
χνάµε, κύριε Υπουργέ, ότι κυβερνάτε ήδη τέσσερα χρόνια µετά
τη νοµοθέτησή σας το 2021.

Κλείνω µε το δίκαιο αίτηµα του Δικτύου ΦΟΔΣΑ -Φορέων Δια-
χείρισης Αποβλήτων- για την πρόσθετη οικονοµική βοήθεια στην
κάλυψη του κόστους αποκοµιδής και επεξεργασίας των αποβλή-
των σε περιοχές που έχουν κηρυχθεί σε έκτακτη ανάγκη, λόγω
ακραίων καιρικών φαινοµένων. Διότι εάν δεν ανταποκριθεί η Κυ-
βέρνηση στο αίτηµα αυτό, δυστυχώς το ανταποδοτικό κόστος θα
µετακυλιστεί ακόµη και στους πληγέντες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελικά το παρόν νοµοσχέδιο κι-
νείται στο ίδιο πνεύµα µε τον νόµο Βορίδη, τον ν.4804/2021, του
οποίου άλλωστε αποτελεί συνέχεια, ολοκληρώνοντας έτσι το αυ-
ταρχικό πλαίσιο διοίκησης - διακυβέρνησης των ΟΤΑ Α’ και Β’
βαθµού και στον οποίο τοποθετούµαστε κατά επί της αρχής,
υπερψηφίζοντας ορισµένες διατάξεις.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής οµιλητών.
Θα κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. 
Η Βουλευτής Επικρατείας της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Μαρία -

Νεφέλη Χατζηιωαννίδου ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο
εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Να εξηγήσω για να µην παρεξηγηθούµε. Ήδη αυξήθηκε ο

αριθµός των εγγεγραµµένων στους σαράντα τρεις. Με την πο-
λύχρονη εµπειρία µου -και θα το επαναλάβω- στους εισηγητές
πάντα από το Προεδρείο υπάρχει µία ανοχή, ποτέ δεν γίνεται
χρήση της δευτερολογίας. Εξάλλου, οι εισηγητές -για να ξέ-
ρουµε τι κάνουµε µεταξύ µας- οφείλουν και πρέπει να είναι καθ’
όλη τη διάρκεια της συζήτησης του νοµοσχεδίου, έτσι ώστε στο
τέλος παίρνουν τον χρόνο της δευτερολογίας, προκειµένου να
διορθώσουν, να συµπληρώσουν, να αιτιολογήσουν κι αυτός είναι
ο λόγος.

Πολλές φορές -κακώς, κατά την άποψή µου- πολλοί εκ των Κοι-
νοβουλευτικών Εκπροσώπων κάνουν χρήση της δευτερολογίας,
αλλά αυτό το κάνουν προς το τέλος της συνεδρίασης. Εάν αρχί-
σουµε τώρα όλοι οι εισηγητές να κάνουν χρήση της δευτερολο-
γίας, δεν θα τελειώσουµε. Ήδη είναι εγγεγραµµένοι σαράντα
τρεις οµιλητές, θα µιλήσουν δύο Υπουργοί οπωσδήποτε. Και φα-
ντάζοµαι ότι η Βουλή είναι για να µιλήσουν οι Βουλευτές. 

Παρακαλώ, λοιπόν, θερµά την τήρηση του χρόνου, γιατί δεν
βγαίνει αλλιώς ο χρόνος, προκειµένου να ολοκληρωθεί η συζή-
τηση του νοµοσχεδίου.

Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής κ. Ευαγγελία Λιακούλη.

Ορίστε, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, τέσσερις και σή-

µερα µέχρι την Κυριακή που ανοίγουν οι κάλπες για να επιλέξει
ο ελληνικός λαός τους νέους εκπροσώπους του στον Α’ και Β’
βαθµό της αυτοδιοίκησης. 

Στην τελική ακριβώς ευθεία της προεκλογικής περιόδου, όπου
οι ντουντούκες έχουν ανέβει, τα µικρόφωνα, οι εξέδρες, γίνονται
οι προεκλογικές οµιλίες της τελευταίας ώρας, όπως λέµε, αυτή
τη χρονική στιγµή, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επέλεξε
να φέρει άρον άρον ένα βαρύ νοµοσχέδιο για την τοπική αυτοδι-
οίκηση, ένα νοµοσχέδιο που δίνει στην πραγµατικότητα τη χαρι-
στική βολή στην αυτοτέλεια των ΟΤΑ. Δεν βάζετε απλά το χέρι
σας στους ΟΤΑ, αλλά βάζετε τα χέρια και τα πόδια στους ΟΤΑ.
Αυτό κάνετε, πέραν του γεγονότος ότι αποτελεί ένα εγχειρίδιο
ρουσφετολογίας κι ένα νοµοσχέδιο που θα έπρεπε να το έχετε

αποσύρει ήδη από το στάδιο της διαβούλευσης, της τυπικής
αυτής διαβούλευσης που κάνετε κι όχι της ουσιαστικής διαβού-
λευσης που θα έπρεπε να κάνετε για ένα εθνικής εµβέλειας νο-
µοσχέδιο, µε όλες τις παρατάξεις του Κοινοβουλίου αλλά και µε
φορείς.

Σας το είπαµε εµείς στο ΠΑΣΟΚ, ήδη από τις 23 του Σεπτέµ-
βρη. Σας ζητήσαµε να το αποσύρετε, όπως σας ζήτησε και η
ΚΕΔΕ, η δική σας ΚΕΔΕ. Διαπαραταξιακά ειπώθηκε το αίτηµα
αυτό στις 20 Σεπτεµβρίου. Υπήρξε και ανακοίνωση. Παρακαλώ
το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη, κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Διαβάζω επί λέξει: «Ζητά από την Κυβέρνηση», λέει η ΚΕΔΕ
«την αναβολή της συζήτησης του νοµοσχεδίου». Γιατί; «Για να
λάβετε υπ’ όψιν», λέει, «όλες τις προτάσεις της ΚΕΔΕ». Άρα δεν
τις λάβετε υπ’ όψιν, κύριε Υπουργέ και προχωρήσατε. 

Ποιος άλλος σάς το ζήτησε; Σας το ζήτησαν και οι εργαζόµε-
νοι, η ΠΟΕ-ΟΤΑ, η Πανελλήνια Οµοσπονδία. Σχετικό δύο, παρα-
καλώ, το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη, κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τι σας λένε εκεί; «Όχι» -και µε µεγάλα γράµµατα- «στον πολι-
τικό αποπροσανατολισµό περί δήθεν συµµαζέµατος και έλεγχο
της τοπικής αυτοδιοίκησης». Αυτά σας λένε οι εργαζόµενοι και
µάλιστα σας «στολίζουν» και καλά. «Αλαζονεία, εµπαιγµό» κι ούτω
καθεξής. 

Εσείς; Κόντρα στο ρεύµα. Σε ποιο ρεύµα, όµως; Είστε επανα-
στάτες αλήθεια; Είστε µεταρρυθµιστές αλήθεια; Είστε εκσυγχρο-
νιστές αλήθεια; Τι είστε; Κόντρα, µόνοι είστε. Κόντρα και µόνοι,
να ρίξετε αυτή την προεκλογική βόµβα στα θεµέλια της τοπικής
δηµοκρατίας. Κόντρα και µόνοι, να µη σέβεστε τον ιερό πολιτικά
χρόνο, που είναι η προεκλογική περίοδος. 

Πρωτοφανές αυτό. Γράφεται, συνάδελφοι, στα πολιτικά χρο-
νικά αυτό. Κόντρα και µόνοι, σε ένα θεσµικό και πολιτικό ατόπηµα
που καταγράφεται σαν µία µελανή σελίδα στην ιστορία του -
πάλαι ποτέ πρώτου τη τάξει- Υπουργείου Εσωτερικών. Κόντρα
και µόνοι να κλείνετε τα µάτια και τα αυτιά στα ζέοντα και επιτα-
κτικά προβλήµατα των δήµων και των περιφερειών. Και κάνετε
τάχα και δήθεν ότι δεν ξέρετε. Ξέρετε; Είστε ανυποψίαστοι; 

Μα εσείς καταθέσατε χθες το προσχέδιο του κρατικού προ-
ϋπολογισµού και η δηµοσιονοµική εικόνα του ενοποιηµένου προ-
ϋπολογισµού της τοπικής αυτοδιοίκησης, τι λέει; Μιζέρια λέει. Τι
άλλο λέει; Επικινδυνότητα λέει. Επικίνδυνοι είστε για την τοπική
αυτοδιοίκηση. Για το 2023, έλλειµµα 318 εκατοµµύρια ευρώ. Για
το 2024, έλλειµµα 288 εκατοµµύρια ευρώ. Καταθέτω στα Πρα-
κτικά τον δικό σας πίνακα. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη, κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αυτή, λοιπόν, είναι για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
η ουσία µε την οποία θα έπρεπε να ασχοληθεί. Αυτή είναι η πρα-
γµατικότητα που µε αυτό το επικοινωνιακό κουρνιαχτό προσπα-
θείτε να κρύψετε κάτω από το χαλί, µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Το έλλειµµα δεκάδων εκατοµµυρίων στους δήµους και στις πε-
ριφέρειες, ισοδυναµεί µε τι, κύριε Υπουργέ; Με έλλειµµα ποι-
ότητας ζωής και υπηρεσιών στους πολίτες. Με οξυγόνο στο πιο
ζωντανό κύτταρο, στην πιο κοντινή εξουσία προς τον πολίτη, που
είναι η αυτοδιοίκηση. Μια ελλειµµατική τοπική αυτοδιοίκηση δεν
είναι η αυτοδιοίκηση που αξίζει στους Έλληνες και τις Ελληνίδες,
όπως επίσης µια ελλειµµατική σε αξιοπιστία Κυβέρνηση δεν αξί-
ζει στον ελληνικό λαό.

Καταθέτω στα Πρακτικά, για να υπάρχει και σε αυτή την κοι-
νοβουλευτική περίοδο τις δεσµεύσεις του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού, του νυν Πρωθυπουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη, τον Απ-
ρίλη του 2018. Είχε τότε -θυµάστε- τον αέρα του νεοεκλεγέντος
και είχε πάει -ήµουν και εγώ τότε-  στο πρώτο και µόνο, που έχει
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γίνει µέχρι τώρα, ιστορικό κοινό συνέδριο του Α’ και Β’ βαθµού
αυτοδιοίκησης, που πραγµατοποιήθηκε µαζί µε την ΚΕΔΕ και την
ΕΝΠΕ για να µαθαίνουν και οι νεότεροι Βουλευτές µας, αλλά και
να θυµόµαστε εµείς οι παλιότεροι. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία Λιακούλη, κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κ. Μητσοτάκης τότε µίλησε για «ζούγκλα αρµοδιοτήτων».
Κοντέψαµε να τον χειροκροτήσουµε κι εµείς, τόσο πολύ τον πι-
στέψαµε τον άνθρωπο. 

Είπε, λοιπόν, για βραχυπρόθεσµες ενέργειες που πρέπει να γί-
νουν τώρα και βήµα-βήµα µέσα σε ένα τρίµηνο. Είπε «εγώ θα τα
αλλάξω όλα και µέσα σε ένα εξάµηνο θα υπάρχει νόµος». Τι
νόµος, όµως; Νόµος που θα τερµατίζει τις αλληλοεπικαλύψεις
αρµοδιοτήτων, τη νοσηρή γραφειοκρατία, την πολυνοµία, τον
αναπροσδιορισµό των αρµοδιοτήτων. Τι κάνει το κεντρικό κρά-
τος; Το µάλωσε τότε. Τι κάνουν οι αποκεντρωµένες; Τις µάλωσε
και αυτές, αλλά τις διατήρησε µια χαρά και έβαλε και όλους τους
παραγονταρέους της κάθε περιοχής. Τι κάνουν οι περιφέρειες;
Τι κάνουν οι δήµοι; Και στο τέλος µε µια µεγαλοψυχία φοβερή
είπε: «Εσείς», είπε στους αυτοδιοικητικούς τότε ο κύριος Πρω-
θυπουργός, «είστε τα θύµατα αυτής της κατάστασης κι εγώ, λοι-
πόν, θα έρθω να σας σώσω».

Πράγµατι ο κ. Μητσοτάκης έγινε Πρωθυπουργός. Πράγµατι
πέρασαν οι τρεις µήνες που είπε, οι έξι µήνες που είπε, πέρασαν
τέσσερα ολόκληρα χρόνια, αλλά η πολυδιαφηµισµένη µεταρρύθ-
µιση των αρµοδιοτήτων, κάπου έµεινε στον δρόµο από λάστιχο
και αντί αυτής, τώρα θυµηθήκατε µια αποσπασµατική µεµονω-
µένη ενδοαυτοδιοικητική αλλαγή µιας αρµοδιότητας. 

Έρχεστε µε αυτό το νοµοσχέδιο και αποφασίζετε και διατάζετε
µόνος, κόντρα σε όλους, την πρωτοχρονιά να αλλάξει η αρµο-
διότητα χέρια καθαριότητας, παρακαλώ, του οδικού δικτύου, των
παράπλευρων δρόµων, των νησίδων, των υπόγειων διαβάσεων
και των πρανών. Μία αρµοδιότητα άµεσα συσχετιζόµενη, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, µε πληµµυρικά φαινόµενα σε περίπτωση
πληµµελούς άσκησης, όπου σήµερα ανήκει στις περιφέρεις και
περνάει στους δήµους.

Πρώτον, σας ρωτήσαµε γιατί µεταφέρετε αυτή την αρµοδιό-
τητα; Απέτυχαν οι περιφέρειες; Απέτυχε η Περιφέρεια Θεσσα-
λίας; Πείτε το φωναχτά, πείτε το καθαρά, πείτε το δυνατά. Μην
ντρέπεστε. Την Κυριακή έχουµε εκλογές. Ένα το κρατούµενο.
Ποιος σας το ζήτησε; Οι περιφέρειες; Τους ρωτήσαµε στην ακρό-
αση των φορέων, δεν µίλησε κανείς. Ρωτάµε τους δήµους αν θέ-
λουν. Αντί για αυτό οι δήµοι απαντούν. «Τι να θέλουµε;», µας
λένε, «να θέλουµε µία αρµοδιότητα χωρίς πόρους; Να θέλουµε
µια αρµοδιότητα χωρίς προσωπικό, να θέλουµε µια αρµοδιότητα
µε παµπάλαιο µηχανολογικό εξοπλισµό;» Χωρίς πόρους τι δίνετε
και σε ποιους; Στους δήµους δίνετε την αρµοδιότητα αυτή και
πότε την δίνετε; 

Την Πρωτοχρονιά, δηλαδή, στην κορύφωση του χειµώνα; Τρέ-
µω στην ιδέα και αγωνιώ. Είναι ποτέ δυνατόν, σε µία µεταβατική
περίοδο, οι δήµοι να αναλάβουν αυτή την αρµοδιότητα; Να έχου-
µε πληµµύρες, να έχουµε κλιµατική κατάρρευση, ακραία φαινό-
µενα στη Θεσσαλία, στον Έβρο, παντού, στην Εύβοια, στη Ρόδο;
Και εσείς να λέτε µεταφέρω την αρµοδιότητα, χωρίς να δίνετε 1
ευρώ, χωρίς να δίνετε µηχανήµατα, χωρίς να δίνετε προσωπικό;

Είναι αυτά, λοιπόν, τα προβλήµατα, τα οποία αντιµετωπίζετε
µε αυτό το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ που φέρνετε ή είναι στην
πραγµατικότητα η δική σας αγωνία και ο προεκλογικός σας πα-
νικός, ενός κόµµατος που νοιάζεται να βάψει γαλάζιο το χάρτη;
Κι αν µου πείτε τι σχέση έχει αυτό µε το νοµοσχέδιο, θα σας πω
εγώ τι σχέση έχει. Θα σας πω. Διότι η κατάργηση νοµικών προ-
σώπων δηµοσίου δικαίου χωρίς καµία αξιολόγηση, χωρίς καµµία
επιστηµονική τεκµηρίωση, χωρίς κανένα τρόπο να δούµε τι δεν
πήγε καλά στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου που ίσως τόσα
χρόνια δούλευαν αλλιώς και θα πρέπει µε µια άλλη λογική να
δουλέψουν, τα είπατε αυτά πουθενά; Τρεις σειρές στην αιτιολο-
γική έκθεση. 

Όµως, τι θέλατε να κάνετε και γιατί έρχεστε τέσσερις µέρες
πριν τις εκλογές; Έρχεστε για τον κάθε «παραγονταρέα» -που

είπα και πριν- της Νέας Δηµοκρατίας, είτε κρυφά του έχετε δώσει
το χρίσµα είτε φανερά, γιατί έχετε και τέτοια χρίσµατα εσείς και
κρυφά και φανερά, έχετε τους καταλληλότερους που µετά µπο-
ρεί όταν χαστουκίζουν να µην είναι κατάλληλοι και να το παίρνετε
το χρίσµα. 

Οι κοινωνίες όµως καταλαβαίνουν. Σε κάθε περίπτωση, λοιπόν,
να τους αφήνετε ελεύθερους και ο καθένας να τάζει στις πλα-
τείες των κοινοτήτων, των πόλεων, των χωριών ό,τι µπορεί, ότι
εγώ έχω τη δύναµη και τις άκρες για να καταργήσω ένα νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου ή αντίστροφα αν το ακροατήριο είναι
αλλιώς, να διατηρήσω ένα νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου.
Αναρωτιέµαι, είναι αυτή η ευρωπαϊκή σύγχρονη ανθεκτική ισχυρή
και αυτοτελής τοπική αυτοδιοίκηση, κύριε Υπουργέ; 

Αυτά καλούµαστε όµως να ψηφίσουµε σήµερα και πρέπει επι-
τέλους σε αυτό το χώρο, τον ιερό χώρο της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας, το ελληνικό Κοινοβούλιο, να λέµε αλήθειες, να λέµε τα
πράγµατα µε το όνοµά τους. Δεν µπορούµε να συναινέσουµε σε
ένα τέτοιο νοµοσχέδιο που υποκρύπτει τέτοιους σκοπούς. 

Γι’ αυτό εµείς, κύριε Υπουργέ, καλούµε την Κυβέρνησή σας,
έστω και την ύστατη στιγµή να αντιληφθεί ότι δεν µπορεί να είναι
κόντρα και µόνη σε κάθε λογική, στην κοινή λογική. Είναι υπερ-
κοµµατικής φύσεως ο σχεδιασµός της τοπικής αυτοδιοίκησης,
της πολυεπίπεδης διακυβέρνησης, γι’ αυτό και πρέπει να ακού-
σετε και τους θεσµικούς φορείς αλλά και τα κόµµατα που είναι
πυλώνες της δηµοκρατίας. 

Εµείς πιστεύουµε στη συνταγµατικά κατοχυρωµένη αυτοτέλεια
των ΟΤΑ µε βάση τις τοπικές ανάγκες και ιδιαιτερότητες κάθε πε-
ριοχής, µε διαφάνεια και λογοδοσία, χωρίς να εµπαίζετε µε τα
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου ή µε τη δήθεν λογοδοσία που
φέρνετε και δεν χρειάζεται ούτε καν απαρτία η συνεδρίαση για
να λογοδοτούν οι δηµοτικές και περιφερειακές αρχές. 

Εφαρµόζετε την άνωθεν αυταρχική οριζόντια κατάργηση των
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου. Στο νοµοσχέδιο που µας
φέρνετε να ψηφίσουµε σήµερα, έχετε αντιδηµοκρατικές ρυθµί-
σεις που συρρικνώνουν το διάλογο µε περιορισµό, ακόµη κι άλλο
περιορισµό, των συλλογικών οργάνων. Διότι τώρα πλέον χρει-
άζονται ακόµη µεγαλύτερες πλειοψηφίες για να φέρνουν ζητή-
µατα, όσα µπορούν, οι επικεφαλής των παρατάξεων. Με κλή-
ρωση, δέκα ζητήµατα µπορούν να βάζουν -και άµα. Και βεβαίως
µε επικοινωνιακές ατάκες και ευχολόγια ζητάτε από εµάς µια
λευκή επιταγή για το πως στην πραγµατικότητα θα βγάζετε
υπουργικές αποφάσεις για να λύνετε και να δένετε µόνοι σας. 

Πάρτε πίσω τώρα τις διά περιφοράς συνεδριάσεις των συµ-
βουλίων. Πάρτε πίσω τώρα τους τσάµπα αντιδηµάρχους των δύο
ταχυτήτων, πάρτε πίσω τώρα τις διατάξεις που παγιώνουν τα δη-
µοτικά συµβούλια σε διακοσµητικό ρόλο µαριονέτας, πάρτε πίσω
τώρα τις οικονοµικές ρυθµίσεις που µονιµοποιούν ως δεδοµένη
κανονικότητα, την οικονοµική µιζέρια των δήµων, τα πρόσκαιρα
µπαλώµατα της ανέχειας, χωρίς ποτέ να λέτε ακόµη και τα βρα-
βεία σας, όταν τα δίνετε, από πού τα παίρνετε και αν τα παίρνετε
από τους ΚΑΠ, τους αυτοτελείς πόρους. Πάρτε πίσω τώρα κάθε
γενικόλογο άρθρο που αφήνει περιθώριο να επιβαρυνθούν οι
ΚΑΠ. 

Συµπυκνώνω, τελείως ενδεικτικά, την πολιτική σκοπιµότητα την
οποία κρύβετε στην κατάργηση των νοµικών προσώπων δηµο-
σίου δικαίου σε ένα επιχείρηµα που δεν αντέχει στην λογική. Και
παρά το γεγονός ότι υπηρέτησα είκοσι πέντε χρόνια τον χώρο
της τοπικής αυτοδιοίκησης, δεν µπόρεσα να το βρω µέσα στο νο-
µοσχέδιο σας. Δεν µπόρεσα να το ανακαλύψω µέσα στα ψηλά
και στα µεγάλα γράµµατα της αιτιολογικής σας έκθεσης. 

Πώς είναι δυνατόν µετά τις εκλογές και µέχρι τις 15 Νοεµβρίου
να δίνετε στις δηµοτικές αρχές τη δυνατότητα, κύριε Υπουργέ,
να καταργούν ή να µην καταργούν νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου, δηλαδή δηµοτικές αρχές που έχουν ήδη εκπνεύσει στην
πραγµατικότητα, είτε δεν εκλεγούν είτε εκλεγούν ξανά. Όµως ξέ-
ρουµε όλοι -και αυτό είναι το fair play της ιστορίας και της πολι-
τικής, είναι βασικές αξιακές αρχές- ότι η απελθούσα αρχή δεν
αποφασίζει για µείζονος σηµασίας ζητήµατα, όπως είναι η διατή-
ρηση ή η κατάργηση ενός νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου.
Είναι µία κοροϊδία, λοιπόν. Είναι ένα σχέδιο όµως και είναι µια
υπερφόρτωση όλων των δήµων µε αρµοδιότητες για να τους
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συνδέσει ακόµη περισσότερο µε το κεντρικό κράτος. 
Για εµάς, εν κατακλείδι, στο ΠΑΣΟΚ τα πράγµατα είναι πιο

απλά έτσι, όπως ακριβώς είναι και η ζωή. Όταν αγαπάς κάτι και
στην πραγµατική ζωή και στην πολιτική, πρώτα απ’ όλα το σέβε-
σαι. Εσείς, λοιπόν, αν αγαπάτε την τοπική αυτοδιοίκηση, πρέπει
να την σεβαστείτε. Την σέβεστε, όταν φέρνετε ένα νοµοσχέδιο
που είναι κόντρα στον Α’ βαθµό, στον Β’ βαθµό; Πλειοψηφία εί-
χατε, θα µπορούσατε να έχετε µία απόφαση µε τους οµογάλα-
κτους που να σας χαϊδεύουν τα αυτιά, αλλά δεν σας τα
χαϊδεύουν. Είναι και εκείνοι απέναντι. Κόντρα και µόνοι είστε, λοι-
πόν. 

Αναµφίβολα, µετά από τόσα χρόνια, θα πρέπει να δούµε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, και να αξιολογήσουµε ξανά τα νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, να δούµε πώς λειτουργούν, να έ-
χουµε επιστήµονες, εκθέσεις, τεκµηρίωση. 

Μπορείτε να το κάνετε αυτό µε µία µονοκονδυλιά, δεκατρία
χρόνια από τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Την ανοχή σας για ελάχιστα, κύριε Πρόεδρε. 
Μετά την εµβληµατική παρέµβαση - µεταρρύθµιση της κυβέρ-

νησης του ΠΑΣΟΚ και του Γιώργου Παπανδρέου, που έκανε
πράξη τη µεταρρύθµιση και έφερε τον νόµο αυτό, δεχόµαστε σή-
µερα πυρά για έναν νόµο που πραγµατικά θα πρέπει να βελτιω-
θεί, αλλά µε ποιον τρόπο, αν όχι µε διαβούλευση και άνοιγµα της
πόρτας του Υπουργείου σας σε όλους. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να πούµε σε εσάς, κύριε Υπουργέ, και στην
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ότι, για εµάς, έχει µεγάλη ση-
µασία η αυτοδιοίκηση, έχει µεγάλη σηµασία η µεταρρύθµιση
στην αυτοδιοίκηση και η αποκέντρωση, ήδη από την ιδρυτική µας
διακήρυξη το 1974 µέχρι και σήµερα.

Το επιτελικό σας κράτος, δυστυχώς, κατέρρευσε σαν τραπου-
λόχαρτο µέσα στις λάσπες της θεσσαλικής γης. Όσο και αν τσα-
λαβουτάτε πολιτικά και προσπαθείτε να βγείτε, δυσκολεύεστε,
γιατί η τραγωδία είναι µεγάλη και δεν µπορούν ούτε οι επιτόπου
µε τα ελικόπτερα να τη σώσουν ούτε οι άλλοι µε τις µοντέρνες
µπότες, που παίρνουν το φτυάρι του συντρόφου και του λέει «µη
λασπωθείς, Πρόεδρε».

Χρειάζεται σχέδιο και το σχέδιο αυτό χρειάζεται να ξεκινήσει
πρώτα από την τοπική αυτοδιοίκηση, τον Α’ και Β’ βαθµό. Η αξία
της αποκέντρωσης εδώ αναδεικνύεται ως µείζονος σηµασίας.

Αφήστε, λοιπόν, τους δήµους και τις περιφέρειες να πάρουν
ανάσα και οξυγόνο. Μαζί πρέπει να σιγουρευτούµε και όχι εσείς
να είστε το µακρύ χέρι. Μην έχετε αλλεργία στην πολυφωνία, στη
συµµετοχική λήψη των αποφάσεων. Ας τους εµπιστευτούµε και
ας τους εξοπλίσουµε µε ξεκάθαρες οριοθετηµένες αρµοδιότη-
τες. Ας διασφαλίσουµε διαφάνεια, λογοδοσία και ανοικτά δεδο-
µένα όπου πρέπει και όσο πρέπει.

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή την Κυ-
ριακή, οι δήµοι και οι περιφέρειες έχουν γιορτή. Εµείς δεν θα
αµαυρώσουµε θεσµικά αυτή τη γιορτή. Είναι χρέος τιµής για την
αυτοδιοικητική ιστορία του ΠΑΣΟΚ να σταθούµε απέναντι σε
αυτό το νοµοσχέδιο και όπως ο Ανδρέας Παπανδρέου είχε πει το
1986, για µας, το ΠΑΣΟΚ, η τοπική αυτοδιοίκηση αποτελεί θεµέ-
λιο λίθο της δηµοκρατίας και της πιο άµεσης µορφής της δηµο-
κρατίας, που πρέπει να στεριώσουµε και πρέπει να βαθύνουµε.

Στον τόπο µου, λοιπόν, στην πληγωµένη Θεσσαλία, στέλνω µή-
νυµα αγώνα και από αυτό το Βήµα: Στην πρώτη γραµµή και όλοι
µαζί. Όχι πια στα κούφια λόγια ούτε στους επιτόπου ούτε στους
νέους σωτήρες. Ο ήλιος στη Θεσσαλία έδυσε και για να γυρίσει
ο ήλιος, θέλει δουλειά πολλή. Αυτή την Κυριακή δίνουµε δυνατή
απάντηση στις αυτοδιοικητικές εκλογές. Ξανά τον ήλιο στο προ-
σκήνιο, ξανά τη ζωή στη Θεσσαλία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο

ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ.
Χρήστος Κατσώτης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών είναι η συνέχεια

των παρεµβάσεων όλων των προηγούµενων κυβερνήσεων -και
της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ- που διαµορφώ-
νει τους δήµους και τις περιφέρειες σε ακόµα πιο εχθρικούς µη-
χανισµούς απέναντι στα λαϊκά συµφέροντα.

Δεν είναι τυχαία η πλήρης ταύτιση αυτών των δυνάµεων στην
τοπική διοίκηση. Επιβεβαιώνεται, εξάλλου και από τα αλισβερί-
σια, τις αλληλοστηρίξεις µπροστά στις εκλογές. Σας ενώνει η ίδια
στρατηγική, η διασφάλιση των κερδών των λίγων και όχι οι ανά-
γκες των πολλών. Προτεραιότητά σας η επιχειρηµατικότητα και
εδώ προχωράτε ενιαία.

Με τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου υποβαθµίζεται παραπέρα ο
ρόλος των δηµοτικών συµβουλίων, ενισχύεται η λεγόµενη κυβερ-
νησιµότητα των δήµων και περιφερειών, ισχυροποιούνται περαι-
τέρω οι δηµοτικές και περιφερειακές αρχές, αλλοιώνεται περαι-
τέρω η επιλογή του λαού -δεν είναι η ώρα, βέβαια, να αναλύ-
σουµε πώς διαµορφώνεται αυτή- κατασκευάζοντας ακόµα πιο
πλαστή πλειοψηφία για παντοδύναµη δηµοτική και περιφερειακή
αρχή, που θα υλοποιεί απρόσκοπτα τους κυβερνητικούς και επι-
χειρηµατικούς σχεδιασµούς. Είναι σχεδιασµοί που δεν έχουν
καµµιά σχέση µε έργα και υποδοµές που έχει ανάγκη ο λαός για
να µην κινδυνεύει ο ίδιος και το βιός του από πληµµύρες, φωτιές
και σεισµούς.

Λέµε ότι αλλοιώνεται περαιτέρω, γιατί, εκτός του εκλογικού
νόµου, που ανακηρύσσει παντοδύναµη τη δηµοτική αρχή µε 43%
-µειοψηφία δηλαδή στον λαό- θεσπίζει το υπερόργανο, τη δηµο-
τική επιτροπή, µε κρίσιµες αρµοδιότητες, τις οποίες αφαιρεί από
το δηµοτικό συµβούλιο, στο οποίο έχει τα τρία πέµπτα η παρά-
ταξη του δηµάρχου. Ούτε αυτούς εµπιστεύεστε.

Δηµιουργούνται οι δηµοτικές και περιφερειακές επιτροπές που
διαδέχονται όλες τις αρµοδιότητες της οικονοµικής επιτροπής
και την ποιότητα ζωής και προβλέπει και άλλες, όπως η υποβολή
αιτηµάτων πρόσληψης, η τροποποίηση των συµβάσεων, η
έγκριση κάθε είδους προγραµµατικής σύµβασης, η διαγραφή
χρεών και η απαλλαγή προσαυξήσεων, η επιστροφή αχρεωστή-
τως καταβληθέντων ποσών, η σύναψη χρηµατοδοτικών µισθώ-
σεων, οι δωρεές εξοπλισµού σε άλλους δήµους.

Μονιµοποιούνται, λοιπόν, ως υπερόργανα, µε απόλυτη πλει-
οψηφία της παράταξης αντίστοιχα του δηµάρχου και του περι-
φερειάρχη, αφού από τις δηµοτικές παρατάξεις της µειοψηφίας
εκλέγονται ένα µέλος στις πενταµελείς επιτροπές, δύο µέλη στις
επταµελείς και τρία µέλη στις εννεαµελείς επιτροπές και τέσσερα
στις εντεκαµελείς. Η δηµαρχιακή και περιφερειακή επιτροπή θα
αποφασίζει για κρίσιµα ζητήµατα σε πολύ στενότερο και απόλυτα
ελεγχόµενο από άποψη συσχετισµού περιβάλλοντος.

Υποβαθµίζεται µε το νοµοσχέδιο η ζωντανή λειτουργία των δη-
µοτικών και περιφερειακών συµβουλίων, ενισχύονται οι συνεδριά-
σεις µε τηλεδιασκέψεις, που δεν µπορεί να υποκαταστήσουν την
ουσιαστική συζήτηση µε τη φυσική παρουσία. Από µία φορά τον
µήνα που προβλεπόταν συνεδρίαση του δηµοτικού συµβουλίου
µε τηλεδιάσκεψη ή µε µεικτό τρόπο, τώρα προβλέπεται µια φορά
τον µήνα διά ζώσης συνεδρίαση. Περιορίζει τη δυνατότητα στις
παρατάξεις να φέρουν θέµατα και ψηφίσµατα εκτός ηµερήσιας
διάταξης. Μόνο ένα θέµα και αυτό, αν το δεχτεί η πλειοψηφία
του συνόλου των µελών του συµβουλίου.

Εισάγεται η ρύθµιση για ειδική συνεδρίαση λογοδοσίας των
δηµοτικών και περιφερειακών αρχών, µία για κάθε δίµηνο, µε την
οποία επιχειρείται να δικαιολογηθεί ο περιορισµός εισαγωγής θε-
µάτων εκτός ηµερήσιας στις συνεδριάσεις του δηµοτικού συµ-
βουλίου. Θέτει και κατά την ειδική συνεδρίαση τον περιορισµό
των δέκα θεµάτων προς συζήτηση, χωρίς να διασφαλίζει την ει-
σαγωγή αριθµού θεµάτων από τις µειοψηφίες. Μπορεί, δηλαδή,
τα δέκα θέµατα να τα καλύψουν, για παράδειγµα, οι σύµβουλοι
της πλειοψηφίας.

Προβλέπει ρύθµιση που για επείγοντα θέµατα λαµβάνεται από-
φαση διά περιφοράς, πρακτική που χρησιµοποιείται και για κρί-
σιµα ακόµα ζητήµατα. Εκφράζουµε, βέβαια, την αντίθεσή µας.

Με το επιχείρηµα της οικονοµίας κλίµακας καταργείτε τα νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, τις κοινωφελείς επιχειρήσεις
των δήµων, καθώς και τις σχολικές επιτροπές. Μεταφέρετε τις
αρµοδιότητές τους στον δήµο. Ταυτόχρονα, βέβαια, ενισχύετε
τους αναπτυξιακούς οργανισµούς και τις ανώνυµες εταιρείες,
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ώστε να ενισχύεται η πολιτική των ιδιωτικοποιήσεων, η παραπέρα
εµπορευµατοποίηση των κοινωνικών υπηρεσιών των δήµων.

Η απόφαση αυτή της κατάργησης των νοµικών προσώπων δεν
συνδέεται µε την ανάγκη βελτίωσης των υπηρεσιών προς τους
δηµότες, αλλά µε τη µείωση του κόστους λειτουργίας τους, την
ενσωµάτωση των εργαζοµένων και κατανοµή ανάλογα των ανα-
γκών των δήµων, αφού δεν προβλέπεται ότι θα ασκούν τα ίδια
καθήκοντα.

Οι συνέπειες είναι αρνητικές. Στην καλύτερη περίπτωση, θα
υπάρξει πλήρης υποβάθµιση πολιτιστικών, αθλητικών δραστηριο-
τήτων, αν όχι παντελής κατάργηση. Όπως προκύπτει, οδηγούνται
σε ανάθεση αυτών των οργανωτικών ζητηµάτων σε µάνατζερ, µε
κατάργηση της δωρεάν πρόσβασης στον πολιτισµό και την πολι-
τιστική κληρονοµιά.

Ως προς την καλλιτεχνική παιδεία, πουθενά δεν διασφαλίζει τη
λειτουργία δοµών, όπως δηµοτικό ωδείο, δηµοτική µουσική, ει-
καστικό εργαστήρι. Δεν αναφέρεται ότι αυτές θα συνεχίσουν να
λειτουργούν. Είπαµε και χθες στην επιτροπή ότι υπάρχει συγκε-
κριµένη πρόταση εργαζοµένων στα δηµοτικά ωδεία, που την κα-
ταθέτουµε εδώ για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κατσώτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι κοινωφελείς µεταφέρονται αυτοδίκαια, όπως λέει το νοµο-
σχέδιο, όµως όχι και το προσωπικό, γιατί η κατανοµή θα γίνει µε
απόφαση του γραµµατέα της οικείας αποκεντρωµένης διοίκη-
σης. Επειδή πολλές από τις ανάγκες σε προσωπικό εξυπηρετού-
νται µε συµβάσεις έργου που ανανεώνονται διαρκώς για πολλά
χρόνια, κινδυνεύουν να χάσουν τη δουλειά, µόλις ολοκληρωθεί
η τρέχουσα σύµβασή τους. Όλοι οι µακροχρόνια συνεργαζόµενοι
εξωτερικοί συνεργάτες, πλην των νοµικών συµβούλων, ξαφνικά
τελειώνουν στις 31-12-2023. Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για
µισθώσεις και ακίνητα που διαχειρίζονται αυτοί οι οργανισµοί.

Σηµειώνουµε επίσης ότι δεν προβλέπονται συνολικά µέτρα,
όπως η αναγκαία χρηµατοδότηση, η οποία έχει συρρικνωθεί, στε-
ρώντας πόρους από τους δήµους, που θα έπρεπε να πάνε στα
αναγκαία έργα. Βεβαίως, εάν πάρουµε υπ’ όψιν τις αρµοδιότητες
που έχουν µεταφερθεί χωρίς πόρους, τότε η οικονοµική κατά-
σταση είναι ασφυκτική. 

Επίσης, δεν προβλέπεται η επαρκής στελέχωση µε το κατάλ-
ληλο προσωπικό και υπηρεσίες προς τους δηµότες. 

Είµαστε, λοιπόν, ενάντια στην κατάργηση των σχολικών επι-
τροπών. Στηρίζουµε το αίτηµα της εκπαιδευτικής κοινότητας για
συγκρότηση επιτροπών παρακολούθησης, χρηµατοδότησης των
σχολείων και των κατευθύνσεων, µε συµµετοχή της αντιπολίτευ-
σης και των φορέων της εκπαιδευτικής κοινότητας, των εκπαι-
δευτικών και των γονέων, κάτι που δεν διασφαλίζεται µε το άρθρο
30, που προβλέπει τη σύσταση των επιτροπών. 

Αυτό που έχει προτεραιότητα είναι η αύξηση της χρηµατοδό-
τησης για τις ανάγκες των σχολείων κόντρα σε µια πολιτική που
σταθερά µειώνει τις δαπάνες. Η µείωση έχει φτάσει στο 40%. 

Προβλέπεται επίσης στο νοµοσχέδιο η δηµιουργία κόµβου πα-
ρακολούθησης για τη χάραξη αποτελεσµατικών και στοχευµένων
πολιτικών για την τοπική διοίκηση, καθώς και την παρακολού-
θηση και αξιολόγηση των επιδόσεων των ΟΤΑ.

Η αξιολόγηση των επιδόσεων θα γίνεται µε βάση την πολιτική
του κόστους-οφέλους. Ακριβώς αυτή η πολιτική δεν επιτρέπει να
γίνονται τα αντιπληµµυρικά και αντιπυρικά έργα, η αντισεισµική
θωράκιση, µε τα τραγικά αποτελέσµατα που ζει ο λαός µας στη
Θεσσαλία, τον Έβρο, τη Ρόδο και όχι µόνο. 

Στόχος των συγκεκριµένων πολιτικών και της παρακολούθη-
σης της αξιολόγησης είναι ο πιο σφιχτός εναγκαλισµός στις κε-
ντρικές αντιλαϊκές πολιτικές και η διαµόρφωση καλύτερου
φιλικού επενδυτικού κλίµατος και στους δήµους και τις περιφέ-
ρειες. 

Γι’ αυτό και έχετε θεσµοθετήσει τους αναπτυξιακούς οργανι-
σµούς, για να στηρίξουν ακριβώς σε τοπικό και περιφερειακό επί-
πεδο αυτές τις πολιτικές και αυτές τις ανάγκες των επιχειρηµα-
τικών σχεδιασµών. Στις επιδόσεις θα αξιολογείται και η επέλαση
των επιχειρηµατιών στο φυσικό περιβάλλον, στα δάση και ιδιαί-

τερα µετά από µεγάλες καταστροφές, όπως συνέβη µε το σχέδιο
Μπένου, αλλά και στον Έβρο, που ενώ ακόµη «καπνίζει», δόθηκε
άδεια από την αποκεντρωµένη διοίκηση για ανανεώσιµη πηγή
ενέργειας, που σταµάτησε µετά την αντίδραση του λαού. 

Η αξιολόγηση των επιδόσεων αφορά και τη διαχείριση και αξιο-
ποίηση των απορριµµάτων από µεγάλους επιχειρηµατικούς οµί-
λους, την παραχώρηση της δηµόσιας γης, των ακτών, των δα-
σών. Η επιχειρηµατική δράση αφορά την ανταποδοτική διαχεί-
ριση των αρµοδιοτήτων που µεταφέρονται στους τοµείς της παι-
δείας, της υγείας, της πρόνοιας, που ο λαός θα τα ξαναπληρώνει
για ακόµη πιο υποδεέστερες υπηρεσίες. Αφορά τη γενίκευση της
ανταποδοτικότητας των υπηρεσιών των δήµων. 

Οι ελλείψεις σε εργαζόµενους είναι µεγάλες στους δήµους και
δεν µπορούν να προσφέρουν τις υπηρεσίες που έπρεπε να προ-
σφέρουν στον λαό. Οι ανάγκες καλύπτονται µε διάφορα προ-
γράµµατα του ΟΑΕΔ που έχουν ηµεροµηνία λήξης, ανακυκ-
λώνουν τους ανέργους. Τώρα, µε τον νέο νόµο που ψήφισε η Νέα
Δηµοκρατία θα απασχολούνται και οι εργαζόµενοι έως και εβδο-
µήντα τεσσάρων ετών! Είναι ντροπή αυτό. Ντροπή! 

Πάνω σε αυτά θα γίνονται λοιπόν οι αξιολογήσεις και η επί-
δοση των µέτρων και των πολιτικών των ΟΤΑ. Όσον αφορά τη
διάκριση που αφορά τα απόβλητα που προκαλούνται από φυσι-
κές ή τεχνολογικές καταστροφές ευρείας κλίµακας, των οποίων
η περισυλλογή υπάγεται στην αρµοδιότητα της υπηρεσίας καθα-
ριότητας των δήµων -τέτοια βέβαια δεν υφίσταται, κύριε Υπουρ-
γέ-, διαφωνούµε µε αυτή. 

Το βασικό είναι ότι δεν διευκρινίζεται πώς εµπλέκεται η υπη-
ρεσία περισυλλογής των απορριµµάτων ενός δήµου µε τα από-
βλητα που δηµιουργούνται από καταστροφικές πυρκαγιές, αλλά
και από καταστροφικές πληµµύρες. 

Φορτώνετε στους δήµους το κόστος και την ευθύνη για ένα
αντικείµενο που ανήκει στις αρµοδιότητες του Εθνικού Μηχανι-
σµού Διαχείρισης Κρίσεων και Αντιµετώπισης Κινδύνων. 

Σύµφωνα µε τον ν.4662 του 2020, το άρθρο 4, που λέει «Δρά-
σεις εθνικού µηχανισµού στη λειτουργική βάση», υπάγεται, µε-
ταξύ των άλλων, και η βραχεία αποκατάσταση, που περιλαµβάνει
τη συντονισµένη εφαρµογή µέτρων και δράσεων για την άµεση
ανακούφιση των πληγέντων, τις επείγουσες τεχνικές παρεµβά-
σεις για τον περιορισµό των επιπτώσεων των καταστροφών, την
ενεργοποίηση του κρατικού µηχανισµού, καταγραφή ζηµιών
κ.λπ.. 

Η τροπολογία που φέρατε, κύριε Υπουργέ, δεν αντιµετωπίζει
το ζήτηµα µε βάση αυτόν τον νόµο του 2020 και µεταφέρει αρ-
µοδιότητες στους δήµους. 

Το άρθρο 42, η προωθούµενη αλλαγή στην υποβολή του επι-
χειρησιακού προγράµµατος των δήµων για τα αδέσποτα, δεν αλ-
λάζει σε τίποτα στην ουσία τον ν.4830 του 2021, που φορτώνει
την αρµοδιότητα διαχείρισης των αδέσποτων στους δήµους,
χωρίς την εξασφάλιση της απαιτούµενης χρηµατοδότησης. Με
βάση τα επιχειρησιακά προγράµµατα που συντάσσουν οι δήµοι,
µπορούν να αναθέτουν τη διαχείριση ή µέρους αυτής είτε σε εθε-
λοντικές οµάδες είτε σε ιδιώτες. 

Έχουµε διαφωνήσει και διαφωνούµε και µε το άρθρο 42. Δεν
συµφωνούµε µε τις συνεχείς παρατάσεις που δίνονται σε απο-
φάσεις σφράγισης καταφυγίων. Το θεωρούµε επικίνδυνο για την
υγεία των ζώων, αλλά και για τη δηµόσια υγεία. Στηρίζουµε τη
θέση της Οµοσπονδίας Ζωοφιλικών Σωµατείων Ελλάδας για από-
συρση του άρθρου 45. 

Ως ΚΚΕ κρίνουµε συνολικά το προτεινόµενο νοµοσχέδιο µε
βάση τα κύρια ζητήµατα που αφορούν τους ΟΤΑ και τους οργα-
νισµούς από τη σκοπιά της εξυπηρέτησης των λαϊκών αναγκών.
Αυτά είναι η χρηµατοδότηση, για την οποία είπαµε αρκετά, η υπο-
στελέχωση, που είναι βαρίδια στο να δίνονται αδάπανα οι υπη-
ρεσίες στον λαό. Οι αντίστοιχες υπηρεσίες, πολιτισµός, αθ-
λητισµός, κοινωνική πολιτική και άλλα, θα επιδεινωθούν ακόµα
περισσότερο. Γι’ αυτό και εκφράζουµε την πλήρη διαφωνία µας. 

Απέναντι σε µια τοπική διοίκηση που από τη φύση της λειτουρ-
γεί ως µηχανισµός προώθησης της αντιλαϊκής πολιτικής για την
προσέλκυση επενδύσεων, που λειτουργεί ως φοροµπηχτικός ορ-
γανισµός, µε ακρογωνιαίο λίθο την ανταποδοτικότητα, τις ιδιωτι-
κοποιήσεις και άλλες αξιώσεις του κεφαλαίου, ο εργαζόµενος
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λαός έχει ανάγκη από εκλεγµένους στην τοπική διοίκηση που θα
αµφισβητούν την «καρδιά» αυτής της στρατηγικής, γιατί αλλιώς
θα δέχονται τις συνέπειές της, όπως µέχρι σήµερα. 

Στις εκλογές την Κυριακή ο λαός χρειάζεται να µειώσει, να «πε-
τσοκόψει» τις δυνάµεις που υπηρετούν τους λίγους, µε κριτήριο
τις ανάγκες των πολλών και όχι τα κέρδη των λίγων. Να κάνει τη
διαφορά. Να δώσει δύναµη στη δύναµή του. Να ψηφίσει την Κυ-
ριακή τα ψηφοδέλτια του ΚΚΕ, της λαϊκής συσπείρωσης σε δή-
µους και περιφέρειες σε όλη τη χώρα. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, καταθέτουµε ένα σηµείωµα της Οµο-
σπονδίας Συλλόγων Υπαλλήλων Αιρετών Περιφέρειας Ελλάδας,
που φαντάζοµαι το έχετε πάρει και εσείς, που ζητούν -για ζητή-
µατα ασφαλείας- οι εργαζόµενοι των περιφερειών να είναι κι
αυτοί στη διαδικασία µετάδοσης και διασταύρωσης των στοι-
χείων των αποτελεσµάτων των εκλογών. Το καταθέτουµε για τα
Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κατσώτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Κα-
τσώτη για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης,
ο κ. Παύλος Σαράκης. 

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αξιότιµοι συνάδελφοι και αξιότιµες

συναδέλφισσες, η Κυβέρνηση εισάγει ένα νοµοσχέδιο το οποίο
ευαγγελίζεται ότι αποσκοπεί στη βελτίωση του συστήµατος δια-
κυβέρνησης και της οργάνωσης των ΟΤΑ προς διασφάλιση της
βέλτιστης και οικονοµικής διοικητικής λειτουργίας τους, µε
όρους διαφάνειας, δηµόσιας λογοδοσίας και επιβράβευσης. 

Ωστόσο, ακόµα και στις περιπτώσεις εκείνες που οι προβλέ-
ψεις του νοµοσχεδίου φαίνονται εκ πρώτης όψεως να υπηρετούν
αυτόν τον στόχο, παραµένουν στην ουσία τους προσχηµατικές,
ενώ παράλληλα αναδύονται σαφείς υπόνοιες για τις πραγµατικές
σκοπιµότητες που επιδιώκονται µε τη συγκέντρωση του συνόλου
των αρµοδιοτήτων και εξουσιών είτε στο πρόσωπο του δηµάρχου
είτε στο πρόσωπο του περιφερειάρχη. 

Για άλλη µια φορά, θα ήθελα από το Βήµα της Βουλής να το-
νίσω ποια είναι η πάγια θέση της Ελληνικής Λύσης σχετικά µε την
τοπική αυτοδιοίκηση. 

Η Ελληνική Λύση πιστεύει ότι θα πρέπει η τοπική αυτοδιοίκηση
να είναι ακοµµάτιστη, θα πρέπει να επαφίεται στις τοπικές κοι-
νωνίες και να αναδεικνύουν εκείνους τους άρχοντες που θα δια-
χειρίζονται την καθηµερινότητά τους και θα επιλύουν τα προ-
βλήµατα της τοπικής κοινωνίας µε εκπροσώπους, οι οποίοι θα
αναδεικνύονται µέσα από τις τοπικές κοινωνίες και όχι µε επιλο-
γές από τις κοµµατικές ηγεσίες. 

Έχουµε δει το θλιβερό φαινόµενο να παρεµβαίνουν τα κόµ-
µατα εξουσίας και να υποστηρίζουν υποψηφίους καθαρά µε κοµ-
µατικά κριτήρια και µάλιστα, ακόµα και να καταργούν πρόσωπα
τα οποία έχουν αναδειχθεί σε συγκεκριµένα αξιώµατα µε την
ψήφο των πολιτών. Γι’ αυτό και η Ελληνική Λύση στις επικείµενες
δηµοτικές και περιφερειακές εκλογές δεν δίνει το χρίσµα σε κα-
νέναν υποψήφιο. Αφήνει ελεύθερες τις τοπικές κοινωνίες να ανα-
δείξουν τις ηγεσίες τους, όπου θα επιλύσουν τα προβλήµατά
τους. Θεωρούµε ότι στην άµεση δηµοκρατία που υφίσταται στην
τοπική κοινωνία θα πρέπει να είναι ανεξάρτητη η επιλογή των
προσώπων και να αναδεικνύονται µέσα από τις διεργασίες της
τοπικής κοινωνίας. 

Κατά συνέπεια, κάθε νοµοθετική παρέµβαση που ενισχύει
εκείνα τα πρόσωπα τα οποία υποδεικνύονται από τις κοµµατικές
ηγεσίες είναι, εάν θέλετε, ένα τραύµα για την άµεση δηµοκρατία.
Και αυτό επιχειρεί η Κυβέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο, να
δώσει µεγάλες εξουσίες στα πρόσωπα της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης είτε πρόκειται για τους δηµάρχους είτε πρόκειται για τους
περιφερειάρχες. Και µάλιστα, δίνει τη δυνατότητα ο δήµαρχος
να έχει τον απόλυτο έλεγχο ακόµα και στη βούληση των δηµοτι-
κών και περιφερειακών συµβούλων και γι’ αυτό καταργεί τη µυ-
στική ψηφοφορία για την ανάδειξη του προέδρου του δηµοτικού
συµβουλίου ή του περιφερειακού συµβουλίου και το να γίνεται

µε φανερή ψηφοφορία, µε το επιχείρηµα, δήθεν, ότι όποιος δια-
φωνεί, θα πρέπει να το κάνει δηµόσια. Η µυστική ψηφοφορία
είναι κεκτηµένο της δηµοκρατίας και δεν θα πρέπει να καταργεί-
ται. Οι φανερές ψηφοφορίες, όπου ακριβώς κάποιος θα διαφωνεί
δηµόσια µόνο και µόνο για να υποστεί το µπούλινγκ από τα τρολ
της εξουσίας, αυτό είναι ανεπίτρεπτο. 

Έπειτα, τι συµβαίνει µε το παρόν νοµοσχέδιο: Δίνεται η εξου-
σία, οι υπερεξουσίες είτε στη δηµοτική επιτροπή που αντικαθιστά
την εκτελεστική και την επιτροπή ποιότητας ζωής δίνοντας της
υπερεξουσίες. Με µια τέτοια πλειοψηφία στην πλειοψηφούσα πα-
ράταξη στερείται ουσιαστικά η φωνή της µειοψηφίας στην εκ-
προσώπησή της σε µια επιτροπή όπου λαµβάνονται κρίσιµες
αποφάσεις για τη διαχείριση τόσο των οικονοµικών όσο και της
καθηµερινότητας των οικονοµικών του δήµου ή της περιφέρειας
και για τα προβλήµατα της καθηµερινότητας των πολιτών. 

Εκεί, ένα από τα πιο σηµαντικά του παρόντος νοµοσχεδίου
είναι ότι κατοχυρώνει, εάν θέλετε, τις τηλεσυνεδριάσεις τόσο στα
δηµοτικά συµβούλια όσο και στα περιφερειακά συµβούλια.
Έχουµε, δηλαδή, µια άλλη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρ-
νησης να καταργήσει τις διά ζώσης συνεδριάσεις. Είναι απαρά-
δεκτο να γίνονται συνεδριάσεις είτε δηµοτικών συµβουλίων είτε
περιφερειακών συµβουλίων µε τηλεδιάσκεψη, διότι ακριβώς έτσι
χάνουµε την ουσία της διάσκεψης. 

Πρέπει να υπερασπιστούµε τη διά ζώσης, έχει µεγάλη σηµασία
για την ουσία της αξίας µιας συνεδρίασης. Άλλο πράγµα από
απόσταση και άλλο πράγµα από κοντά. Άλλο πράγµα η άµεση
επαφή και άλλο πράγµα το να γίνεται µία συνεδρίαση και να λαµ-
βάνονται οι αποφάσεις µε τηλεδιάσκεψη. Και µάλιστα, µόνο µία
διά ζώσης προβλέπεται στον νόµο, ενώ θα έπρεπε να προβλέπε-
ται εναλλακτικά η τηλεδιάσκεψη κάτω από έκτακτες συνθήκες,
όταν ακριβώς υπάρχει αντικειµενική αδυναµία να προσέρχονται
οι δηµοτικοί και οι περιφερειακοί σύµβουλοι στις συνεδριάσεις. 

Έπειτα, το παρόν νοµοσχέδιο δεν κατοχυρώνει τη δηµοσιό-
τητα των συνεδριάσεων των δηµοτικών συµβουλίων και των πε-
ριφερειακών συµβουλίων. Υπάρχουν ΟΤΑ, οι οποίοι διαθέτουν
live streaming για να µεταδίδονται οι συνεδριάσεις. Θα πρέπει να
είναι υποχρεωτικό το live streaming, ώστε οι πολίτες να γνωρί-
ζουν πολύ καλά τι διαµείβεται ακριβώς µέσα στις συνεδριάσεις
των τοπικών οργάνων. Έπειτα, δεν δίνεται η δυνατότητα στο να
θέτουν άµεσα θέµατα προς συζήτηση τόσο για το δηµοτικό συµ-
βούλιο, όσο και για το περιφερειακό συµβούλιο είτε από τους φο-
ρείς είτε από οµάδες δηµοτών, για να συζητούνται µε τη λογο-
δοσία των δηµοτικών ή περιφερειακών επιτροπών.

Δεν καθιερώνεται µέσα από το παρόν νοµοσχέδιο ο έλεγχος
νοµιµότητας των αποφάσεων είτε του δηµάρχου είτε του περι-
φερειάρχη. Αυτό είναι ένα µειονέκτηµα του νοµοσχεδίου και δεί-
χνει ακριβώς ποια είναι η πρόθεση της Κυβέρνησης, να λει-
τουργεί η δηµοτική και η περιφερειακή εξουσία χωρίς ακριβώς
να ελέγχεται και να µην καθορίζεται από ποιον θα ελέγχεται ο
έλεγχος της νοµιµότητας αυτών των αποφάσεων. 

Καταργούνται τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και αυτό
γίνεται µε τέτοιον τρόπο, όπου στο µέλλον θα ανοίγει η πόρτα σε
ιδιώτες για να διαχειρίζονται ουσιώδεις αρµοδιότητες των δήµων
ή των περιφερειών. Με την κατάργηση των νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου θα έχουµε ακριβώς µία κερκόπορτα, για να
µπουν ιδιώτες. Και θα πρέπει να επισηµάνουµε ότι στους δήµους,
στους ΟΤΑ υπάρχουν πολλά φαινόµενα διαφθοράς και τα οποία
µε το παρόν νοµοσχέδιο δεν αντιµετωπίζονται. Θα πρέπει να
«απολυµάνουµε» αυτές τις εστίες διαφθοράς µέσα στην τοπική
αυτοδιοίκηση. 

Είναι πάρα πολύ µεγάλο ζητούµενο η διαχείριση των απορριµ-
µάτων. Το είπαµε και στην επιτροπή, ότι πάνω από τα απορρίµ-
µατα συνήθως συγκεντρώνονται όρνεα και κοράκια. Είναι αδια-
νόητο και ανεπίτρεπτο για τη διαχείριση των απορριµµάτων να
κατασπαταληθεί δηµόσιο χρήµα ανεξέλεγκτα από εταιρείες των
ολιγαρχών. Θα πρέπει να αποτρέψουµε τα κοράκια και τα όρνια
να µπουν και να διεισδύσουν στη διαχείριση του δηµοσίου χρή-
µατος και το παρόν νοµοσχέδιο δεν διασφαλίζει τη διαφάνεια στη
διαχείριση του δηµοσίου χρήµατος.

Για τις σχολικές επιτροπές, θα ήθελα να πω ότι δεν έχουν λη-
φθεί υπ’ όψιν οι προτάσεις που έγιναν από τους φορείς και ιδιαί-
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τερα από την οµοσπονδία των διευθυντών και διευθυντριών των
σχολικών µονάδων. Όπως πρότειναν µέσα από το υπόµνηµά
τους, είναι ανεπίτρεπτο να µην συµµετέχουν και εκπρόσωποι των
σχολικών µονάδων, ο προϊστάµενος, ο διευθυντής ή η διευθύ-
ντρια µιας σχολικής µονάδας στην επιτροπή και να µην έχουν
άποψη για την οικονοµική επιχορήγηση των σχολικών µονάδων. 

Σε ό,τι αφορά τα αδέσποτα ζώα, υπάρχουν κινήσεις οι οποίες
είναι θετικές, αλλά θα πρέπει να είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί
στο θέµα των καταφυγίων των αδέσποτων ζώων από τους ιδιώ-
τες. Δίνεται µία παράταση, όπου υπάρχει αντίδραση από την
Οµοσπονδία των Ζωοφιλικών Οργανώσεων. Εµείς θεωρούµε ότι
στους δήµους θα πρέπει να δοθούν αρµοδιότητες, να δηµιουρ-
γήσουν υπηρεσίες οι οποίες θα ασχολούνται µε τα αδέσποτα ζώα
και να υπάρχουν οι αντίστοιχες υποδοµές, δηλαδή να έχουν κτη-
νιάτρους, να έχουν χώρους φιλοξενίας των αδέσποτων ζώων. Δεν
θα πρέπει να αφήσουµε τη διαχείριση των ζώων συντροφιάς, εάν
θέλετε, µόνο σε ιδιώτες, γιατί, ακριβώς υπάρχουν πολλές καταγ-
γελίες για κακοποίηση των ζώων. Ναι µεν προβάλλουν τα φιλο-
ζωικά τους αισθήµατα, αλλά στην πραγµατικότητα δεν έχουν
εκείνες τις υποδοµές ώστε πραγµατικά να διασφαλίζεται η προ-
στασία των αδέσποτων ζώων από εκείνους.

Φρονούµε, λοιπόν, ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν επιλύει, δεν κα-
τοχυρώνει τη διαφάνεια και τη λογοδοσία, δίνει υπερεξουσίες
στον δήµαρχο και στον περιφερειάρχη και χρειάζονται πολλά να
γίνουν, τα οποία η Κυβέρνηση δεν τα κάνει. Με πρωτοβουλίες νο-
µοθετικές οι οποίες δεν είναι ολοκληρωµένες, δεν είναι καθολικές
και γίνονται σε σύντοµο χρονικό διάστηµα και µάλιστα, κάτω από
την πίεση των επικείµενων αυτοδιοικητικών εκλογών, δεν µπο-
ρούµε να επιλύσουµε τα προβλήµατα και να κατοχυρώσουµε
ούτε τη διαφάνεια ούτε τη λογοδοσία. Θα επεκταθούµε περισ-
σότερο κατά τη διάρκεια της δευτερολογίας.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον
κ. Σαράκη για την οικονοµία του χρόνου.

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του κόµµατος Σπαρ-
τιάτες, ο κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η σηµερινή Κυβέρνηση χαρακτηρίζεται από έλλειψη οργάνω-

σης και αδυναµία διοίκησης της χώρας. Πραγµατικά, η εικόνα
που παρουσιάζει σε όλα τα επίπεδα είναι ντροπιαστική για τη
χώρα και πλήρως ερασιτεχνική. Ανεξέλεγκτες φυσικές καταστρο-
φές που ξεγυµνώνουν την ανυπαρξία του πολυδιαφηµισµένου
επιτελικού κράτους. 

Είδαµε και χθες στο προσχέδιο του προϋπολογισµού να µοι-
ράζετε ψίχουλα και επιδόµατα για τους πολίτες που πένονται από
την ακρίβεια, η οποία σε αυτό το περιβάλλον αρρύθµιστων αγο-
ρών διογκώνεται και τσακίζει την αγοραστική δύναµη. 

Είχε το θράσος ο Πρωθυπουργός να κάνει παράπονα γιατί τον
εγκαλούµε για τις εγκαταστάσεις του ΟΑΚΑ επειδή προχώρησε
–λέει- σε µελέτες, ενώ το στάδιο έχει να συντηρηθεί δύο δεκαε-
τίες. Να θυµίσω στον κύριο Πρωθυπουργό τις κυβερνήσεις της
Νέας Δηµοκρατίας αυτό το διάστηµα; Κυβέρνηση Καραµανλή
2004 - 2009, συγκυβέρνηση Σαµαρά 2012 - 2015, Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη 2019 - 2023 µέχρι σήµερα. Όλα αυτά τα χρόνια, δεν κά-
νετε τίποτα. 

Όµως, η αδυναµία της Κυβέρνησης δεν είναι µόνο στο να επι-
βληθεί των προβληµάτων που προκύπτουν ή που προϋπήρχαν
στις ζωές µας, αλλά και στο κοινοβουλευτικό σας έργο, είστε
εντελώς ανοργάνωτοι και πρόχειροι. Τρεις µήνες και πλέον φέρ-
νετε τελευταία στιγµή ευρωπαϊκές οδηγίες για να µην φάµε πρό-
στιµα σαν χώρα. Ξηλώσατε το ΕΣΡ και την ΑΔΑΕ µε συνεπίκουρο
-το δεκανίκι σας- την Ελληνική Λύση, µια µέρα πριν τη συνε-
δρίαση της ΑΔΑΕ για το κρίσιµο θέµα των υποκλοπών, ενώ η θη-
τεία τους είχε λήξει εδώ και µήνες, όπως οµολογήσατε. Και τώρα
µας φέρνετε την τελευταία στιγµή, πριν τις εκλογές, νοµοσχέδιο
για τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

Τα είπαµε και στην επιτροπή, τα λέµε και τώρα. Δεν έχετε κα-
νέναν προγραµµατισµό και βλέπουµε πως, µέχρι στιγµής, τρέ-
χετε πίσω από τις εξελίξεις, ενώ θα έπρεπε να ορίζετε εσείς την
πορεία της χώρας. Έτσι φέρνετε, λοιπόν, το νοµοσχέδιο την τε-

λευταία στιγµή για τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
ενώ θα µπορούσατε να το έχετε φέρει από το 2021 που αλλάξατε
τον εκλογικό νόµο. 

Εµείς ζητήσαµε να αποσυρθεί, αλλά αφού δεν εισακουστήκαµε
και το συζητάµε, έχουµε εντοπίσει αρκετά µελανά σηµεία.

Αρχικά, δίνετε, το αυταρχικό δικαίωµα στον εκάστοτε δήµαρχο
να καθαίρει όποτε αυτός θέλει και χωρίς να δώσει λογαριασµό
σε κανέναν τους αντιδηµάρχους. Αυτό δηµιουργεί έλλειψη στα-
θερότητας και ασφάλειας στη θέση των αντιδηµάρχων αφού, δεν
θα έχουν εγγυηµένη σταθερότητα στη θέση τους, καθώς ο δή-
µαρχος µπορεί να τους αποµακρύνει οποτεδήποτε, δηµιουργώ-
ντας έτσι ανασφάλεια και αναστάτωση στη λειτουργία της
δηµοτικής αρχής. 

Επιπλέον, η δυνατότητα ανάκλησης χωρίς δικαιολογία ενθαρ-
ρύνει την πιθανότητα κατάχρησης εξουσίας από τον δήµαρχο.
Αυτό σηµαίνει ότι ο δήµαρχος µπορεί να χρησιµοποιήσει αυτή
την εξουσία για να εξυπηρετήσει τα προσωπικά του συµφέροντα,
προκαλώντας έτσι προβλήµατα στη δηµοκρατική λειτουργία του
δήµου. Ακόµη, µε τη διάταξη αυτή, νοµοθετείτε την έλλειψη εκ-
προσώπησης και ποικιλοµορφίας απόψεων στο δηµοτικό συµ-
βούλιο. Φωνές και απόψεις που διαφέρουν από αυτές του δη-
µάρχου θα εξαιρούνται, µε αποτέλεσµα να υπονοµευτεί η δηµο-
κρατική διαδικασία. Και αν δεν εξαιρούνται, η συνεχής απειλή
ανάκλησης µπορεί να εµποδίσει τους αντιδηµάρχους να λάβουν
αποφάσεις που θεωρούν αναγκαίες, αλλά µπορεί να αντιταχθούν
στις προτιµήσεις του δηµάρχου, περιορίζοντας έτσι τη ρευστό-
τητα στη λήψη των αποφάσεων. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, συµφωνούµε όλοι και πρώτος από
όλους εγώ, αφού έχω υπηρετήσει πάνω από τριάντα επαγγελµα-
τικά έτη στην τοπική αυτοδιοίκηση και γνωρίζω από πρώτο χέρι,
πως η τοπική αυτοδιοίκηση έχει χρόνια προβλήµατα στην οργά-
νωσή της, αλλά δουλειά µας είναι να εκσυγχρονίσουµε τους δή-
µους και τις περιφέρειες και να τους κάνουµε να λειτουργούν µε
διαφανείς διαδικασίες. 

Όµως, θεσπίζετε, αλλοπρόσαλλες αλλαγές. Πώς είναι δυνατόν
να υπάρχουν δύο ταχυτήτων αντιδήµαρχοι, οι έµµισθοι και οι άµι-
σθοι; Είναι προφανές πως ο άµισθος αντιδήµαρχος δεν θα έχει
σε προτεραιότητα το έργο που του έχει αναθέσει ο δήµαρχος
γιατί κάπως θα πρέπει να ζήσει. Με αυτό το µέτρο, πέρα από τη
δηµιουργία ανισοτήτων, κλείνετε το µάτι και στη διαφθορά. Ο
λόγος που οι θέσεις που έχουν σχέση µε τη διακυβέρνηση της
χώρας, της περιφέρειας, του δήµου, δίνουν µισθούς, είναι γιατί
περιλαµβάνουν πολλές ευθύνες και πρέπει να διασφαλιστεί ότι
οι εκλεγµένοι θα έχουν ένα επίπεδο ζωής ώστε να µπορούν απο-
κλειστικά να ασχοληθούν µε το δύσκολο έργο της διοίκησης. 

Για την ειδική συνεδρίαση λογοδοσίας εµείς προτείνουµε,
όπως και η ΚΕΔΕ, ότι πρέπει να γίνεται κάθε τέσσερις µήνες και
ο αριθµός των ερωτήσεων -λέµε εµείς- θα πρέπει να αυξηθεί από
δέκα έως είκοσι τουλάχιστον, για να µπορεί να υπάρχει σωστή
αντιπροσώπευση από την αντιπολίτευση. Και επειδή η εύρυθµη
λειτουργία της τοπικής αυτοδιοίκησης εξαρτάται σε µεγάλο
βαθµό από την αντιπολίτευση του δηµοτικού συµβουλίου µέσω
του ελέγχου που ασκεί στον δήµαρχο, θεωρούµε πως δεν γίνεται
σε όλους τους δήµους, ανεξαρτήτου έκτασης και πληθυσµού, ο
κάθε δηµοτικός σύµβουλος να µπορεί να θέσει µόνο ένα θέµα
στην ηµερήσια διάταξη. Τις ίδιες ανάγκες έχει ο Δήµος Αθηναίων,
µε δήµους εκτός αστικού ιστού; Όταν έχουµε δηµοτικές παρα-
τάξεις πολλών δηµοτικών συµβούλων, η παροχή γραφείων ανα-
δεικνύεται ως ένα δηµοκρατικό µέτρο που προωθεί την ισότητα
και τη διαφάνεια στην πολιτική σφαίρα. Μέσω αυτού, δίνεται η
ίδια ευκαιρία σε όλες τις παρατάξεις να έχουν πρόσβαση σε απα-
ραίτητους χώρους για την αποτελεσµατική εκτέλεση των καθη-
κόντων τους. Άρα σε δήµους άνω των πενήντα χιλιάδων κατοίκων
θα πρέπει η δηµοτική αρχή να τους παρέχει χώρο και γραµµα-
τειακή υποστήριξη. Δεν πρέπει να ξεχνάµε πως δεν είναι όλες οι
δηµοτικές παρατάξεις παρακλάδια πολιτικών κοµµάτων που απο-
λαµβάνουν κρατική χρηµατοδότηση και έτσι µπορεί να έχουν και
τους απαραίτητους χώρους. Το µέτρο αυτό συντελεί στην ανά-
δειξη µιας πιο ισότιµης και αποτελεσµατικής δηµοκρατικής δια-
δικασίας στην τοπική αυτοδιοίκηση. 

Είµαστε, υπέρ, των διά ζώσης συµβουλίων και µε τηλεδιά-
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σκεψη µία φορά το µήνα, εκτός από τις νησιωτικές και ορεινές
περιοχές. Ακριβώς το αντίθετο από αυτό που προτείνετε εσείς.

Για την ενοποίηση της Οικονοµικής Επιτροπής και της Επιτρο-
πής Ποιότητας ζωής, µάς βρίσκετε σύµφωνους µιας και η Επι-
τροπή Ποιότητας Ζωής έκανε ήδη πολύ αραιές συνεδριάσεις,
όµως, θα πρέπει να αυξηθούν τα µέλη που θα απαρτίζουν τη δη-
µοτική επιτροπή από συµβούλους της αντιπολίτευσης ώστε να
υπάρχει µια πιο σωστή αναλογικότητα και να εκπροσωπούνται
όλες οι δηµοτικές παρατάξεις.

Για τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, συµφωνούµε ότι
πρέπει να καταργηθούν από τη στιγµή που διασφαλίζεται στο
100% η επαγγελµατική και οικονοµική αποκατάσταση των εργα-
ζοµένων. Όµως, αυτό, θα πρέπει να ξεκινήσει από την ανάληψη
των καθηκόντων των νέων δηµάρχων και να γίνει µέσα σε ένα εύ-
λογο χρονικό διάστηµα µετά την 1-1-2024. 

Όσον αφορά τη µεταφορά της καθαριότητας από την περιφέ-
ρεια στους δήµους, µάς βρίσκει σύµφωνους. Θα πρέπει να ξεκα-
θαρίσει το τοπίο, όχι µόνο σε αυτό τον τοµέα, αλλά και σε όλες
τις αρµοδιότητες που έχει ο κάθε φορέας.

Είδαµε και πρόσφατα στις καταστροφικές πληµµύρες πως ο
ένας έριχνε τις ευθύνες στον άλλον. Φταίει η περιφέρεια, φταίει
ο δήµος, φταίει το Υπουργείο κ.λπ.. Για να υλοποιηθεί, όµως,
αυτό χρειάζονται τα απαραίτητα κονδύλια, ο τεχνικός εξοπλισµός
και πάνω απ’ όλα το προσωπικό όπου ο αριθµός τους είναι ανε-
παρκής στους δήµους και βλέπουµε όλες τις υπηρεσίες των
δήµων, να υπολειτουργούν λόγω υποστελέχωσης. 

Ανέφερα και στην επιτροπή, στον Υπουργό, το δικό µου παρά-
δειγµα που εργαζόµουν στα ΚΕΠ και ενώ τα «µπουκώναµε» µε
παραπάνω από αρµοδιότητες, δεν είχαµε τον κατάλληλο αριθµό
προσωπικού ώστε να λειτουργούν σωστά προς όφελος των πο-
λιτών και των εργαζοµένων.

Τέλος θα σταθώ στην κατάργηση των σχολικών επιτροπών και
να αναφέρω τα όσα επισηµαίνει το διοικητικό συµβούλιο της Πα-
νελλήνιας Επιστηµονικής Ένωσης Διευθυντών, Διευθυντριών
Σχολικών Μονάδων Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης. Το σηµαντικό
θέµα για εµάς δεν είναι αν θα υπάρχει ή όχι ενιαία σχολική επι-
τροπή ή κάποια άλλη επιτροπή στον δήµο για τη διαχείριση των
οικονοµικών επιχορηγήσεων των σχολικών µονάδων. Αυτό που
έχει σηµασία είναι να διασφαλιστεί η πλήρης διαφάνεια σχετικά
µε τον τρόπο κατανοµής της κρατικής οικονοµικής επιχορήγησης
στα σχολεία. Η οικονοµική επιχορήγηση που δικαιούται η κάθε
σχολική µονάδα πρέπει να φτάνει σε αυτήν µε πλήρη διαφάνεια
µέσω της καθιέρωσης ενός κοινά αποδεκτού αλγορίθµου µε στοι-
χειώδη κριτήρια, όπως, αυτά του αριθµού των µαθητών, των τµη-
µάτων, των αιθουσών, των γυµναστηρίων, των αιθουσών πολλαπ-
λών χρήσεων κ.λπ., της παλαιότητας κτηρίων, αλλά και τις ειδι-
κότερες ανάγκες των σχολικών µονάδων και τη θεσµοθέτηση
υποχρεωτικής δηµοσίευσης της οικονοµικής επιχορήγησης που
λαµβάνουν οι σχολικές µονάδες. Επίσης, χρειάζεται, θεσµοθέ-
τηση υποχρεωτικής δηµοσίευσης των δαπανών που διατίθενται
από τους δήµους για την επισκευή και συντήρηση της κάθε σχο-
λικής µονάδας κάθε σχολικό έτος.

Και για να κλείσω, στην επιτροπή που θα διαχειρίζεται τις οι-
κονοµικές επιχορηγήσεις των σχολικών µονάδων, οι διευθυντές
και οι προϊστάµενοι των σχολικών µονάδων, θα πρέπει να έχουν
ισχυρή εκπροσώπηση, αφού αυτοί είναι που γνωρίζουν καλύτερα
από τον καθένα τα προβλήµατα των σχολικών µονάδων. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ
τον κ. Δηµητροκάλλη για την οικονοµία στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του κόµµατος Νίκη, κ.
Γεώργιος Αποστολάκης.

Ορίστε, κύριε Αποστολάκη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, θέλω κατ’ αρχάς να ανα-

φερθώ στο σκάνδαλο του στεγάστρου του ΟΑΚΑ. Η Κυβέρνηση
δεν µας αφήνει να πλήξουµε, κάθε µέρα και ένα καινούργιο σκάν-
δαλο. Η έρευνα που διέταξε η Εισαγγελία Πρωτοδικών Αθηνών
είναι βέβαιο ότι θα αναδείξει τις εγκληµατικές ευθύνες αυτών που
αδιαφόρησαν και έπαιξαν µε τις ζωές χιλιάδων ανθρώπων, αφή-

νοντας χρόνια µετέωρη τη στέγη στο ΟΑΚΑ. 
Το πόρισµα της δικαιοσύνης, σε καµµία περίπτωση, δεν πρέπει

να µείνει στα συρτάρια, όπως συνήθως γίνεται όταν διερευνώνται
ευθύνες κυβερνητικών στελεχών. Αυτή τη φορά η κοινωνία απαι-
τεί να παραπεµφθούν στη δικαιοσύνη αυτοί που γνώριζαν ότι το
στέγαστρο είναι έτοιµο να πέσει και έπαιξαν κορώνα - γράµµατα
τις ζωές χιλιάδων ανθρώπων. 

Επί του νοµοσχεδίου, τώρα, που συζητούµε, η Νίκη εξαρχής
συντάχθηκε µε την οµόφωνη απόφαση της ΚΕΔΕ και ζήτησε την
αναβολή της συζήτησης του νοµοσχεδίου µέχρι να περατωθούν
οι επικείµενες εκλογές και ακολούθως να συγκροτηθούν τα νέα
συµβούλια των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, διότι αυτά
θα είναι πλέον τα αρµόδια όργανα που ως άµεσοι ενδιαφερόµε-
νοι νοµιµοποιούνται να λάβουν θέση επί των κρίσιµων ζητηµάτων
του νοµοσχεδίου. Παρά ταύτα, το Υπουργείο υλοποιεί σήµερα
τον αιφνιδιασµό της αυτοδιοίκησης που χωρίς πειστικούς λόγους
αποφάσισε παραθεωρώντας περιφρονητικά τη βούληση των αυ-
τοδιοικητικών οργάνων. 

Το βασικότερο ζήτηµα του νοµοσχεδίου είναι η κατάργηση των
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου κ.λπ., τα άρθρα δηλαδή 27
έως 32. Η Νίκη συµφωνεί µε τη θέση της ΚΕΔΕ ότι η οριζόντια
και απροϋπόθετη πολιτική κατάργησης των νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου και η λύση των κοινωφελών επιχειρήσεων θα
είναι προβληµατική στην πορεία της και θα αποβεί πρακτικά ανέ-
φικτη. 

Το βασικό επιχείρηµα της Κυβέρνησης για την επιδιωκόµενη
κατάργηση είναι ότι, «τα καταργούµε τα νοµικά πρόσωπα, γιατί
δεν µπορούν να σταθούν λόγω υποστελέχωσης και έλλειψης οι-
κονοµικών πόρων και γι’ αυτό επιβάλλεται η ένταξή τους στο ορ-
γανόγραµµα µε τον δήµο, µε σύγχρονη µεταφορά αρµοδιοτήτων
και προσωπικού». Το επιχείρηµα, όµως, αυτό δεν ευσταθεί και
αποκρούεται µε το σκεπτικό ότι ένας µέσος δήµος µε την επιχει-
ρούµενη κατάργηση και συγχώνευση θα αναγκαστεί να συγχω-
νεύσει νοµικά πρόσωπα, κοινωφελείς επιχειρήσεις και σχολικές
επιτροπές, σε ένα µοναδικό και ενιαίο λογιστήριο και µία κεντρική
οικονοµική υπηρεσία του αντίστοιχου δήµου. Αυτό θα έχει ως
αποτέλεσµα τη δυσλειτουργία της υδροκέφαλης και υπερτροφι-
κής αυτής οικονοµικής υπηρεσίας, µε αποτέλεσµα να µην µπορεί
να ανταποκριθεί στις νέες λογιστικές απαιτήσεις λόγω έλλειψης
εξειδικευµένου οικονοµικού προσωπικού. Είναι βέβαιο ότι οι
δήµοι θα αναγκαστούν να προσφύγουν στις υπηρεσίες εξωτερι-
κών οικονοµοτεχνικών συνεργατών, µε αύξηση των εξόδων λει-
τουργίας τους. Πλέον τούτου, σε πολλούς επαρχιακούς και
περιφερειακούς δήµους δεν θα υπάρχουν διαθέσιµα τέτοια εξει-
δικευµένα στελέχη και θα αναζητούνται στα µεγάλα αστικά κέ-
ντρα. 

Η Νίκη αντιπροτείνει τα εξής: Να τροποποιηθούν οι διατάξεις
των άρθρων 27 και επόµενα, και να απαλειφθεί η υποχρεωτική,
οριζόντια και απροϋπόθετη κατάργηση των νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου κ.λπ.. Αντ’ αυτού, να παρασχεθεί διακριτική ευ-
χέρεια σε κάθε δήµο και µε µια ενδιάµεση µεταβατική διαδικασία
να αποφασίσει ποια από τα νοµικά πρόσωπά του είναι συµφέρον
και πρόσφορο να συγχωνευθούν και ποια να παραµείνουν µε κρι-
τήρια βιωσιµότητας, τα οποία κάθε δήµος ξεχωριστά γνωρίζει ως
καταλληλότερα και λυσιτελέστερα για την περίπτωση του. 

Είναι εξαιρετικά αντιφατικό από τη µία το δηµόσιο και τα
υπουργεία να είναι υπερπλήρεις νοµικών πρόσωπων δηµοσίου
δικαίου που ως σύνολο συνιστούν τον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα
και να µην τα καταργεί, να µην τα συγχωνεύει και από την άλλη,
να απαιτεί αυτό να το κάνουν οι δήµοι και µάλιστα υποχρεωτικά
και µε βεβιασµένη διαδικασία. 

Το επιχείρηµα της Κυβέρνησης περί οικονοµίας κλίµακος στην
αυτοδιοίκηση µε την επιχειρούµενη κατάργηση παρίσταται ασυ-
νεπές τη στιγµή που το δηµόσιο δεν µειώνει, αλλά αυξάνει τα
δικά του νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Εκτιµούµε, όπως άλ-
λωστε και η ΚΕΔΕ, ότι αν ψηφιστεί το νοµοσχέδιο και εφαρµοστεί
θα επιφέρει ένα επιτελικό χάος στην αυτοδιοίκηση, χωρίς ωστό-
σο να έχει προηγηθεί κοστολόγηση µελέτης σκοπιµότητας και
αξιολόγηση δοµών. 

Επίσης, συναφώς παρατηρούµε από την ανάλυση συνεπειών
ρυθµίσεων που συνοδεύει το παρόν νοµοσχέδιο ότι δεν έχουν
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ληφθεί υπ’ όψιν συναφείς πρακτικές από χώρες και όργανα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ΟΟΣΑ και από διεθνείς οργανισµούς. 

Έχουµε την άποψη ότι από την κατάργηση των νοµικών προ-
σώπων δηµοσίου δικαίου και λύση των κοινωφελών επιχειρήσεων
µεγάλος είναι ο κίνδυνος να αποκλειστούν πολλοί δήµοι από ευ-
ρωπαϊκά χρηµατοδοτικά προγράµµατα για την οικονοµική στή-
ριξη ευπαθών κοινωνικών οµάδων. 

Αναφορικά, τώρα, µε τις σχολικές επιτροπές, το αναδιατυπω-
µένο άρθρο 28 αναφέρει ότι από 30-6-24 καταργούνται οι σχολι-
κές επιτροπές και οι αρµοδιότητές τους µεταφέρονται στον
οικείο δήµο. 

Η Νίκη είναι αντίθετη στην πλήρη κατάργηση των σχολικών επι-
τροπών. Συντάσσεται µε τη θέση της ΚΕΔΕ ότι είναι ορθολογικό-
τερο και συµφερότερο να διατηρηθεί τουλάχιστον µία σχολική
επιτροπή ανά δήµο που θα καλύπτει αµφότερες τις σχολικές βαθ-
µίδες. Ναι µεν η λύση αυτή δεν συµβάλλει στην οικονοµία κλίµα-
κος, αλλά η επιβάρυνση θα είναι µικρή και το όφελος από τη
λειτουργικότητα της ρύθµισης αυτής πολλαπλάσιο για την εξυ-
πηρέτηση των σχολικών µονάδων.

Συµφωνούµε, όµως, µε την παράγραφο 5 του άρθρου 28 κατά
την οποία µπορούν να εξαιρεθούν από την κατάργηση σχολικές
επιτροπές σε δήµους µε περισσότερες από εκατό σχολικές µο-
νάδες πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Το θεω-
ρούµε ορθό, διότι έτσι παρέχεται η ευχέρεια σε κάθε τέτοιο δήµο
να σταθµίσει ο ίδιος τη συµφερότερη για την περίπτωσή του
λύση. Η προθεσµία, όµως, µέσα στην οποία το οικείο δηµοτικό
συµβούλιο πρέπει να λάβει τη σχετική απόφαση θα είναι για τα
νέα δηµοτικά συµβούλια που θα προκύψουν από τις επικείµενες
εκλογές, µικρή, δεδοµένου ότι από τη συγκρότησή τους -την 1-
1-2024- έως τις 31-3-2024 έχουν ένα τρίµηνο διάστηµα να απο-
φασίσουν που είναι περιορισµένο. Ορθό είναι να δοθεί µεγα-
λύτερη προθεσµία. 

Στις λοιπές µερικότερες διατάξεις του νοµοσχεδίου η Νίκη δια-
τυπώνει τις ακόλουθες παρατηρήσεις: Πρώτον, η Νίκη είναι θε-
τική στο πνεύµα των διατάξεων των άρθρων 7 και 17 του νοµο-
σχεδίου για την καθιέρωση ειδικών συνεδριάσεων λογοδοσίας
δηµοτικής αρχής και περιφέρειας και µάλιστα σε τακτά χρονικά
διαστήµατα, διότι ο τακτικός έλεγχος και η διαφάνεια αποτρέπει
καταχρήσεις και παρανοµίες σε έναν χώρο -αυτόν της αυτοδιοί-
κησης- ο οποίος, κατά κοινή παραδοχή και τις συχνές δηµοσιο-
γραφικές αναφορές, συνιστά θερµοκήπιο διαφθοράς. Θα έπρε-
πε, όµως, να µελετηθούν και οι προτάσεις της ΚΕΔΕ που ζητεί
αντί της ειδικής συνεδρίασης λογοδοσίας να κατατίθενται εγγρά-
φως τρεις ερωτήσεις λογοδοσίας από κάθε δηµοτική παράταξη
οι οποίες θα συζητούνται στην επικείµενη τακτική συνεδρίαση
του δηµοτικού συµβουλίου. 

Δεύτερον, στο άρθρο 41 όπως αναδιατυπώθηκε αναφορικά µε
την αρµοδιότητα αποκοµιδής απορριµµάτων του οδικού δικτύου
-έργο το οποίο µεταφέρεται από τις περιφέρειες στους δήµους-
παρατηρούµε ότι υπάρχει ασάφεια και πρέπει να διευκρινιστεί αν
η µεταφορά αυτή αφορά επιπλέον και τις κηποτεχνικές εργασίες,
τον καθαρισµό φρεατίων και τα συναφή. Ορθά µεταβιβάζονται
στους δήµους τα σχετικά οχήµατα των περιφερειών και ορθά,
επίσης, ορίζεται ότι θα κατανέµονται πλέον στους δήµους τα
ποσά για την άσκηση αυτής της αρµοδιότητας, αλλά έπρεπε να
διασφαλιστεί η µεταφορά πόρων από άλλη πηγή και όχι από τους
κεντρικούς αυτοτελείς πόρους του άρθρου 260 του ν.3852/2010. 

Διαπιστώνουµε, επίσης, κενό ως προς το προσωπικό. Ο δήµος
θα χρειαστεί επιπλέον προσωπικό γι’ αυτή τη νέα πρόσθετη αρ-
µοδιότητα για να προσλάβει νέο προσωπικό γι’ αυτές τις ανά-
γκες, πράγµα που θα µπορούσε να αποφευχθεί µε την πρόβλεψη
µετακίνησης του ανάλογου προσωπικού που χρησιµοποιούσε για
τη συγκεκριµένη αρµοδιότητα η περιφέρεια. Διατυπώνεται, επί-
σης, η εύλογη αµφιβολία κατά πόσο οι δήµοι, αν φορτωθούν και
αυτή την αρµοδιότητα, θα είναι σε θέση να ανταποκριθούν στις
πολλαπλές δικές τους υποχρεώσεις και επιπλέον στις νέες υπο-
χρεώσεις καθαριότητας του οδικού δικτύου. 

Έχουµε τη γνώµη ότι πρέπει να εξαιρεθούν από το µέτρο οι
µικροί δήµοι και να προβλεφθεί στον νόµο ένα µεταβατικό στάδιο
ενός, δύο ετών, για να γίνει οµαλά η µεταφορά των αρµοδιοτή-
των αυτών. 

Τρίτον: Η Νίκη έχει την άποψη, αναφορικά µε την προβλεπό-
µενη στο άρθρο 33 παράγραφος 6 θέσπιση ετήσιων βραβείων
για τους ΟΤΑ και των δύο βαθµών οι οποίοι έχουν επιδείξει βελ-
τίωση των δεικτών επιδόσεων, ότι η γνώµη που ορίζεται ότι δια-
τυπώνει η ΚΕΔΕ και η ΕΝΠΕ προς την Υπουργό Εσωτερικών,
πρέπει να είναι σύµφωνη γνώµη, δηλαδή, δεσµευτική για τον
Υπουργό και όχι απλή όπως προβλέπεται, έτσι ώστε η απόφαση
του Υπουργού Εσωτερικών που θα χορηγήσει το βραβείο να είναι
συντονισµένη µε την κρίση και άποψη των συλλογικών αυτών ορ-
γάνων, των άµεσα ενδιαφεροµένων προσώπων και να αποκλείει
τη µεροληπτική απόφαση του Υπουργού υπέρ άριστων δήµων
και δηµαρχών. 

Τέταρτον, θεωρούµε ότι δεν είναι επιτυχής και πρέπει να τρο-
ποποιηθεί η διάταξη του άρθρου 49 παράγραφος 1 µε την οποία
προβλέπεται ότι η εξαίρεση και η κατάργηση θα γίνει µέχρι την
µικρή προθεσµία της 15-11-2023. Δεν είναι ορθό για τέτοιες σο-
βαρές αποφάσεις να καλούνται να αποφασίσουν δηµοτικά συµ-
βούλια που, ουσιαστικά, η νοµιµοποιητική ισχύς τους έχει λήξει.
Πρέπει να δοθεί η ευχέρεια να το αποφασίσουν τα νέα δηµοτικά
συµβούλια που θα προκύψουν από τις επικείµενες εκλογές, αφού
ως νεοεκλογέντα θα έχουν το τεκµήριο της πλέον πρόσφατης
λαϊκής εντολής. Ζητούµε, λοιπόν, η καταληκτική αυτή προθεσµία
να ορισθεί για τον µετά την 1-1-2024 χρόνο.

Πέµπτον, αναφορικά µε το Κεφάλαιο Β’ για τα ζώα συντρο-
φιάς, διατυπώνουµε αντίρρηση για τη ρύθµιση του άρθρου 45.
Με αυτό παρατείνεται, χωρίς να παρατίθεται κάποια σοβαρή αι-
τιολογία, η προθεσµία συµµόρφωσης των λειτουργούντων κατα-
φυγίων µε τις προδιαγραφές του ν.4830 µέχρι τις 31-5-2024, αντί
της ισχύουσας προθεσµίας στις 30-9-2023.

Θα έπρεπε η Κυβέρνηση να προβεί σε άµεση σφράγιση των
παράνοµων και ακατάλληλων καταφυγίων των αδέσποτων ζώων
µέσα στην αρχικά προβλεπόµενη προθεσµία. Η περαιτέρω πα-
ράταση θα παρατείνει και την κακή διαβίωση αυτών των ζώων.

Κατόπιν αυτών, η Νίκη, επειδή αφ’ ενός το νοµοσχέδιο συζη-
τείται υπό όρους αιφνιδιασµού –άρα, κατά παράβαση της αρχής
της καλής νοµοθέτησης- και αφ’ ετέρου επειδή το σηµαντικότερο
µέρος του νοµοσχεδίου είναι επί εσφαλµένης βάσεως, καταψη-
φίζουµε αυτό στο σύνολό του.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ και εγώ
τον κ. Αποστολάκη για την οικονοµία του χρόνου.

Και τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του κόµµατος Πλεύ-
ση Ελευθερίας κ. Ελένη Καραγεωργοπούλου.

Ορίστε, κ. Καραγεωργοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, η Πλεύση Ελευθερίας δεν έχει παρά να ζη-

τήσει την καταψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου. Πρόκειται για
ένα πρόχειρο, επιπόλαιο, στοχευµένο στην εξαφάνιση δικαιωµά-
των µειοψηφίας νοµοσχέδιο που ενισχύει τους «ηµέτερους»,
τους «άριστους» την ανταλλαγή των προεκλογικών συµφερόντων
που έχετε συνοµολογήσει.

Και θα ξεκινήσω αδόκητα τον σχολιασµό του εν λόγω νοµοσχε-
δίου, απαντώντας στον κ. Κωτσό -που ευτυχώς είναι παρών- ο
οποίος ως οµιλητής στη δεύτερη συνεδρίαση αντέλεξε και αντέ-
κρουσε τους ισχυρισµούς περί συµφωνιών και συνοµολογιών και
ανταλλαγών συµφερόντων, διότι η ίδια η ΚΕΔΕ έχει ζητήσει την
απόσυρση ορισµένων άρθρων, αφορώντων των νοµικών προσώ-
πων δηµοσίου δικαίου -τα άρθρα 27, 28 και 29- και αυτό αποτελεί
επιχείρηµα που αποδεικνύει ότι δεν εξυπηρετεί τις δικές σας επι-
θυµίες, διότι αντικρούει, αντιλέγει και ζητάει κάτι διαφορετικό.

Κύριοι συνάδελφοι, Πρόεδρος της ΚΕΔΕ µέχρι πριν από λίγο
καιρό ήταν ο εξωκοινοβουλευτικός σας σήµερα Υπουργός Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης, ο Θεσσαλός συντοπίτης σας, ο κ. Παπα-
στεργίου. Λίγες µέρες µετά την εκλογή του και τον διορισµό του
διόρισε -µέσα σε τρεις µέρες- τον κ. Φλώρο Πρόεδρο του νοµι-
κού προσώπου δηµοσίου δικαίου, ο οποίος µόλις µετά από τρεις
µέρες παραιτήθηκε επικαλούµενος λόγο ασυµβιβάστου ως
πρώην στελέχους-µετόχου µίας εταιρείας γεωλογικών ερευνών.
Στην πραγµατικότητα ο κ. Φλώρος διέρρευσε στον Τύπο -δυστυ-
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χώς για εσάς, γιατί στο µεγαλύτερο µέρος του Τύπου βγήκε αυτό
το επιχείρηµα- ότι εξαιτίας του ασυµβιβάστου παραιτήθηκε. Στην
πραγµατικότητα, όµως, διώχθηκε τις ίδιες εκείνες µέρες για κα-
κούργηµα, ποινικό αδίκηµα σοβαρότατου βαθµού που αφορούσε
σε κλοπή υλικών από το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας.

Αυτό τον άνθρωπο, λοιπόν, τον «άριστο», τον «ηµέτερο», τον
διορίσατε εσείς, κύριοι. Έστω, λοιπόν, ότι υπάρχει τεκµήριο
αθωότητας και θα αποδείξει αργότερα ο κ. Φλώρος αν συµβαί-
νουν ή δεν συµβαίνουν όλα αυτά, είµαι πολύ περίεργη να δω αν
πραγµατικά στα ποινικά δικαστήρια εµφανιστεί το ελληνικό δη-
µόσιο, εκπροσωπώντας το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας και διεκδικώντας τα αυτονόητα, την καταδίκη του για την
κλοπή των πραγµάτων µεγάλης αξίας από θέση προέδρου της
πρώην ΙΓΜΕ, όπου διατελούσε σε θέση αξιωµατούχου και υπευ-
θύνου.

Λίγο καιρό αργότερα, φυσικά, διορίσατε εσείς πάλι, οι ίδιοι, ως
πρόεδρο του νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου «Ελληνικό
Κτηµατολόγιο» τον κ. Σακαρέτσιο, Διευθυντή του Υφυπουργού
κ. Κυρανάκη.

Αυτές είναι, λοιπόν, οι µεθοδεύσεις σας. Αυτές είναι οι επιλο-
γές σας, τους «ηµέτερους» να προωθείτε, τα συµφέροντα να εξυ-
πηρετείτε και µε αυτούς τους τρόπους έχετε σχεδιάσει και το
παρόν νοµοσχέδιο.

Συζητείται επιπλέον το νοµοσχέδιο όχι µόνο σε αυτές τις συν-
θήκες όπου αποδεικνύετε µέχρι πριν λίγο καιρό τις συναλλαγές
σας, αλλά και σε συνθήκες που η µισή χώρα έχει καταστραφεί,
πληµµύρες, φωτιές, άνθρωποι άστεγοι, άνθρωποι που απειλού-
νται καθηµερινά από κατάσχεση της περιουσίας τους, γιατί δεν
µπορούν να εξοφλήσουν τα απαραίτητα και τα χρέη που οι ίδιες
οι τράπεζες αρνούνται να διαγράψουν λόγω των νέων συνθηκών.

Με αλαζονική, λοιπόν, συµπεριφορά παραβιάζετε κάθε έννοια
δικαίου, ακόµη και επί της διαδικασίας, παρακάµπτοντας τη διά
ζώσης εµφάνιση και πρόσκληση των φορέων, που η κ. Κωνστα-
ντοπούλου επέµεινε και επανέφερε στο προσκήνιο διότι το είχατε
ξεχάσει και καλούσατε µόνο µέσω τηλεδιασκέψεων τους φορείς.
Στην πραγµατικότητα, οι ζωντανές συµµετοχές, η φυσική παρου-
σία αποδεικνύει έναν ζωντανό και δηµοκρατικό, αµεσοδηµοκρα-
τικό διάλογο µε αποτέλεσµα και αυτό το παρακάµψατε µε την
κατάργηση του χρόνου που επιβάλλει ο Κανονισµός.

Παρακάµψατε, επίσης, όλες τις αιτιάσεις για την απόσυρση
του εν λόγω νοµοσχεδίου που σας έφεραν οι οργανώσεις, οι οµο-
σπονδίες, όπως η Οµοσπονδία Εργαζοµένων ΟΤΑ, η Οµοσπονδία
των Ζωοφιλικών Σωµατείων, η Ένωση Διευθυντών και Διευθυ-
ντριών Σχολικών Μονάδων. Πρόκειται για φορείς οι οποίοι είτε
δεν παρευρέθησαν διαµαρτυρόµενοι για τον αιφνιδιασµό, για την
έλλειψη δυνατότητας να παρέµβουν ουσιαστικά, αλλά και για άλ-
λους φορείς οι οποίοι παρέστησαν και εξέφρασαν τις αντιρρή-
σεις τους. Τους παρακάµψατε όλους.

Είναι µονόδροµος η ψήφιση του εν λόγω νοµοσχεδίου µε βάση
τη βούληση που εκδηλώσατε εξάλλου ήδη από το καλοκαίρι,
όταν φέρατε για ψήφιση ένα άλλο νοµοσχέδιο µαζί µε διατάξεις
του Υπουργείου Υγείας, ώστε να διασφαλίσετε τον τρόπο διεξα-
γωγής των αυτοδιοικητικών εκλογών µε προθεσµίες που έληγαν
για τη συµµετοχή σε αυτές στις 31 Αυγούστου. Αυτό µάλιστα το
πράξατε απευθυνόµενοι στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων
και όχι στην αρµόδια Επιτροπή που ήταν αυτή της Δηµόσιας Δι-
οίκησης και Δικαιοσύνης.

Στο άρθρο 6, λοιπόν -επέµεινα τόσο στις συνεδριάσεις όσο και
τώρα- θα συνεχίσω να επιµένω ότι ήταν επιβαλλόµενη ενέργεια
η θεσµοθέτηση κυρώσεων για τη µη νοµότυπη πρόσκληση σε συ-
νεδρίαση του δηµοτικού συµβουλίου από τον πρόεδρο του δη-
µοτικού συµβουλίου. Κυρώσεις θα έπρεπε να συµπληρώνουν το
εν λόγω άρθρο και για την παραβίαση της αρχής της δηµοσιότη-
τας των συνεδριάσεων που διεξάγονται µε χρήση του δικαιώµα-
τος µέσω διαδικτύου, χωρίς, όµως, ζωντανή µετάδοση -live
streaming- για λόγους ανυπόστατους που επικαλείται ο πρό-
εδρος του δηµοτικού συµβουλίου.

Οι πρόεδροι, λοιπόν, δηµοτικών συµβουλίων πολύ συχνά
δρουν ανεξέλεγκτα, δεν λογοδοτούν σε κανέναν, αφού οι αναφο-
ρές και οι καταγγελίες πέφτουν στο κενό, ή προσκρούουν στα

γρανάζια της αρνησιδικίας που διέπει το σύστηµα λειτουργίας
της δικαιοσύνης.

Η διασφάλιση τήρησης κανόνων απαρτίας, όταν οι δηµοτικοί
σύµβουλοι συµµετέχουν µέσω διαδικτύου, τελεί σε εξάρτηση
από τις γραµµές, πρακτικές, ραδιουργίες της πλειοψηφούσας
δύναµης που εµφανίζει µαύρες οθόνες υπολογιστών στη θέση
των αναγκαία συµµετεχόντων συµβούλων, λογίζοντάς τους ως
παρόντες και αντλεί την ψήφο τους τηλεφωνικά ή και κατόπιν
προηγούµενης συναίνεσης, εξευτελίζοντας τον θεσµό και την
ανάγκη ουσιαστικής συµµετοχής και λήψης αποφάσεων, υποτι-
µώντας τους δηµότες και τη διαδικασία.

Θα παρακάµψω αρκετά από όσα έχω σχεδιάσει να αναφέρω,
προσπαθώντας να τηρήσω τον χρόνο και να δοθεί η ευκαιρία σε
περισσότερους Βουλευτές να αναλύσουν τα θέµατα που πιστεύω
ότι µε τον ίδιο τρόπο θα τα προσεγγίσουν και στο εξής µέχρι το
πέρας της διαδικασίας.

Στο άρθρο 28 θα εστιάσω στις νέες αρµοδιότητες που δίνετε
στους διευθυντές σχολείων σε αντικατάσταση των σχολικών επι-
τροπών. Πρόκειται για µια πολύ επιπόλαιη, επικίνδυνη τοµή στον
τρόπο λειτουργίας των σχολείων µε άµεση επίδραση στον χώρο
της παιδείας που ήδη ταλαιπωρείται από τεράστια κενά σε προσ-
λήψεις εκπαιδευτικών αφ’ ενός και αφ’ ετέρου από την έλλειψη
υποδοµών.

Σε σωστή κατεύθυνση κινείται, φυσικά, η τροπολογία που φέ-
ρατε σε ό,τι αφορά τη µεταφορά παιδιών ΑΜΕΑ στα σχολεία µε
πρωτοβουλίες των ΟΤΑ, όταν λείπουν τα σχετικά πορίσµατα από
διαγωνισµούς αναγκαίους για να προκύψει το αποτέλεσµα.

Το σχολικό περιβάλλον απαιτεί ένα σταθερά πολιτισµένο περι-
βάλλον ανάπτυξης της προσωπικότητας των ανθών της ελληνι-
κής κοινωνίας που ήδη βάλλεται από περισσότερα δεινά συν-
δεδεµένα µε την κατάρρευση του συστήµατος. Ουδόλως ει-
σπράττει ο Έλληνας πολίτης την άνοδο της επενδυτικής βαθµί-
δας. Βιώνει όλα τα καθηµερινά προβλήµατα, όπως αυτά που
προανέφερα, µεταξύ των οποίων είναι ότι ακόµα και σήµερα σε
πολλές περιοχές της Θεσσαλίας υφίσταται το θέµα του νερού,
της αναζήτησης νερού, της αναζήτησης φαγητού µε πορεία
ακόµα και δέκα χιλιοµέτρων των ανθρώπων, προκειµένου να φτά-
σουν στο σηµείο να το προµηθευτούν, καθώς δεν υπάρχουν δρό-
µοι και η λάσπη είναι το κυρίαρχο πρόβληµα µέσα στα σπίτια
µετά το νερό που δεν είναι πόσιµο σε πολλές, πολλές περιοχές.

Πώς θα διασφαλιστεί, λοιπόν, η οµαλή λειτουργία των σχο-
λείων, όταν αυτή εξαρτάται από τον εκάστοτε διευθυντή της σχο-
λικής µονάδας, τον οποίο επιφορτίζεται µε δυσανάλογα των
αντοχών του µέσου ανθρώπου καθήκοντα, χωρίς καν ανταποδο-
τικές παροχές για το πολλαπλάσιο έργο που καλείται να υπηρε-
τήσει σε τραγικά άσχηµες συνθήκες διαχείρισης όχι µόνο
βασικών ελλείψεων υλικοτεχνικής υποδοµής, αλλά και διαχείρι-
σης κρουσµάτων αθέµιτης συµπεριφοράς είτε εκπαιδευτικών είτε
µαθητών; Θα έπρεπε να έχετε προβλέψει τις επιδράσεις των φυ-
σικών καταστροφών στην ψυχολογία όλων, ακόµα και των διοι-
κούντων και να έχετε µεριµνήσει µε τελείως διαφορετικό τρόπο
για τη σχετική νοµοθετική παρέµβαση.

Όσον αφορά τώρα στα άρθρα 42 και 45 για την ευζωία των
ζώων συντροφιάς, επαναλαµβάνω ότι η Οµοσπονδία Ζωοφιλικών
Σωµατείων Ελλάδας έχει εισηγηθεί µε πολύ καθαρό τρόπο την
απόσυρση του νοµοσχεδίου. Είναι κραυγαλέο να νοµοθετείτε στο
οικείο άρθρο 45 τις νέες προθεσµίες για την εφαρµογή προστα-
τευτικών διατάξεων του ν.4830/2021 που η Κυβέρνησή σας νο-
µοθέτησε και ήδη σήµερα από ενδιαφέρον σπεύδει να ανα-
στείλει. Η συνέπεια της ψήφισης αυτών των µέτρων είναι η ακύ-
ρωση όλων των αποφάσεων που ελήφθησαν αρµοδίως για τη
σφράγιση παράνοµων καταφυγίων αδέσποτων ζώων θέτοντας
νέες προθεσµίες. Δήθεν κόπτεστε για την προστασία και την ευ-
ζωία των ζώων, αλλά ξηλώνετε τις προδιαγραφές που πρέπει να
πληρούν τα καταφύγια ζώων, προδιαγραφές αναγκαίες για την
προστασία τους από ασθένειες, µολύνσεις, κινδύνους, καιρικές
συνθήκες.

Ποια ανάγκη έρχεστε να εξυπηρετήσετε µε µία τέτοια απαρά-
δεκτη ρύθµιση κλείνοντας το µάτι σε δηµάρχους που λειτουρ-
γούν παράνοµους και ανεξέλεγκτους τέτοιους χώρους, αλλά και
σε δήθεν ζωόφιλους και οργανώσεις που εµπορεύονται τα αδέ-
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σποτα ζώα στοχοποιώντας τη χώρα µας ως υπόλογη σε αναφο-
ρές σχετικές µε την παραβίαση ακόµα και ενωσιακών κανόνων
που την εκθέτουν τόσο στην Ευρωπαϊκή Ένωση όσο και στον Πα-
γκόσµιο Οργανισµό για την Υγεία των Ζώων; 

Η προστασία των ζώων συντροφιάς δεν επιτυγχάνεται µε θέ-
σπιση ρυθµίσεων που νοµιµοποιεί τα κακώς κείµενα και υποβαθ-
µίζει τις απαιτήσεις προστασίας των ζώων συντροφιάς προς
διευκόλυνση των δήµων και των κάθε είδους οργανώσεων ως
αντάλλαγµα προεκλογικό για την πριµοδότηση των επίλεκτων της
σφαίρας επιρροής σας.

Είναι εντυπωσιακά, λοιπόν, τα µέσα που µετέρχεστε για την
επικράτηση των «ηµέτερων» στις αυτοδιοικητικές εκλογές υιοθε-
τώντας πολιτική «αποφασίζω και διατάζω» µε τεχνάσµατα και
αντιπερισπασµούς που δεν τιµούν κανέναν σας συνεχίζοντας ένα
κρεσέντο αλαζονείας από τη σκυτάλη που αναλάβατε µετά την
ψηφοφορία για την αντικατάσταση των µελών της ΑΔΑΕ. 

Είναι τα µέσα, λοιπόν, που ο ορισµός των πολιτικών αυτοδιοι-
κητικών φίλων σας χρησιµοποιεί ως βακτηρίες για τη συγκρό-
τηση περιβάλλοντος «αυλοκολάκων», αυτά που και οι ίδιοι
χρησιµοποιείτε για την ενίσχυση των εξουσιών σας αδιαφορώ-
ντας για το χάος από τα ύψη της βροχής του Σεπτεµβρίου που
µετέτρεψαν τη µισή χώρα σε λασπότοπο µε πολλές περιοχές να
παραµένουν ακόµα και σήµερα χωρίς ρεύµα και νερό, όπως είναι
η Εύβοια, η Θεσσαλία και η Φθιώτιδα. Εµείς είµαστε εδώ για να
µιλάµε όχι µόνο για τα ύψη των βροχών, αλλά και για το ύψος
του ήθους. 

Και σ’ αυτή τη συνθήκη, λοιπόν, παραδίδω τη σκυτάλη.
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ κι εγώ την

κ. Καραγεωργοπούλου για την οικονοµία του χρόνου. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να
καταθέσω στο Σώµα τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που ήταν απο-
τέλεσµα της συζήτησης που προανήγγειλα και χθες στη δεύτερη
ανάγνωση στην επιτροπή.

Σταχυολογώντάς τες, λοιπόν, οι ουσιαστικές είναι ότι στις συ-
νεδριάσεις της λογοδοσίας από τα δέκα θέµατα που συζητούνται
µπαίνει περιορισµός και συζητιούνται µόνο τρία που τίθενται από
συµβούλους της πλειοψηφίας. Άρα, υπάρχει ένα πλαφόν, ώστε
να εγγυάται ότι τουλάχιστον τα επτά θέµατα θα είναι της πλει-
οψηφίας και εφόσον δεν υπάρχει, εννοείται ότι τα θέµατα τα
οποία θέτει η πλειοψηφία µπορεί να φτάσουν µέχρι και τα δέκα
και µπαίνουν και δύο θέµατα επιπλέον των δέκα, δώδεκα δηλαδή,
που προτείνονται από προέδρους των δηµοτικών κοινοτήτων. 

Ακριβώς αντίστοιχη ρύθµιση υπάρχει και για την περιφερειακή
συνεδρίαση. Μειώνεται η πλειοψηφία στις πενταµελείς επιτρο-
πές, στη δηµοτική επιτροπή. Το ένα µέλος της µειοψηφίας πάει
πλέον στα δύο, µε αποτέλεσµα να έχουµε τρία-δύο πλειοψηφία,
κάτι που επίσης είχαµε συζητήσει στην επιτροπή. 

Όσον αφορά τώρα ένα θέµα που έθεσε η ΚΕΔΕ, αφορά την κι-
νητικότητα των υπαλλήλων µετά την κατάργηση των νοµικών
προσώπων. Το ποσοστό για τα επόµενα τρία χρόνια αυξάνεται
από το 65%, ώστε να έχουν πληρωθεί οι θέσεις στο 80%, ενώ
µπαίνει και µία ακόµα παράγραφος που αφορά τις ενεργειακές
κοινότητες ιδίως σε µικρούς δήµους εάν το ποσοστό αναλόγως
του 40% ή του 50% υπερκαλύπτεται µετά τη συγχώνευση των νο-
µικών προσώπων, ώστε να µην υπάρχει κανένα πρόβληµα για την
οµαλή λειτουργία. Εφόσον δε µένει µόνο ένας εταίρος, που νο-
µίζω ότι δεν υπάρχει τέτοια περίπτωση στη Βουλή, τίθενται έξι
µήνες προθεσµία, για να βρουν δεύτερο εταίρο σε µια ενεργή
κοινότητα. Εκτιµώ ότι δεν υπάρχει τέτοιο ζήτηµα, να υπάρχει δη-
λαδή ενεργειακή κοινότητα µόνο µε νοµικά πρόσωπα του δήµου. 

Αυτές τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, λοιπόν, τις καταθέτω στα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.
Θεόδωρος Λιβάνιος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερ-
θείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να πω και δύο κουβέντες
για την τροπολογία, ώστε να ολοκληρώσουµε το θέµα.

Όσον αφορά στην τροπολογία, λοιπόν, και το πρώτο άρθρο,
είναι ένα αίτηµα το οποίο έθεσε η ΚΕΔΕ και αφορά τη δυνατό-
τητα παραίτησης δηµάρχων και περιφερειαρχών, ώστε να παρα-
µείνουν δηµοτικοί περιφερειακοί σύµβουλοι αντίστοιχα. Ήταν
κάτι που ίσχυε ιδίως για τους δηµάρχους και ίσχυε µέχρι πρό-
σφατα.

Όσον αφορά το δεύτερο, προέκυψε µία ανάγκη από τη Θεσ-
σαλία και αφορά την ανάγκη ταµειακής ρευστότητας µεταφοράς
χρηµάτων ουσιαστικά έναντι πράξεων που έχουν ενταχθεί στο
πρόγραµµα αποκατάστασης ζηµιών. Η επιχορήγηση στους δή-
µους και στην Περιφέρεια της Θεσσαλίας, λόγω των καταστρο-
φών, φτάνει περίπου στα 100 εκατοµµύρια. Τα έργα, οι εργασίες
που γίνονται, οι µπουλντόζες που δουλεύουν, τα συνεργεία πρέ-
πει να πληρωθούν, οπότε θα δώσουµε τη δυνατότητα προκατα-
βολής στους αρµόδιους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
ώστε να µπορέσουν να πληρώσουν, επειδή λόγω του µεγέθους
έχουν συµµετάσχει και µικρές εταιρείες, οι οποίες έχουν ένα, δύο
οχήµατα και δεν είναι εύκολο να λειτουργούν µε πίστωση. 

Και το τρίτο θέµα αφορά -κάτι που συζητήσαµε και χθες στην
επιτροπή- την Κεντρική Μακεδονία και τη µεταφορά µαθητών
ΑΜΕΑ. Βγήκαν άγονοι όλοι οι διαγωνισµοί, δεν υπήρξε ενδιαφέ-
ρον και καµµία συµµετοχή για να αναλάβει κάποιος το θέµα. Και
επειδή είµαστε στη µέση ουσιαστικά του σχολικού έτους και για
να µη δηµιουργηθεί άλλη ανάγκη, δίνουµε κατ’ εξαίρεση γι’ αυτό
το έτος τη δυνατότητα στην Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας
να µισθώσει οχήµατα και να προσλάβει οδηγούς και συνοδούς,
προκειµένου να καλυφθούν άµεσα τα δροµολόγια των ΑΜΕΑ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Πριν καλέσω στο Βήµα τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης, θα

ήθελα να πω κάποια πράγµατα για τη διαδικασία. 
Κατ’ αρχάς οι εγγεγραµµένοι συνάδελφοι Βουλευτές είναι ήδη

σαράντα τέσσερις. Όσον αφορά τη διαδικασία των τοποθετή-
σεων, προφανώς κατά πάγια τακτική, οι πρόεδροι των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων έχουν δικαίωµα να πάρουν τον λόγο όποτε τον
ζητήσουν. Από εκεί και πέρα, όµως, επειδή το Προεδρείο προ-
στατεύει πάντα και το δικαίωµα των Βουλευτών να µιλήσουν -
γιατί έχουν ζητήσει τον λόγο και κάποιοι Κοινοβουλευτικοί Εκπ-
ρόσωποι-, θα µιλάνε τουλάχιστον δύο, τρεις Βουλευτές και µετά
θα παρεµβάλλεται κάποιος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
Μόνο οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων έχουν το δι-
καίωµα να πάρουν τον λόγο όποτε τον ζητήσουν.

Τον λόγο, λοιπόν, τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω λέγοντας πως τις τελευταίες πέντε

µέρες κατάλαβα ότι σε αυτή τη χώρα δεν κυβερνά η Νέα Δηµο-
κρατία, αλλά η Ελληνική Λύση. Εµείς είµαστε η Κυβέρνηση, κύριε
Λιβάνιε. Ό,τι και να λέτε εσείς, εµείς κυβερνάµε, διότι αυτοί οι
κύριοι από εδώ αντί να κάνουν αντιπολίτευση σε εσάς, λοιδο-
ρούν, υβρίζουν, συκοφαντούν την Ελληνική Λύση. Δικαίωµα του
καθενός να αυτοπροσδιορίζεται, όπως θέλει, αλλά θα κάνω µία
έκκληση σε όλους σας. Τα έχετε µπερδέψει λίγο στο µυαλό σας,
κάτι που θα σας αποδείξω σε λίγο, τα έχετε µπερδεµένα, για να
µην πω χαµένα. Αλλού θα κάνετε αντιπολίτευση, εκεί και όχι σε
εµάς!

Και ξέρετε γιατί κάνετε αντιπολίτευση σε µας; Να σας πω. Διότι
δεν κάνατε ποτέ πραγµατική αντιπολίτευση στην Κυβέρνηση και
γιατί είµαστε οι µοναδικοί που κάνουµε αντιπολίτευση -σε όλους
σας όµως- µε επιχειρήµατα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα σας το αποδείξω σήµερα. Εδώ ήρθαµε µε στοιχεία να µι-

λήσουµε, για να µην κοροϊδεύει κανένας κανέναν! 
Απλά, χαµένα να µην τα έχετε! Πραγµατικά, τα έχετε λίγο

µπερδεµένα στο µυαλό σας. Κυβέρνηση είναι η Νέα Δηµοκρατία,

Αντιπολίτευση είστε εσείς. Βέβαια, να αντιληφθώ ότι βλέποντας
την Ελληνική Λύση να καλπάζει, βλέποντας να διεµβολίζει και χώ-
ρους διαφορετικούς, ανησυχείτε. 

Να ανησυχείτε για τα προβλήµατα του ελληνικού λαού και την
έλλειψη αντιπολιτεύσεως από την πλευρά σας, όχι για εµάς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, λοιπόν, στην ουσία. 
Από την πρώτη στιγµή, από το 2019 που µπήκε η Ελληνική

Λύση, ουδέποτε έκανε προσωπικές αναφορές και προσωπικές
επιθέσεις. Το αποφύγαµε, προσωπικά µε εντολή δική µου σε
όλους τους Βουλευτές µου. Ποτέ προσωπικές επιθέσεις σε κα-
νέναν! Ποτέ! Ούτε δελτία Τύπου εις βάρος προσώπων ούτε κοµ-
µάτων άνευ λόγου και αιτίας και, κυρίως, χωρίς πολιτικά επιχει-
ρήµατα και αποδείξεις!

Τώρα, όµως, ξαφνικά αρχίσατε όλοι να επιτίθεστε στην Ελλη-
νική Λύση µε λύσσα για έναν και µόνο λόγο, διότι δεν έχετε κάτι
να µας προσάψετε. 

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, µε τη λογική. Η προηγούµενη εβδο-
µάδα, κύριε Υπουργέ, είχε δύο ψηφοφορίες, µία για την ΑΔΑΕ
και µία για το ΕΣΡ. Εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι η άλλη πλευρά δεν
ήθελε την ΑΔΑΕ. Ήθελε, ρε παιδί µου, να υπάρχει η ΑΔΑΕ παρά-
νοµα για πολλούς µήνες ακόµα, γιατί είχαν τελειώσει και εκπνεύ-
σει οι θητείες των ανθρώπων και των µελών. 

Πάµε στο ΕΣΡ τώρα, ας αφήσουµε την ΑΔΑΕ. Η ΑΔΑΕ είναι
κακή. Γι’ αυτούς, ναι, είναι κακή. Το ΕΣΡ γιατί δεν το ψηφίσατε;
Εγώ έχω µπροστά µου ολόκληρη ανακοίνωση του ΣΥΡΙΖΑ -θα την
καταθέσω στα Πρακτικά σε λίγο- και ούτε λίγο ούτε πολύ έλεγε
ο ΣΥΡΙΖΑ ότι πρέπει να παραιτηθεί όλο το ΕΣΡ. Ήταν ανακοίνωση
του 2021. Για ποιον λόγο η κύρια εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ στη
Διάσκεψη των Προέδρων, η κ. Γεροβασίλη, είπε «Α, δεν έχουµε
κάτι µε τα πρόσωπα στο ΕΣΡ, αλλά δεν θα ψηφίσουµε».

Αυτό δεν λέγεται «αντιπολίτευση». Λέγεται «πολιτικαντισµός».
Δεν λέγεται «αντιπολίτευση». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε τώρα στο ΕΣΡ. Στο ΕΣΡ, λοιπόν, διορίστηκαν επί ΣΥΡΙΖΑ

όλοι οι αριστερόστροφοι, όλοι οι ελληνοφοβικοί και όλοι όσοι µι-
σούσαν κάθε τι που έχει σχέση µε την πατρίδα, µε το έθνος, µε
όλα αυτά που µας ενώνουν ως Έλληνες. Ήταν συµβόλαιο τιµής
να ξηλώσουµε το ΕΣΡ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και αυτό το ξαναλέω και το φωνάζω! Γιατί; Διότι ενώ ήµασταν

τέσσερα χρόνια κόµµα της Βουλής, είχαµε εκπροσώπηση στα
πανελλαδικά µέσα 0,2% και ουδέποτε ο κ. Κουτρουµάνος και η
παρέα του εκεί µέσα απολογήθηκαν. Το ζητήσαµε. Ο ΣΥΡΙΖΑ
συµφώνησε -για να µη λέω ψέµατα- το 2022 ότι πρέπει να παραι-
τηθούν. Έβγαλε και ανακοίνωση. Τώρα, τι έγινε από τότε µέχρι
σήµερα εγώ δεν το καταλαβαίνω.

Πάµε λοιπόν και στις άλλες ιστορίες για αγρίους, οι οποίες για
µένα είναι πραγµατικά άξιες χλεύης. Σας κάναµε τη χάρη εδώ και
πέντε χρόνια για όλους σας και δεν ασχοληθήκαµε µε κανέναν
από εσάς ποτέ σε επίπεδο προσωπικό. Εσείς νοµίζετε ότι αυτή η
χάρη είναι φόβος ή ανοχή. Κάνετε λάθος! Όµως, δεν θα επι-
τρέψω σε κανέναν µε συκοφαντίες, µε ψέµατα, να λοιδορεί µια
ολόκληρη παράταξη των υγιώς σκεπτόµενων Ελλήνων!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τι έλεγαν, λοιπόν, επ’ αυτού οι πρόγονοί µας; Η χάρη που κά-

νουµε σε κάποιον δεν µπορεί να αλλάξει τον χαρακτήρα του. Ε,
λοιπόν, τώρα, τέρµα οι χαρές, τέρµα η ανοχή! Θα µας έχετε απέ-
ναντί σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ξεκινώ λοιπόν µε τα Πρακτικά συνεδριάσεως Διασκέψεως των

Προέδρων προηγούµενων φορέων, κύριε Υπουργέ. Εδώ έχω ψη-
φοφορίες. Στις 30-6-2020, για τρία τακτικά και τρία αναπληρω-
µατικά µέλη ΑΔΑΕ, το ΠΑΣΟΚ και η Ελληνική Λύση ψήφισαν. Στις
4 Μαρτίου του 2021 για το ΕΣΡ, ΠΑΣΟΚ και Ελληνική Λύση ψή-
φισαν. Στις 25-5-2021 για το ΑΣΕΠ, εδώ το ΠΑΣΟΚ ψήφισε. Στις
27-7-2021 για το ΑΣΕΠ, πάλι το ΠΑΣΟΚ ψήφισε. Στις 29-7-2021,
πάλι το ΠΑΣΟΚ ψήφισε. Στις 30-6-2022 για έξι συµβούλους του
ΑΣΕΠ, ο ΣΥΡΙΖΑ ψηφίζει.

Κοιτάξτε τώρα υποκρισία των πολιτικάντηδων: Στο ΑΣΕΠ που
έχει διορισµούς και βολεύουν δικά τους παιδιά, συµφωνεί το
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ΠΑΣΟΚ, η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ να βολέψουν τα παιδιά
τους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Συµφωνούν στις αλλαγές, λοιπόν, αυτών των ανεξάρτητων

αρχών. Όταν, όµως, µιλάµε για άλλα, για το ΕΣΡ, όχι! Για την
ΑΔΑΕ έχετε µια ευαισθησία. Το αντιλαµβάνοµαι. Εγώ, απ’ ό,τι κα-
τάλαβα, ο Ράµµος είναι πρόεδρος και είναι δικός σας. Όταν, λοι-
πόν, φέρατε τον Παπαγγελόπουλο εδώ και ταχθήκαµε υπέρ του
Παπαγγελόπουλου, κάναµε deal µαζί σας; Και δεν ντρέπεστε
λίγο; Όταν η Ελληνική Λύση ταυτίστηκε µε την άποψη του ΣΥΡΙΖΑ
για τον Παπαγγελόπουλο και είπε ότι αδίκως τον σέρνουν στα δι-
καστήρια τότε και ψηφίσαµε υπέρ του κ. Παπαγγελόπουλου, κά-
ναµε «deal»; 

Deal κάνετε εσείς! Deal κάνατε εσείς µε τον ΑΣΕΠ για να διο-
ρίζετε δικούς σας ανθρώπους! Deal η Ελληνική Λύση δεν κάνει
µε κανέναν!

Προχωράµε. Εγώ να καταλάβω γιατί ενοχλήθηκε ο ΣΥΡΙΖΑ. Το
αντιλαµβάνοµαι. Τους χαλάσαµε τη δουλειά του κ. Κασσελάκη.
Δουλειά 1,2 δισεκατοµµύριo ευρώ της πεθεράς του χάλασε στην
πορεία. Το αντιλαµβανόµαστε. Είναι και µία λογική συνέχεια. Το
πρόβληµα είναι γιατί τα µέσα δεν ανέδειξαν αυτό το θέµα. Μι-
λάµε για 1,2 δισεκατοµµύριo ευρώ «µπίζνα» η πεθερά του Κασ-
σελάκη! Δεν λέω ότι είναι παράνοµο. Λέω ότι είναι µη ηθικό. Λέω
ότι είναι ανήθικο, διότι αν η πεθερά ενός προέδρου κόµµατος
πάει να πάρει «µπίζνα» από το δηµόσιο 1,2 δισεκατοµµυρίου
ευρώ, είναι πραγµατικά ό,τι πιο άθλιο έχει γίνει στον πολιτικό βίο
της χώρας!

Κι εκεί που έπαθε αφωνία ο ΣΥΡΙΖΑ, ξαφνικά ανακαλύπτουν
µια υπόθεση η οποία είναι ανύπαρκτη!

Ακούστε, κύριοι, ποια είναι η διαφορά της Ελληνικής Λύσης µε
σας. Εµείς τα λάθη µας τα πληρώνουµε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ έχω πληρώσει ο ίδιος στο ΕΣΡ

πρόστιµα και όποιος δεν το πιστεύει, να έρθει από το γραφείο
µου να το αποδείξω! Εµείς δεν είµαστε µπαταχτσήδες όπως κά-
ποιοι άλλοι! Πληρώνουµε τα πρόστιµα µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και, βέβαια, να πω το εξής: Εδώ αρχίζει το µεγάλο γλέντι. Εµ,

πληρώνουµε τα πρόστιµα 2 εκατοµµυρίων ευρώ, βγάζουν και µία
υπόθεση την οποία εγώ δεν ξέρω. Δεν έχω ενηµερωθεί ότι υπάρ-
χει µια εκκρεµότητα µε την εφορία. Και κάνει η Αυγέρη δηλώσεις,
κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ δηλώσεις, κάνει ο κ. Ανδρουλάκης δηλώσεις.
Πείτε µου τώρα. Όταν εγώ δεν ξέρω τίποτα από την εφορία, όταν
στην εφορία πηγαίνω ό,τι µου ζητάει, από πού ξέρετε εσείς ότι
υπάρχει καταλογισµός κάποιου προστίµου το οποίο δεν γνωρίζω
εγώ; Είστε µυστικές υπηρεσίες; Είστε η εφορία; 

Είστε το παρακράτος, κύριοι του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ; Πώς
καταγγέλλετε κάτι το οποίο δεν γνωρίζω εγώ; Τι υπόγειες δια-
δροµές έχει το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ µε εφορίες και επικαλούνται
την ΑΔΑΕ, όταν εγώ δεν ξέρω τίποτα; Δεν ξέρω! Και από τα 2
εκατοµµύρια, φτάσαµε στα 150 χιλιάρικα! Σε λίγο θα φτάσουµε
στα 1.000 ευρώ! Υπάρχει ανακοίνωση του ΠΑΣΟΚ. 

Εδώ, λοιπόν, αρχίζει το µεγάλο γλέντι και ακούστε ποιο είναι
αυτό. Έχω µπροστά µου αυτό που σας είπα προηγουµένως, δη-
λαδή την ανακοίνωση του ΣΥΡΙΖΑ το 2021 για να παραιτηθεί ο κ.
Κουτρουµάνος του ΕΣΡ. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά για να
θυµηθούν. Όµως, τώρα τι να πω για τον ΣΥΡΙΖΑ; 

Θα σας πω και κάτι άλλο. Φέρατε εδώ τα τάγµατα Αζόφ. Τα τά-
γµατα Αζόφ, τους νεοναζί, τους φέρατε στη Βουλή ΠΑΣΟΚ, Νέα
Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ. Και τώρα, δυστυχώς, ο ΣΥΡΙΖΑ συµπλέει
στη συκοφαντία µε τους συνεργάτες των ναζί, γιατί υπάρχουν
συνεργάτες των ναζί εδώ µέσα. Υπάρχουν πολλοί συνεργάτες
των ναζί. Συµπλέετε στη φρασεολογία µε αυτούς. Και απορώ πώς
είναι δυνατόν! Και να πω τώρα ότι οι συνεργάτες των ναζί που
είναι εδώ µέσα αντιλαµβάνοµαι γιατί δεν ήθελαν να ψηφίσουν το
ΕΣΡ, το ανθελληνικό και αντιχριστιανικό ΕΣΡ. Διότι η κ. Κουτζα-
µάνη που έγινε Πρόεδρος φυλάκισε τη Χρυσή Αυγή! Γι’ αυτό δεν
ψήφισαν οι κύριοι, οι συνεργάτες των ναζί!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν ψήφισαν γι’ αυτό τον λόγο! Και συµπλέει ο ΣΥΡΙΖΑ µαζί

τους; Η Κοτζαµάνη έδεσε την υπόθεση της Χρυσής Αυγής! Για

να καταλαβαίνουµε εδώ µέσα τις διαπλοκές!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Δεν περίµενα ποτέ ο ΣΥΡΙΖΑ να στηρίξει συνεργάτες των ναζι-
στών. Κι έχω και αποδείξεις γι’ αυτά που θα πω. Έχω και αποδεί-
ξεις. Και εδώ είναι το δηµοσίευµα που λέει ότι η Ευτέρπη Κοτ-
ζαµάνη έδεσε τη Χρυσή Αυγή. 

Αυτή, λοιπόν, τη γυναίκα, αντί να την επαινέσουν ούτε οι δήθεν
χριστιανοί ούτε οι συνεργάτες των ναζί ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ την τίµη-
σαν µε την ψήφο τους. Εµείς την τιµήσαµε! Έξω οι ναζί και οι συ-
νεργάτες από την Ελλάδα! Τελεία και παύλα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε τώρα παρακάτω, γιατί θα πέσω στο επίπεδο σας σήµερα.

Ο Πρόεδρός σας, πέρα από την εικόνα του που του τη φτιάχνει
ο κ. Σούλης, ο γνωστός σκηνοθέτης που έκανε βιντεοκλίπ για τον
κ. Μαζωνάκη, για τον κ. Πανταζή, κάνει τώρα βιντεοκλίπ για τον
κ. Κασσελάκη. Δεν ντραπήκατε ποτέ να στήσετε εικόνες µε φτυά-
ρια; Εδώ είναι ο φωτογράφος και τάχα κρατά το φτυάρι ο Κασ-
σελάκης. 

Είναι ντροπή, κύριοι συνάδελφοι! Είναι ντροπή να στήνουν ει-
κόνες για να δείξουν ότι φτυαρίζει τη λάσπη! Φαντάζοµαι ότι
φτυάρι πρώτη φορά στη ζωή του έβλεπε. Πρώτη φορά! Μη γε-
λάτε! Δεν πιστεύω να έχει δουλέψει και µε το πηλοφόρι και το
µυστρί! Αποκλείεται!

Πάµε και στα υπόλοιπα. Ο άνθρωπος λέει άλλα αντ’ άλλων.
Λέει τη µία µέρα «Είµαι άθεος» και την άλλη «Αισθάνοµαι χριστια-
νός. Προσεύχοµαι στον Όσιο Δαυίδ να µην είµαι γκέι». Βγάλτε
τώρα άκρη γι’ αυτόν τον πολιτικό Αρχηγό που τη µια µέρα λέει
άλλα και την άλλη µέρα λέει άλλα. 

Ακούστε. Η πολιτική είναι πολύ σοβαρή υπόθεση για να την
αφήσουµε σε χέρια ανθρώπων οι οποίοι δεν κατανοούν τι λένε
και δεν νιώθουν τι εκφράζουν. Τώρα λέει «Τιµή µου να πάω στον
Στρατό», αλλά επί δεκαεπτά ολόκληρα χρόνια απέφευγε να πάει
και θα πάει µόνο είκοσι µέρες. Ούτε σκοπιά θα κάνει ούτε µαγει-
ρείο θα πάει ούτε πουθενά. Δηλαδή, η κοροϊδία έχει όρια. Χτυ-
πάτε προσωπικά; Θα σας χτυπάµε προσωπικά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Χτυπάτε στην ηθική µας υπόσταση; Θα χτυπάµε στην ηθική

υπόστασή σας! 
Εµείς όµως δεν συκοφαντούµε, δεν λέµε ψέµατα. Λέµε αυτά

που λέει αυτός, δεν λέµε τι λέµε εµείς. Σας είπαµε ότι και τα πρό-
στιµα τα πληρώνουµε και είµαστε διαφανείς και ξεκάθαροι -και
όποιος θέλει, ας έρθει να του το αποδείξω- και µε την εφορία δεν
έχω κανένα, µα κανένα πρόβληµα. Αν χρωστάω, να πληρώσω.
Την εφορία εγώ την πληρώνω, αλλά εδώ µέσα δεν ξέρω πόσοι
πληρώνετε την εφορία. Ο άλλος παίρνει 1.000 ευρώ και νοµίζει
πως κάτι κάνει. Οι εταιρείες µου έχουν τζίρο, 7 εκατοµµύρια, 3
εκατοµµύρια. Ας έρθετε να δείτε. Για 150 χιλιάρικα! Τόσο κάνει
το αυτοκίνητό µου! Τώρα πλάκα κάνουµε µεταξύ µας εδώ; Σοβα-
ρευτείτε λίγο στον ΣΥΡΙΖΑ. Βρείτε κανένα επιχείρηµα της προ-
κοπής. 

Πάµε, λοιπόν, και στον Βόλο. Η εικόνα -το λέω ευθέως- του ΣΥ-
ΡΙΖΑ είναι πραγµατικά µια εικόνα που εµένα µου δηµιουργεί απέ-
χθεια. Υπογράφτηκε η Συµφωνία των Πρεσπών η προδοτική. Και
πάει ο ίδιος ο κ. Τσίπρας διήµερο, λέει, στο σπίτι του κ. Ζάεφ. Τι
να συζητάµε τώρα για τον ΣΥΡΙΖΑ και τι να λέµε; Και το «πραξι-
κοπηµατικά» και το deal που λένε διάφοροι κύκλοι, το αφιερώνω
σε όλους αυτούς που «ντιλάρουν» καθηµερινά µε τα νοµοσχέδια
εδώ µέσα.

Για να δούµε ποιοι ψήφισαν τα νοµοσχέδια. «Ντιλάρουµε» ε;
Το 61% των νοµοσχεδίων της Νέας Δηµοκρατίας τα ψήφισε το
ΠΑΣΟΚ. Το 45% των νοµοσχεδίων της Νέας Δηµοκρατίας τα ψή-
φισε ο ΣΥΡΙΖΑ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν θα αναφερθώ στους άλλους εκεί πίσω. Έτσι κι αλλιώς

υπάρχουν, δεν υπάρχουν, το ίδιο µου κάνει εµένα. Δεν αναφέρο-
µαι στην Πλεύση Ελευθερίας, προς Θεού! Ούτε στο ΚΚΕ. 

Πάµε και στο ΠΑΣΟΚ. Στο σπίτι του ελαφροχέρη και του κρε-
µασµένου δεν µιλάνε για σκοινί, κύριοι του ΠΑΣΟΚ. Και λέω «ελα-
φροχέρη», διότι περιέργως ό,τι λένε οι ναζί, λέτε και εσείς.
Σύµπτωσις! 

Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, αντί να συκοφαντεί την Ελληνική Λύση µε
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ψεύτικα επιχειρήµατα, ας πληρώσει τα 400 εκατοµµύρια ευρώ
δανείων που χρωστάει. Ο Ανδρουλάκης ο ίδιος ως Πρόεδρος
χρωστάει 400 εκατοµµύρια από δάνεια των προηγούµενων. Ας
τα πληρώσει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εδώ, όµως, έχουµε ένα πρόβληµα: Ποιον ΑΦΜ να διαλέξουµε;

Της Ελιάς, του ΠΑΣΟΚ, του Κινήµατος Αλλαγής; Είναι σαν τους
γνωστούς που έχουν µπαρ τα βράδια και βάζουν αχυρανθρώ-
πους «αυτοφωράκηδες» µπροστά. Αυτό είναι το ΠΑΣΟΚ. Και ση-
κώνει ανάστηµα το ΠΑΣΟΚ απέναντι στην Ελληνική Λύση. Είστε
πολύ µικροί σε επίπεδο ηθικής για να σηκώσετε ανάστηµα ηθικής
απέναντί µας. Ξέρετε ότι εγώ παιδί του κοµµατικού σωλήνα δεν
ήµουνα. Ο κ. Ανδρουλάκης µια ζωή στο κόµµα ήτανε. Εγώ εργά-
ζοµαι, δίνω εργασία σε Έλληνες και πληρώνω την εφορία µου
κανονικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και µιλάει το ΠΑΣΟΚ! Το ΠΑΣΟΚ της «SIEMENS», του Τσουκά-

του που µετέφερε τροχήλατες βαλίτσες στο ΠΑΣΟΚ, εκατοµµύ-
ρια ευρώ, µιλάει για ηθική! Κήνσορας της ηθικής το ΠΑΣΟΚ του
Καλατράβα και της «HUAWEI», για να µην ξεχνιόµαστε!

Και εγώ έρχοµαι και ρωτώ: Όταν υπέκλεπταν τον κ. Ανδρου-
λάκη, όπως λέει ο ίδιος, τον υπέκλεψαν για τις προσωπικές του
στιγµές; Ποιες είναι αυτές; Να µας πει. Ελεύθερος άνθρωπος
είναι, κύριοι συνάδελφοι.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Τι είναι αυτά που λέτε;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Όχι, να τις πει. Το δηµόσιο πρόσωπο είναι κρυστάλλινο.
Δεν είναι παντρεµένος. Κάτι κρύβει. Να µας πει ο ίδιος. Προσω-
πικές επιθέσεις θα δέχεστε από δω και πέρα αφού επιτίθεστε.
Και έχουµε κι άλλα να πούµε. 

Ας κάνουµε, λοιπόν, µια κουβέντα εδώ στη Βουλή προ ηµερη-
σίας διάταξης για να συζητήσουµε τη διαφθορά, τη διαπλοκή και
ένα πολύ καλό κοινωνικό θέµα -και απευθύνοµαι σε όλους- την
ενδοοικογενειακή βία. Να τα συζητήσουµε όλα εδώ µέσα. Όλα!
Όταν λέω όλα, εννοώ όλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν µπορούν, όµως, στο σπίτι του µεγαλύτερου µπαταχτσή να

µιλάνε για µπαταχτσήδες. Χρωστάνε 400 εκατοµµύρια. Και οι
άλλοι χρωστάνε 400 εκατοµµύρια. Μην νοµίζετε ότι είναι καλύτε-
ροι αυτοί. Και η Νέα Δηµοκρατία είναι µπαταχτσήδες, αλλά κυ-
νηγάνε να πάρουν τα σπίτια των Ελλήνων. 

Πάµε τώρα στα «ορεινά», στους ανύπαρκτους εδώ µέσα, που
επειδή είναι κοντοί και βλέπουν από πολύ πίσω τον ήλιο, νοµίζουν
ότι ψήλωσαν. Είστε κοντοί, κύριοι, και θα σας αποδείξω γιατί.

Πρώτον, µε µαφιόζους δεν µιλάµε. Με µαφιόζους και τύπους
της νύχτας δεν µιλάµε. Δεν το είπα εγώ. Το είπε εδώ κάποιος κύ-
ριος ο οποίος ούτε καν πρόεδρος είναι, ούτε ο ίδιος ξέρει τι είναι,
αλλά έχει άποψη για όλα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είστε υποστηρικτές των ναζί. Θα σας το αποδείξω. Έχω µπρο-

στά µου το δηµοσίευµα. 
Κατ’ αρχάς πρέπει να λέτε την αλήθεια. Δεν ψηφίσατε το ΕΣΡ

εσείς, οι δήθεν πατριώτες, συνεργάτες των ναζί, γιατί είναι η Κο-
τζαµάνη. Να έχετε το θάρρος να πείτε εδώ «δεν ψηφίσαµε την
Κοτζαµάνη όχι γιατί δεν µας άρεσε το ΕΣΡ, γιατί είναι ελληνοφο-
βικό, είναι χριστιανοφοβικό, αλλά γιατί η Κοτζαµάνη έβαλε τους
οµοϊδεάτες µας στη φυλακή». Καλά τους έκανε και τους έβαλε
φυλακή! Καλά τους έκανε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να το πείτε εδώ, όµως, ότι «εµείς, οι συνεργάτες των ναζί, δεν

ψηφίσαµε Κοτζαµάνη γι’ αυτόν τον λόγο». 
Πάµε όµως στην ουσία.
Κύριε Υπουργέ, έχω µπροστά µου -και αναρωτιέµαι αν ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ ούτε αυτό το είδε, άλλα και άλλα βλέπουν και το ΠΑΣΟΚ και
ο ΣΥΡΙΖΑ- το ψηφοδέλτιο του κυρίου φυλακισµένου του Δοµο-
κού. Έχει µέσα έναν υποψήφιο. Είναι αυτός εδώ ο κύριος, ο
οποίος είναι στα τάγµατα Αζόφ. Έχει γράψει και βιβλίο υπέρ των
Αζόφ, υπέρ των ναζί. Ούτε αυτό το είδε ο ΣΥΡΙΖΑ; Ο αγώνας για
τον Φύσσα πού πήγε; Ναζιστές είναι αυτοί οι κύριοι. Λέγεται Γε-
ώργιος Δηµητρούλιας, είναι υποψήφιος δηµοτικός σύµβουλος.
Έχω µπροστά µου τις φωτογραφίες του, για να δείτε τα ναζιστικά

σύµβολα. Πήγε στην Ουκρανία, είναι άνθρωπος των Αζόφ, πο-
λεµά εκεί, γράφει βιβλία γι’ αυτούς, «ζήτω οι ναζί». Τον έχει υπο-
ψήφιο ο κύριος αυτός και κανένα κόµµα δεν µιλάει. Άντε για τη
Νέα Δηµοκρατία καταλαβαίνω, κάνει τον διαιτητή µεταξύ δήθεν
πρόεδρου - αχυρανθρώπου και Βουλευτών για να µην τους βγά-
λουν εκτός Βουλής. Έχουν το ζόρι αυτό. Τους κρατάνε από νύχια
και από δόντια. Εκεί κάνουν τα deal οι κύριοι. Για να ξέρουµε τι
λέµε.

Εσείς του ΣΥΡΙΖΑ γιατί δεν µιλάτε; Συνεργάτες των ναζί κατε-
βαίνουν υποψήφιοι. Γιατί δεν διαµαρτύρεστε; Τίποτα; Άχνα; Δεν
πειράζει. Να τος! Εδώ είναι µε στολές παραλλαγής. Πηγαίνει
στους πολέµους και πολεµάει. Και τον έχουµε εδώ! Και µου βγαί-
νουν τώρα οι κύριοι, οι κοντοί στο πολιτικό ύψος να σηκώσουν
ανάστηµα. Ποιοι; Οι κοντοί, οι κύριοι «Τίποτα», που αν δεν υπήρχε
ο άνθρωπος από τη φυλακή, δεν θα σας ήξερε όχι ο θυρωρός,
ούτε σκύλος της γειτονιάς σας! Για να τα λέµε όλα! Αυτός σας
έβαλε µέσα, του χρωστάτε και αυτό είναι καλό να το λέτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στα υπόλοιπα για να συζητήσουµε σοβαρά.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Εµετικός και αισχρός.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Καλή σας όρεξη, κυρία µου. Όταν µιλήσετε για τους ναζί,
ελάτε να µου το πείτε. Όταν κινδυνεύσετε από ναζί εσείς, ελάτε
να µου το πείτε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Τα είπαµε, Θέλετε κι άλλα να σας πω; Θέλετε να έρθετε,
κύριε, στο γραφείο µου να σας τα δώσω, να δείτε τις αποδείξεις.
Ελάτε στο γραφείο µου εσείς.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Να τις φέρετε εδώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Εγώ να τις φέρω εδώ; Σοβαρολογείς;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Το εκατοµµύριο του Σταθάκη το ξεχάσατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Βελόπουλε, συ-

νεχίστε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Τους λέω ότι όποιος έχει στοιχεία, να τα φέρει να τα δω.
Εγώ λέω «έλα στο γραφείο µου να στα δείξω». Και υπάρχουν και
βίντεο ως αποδείξεις. Το 1 εκατοµµύριο του Σταθάκη στο πόθεν
έσχες το καλύψατε µετά. Τα ξεχάσατε αυτά; Μην αρχίσουµε τα
παλιά τώρα. Και στην τελική να σας πω το εξής: Επειδή είµαι Μα-
κεδόνας, δεν δικαιούσαι διά να οµιλείς. Πρόδωσες τη Μακεδονία.
Τελεία και παύλα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στους δήθεν χριστιανούς τώρα και κλείνω. Η Βουλή

και οι πολιτικοί…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Πάρτε κάνα φτυάρι, σκάψτε, όπως έκανε ο κ. Κασσελάκης, και
τα ξαναλέµε! Πάρτε και καµµιά καµερούλα µέσα! «Δεν θέλω κά-
µερες, δεν θέλω κάµερες» και µέσα είχε κάµερες. Αυτά είναι γρα-
φικότητες, πολιτικαντισµός και εκχυδαϊσµός της λογικής µας. Δεν
θα πέσω στην παγίδα. 

Θέλατε προσωπική αντιπαράθεση; Θα την έχετε. Εγώ δεν
ήθελα ποτέ µου. Επί πέντε χρόνια δεν πείραξα κανέναν. Δεν θα
παίξετε όµως µε την τιµή, την υπόληψη, την ακεραιότητα τη δική
µου. Έχω πληρώσει 800 χιλιάδες ευρώ µέχρι τώρα και υπάρχει
και διακανονισµός και όποιος θέλει, έρχεται και τα βλέπει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Υπάρχουν µεταξύ σας άνθρωποι που τα ξέρουν αυτά. Απλά τε-

λευταία δεν µιλάτε και µεταξύ σας. Άλλοι µε την Αχτσιόγλου,
άλλοι µε τον Κασσελάκη, άλλη µε την οµπρέλα, άλλη µε τη σα-
µπρέλα! Αποφασίστε µε ποιους είστε.

Πάµε τώρα στην ουσία. Πάµε και στους δήθεν χριστιανούς που
ως κοινοί συκοφάντες προεκλογικά, επειδή είναι πολύ σοβαρή
υπόθεση η πολιτική, έβγαλαν ένα δελτίο Τύπου. Είπα «δεν πειρά-
ζει, κοµµάτια να γίνει, δεν ξέρουν από πολιτική, είναι άσχετοι έτσι
κι αλλιώς, ας µην τους κυνηγήσουµε». Τη δεύτερη φορά ξανα-
βγάζουν δελτίο Τύπου ψευδέστατο. «Δεν πειράζει» λέω «ας τη
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χαρίσω και τη δεύτερη φορά». Την τρίτη φορά βγαίνει ένας τυ-
πάκος, πρώην εισαγγελέας, δεν ξέρω τι, από τη Θεσσαλονίκη -
γνωστός είναι στα δικαστήρια για τη δράση του, ευγενέστατος,
καλός κύριος, µε τα συστήµατά του, εξαιρετικός!- και λέει κάτι.
Ζητάει συγγνώµη από τον Πρόεδρο της Βουλής.

Λέµε: «Δεν πειράζει, να του τη χαρίσουµε και αυτήν τη φορά».
Την επόµενη φορά, όµως, δεν έχει. Βγάζετε δελτίο Τύπου στα
βήµατα του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, εσείς, οι χριστιανοί; «Ού ψευ-
δοµαρτυρήσεις», λένε οι δέκα εντολές, «ού συκοφαντήσεις».
Εσείς και συκοφάντες είστε και ψεύτες είστε και αυτό είναι το
χειρότερο από όλα. Γιατί καπηλεύεστε την Ορθοδοξία και τον
Χριστιανισµό. Ο Χριστιανός δεν µπορεί να λέει ψέµατα ούτε να
συκοφαντεί. Είναι όρος απαράβατος της εκκλησίας. Αν, λοιπόν,
θεωρείτε ότι είστε µέλη της εκκλησίας, κάνετε λάθος. Είστε πα-
ραεκκλησιαστική οργάνωση -αυτό είστε- µε υπόγειες διασυνδέ-
σεις µε τη Μονή Φιλόθεου, µε όλα αυτά τα ωραία, τα γλαφυρά.

Αλλά ξέρετε ποια είναι η διαφορά µας; Εµείς έχουµε οπαδούς
οι οποίοι ψηφίζουν Ελληνική Λύση. Εσείς έχετε οπαδούς που
τους λέει ο πνευµατικός «ψήφισε αυτόν, ψήφισε τον άλλον». Αν
αύριο πει «ψήφισε κότα» θα ψηφίσουν κότα. Αυτή είναι. Θέλουµε
κοινή λογική, θέλουµε πιστούς οπαδούς, να αγαπούν την Ελ-
λάδα, την Ορθοδοξία, αλλά κυρίως να είναι χριστιανοί πραγµατι-
κοί. Γιατί το λέω αυτό;

Ρώτησα πολλές φορές και ρωτάω για τελευταία φορά: Βου-
λευτής του κόµµατός σας κουβαλούσε την τσάντα του Ρέστη,
«ναι» ή «όχι»; Βουλευτής του κόµµατος σας, κουβαλούσε την
τσάντα του Ρέστη, «ναι» ή «όχι»; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Έχεις ξεφύγει.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Όχι, καθόλου. Όχι δικός σας. Κύριε Καραµέρο, όχι για ε-
σάς, για τους από πίσω λέω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Τώρα είσαι ζορισµένος και λες διά-
φορα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Όχι, τα του Καίσαρος τω Καίσαρι εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην διακόπτετε,
κύριε Καραµέρο.

Κύριε Πρόεδρε, συνεχίστε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Εγώ ξέρω, αγαπητέ κύριε Καραµέρο, πέντε µέρες τι πέ-
ρασα και η οικογένειά µου τι πέρασε, όχι εσείς. Δεν ξέρετε, πι-
στέψτε µε. Να πληρώνω την εφορία κανονικά, να µην ξέρω τίποτα
εγώ και να βγαίνουν να µου λένε διάφορα πράγµατα τα οποία δεν
ισχύουν και να µην µπορώ να απαντήσω, πάει πολύ παιδιά. Εγώ
ξέρω τι περνάω, 2 εκατοµµύρια και πλέον πρόστιµα, να έχω πλη-
ρώσει τα οκτακόσια χιλιάρικα από την τσέπη µου και θα πληρώσω
και τα υπόλοιπα αν φταίω, που δεν έφταιγα. Ξέρετε γιατί µε κα-
ταδίκασαν; Γιατί είπα τον όρο «λαθροµετανάστης». Κάνε σύ-
σταση αφού δεν σου αρέσει. Για µια λέξη 600.000 και 700.000
ευρώ, που βλέπουµε τις χυδαιότητες καθηµερινά; Τότε προς
τιµήν του ο ΣΥΡΙΖΑ µε υπερασπίστηκε. Εγώ δεν ξεχνάω. Προς
τιµήν του ο ΣΥΡΙΖΑ υπερασπίστηκε το δικαίωµα της ελευθερο-
στοµίας µας. Αλλά δεν καταλαβαίνω γιατί; Γιατί όλοι µαζί, όλοι
εσείς, εναντίον ηµών. Ε, λοιπόν, όλοι σας και µόνοι µας. Κανένα
πρόβληµα. Αλλά πολιτικά θέλω να µιλάµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κλείνω εδώ, λέγοντας στους καλούς εκεί χριστιανούς που δεν

µου απαντούν για τον Ρέστη και τα υπόλοιπα, δίνω ρέστα µε Γρη-
γόριο Ναζιανζηνό. «Το µεν αληθές εν, το δε ψεύδος πολυσχιδές».
Στο δεύτερο πέσατε πάλι. Και επειδή πραγµατικά δεν ήθελα ποτέ
να φτάσω στο σηµείο να αναφερθώ σε πολιτικές αντιπαραθέσεις,
θα κλείσω ως εξής: Ένα ερώτηµα, να απαντήσουν εκεί, γιατί δεν
ψήφισαν το ανθελληνικό αντιχριστιανικό αντιορθόδοξο Εθνικού
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης να φύγει. Να απαντήσετε εντίµως
εδώ. Εδώ να τα πείτε, όχι «στρίβειν διά του αρραβώνος». Να πείτε
γιατί δεν ψηφίσατε. Είναι σηµαντικό να ξέρει ο ελληνικός λαός
ποιος σηκώνει ανάστηµα στο εθνικό καλό και ποιος κοροϊδεύει
τους Έλληνες. Γιατί µάθαµε από αυτούς που κοροϊδεύουν µια
ζωή τους Έλληνες, είδαµε τα χαΐρια τους. Αν και εσείς που δη-
λώνετε δήθεν πατριώτες και χριστιανοί κάνετε τα ίδια, πολύ φο-
βάµαι ότι κάνετε λάθος.

Δυστυχώς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αυτό που δεν κάνατε
ποτέ και δεν κάνει κανένας εδώ µέσα, είναι οι εξεταστικές επι-
τροπές. Είπαµε για τα Τέµπη, είπατε «όχι» εσείς, όλοι µαζί, Νέα
Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, οι υπόλοιποι. Η Πλεύση είπε ότι το
βλέπει θετικά, θα καταθέσει αυτή. Μάτι το ίδιο, Πρέσπες το ίδιο,
υποχρεωτικότητα των εµβολίων το ίδιο. Τι σόι πατριώτες είστε
εσείς που κάνετε αντιπολίτευση µόνο σε εµάς και όταν σας λέµε
«κάντε εσείς τις εξεταστικές, να τις υπογράψουµε εµείς» δεν τις
υπογράφετε; Δεν είστε πατριώτες, δεν είστε πατριώτες, δεν είστε
πατριώτες! Τελεία, παύλα. Κάντε εσείς τις εξεταστικές, να τις
υπογράψουµε εµείς επιτέλους, κάποιος να τις κάνει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν -που ελέγχει τα πάντα, τα µέσα ενη-

µέρωσης- δηµιουργεί την αίσθηση ότι όλα πηγαίνουν καλά. Εγώ
ακόµη περιµένω την κ. Αγαπηδάκη να µου πει. Είχε σχέση µε τη
«NOVARTIS», κύριε Πλεύρη; Την ξέρετε την κ. Αγαπηδάκη. Είχε
σχέση µε τη «NOVARTIS» η κ. Αγαπηδάκη; Έκανε µελέτες µε τον
κύριο -πώς λέγεται- Κουσουλάκη; Πώς λέγεται αυτός ο κύριος ο
περίεργος;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κουσουλιώτης.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κουσουλιώτης. Κουκουλώτης, δηλαδή, κουκουλώνουµε
πάλι. Έκανε µαζί του τρεις µελέτες, «ναι» ή «όχι»; Έχει σχέση µε
τη «NOVARTIS», «ναι» ή «όχι»; Τα ελικόπτερα µας, που ο ναύαρ-
χος έκανε και ερώτηση και ακόµη περιµένουµε την απάντηση -
ΣΥΡΙΖΑ ναύαρχος- τι γίνονται; Κανονικά έπρεπε να πάει σιδη-
ροδέσµιος ο Φλώρος και η παρέα του στη φυλακή. Καταστράφη-
καν τα Kiowa. Το ξέρετε; Τα Απάτσι είχαν µέχρι τη µέση νερό. Το
ξέρετε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αλλά δεν απολογείστε γι’ αυτά. Έχετε τα µέσα ενηµέρωσης.

Πηγαίνετε µόνοι σας και κάνετε ό,τι θέλετε. Για τα Τέµπη δεν
απολογηθήκατε, για τη Θεσσαλία δεν απολογηθήκατε, για τον
Έβρο δεν απολογηθήκατε, για τους κολλητούς στα funds δεν
απολογείστε, για τη µυστική εξωτερική πολιτική δεν απολογείστε,
για τον Καλατράβα δεν απολογείστε.

Ε, λοιπόν, θα σας πω κάτι για να κλείσω εδώ και παρακαλώ την
Κυβέρνηση πάρα πολύ. Το Καυταντζόγλειο, κύριε Υπουργέ, έχει
µια µεγάλη πινακίδα η οποία τρίζει. Τις ξέρετε αυτές τις µεγάλες;
Είναι οι «φωτεινοί πίνακες» που λέµε. Από τον αέρα του βαρδάρη
προχθές το έκανε γύρω-γύρω σαν φουρφουράκι. Θα σκοτώσει
κόσµο. Σας το λέω, σας προειδοποιώ. Μην έχουµε δράµατα πάλι.
Σας το λέω, σας προειδοποιώ παρουσία των Ελλήνων Βουλευ-
τών, ότι στο Καυτατζόγλειο υπάρχει θέµα µε τον πίνακα. Περνάνε
παιδάκια από κάτω. Θα πέσει ο πίνακας, θα σκοτωθεί κόσµος. Το
ξαναλέω µήπως και το καταλάβετε. Το Στάδιο Ειρήνης και Φιλίας
-το λέω στον Υπουργό να το µεταφέρει στον Πρωθυπουργό- δεν
έχει αλεξικέραυνο. Κρατήστε το. Και τώρα µε την κλιµατική κρίση
-που λέτε εσείς- και αλλαγή έχουµε πολλά τέτοια φαινόµενα. Δεν
λειτουργούν οι αλεξικέραυνοι. Πρέπει να το δείτε και αυτό.

Επιτέλους κάντε µια ρύθµιση για να αποκτήσει γήπεδο και ο
ΠΑΟΚ. Είναι ντροπή. Κάντε µια ρύθµιση, κύριοι Υπουργοί µου,
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Ο Παναθηναϊκός έχει, η ΑΕΚ έχει,
ο Ολυµπιακός έχει. Κάντε κάτι για τη Θεσσαλονίκη, κάντε κάτι
για τη Μακεδονία να σας χειροκροτήσουµε και εµείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ο Πρωθυπουργός στον «ALPHA», λοιπόν, είπε το εξής αµί-

µητο: «Οι πρώτες εκατό µέρες µού φάνηκαν χίλιες.». Μισό λεπτό,
για να το καταλάβω και εγώ. Οι πρώτες εκατό µέρες της δεύτε-
ρης θητείας του του φάνηκαν χίλιες, γιατί είχε πολλά προβλή-
µατα ο άνθρωπος. Οι προηγούµενες χίλιες τετρακόσιες που ήταν
Πρωθυπουργός δεν του έδωσαν τη δυνατότητα να µεριµνήσει,
ώστε να έχουµε αντιπληµµυρικά, να κάνουµε το «ΑΙΓΙΣ», να δηµι-
ουργήσουµε όλες τις προϋποθέσεις ώστε να µην πανικοβληθεί ο
άνθρωπος και µη στεναχωριέται πολύ;

Τα τραγικά αποτελέσµατα οφείλονται στον κ. Μητσοτάκη και
στη Νέα Δηµοκρατία. Αυτά που περνάει ο κάτοικος της Θεσσα-
λίας έχουν ονοµατεπώνυµο: Κυριάκος Μητσοτάκης, Νέα Δηµο-
κρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για το δε πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» που ανακοίνωσε τον Μάρτιο του
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2022 λέει τώρα ότι είµαστε έτοιµοι να το υλοποιήσουµε. Αφού
πληµµύρισε η Θεσσαλία, κάηκε η νότια Εύβοια, κάηκε η βόρεια
Εύβοια, κάηκε η Δαδιά, κάηκε η Ρόδος, τώρα είναι έτοιµος. Δεν
ξέρω αν θα καεί και τίποτα άλλο. Αυτό δεν είναι Κυβέρνηση. Όσο
για την ακρίβεια, είπε ότι τώρα είµαστε στην αρχή που φεύγει η
ακρίβεια. Πραγµατικά το είπε ο Πρωθυπουργός αυτό το πράγµα;
Είπε χθες στον «ALPHA» ότι είµαστε στην αρχή του τούνελ που
φεύγει η ακρίβεια; Αυτό δεν πρόκειται να γίνει ποτέ για έναν και
µόνο λόγο. Γιατί δεν έχουµε παραγωγική διαδικασία να παρά-
γουµε προϊόντα. Η Θεσσαλία που χτυπήθηκε µας έδινε το 20%
του πρωτογενούς τοµέα σε πολλά προϊόντα και κρέατος. Πού τα
λέει αυτά ο Πρωθυπουργός; Ποιους συµβούλους έχει; Καλύτερα
Κασσελάκη παρά Μητσοτάκη. Γιατί είτε Μητσοτάκης είτε Κασσε-
λάκης άλλα αντ’ άλλων λένε οι άνθρωποι. Δεν στέκει λογικά αυτό
που είπε. Πώς το λες αυτό σε πανελλήνια εµβέλεια; Πώς το λες;

Εδώ να σας πω το εξής: Σας αφιερώνω όλους τη ρήση του Ευ-
γένιου Ο’ Νηλ σε µια µικρή παράφραση, την κάνανε έτσι απλά,
γιατί θέλω να καταλάβετε ορισµένα πράγµατα. Επαναλαµβάνω
και το λέω, επί τέσσερα και πλέον χρόνια εδώ µέσα προσωπικές
αιχµές δεν αφήσαµε ποτέ. Πάντοτε µιλούσαµε πολιτικά. Αλλά νι-
σάφι πια, γιατί έχω και οικογένεια, έχω και συγγενείς, έχω και φί-
λους και δεν µπορούν να µε αποκαλούν εµένα δελτία Τύπου
κοµµάτων «φοροφυγά» και «µπαταχτσή», εµένα, προσωπικά
εµένα, δεν ήταν εναντίον του κόµµατός µου, του προσώπου µου
ήταν. Δεν το επιτρέπω για έναν και µόνο λόγο: Γιατί δεν χρωστάω
ούτε ένα ευρώ σε κανέναν ως Κυριάκος Βελόπουλος. Σε κανέ-
ναν! Σας το λέω έντιµα. Σε κανέναν! Και πληρώνω και τα λάθη
µου.

Αγωνιστήκατε πολλοί εδώ µέσα τόσο πολύ καιρό εναντίον της
Ελληνικής Λύσης, αγωνιστήκατε για να δηµιουργήσετε την πε-
ποίθηση πλέον ότι είµαστε η µοναδική Αντιπολίτευση. Ένα πρά-
γµα θα σας πω, όλους σας, πλην ΚΚΕ και Πλεύσης Ελευθερίας,
εγώ θέλω να είµαι ακριβοδίκαιος: Σας ευχαριστούµε που µας
αναγορεύσατε Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Τετάρτης 4 Οκτωβρίου 2023.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής) 

1. Η µε αριθµό 196/ 29-9-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Αθανασίας (Σίας) Αναγνωστοπούλου προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Άµεση ανάγκη χρηµατοδότησης της κοινωνικής µέριµνας του
Πανεπιστηµίου Πατρών».

2. Η µε αριθµό 185/27-9-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Γεωργίου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη, µε θέµα: «Αύξηση εγκληµατικότητας στη Ρόδο και
ανάγκη ενίσχυσης των αστυνοµικών δυνάµεων».

3. Η µε αριθµό 191/29-9-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Κωνσταντίνου Βασιλείου Μεταξά προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης, µε θέµα: «Να παρθούν τώρα τα µέτρα στή-
ριξης των αυτοαπασχολούµενων και µικρών επαγγελµατιών στις
πληγείσες περιοχές της Θεσσαλίας. Να αποζηµιωθούν πλήρως
για τις ζηµιές που υπέστησαν». 

4. Η µε αριθµό 179/25-9-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» κ.
Ιωάννη Κόντη προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα:
«Εκµετάλλευση ακινήτων Ενόπλων Δυνάµεων». 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 199/2-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μεσσηνίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Αλέξανδρου (Αλέξη) Χαρίτση προς τον Υπουρ-
γό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Η συνεχιζό-
µενη για άλλη µια χρονιά έλλειψη εργατών γης οδηγεί σε µείωση

της αγροτικής παραγωγής και σε οικονοµικό αδιέξοδο τον αγρο-
τικό κόσµο».

2. Η µε αριθµό 187/27-9-2023 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Οδυσσέα Κωνστα-
ντινόπουλου προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, µε θέµα: «Σύγχρονη αναγκαιότητα η παρέµβαση
στο κανονιστικό πλαίσιο για την αποζηµίωση όλων των πυρόπλη-
κτων µη κατά κύριο επάγγελµα αγροτών».

3. Η µε αριθµό 202/2-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λέσβου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Μαρίας Κοµνηνάκα προς τον Υπουργό Με-
τανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Να µην απολυθεί κανένας
εργαζόµενος στο Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου και να
καλυφθούν πλήρως οι ανάγκες µε µόνιµο προσωπικό».

4. Η µε αριθµό 190/ 29-9-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ -
Κίνηµα Αλλαγής» κ. Εµµανουήλ (Μανώλη) Χριστοδουλάκη προς
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Πλήγµα στο αί-
σθηµα ασφάλειας των πολιτών της Ανατολικής Αττικής από το
περιστατικό σοβαρής εγκληµατικότητας στον Δήµο Αρτέµιδας».

5. Η µε αριθµό 198/1-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Ανδρέα Πουλά προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Έλλειψη εργατών γης στην Αργο-
λίδα εν όψει της συγκοµιδής εσπεριδοειδών και της έναρξης της
ελαιοκοµικής περιόδου».

6. Η µε αριθµό 206/2-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Παύλου Γερουλάνου προς την Υπουργό Κοινωνικής Συ-
νοχής και Οικογένειας, µε θέµα: «Αντιµετώπιση σεξουαλικής
παρενόχλησης στον στενό και ευρύτερο δηµόσιο τοµέα».

Έχει ζητήσει τον λόγο για παρέµβαση τριών λεπτών ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Μιχάλης Κατρίνης,
για να τοποθετηθεί επί των όσων είπε, απ’ ό,τι µου εξήγησε, ο κύ-
ριος Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης.

Ορίστε, κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα σχολιάσω την παραληρηµατικού χαρακτήρα και ύφους

οµιλία του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης, εξάλλου δεν είναι η
πρώτη φορά και φαντάζοµαι ούτε η τελευταία που συµβαίνει σε
αυτή εδώ την Αίθουσα και δεν τυχαίνει. Είναι στρατηγική του συ-
γκεκριµένου πολιτικού προσώπου να διανθίζει τις οµιλίες του µε
ατάκτως ειρηµένες σκέψεις, µε επιθέσεις και όλα αυτά τα οποία
υποβιβάζουν τον δηµόσιο διάλογο και τον πολιτικό βίο. 

Και βεβαίως δεν θα σχολιάσω την προσπάθεια ιδεολογικοποί-
ησης της επιλογής που έγινε την προηγούµενη εβδοµάδα στην
επιλογή των προσώπων που απαρτίζουν τα µέλη των ανεξάρτη-
των αρχών, όπως ατυχώς προσπάθησε ο προλαλήσας Πρόεδρος
της Ελληνικής Λύσης. 

Όµως επειδή µιλάµε για τυχαίο ή µη κι επειδή εδώ εµείς ευ-
θέως και εγκαίρως καταγγείλαµε το γεγονός ότι επισπεύσθηκε
µια διαδικασία χρονικά, στην οποία -όχι τυχαία- κάποιοι βρέθηκαν
µαζί και δίπλα, δεν είναι σίγουρα τυχαίο το γεγονός ότι ο κατά τα
άλλα λαλίστατος κ. Βελόπουλος, που µιλάει σε κάθε νοµοσχέδιο,
δεν ζήτησε να πάρει τον λόγο όταν σε αυτή εδώ την Αίθουσα συ-
ζητήσαµε τη νοµοθετική ρύθµιση για τον αποκλεισµό των εγκλη-
µατικών οργανώσεων από τις βουλευτικές εκλογές του Μαΐου.
Δεν είναι τυχαίο ότι σε όποιο νοµοσχέδιο βρέθηκε αποµονωµένη
η Νέα Δηµοκρατία, γιατί έγινε και επίκληση αυτού του στοιχείου
την προηγούµενη τετραετία, αυτό το νοµοσχέδιο µε τις συνα-
θροίσεις ψηφίστηκε από τη Νέα Δηµοκρατία και το κόµµα της Ελ-
ληνικής Λύσης. 

Δεν είναι τυχαίο ότι, ενώ ο ίδιος ο κ. Βελόπουλος όλο το προ-
ηγούµενο διάστηµα στο θέµα των υποκλοπών ήταν λάβρος και
ζητούσε -όπως ζητούσαν όλα τα κόµµατα, πλην της Νέας Δηµο-
κρατίας- να χυθεί άπλετο φως στη σκοτεινή υπόθεση των υπο-
κλοπών, ξαφνικά έρχεται και τι κάνει; Εξιλεώνει, ξελασπώνει την
Κυβέρνηση στην προσπάθεια που επιχείρησε και πέτυχε να µπλο-
κάρει την ΑΔΑΕ από µια απόφαση που ήταν εισήγηση και πιθα-
νότατα θα οδηγούσε σε απόφαση -αυτό δεν θα το µάθουµε ποτέ
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-για επιβολή προστίµου στη ΕΥΠ γιατί δεν συνεργάστηκε στη δυ-
σώδη υπόθεση των υποκλοπών. 

Εδώ, λοιπόν, το τι έλεγε ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης πριν
από τις εκλογές γι’ αυτό το θέµα που εκθέτει διεθνώς τη χώρα
και το τι έπραξε συµπράττοντας σε αυτή την απόφαση που εγεί-
ρονται και ζητήµατα συνταγµατικότητας δεν µας ξενίζει, γιατί
θέλω να θυµίσω τι έλεγε ο κ. Βελόπουλος από τις 16 Σεπτεµβρίου
του 2007 µέχρι τις 21 Μαΐου του 2012 για τη Νέα Δηµοκρατία και
τι έπραξε την αµέσως επόµενη, όταν προσχώρησε στο κόµµα της
Νέας Δηµοκρατίας.

Άρα πολιτική συναλλαγή τότε, πολιτική συναλλαγή και τώρα.
Εµείς, λοιπόν, το στηλιτεύουµε, το λέµε ευθέως και όλα είναι
πλέον ανοικτά, φανερά, όση λάσπη και αν προσπαθεί να ρίξει
ατυχώς ο κ. Βελόπουλος.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχει ζητήσει τον

λόγο, πριν από εσάς, ο κ. Χήτας ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος για παρέµβαση τριών λεπτών.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Μόλις πριν µίλησε ο Πρόεδρός του.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Για παρέµβαση µι-

λάµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν κατάλαβα. Δεν προβλέπεται;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θέλετε τρία λεπτά,

κυρία Τζάκρη, ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος να παρέµβετε
επί του διαλόγου;

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Τρία λεπτά να παρέµβω επί του διαλό-
γου. Και επί του συνόλου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Επί του συνόλου, να
θυµίσω, σε όσους µπήκαν αργά στην Αίθουσα ότι ήδη έχει προ-
διαγραφεί η διαδικασία, ότι οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων, όπως και ο δικός σας Πρόεδρος θα έρθει σε λίγο να µι-
λήσει, έχουν το δικαίωµα και παίρνουν τον λόγο όποτε το ζητή-
σουν. 

Για την όλη διαδικασία, επειδή έχουν εγγραφεί σαράντα τέσ-
σερις συνάδελφοι Βουλευτές, είπαµε, όπως το κάνουµε πάντα,
θα µιλάνε τρεις Βουλευτές και µετά θα παίρνει τον λόγο κάποιος
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Εποµένως, εάν δεν έρθει ο κ. Φάµελλος ως αναµένεται σε λίγο,
τον λόγο θα πάρουν τρεις Βουλευτές, όπως είναι εγγεγραµµένοι
οι πρώτοι του καταλόγου, και στη συνέχεια θα ακολουθήσουµε
τη διαδικασία. Οι µεν Πρόεδροι θα παίρνουν τον λόγο όποτε το
ζητήσουν, οι δε Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι θα παίρνουν τον
λόγο όταν µιλάνε τρεις Βουλευτές. Και βέβαια θα προηγούνται
κατά τα µεγαλύτερα σε κοινοβουλευτική δύναµη κόµµατα.

Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο για παρέµβαση τριών λε-
πτών.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ ζήτησα τον λόγο να
παρέµβω επί του προηγούµενου διαλόγου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας είπα ότι θα πά-
ρετε τον λόγο αµέσως µετά τον κ. Χήτα που προηγήθηκε και το
ζήτησε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πρώτα πρέπει να µιλήσει η κ. Τζάκρη, για
να απαντήσει συνολικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο κ. Χήτας ζήτησε τον
λόγο και αφού ζήτησε τον λόγο και είπα το όνοµά του, σήκωσε
το χέρι η κ. Τζάκρη. Εγώ τα βλέπω όλα, κύριε Κατρίνη, είµαι αφ’
υψηλού.

Λοιπόν, κύριε Χήτα, πάµε, για να µη χάνουµε χρόνο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ.
Με µεγάλο ενδιαφέρον παρακολουθώ τη ζέση που επιδει-

κνύουν οι συνάδελφοι.
Δεν ξέραµε, κύριε Κατρίνη, ότι πρέπει να σας πάρουµε για λο-

γογράφο του Προέδρου µας, αφού δεν συµφωνείτε µε αυτά που
λέει. Θα σας προσλάβουµε και για λογογράφο, να γράφετε τα
κείµενά του εσείς!

Όπως επίσης, δεν γνωρίζαµε ότι έπρεπε να ρωτήσουµε πριν
τα νοµοσχέδια εάν θα πρέπει να µιλήσει ο Πρόεδρός µας ή όχι ή
να εµφανίζεται σποραδικά σαν καταιγίδες, όπως ο δικός σας

Πρόεδρος εδώ µία στο τόσο.
Συγγνώµη ζητάµε ταπεινά που ο Πρόεδρός µας συµµετέχει σε

κάθε νοµοσχέδιο, σε κάθε Ολοµέλεια και αναλύει τα γεγονότα.
Με συγχωρείτε πάρα πολύ! Την επόµενη φορά θα παίρνουµε την
άδεια από το ΠΑΣΟΚ! 

Δεν µου λέτε, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΠΑΣΟΚ,
γιατί πάει πολύ να µας κουνάτε το δάχτυλο εσείς για deal, που
έχετε φτιάξει «ΙΕΚ deal», πανεπιστήµιο ολόκληρο, πανεπιστήµο-
νες της διαφθοράς, της ρεµούλας, της µίζας, των συµφωνιών.
Εσείς είστε το κόµµα, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του
ΠΑΣΟΚ, της εισαγωγής της χώρας στα µνηµόνια. Εσείς είστε το
κόµµα που µας κουνάει τώρα το δάχτυλο, που τα χρέη σας στις
τράπεζες ξεπερνάν τα 400 εκατοµµύρια ευρώ και τολµάτε να
κουνάτε το δάχτυλο στην Ελληνική Λύση. Εσείς είστε το κόµµα
της συµφωνίας για τη Χάγη, εσείς είστε το κόµµα των Ιµίων, εσείς
είστε το κόµµα που φτιάξατε το σάπιο κοµµατικό κράτος, είστε
το κόµµα που γιγάντωσε τους ολιγάρχες στην Ελλάδα, που οδη-
γήσατε και έχετε µεγάλη ευθύνη για τη χρεοκοπία της χώρας,
για τη δηµιουργία πολλαπλών αχρείαστων ανεξάρτητων αρχών.

Κάτι βράδια στεναχωρηµένα, κύριε Κατρίνη, που ο κ. Κεγκέρο-
γλου -και καλή επιτυχία να έχει που διεκδικεί και τον δήµο στην
Κρήτη- έδινε µάχη για να µπουν συγκεκριµένα άτοµα στο ΑΣΕΠ,
κύριε Κατρίνη, για να διορίζεται ο κοσµάκης και τα «πράσινα» παι-
διά, τα «ροζ» παιδιά, τα «γαλάζια» παιδιά, εκεί δεν κάνατε deal;
Εκεί τι κάνατε; Για πείτε µας λίγο, που µιλάτε εσείς για deal!

Δεν θα είχα κανέναν λόγο να πάρω τον λόγο σήµερα, αλλά για
άλλη µια φορά ψεύδεστε, όπως ήταν η ανακοίνωση του κόµµατός
σας ψευδέστατη χθες και τώρα από Βήµατος Βουλής είπατε ψέ-
µατα. Είπατε ότι τα πρόστιµα δεν πληρώνονται.

Πρώτον, τα πρόστιµα τα επιβάλλει το ΕΣΡ όχι στον Βελόπουλο,
αλλά στα κανάλια. Ο Βελόπουλος τα πληρώνει για να σώσει τους
ανθρώπους αυτούς που ήθελε να στείλει στην ανεργία ο Κου-
τρουµάνος. Δεύτερον, τα πρόστιµα πληρώνονται, άρα να ανακα-
λέσετε το ψεύδος το οποίο έχετε πει. Να µας πείτε για ποιον λόγο
αρνηθήκατε να ψηφίσετε την κ. Κοτζαµάνη, που και εσείς συµ-
φωνούσατε µε την αλλαγή στο ΕΣΡ. Δεν απαντάτε επί της ου-
σίας. 

Επίσης, δεύτερο ψεύδος, ουδέποτε υπήρξε µέλος της Νέας
Δηµοκρατίας και αρνήθηκε στον Αντώνη Σαµαρά που του είχε
προτείνει να κατέβει στο ευρωψηφοδέλτιο της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Τα έχουµε πει. Τα έχουµε λύσει αυτά. Έλεος! Πείτε κάτι και-
νούργιο. Κάθε φορά το ίδιο. Μα, βρείτε κάτι, ένα στοιχείο, να
πούµε «βρε παιδιά, µπράβο, έχετε δίκιο εδώ». Δεν κατέβηκε ποτέ.
Αρνήθηκε την πρόταση του Σαµαρά. Τελεία και παύλα. Τι να κά-
νουµε τώρα; Θα το αναφέρουµε ξανά αυτό το θέµα;

Εµείς θα σας πούµε το εξής. Πάρα πολύ µεγάλο ενδιαφέρον
θα έχει να µιλήσουµε για τη διαφθορά, για τα χρέη στην εφορία,
να κάνουµε µια ωραία συζήτηση, για την ενδοοικογενειακή βία,
για όλα αυτά. Ελάτε να συζητήσουµε εδώ. Αλλά θα µιλάτε µε
στοιχεία, θα µιλάτε µε αλήθειες και όχι µε ψεύδη. Ως εδώ και µη
παρέκει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτό κλείστε.
Τον λόγο έχει για παρέµβαση τριών λεπτών η Κοινοβουλευτική

Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεοδώρα
Τζάκρη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει µια βασική αρχή
της δικαιοσύνης, η οποία θεωρείται αυταπόδεικτη, και για τους
νοµικούς αλλά και για τους ανθρώπους που δεν έχουν καµµία
σχέση µε το δίκαιο και τη δικαιοσύνη. Τι λέει αυτή η πολύ απλή
αρχή; Ότι όταν κάποιος, κύριε Πρόεδρε, βρίσκεται υπό έλεγχο,
οφείλει να απέχει από οποιαδήποτε ενέργεια που θα µπορούσε
να εκληφθεί ως απόπειρα παρέµβασης στη ελεγκτική διαδικασία. 

Με δεδοµένο, λοιπόν, ότι εκκρεµεί ενώπιον της Αρχής Διασφά-
λισης του Απορρήτου των Επικοινωνιών αυτή η έκθεση ελέγχου
της ΕΥΠ για µη συνεργασία µε την ΑΔΑΕ προκειµένου να διερευ-
νηθεί το σκάνδαλο των υποκλοπών και δεδοµένου ότι, όπως οµο-
λόγησε εδώ προηγουµένως ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ.
Βελόπουλος, βρίσκεται και ο ίδιος και οι επιχειρήσεις του ελεγ-
χόµενοι από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πού το ξέρετε;
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ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Το είπε ο ίδιος, κύριε Χήτα, δεν προσέ-
χετε τι λέει. Είπε ο ίδιος ότι εκκρεµούν ενώπιον της αρχής αυτής
πρόστιµα 800.000 ευρώ, ενώπιον της επιχειρήσεώς του, για πα-
ραβίαση αντιδεοντολογική, γιατί είναι και τηλεπωλητής. Είναι και
τηλεπωλητής ο Πρόεδρός σας, κύριε Χήτα, βεβαίως. Για παρα-
βίαση εποµένως της νοµοθεσίας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι, δεν είναι αεριτζής σαν τον δικό
σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Χήτα, µη διακό-
πτετε, όπως δεν διακοπήκατε. Σας παρακαλώ!

Κυρία Τζάκρη, σε εµένα να απευθύνεστε. Συνεχίστε.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Η επίσπευση, κύριε Πρόεδρε, από την

κυβερνητική πλειοψηφία µε τη στήριξη του κόµµατος της Ελλη-
νικής Λύσης για την αντικατάσταση των µελών, των οποίων η θη-
τεία -θα το θυµίσω εδώ και θα το πω και αναλυτικά στην εισήγησή
µου- έληξε από τον Μάρτιο του 2022, συνιστά, κύριε Πρόεδρε,
κατάφωρη προσβολή της ανεξαρτησίας της αρχής αυτής και η
απόφαση αυτή είναι παράνοµη και µόνο εξ αυτού του λόγου. 

Ξέρετε τι; Και µόνο ότι παρήλθαν δεκαοκτώ µήνες από τη λήξη
της θητείας των µελών, που µε τέτοια σπουδή βιαστήκατε να
αντικαταστήσετε την Παρασκευή και βγάλατε ΦΕΚ, παρακαλώ,
για την αντικατάσταση των µελών αυτών 1.30’ η ώρα τα ξηµερώ-
µατα, που δεν έχει γίνει ποτέ, µα ποτέ, ξανά στο παρελθόν, δεί-
χνει εν πάση περιπτώσει την ανοχή σας, όχι µόνο τη δική σας
αλλά και του συµπαραστάτη σας, στην προκειµένη περίπτωση
του κόµµατος του κ. Βελόπουλου, που πήγατε χέρι-χέρι στη δια-
δικασία αυτή. 

Θα µπορούσατε να αναµένετε να ολοκληρωθεί πραγµατικά η
διαδικασία του ελέγχου και της έκθεσης της ΕΥΠ και τη διαδικα-
σία των προστίµων εις βάρος της επιχείρησης του κ. Βελόπου-
λου, για να µην υπάρξει ούτε η παραµικρή υπόνοια ότι ο ελεγ-
χόµενος, από τη µια πλευρά η Κυβέρνηση διά της ΕΥΠ και από
την άλλη πλευρά ο κ. Βελόπουλος µε την επιχείρησή του, απο-
πειράται να επηρεάσει το αποτέλεσµα του ελέγχου µεταβάλλο-
ντας τη σύνθεση του σώµατος που την ελέγχει. 

Κι αυτός είναι µόνο ένας από τους λόγους που δείχνει τον ολι-
σθηρό κατήφορο της Κυβέρνησης, που παραβίασε για µια ακόµη
φορά κατάφωρα και το κράτος δικαίου και τη συνταγµατική νο-
µιµότητα σε κάθε περίπτωση, αλλά και την ανεξαρτησία της
ΑΔΑΕ και του Εθνικού Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου. 

Τα υπόλοιπα, κύριε Πρόεδρε, στην παρέµβασή µου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό, κύριε

Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Παρακαλώ, κι εγώ θα ήθελα τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μισό λεπτό να υπεν-

θυµίσω κάτι, γιατί άµα γίνει πινγκ-πονγκ… Εδώ θα εφαρµοστεί
απόλυτα ο Κανονισµός. Όποιος ζητήσει τώρα εκ των Κοινοβου-
λευτικών Εκπροσώπων τον λόγο χρεώνεται τη δεύτερη παρέµ-
βασή του από συνολικά τρεις που µπορεί καθ’ όλη τη διάρκεια
του νοµοσχεδίου. 

Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Κατρίνης για τη δεύτερη παρέµ-
βασή του και µετά εσείς, κύριε Χήτα, λέγοντας ότι χρεώνεται η
δεύτερή σας. 

Ορίστε, κύριε Κατρίνη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πολύ σύντοµος

και ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Δεν περίµενα να γνωρίζει ο κ. Χήτας ότι ο Πρόεδρός του έχει

ψηφίσει και το πρώτο και το δεύτερο µνηµόνιο, µιας και είπε
πολλά ατάκτως ειρηµένα σε αυτή εδώ την Αίθουσα. Δεν ήταν εδώ
σε αυτή την Αίθουσα τότε. Διαβάζω πολύ σύντοµα, από τις 22
Μαΐου του 2012 από την «Καθηµερινή». Νοµίζω δεν την αµφισβη-
τεί κανένας. Βρέθηκαν ο κ. Βελόπουλος και ο κ. Μαρκάκης και
συναντήθηκαν µε τον κ. Σαµαρά στα γραφεία της Νέας Δηµοκρα-
τίας στη Συγγρού. Εκεί έγινε το ραντεβού, κύριε Χήτα. «Κατά τη
συνάντηση οι κύριοι Βελόπουλος και Μαρκάκης ενηµέρωσαν τον
Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας ότι ανταποκρίνονται στο κάλε-
σµα του για πανστρατιά των ευρωπαϊκών δυνάµεων», θυµηθείτε
το αυτό, «και προσχωρούν στη Νέα Δηµοκρατία.». 

Εγώ δεν ξέρω, κύριε Πρόεδρε, αν ο κύριος Πρόεδρος της Ελ-
ληνικής Λύσης χρωστάει ή δεν χρωστάει. Εξάλλου όσα είπε µπο-
ρεί πολύ εύκολα να τα αποδείξει καταθέτοντας τα σχετικά
έγγραφα στα Πρακτικά της Βουλής. Αυτό που ξέρω -και είναι
σαφές και πλέον κανένας δεν µπορεί να το κρύψει- είναι ότι ο κ.
Βελόπουλος χρωστάει στον κ. Μητσοτάκη και γι’ αυτό ξεπληρώ-
νει αυτό το γραµµάτιο µε τη στάση του σε αυτή εδώ την Αίθουσα,
µε τις επιλογές του για τις ανεξάρτητες αρχές.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Χήτα,

και αν µπορείτε να κλείσετε αυτόν τον διάλογο, για να µπορέ-
σουµε να προχωρήσουµε και στον κατάλογο των οµιλητών. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, µπορεί, αν χρει-
αστεί, να µην ξαναµιλήσω. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Εδώ πέσαµε σε τσουνάµι ψεµάτων, καταιγίδα. Κατ’ αρχάς δεν
ψήφισε το δεύτερο µνηµόνιο. Είστε ανενηµέρωτος πάλι. Κοι-
τάξτε, το ψέµα δεν είναι πολιτική. Η βάση της πολιτικής δεν είναι
το ψέµα. Δεν ψήφισε ποτέ δεύτερο µνηµόνιο. 

Δεύτερο θέµα: Συναντήθηκε και µε τον Αβραάµ Πάπα και µε
τον Σαµαρά και µε όλο τον κόσµο. Κατέβηκε, χριστιανέ µου, µε
τη Νέα Δηµοκρατία; Ήταν στο ψηφοδέλτιο; Κατέβηκε στις Ευ-
ρωεκλογές; Όχι. 

Βγάλατε ανακοίνωση χθες και τον είπατε φοροφυγά και ότι
χρωστάει και σήµερα λέτε «δεν ξέρω αν χρωστάει.». Δηλαδή πε-
τάξατε τη λάσπη χθες και τώρα αναρωτιέστε αν χρωστάει. Εµείς
τουλάχιστον ξέρουµε και είµαστε σίγουροι ότι εσείς χρωστάτε
400 εκατοµµύρια ευρώ και δεν έχετε δώσει δεκάρα τσακιστή. Και
βρείτε κανένα επιχείρηµα φρέσκο, έχουµε 2023. 

Πάµε λίγο παρακάτω. «Την απόφασή του να µη θέσει υποψη-
φιότητα στις Ευρωεκλογές µε το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας
έκανε γνωστή ο Κυριάκος Βελόπουλος µε ανάρτησή του στον λο-
γαριασµό στο Twitter. Δείτε τα tweets.». Τρίτη, 15 Απριλίου 2014,
enikos.gr. Για να φρεσκάρουµε τη µνήµη µας. Το καταθέτω στα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε τώρα στον ΣΥΡΙΖΑ. Εγώ χάρηκα όταν ζήτησε τον λόγο η
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος, γιατί είχα τη βεβαιότητα σχεδόν
ότι µε τη ζέση που διεκδίκησε να πάρει τον λόγο θα εξηγούσε για
ποιον λόγο δεν ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ την αλλαγή στο ΕΣΡ, το οποίο
το είχε καταγγείλει, είχε βγάλει ανακοίνωση παραίτησης του ΕΣΡ,
ότι είχε παρέλθει ο χρόνος τους εδώ και ενάµιση χρόνο και ήταν
παρανόµως στη θέση τους. Και λέω µπα, ήρθε η ώρα να µας εξη-
γήσει ο ΣΥΡΙΖΑ για ποιον λόγο συντάχθηκε µε τους νεοναζί και
δεν ψήφισε την αντικατάσταση του ΕΣΡ. Πραγµατικά αυτό περι-
µένω να µας πείτε! Διότι είστε χέρι-χέρι µε πράκτορες και νεο-
ναζί. 

Επίσης, οµολογήσατε, κυρία µου. Κύριε Πρόεδρε, οµολόγησε
η ίδια ότι εδώ και ενάµιση χρόνο έχει λήξει η θητεία της ΑΔΑΕ.
Άρα κάθε απόφαση θα ήταν παράνοµη. Τι δεν καταλαβαίνετε; Μα
οι ίδιοι το λέτε! Οι ίδιοι το είπατε ότι είχε λήξει η θητεία. 

Να ρωτήσω κάτι άλλο, γιατί τα έχετε µάλλον λίγο µπερδεµένα
στο µυαλό σας. Πάµε λίγο. Άλλο κοµµάτι είναι το πρόστιµο του
ΕΣΡ -δείτε λίγο- στα κανάλια για κάτι που είπε ο Βελόπουλος -
εδώ είναι το ένα κοµµάτι-, άλλο κοµµάτι είναι ένα δηµοσίευµα συ-
ριζαϊκό, χθεσινό, που ή έχει µαντικές ικανότητες ή έχει διασυν-
δέσεις µε την ΕΥΠ, γιατί δεν έχει κοινοποιηθεί τίποτε στον Πρό-
εδρό µας ακόµα, για ένα υποθετικό, όπως λέτε, πρόστιµο
150.000 ευρώ για φοροδιαφυγή για τις επιχειρήσεις που δεν είναι
καν δικές του. Αυτό είναι ένα σενάριο άλλο, το ΕΣΡ, το πρόστιµο
που τα κανάλια το φάγανε να είναι άλλο, σκόρδο-κρεµµύδι, µην
τα µπερδεύετε. Μες στον πανικό σας τα έχετε κάνει µπλέντερ.
Άλλο το ένα, άλλο το άλλο. 

Ερωτώ: Να πω κάτι, τι είστε, ο Κάλχας; Τη µαγική σφαίρα
έχετε; Πες µου, µαγική σφαίρα, αν ο Βελόπουλος χρωστάει, γιατί
ο ίδιος δεν ξέρει ακόµη τίποτα, ρε παιδιά. Εσείς πού το ξέρετε;
Επειδή το έγραψε ο Κούλογλου; Ο δικός σας; Σοβαρά; Με δηµο-
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σιεύµατα έρχεστε και κάνετε σοβαρή αντιπολίτευση εδώ; Με δη-
µοσιεύµατα έρχεστε και κάνετε σοβαρή αντιπολίτευση εδώ, όταν
ο ίδιος δεν γνωρίζει ακόµη τίποτα, δεν του έχει κοινοποιηθεί τί-
ποτα; Σοβαρά µιλάτε τώρα; Και µιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ, ο ΣΥΡΙΖΑ µιλάει,
που µας έφερε το τρίτο καταστροφικό µνηµόνιο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Χήτα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κλείνω, κλείνω. Δεν σας αρέσει. Θα

τα ακούτε τώρα. Τέρµα τα καλά παιδιά. Τέλειωσαν αυτά.
Μιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ µε την εξαπάτηση µε το δηµοψήφισµα; Εσείς

µε τις Πρέσπες κουνάτε το δάχτυλο σ’ εµάς; Με τους ψηφιακούς
πλειστηριασµούς που νοµοθετήσατε; Με το Χρηµατιστήριο Ενέρ-
γειας; Με τα funds; Τολµάτε και µιλάτε εσείς; Θα µιλάτε µε στοι-
χεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλείται στο Βήµα ο

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος Κωτσός, στη συ-
νέχεια ο κ. Χάρης Μαµουλάκης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, και στη
συνέχεια ο κ. Στέφανος Παραστατίδης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.

Και βέβαια αυτό θα ισχύσει µέχρι του σηµείου που δεν θα ζη-
τήσει το λόγο κάποιος Πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Οµάδος. Δεν
θα ισχύσει αυτή η σειρά, γιατί είπαµε ότι οι Πρόεδροι ζητούν τον
λόγο και αµέσως παίρνουν τον λόγο, µετά το τέλος του οµιλητή
ο οποίος θα ολοκληρώσει την τοποθέτησή του.

Κύριε Κωτσέ, θα ήθελα να σας παρακαλέσω θερµά, επειδή
είστε ο πρώτος οµιλητής και είναι σαράντα τέσσερις γραµµένοι,
να φροντίσουµε όλοι να εφαρµοστεί ο χρόνος των επτά λεπτών. 

Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα

πολύ. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, εµένα θα

µου επιτρέψετε να επικεντρωθώ στο νοµοσχέδιο, το οποίο απο-
τελεί και το αντικείµενο της σηµερινής µας συζήτησης.

Είµαστε µία εβδοµάδα πριν από τις αυτοδιοικητικές εκλογές
και θα ήθελα από το Βήµα της Βουλής να συγχαρώ όλες και
όλους που συµµετέχουν σε αυτές τις εκλογές, διαθέτοντας τον
εαυτό τους στην υπηρεσία των τοπικών κοινωνιών και να τους ευ-
χηθώ καλή επιτυχία. 

Μάλιστα, το γεγονός ότι είµαστε και µια βδοµάδα πριν από τις
αυτοδιοικητικές εκλογές αποτέλεσε και µεγάλη συζήτηση από
την πλευρά της Αντιπολίτευσης, για το εάν και κατά πόσο θα
έπρεπε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο να έρθει στην παρούσα χρο-
νική στιγµή να συζητηθεί, ωσάν να επρόκειτο µάλιστα το περιε-
χόµενο του νοµοσχεδίου να επηρεάσει το εκλογικό αποτέλεσµα
της Κυριακής. Υπάρχει κανείς συνάδελφος που το πιστεύει αυτό
µέσα στην Αίθουσα, για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το περιε-
χόµενό του, τις διατάξεις του; Αφού δεν συµβαίνει αυτό, τότε
προς τι η έκκλησή σας να αποσυρθεί; Προς τι η έκκληση της Αντι-
πολίτευσης να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο; Τουναντίον, επιλύει µια
σειρά από χρόνια ζητήµατα, που, αν θέλετε, για όσους από εµάς
ή από εσάς είχαν την τύχη να υπηρετήσουν την τοπική αυτοδιοί-
κηση ήταν πάγια ζητούµενα για τους αυτοδιοικητικούς. Πολύ δε
φοβάµαι ότι αν αυτό το νοµοσχέδιο ερχόταν µετά τις εκλογές,
τότε θα κατηγορούνταν η Κυβέρνηση ότι ανέµενε το αποτέλεσµα
για να διαµορφώσει το νοµοσχέδιο που θα ευνοεί τους επόµε-
νους, ή δεν θα ευνοεί, που θα εκλεγούν. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ) 

Να έρθω στο προκείµενο, για να δούµε κάποιες από τις διατά-
ξεις και τις προβλέψεις του νοµοσχεδίου, στο εάν και κατά πόσον
ευνοούν την ίδια την τοπική αυτοδιοίκηση και την προάγουν. Και
θα έλεγα στους συναδέλφους Βουλευτές που χρηµάτισαν στην
τοπική αυτοδιοίκηση να θυµηθούν και να ανασύρουν από τη
µνήµη τους το τι λέγαµε τότε, κυρίως στο περιθώριο των συνε-
δρίων της ΚΕΔΕ, για όσους χρηµατίσαµε στην πρωτοβάθµια αυ-
τοδιοίκηση, αναφορικά µε αυτά που προβλέπει το νοµοσχέδιο.
Φανερή εκλογή προέδρου του δηµοτικού συµβουλίου, δεν είναι
ορθό; 

Δεν αποκλείω όλα αυτά που συνέβαιναν, τις παθογένειες που
συνέβαιναν κυρίως κατά τη δεύτερη διετία, όταν υπήρξαν οι αλ-
λαγές των αντιδηµάρχων, που κάποιοι πικραµένοι, κάποιοι απο-
γοητευµένοι, περίµεναν τις δηµαιρεσίες, προκειµένου να αξιο-

ποιήσουν τη µυστική ψηφοφορία για να εκφράσουν τη δυσαρέ-
σκειά τους ή, αν θέλετε, να δηµιουργήσουν πρόβληµα στη δηµο-
τική τους οµάδα. 

Τι προβλέπει σήµερα το νοµοσχέδιο; Φανερή ψηφοφορία. Ξε-
κάθαρη, διάφανη, πεντακάθαρη. Και αν κάποιος νιώθει ή το επι-
τρέπει η αξιοπρέπειά του να καταψηφίσει τον πρόεδρο, να το
κάνει ανοιχτά και να είναι γνωστό κι όχι να υποκρύπτεται κάτω
από τη µυστική ψηφοφορία. 

Επίσης, µεγάλη κριτική έγινε στο εάν και κατά πόσο είναι ορθό,
να παύονται οι αντιδήµαρχοι χωρίς αιτιολογία. Μα, συνάδελφοι,
είναι δυνατόν ένας δήµαρχος που ορίζει κάποιον για αντιδή-
µαρχο και έχει πολύ καλή συνεργασία µαζί του, αγαστή συνερ-
γασία, να τον παύσει; Προφανώς, για να φτάνει σε αυτή τη
διαδικασία ο δήµαρχος ή ο περιφερειάρχης, έχει διαρραγεί η συ-
νεργασία, η εµπιστοσύνη µεταξύ των δύο προσώπων. Και όπως
ακριβώς δεν απαιτείται αιτιολόγηση για τον ορισµό του αντιδη-
µάρχου και του αντιπεριφερειάρχη, πολύ ορθά προβλέπει ο νο-
µοθέτης το ίδιο να συµβαίνει και στην κατάργησή του, προκει-
µένου να διασφαλίζεται η οµαλή λειτουργία της δηµοτικής
αρχής, όταν έχει έρθει η ρήξη ή, αν θέλετε, η διαφοροποίηση.

Να έρθω και σε ένα άλλο ζήτηµα, για τις εκτός ηµερήσιας διά-
ταξης ερωτήσεις, που συνήθως διετίθετο µία ώρα γι’ αυτή τη συ-
ζήτηση. Επίσης θα ζητήσω από τους συναδέλφους που χρηµά-
τισαν είτε στην τοπική αυτοδιοίκηση είτε στη νοµαρχιακή αυτο-
διοίκηση να ανασύρουν από τη µνήµη τους πώς λειτουργούσε
αυτή η διαδικασία. 

Συνήθως υπήρχε µια τροµακτική εκµετάλλευση από τις αντι-
πολιτεύσεις, µια εργαλειοποίηση αυτής της διαδικασίας, να δώ-
σουν τη δική τους παράσταση για µία ώρα ή και για δύο ώρες,
πολύ δε περισσότερο όταν υπήρχαν µέσα στην Αίθουσα είτε τη-
λεοπτικοί σταθµοί είτε live streaming µετάδοσης της συνεδρία-
σης και στη συνέχεια η συνήθης πρακτική είναι να αποχωρούν,
µε αποτέλεσµα να υποβαθµίζονται τα θέµατα ηµερήσιας διάτα-
ξης και βεβαίως να χάνεται πολύτιµος χρόνος προς αυτή τη δια-
δικασία, του εντυπωσιασµού κυρίως.

Ενώ τώρα τι προβλέπει ο νοµοθέτης; Συγκεκριµένες συνεδριά-
σεις λογοδοσίας σε τακτά χρονικά διαστήµατα. Τι πιο ορθό, τι
πιο ξεκάθαρο για να αναδειχθεί έτσι και η σπουδαιότητα της ηµε-
ρήσιας διάταξης και να επικεντρωθεί εκεί η συζήτηση; 

Αναφορικά τώρα µε τα νοµικά πρόσωπα. Καταργούνται, λέει,
τα νοµικά πρόσωπα. Μάλιστα. Οι παλαιότεροι που χρηµάτισαν
στην αυτοδιοίκηση θα θυµούνται ότι υπήρχε πανσπερµία νοµικών
προσώπων, σχεδόν για κάθε λόγο ένα νοµικό πρόσωπο. Μόνοι
µας οι αυτοδιοικητικοί -θα βάλω και τον εαυτό µου διότι υπηρέ-
τησα την αυτοδιοίκηση είκοσι πέντε χρόνια, τέσσερα χρόνια ως
νοµαρχιακός σύµβουλος, είκοσι ένα ως δήµαρχος- ζητήσαµε
αυτή τη σύµπτυξη των νοµικών προσώπων κι έτσι δηµιουργήθηκε
ένα νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου κι ένα νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου. 

Η πραγµατικότητα ποια είναι όµως γι’ αυτά τα συγκεκριµένα
νοµικά πρόσωπα στο σύνολο της αυτοδιοίκησης κι όχι να κά-
νουµε focus ή να κάνουµε εστίαση µόνο στους µεγάλους δήµους,
που πιθανότατα να έχουν το ανθρώπινο δυναµικό ή τους οικονο-
µικούς πόρους να εξυπηρετήσουν αυτά τα νοµικά πρόσωπα; Τα
περισσότερα να υπολειτουργούν ή να έχουν την ανάγκη εξωτε-
ρικής υποστήριξης για να λειτουργήσουν, ενώ τώρα εντάσσονται
στον δήµο, µεταφέρεται όλο το προσωπικό εκεί, ένας προϋπο-
λογισµός, µια διαδικασία προµηθειών, οικονοµίες κλίµακος, γε-
νική διεύθυνση που υπακούουν και ελέγχει όλη αυτή τη δια-
δικασία. Και, βέβαια, θεωρώ ότι προς όφελος θα λειτουργήσει
µέσα από την ενιαία διαχείριση των κοινών της τοπικής αυτοδιοί-
κησης. 

Τελειώνοντας θα κάνω µόνον µία αναφορά στην εξαιρετική
πρόβλεψη του νοµοσχεδίου για τη δωρεάν σίτιση και διαµονή των
υπαλλήλων στις ορεινές µειονεκτικές και νησιωτικές περιοχές,
τον ευαίσθητο αυτόν χώρο της χώρας µας, που πρέπει να τον
διαφυλάξουµε ως κόρη οφθαλµού, που πρέπει να υποστηρίξουµε
όλους εκείνους που αναλαµβάνουν να υπηρετήσουν υπηρεσία
σε αυτές τις περιοχές και να δώσουν ανάσα, ζωή και προοπτική,
διότι, δυστυχώς, η πληθυσµιακή αφαίµαξη τείνει να τις καταστή-
σει ανενεργές. 
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Εξ αυτών των λόγων, ζητώ από όλες και από όλους σας να στη-
ρίξετε το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο ζήτησε ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φάµελλος. 
Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, η συζήτηση του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εσωτερικών συµπίπτει µε τη συ-
µπλήρωση των εκατό πρώτων ηµερών της δεύτερης θητείας της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Στις πρώτες, λοιπόν, εκατό µέρες, που από ό,τι άκουσα χτες
φάνηκαν χίλιες στον κύριο Πρωθυπουργό, έχουµε σοβαρά προ-
βλήµατα αρρυθµίας και αστοχίες της Κυβέρνησης, αποτυχίες θα
έλεγα, για να είµαστε ειλικρινείς, και ένα εδραιωµένο κλίµα ανα-
σφάλειας στην κοινωνία και στην οικονοµία, αλλά και στις θεσµι-
κές λειτουργίες, γιατί οι πολίτες πλέον καταλαβαίνουν ότι τα
πράγµατα δεν πάνε καλά στη χώρα. Και αν φάνηκαν χίλιες αυτές
οι µέρες για τον κ. Μητσοτάκη, καταλαβαίνετε πόσες φάνηκαν
για τους πολίτες που υποφέρουν, που πλήττονται από πυρκαγιές,
πληµµύρες, αλλά ιδιαίτερα από την ακρίβεια, από την ανασφά-
λεια που υπάρχει στη ζωή µας. 

Αξίζει όµως να θυµηθούµε και τις πρώτες εκατό µέρες του
2019. Θυµάστε τότε το εφεύρηµα του επιτελικού κράτους των
αρίστων που είχε τύχει και κολακευτικού σχολιασµού από έγκρι-
τους αναλυτές; Σε εκείνες, λοιπόν, τις πρώτες εκατό µέρες του
2019 θυµήθηκα ότι είχαµε κι αυτή την απαράδεκτη τροπολογία.
Θυµάστε που έδινε τη δυνατότητα στον κ. Κοντολέοντα να είναι
επικεφαλής της ΕΥΠ χωρίς να έχει πτυχίο; Ήρθε µετά φωτογρα-
φική τροπολογία να καλύψει τον διορισµό του; 

Ξέρετε, εκείνος ο κ. Κοντολέων -δεν ξέρω αν το θυµάστε- που
εκδιώχθηκε για το σκάνδαλο των υποκλοπών, για να καλύψει τις
ευθύνες και του Μαξίµου και του κ. Μητσοτάκη και που ακόµα
περιµένουµε από τη δικαιοσύνη να δώσει απαντήσεις πού βρί-
σκεται αυτό το σκάνδαλο και να αποκατασταθεί το αίσθηµα δι-
καίου και το κράτος δικαίου στη χώρα µας, που πλήττεται από
τις επιλογές της Κυβέρνησης; 

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κατάρρευση που βλέ-
πουµε σε πάρα πολλές λειτουργίες της χώρας µας και η κατάρ-
ρευση του αφηγήµατος των αρίστων του επιτελικού κράτους έχει
ένα µεγάλο κόστος για την ελληνική κοινωνία. Έχει ένα µεγάλο
κόστος και στα οικονοµικά αλλά και στις κοινωνικές λειτουργίες
και, δυστυχώς, έχει ένα µεγάλο κόστος και στους θεσµούς και
στην καθηµερινότητα, γιατί οι πολίτες την ανασφάλεια αυτή τη
βλέπουν δίπλα τους καθηµερινά. Βλέπουν να πολλαπλασιάζονται
τα αδιέξοδα.

Και θα ξεκινήσω από τη Θεσσαλία. Χτες µε τον νέο Πρόεδρο
του ΣΥΡΙΖΑ, τον κ. Κασσελάκη, ήµασταν εκεί για πολλαπλή φορά.
Πήγαµε µετά από τη νέα καταστροφή που έγινε µέσα σε δύο
εβδοµάδες, όχι κάθε δεκαέξι χιλιάδες χρόνια, όπως µας είχαν
πει!

Πήγαµε, λοιπόν, και τι είδαµε; Ξανά πληµµυρισµένοι οι δρόµοι,
ξανά λάσπες, χωράφια κατεστραµµένα, υποδοµές µε πολύ σο-
βαρά προβλήµατα, που φτάνουν σε πλήρη αναποτελεσµατικό-
τητα, κάτοικοι που έχουν εγκαταλείψει τα σπίτια τους και πάρα
πολλοί που προσπαθούν µόνοι τους να τα καθαρίσουν, πολίτες
που θέλουν να φύγουν από τα χωριά τους γιατί δεν βλέπουν µέλ-
λον, αλλά δυστυχώς και υπερήλικες εγκαταλελειµµένοι, µόνοι
τους, απελπισµένοι, πολλές φορές έξω από το σπίτι τους.

Μία λέξη ταιριάζει στο αποτύπωµα των θητειών του κ. Μητσο-
τάκη και του κ. Αγοραστού στη Θεσσαλία: Απόγνωση. Η παραί-
τηση του κ. Θωµά Ιωάννη -από ό,τι διάβασα χτες, υποψήφιου
περιφερειακού σύµβουλου του κ. Αγοραστού- νοµίζω ότι τα λέει
όλα. Λέει ο υποψήφιος του κ. Αγοραστού για την απόλυτη δια-
φωνία του µε τον τρόπο διαχείρισης της έκτακτης κατάστασης

στην Περιφέρεια Θεσσαλίας και τη στρατηγική του κ. Αγοραστού
και των αιρετών του. Αναφέρει χαρακτηριστικά ότι η παρωδία της
περιφέρειας έπληξε τον Δήµο Παλαµά, εξαθλίωσε τους συµπο-
λίτες του, άφησε τους περισσότερους χωρίς σπίτι, χωρίς χωράφι
και χωρίς δουλειά. Και σας βεβαιώ ότι διέγραψα µία ακραία λέξη
που είχε στην ανάρτησή του.

Θα την ξέρετε, κύριε Υπουργέ!
Όπως βλέπετε, δεν τα λέει τελικά µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ. Μεγάλη ατυ-

χία, τελικά, όπως είπε ο κ. Βορίδης, για τον Βόλο αλλά και για
όλη τη Θεσσαλία. Με έναν περίεργο τρόπο θα συµφωνήσω µε
τον κ. Βορίδη. Μεγάλη ατυχία για τη Θεσσαλία, αλλά και για τη
Ρόδο, για τον Έβρο, για την Εύβοια, αλλά και για την Αττική η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Αυτή είναι η µεγάλη ατυχία για τους Έλληνες πολίτες, γιατί η
δεύτερη καταστροφή που ακολούθησε τον «Ντάνιελ» ήρθε και
βρήκε τη Θεσσαλία µε ανοιχτές πληγές. Διότι δεν αποκαταστά-
θηκαν οι ζηµιές της πρώτης και πολλαπλασιάστηκαν τα προβλή-
µατα.

Δεν είναι δυνατόν, κύριοι Υπουργοί, σε όλες τις περιοχές που
πήγαµε χτες να βρούµε παντού πολίτες που δεν έχουν πάρει την
αποζηµίωση, την πρώτη, της οικοσκευής, την πρώτη, την ελάχι-
στη, την αρχική, γιατί είναι κατεστραµµένα όλα µέσα στα σπίτια
τους. Και βρήκαµε πάρα πολλούς, την πλειοψηφία των πολιτών,
που έρχονταν και µας το έλεγαν απευθείας.

Δεν µπορεί να ανεχόµαστε ως πολιτεία αυτή η κατάσταση να
πλήττει, πρώτα από όλα, τους ευάλωτους. Διότι πλήττονται, πρώ-
τα από όλα, αυτοί που δεν έχουν οικονοµική δυνατότητα, αυτοί
που δεν έχουν δεύτερο σπίτι, αυτοί που δεν έχουν εισόδηµα, οι
υπερήλικοι. Αυτοί ακριβώς έχουν το βασικό πρόβληµα σήµερα
και το βλέπουµε.

Υπάρχει ακόµα και το πρόβληµα των επιδηµιών, γιατί δεν έχουν
λυθεί τα προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν πριν από έναν µήνα. 

Θα σας πούµε λίγο τι είδαµε χτες, γιατί δυστυχώς µάθαµε από
τους πολίτες αδιαµεσολάβητα ότι η πολιτεία δεν πήγε να τους
ρωτήσει πώς τα βγάζουν πέρα.

Στον Βόλο πολίτες µόνοι τους καθαρίζουν τόνους λάσπης και
από τα σπίτια και από τους δρόµους, χωρίς αποζηµιώσεις, όπως
σας είπα, σε µεγάλο ποσοστό, µε εγκατάλειψη πολλών κατοικιών
µέσα στην πόλη του Βόλου, ενώ από την πρώτη πληµµύρα είχαν
µείνει τα φερτά στην κοίτη του Κραυσίδωνα, µε αποτέλεσµα να
έχουµε στενότερη διατοµή, άρα να έχουµε µεγαλύτερο και γρη-
γορότερο πληµµυρικό φαινόµενο, µε ευθύνες της πολιτείας και
της αυτοδιοίκησης.

Στο Σωτήριο του Δήµου Κιλελέρ, ένα χωριό-φάντασµα γιατί
έφυγαν οι κάτοικοι, βλέπουµε ότι υπάρχουν παντού λιµνάζοντα
ύδατα µε κίνδυνο υγειονοµικής βόµβας, πλήρη καταστροφή της
παραγωγής, καταστροφή ακόµα και σε βασικές αρδευτικές υπο-
δοµές και ένα µεγάλο ποσοστό των κατοίκων χωρίς αποζηµίωση.
Θυµάµαι ότι ο πρώτος µόλις κατεβήκαµε από το αυτοκίνητο ήταν
ένας πολύτεκνος, που ήρθε και µας είπε «δεν έχουµε πάρει απο-
ζηµίωση».

Στις εργατικές κατοικίες της Γιάννουλης στη Λάρισα δεν έχει
δοθεί καµµία αποζηµίωση για την οικοσκευή των πολιτών -καµ-
µία!- µε την πρόφαση ότι ανήκουν ιδιοκτησιακά στον Οργανισµό
Εργατικής Κατοικίας. Οι «άριστοι» δεν το λύσατε αυτό ακόµα!

Εδώ χρειάζεται να δώσετε λύση, όµως! Μη µας πείτε ότι δεν
έχουν ανάγκη οι κάτοικοι, οι δικαιούχοι των εργατικών κατοικιών.
Διότι αυτοί είναι οι πρώτοι που χρειάζονται στήριξη, γιατί µιλάµε
για τα πιο ευάλωτα οικονοµικά στρώµατα. Και µιλάµε για ταξική
διάκριση, κύριε Υπουργέ, που κάνετε εις βάρος των πολιτών
αυτών, γιατί δεν µπορούν να ζήσουν. 

Προσθέστε τα σοβαρά στατικά προβλήµατα στις κατασκευές.
Χάσκουν τα θεµέλια των πολυκατοικιών αυτών. Πήγαµε και τα εί-
δαµε χτες από κοντά.

Να µην πάω στον Παλαµά! Διότι άφησαν στη Γιάννουλη διακό-
σιες κατοικίες που δεν λειτουργούν. Είναι διακόσιες οικογένειες
εκτός, που στεγάζονται, όπως µας είπε ο δήµος, σε ξενοδοχεία
µε ευθύνη του δήµου. Στον Παλαµά, όµως, η κατάσταση ήταν χει-
ρότερη, γιατί εκεί βρήκαµε πολίτες πολύ µεγάλης ηλικίας, µό-
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νους, που δεν έχουν δυστυχώς συγγενείς σε ένα ράντζο στο γυ-
µναστήριο, που µας ζήτησαν να κάνουµε κάτι για να τους βοηθή-
σουµε, να πάνε έστω σε ένα σπιτικό. Και έχουν περάσει πάρα
πολλές µέρες, ένας µήνας, από την προηγούµενη καταστροφή.

Να µην πω ότι ακόµα σιτίζονται πολίτες από τον δήµο στον Πα-
λαµά, να µην πω για τα σοβαρά προβλήµατα που υπάρχουν στις
λειτουργίες των υποδοµών. Δεν υπάρχουν δίκτυα πλέον ούτε
αγροτικής οδοποιίας ούτε αγροτικής άρδευσης ούτε εγγειοβελ-
τιωτικών έργων.

Όµως, σοβαρά προβλήµατα έχουµε στο Ευύδριο, στα Φάρ-
σαλα, όπου οι πολίτες ξανά µας κατήγγειλαν λανθασµένα αρδευ-
τικά έργα -αρδευτικά έργα της περιφέρειας- που συνετέλεσαν
στο να πληµµυρίσει το χωριό. Υπήρξαν σοβαρότατα προβλή-
µατα, µε υπολείµµατα ακόµα και τεράστιων κορµών µέσα στα ρέ-
µατα και φερτών υλικών από καθαρισµό ροής ποταµού που
έµειναν µέσα στην κοίτη και παρασύρθηκαν.

Το ίδιο ακριβώς ζήσαµε σε πεντέµισι χιλιάδες στρέµµατα στον
Δοµοκό, όπου είχαµε προβλήµατα επικάθισης σε όλη την αγρο-
τική έκταση, που δεν µπορεί να καλλιεργηθεί. Το βασικό µότο
που παντού µας λέγανε, ξέρετε ποιο ήταν; «Έρχεστε εδώ ξανά
και ξανά εσείς. Όµως, η πολιτεία δεν έχει έρθει.».

Το φέρνουµε, λοιπόν, εδώ και στη Βουλή, γιατί υποσχεθήκαµε
χτες ότι σήµερα θα µεταφέρουµε τα προβλήµατα εδώ. Είναι όλα
αυτά ατυχία;

Είναι µια µεγάλη ατυχία όλα αυτά, κύριοι Υπουργοί; Είναι ατυ-
χία το ότι δεν έχει βοηθήσει ακόµα η πολιτεία αυτούς τους πολί-
τες, όταν εµείς σε µια µέρα πήγαµε σε όλες αυτές τις περιοχές;
Πιθανά το παρακολουθήσατε. Δεν ξέρω αν αισθανόσασταν καλά
που πηγαίναµε εµείς, αλλά δεν ήταν εκεί η πολιτεία. Εµείς θέλαµε
να είναι η πολιτεία εκεί και να πηγαίνουµε να συµπαρασταθούµε,
να λειτουργήσουµε µε προσφορά εθελοντική, να καλέσουµε εθε-
λοντική στήριξη, όπως και κάναµε. Όµως, έπρεπε να είναι πρώτα
η πολιτεία εκεί.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν είναι όλα αυτά τυχαία και δεν είναι όλα αυτά ατυχία. Είναι

επιλογή της Κυβέρνησης Μητσοτάκη το ότι άφησε τη χώρα αθω-
ράκιστη και απροστάτευτη στις µεγάλες φυσικές καταστροφές.
Διότι είχε στα χέρια της όλα τα δεδοµένα και όλα τα θεσµικά κεί-
µενα και την απαραίτητη προετοιµασία από το 2018 - 2019.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Όµως, πρέπει να πούµε κάτι. Ο σοφός λαός λέει κάτι πολύ έξυ-
πνο: Το ψάρι βρωµάει από το κεφάλι. Και εδώ η ευθύνη είναι του
κ. Μητσοτάκη προσωπικά, ο οποίος µάλιστα, για να δείξει ότι κάτι
έκανε, τόλµησε να περηφανευτεί στη Σύνοδο της Μάλτας και να
πει ότι η χώρα µας είχε λιγότερες επιπτώσεις από τη Λιβύη. Προ-
σέξτε: Συνέκρινε µια χώρα της Ευρωζώνης, µια χώρα των «αρί-
στων», κατά τα λεγόµενά του, µε µια χώρα -αν είναι δυνατόν!- τη
Λιβύη, που έχει εδώ και δέκα χρόνια εµφύλιο και δεν έχει υποδο-
µές, για να πει ότι κάτι έκανε. Και, από την άλλη, έχει το θράσος
να επικαλείται την κλιµατική κρίση ως ευκαιρία για διεύρυνση του
τουριστικού προϊόντος.

Λοιπόν, εµείς τον καλούµε ξανά να έρθει µαζί µας, να πάµε
στον Έβρο, να πάµε στη Ρόδο, να πάµε στη Θεσσαλία, να µας
πει µε ποιο φυσικό περιβάλλον και µε ποιες υποδοµές µπορεί να
διευρυνθεί το τουριστικό προϊόν. Διότι πραγµατικά και το περι-
βάλλον είναι πόρος ανάπτυξης για τον τουρισµό και οι καθυστε-
ρήσεις και η ανεπάρκεια του κ. Μητσοτάκη συνετέλεσαν στο να
υποβαθµιστεί και αυτός ο πόρος, που είναι και τουρισµού και ποι-
ότητας ζωής και βιοποικιλότητας.

Διαβάζουµε ότι ακόµα και το πόρισµα της ολλανδικής εται-
ρείας επιβεβαιώνει την κριτική µας. Μιλάει για έλλειψη συντονι-
σµού, για φραγµένα αρδευτικά κανάλια, για κακοτεχνίες σε
κρίσιµα έργα, για απραξία και επικάλυψη αρµοδιοτήτων υπηρε-
σιών. Δηλαδή, γιατί µιλάµε; Για µια πολιτεία χωρίς δοµές, χωρίς
προσωπικό και χωρίς σχέδιο. Χωρίς, δηλαδή, σχέδια διαχείρισης
κινδύνου πληµµύρας, τα οποία τέλειωσαν το 2018 και τα βάλατε
στο συρτάρι και δεν τα αναθεωρήσατε το 2021. Διότι αυτό µας
είπαν και οι επιστήµονες που είδαµε στον Βόλο, ότι δεν αξιοποι-
ήθηκε η θεσµική γνώση που είχε η πολιτεία το 2018 - 2019, χωρίς
υλοποίηση των έργων που ήταν στον σχεδιασµό υδάτων για τη

Θεσσαλία, γιατί επέλεξε η Νέα Δηµοκρατία, και ειδικά ο κ. Αγο-
ραστός, να τα παγώσει, χωρίς περιφερειακά σχέδια προσαρµο-
γής στην κλιµατική κρίση, που η Περιφέρεια Θεσσαλίας έκανε
επτά χρόνια να τα ολοκληρώσει. Αυτοί είναι οι άριστοι; Αυτή είναι
η επιτελικότητα;

Ας έρθουµε λίγο στα του Κοινοβουλίου. Ακόµα περιµένουµε
τον κύριο Πρωθυπουργό να µας δώσει τα έγγραφα που έστειλε
στην Ευρωπαϊκή Ένωση για να ζητήσει οικονοµική ενίσχυση για
τη Θεσσαλία. Δεν σας ενδιαφέρουν αυτά εσάς και ως αιρετούς
της Θεσσαλίας; Πού είναι τα έγγραφα, λοιπόν, προς την Ευρω-
παϊκή Ένωση; Δεν θέλετε να σεβόµαστε το Κοινοβούλιο; Γιατί
δεν τα έφερε στο Κοινοβούλιο ο κ. Μητσοτάκης; Ρωτάω. 

Τελικά έγινε το αίτηµα; Ή είναι τόσο ανεπαρκής ο κ. Μητσοτά-
κης; Μήπως τελικά το ταξίδι στο Στρασβούργο, που είπαµε και
εµείς να γίνει, έγινε για τα µάτια του κόσµου; Δεν δικαιούµαστε
να κάνουµε αίτηση κατάθεσης εγγράφων στη Βουλή; Γιατί δεν
έχουν έρθει τα έγγραφα; 

Επίσης, γιατί ο κ. Μητσοτάκης δεν δέχεται να έρθει εδώ να κά-
νουµε την προ ηµερησίας συζήτηση που ζητήσαµε για τη Θεσ-
σαλία, τη θωράκισή της και την επόµενη µέρα; Η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση έχει την προετοιµασία, την επάρκεια και τη σοβα-
ρότητα να συζητήσει και για τις αιτίες και για την επόµενη µέρα.
Ο κ. Μητσοτάκης δεν την έχει αυτή την επάρκεια και καταγγέλ-
λουµε δηµόσια αυτόν τον ρόλο και τη στάση του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Θα περιµένουµε φαίνεται πολύ καιρό για να εµπεδωθεί ότι τά-
χατες φταίνε κάποιοι παράγοντες απ’ έξω και πρέπει να περά-
σουν µάλλον και οι αυτοδιοικητικές εκλογές. Το καταλαβαίνουµε.
Είναι, όµως, απαράδεκτο. Είναι απαράδεκτο από τη µια να µην
απαντάει στον θεσµικό κοινοβουλευτικό έλεγχο και από την άλλη
χτες να τον ακούµε να λέει ότι δεν έχουµε προτάσεις. 

Σας είπαµε, παραδείγµατος χάριν, πάρα πολλά. Περιµένουµε
να ακούσουµε τις δικές σας. Δεν τις φέρνετε στη Βουλή. 

Είπε, όµως, χτες και το εξής απίστευτο, ότι δεν ξέρει -λέει- πού
πήγαν τα εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ του «Ιανού». Προσέξτε.
Ο κ. Μητσοτάκης είχε επικαλεστεί την κλιµατική κρίση µετά τον
«Ιανό» και είχε πάει ως «άριστος» και είχε πει τότε -θυµάµαι τη
συνέντευξη, τη «σήκωσε» σήµερα και ο Πρόεδρος, ο Στέφανος
Κασσελάκης- ότι θα γίνουν έργα ανακούφισης στη Θεσσαλία και
ότι η Κυβέρνηση θα κάνει ό,τι της αναλογεί. Και αυτός, ο «άρι-
στος» κ. Μητσοτάκης, έρχεται δύο χρόνια µετά και σε δηµόσιο
βήµα λέει ότι δεν γνωρίζει πού πήγαν εκατοντάδες εκατοµµύρια
ευρώ των Ελλήνων πολιτών, σε µια περιοχή που πλήττεται ξανά
και ξανά από θεοµηνίες. Είναι πράγµατι µια µεγάλη ατυχία αυτή
που έχει συµβεί στη χώρα µας. 

Το µόνο που σκέφτηκε ο κ. Μητσοτάκης ήταν να κάνουµε έναν
νέο φορέα για τη διαχείριση του νερού στη Θεσσαλία, που το
2019 κατήργησε την Ειδική Γραµµατεία Υδάτων, δηλαδή τον
φορέα της πολιτείας που είχε την ευθύνη και για τα σχέδια δια-
χείρισης λεκανών απορροής, δηλαδή ύδατος, και για τα σχέδια
διαχείρισης κινδύνων πληµµύρας και για την παρακολούθηση της
τιµής του νερού και για πολλά ακόµα. Αυτός! Αυτός τώρα µας µι-
λάει για έναν νέο φορέα, που ακόµη δεν έχουν ξεκαθαρίσει τις
αρµοδιότητες των φορέων που είχαν µέχρι τώρα. Φαίνεται, λοι-
πόν, ότι δεν νοιάζεστε καθόλου για τη Θεσσαλία, µόνο για το πο-
λιτικό όφελος. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, όµως, έχει δεσµευτεί. Αν δεν έρθει ο κ. Μητσοτάκης
να κάνει την κουβέντα στη Βουλή, θα πάει ο ΣΥΡΙΖΑ στη Θεσσα-
λία και θα κάνει την κουβέντα αυτή απευθείας µε τους πολίτες,
µε τους παραγωγούς, µε τους φορείς της Θεσσαλίας. Γιατί εµείς
µπορούµε να καλύψουµε και κενά της πολιτείας που εσείς δεν
µπορείτε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Υπάρχουν, όµως, τρία θέµατα άµεσα και τα καταθέτουµε εδώ,
για να µη λέτε ότι δεν έχουµε προτάσεις. 

Πρώτον, πλήρης αποζηµίωση των πληττόµενων οικογενειών.
Είναι απαράδεκτο το ότι έναν µήνα µετά τον «Ντάνιελ» δεν υπάρ-
χει αποζηµίωση για την οικοσκευή. Πρέπει να εξασφαλιστεί του-
λάχιστον η ποιότητα της διαβίωσης. Τους γέρους και τις γερό-
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ντισσες να τους βγάλουµε από τα ράντζα των γυµναστηρίων και
να τους δώσουµε ένα σπιτικό όσο δεν έχουν κάπου να µείνουν.
Είναι ντροπή για την κοινωνία µας. 

Δεύτερον, πρέπει να υπάρχει άµεση προκαταβολή στους
αγρότες, µε βάση τη λογική της πλήρους αποζηµίωσης της ζη-
µίας και του εισοδήµατος, διότι τώρα δεν έχουν πού να κοιτά-
ξουν. 

Τρίτον, πρέπει να υπάρχει νέα χρηµατοδότηση των δήµων,
διότι πληρώνουν συνέχεια για όλα αυτά που σας παρουσιάσαµε,
αλλά δεν φτάνει η χρηµατοδότηση, µιας και µιλάµε για αυτοδιοί-
κηση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να αναφερθώ και σε
άλλα ζητήµατα. Το µείζον βέβαια είναι το πρόβληµα που ζει ο
κάθε πολίτης, της ακρίβειας. Σε τρόφιµα και καύσιµα τρέχει µε
απίστευτες ταχύτητες ο πληθωρισµός. Υπάρχει και η ανησυχία
λόγω της θέρµανσης και του χειµώνα που έρχεται και γενικά µια
δύσκολη κατάσταση και στην οικονοµία και στο επιχειρείν. Γιατί
η Κυβέρνηση δεν έχει φορολογήσει τα υπερκέρδη και το µόνο
που κάνει είναι να αντλεί από την κοινωνία και την οικονοµία εις
βάρος των πολλών. Αλλά νοµίζω ότι αυτή η συζήτηση θα γίνει
στον προϋπολογισµό. 

Δεν µπορούµε να ακούµε, όµως, πράγµατα σαν αυτά που είπε
χθες, ότι θα «ξύσει τον πάτο του βαρελιού» για να βοηθήσει
όσους περνούν δύσκολα. Γιατί όσοι περνούν δύσκολα περνούν
όλο και πιο δύσκολα. 

Ο κ. Μητσοτάκης «ξύνει τον πάτο του βαρελιού», αλλά για να
κερδίζουν τα διυλιστήρια, να κερδίζουν οι τράπεζες, να κερδίζουν
οι εταιρείες ρεύµατος. Οι επιλεκτικές σας «αγάπες» φαίνονται και
φαίνονται όλο και πιο έντονα. Και γι’ αυτό πρέπει να απολογη-
θείτε. 

Δεν είναι, όµως, µόνο οι πληµµύρες και οι πυρκαγιές και οι αρ-
ρυθµίες που έχουµε στην οικονοµία. Θέλετε να σας απαριθµήσω
πόσα περιστατικά είχαµε όπου λειτουργείτε σαν συγκρουόµενα
αυτοκινητάκια µέσα στην Κυβέρνηση; 

Είπε ο κ. Γεωργιάδης για µείωση των ασφαλιστικών εισφορών.
Τον «µάζεψαν». Μετά από λίγο είπε ότι «όχι, δεν έχουµε δηµοσιο-
νοµικά περιθώρια». Είπε η κ. Αγαπηδάκη για συνταγογράφηση
του εµβολίου. Με απίστευτες και αδιανόητες καταγγελίες στο
διαδίκτυο το «µαζεύει» το Υπουργείο Υγείας. Βγαίνουν ο κ. Και-
ρίδης και ο κ. Αυγενάκης για το θέµα των µεταναστών και των
εργατών γης. Τους «µαζεύει» ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος. Βγαί-
νει ο κ. Θεοχάρης, που βιάζεται να αυξήσει τους φορολογικούς
συντελεστές, τον «µαζεύει» πάλι ο κ. Μαρινάκης. 

Προσέξτε τώρα την έξοδο του κ. Μηταράκη, την έξοδο του κ.
Βαρβιτσιώτη. Βάλτε τα αµφίβια ελικόπτερα στο Στεφανοβίκειο,
την ανατίναξη πυροµαχικών στη Νέα Αγχίαλο ή το πηγαινέλα της
ασυλίας τραπεζιτών του κ. Φλωρίδη. Αυτή είναι η Κυβέρνηση των
πρώτων εκατό ηµερών. 

Υπάρχει, όµως, και κάτι πάρα πολύ σοβαρό, που αφορά το Κοι-
νοβούλιο και πρέπει να µείνουµε λίγο σε αυτό. 

Την περασµένη Πέµπτη έλαβε χώρα στη Βουλή ένα «πραξικό-
πηµα» εκ µέρους της Κυβέρνησης σε αγαστή συνεργασία µε την
ακροδεξιά Ελληνική Λύση, µε στόχο να παρέµβει σε ανεξάρτητες
αρχές. Άλλαξαν, λοιπόν, τη σύνθεση των ανεξάρτητων αρχών,
της µίας που αφορά το αδιάβλητο των επικοινωνιών και της
άλλης που αφορά στον Τύπο και την πολυφωνία των µέσων ενη-
µέρωσης, παραβιάζοντας, πρώτον, την πρόβλεψη του Συντάγµα-
τος για τη διαβούλευση και τη συνεννόηση, δεύτερον, ακόµα και
τον όρο της πλειοψηφίας των τριών πέµπτων. Και µάλιστα, η αλ-
λαγή αυτή έγινε λίγες ώρες πριν η ΑΔΑΕ εξετάσει το πόρισµα για
την ΕΥΠ και τις υποκλοπές, µε περίεργες δηλώσεις. Γιατί εγώ πα-
ρακολούθησα τη συνεδρίαση. 

Ανέφερε ο κ. Χήτας το πρόστιµο στο ΕΣΡ. Τον άκουσα να το
αναφέρει στην οµιλία του. Υπάρχουν δηµοσιεύµατα για εκκρεµό-
τητες του κ. Βελόπουλου. Εµείς λέµε ότι αυτό, αν το συνδέσουµε
µε την καθυστέρηση παραποµπής του κ. Παπαδάκη στην Επι-
τροπή Δεοντολογίας, που έχουµε βάλει εµείς το θέµα εδώ και
πάρα πολύ καιρό, δηµιουργεί πολλά ερωτήµατα. Και δεν έχει
απαντήσει δυστυχώς κανένας, ούτε ο κ. Τασούλας. 

Η µόνη αριστεία οφείλω να πω ότι ήταν η ταχύτατη δηµοσίευση
στο ΦΕΚ της αλλαγής της σύνθεσης των οργάνων. Τέτοιο «height

score» αποκλείεται να έχει γίνει µέσα στα µεσάνυχτα. Γιατί; Γιατί
την άλλη µέρα συνεδρίαζε η ανεξάρτητη αρχή και έπρεπε να
προλάβετε τη συνεδρίαση για την ΕΥΠ. Για ποιον λόγο; Γιατί θα
αποκάλυπτε και θεσµικά την ευθύνη της Κυβέρνησης και της ΕΥΠ
στο σκάνδαλο των υποκλοπών. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη προχωρά σε
πολλές παρεµβάσεις δυστυχώς εκφυλισµού των θεσµών, γιατί
ανοίγουν πολλά ζητήµατα διαπλοκής, πολιτικής, ηθικής, σε όλα
τα πεδία της πολιτικής. Υπάρχει, λοιπόν, µια συνεχής υποβάθµιση
του κράτους δικαίου, µε βασικό σκοπό την εξυπηρέτηση του κα-
θεστώτος που υπηρετεί ο κ. Μητσοτάκης. Και σε αυτό πρέπει να
αντιδράσουµε, γιατί είναι ένα µείζον θέµα δηµοκρατίας, που αµ-
φισβητεί τα θεµέλια του κράτους δικαίου και της ευρωπαϊκής κα-
νονικότητας για την Ελλάδα. 

Γι’ αυτόν τον λόγο σε λίγο θα συναντηθώ µε τον Πρόεδρο του
Δικηγορικού Συλλόγου Αθηνών, τον κ. Βερβεσό, µετά από δικό
µου αίτηµα. Διαβάσαµε και τη χθεσινή ανακοίνωση του Προ-
έδρου και των προηγούµενων Προέδρων, δηλαδή του κ. Βερβε-
σού µε τον κ. Κουβέλη, τον κ. Ρουπακιώτη και τον κ. Παξινού -οι
δύο από αυτούς, αν δεν κάνω λάθος, ήταν και Υπουργοί Δικαιο-
σύνης- όπου εκφράζεται η αντίθεσή τους σε ό,τι έχει συµβεί. 

Προσέξτε, διαβάζω από µέσα: «Η πρόσφατη σπουδή της Κυ-
βέρνησης είναι καταδικαστέα στην αλλαγή των συνθέσεων των
ανεξάρτητων αρχών» και «οι πρακτικές αυτές αµφισβητούν τον
θεσµικό ρόλο των ανεξάρτητων αρχών.». 

Χρειάζεται µια απάντηση από την Κυβέρνηση. Δεν παίζουµε µε
το κράτος δικαίου και τη δηµοκρατία ούτε είναι εργαλείο για να
εξυπηρετήσετε τα συµφέροντα αυτών που εξυπηρετείτε. Όσο
και αν έχετε ένα φιλελεύθερο και ευρωπαϊκό προφίλ, επειδή σας
γνωρίζω µε το πώς, αν θέλετε, συζητάτε στον δηµόσιο χώρο, η
ουσία όλων όσοι υπηρετείτε αυτή την Κυβέρνηση είναι η εξυπη-
ρέτηση ενός καθεστώτος που αναδιανέµει εις βάρος των πολλών
φτώχεια και κερδίζει για λίγους υπερκέρδη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Ό,τι και να λέτε στον δηµόσιο λόγο και στο δηµόσιο βήµα η
ουσία είναι ότι εξυπηρετείτε συµφέροντα εις βάρος της κοινω-
νίας και της οικονοµίας. 

Και εδώ πρέπει να πω και προς τα υπόλοιπα κόµµατα ότι χρει-
άζεται συνεργασία των προοδευτικών δυνάµεων για το θέµα της
δηµοκρατίας. Δεν µπορούµε να µείνουµε αµέτοχοι σε αυτή την
υποβάθµιση. 

Το ίδιο ζούµε και στο σηµερινό νοµοσχέδιο της αυτοδιοίκησης.
Γιατί -προσέξτε- έχουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο µπαίνει µε δια-
δικασίες fast track, µέσα σε τέσσερις µέρες επιτροπές, ολοκλή-
ρωση, αξιολόγηση της δηµόσιας διαβούλευσης, µία µέρα µόνο!
Τέσσερις µέρες πριν από τις δηµοτικές εκλογές! 

Και µπαίνει ένα ερώτηµα. Τι ακριβώς εξυπηρετείτε; Γιατί τέτοια
βιασύνη, όταν η ίδια η Κεντρική Ένωση Δήµων στη συνεδρίαση
του συµβουλίου -είχατε παρουσία, αν δεν κάνω λάθος- ζήτησε
να µεταφερθεί µετά τις εκλογές και να δοθεί λίγος χρόνος για
διαβούλευση; 

Έχει γράψει η Κυβέρνηση στα παλιά της τα παπούτσια οτιδή-
ποτε έχει να κάνει µε θεσµική κανονικότητα, µε λειτουργίες του
δηµόσιου διαλόγου. 

Η ΠΟΕ-ΟΤΑ, οι εκπρόσωποι των εργαζοµένων δεν συµµετείχαν
τελικά στη διαβούλευση φορέων, αλλά δηµοσιοποίησαν την κα-
ταγγελία τους, η οποία ήταν διαµαρτυρία εµπαιγµού των εργα-
ζοµένων αλλά και των πολιτών και αποπροσανατολισµού σχετικά
µε αυτό που επιδιώκει η Κυβέρνηση και µε αυτό που πλασάρει,
γιατί πλασάρει ένα παραµύθι σχετικά µε τη λειτουργία των
δήµων. Και συγχωρέστε µε, κύριοι Υπουργοί, αλλά έχοντας και
εγώ µακρά εµπειρία στους δήµους είµαι υποχρεωµένος να απο-
καλύψω τι πάτε να κάνετε και όχι µόνο λόγω εµπειρίας, αλλά και
γιατί αγαπώ ειλικρινά την αυτοδιοίκηση. 

Η µεγάλη καινοτοµία, λοιπόν, του νοµοσχεδίου είναι η κατάρ-
γηση ή ενσωµάτωση -εγώ θα χρησιµοποιήσω τους κυβερνητι-
κούς όρους- των νοµικών προσώπων και των κοινωφελών επι-
χειρήσεων των δήµων στους δήµους. Μάλιστα! Θέλει, δηλαδή,
να περάσει στους δήµους κάποιες λειτουργίες -προσέξτε ποιες,
όµως-, πρόνοια, παιδικοί σταθµοί, κέντρα δηµιουργικής απασχό-
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λησης, ωδεία, αθλητισµός, πολιτισµός, για να εξυπηρετηθούν
από τους δήµους, οι οποίοι δεν έχουν προσωπικό και δεν έχουν
διοικητική επάρκεια να µπορούν να τα βγάλουν πέρα. 

Τους λέει, εάν δεν µπορείτε, να τα πάρετε στους αναπτυξια-
κούς οργανισµούς. Κάνουν κάποια παραµάγαζα που δεν διοικού-
νται από τα δηµοτικά συµβούλια -δηλαδή δεν έχουν την ευθύνη
της εκπροσώπησης κάποιοι απευθείας από τους πολίτες για να
ελέγχουν- και µε διπλές και τριπλές εκλογές πάνε «γαλάζια» παι-
διά εγκάθετα, κοµµατικά σε αναπτυξιακούς οργανισµούς και µε
διάφορα by pass τούς λέει, πάρτε τη λειτουργία της αυτοδιοίκη-
σης. Επιτρέψτε µου να ξέρω πολύ καλά αυτά τα κόλπα σας, γιατί
υπηρέτησα πολλά χρόνια σε αναπτυξιακή εταιρεία που τίµησε
την αυτοδιοικητική ταυτότητα, κάτι το οποίο δεν γίνεται τώρα
όµως από τη δική σας Κυβέρνηση. 

Έτσι έχουµε µία ιδιωτικοποίηση δύο όψεων. Προσέξτε: Εάν θέ-
λουν οι δήµοι να τα κρατήσουν στα όριά τους και στη λειτουργία
τους και να εξυπηρετήσουν και την ανανέωση του πολιτικού συ-
στήµατος µε µερικούς διορισµούς, τα παίρνουν οι αναπτυξιακοί
οργανισµοί. Εάν δεν θέλουν, πολύ απλά έρχεται η φθορά και στα
κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης και στον πολιτισµό και στην
πρόνοια και τα παίρνει απευθείας ο ιδιωτικός τοµέας. Άρα τι είναι
αυτό το νοµοσχέδιο; Είναι ένα νόµισµα ιδιωτικοποίησης δύο
όψεων και αυτό προσπαθεί να κάνει η Κυβέρνηση λίγο πριν από
τις εκλογές. 

Και βέβαια, ταυτόχρονα, έχουµε και µια σοβαρή τροποποίηση
πάλι της αναλογικότητας και της δηµοκρατίας. Τροποποιεί, δη-
λαδή, όργανα, όπως παραδείγµατος χάριν, την κατάργηση της
Οικονοµικής Επιτροπής και της Επιτροπής Ποιότητας Ζωής, ενο-
ποιώντας τα σε µία επιτροπή, γρήγορες, fast track διαδικασίες,
χωρίς πολλή διαβούλευση, ενώ είναι η ίδια Κυβέρνηση που είχε
προχωρήσει και σε αντισυνταγµατικές, θυµίζω, ρυθµίσεις, τότε
του κ. Θεοδωρικάκου, που µετέφερε τις αποφάσεις από τα αι-
ρετά δηµοτικά συµβούλια σε φωτογραφικά δηµαρχοκεντρικά όρ-
γανα. Και τι κάνει, λοιπόν, τους δήµους; Δηµαρχοκεντρικούς! 

Μπορεί να ικανοποιούνται κάποιοι αιρετοί, κάποιοι δήµαρχοι
και θεωρώ ότι προσβάλλει αυτό την αυτοδιοίκηση, αλλά βλέπω
ότι γίνεται από κάποιους αιρετούς και οφείλω να το πω και δη-
µόσια εδώ, γιατί είναι σηµαντικότερο να υπηρετούµε την αυτοδι-
οίκηση, παρά να υπηρετούµε την καρέκλα. Και αυτό θέλω να το
ξεκαθαρίσω, ότι εµείς υπηρετούµε την πολιτική, την αυτοδιοί-
κηση και την κοινωνία, όχι την καρέκλα, την οικογενειοκρατία, τα
λόµπι, όπως κάνει σταθερά η Δεξιά εδώ και χρόνια στην Ελλάδα. 

Και έτσι, λοιπόν, έρχεται και σε µια κατάργηση δηµοτικών λει-
τουργιών χωρίς αξιολόγηση. Δεν αξιολογούνται όλα αυτά που
καταργούνται. Και βέβαια τι δεν ενδιαφέρει την Κυβέρνηση; Δεν
ενδιαφέρει την Κυβέρνηση ούτε ο δηµόσιος χαρακτήρας αυτών
των λειτουργιών ούτε η εξυπηρέτηση του πολίτη. Λέει ως καρα-
µέλα ότι θα πρέπει να ασχοληθούµε µε το πόσο κοστίζουν. Ξέ-
ρετε, όµως, ότι ο αθλητισµός, ο πολιτισµός, η πρόνοια, όταν
προσπαθήσεις να µην κοστίζουν πολύ, πολύ απλά δεν τα παρέ-
χεις στην κοινωνία. 

Όµως, αυτή η λύση των επιχειρήσεων και των νοµικών προσώ-
πων θα γίνει τώρα, αυτοδίκαια, στο τέλος του χρόνου, ενώ οι ορ-
γανισµοί εσωτερικών υπηρεσιών των δήµων θα γίνουν µετά το
πρώτο εξάµηνο. Και υπάρχει ένα ερώτηµα: Αυτό το πρώτο εξά-
µηνο τι µπάχαλο θα υπάρχει στους δήµους µε τη µετάβαση λει-
τουργιών και προσωπικού χωρίς να υπάρχει καµµία κανονικότητα
και καµµία ωρίµανση; Και αυτό το ξέρουν πολύ καλά και οι αιρε-
τοί και οι εργαζόµενοι, γι’ αυτό και λένε στην Κυβέρνηση µην προ-
χωρήσεις σε αυτή τη ρύθµιση. 

Και προσέξτε, ας πάρουµε ένα παράδειγµα, τους εργαζόµε-
νους του πολιτισµού που είχα την τιµή να υπηρετήσω, δηµοτικά
ωδεία, σχολές χορού και αθλητικούς οργανισµούς των δήµων για
έξι χρόνια. Με σχέσεις εργασίας ορισµένου και αορίστου χρόνου
µεταφέρονται στους δήµους σε προσωποπαγείς θέσεις. Ήτοι ση-
µαίνει: Μετά την οποιαδήποτε αποχώρησή τους, οι θέσεις καταρ-
γούνται και δεν λειτουργεί η αντίστοιχη υπηρεσία προς τους
πολίτες. Αυτό είναι το κόλπο που θα δηµιουργήσει το απόλυτο
χάος. 

Άρα δεν θα µιλάµε πια για αυτοδιοίκηση. Η κοινωνική λειτουρ-
γία, ο πολιτισµός και ο αθλητισµός είναι στοιχεία µιας δηµοκρα-

τικής κοινωνίας -να το πούµε και έτσι-, γιατί έχει πρόσβαση σε
βασικά αγαθά ο πολίτης και τα παιδιά, η νεολαία. Και όλα αυτά
θα περνάνε πλέον στην ιδιωτική εκµετάλλευση. Το ίδιο κάνουν
και στις σχολικές επιτροπές. Αντί να τις ενισχύσουν µε ενισχυ-
µένο τον ρόλο, παραδείγµατος χάριν, των γονέων - κηδεµόνων
που νοιάζονται για τα παιδιά τους, έρχονται και τα περνούν όλα
σε στείρες δηµοτικές λειτουργίες. 

Τελικά, για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, έχουµε ακόµα ένα χτύ-
πηµα της αυτοδιοίκησης αλλά και των τοπικών κοινωνιών. Γιατί;
Γιατί πολύ απλά η Νέα Δηµοκρατία θέλει µια αυτοδιοίκηση που
να είναι υπηρέτης του συστήµατος εξουσίας, όπως κάνει και η
Κυβέρνηση, γιατί το είπα τι υπηρετούν οι Υπουργοί τελικά. 

Εκτός από τη φτώχεια και τις ανισότητες, έχει και ένα άλλο ερ-
γαλείο άσκησης πολιτικής και αυτό είναι το ρουσφέτι και αυτό
περνάει και νοµιµοποιείται ακόµη µια φορά µε αυτό το νοµοσχέ-
διο. Ας µου εξηγήσει ο κ. Λιβάνιος πώς δικαιολογεί την κατ’ εξαί-
ρεση εφαρµογή διατάξεων για την κατάργηση των νοµικών
προσώπων. Προσέξτε, δηλαδή, καταργούνται τα νοµικά πρό-
σωπα, αλλά και κάποια εξαιρούνται. Με ποια κριτήρια; Με όσα
θέλει ο Υπουργός. Δηλαδή, νταλαβέρι να γίνεται έξω από την
πόρτα του Υπουργού. 

Προσπαθούσαµε εδώ και πολλά χρόνια να κόψουµε αυτή τη
σχέση του προθάλαµου του Υπουργείου, που µαζεύονταν οι δή-
µαρχοι να πάρουν κανένα εργάκι και τώρα θα µαζεύονται να κρα-
τήσουν καµµιά επιχείρηση. Αυτό νοµοθετούν οι άριστοι το 2023
χωρίς κριτήρια. 

Αυτή την αυτοδιοίκηση θέλετε, που να σέρνεται και να παρα-
καλάει έξω από τα γραφεία των Υπουργών. Ξέρετε γιατί; Γιατί
πολύ απλά θέλετε να δεσµεύσετε το σύστηµα εξουσίας από
πάνω µέχρι κάτω, δηλαδή ο Υπουργός τους Βουλευτές, οι Βου-
λευτές τους κοµµατάρχες, οι κοµµατάρχες τους περιφερειάρχες,
τους δηµάρχους, τους τοπικούς συµβούλους. Είναι το παιχνιδάκι
της εξουσίας για να αναπαράγονται τα «γαλάζια» παιδιά και να
µετακινούν έναν κάδο απορριµµάτων, ας πούµε, ή να παίρνουν
το παιδί στον παιδικό σταθµό. Αυτή την αυτοδιοίκηση ονειρεύο-
νται. Έχουν ξεχάσει όλα τα διδάγµατα της αυτοδιοίκησης που
υπήρξαν στη χώρα µας στο τέλος του προηγούµενου αιώνα. Δεν
υπάρχει πια τίποτα, όλα αυτά έχουν σβήσει από τους άριστους
και έτσι αναπαράγεται ένα σύστηµα εξουσίας το οποίο έχει και
περισσή χυδαιότητα. 

Ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ να κατανοήσω για ποιον
λόγο υπάρχει τέτοια σιωπή της κ. Κεραµέως και της ηγεσίας του
Υπουργείου για τη συνεχή ανάρµοστη συµπεριφορά του Δηµάρ-
χου Βόλου; Τόσο πολύ τον καλύπτετε; Αυτό είναι ένα ερώτηµα
που πρέπει να απαντήσετε. 

Εµείς δεν θέλουµε την αυτοδιοίκηση φτωχό, αδύναµο χέρι του
κράτους. Θέλουµε µια ισχυρή, προοδευτική αυτοδιοίκηση, η
οποία θα βελτιώνει τη ζωή των πολιτών, πρώτα απ’ όλα, γιατί η
αυτοδιοίκηση είναι το κύτταρο της δηµοκρατίας. Από εκεί ξεκι-
νάει η τοπική υπόθεση, από εκεί ξεκινάει η ενεργοποίηση των πο-
λιτών, εκεί λύνονται οι τοπικές υποθέσεις, εγγύτερα στον πολίτη,
και αυτό δεν θέλει από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

Εµείς θέλουµε στις ερχόµενες εκλογές να εκλεγούν πρώτα απ’
όλα ενεργοί πολίτες. Πολίτες που νοιάζονται για τον τόπο τους
και έρχονται να προσφέρουν χωρίς να είναι σε κάποια οικογένεια
που βγάζει πολιτικά στελέχη, όπως διοικείται τώρα πια η Νέα Δη-
µοκρατία. Πολίτες που θα εργαστούν για την κοινωνική δικαιο-
σύνη, που θα νοιαστούν για τον τόπο τους, χωρίς εξαρτήσεις.
Και προφανώς, χωρίς πολυετείς θητείες και στην αυτοδιοίκηση,
διότι όσο ικανός και να είναι ένας δήµαρχος, δεν µπορώ να κα-
ταλάβω τι µπορεί να αλλάξει µετά από τέσσερις, πέντε, έξι θη-
τείες, εκτός αν είναι επαγγελµατίας αυτοδιοικητικός. Εµείς
είµαστε κατά του επαγγελµατισµού στην πολιτική. Η πολιτική δεν
είναι χώρος για καριέρα. Η πολιτική είναι χώρος για τα δικαιώ-
µατα των πολιτών. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ο Ιωακειµίδης τι είναι; Τριάντα χρό-
νια.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Ιωακειµίδης τι είναι;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Επίθεση στον Ιωακειµίδη κάνετε;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Μάλλον δεν κα-
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ταλαβαίνετε ότι ο κ. Ιωακειµίδης…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ε πώς; Τριάντα χρόνια δήµαρχος. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αδειάσατε τον Ιωακειµίδη. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ο κ. Ιωακειµίδης,
σεβόµενος την πρόταση αυτή -παρ’ ότι και εγώ σέβοµαι τον αυ-
τόνοµο και αυτοτελή χαρακτήρα του αυτοδιοικητικού του σχή-
µατος-, σεβόµενος την αρχή αυτή άλλαξε πολιτικό ρόλο και
κατέβηκε σε άλλον πολιτικό στίβο, όσο και εάν δεν σας συµφέρει
αυτό…

(Θόρυβος - χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

…γιατί αµφισβητεί τον εγκάθετο Υφυπουργό της Αττικής που
θέλετε να κάνετε τον κ. Χαρδαλιά. Αυτό είναι το πρόβληµα στην
Αττική. Και σε αυτό πρέπει να απαντήσετε. 

Όµως, εσείς τι κάνατε στην Αττική, για να είµαστε συγκεκριµέ-
νοι; Έρχεται για ένα ζεϊµπέκικο, τάχατες, ο κ. Μητσοτάκης και
καθαιρεί τον «γαλάζιο» περιφερειάρχη, που και αυτός στην πλάτη
του έχει σοβαρότατα προβλήµατα σκανδάλων, καθυστερήσεων
και αδιαφάνειας. 

Εµείς, λοιπόν, το λέµε ξεκάθαρα: Αν κάποιος θέλει στην Αττική
να ψηφίσει έναν αυτοδιοικητικό, θα ψηφίσει τον κ. Ιωακειµίδη. Αν
θέλει να ψηφίσει έναν Υπουργό του κ. Μητσοτάκη, βοήθειά του,
ας ψηφίσει τον κ. Χαρδαλιά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Απαιτούνται αυτοδιοικητικά στελέχη που δεν δεσµεύονται από
κοµµατικές ταυτότητες. Γιατί όταν έρθει η δύσκολη ώρα, ο κ.
Χαρδαλιάς θα σηκώσει το τηλέφωνο του Μαξίµου και θα ακολου-
θήσει την κοµµατική του ταυτότητα. Εµείς θέλουµε αυτοδιοικη-
τικούς που να ακολουθούν τα συµφέροντα της πολιτείας και της
κοινωνίας. Γι’ αυτό και στηρίζουµε και ανεξάρτητα αυτοδιοικητικά
σχήµατα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Σαν τη Δούρου.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Και ταυτόχρονα
καλούµε όλους τους πολίτες να συµµετέχουν στις αυτοδιοικητι-
κές εκλογές για να στηρίξουν προοδευτικές δυνάµεις, όπως ήταν
η αυτοδιοικητική περίοδος της κ. Δούρου, όταν βρήκε χρεοκο-
πηµένη µια περιφέρεια µαζί µε χρεοκοπηµένη όλη την Ελλάδα
του µνηµονίου και τη σήκωσε όρθια και ξεκίνησε όλα τα σχέδια
τα οποία σταµάτησε ο κ. Πατούλης. Γιατί αν θέλετε να µιλήσουµε
για αυτοδιοίκηση, δεν ξέρω αν συµφέρει τον κ. Λιβάνιο και τον κ.
Βορίδη, που επίσης χρηµάτισε Υπουργός Εσωτερικών. Υπάρχει
και µια πορεία. Μιλάµε για πέντε εκατοµµύρια πολίτες οι οποίοι
για τέσσερα χρόνια, µε ευθύνη του κ. Μητσοτάκη και του κ. Πα-
τούλη, δεν προχώρησαν ούτε ένα σχεδιασµένο έργο της Ρένας
Δούρου στη διαχείριση των απορριµµάτων. Γι’ αυτά πρέπει να
απολογηθείτε. Ούτε ένα έργο δεν προχώρησε στην Περιφέρεια
Αττικής τέσσερα χρόνια για τα απορρίµµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Το µόνο σχέδιο που προσπάθησαν να προχωρήσουν ήταν η
ιδιωτικοποίηση των µονάδων απορριµµάτων που η Ρένα Δούρου
τότε -και µε δική µου συµµετοχή στον σχεδιασµό- προχωρούσε
ως δηµόσια έργα. Ήρθαν για να ξεπουλήσουν τα έργα των απορ-
ριµµάτων και, να σας πω την αλήθεια, ούτε αυτό δεν κατάφεραν
οι άριστοι. Τι κατάφεραν; Ένα έγγραφο της Κοµισιόν, που λέει
ότι 150 εκατοµµύρια ευρώ για τη χρηµατοδότηση στα σπιτάκια
της ανακύκλωσης ψάχνουν να βρουν γιατί γίνεται διπλή και τρι-
πλή χρηµατοδότηση. Αυτά τα έχουµε τα έγγραφα και έχουν βγει
στη δηµοσιότητα. 

Γιατί όλα αυτά είναι γνωστά. Το κακό είναι ότι πληρώνει η κοι-
νωνία την αποδόµηση και την αποσάθρωση του συστήµατος
εξουσίας που στήσατε, µε πολλές ωραίες κουβέντες για επιτε-
λικό κράτος αλλά µηδενική ουσία. 

Εµείς, λοιπόν, καλούµε τους πολίτες στις εκλογές της επόµε-
νης Κυριακής να επιλέξουν πρώτα απ’ όλα ενεργούς πολίτες. Να
επιλέξουν αυτοδιοικητικές δυνάµεις που θα οδηγήσουν τις περι-
φέρειες και τις πόλεις ένα βήµα µπροστά, που θα στείλουν το µή-
νυµα στον κ. Μητσοτάκη ότι δεν έχουµε ανάγκη τα «γαλάζια»

παιδιά, γιατί και τα δικά του «γαλάζια» παιδιά -όπως ο κ. Αγορα-
στός- πολλαπλασιάζουν την ανασφάλεια που ζουν οι πολίτες κα-
θηµερινά. Αλλά θα στείλουν και ένα ακόµα µήνυµα, ότι έχουµε
το δικαίωµα να διεκδικούµε καλύτερη ποιότητα ζωής και ευηµε-
ρία, όχι για λίγους, αλλά για όλες και για όλους. Και αυτό είναι
προφανές ότι δεν µπορούν να το εξασφαλίσουν οι εκλεκτοί του
κ. Μητσοτάκη. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής Επικρατείας κ. Βορίδης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Χειροκροτητής Πρόεδρος! Πρώτη

φορά βλέπουµε χειροκροτητή Πρόεδρο κόµµατος.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ησυχία.
Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ελπίζω η πρώτη παρουσία, υπό την ιδιότητα βεβαίως του ακρο-

ατή της διαδικασίας, στο Κοινοβούλιο για τον κ. Φαµελλάκη…
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ντροπή σας.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Συµµαζευτείτε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): …,για τον

κ. Κασσελάκη, ήθελα να πω, ελπίζω να µην ήταν απογοητευτική. 
Έκανα ένα λάθος, µην κάνετε έτσι. Έκανα ένα λάθος και το

διόρθωσα.
Γιατί είστε τώρα έτσι; Δεν είναι σωστό αυτό. 
Λέω το εξής, λοιπόν: Ελπίζω να µην ήταν απογοητευτική, γιατί

αυτά που ακούσαµε από τον κ. Φάµελλο ήταν πραγµατικά εντυ-
πωσιακά. 

Τι µας είπε ο κ. Φάµελλος για τις αυτοδιοικητικές εκλογές;
Λέει: «Όχι παιδιά του κοµµατικού σωλήνα.». Σωστό. Ένα πράγµα,
όχι σαν τον Ζαχαριάδη, ας πούµε, δεν είναι παιδί του κοµµατικού
σωλήνα. 

Τι άλλο µάς είπε; «Όχι θητείες πολλές στους αυτοδιοικητι-
κούς.». Ένα πράγµα σαν τον Ιωακειµίδη, δεν έχει πολλές αυτοδι-
οικητικές θητείες. 

Έχω, όµως, και άλλες απορίες. Αφού δεν σας αρέσουν οι πολ-
λές αυτοδιοικητικές θητείες, τον Παχατουρίδη γιατί τον στηρί-
ζετε, τον Αρναουτάκη γιατί τον στηρίζετε; Γιατί δεν κατεβάσατε
άλλους, που να µην έχουν πολλές αυτοδιοικητικές θητείες; 

Τίποτε δεν έχει αλλάξει. Επιστρέψατε στον ΣΥΡΙΖΑ του «ό,τι να
’ναι». Είναι τα γνωστά. Όχι ότι είχατε φύγει και ποτέ, αλλά µην
υπήρξε καµµία παρεξήγηση. Λέει έγιναν κάτι εκλογές, βγήκε και-
νούργιος Αρχηγός, τώρα αλλάζουµε κ.λπ.. Όχι. Είµαστε µια χα-
ρά, εκεί που ήσασταν κανονικά, ιστορικά, πάντοτε σε αυτό το ση-
µείο. 

Λέω, όµως, το εξής: Επειδή είπε διάφορα ο κ. Φάµελλος και
επιτρέψτε µου µερικές γρήγορες απαντήσεις. Θα αφήσω όλο το
κοµµάτι του νοµοσχεδίου να το απαντήσει ο Θόδωρος Λιβάνιος
κι εγώ θα πάω λίγο στα γενικά.

Άκουσα κάτι παράπονα, εκ νέου, για το ζήτηµα των ανεξάρτη-
των αρχών. Τι σας πείραξε ακριβώς; Διότι θέλω να θυµίσω ότι
µαζί σας, µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ, έχουµε κάνει συνεργασίες και συµ-
φωνίες για να στελεχώσουµε το ΑΣΕΠ. Σωστά; Όταν κάνουµε
συµφωνίες µε τον ΣΥΡΙΖΑ, η διαδικασία είναι διαφανής. Όταν δεν
κάνουµε συµφωνίες µε τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά συγκροτούνται τα τρία
πέµπτα στη Διάσκεψη των Προέδρων µε άλλο κόµµα, τότε η δια-
δικασία είναι αδιαφανής. Θέλετε να µας εξηγήσετε γιατί;

Είχαµε κάνει συµφωνία µε το ΠΑΣΟΚ για τη στελέχωση του
ΑΣΕΠ για ένα τµήµα του. Πάλι είχαµε διαµαρτυρίες. Τώρα κά-
ναµε συµφωνία για τη στελέχωση των αρχών αυτών µε την Ελ-
ληνική Λύση. Ποιο είναι το πρόβληµά σας; Τι δεν σας αρέσει; Πού
υπάρχει θεσµική εκτροπή; Γράφει πουθενά το Σύνταγµα ή ο Κα-
νονισµός ότι πρέπει τα τρία πέµπτα να τα βρίσκουµε µε την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση και το παραβιάσαµε; Ο Κανονισµός, ορθά,
λέει «αυξηµένη πλειοψηφία». Συγκροτήθηκε αυξηµένη πλει-
οψηφία; Μάλιστα! 

3846 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ακούστε και κάτι ωραίο. Δεν είχατε καν αντίρρηση επί των προ-
σώπων. Για τα πρόσωπα δεν είπατε ότι κάποιος δεν σας άρεσε.
Έστω να πείτε ότι δεν είναι καταρτισµένος, δεν είναι εγνωσµένου
κύρους, δεν µας αρέσει, όχι. Είπατε ότι δεν έχετε διαφωνία για
τα πρόσωπα. Τότε γιατί έχετε διαφωνία; Λέει «δεν έπρεπε να αλ-
λάξετε την αρχή, διότι υπάρχει µία πρόταση του προέδρου για
την επιβολή προστίµου στην Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών».
Μάλιστα! Και ποιος σάς είπε ότι η πρόταση του προέδρου δεν
θα τεθεί στην κρίση της ολοµέλειας, προκειµένου να αποφανθεί
η ολοµέλεια, υπό τη νέα συγκρότησή της; Εσείς την ξέρετε από
τώρα την απόφαση της ολοµέλειας; Εγώ δεν την ξέρω. Εσείς αν
την ξέρετε και από πού την ξέρετε, να µας τα λέτε αυτά, για να
είµαστε και εµείς ενηµερωµένοι σχετικώς. 

Ακούστε, όµως: Η δική σας συµπεριφορά εδώ είναι επιλήψιµη.
Γιατί; Διότι εσείς είστε που φαίνεται ότι προεξοφλείτε τις αποφά-
σεις της ολοµέλειας, µε τη συγκρότηση της οποίας η θητεία έχει
λήξει. Γι’ αυτό διαµαρτύρεστε. Και ακούστε τι λέτε: Να παραµεί-
νουν αυτοί που η θητεία τους έχει λήξει, διότι, αν πάµε στη νοµι-
µότητα και στην κανονικότητα, που είναι να έχουµε πραγµατικές
θητείες, εσείς που ξέρετε -φαίνεται- τη σκέψη των µελών που η
θητεία τους έχει λήξει, ενοχλείστε γιατί δεν είναι η επιθυµητή
απόφαση. 

Εµείς, δεν ξέρουµε, τι θα αποφασίσει η ολοµέλεια, αλλά ξεκα-
θαρίζουµε κάτι: Να αφήνουµε αρχές που η θητεία τους έχει λήξει
εδώ και έναν χρόνο, µόνο και µόνο για να µη στεναχωριέστε
εσείς, ε, αυτό δεν γίνεται. Οι, δε, αρχές θα συγκροτούνται σύµ-
φωνα µε όσα ορίζει το Σύνταγµα και ο Κανονισµός, µε την επί-
τευξη της πλειοψηφίας.

Και ανοίγω εδώ µια παρένθεση, για να σας λύσω και ένα συ-
νταγµατικό «δήθεν» που είπατε. Το άκουσα κι αυτό, ακούµε συ-
νέχεια πρωτοτυπίες: Τα 3/5, λέει, είναι το 16,2. Άρα η πλειοψηφία
των 16 δεν είναι το 16,2.

Θέλω να σας ρωτήσω το εξής. Υπάρχουν δύο πιθανότητες
εδώ: Ή η απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων είναι διοικη-
τική πράξη αυτοτελής, οπότε είναι interna corporis της Βουλής
και άρα η Βουλή ερµηνεύει έτσι όπως νοµίζει κατά πλειοψηφία -
αυτή είναι η µία δυνατότητα- ή δεν είναι interna corporis της Βου-
λής, αλλά θα αποτελέσει µέλος µίας σύνθετης διοικητικής
πράξης, η οποία ολοκληρώνεται διά της εκδόσεως υπουργικής
αποφάσεως ορισµού των µελών των αρχών, οπότε τότε θα εφαρ-
µόσουµε τον Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας. 

Δύο δυνατότητες έχουµε, ή τη µία ή την άλλη. Να διαλέξετε
ό,τι θέλετε! Εάν είναι interna corporis, ερµήνευσε κυριαρχικά η
Πλειοψηφία της Βουλής. Εάν είναι Κώδικας Διοικητικής Διαδικα-
σίας, ο Κώδικας Διοικητικής Διαδικασίας λέει ότι τα συλλογικά
όργανα, όταν υπάρχει ζήτηµα δεκαδικού, τότε στρογγυλοποι-
ούνται. Αν είναι πάνω από το µισό, στην πάνω µονάδα, αν είναι
κάτω από το µισό, στην κάτω µονάδα. Διαλέξτε και πάρτε. Ό,τι
και να επιλέξετε το αποτέλεσµα είναι το ίδιο.

Άρα, λοιπόν, δεν έχω καταλάβει τη στενοχώρια σας. Δεν κατά-
λαβα γιατί υποχρεωτικά πρέπει εµείς να συµπράττουµε µαζί σας,
ενώ αν συµπράξουµε µε οποιονδήποτε άλλο τότε υπάρχει συντα-
γµατική εκτροπή. Ακατανόητα πράγµατα, ενδεικτικά µιας αντίλη-
ψης και µιας νοοτροπίας.

Άκουσα ξανά τα ίδια περί εγκαταλείψεως -τα είπε και ο Αρχη-
γός σας- περί απουσίας του κράτους και εγκαταλείψεως των πλη-
γεισών περιοχών. Τώρα, αλήθεια; Χιλιάδες διασώσεις, χιλιάδες
απαντλήσεις, αποζηµιώσεις οι οποίες ήδη έχουν καταβληθεί στις
οικοσκευές, έλεγχοι που έχουν γίνει από τον ΕΛΓΑ και ήδη κατα-
γράφονται οι ζηµιές, παρουσία συστηµατική και συνεχής συντο-
νιστικού και όλου του κρατικού µηχανισµού, επιδιορθώσεις βλα-
βών ηλεκτροδοτήσεως, ατελείωτων βλαβών παντού µε τρόπο
απολύτως άµεσο και απολύτως καίριο, αποκαταστάσεις της
υδροδοτήσεως στα δίκτυα, αποκαταστάσεις του οδικού δικτύου
µε άµεσο τρόπο που είχε µεγάλες καταστροφές και λέτε ότι το
κράτος είναι απόν;

Τα ίδια λέγατε και στον «Ιανό». Ξέρετε τα αποτελέσµατα των
βουλευτικών εκλογών στην Καρδίτσα, στη Λάρισα, στα Τρίκαλα,
στη Θεσσαλία, που είχαν πληγεί από τον «Ιανό»; Πήρατε 17% και
πήρε η Νέα Δηµοκρατία 44%!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Έχετε καταλάβει τίποτε; Βγάλατε κανένα πολιτικό συµπέρα-
σµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Έχετε κα-
ταλάβει ότι σήµερα όλο αυτό το σύστηµα το αποζηµιωτικό, όπου
ο πολίτης ξέρει ότι έχει δίπλα του το κράτος, έχει φτιαχτεί…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Πόσο χρόνο έχω, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Καθόλου.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τίποτα;

Μηδέν; Να κάτσω;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Είναι σχετικός ο χρόνος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Λίγο ακόµα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Το λίγο

ακόµα έχει µια ευρύτητα, µια ευρυχωρία.
Προσέξτε, λοιπόν: Όλος αυτός ο αποζηµιωτικός µηχανισµός -

το λέω στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ- επί των ηµερών σας
υπήρχε; Γιατί όλο αυτό έχει φτιαχτεί επί των ηµερών µας. Είναι ο
«Ιανός», είναι η κρατική αρωγή, είναι το σύστηµα του ΕΛΓΑ, είναι
οι άµεσες καταβολές µε προκαταβολές και έναντι εξόφληση. Όλο
αυτό το σύστηµα είναι σύστηµα το οποίο έχουµε φτιάξει εµείς
και το οποίο εµπιστεύονται οι πολίτες. Και τώρα λέτε ότι δεν
υπάρχει αυτή η παρουσία;

Τέλος, επιτρέψτε µου να πω κάτι, γιατί τελευταία σηκώσατε και
το θέµα του ΟΑΚΑ. Εδώ και αν υπάρχει θράσος! Ακούστε τώρα:
Λες και δεν έχετε περάσει από την κυβέρνηση. Έρχεται η πρώτη
κυβέρνηση µετά από είκοσι χρόνια, η οποία δεσµεύει ποσά για
να συντηρηθεί και να ανακατασκευαστεί το ΟΑΚΑ. Δεν υπάρχει
άλλη κυβέρνηση που έχει δώσει από συστάσεως του ΟΑΚΑ, από
κατασκευής του 1 ευρώ. Δεσµεύουµε 57 εκατοµµύρια ευρώ, κά-
νουµε τους ελέγχους, διαπιστώνουµε το πρόβληµα στατικότη-
τας, αναλαµβάνουµε την ευθύνη και ενεργούµε προληπτικά,
προστατεύοντας τους αθλητές και τους πολίτες και έρχεστε
εσείς, που έχετε πέντε χρόνια στην κυβέρνηση και δεν έχετε ξο-
δέψει για το ΟΑΚΑ ένα πενηνταράκι και µας εγκαλείτε για αυτά
τα οποία κάνουµε σήµερα;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μα, πρόκειται για κωµική προσέγγιση των πραγµάτων!

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Φάκελο τρία χρόνια ψάχνατε!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Άρα, λοι-

πόν, µισό ευρώ δεν έχετε διαθέσει, µισό ευρώ στα πέντε χρόνια
και µιλάτε στους ανθρώπους που βάλανε 57 εκατοµµύρια ευρώ
και µας εγκαλείτε!

Άρα, λοιπόν, προσέξτε και τελειώνω, αυτό είναι το τελευταίο,
γιατί είναι και από τα πιο χαριτωµένα: Να άρουµε τη στήριξή µας
στον Μπέο.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ο καταλληλότερος, έτσι είπατε!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όση στή-

ριξη έχετε δώσει εσείς άλλη τόση ακριβώς έχουµε δώσει και
εµείς για έναν απλό λόγο, ότι εµάς στις αυτοδιοικητικές εκλογές
οι επιλογές µας είναι συγκεκριµένες και οι στόχοι µας είναι συ-
γκεκριµένοι. Στηρίξεις έχουµε σε δεκατρείς περιφέρειες και σε
τρεις δήµους, Αθήνα, Πειραιά, Θεσσαλονίκη και στις δεκατρείς
περιφέρειες. Ο κ. Μπέος έχει τον τρόπο του και έχει το ύφος του,
αλλά προσέξτε πόσο ευαίσθητοι είναι οι συνάδελφοι στα θέµατα
ύφους, οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι ο ορισµός της κοµψό-
τητας και της ευγένειας η εκφορά λόγου που έχουµε ακούσει όχι
στο Δηµοτικό Συµβούλιο Βόλου, αλλά στο ελληνικό Κοινοβούλιο
όλα αυτά τα χρόνια από τους συναδέλφους που είναι ευαίσθη-
τοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θυµάστε τι έχουµε ακούσει όλα αυτά τα χρόνια! Όλα αυτά όχι

από έναν δήµαρχο που δεν έχει σχέση µε τη Νέα Δηµοκρατία,
αλλά από Βουλευτές και Υπουργούς του ΣΥΡΙΖΑ, χωρίς να υπάρ-
ξει ποτέ η παραµικρή αποδοκιµασία από τον Πρόεδρό σας. Ξα-
φνικά ευαισθησία! Εντάξει, ελπίζω να το κρατήσετε αυτό το
υψηλό –έτσι- στάνταρντ στα ζητήµατα του πολιτικού ήθους.

Μισό ακόµα σχόλιο για τις αυτοδιοικητικές εκλογές. Κάτι είπε
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και παρότρυνε ο κ. Φάµελλος να ψηφίσουν οι πολίτες, σωστά;
Έτσι κατάλαβα. Ναι, θέλω να συνεννοηθούµε. Έναν υποψήφιό
σας στον δεύτερο γύρο λέτε να έχετε; Όχι να κερδίσετε περιφέ-
ρεια, αυτό δεν το συζητάµε, αλλά έναν στον δεύτερο γύρο λέτε
να έχετε και κάνετε τοποθετήσεις απέναντι στους περιφερει-
άρχες µας, που είναι δοκιµασµένοι, επιτυχηµένοι και βεβαίως, θα
ξαναπάρουν εντολή από τους πολίτες να συνεχίσουν το έργο το
οποίο έχουν κάνει; Σύντοµα οι απαντήσεις την Κυριακή και στις
αυτοδιοικητικές εκλογές!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ναι, όπως ο Αγοραστός!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο κατά σειρά

έχει ζητήσει ο κ. Λιβάνιος για µια σύντοµη παρέµβαση για θέµατα
αρµοδιότητάς του και στη συνέχεια οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι, η κ. Τζάκρη, ο κ. Κατρίνης και ο κ. Πλεύρης και στη συνέ-
χεια µετά θα περάσουµε στον κατάλογο των οµιλητών.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ένα λεπτό θα µιλήσω.

Επειδή έκανε αναφορά ο κ. Φάµελλος σε σχέση µε το νοµο-
σχέδιο και διαπίστωσε ότι εντόπισε το σκοτεινό µας σχέδιο να
καταστρέψουµε την υγεία, τους παιδικούς σταθµούς, τον πολιτι-
σµό, τον αθλητισµό, µπήκα σε αυτό τον πειρασµό, λοιπόν, να δω
µπας και πάµε να κάνουµε αυτό και παίρνω ένα οργανόγραµµα
ενός δήµου τυχαία και βλέπω µέσα πόσα νοµικά πρόσωπα έχει -
µηδέν!- και βλέπω Διεύθυνση Προσχολικής Αγωγής, Διεύθυνση
Πολιτισµού, «Αετοπούλειο» Πολιτιστικό Κέντρο, διεύθυνση στον
δήµο. Ξέρετε ποιος δήµος είναι αυτός; Ο Δήµος Χαλανδρίου. Και
ξέρετε ότι ο δήµαρχος δεν είναι Νέα Δηµοκρατία. Άρα, λοιπόν,
βγάλτε αυτό το επιχείρηµα από τη µέση!

Δεύτερο επιχείρηµα: «Θα κάνουµε» -λέει- «ουρές οι αυτοδιοι-
κητικοί για να σώσουµε νοµικά πρόσωπα». Πρώτον, το είπα και
χθες στην επιτροπή, έχει µείνει µόνο για έναν λόγο, µην υπάρχει
κάτι σε όλη την περίµετρο το οποίο θα πρέπει να µείνει λόγω ει-
δικής περίπτωσης, παραδείγµατος χάριν κάποιο ΔΗΠΕΘΕ, το
οποίο ενδεχοµένως να είναι σε κάποια υπηρεσία. Δεν θα δώ-
σουµε εξαιρέσεις.

Όµως, ξέρετε πού υπήρχε ακριβώς ίδια και αυτή η διάταξη;
Στον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», χωρίς καν µελέτη, µόνο µε απόφαση Υ-
πουργού Εσωτερικών, χωρίς καν τεκµηριωµένο αίτηµα. Δίπλα
που καθόταν ο κ. Ραγκούσης, θα µπορούσε να τον είχε ενηµερώ-
σει τόσα χρόνια. Για όνοµα του Θεού, δηλαδή! Πάτε και προβάλ-
λετε πράγµατα τα οποία τα έχετε σε µία άκρη του µυαλού, αλλά
στην πραγµατικότητα δεν ισχύει αυτό το πράγµα.

Και έρχοµαι και σε ένα τρίτο κοµµάτι που αφορά τη Θεσσαλία.
Τα είπε και ο κ. Βορίδης. Έχουµε φτάσει σε ενίσχυση πάνω από
100 εκατοµµύρια στους δήµους µέσα σε έναν µήνα. Είναι το µε-
γαλύτερο ποσό που έχει δοθεί ποτέ για στήριξη της αυτοδιοίκη-
σης όλα αυτά τα χρόνια που θυµάµαι. Δεν έχει δοθεί ποτέ ξανά
τέτοιο ποσό. Μπορεί να µην επισκέφτηκε ενδεχοµένως µια ανιψιά
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας σε σπίτι, αλλά µπορούν να δια-
βεβαιώσουν πρώτον, ότι όλα τα χωριά που πλήγηκαν ολικά, σύµ-
φωνα µε έρευνες της Πυροσβεστικής, πήραν αυτοµάτως απο-
ζηµίωση χωρίς καν υποβολή αίτησης. Η πλατφόρµα arogi.gov.gr
λειτουργεί και εκεί, στα υπόλοιπα µέρη, γίνεται επίσκεψη συνερ-
γείων.

Παρεµπιπτόντως, η Γιάννουλη είναι στη Λάρισα, είναι Δήµος
Λαρισαίων. Άρα υπάρχει Δήµαρχος Λαρισαίων, αν έχουν πάει τα
κλιµάκια εκεί πέρα. Και κοιτάζουν ειδικά το θέµα των εργατικών
κατοικιών, γιατί είναι κάτι διαφορετικό στο όλο έργο. Όµως, απο-
ζηµιώσεις δόθηκαν άµεσα. Σήµερα, µάλιστα, γίνεται µια µεγάλη
καταβολή στους πληγέντες στην Περιφερειακή Ενότητα Λάρι-
σας. Οι αποζηµιώσεις και οι επιχορηγήσεις στους δήµους τρέ-
χουν µε τον µεγαλύτερο δυνατό ρυθµό, ενώ στήνονται και δοµές,
γιατί µέσα σε τέσσερις εβδοµάδες δεν είναι εύκολο ούτε να «φυ-
τευτούν» σπίτια ούτε να λυθεί µεµιάς όλο το πρόβληµα ούτε να
γίνουν αυτόµατα οι καθαρισµοί όλων των δρόµων. Είναι ένα τε-
ράστιο έργο και όποιος πήγε στην περιοχή εκεί, το έχει δει. Φτιά-
χτηκε µία δοµή που υποδέχεται πλέον κόσµο σε καλύτερες, πιο
ανθρώπινες συνθήκες για να λειτουργήσουν, όπου υπάρχουν δια-
θέσιµες θέσεις που µπορούν να πηγαίνουν.

Επίσης, µιλάµε και συνεργαζόµαστε µε την Περιφέρεια Θεσ-

σαλίας για τη µεσοπρόθεσµη λύση του στεγαστικού θέµατος
µέχρι οι άνθρωποι να ξαναφτιάξουν τα σπίτια τους. Αυτό ήθελα
να πω.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η Κοι-

νοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Τζάκρη.

Κυρία Τζάκρη, θα κάνετε µια σύντοµη παρέµβαση; 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο για την

οµιλία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Έχουµε συνεννοη-

θεί, κυρία Τζάκρη, ότι θα µεσολαβούν δύο, τρεις Βουλευτές και
στη συνέχεια θα γίνεται η οµιλία των Κοινοβουλευτικών Εκπρο-
σώπων.

Εάν θέλετε µία σύντοµη παρέµβαση…
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Θέλω να τοποθετηθώ συνολικά, κύριε

Πρόεδρε.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, κύριε Κα-

τρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µη φύγετε, σας παρακαλώ.
Είναι εντυπωσιακό το γεγονός ότι ο κ. Βορίδης επαναφέρει ένα

δόγµα που φέρεται να έχει εγκαταλείψει ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός, ο οποίος είπε ότι δεν µπορεί το ποσοστό που λαµβάνουµε
στις εκλογές να αποτελεί το άλλοθι γι’ αυτά που δεν κάνουµε ή
για τις αστοχίες µας. Διότι ο κ. Βορίδης είπε: «Τι µιλάτε για τις
καταστροφές; Εµείς πήραµε σε έναν νοµό 44% και το άλλο κόµ-
µα πήρε 17%». Βέβαια, αυτό να πάτε να το πείτε στο Σωτήριο της
Λάρισας, στο οποίο δεν έχουν πάρει ούτε µισό ευρώ τόσες εβδο-
µάδες µετά την καταστροφή.

Είναι εντυπωσιακή η ταχύτητα, κύριε Πρόεδρε, µε την οποία
σπεύδει ο κ. Βορίδης να έρθει εδώ και να καλύψει την Κυβέρνηση
οποτεδήποτε αισθάνεται ότι βρίσκεται σε αµήχανη θέση, όπως
εντυπωσιακή ήταν, γιατί κάναµε την ίδια κουβέντα πριν από λίγες
ηµέρες, και η ταχύτητα µε την οποία έγινε η συνεδρίαση και η
Διάσκεψη των Προέδρων και εκδόθηκε στη 1.30’ τα µεσάνυχτα
το ΦΕΚ αντικατάστασης των µελών, µετά την ολοκλήρωση της
Διάσκεψης των Προέδρων.

Θα είχε πολύ ενδιαφέρον, κύριε Πρόεδρε, κάτι που θα φανεί
στην πορεία -αν ισχύει αυτό που γράφτηκε στα µέσα ενηµέρω-
σης, ότι υπήρχε εισήγηση για επιβολή προστίµου για µη συµµόρ-
φωση της ΕΥΠ προς την έρευνα που διεξήγαγε η ΑΔΑΕ- αν και
εφόσον έρθει µε τη νέα σύνθεση της ΑΔΑΕ, να δούµε τα τρία
µέλη τα οποία επελέγησαν από την αλλότρια και ετερόκλητη συµ-
µαχία -όχι τόσο ετερόκλητη όσο βλέπω εσάς παρόντα, κύριε
Υπουργέ- Νέας Δηµοκρατίας και Ελληνικής Λύσης, ποια θα είναι
η θέση τους και η επιλογή τους, αν και εφόσον αυτό το θέµα ει-
σαχθεί στην ολοµέλεια της ΑΔΑΕ.

Όµως, κύριε Βορίδη, µιας και είστε εδώ και καλύπτετε τον
Πρωθυπουργό και εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση και επειδή είστε
της επίσπευσης και σας αρέσουν οι διαδικασίες -είτε είναι στις
ανεξάρτητες αρχές είτε σε αυτά που λέτε ότι κάνετε-, αλλά δεν
γίνονται για την αποκατάσταση των καταστροφών, σας παρα-
καλώ πολύ να πείτε στον Πρωθυπουργό, γιατί µάλλον του έχει
διαφύγει, όπως ορθώς ζήτησε επίσπευση στον Εισαγγελέα του
Αρείου Πάγου για το θέµα των Τεµπών στις 6 Μαρτίου, ας ζητή-
σει και επίσπευση για το θέµα των υποκλοπών, για το οποίο ο
Πρόεδρός µας έχει προσφύγει από τον Ιούλιο του 2022 και
ακόµα δεν γνωρίζουµε ποια είναι η εξέλιξη. Κάποια στιγµή, λοι-
πόν, θα πρέπει να εφαρµόζετε την ίδια αρχή και όχι να αποκαλύ-
πτεστε µε τέτοιον τρόπο!

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα τον λόγο.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Για ένα λεπτό, όµως,
κύριε Υπουργέ.

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Επαναφέ-

ρετε ένα θέµα, στο οποίο δεν θα έπρεπε να επανέρχεστε. Και
πραγµατικά εδώ βρισκόµαστε στον ορισµό του θεσµικού ατοπή-
µατος! Μας εγκαλείτε για την επίσπευση της διαδικασίας. Μας
εγκαλείτε, δηλαδή, γιατί είµαστε επιµελείς. Σωστά; Επειδή φρο-
ντίζουµε να κάνουµε καλά αυτά που πρέπει να γίνουν. Γι’ αυτό
µας εγκαλείτε!

Επειδή θέτετε το θέµα, εγώ θέλω να σας ρωτήσω ευθέως το
εξής: Εσείς ξέρετε τι θα ψήφιζε η Ολοµέλεια; Εγώ σας λέω ότι
δεν το ξέρω.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ούτε εγώ. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εσείς το

ξέρετε;
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Όχι, βέβαια.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τότε γιατί

µας αποδίδετε αυτό το κίνητρο; Γιατί µας το αποδίδετε, αν δεν
το ξέρετε; 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Γιατί αλλάξατε τη σύνθεση.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θέλω να

σας ρωτήσω ευθέως. Εγώ δεν ξέρω τι θα ψήφιζε η ολοµέλεια και
δεν ξέρω τι θα ψηφίσει η ολοµέλεια. Έχω απόλυτη εµπιστοσύνη
στον µηχανισµό που θωρακίζει µε λειτουργική και προσωπική
ανεξαρτησία τα µέλη των αρχών. Έχω απόλυτη εµπιστοσύνη
στην ελεύθερη διαµόρφωση της κρίσης τους. Ερώτηση: Εσείς
µπορείτε να πείτε το ίδιο; Είναι απλό. Εγώ σας λέω ότι έχω από-
λυτη εµπιστοσύνη και όταν αποφάσιζαν το άλφα, όπως το έκρι-
ναν και είναι δεδοµένο και όταν θα αποφασίσουν ό,τι αποφα-
σίσουν που µπορεί να είναι το βήτα, το γάµα, το δέλτα. Δεν ξέρω
τι θα αποφασίσουν. Θεωρώ ότι λειτουργούν µε εντιµότητα, ακε-
ραιότητα και σύµφωνα µε την πεποίθησή τους και τη διαµόρ-
φωση της γνώµης τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ρωτώ, λοιπόν, ξανά: Μήπως θέλετε να µας πείτε ότι ήταν προ-
συνεννοηµένη και προειληµµένη η απόφαση επί του θέµατος
αυτού και ότι το ξέρατε κιόλας; Και µήπως έχετε στεναχωρηθεί,
διότι η επιβολή της αρχής της νοµιµότητας έλεγε ότι µετά από
ενάµιση χρόνο, ρε παιδιά, ληγµένης θητείας να αλλάξουµε επι-
τέλους αυτή τη σύνθεση; Μήπως τελικά εδώ η προσβολή της
ακεραιότητας βαρύνει εσάς; Αυτό είναι το ερώτηµα!

Και να σας πω και κάτι για την επίσπευση και τελεία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, σας

παρακαλώ. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τελειώνω,

κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, λοιπόν, µας επισηµαίνετε ότι είχε ζητηθεί η επί-

σπευση σε προηγούµενη εκκρεµούσα έρευνα για τα Τέµπη, αν
θυµάµαι καλά. Σωστά; Θυµάστε τι είχαµε ακούσει τότε; Ότι ο
Πρωθυπουργός κάνει παρέµβαση στη δικαιοσύνη. Είχε ζητήσει
την επίσπευση και µας εγκαλούσατε ότι κάνουµε παρέµβαση στη
δικαιοσύνη, αδόκητη και αθέµιτη. Τώρα έρχεστε και µας ζητάτε
να παρέµβει για την επίσπευση. Θέλετε κάποια στιγµή να απο-
φασίσετε πότε είναι παρέµβαση και πότε δεν είναι παρέµβαση;

Όµως, ας το θέσουµε διαφορετικά. Εµείς εµπιστευόµαστε
απόλυτα τη δικαιοσύνη. Ξέρουµε ότι θα κάνει σωστά τη δουλειά
της, όπως ξέρουµε ότι θα την κάνει και µε την ταχύτητα και µε
τον µέγιστο δυνατό ρυθµό που διασφαλίζει την ακεραιότητα της
δικαστικής κρίσης.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, κυρία Τζά-

κρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Βορίδη, εγώ είχα την εντύπωση

πως µετά τους χείριστους χειρισµούς που συνιστούν κατάλυση
κάθε έννοιας του κράτους δικαίου της Κυβέρνησης της προηγού-
µενης εβδοµάδας που συνεχίστηκε µέχρι τα ξηµερώµατα της Πα-
ρασκευής, ότι η Κυβέρνηση θα είχε επιλέξει να θέσει το θέµα
αυτών των χειρισµών κάτω από το χαλί. Και βλέπω εδώ µε έκ-
πληξη να έρχεστε να µας κουνάτε και το δάχτυλο!

Ρωτήσατε µε περίσσιο θράσος, θα έλεγα εγώ, αν ξέρουµε
εµείς ποια θα είναι η άποψη της ολοµέλειας της ΑΔΑΕ για το
θέµα του ελέγχου της ΕΥΠ και της µη συνεργασίας της στο θέµα
των σκανδάλων των υποκλοπών. Θυµίζω ότι παρακολουθούσατε
την ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων, οικονοµικούς παράγοντες,
πολιτικούς, εισαγγελικούς λειτουργούς, το µισό Υπουργικό Συµ-
βούλιο της προηγούµενης κυβέρνησης Μητσοτάκη, πολιτικούς
αντιπάλους, ακόµα και µέλη της οικογένειας του κ. Μητσοτάκη.

Μετά από όλα αυτά, εγώ δεν έχω καµµία απορία ότι το θέµα
αυτό, της συζήτησης δηλαδή του ελέγχου της έκθεσης της ανε-
ξάρτητης αρχής για τη µη συνεργασία της ΕΥΠ, δεν θα έρθει
ποτέ στην ηµερήσια διάταξη. Δεν είναι τυχαίο ότι πριν τη συζή-
τηση και µετά τη συζήτηση επιλέξατε να κάνετε αυτό το πραξι-
κόπηµα της αλλαγής στη σύνθεση της επιτροπής. Και µας
προκαλείτε ακόµα µε τους χειρισµούς.

Αν δεν θέλατε, κύριε Υπουργέ, να υπάρχει η παραµικρή υπό-
νοια παρέµβασης στην ελεγκτική αρµοδιότητα της ανεξάρτητης
αρχής, θα έπρεπε να αφήσετε να γίνει συνεδρίαση και στη συνέ-
χεια να πιάσετε την αντικατάσταση των µελών, που δεν σας πήρε
ο πόνος δεκαοκτώ µήνες τώρα που δεν έχουν αντικατασταθεί να
τους αλλάξετε! Και το 101 άρθρο του Συντάγµατος λέει ότι για
την εξασφάλιση λειτουργίας της θεωρείται ότι συνεχίζεται η λει-
τουργία και η νόµιµη σύνθεσή της.

Κι έρχοµαι σε κάτι άλλο. Μας προκαλείτε µε τη σύνθεση; Μας
λέτε, δηλαδή, ότι το 16,2 είναι τα 3/5 που χρειάζεται η απόφαση
της Διάσκεψης των Προέδρων για να έχουµε νόµιµη σύνθεση του
οργάνου αυτού;

Κύριε Υπουργέ, είναι 16,2% και λέει εδώ ότι πρέπει να υπάρχει
διακοµµατική συναίνεση, κοµµατική διαβούλευση και συνεν-
νόηση. Πώς το κάνατε 17 το 16,2; Παραβιάσατε και αυτή την
αρχή. Και ελάτε τώρα να µας πείτε, αν έχει ξανασυµβεί αυτό. Νο-
µικός ο ίδιος, νοµικός και εγώ. Στις 28 το απόγευµα της Πέµπτης
βγήκε η απόφαση, κύριε Υπουργέ, στη Διάσκεψη των Προέδρων
για την αντικατάσταση των µελών µε τον παράνοµο αυτόν τρόπο.
Μιάµιση ώρα τα ξηµερώµατα της Παρασκευής, πριν την κρίσιµη
συνεδρίαση, είχε υπογράψει και ο Υπουργός Δικαιοσύνης και είχε
βγει και το αντίστοιχο ΦΕΚ! Φέρτε µου ένα παράδειγµα. Όλα τα
παραδείγµατα δείχνουν ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης υπογράφει
σε µια περίοδο µιας εβδοµάδας, δέκα ηµερών µετά την απόφαση
της Διάσκεψης των Προέδρων. Φέρτε µου εσείς δεύτερο παρά-
δειγµα που όχι µόνο να έχει υπογράψει ο Υπουργός Δικαιοσύνης
σε µερικές ώρες, αλλά και να έχει βγει το ίδιο το ΦΕΚ µερικές
ώρες µετά την ολοκλήρωση της Διάσκεψης των Προέδρων. Ένα
παράδειγµα µόνο να µου φέρετε και ελάτε εδώ πραγµατικά να
µου το βάλετε στη µύτη και να µου πείτε ότι πραγµατικά όλος
αυτός δεν ήταν ένας χειρισµός, πρώτον, για να αντικαταστήσετε
τα µέλη για να µη γίνει ποτέ η συζήτηση για το σκάνδαλο των
υποκλοπών και, δεύτερον, βεβαίως, για να βάλετε στο Δ.Σ. του
ΕΣΡ µε την αγαστή συνεργασία που κάνατε µε το ακροδεξιό
κόµµα του κ. Βελόπουλου, πρώην Υπουργό και εκπρόσωπο
Τύπου της Νέας Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεχίζουµε µε τον

κατάλογο των οµιλητών…
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για

ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κύριε Κατρίνη, έχουν

εξαντληθεί οι παρεµβάσεις. Σας παρακαλώ.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μα, µε ρώτησε. Πρέπει να απαντήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Έχουν εγγραφεί σα-

ράντα τρεις συνάδελφοι.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ούτε ένα λεπτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Τέταρτη φορά παίρνει τον λόγο, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας παρακαλώ!
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ούτε ένα λεπτό. Βάλτε µου ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο για ένα λεπτό να τελειώνουµε.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Εγώ δεν ξέρω, κύριε Πρόεδρε, αν η Κυ-

βέρνηση εµπιστεύεται την ελληνική δικαιοσύνη. Ξέρω σίγουρα
ότι η Κυβέρνηση δεν εµπιστευόταν και δεν εµπιστεύτηκε την
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ΑΔΑΕ µε την προηγούµενη σύνθεσή της. Γιατί; Διότι η ΑΔΑΕ, µε
την προηγούµενη σύνθεσή της, παρά τις επιθυµίες της Κυβέρνη-
σης να κουκουλωθεί το σκάνδαλο των υποκλοπών, έκανε πολύ
καλά τη δουλειά της και έφτασε µέχρι ενός σηµείου, µέχρι του
σηµείου που η Κυβέρνηση αποφάσισε εν µία νυκτί να αλλάξει τη
σύνθεση και να οδηγηθούν τα πράγµατα όπως οδηγούνται.

Και επειδή ο κ. Βορίδης –και συγγνώµη για την έκφραση- κάνει
τον «καµπόσο» εδώ, µήπως θυµάστε ο κ. Καµπόσος σε ποιο
κόµµα επανεντάχθηκε πριν από λίγες εβδοµάδες, τις πρακτικές
του κ. Καµπόσου, τον «µπεϊσµό» και όλο αυτό το οποίο εσείς στη-
λιτεύσατε πριν από λίγα λεπτά;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ο κ. Βορίδης έχει τον

λόγο για µισό λεπτό, για να τελειώνουµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θέλω µόνο

δεκαπέντε δευτερόλεπτα, γιατί νοµίζω ότι έχουν λίγο εκτεθεί τα
επιχειρήµατα κι έχουµε πει ό,τι ήταν να πούµε, άρα έληξε το
θέµα. Θα απαντήσω µόνο προς τη φιλοµαθή συνάδελφό µου, η
οποία µε ρώτησε για το αν υπάρχει προηγούµενο η στρογγυλο-
ποίηση να γίνεται προς τα κάτω.

Να σας θυµίσω –ίσως σας διαφεύγει, αλλά βέβαια θα ανατρέ-
ξετε και θα τα βρείτε γιατί είστε φιλοµαθής, όπως είπα- δύο συ-
νεδριάσεις, εκ των οποίων η µία αφορούσε την ΑΔΑΕ και η άλλη
αφορούσε το ΑΣΕΠ. Στο 18,4 η πλειοψηφία επί ΣΥΡΙΖΑ στη Διά-
σκεψη, η στρογγυλοποίηση στο 18, κυρία Τζάκρη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Να µας τη φέρετε στα Πρακτικά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σας καλω-

σορίζω σε αυτή την ωραία γνωστική διαδικασία, µε την οποία θα
πλουτίσετε τις κοινοβουλευτικές σας εµπειρίες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Και για τον Καµπόσο να πείτε, κύ-

ριε Υπουργέ!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Για τον Κα-

µπόσο θα το αποφύγω, γιατί µετά θα µιλήσουµε για τον Χατζάρα,
οπότε θα µπερδέψει!

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Πάµε τώρα στον κα-

τάλογο των οµιλητών. 
Παρακαλώ, κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Βορίδη, µάλ-

λον υπάρχει ένα σφάλµα. Το 18,4 που αποµειώθηκε σε 18 βε-
βαίως, αλλά και το 17 θα παρέµεναν 3/5. Εδώ πέρα κάνετε µια
λαθροχειρία αριθµητικής και το ξέρετε πολύ καλά. Είτε ήταν 18,
δεν υπήρχε ζήτηµα πλειοψηφίας.

Λοιπόν, µόλις αποχώρησε ο τρίτος Υπουργός Επικρατείας της
ελληνικής Κυβέρνησης. Μόλις ακούσαµε τα επιχειρήµατα του κ.
Βορίδη. Να τονίσω εδώ ότι για την Γ’ Ελληνική Δηµοκρατία
πρώτη φορά έχουµε Κυβέρνηση που αριθµεί τρεις Υπουργούς
Επικρατείας και δύο, παρακαλώ, Υφυπουργούς παρά τω Πρωθυ-
πουργώ και εξήντα δύο µέλη της Κυβέρνησης! Και δεν θα µιλήσω
για τους µετακλητούς, οι οποίοι έχουν σπάσει κάθε ρεκόρ! Ξεκι-
νάω από αυτό γιατί διέπεται από πάνω µέχρι κάτω από ένα ρου-
σφετολογικό µενταλιτέ σε αυτή την Κυβέρνηση. Μιλάµε για ένα
ρουσφέτι, το οποίο βέβαια αόκνως υπηρετούν και, δυστυχώς,
µας έφερε στην κατάσταση χρεοκοπίας το 2010-2011.

Και επειδή ακούσαµε πολλά, αυτές οι εκατό µέρες του κ. Μη-
τσοτάκη στην κυβέρνηση –που του φάνηκαν χίλιες, ίσως και δύο
χιλιάδες, απ’ ό,τι είπε και ο ίδιος στη συνέντευξή του- και αυτή η
δεύτερη θητεία ξανά της Κυβέρνησης Μητσοτάκη νοµίζω ότι συ-
νιστούν και την τιµωρία του. Η δεύτερη θητεία του κ. Μητσοτάκη
συνιστά και την τιµωρία του. Αυτό διαφαίνεται στις εκατό µέρες
µε όλα αυτά που ξεδιπλώθηκαν στη χώρα.

Δυστυχώς, όµως, φαίνεται ότι είναι τιµωρία και για τους Έλλη-
νες πολίτες, διότι στη Ρόδο, στον Έβρο, στην Εύβοια, στη Θεσ-
σαλία συνετελέσθησαν συγκεκριµένα πράγµατα. Και παρ’ όλες
τις γνώσεις, παρ’ όλη την ενηµέρωση που είχε η Κυβέρνηση, όχι
απλά φάνηκε αναποτελεσµατική η διαχείριση των εν λόγω κρί-
σεων, αλλά και πολύ επικίνδυνη, κύριοι συνάδελφοι. Αυτό οφείλει
όποιος σκέφτεται αντικειµενικά να το αποδεχθεί και αφού το απο-

δεχτεί, να δούµε πώς µπορούµε να προχωρήσουµε παρακάτω,
µε θωράκιση, µε πρόληψη, µε σοβαρές υποδοµές σε δηµόσιο
επίπεδο. Και το λέω αυτό, διότι, αν µη τι άλλο, ειδικά για τη Θεσ-
σαλία, γνωρίζει ο επιστηµονικός κλάδος της χώρας µας χρόνια
τώρα, από τη δεκαετία του 1990, ότι η Θεσσαλία είναι «νούµερο
ένα» επικίνδυνη περιοχή για πληµµυρικά φαινόµενα, ελέω του
ανάγλυφου του Θεσσαλικού Κάµπου φυσικά και των ορεινών
όγκων που τον περιβάλλουν. Παρ’ όλα αυτά, φτάσαµε σε αυτό
το σηµείο.

Φτάσαµε, επίσης και στο παράδειγµα της πόλης του Βόλου,
όπου πλέον είναι ιλαροτραγωδία αυτό που συµβαίνει µε έναν
αστείο –επιτρέψτε µου τον όρο- δήµαρχο, µε έναν επικίνδυνο δή-
µαρχο που συνεχίζει η Νέα Δηµοκρατία να αρνείται πεισµατικά
όχι απλά να τον αποκηρύξει, αλλά να δράσει και θεσµικά. Η κ.
Κεραµέως είναι Υπουργός Εσωτερικών. Την περιµένουµε σήµερα
στην Αίθουσα. Έπρεπε να δράσει αποτελεσµατικά. Υπάρχουν όρ-
γανα και καταστατικές διαδικασίες για δηµάρχους οι οποίοι προ-
σβάλλουν τον δηµόσιο βίο.

Αναφέρθηκε προηγουµένως ο συνάδελφος και για τον κ. Κα-
µπόσο. Άλλη µια χαρακτηριστική περίπτωση του κράτους της Δε-
ξιάς είναι και ο κ. Καµπόσος, όπως και ο κ. Μπέος, αλλά και ο κ.
Αγοραστός, ο επί τρεις θητείες και δεκαπέντε έτη Περιφερει-
άρχης Θεσσαλίας, ο οποίος αποδείχτηκε εκ του αποτελέσµατος
όχι απλά ανεπαρκής, αλλά και προκλητικός, διότι όταν διαθέτεις
το σύνολο των πόρων ή τουλάχιστον η απορροφητικότητά σου
έγκειται µόνο σε ζητήµατα επικοινωνίας και καλλωπισµού της
προσωπικότητας και της υποψηφιότητας Αγοραστού και όχι σε
έργα υποδοµής, σε µελέτες, σε έργα τα οποία θα ανασχέσουν
τέτοια φαινόµενα, τότε είσαι επικίνδυνος. Και είναι τρεις θητείες!

Πραγµατικά, πείτε µου, κύριοι συνάδελφοι, πώς µπορεί να απα-
ντηθεί το εξής ερώτηµα: Τι δεν πρόλαβε ο κ. Αγοραστός στα δε-
καπέντε χρόνια και τρεις ολόκληρες θητείες και ζητά τέταρτη
θητεία, ίσως και πέµπτη και είκοσι χρόνια διοίκησης; Τι δεν πρό-
λαβε; Δυστυχώς γι’ αυτόν, το ερώτηµα δεν απαντάται. Δεν µπο-
ρεί να απαντηθεί.

Αφού, λοιπόν, επισήλθαµε στα της αυτοδιοίκησης, µία νύξη,
βέβαια, θα κάνω για την πρόβα τζενεράλε του κ. Βορίδη µε το
κόµµα του κ. Βελόπουλου της Ελληνικής Λύσης. Δεν ξέρω τώρα,
Νέα Λύση, Ελληνική Δηµοκρατία. Συγχωνεύονται τα ονόµατα
αυτών των δύο κοµµάτων, φαίνεται ίσως και ο βηµατισµός τους
σε αυτό που συνετελέσθη µε τη σύµπραξη Ελληνικής Λύσης και
Νέας Δηµοκρατίας για το ζήτηµα φυσικά του ΕΣΡ, αλλά και της
ΑΔΑΕ κατ’ επέκταση και την ταχύτητα πραγµατικά. Αυτή δεν είναι
κυβέρνηση, είναι ο Λούκι Λουκ. Μου θύµισε τον κ. Μητσοτάκη
στην προηγούµενη κοινοβουλευτική µας θητεία πώς έφυγε τρέ-
χοντας, πιο γρήγορα κι από τη σκιά του, όταν ο Αλέξης Τσίπρας
του έθεσε το ζήτηµα της παρακολούθησης Χατζηδάκη.

Δεν το ξεχνάµε αυτό, όπως δεν το ξεχνάει και ο ελληνικός
λαός, όσο κι αν θέλουν σκοπίµως, εντέχνως και επιπλάστως να
το καλύψουν.

Βέβαια, έχουµε άλλη τροµερή ταχύτητα τώρα στο θέµα της
απόκρισης και της «φεκοποίησης» της διαδικασίας για το νέο
συµβούλιο του ΕΣΡ ουσιαστικά και την αλλαγή της ΑΔΑΕ κατ’
επέκταση, γιατί εκεί είναι το ζήτηµά τους. Έχουµε τροµερή τα-
χύτητα. Το ανέφερε και η Κοινοβουλευτική µας Εκπρόσωπος
προηγουµένως. Πότε να αποφασίσει το ελληνικό Κοινοβούλιο;
Πότε συνεκλήθη το όργανο; Ήρθε ο Υπουργός Δικαιοσύνης µέσα
στα µεσάνυχτα; Γενικά αρέσκεται η Κυβέρνηση πολλαπλώς σε
αυτό το µεταµεσονύκτιο για να προλάβουν τη συνεδρίαση της
επόµενης ηµέρας. Έ, αυτό δεν έχει ξαναγίνει, πραγµατικά. Κι
όταν επικαλούµαστε να φέρουν ένα παράδειγµα στο ελληνικό
Κοινοβούλιο αντίστοιχα ταχύτατης διαδικασίας φυσικά δεν µπο-
ρούν να το φέρουν.

Πιστεύω πραγµατικά ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί ένα
δοµικό πλήγµα για την τοπική αυτοδιοίκηση Α’ και Β’ βαθµού. Μά-
λιστα, υπάρχει µια σύγκρουση εδώ: Πρώτον, γιατί αποτελεί αντι-
στροφή του µεταπολιτευτικού κεκτηµένου της αποκέντρωσης
στη χώρα. Και, δεύτερον, γιατί αποτελεί χονδροειδέστατη παρέµ-
βαση στη λαϊκή βούληση, όπως αυτή θα εκφραστεί την Κυριακή
που µας έρχεται.

Βέβαια, για τη δεξιά παράταξη η στήριξη της αποκέντρωσης,
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ειδικά µετά από το 1974 -στη Μεταπολίτευση δηλαδή- αποτέλεσε
τµήµα της καταστατικής της ταυτότητας. Το πολιτικό προσωπικό
της Δεξιάς µετά από το 1974 προσπάθησε να κατασκευάσει µια
νέα πολιτική ταυτότητα για την παράταξη, προσπαθώντας να
ταυτίσει µε τις διαδικασίες σύγκλισης µε την Ευρωπαϊκή Κοινό-
τητα, που πίεζαν προς την Ευρώπη των περιφερειών, και προ-
σπαθώντας –κι εδώ είναι το ζήτηµα- να αποποιηθεί τις ευθύνες
για το µεταπολεµικό κράτος της Δεξιάς, το κράτος των αποκλει-
σµών, του υδροκεφαλισµού και βέβαια διαχρονικά της διαφθο-
ράς. Αυτό ισχύει και σήµερα. Άλλωστε, το επικαλούνται και οι
υποψήφιοι «µπλε» δήµαρχοι σε δήµους και περιφέρειες.

Σε αυτό το νοµοσχέδιο έχουµε την αιφνίδια κατάργηση των νο-
µικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, που ουσιαστικά εδράζονται
στον πυρήνα του κοινωνικού –αν µου επιτρέπεται ο όρος- δηµο-
τικού κράτους όπως δοµές αθλητισµού, κοινωνικές δοµές, βρε-
φονηπιακοί σταθµοί, σχολικές επιτροπές και την ενσωµάτωσή
τους στον κορµό των δήµων. Όµως, ποια ενσωµάτωση µπορεί να
συντελεστεί όταν δεν υπάρχει οργανόγραµµα εσωτερικών υπη-
ρεσιών που θα υποδεχθεί το πλήθος των εργαζοµένων αυτών;
Και είµαστε τώρα στον Οκτώβρη και 1-1-2024 θα αναλάβουν.

Αν αυτό δεν είναι οιωνεί παραλυτισµός, κύριε Λιβάνιε, των
ίδιων των δήµων χωρίς…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Δεν διαβάζετε;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Όχι µόνο το έχω
διαβάσει, αλλά τυγχάνει, κύριε Λιβάνη, να έχω υπηρετήσει την
τοπική αυτοδιοίκηση και µάλιστα τον τρίτο δήµο της χώρας –
βάσει πληθυσµιακού στοιχείου πρόσφατα- και επιτρέψτε µου να
ξέρω λίγο καλύτερα τι συµβαίνει.

Αφού µε ρωτάτε, λοιπόν, πείτε µου πού είναι ο Οργανισµός
Εσωτερικών Υπηρεσιών; Πείτε µου πού είναι η πρόβλεψη; Εφό-
σον θέλετε πέντε ηµέρες πριν τις εκλογές να αλλάξετε και να κα-
ταργήσετε τα ΝΠΔΔ και να τα ενσωµατώσετε στον κορµό των
δήµων, πού είναι ο Οργανισµός Εσωτερικών Υπηρεσιών που θα
επικαιροποιηθεί από τον εκάστοτε δήµο για να ενσωµατώσει τους
φορείς και φυσικά τους υπαλλήλους; Πού είναι αυτή η ωρίµανση;
Ακούει και ο κ. Κουκουλόπουλος που έχει θητεύσει –τον βλέπω
στην Αίθουσα- ως Πρόεδρος της ΚΕΔΕ και γνωρίζει το ζήτηµα.

Εξ ου και η αντίδραση των φορέων, γιατί δεν είναι µόνο το έλ-
λειµµα διαβούλευσης, δεν είναι µόνο η φωνή της τοπικής αυτο-
διοίκησης των εκπροσώπων που σας παρακαλούν να το µεταθέ-
σετε για αργότερα, για µετά τις εκλογές, αλλά είναι και το αιφνί-
διο και η σύµπτυξη των διαδικασιών επίσης σε κοινοβουλευτικό
επίπεδο. Όλα αυτά έχουν έναν κοινό παρονοµαστή, µια σπουδή,
µια πρεµούρα και µια ζέση από την πλευρά σας να το προχωρή-
σετε τάχιστα. Και ρωτώ γιατί; Γιατί δεν αφήνετε να ολοκληρω-
θούν οι εκλογές και να γίνει µια σωστή δηµόσια διαβούλευση, µε
την αυτοδιοίκηση βέβαια στο πρώτο κάδρο. Και µιλάω κυρίως για
του Α’ βαθµού γιατί εκεί είναι το µεγαλύτερο ζήτηµα των δοµικών
αυτών αλλαγών.

Τώρα, όσον αφορά για την καλή ή κακή νοµοθέτηση, νοµίζω
ότι µόνο τα επιχειρήµατα που παρέθεσα προηγουµένως καταδει-
κνύουν ότι για άλλη µια φορά η Νέα Δηµοκρατία δεν αρέσκεται
στην καλή νοµοθέτηση.

Ένα άλλο ερώτηµα που άλλαξε άρδην είναι αυτό µε τον δή-
µαρχο, κύριε Λιβάνιε. Ένας δήµαρχος παραιτείται, διαποµπεύε-
ται και παραµένει στο σχήµα της δηµοτικής παράταξης που
υπηρετεί -αλλάξατε τη διαδικασία και θέλω µια απάντηση σε
αυτό, νοµίζω ότι αξίζει τον κόπο να µου απαντήσετε- σε αντίθεση
µε αυτό που ισχύει µέχρι σήµερα.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Που ίσχυε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ναι, που ίσχυε,
αλλά το αλλάξετε τώρα. Αυτή είναι η τροπολογία. Είναι ένα ερώ-
τηµα πάντως που τίθεται επί τάπητος γιατί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε, και συγγνώµη για την κατάχτηση του χρόνου, αλλά
άκουσα πολλά από τον κ. Βορίδη.

Κλείνω, λοιπόν, γιατί θέλω να σεβαστώ τους συνοµιλητές, γιατί

πράγµατι άργησε χρονικά η διαδικασία.
Κλείνω, λοιπόν, και λέω το εξής: Πράγµατι σε τέσσερις συν µία

ηµέρες ο ελληνικός λαός σε τοπικό επίπεδο, Α’ και Β’ βαθµού αυ-
τοδιοίκησης, θα αποφανθεί. Θέλω να πιστεύω ότι αυτά τα οποία
εκδηλώθηκαν και ανεδείχθησαν στη δηµόσια σφαίρα το τελευ-
ταίο διάστηµα σε επίπεδο κακοδιαχείρισης, µη πρόληψης, αλλά
και ελλιπέστατου έργου, κυρίως από αυτοδιοικητικούς, οι οποίοι
προέρχονται από το κυβερνών κόµµα, θα χρήσει της κατάλληλης
-αν θέλετε επιτρέψτε µου τον όρο- πολιτικής τιµωρίας. Γιατί έχει
ανάγκη ο ελληνικός λαός από µια αυτοδιοίκηση ανεξάρτητη και
ισχυρή, όπως συµβαίνει στην υπόλοιπη Ευρώπη.

Κλείνω, λέγοντας µία παρατήρηση γιατί είναι καλό να το γνω-
ρίζουµε όλοι. Το ελληνικό κράτος, η ελληνική πολιτεία, το κρά-
τος-µέλος που λέγεται Ελλάδα έχει τις πιο αποµειωµένες σε
βάση ισχύος τοπικές αυτοδιοικήσεις σε όλη την Ευρώπη. Σε όλη
την υπόλοιπη Ευρώπη η τοπική αυτοδιοίκηση –τα local au-
thorities, τα local administrations- έχουν πολύ µεγαλύτερη ισχύ,
πολύ περισσότερους πόρους και πολύ µεγαλύτερες και σοβαρό-
τερες αρµοδιότητες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ζητή-
σει ο κ. Στέφανος Παραστατίδης από το ΠΑΣΟΚ.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σύνταγµα, το κράτος δικαίου

και η διάκριση των εξουσιών αποτελούν το έδαφος στο οποίο αν-
θίζει µια δηµοκρατία. Οι φιλελεύθερες δηµοκρατίες, όµως, εκτός
από την τήρηση των συνταγµατικών κανόνων, βασίζονται στον
τρόπο που η πλειοψηφία επιλέγει να ασκήσει την εξουσία της.

Πρώτο στοιχείο που διατηρεί τον δηµοκρατικό χαρακτήρα
στην άσκηση της εξουσίας είναι ο σεβασµός του πολιτικού αντι-
πάλου. Ο πολιτικός αντίπαλος είναι συµµέτοχος στη δηµοκρατική
διαδικασία. Δεν είναι εχθρός προς εξόντωση. Δεν είναι µια ενο-
χλητική φωνή που πρέπει να την κάνουµε να σιωπήσει.

Δεύτερο στοιχείο, συναφές µε το πρώτο, είναι η θεσµική αυ-
τοσυγκράτηση, το να µην προσπαθεί η πλειοψηφία να εξαντλεί
το οπλοστάσιό της για να εκµηδενίσει τον αντίπαλο ή όσους την
ελέγχουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγες µέρες πριν υπήρξε µια
πρωτοφανής, παράνοµη και αντιδηµοκρατική µεθόδευση στη
Διάσκεψη των Προέδρων µε πρωταγωνιστές τη Νέα Δηµοκρατία
και την Ελληνική Λύση.

Βεβαίως, ο κ. Βελόπουλος θα πρέπει να µας ξεκαθαρίσει αν
είναι υπέρ της κατάργησης των ανεξάρτητων αρχών ή αν έχει τη
διάθεση να τη στηρίξει µε τον τρόπο που τη στήριξε λειτουργώ-
ντας ως πατερίτσα της Νέας Δηµοκρατίας και να µπορέσει να
πάρει τις ψήφους στη Διάσκεψη των Προέδρων.

Βεβαίως από τον κ. Βελόπουλο και από την Ελληνική Λύση θε-
ωρούµε ότι υπάρχει ιδεολογική συνάφεια µε την πρακτική την
οποία έχουν ακολουθήσει. Το µεγάλο πρόβληµα είστε εσείς, κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί ο τρόπος που λειτουργείτε είναι
απολύτως αντιφιλελεύθερος. Έχει να κάνει µε τον έλεγχο των
ανεξάρτητων αρχών και δεν είναι η πρώτη φορά. Από την 8η Ιου-
λίου 2019 ξεκινήσατε µε αυτό τον τρόπο. Η διάθεσή σας και η
πρόθεσή σας ήταν η πρόθεση ελέγχου. Ήταν η πρόθεση ελέγχου
της πληροφορίας όταν ο Πρωθυπουργός της χώρας κ. Μητσο-
τάκης έθεσε υπό το πολιτικό του έλεγχο την Εθνική Υπηρεσία
Πληροφοριών. Ήταν ο έλεγχος των µέσων µαζικής ενηµέρωσης,
όταν ο τρόπος που λειτουργούν στη δηµόσια σφαίρα έχει να
κάνει περισσότερο µε το να σκουντάµε φιλικά στην πλάτη την Κυ-
βέρνηση και όχι να ελέγχουµε ως τέταρτη εξουσία. Είναι ο έλεγ-
χος των ανεξάρτητων αρχών, αυτό συµβαίνει, και βεβαίως σε
αυτό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, είναι ο έλεγχος της τοπικής
αυτοδιοίκησης.

Καταλαβαίνω, λοιπόν, την Ελληνική Λύση η οποία επί της
αρχής ήθελε να καταργήσει τις ανεξάρτητες αρχές. Bεβαίως κατ’
ουσίαν το πέτυχε, γιατί εδώ έχει καταργηθεί η ανεξαρτησία µιας
αρχής, της ΑΔΑΕ, αυτό έχει συµβεί. Όµως ο αντιφιλελεύθερος
τρόπος µε τον οποίο ασκεί πολιτική η Νέα Δηµοκρατία θα πρέπει
να στηλιτευθεί σε κάθε της βήµα.

Άκουσα τον κ. Βορίδη να µιλάει για συµφωνίες. Τι ακριβώς
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συµβαίνει στη Διάσκεψη των Προέδρων και πώς λειτουργούν τα
3/5; Με συµφωνίες των κοµµάτων; Συµφωνούν τα κόµµατα; Ποια
είναι η λογική των 3/5; Για ποια συµφωνία µε το άλφα κόµµα, µε
το βήτα κόµµα, µε το γάµα µιλάτε; Και µάλιστα παραδέχεται δη-
µοσίως ότι υπήρξε συµφωνία µε την Ελληνική Λύση; Καλή αρχή,
λοιπόν, σε αυτές τις συµφωνίες. Ο κ. Βορίδης το είπε. Προφανώς
θα συνεχίσουν αυτές οι συµφωνίες. Θα δούµε σε επόµενα νοµο-
σχέδια.

Μίλησε ο κ. Βορίδης για το 16,2 των 3/5 και µας εξήγησε περί-
που ως επιχείρηµα το µισό υπέρ του µαθητή. Δηλαδή, το 16,2
είναι τα 3/5, έτσι; Ενδιαφέρον επιχείρηµα, πολύ ενδιαφέρον επι-
χείρηµα στον δηµόσιο διάλογο. Έχουν διαβάσει, έχουν τοποθε-
τηθεί καθηγητές του Συνταγµατικού Δικαίου, της Νοµικής, έχουν
εξηγήσει ότι δεν πρόκειται για τα 3/5. Οι δεκαέξι ψήφοι δεν είναι
τα 3/5, αλλά το 2,9. Αλλάξαµε ακόµη και τη σύνθεση της Διάσκε-
ψης των Προέδρων. Ακόµη και τη σύνθεση αλλάξαµε. Σε λίγο θα
φωνάζουµε Πρόεδρος στη Βουλή και θα ψάχνουµε αυτόν ο
οποίος δεν θα είναι στη Διάσκεψη των Προέδρων. Αλλάζουµε τη
σύνθεση, βγάζουµε νύχτα τα ΦΕΚ, περνάµε -όπως περνάµε-
χωρίς τα 3/5 επί της ουσίας τη διαδικασία και συνεχίζουµε, εξη-
γώντας ότι όλα βαίνουν καλώς. Ε, δεν βαίνουν καλώς. Πρόκειται,
λοιπόν, για µία µεθόδευση -το κάνουµε ξεκάθαρο αυτό ως
ΠΑΣΟΚ- η οποία αποσκοπεί να δέσει τα χέρια του κ. Ράµου, του
Προέδρου της ΑΔΑΕ, του ανθρώπου που -παρά τις πιέσεις- έχει
δείξει αταλάντευτη αποφασιστικότητα στο να επιτελέσει το θε-
σµικό του καθήκον.

Σήµερα, λοιπόν, στην ίδια λογική από την πλευρά της Πλει-
οψηφίας καλούµαστε στην Ολοµέλεια της Βουλής να ψηφίσουµε
ένα νοµοσχέδιο που αλλάζει εξ ολοκλήρου την εικόνα της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης, πέντε µόλις µέρες πριν τις αυτοδιοικητικές
εκλογές και ναι, αυτό είναι µεµπτό για όσους το αµφισβητούν.
Θα το εκφράσω µε τον πλέον ξεκάθαρο τρόπο. Είναι βαθιά µας
πεποίθηση ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αποτελεί ένα ακόµη
τµήµα ενός σχεδίου της Νέας Δηµοκρατίας να αναπαράγει το
επιτελικό κράτος στην περιφέρεια, µε αυτόν τον συγκεντρωτικό
τρόπο. Ας αξιολογηθεί το επιτελικό κράτος και πώς λειτούργησε
τους τελευταίους τρεις µήνες.

Είναι ξεκάθαρο πλέον ότι η Νέα Δηµοκρατία συνειδητά επιχει-
ρεί να το πράξει, περιορίζοντας τον θεσµοθετηµένο δηµοκρατικό
διάλογο και αγνοώντας στοιχειώδεις δηµοκρατικές επιταγές της
πολιτικής αντιπαράθεσης. Είναι ξεκάθαρο πλέον ότι στον βωµό
µιας προσχηµατικής οικονοµικής αποτελεσµατικότητας η Κυβέρ-
νηση δεν έχει καµµία αναστολή στο να περικόψει δηµοκρατικές
διαδικασίες, τη διαβούλευση, τη συζήτηση και πάνω απ’ όλα την
κριτική. Αυτή η λογική είναι αποτυπωµένη σε όλες τις όψεις της
συγκεκριµένης νοµοθετικής παρέµβασης, στο γεγονός ότι δεν
υπήρξε καµµία κοινωνική διαβούλευση µε τους φορείς της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης. Φωνάζει η ΚΕΔΕ και η ΠΟΕ-ΟΤΑ να αποσυρ-
θεί το νοµοσχέδιο και να επανέλθει µετά τις εκλογές αφού
προηγηθεί ουσιαστική διαβούλευση, στο γεγονός ότι έρχεται
άρον άρον προς ψήφιση λίγες µέρες πριν τις αυτοδιοικητικές
εκλογές, στο γεγονός ότι δεν προηγήθηκε καµµία απολύτως µε-
λέτη βασισµένη σε ανοιχτά δεδοµένα, προσβάσιµα σε όλους,
στην Αντιπολίτευση, στους κοινωνικούς φορείς, στην κοινωνία.

Η λογική αυτή διαπνέει και το ίδιο το περιεχόµενο του νοµο-
σχεδίου. Υπάρχει στην υπερσυγκέντρωση των εξουσιών και την
αποδόµηση των µηχανισµών ελέγχου. Υπάρχει στην αποψίλωση
των δικαιωµάτων ελέγχου της Αντιπολίτευσης. Υπάρχει στην επέ-
κταση µεθόδων λήψης αποφάσεων χωρίς δηµοκρατικό διάλογο,
όπως η διά περιφοράς ψηφοφορίες που εδραιώνεται πλέον ως
µία νέα κανονικότητα. Υπάρχει τέλος στην οριζόντια κατάργηση
χιλιάδων νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου χωρίς καµµία
απολύτως διαβούλευση, χωρίς απολύτως καµµία µελέτη. Υπάρ-
χει στα πελατειακού τύπου παραθυράκια που θα επιτρέψουν τη
διατήρηση όσων εξ αυτών των νοµικών προσώπων επιθυµούν οι
ηµέτεροι αιρετοί.

Δείτε, για παράδειγµα, τι γίνεται µε τις σχολικές επιτροπές,
έναν θεσµό που έχει τα προβλήµατά του. Πρόκειται ωστόσο για
προβλήµατα που οφείλονται περισσότερο στην έλλειψη πόρων
και όχι στην αρχιτεκτονική του ίδιου του θεσµού. Καταργούνται
εν µια νυκτί ως νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Οι αρµοδιό-

τητές τους µεταφέρονται κεντρικά σε επίπεδο δήµου χωρίς καµ-
µία προηγούµενη µελέτη, χωρίς να ερωτηθούν, για παράδειγµα,
οι προϊστάµενοι των οικονοµικών υπηρεσιών, αν θα µπορέσουν
να τα φέρουν εις πέρας µε υπηρεσίες ήδη υποστελεχωµένες και
βεβαίως καθίστανται οι διευθυντές σχολείων υπόλογοι πάγιας
προκαταβολής, αρµοδιότητα που διέπεται από αυστηρό νοµικό
και λογιστικό πλαίσιο και θα επιβαρύνει το ήδη επιβαρυµένο σε
γραφειοκρατικές υποχρεώσεις σχολείο σε βάρος του παιδαγω-
γικού και εκπαιδευτικού ρόλου των εκπαιδευτικών του.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέτοντας τη συζήτηση
στην ιδεολογικοπολιτική της διάσταση. Η Κυβέρνηση παρουσιά-
ζει ως αντιπαραθετικό σχήµα τη δηµοκρατία έναντι της αποτελε-
σµατικότητας, ως δίληµµα στο οποίο καλούµαστε να επιλέξουµε
δηµοκρατία ή αποτελεσµατικότητα. Μονάχα που αυτό το δίληµµα
είναι φοβικό, είναι εχθρικό, είναι βαθιά συντηρητικό. Είναι ένα δί-
ληµµα στο οποίο εµείς δεν θα απαντήσουµε µε το διαζευκτικό
«ή» αλλά µε το «και». Η δηµοκρατία κατ’ αρχάς δεν είναι υπόθεση
ούτε των αρίστων ούτε των ειδικών. Είναι υπόθεση των πολλών.
Καµµία τεχνοκρατική διαχείριση δεν µπορεί να υποκαταστήσει
την έκφραση των πολιτών. Καµµία αλλαγή ή µεταρρύθµιση δεν
µπορεί να πετύχει, αν δεν υπάρχει η συµµετοχή των πολιτών, η
ευρεία δηµοκρατική νοµιµοποίηση. Εµείς πιστεύουµε ότι η δηµο-
κρατία -όπως προείπα- δεν χωρίζεται µε την αποτελεσµατικότητα
µε ένα διαζευκτικό «ή». Εµείς πιστεύουµε στην αποτελεσµατική
δηµοκρατία και αυτή είναι η δική µας ευθύνη να φυλάξουµε τη
δηµοκρατία ως κόρη οφθαλµού. Η αποκέντρωση των εξουσιών,
η εµβάθυνση της δηµοκρατίας µέσω του θεσµού της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, η ενδυνάµωση του πολίτη αποτελούν κατακτήσεις
της δηµοκρατικής παράταξης, κατακτήσεις αδιαπραγµάτευτες.
Κάθε απόπειρα υπονόµευσης αυτών των κατακτήσεων θα µας
βρει αταλάντευτα και στιβαρά απέναντι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Μπούµπα, η Διαρκής Επιτροπή

Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση
της πανδηµίας του κορωνοϊού, την ενίσχυση της προστασίας της
δηµόσιας υγείας και των υπηρεσιών υγείας, το ηλεκτρονικό σύ-
στηµα παρακολούθησης-διακίνησης φαρµάκων, την ενιαία λίστα
χειρουργείων και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Επίσης, ο Βουλευτής κ. Νότης Μηταράκης αιτείται χορήγηση
άδειας µετάβασης στο εξωτερικό, µε βάση το άρθρο 6, παρά-
γραφος 3 του Κανονισµού της Βουλής και συγκεκριµένα στο Λον-
δίνο από τη Δευτέρα 16 Οκτωβρίου 2023 ως και την Παρασκευή
20 Οκτωβρίου 2023, καθώς και µετάβασής του στις Ηνωµένες
Πολιτείες της Αµερικής από τη Δευτέρα 23 Οκτωβρίου 2023 έως
και την Κυριακή 29 Οκτωβρίου 2023 για προσωπικούς λόγους. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να είµαστε

ρεαλιστές, όταν µιλάµε για αυτοδιοίκηση µιλάµε για µια µεταλ-
λαγµένη αυτοδιοίκηση – υπερδιοίκηση και υπάρχουν scripta ma-
nent δείγµατα γραφής. Θυµάµαι όταν στην προηγούµενη κοι-
νοβουλευτική θητεία το πρώτο νοµοθέτηµα ήταν για το περι-
βόητο επιτελικό κράτος. Εκεί επάνω είχαµε υποβαθµίσει –εσείς,
δηλαδή, στη Νέα Δηµοκρατία- το δηµοτικό συµβούλιο και δώ-
σατε κύρος, αίγλη και δικαιοδοσία στην οικονοµική επιτροπή. Δη-
λαδή η οικονοµική επιτροπή αν αποφάσιζε ένα θέµα είναι µείζο-
νος σηµασίας, ερχόταν προς συζήτηση στο δηµοτικό συµβούλιο.
Είναι µια σισύφειος προσπάθεια στην αυτοδιοίκηση, κύριε
Υπουργέ. Διότι αυτό το «εκ» και «καλώ», η εκκλησία του δήµου,
θέλει ένα ζωντανό κύτταρο της τοπικής κοινωνίας.

Λέτε ότι είναι χρισµένοι τρεις, τέσσερις µεγάλοι δήµοι. Για
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πάτε λίγο στην επαρχία -µιας και εγώ από επαρχία είµαι και είµαι
από τον Νοµό Σερρών- να δείτε τα κοµµατικά στελέχη πόσο πίσω
είναι οργανωµένα κοµµατικά στελέχη διαφόρων αποχρώσεων
πίσω από δηµάρχους υποψηφίους για να ελέγξουν, να προσεγ-
γίζουν, να πείσουν και έχει µετατραπεί σε µια κοµµατικοποποι-
ηµένη αυτοδιοίκηση, η οποία βέβαια έχει και τις αµαρτίες της.
Διότι αν δεν έχεις πόρους, δεν µπορείς ουσιαστικά να διοικήσεις
τον τόπο σου.

Κάνατε αλχηµείες σε ό,τι αφορά τους προέδρους των τοπικών
δηµοτικών κοινοτήτων. Διακόσιοι κάτοικοι από εδώ, το πήγατε
δύο χιλιάδες. Το θέµα είναι το εξής: Θα τους εκπροσωπεί ο πρώ-
τος στις ψήφους που δέχτηκε από τους συγχωριανούς του; Διότι
οι τοπικές κοινωνίες τι λένε; Λένε ότι από τότε που καταργήθηκε
ο θεσµός των κοινοτήτων είναι νεροκουβαλητές οι πρόεδροι. Δεν
έχουν ούτε γραµµατειακή υποστήριξη ούτε κονδύλια για να δια-
χειριστούν, οπότε οι δήµοι γίνονται πλέον απρόσωποι, µε το σχέ-
διο «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ», «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ». Θα
τρίζουν τα κόκαλα του Κλεισθένη, αν δούµε και την εδραίωση της
δηµοκρατίας του 6ου αιώνα προ Χριστού µε τις τριετίες που έδω-
σε µεγάλη αρµοδιότητα στους τότε Βουλευτές που ήταν όµως
στην εκκλησία του δήµου.

Άρα και τα ονόµατα τα χρησιµοποιούµε, για να δώσουµε αν θέ-
λετε βαρύτητα σε αυτή τη µεταρρύθµιση. 

Η περιφέρεια είναι ο δορυφόρος του πυρήνα. Όµως το αθη-
νοκεντρικό µοντέλο, όπως είναι δοµηµένο -και το ξέρετε όλοι,
έχετε περάσει από το µεγάλο σχολείο της αυτοδιοίκησης- δεν
θέλει να εκχωρήσει αρµοδιότητες και πόρους στην αυτοδιοίκηση
για ευνόητους λόγους: Χάνει τη νοµή της εξουσίας. Αυτό είναι
µια αλήθεια. 

Αν θέλετε να φέρετε τοµές, κύριε Υπουργέ, στην αυτοδιοίκηση
µπαίνει ένα ερώτηµα καίριας, ζωτικής σηµασίας για την αυτοδι-
οίκηση: Τι ρόλο παίζει η αιρετή και τι ρόλο παίζει η αποκεντρω-
µένη περιφέρεια στο Β’ βαθµό; Ό,τι δεν µπορεί να περάσει από
την αιρετή, περνά από την αποκεντρωµένη -στρίβειν διά το αρ-
ραβώνος- όταν δεν έχει την πλειοψηφία έστω και από τους δι-
κούς του συµβούλους. Ο περιφερειάρχης έχει πάρει αρµοδιό-
τητες. Αν θέλατε την αυτοδιοίκηση ουσιαστική, θα θεσπίζατε,
όπως στην Επιτροπή Περιφερειών, να έχει νοµοπαρασκευαστικό
και πιο παρεµβατικό χαρακτήρα. Αυτή είναι κατ’ ουσίαν µία επι-
τροπή η οποία µπορεί να παραγάγει νοµοθετικό έργο για την αυ-
τοδιοίκηση αν το οραµατιζόµαστε αυτό.

Η Ευρώπη είναι Ευρώπη των περιφερειών, δεν είναι Ευρώπη
των χωρών. Έψαξα στοιχεία για διάφορα κράτη. Έχουν ελλεί-
ψεις. Μου έκανε εντύπωση, όµως, ότι στην Ουγγαρία υπάρχει µια
ενισχυµένη αυτοδιοίκηση. Στην Ιταλία ξέρουµε εδώ και πάρα
πολλά χρόνια ότι το κράτος λειτουργεί χάρη στην αυτοδιοίκηση.

Εσείς, λοιπόν, δεν δίνετε τα παρακρατηθέντα. Δεν δίνετε τον
ΦΠΑ και αυτόν τον περιβόητο φόρο ζύθου που εξαγγέλθηκε πριν
από πολλά χρόνια για να αποδοθεί στους δήµους. Δεν δόθηκαν
κονδύλια για τις περιβόητες χωµατερές στους δήµους, άλλαξαν
κωδικούς και φτάσαµε σήµερα να έχουµε αρκετά πρόστιµα, να
έχουµε ανεξέλεγκτες χωµατερές, που δεν ξέρουν πώς να τις δια-
χειριστούν οι δήµοι. Σήµερα δεν έχει γίνει ουσιαστικός έλεγχος
ποιότητας νερού στους δήµους µε το δίκτυο ύδρευσης που
έχουν. Είναι πολλές οι αµαρτίες και από τη στιγµή που δεν υπάρ-
χουν πόροι στην αυτοδιοίκηση, η αυτοδιοίκηση έρχεται ως επαί-
της όσον αφορά τον τρόπο που πρέπει να λειτουργήσει.

Όταν µιλάµε για εκκλησία του δήµου, δεν µιλάµε για κάτι απρό-
σωπο. Είναι ένα ζωντανό κύτταρο, µια σύνθεση ανθρώπων και
εσείς πάτε τώρα µε τηλεδιασκέψεις, µε συγχώνευση επιτροπών,
µε κατάργηση νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, κατάργηση
σχολικών επιτροπών, δίνοντας µεγαλύτερη αρµοδιότητα όσον
αφορά το οδικό δίκτυο στην αυτοδιοίκηση, όταν δεν έχει µηχα-
νήµατα ακόµη και υπάρχουν σοβαρές ελλείψεις στον τοµέα της
καθαριότητας.

Εγώ θα περίµενα µία ενίσχυση, για παράδειγµα, για τους αγρο-
τικούς δήµους µε τα γραφεία αγροτικής υποστήριξης. Θα περι-
µέναµε ως Ελληνική Λύση να οργανώσετε τα γραφεία παρα-
πόνων των πολιτών. Μπορεί να βάζετε µέσα την αξιολόγηση,
αλλά εκ του σύνεγγυς πρέπει να πηγαίνουν οι πολίτες γιατί όπως
λέει και λαός «τα παράπονα στον δήµαρχο».

Πρέπει να µιλήσουµε, λοιπόν, για µια αυτοδιοίκηση στην Ελ-
λάδα, η οποία πρέπει να ορθοποδήσει, αλλά -κακά τα ψέµατα- οι
εκάστοτε κυβερνήσεις τα τελευταία χρόνια δεν εκχωρούν εξου-
σία. Φοβούνται. Είναι ένας φόβος ότι η νοµή της εξουσίας θα δια-
ταραχθεί και οι δήµαρχοι θα γίνουν πραγµατικοί κυβερνήτες, δεν
θα είναι κωπηλάτες. «Ερέτην χρήναι πρώτα, πριν πηδαλίοις επι-
χειρείν». Ο δηµοτικός σύµβουλος πρέπει να αποκοµίσει σηµα-
ντική εµπειρία και µετά µπορεί να γίνει δήµαρχος.

Μιλάτε για τις περιφέρειες, κύριε Υπουργέ, µιλάτε για αυξή-
σεις των συνεδριάσεων των περιφερειακών συµβουλίων. Είναι
πολύ λίγα τα χρήµατα που παίρνουν οι περιφερειακοί σύµβουλοι
και καλούνται να εξετάσουν θέµατα πολυσέλιδα χωρίς να έχουν
επιστηµονική γραµµατειακή υποστήριξη. Δεν βγαίνει έτσι η λει-
τουργία ενός περιφερειακού συµβουλίου. Είναι υποβαθµισµένος
ο ρόλος των περιφερειακών συµβούλων. Αν θέλατε µια ουσια-
στική αυτοδιοίκηση, θα δίνατε και το χωροταξικό. Το χωροταξικό
κανείς δεν το αγγίζει.

Κοιτάξτε να δείτε, τόσο εγώ ως γραµµατέας του Περιφερει-
ακού Συµβουλίου Κεντρικής Μακεδονίας, όσο και ο επικεφαλής
µας, ο Κυριάκος Βελόπουλος, έχουµε περάσει τέσσερα χρόνια
από αυτό το µεγάλο σχολείο. Ένας Κυριάκος Βελόπουλος τότε
σας θυµίζω ότι αντέδρασε για τη χρηµατοδότηση για ένα τζαµί
στην κεντρική Μακεδονία και ειδικότερα στην πατρίδα µου, τις
Σέρρες. Ήταν αυτός -για να δείτε πόσο ουσιαστικό ρόλο µπορεί
να παίξει ένα περιφερειακό συµβούλιο- που είπε σε µια επιτροπή
ότι ο ελεγκτής και ο ελεγχόµενος ήταν ο ίδιος. Και ποια υπόθεση
ήταν αυτή; Η υποτιθέµενη επένδυση χρυσού από την «ELDO-
RADO» στη Χαλκιδική, η ίδια εταιρεία ήταν ελεγκτής και ελεγχό-
µενος συνάµα. Αντιδράσαµε τότε ως συνδυασµός για τη ΒΙΠΕ
της Θεσσαλονίκης, για το µεταλλαγµένο χωροταξικό που επεκτά-
θηκε στη Χαλκιδική και για πάρα πολλά ζητήµατα που έχουν να
κάνουν µε το θέµα της Μακεδονίας. Να θυµίσω -λείπει ο κ. Κα-
τρίνης- ότι ο Κυριάκος Βελόπουλος τότε έλεγε ότι δεν υπάρχει
Συνθήκη του Βουκουρεστίου και Συνθήκη του Λονδίνου να ορίζει
τη Μακεδονία. Όντως ο Αντώνης Σαµαράς αντέγραψε  αυτή την
ιδεολογική πλεύση και αυτά τα ιστορικά στοιχεία που είχε παρα-
θέσει τότε ο επικεφαλής µας, ο Κυριάκος ο Βελόπουλος. 

Είναι πάρα πολλά τα ζητήµατα. Λείπει ο κ. Βορίδης. Πέταξε
κάτι για τον ΕΛΓΑ και έφυγε. Ποιος ΕΛΓΑ; Ξέρετε ότι ο ΕΛΓΑ στο
καταστατικό του, κυρίες και κύριοι, δεν ορίζει αποζηµίωση από
έντονη βροχόπτωση; Και µιλάµε για πληµµύρες; Πρέπει, δηλαδή,
πρώτα να γίνει πληµµύρα. Η έντονη βροχόπτωση δεν µπορεί να
ρίξει την ποιότητα της αγροτικής παραγωγής και τρέχουν µετά
οι αγρότες να πάρουν το de minimis;

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε -λείπει ο κ. Βορίδης που πέρασε και
από το Αγροτικής Ανάπτυξης- ότι ο ΕΛΓΑ σύµφωνα µε το κατα-
στατικό του -ακούγεται περίεργο- δεν αποζηµιώνει καλλιέργειες
από έντονη βροχόπτωση, παρά µόνο από πληµµύρες και άλλα
πολλά. Ο δε ΟΠΕΚΕΠΕ στους ελέγχους που κάνει στους αγρό-
τες που τρέχουν στη Θεσσαλία φανταστείτε ότι έχει να πληρώσει
από υποτιθέµενους τυχαίους ελέγχους από το 2019 και τα έξοδα
τρέχουν. Είναι πολλαπλά και σύνθετα τα προβλήµατα των αγρο-
τών. Το µέγεθος τεράστιο. Μόνο τα στρέµµατα µε βαµβάκι -εξα-
γώγιµο προϊόν- στη Λάρισα είναι 1 εκατοµµύριο ευρώ, 1,3 εκα-
τοµµύριο είναι τα σιτηρά, που αν το επιτρέψουν οι εδαφολογικές
συνθήκες θα τα σπείρουν, και 800 χιλιάδες είναι τα µήλα.

Γιατί, όµως, κρυβόµαστε; Η Ελλάδα δεν είναι αυτή που έχει
υπογράψει τη συνθήκη GATT; Γιατί κοροϊδεύουµε και δου-
λεύουµε τους αγρότες; Έχει το δικαίωµα η Ελλάδα να κάνει
αθρόες εισαγωγές από τρίτες χώρες. Μπορεί να βάλει βέβαια
φόρο διοξειδίου του άνθρακα στα τελωνεία, αλλά δεν το τολµά.
Είναι πολλά τα ζητήµατα. 

Όταν µιλάµε για αυτοδιοίκηση µιλάµε για ένα ζωντανό κύτ-
ταρο. Πρέπει να µείνει έξω από κοµµατικά κλισέ. Δεν είναι αυτό
αυτοδιοίκηση και πρέπει να το παραδεχτούµε. Είναι µια ετεροδι-
οίκηση, η οποία επαιτεί για να πάρει κάποια χρήµατα µέσα από
διάφορα προγράµµατα ή να καθίσει κάνα σαρανταπεντάρι, ενώ
αυξήσατε και τις απευθείας αναθέσεις στις 60 χιλιάδες ευρώ.
Είναι καλές όταν χρειάζονται για θεοµηνίες.

Είναι πολλές οι αµαρτίες που κουβαλάει η αυτοδιοίκηση. Αυτό
είναι µια αλήθεια. Είναι πάρα πολύ υποβαθµισµένος ο ρόλος της.
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Δεν έχει τεχνικές υπηρεσίες να εκπονήσει µελέτες, πάνε πίσω τε-
χνικά έργα. Δεν µπορεί να αναλάβει πρωτοβουλίες, δεν έχει αρ-
µοδιότητες. Όσον αφορά αυτό που φέρατε το 2019 ως το λεγό-
µενο «επιτελικό κράτος» που οραµατιζόσασταν, φτάσαµε σε ση-
µείο µετά από τέσσερα χρόνια να µιλάµε πάλι για µια αναδιάρ-
θρωση και µάλιστα λίγες µέρες πριν από την κάλπη να µην ξέρει
πραγµατικά ένας δήµαρχος - κωπηλάτης -κωπηλάτης είναι, δεν
είναι καπετάνιος- πώς θα λειτουργήσουν τα δηµοτικά συµβούλια
στα πρέπει να είναι εκ του σύνεγγυς, να παίρνουν αποφάσεις και
να λαµβάνονται συλλογικές αποφάσεις. Δεν µπορεί ένας πρό-
εδρος κοινότητας ο οποίος έχει λιγότερες ψήφους να διοικεί ένα
χωριό, το οποίο έγινε απρόσωπο, και κάποιος άλλος επειδή είναι
του δηµάρχου να διοικεί.

Είναι πολλά τα ζητήµατα. Αν θέλουµε, όµως, να οραµατιζόµα-
στε ένα επιτελικό ουσιαστικό λειτουργικό κράτος θα πρέπει επι-
τέλους να κάνουµε µια σοβαρή κουβέντα και όχι απλά ένα
συγκεντρωτισµό κρεοντικού τύπου στον δήµαρχο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
είκοσι µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το Κολλέγιο Ίχθους του Βίνενταλ της Ολλανδίας (Ichthus College
Veenendaal)

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Τζάκρη Θεοδώρα.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρ-

νηση τις προηγούµενες ηµέρες ξεπέρασε ακόµη και τον ίδιο της
τον εαυτό στην κατάλυση κάθε έννοιας κράτους δικαίου στη
χώρα µας µε την απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων της
Βουλής, που λήφθηκε µετά την εσπευσµένη σύγκλησή της, πα-
ραβιάζοντας τις προβλέψεις του Συντάγµατος για διακοµµατική
συναίνεση, προηγούµενη διαβούλευση και συνεννόηση κατά την
επιλογή των νέων µελών στις δύο από τις πέντε συνταγµατικά κα-
τοχυρωµένες ανεξάρτητες αρχές, δηλαδή της Αρχής Διασφάλι-
σης του Απορρήτου των Επικοινωνιών και του Εθνικού Συµβου-
λίου Ραδιοτηλεόρασης, εκ των οποίων η πρώτη ασχολείται µε τη
διερεύνηση του σκανδάλου των υποκλοπών και η δεύτερη µε το
θέµα της ελευθερίας του Τύπου και γενικά της πολυφωνίας των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης στη χώρα µας, δηλαδή µε δύο ζητή-
µατα που τα τελευταία τέσσερα χρόνια µάς έχουν εκθέσει διε-
θνώς.

Από τη µια προσπάθησε να θάψει τη διερεύνηση του σκανδά-
λου των υποκλοπών από την ΑΔΑΕ. Τι παρακολουθούσε η Εθνική
Υπηρεσία Πληροφοριών µας σε συνεργασία µε τα παράνοµα λο-
γισµικά; Παρακολουθούσε πρώτα απ’ όλα την ηγεσία των Ενό-
πλων Δυνάµεων, πολιτικούς, οικονοµικούς παράγοντες, εισαγ-
γελικούς λειτουργούς, το µισό Υπουργικό Συµβούλιο της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης Μητσοτάκη, πολιτικούς αντιπάλους,
αλλά ακόµη και µέλη του στενού οικογενειακού του περιβάλλο-
ντος.

Και από την άλλη βεβαίως να θέσει παρανόµως στο ΔΣ του
Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης έναν πρώην εκπρόσωπο
Τύπου και Υπουργό της Νέας Δηµοκρατίας. Τι έκανε; Επιχείρησε
και πραγµατοποίησε εσπευσµένα µία µέρα πριν τη µετά από ανα-
βολή συνεδρίαση της ΑΔΑΕ για την έκθεση ελέγχου επί της µη
συνεργασίας της ΕΥΠ στη διερεύνηση του σκανδάλου των υπο-
κλοπών κατά παράβαση κάθε συνταγµατικά θεµελιωµένου κα-
νόνα περί σεβασµού της προσωπικής και λειτουργικής ανεξαρ-
τησίας των µελών των αρχών αυτών, το πραξικόπηµα αλλαγής
στη σύνθεσή της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το είπα και πριν και το ξαναλέω,
υπάρχει µια βασική αρχή της δικαιοσύνης που δεν χρειάζεται να
είναι κάποιος ειδικός του δικαίου για να τη θεωρεί αυταπόδεικτη.
Όταν κάποιος είναι υπό έλεγχο, οφείλει να απέχει από οποι-
αδήποτε ενέργεια που θα µπορούσε να εκληφθεί ως απόπειρα

παρέµβασης στην ελεγκτική διαδικασία.
Με δεδοµένο, λοιπόν, ότι εκκρεµεί ενώπιον της Αρχής Διασφά-

λισης του Απορρήτου των Επικοινωνιών διαδικασία ελέγχου µιας
κυβερνητικής υπηρεσίας, της Εθνικής Υπηρεσίας Πληροφοριών,
η επίσπευση από την κυβερνητική πλειοψηφία µε τη στήριξη που,
όπως διαφαίνεται, δόθηκε µετά από συνεννοήσεις για µη νόµιµα
ανταλλάγµατα του κόµµατος της Ελληνικής Λύσης της αντικατά-
στασης των µελών των οποίων η θητεία είχε λήξει από τον Μάρ-
τιο του 2022 συνιστά κατάφωρη προσβολή της ανεξαρτησίας της
αρχής και η απόφαση αυτή είναι παράνοµη και µόνο εξ αυτού
του λόγου.

Σηµειώνεται δε ότι εν όψει ακριβώς της αδράνειας της Κυβέρ-
νησης να προβεί στην αντικατάσταση των µελών της ΑΔΑΕ για
χρονικό διάστηµα δεκαοκτώ µηνών, διάστηµα που εν όψει του
σκοπού που το Σύνταγµα αναθέτει στις ανεξάρτητες αρχές και
της διάταξης της παραγράφου 2 του άρθρου 101Α του Συντά-
γµατος, κείται εντός του ανοικτού εύλογου χρόνου, θα µπορούσε
να αναµένει την ολοκλήρωση της διαδικασίας ελέγχου της ΕΥΠ
και να µην υπάρξει ούτε η παραµικρή υπόνοια ότι ο ελεγχόµενος,
η Κυβέρνηση δηλαδή, διά της πλειοψηφίας της στη Βουλή, απο-
πειράται να επηρεάσει το αποτέλεσµα του ελέγχου, µεταβάλλο-
ντας τη σύνθεση του Σώµατος που την ελέγχει.

Και σαν να µην ήταν αρκετό αυτό, η Κυβέρνηση µε µία σειρά
αντιθεσµικών ενεργειών που υπονοµεύουν την ανεξαρτησία των
ανεξάρτητων αρχών, επέλεξε τα νέα µέλη χωρίς τη συνταγµατικά
απαιτούµενη πλειοψηφία. Συγκεκριµένα, κατά το άρθρο 101Α του
Συντάγµατος, τα µέλη ανεξάρτητων αρχών επιλέγονται µε πλει-
οψηφία 3/5 της Διάσκεψης των Προέδρων της Βουλής.

Στην παρούσα σύνθεσή της η Διάσκεψη έχει είκοσι επτά µέλη.
Τα 3/5 του 27 είναι 16,2, απαιτείται εποµένως να υπερψηφίσουν
περισσότεροι από δεκαέξι Βουλευτές, αφού το 16 δεν είναι τα
3/5 του 27 και στρογγυλοποίηση προς τα κάτω δεν είναι νοητή,
όταν τίθενται ποσοστώσεις για την εκλογή ή επιλογή µελών ανε-
ξάρτητων αρχών για την οποία απαιτείται η µεγαλύτερη δυνατή
συναίνεση. Συνεπώς απαιτούνταν δεκαεπτά ψήφοι. 

Όµως τα νέα µέλη της ΑΔΑΕ, όπως και του Εθνικού Συµβου-
λίου Ραδιοτηλεόρασης, επιλέχθηκαν από δεκαέξι µέλη της Διά-
σκεψης, δηλαδή από πλειοψηφία µικρότερη των 3/5, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται για τη νοµιµοποίησή τους. Η επιλογή των µελών
έγινε κατά παραβίαση της συνταγµατικής διαδικασίας και είναι
γι’ αυτόν τον λόγο αντισυνταγµατική.

Ο αντιδηµοκρατικός, όµως, και αντιθεσµικός κατήφορος της
Κυβέρνησης έφτασε στο ακρότατο όριό του µε την απίστευτη και
άγνωστη παντελώς ταχύτητα, µε την οποία δηµοσιεύτηκε στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως η απόφαση στη Διάσκεψη των
Προέδρων. 

Συγκεκριµένα, το απόγευµα της Πέµπτης 28 Σεπτεµβρίου ολο-
κληρώθηκε η συνεδρίαση της Διάσκεψης των Προέδρων. Το ίδιο
απόγευµα έσπευσε να υπογράψει την απόφαση ο Υπουργός Δι-
καιοσύνης και τις πρώτες πρωινές ώρες της Παρασκευής 29 Σε-
πτεµβρίου δηµοσιεύτηκε στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης.
Ποτέ, µα ποτέ στο παρελθόν δεν έχει ξαναγίνει κάτι τέτοιο. Πάντα
η υπογραφή του Υπουργού Δικαιοσύνης και η έκδοση του ΦΕΚ
ολοκληρώνονται δέκα µε δεκαπέντε µέρες µετά τη Διάσκεψη των
Προέδρων.

Η όλη διαδικασία λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνι-
στά ένα ακόµη βαρύτατο πλήγµα στο κράτος δικαίου, προσβάλ-
λει κάθε έννοια ανεξαρτησίας της αρχής και παραβιάζει για άλλη
µία φορά τη συνταγµατική νοµιµότητα, πολλώ δε µάλλον όταν η
θέση «108» στην παγκόσµια κατάταξη του Τύπου για την ελευθε-
ρία του Τύπου µάς στοιχειώνει και ότα,ν πολλώ δε µάλλον, το επι-
τελικό κράτος στο θέµα της πολιτικής προστασίας και εν γένει
της ασφάλειας των πολιτών έχει πάρει µηδέν το αµέσως προ-
ηγούµενο χρονικό διάστηµα.

Κι ερχόµαστε τώρα βεβαίως στο νοµοσχέδιο που συζητούµε
σήµερα, για την αναµόρφωση του συστήµατος διακυβέρνησης
οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού.

Πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, δεν µε εξέπληξε καθόλου η από-
φαση της Κυβέρνησης να µην αναβάλει την ψήφιση του νοµοσχε-
δίου, όπως ζητούσε η ΚΕΔΕ. Εδώ ταιριάζει το ρητό: «ο λύκος
στην αναµπουµπούλα χαίρεται». 
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Το παρόν σχέδιο νόµου προωθεί µία ακόµη µείζονα απορρύθ-
µιση στην αυτοδιοίκηση µε το ένδυµα µιας δήθεν διοικητικής µε-
ταρρύθµισης και οργανωτικής αναδιάρθρωσης των δήµων και
περιφερειών της χώρας. Πώς; Χωρίς προηγούµενη διαβούλευση
µε τα αυτοδιοικητικά στελέχη, σε µια περίοδο που αυτά είναι απα-
σχοληµένα µε τις εκλογές και δεν θα δώσουν την απαιτούµενη
προσοχή σε ένα νοµοσχέδιο που φέρνει σοβαρές αλλαγές και
τους αφορά άµεσα. Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο αυταρχικής
σύλληψης τόσο ως προς το περιεχόµενο όσο και ως προς τη δια-
δικασία.

Σηµαντικές αλλαγές που φέρνει µεταξύ άλλων αποτελούν η
ενίσχυση εξουσίας του δηµάρχου και του περιφερειάρχη, η κα-
τάργηση του συνόλου των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου
των δήµων και των περιφερειών και των κοινωφελών επιχειρή-
σεών τους, καθώς και των σχολικών επιτροπών, η κατάργηση των
συλλογικών οργάνων διαβούλευσης αφού καταργείται η οικονο-
µική επιτροπή και η επιτροπή ποιότητας ζωής, καταργείται η αυ-
τοτέλεια των σχολικών επιτροπών, γεγονός που θα οδηγήσει σε
συγκεντρωτισµό αφού όλες οι σχετικές αρµοδιότητες µεταφέρο-
νται στο δηµοτικό συµβούλιο. Το µόνο ενδιαφέρον από την
πλευρά της Κυβέρνησης είναι η διασφάλιση οικονοµιών κλίµακας
και η ενοποίηση υπηρεσιών και προµηθειών.

Τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και οι κοινωφελείς επι-
χειρήσεις των δήµων θα µεταφερθούν στις υπηρεσίες των δήµων
µέχρι το τέλος του έτους, χωρίς µεταβατική περίοδο. Το πώς θα
διασφαλιστεί η λειτουργία των δήµων, όταν µάλιστα οι δήµοι είναι
υποστελεχωµένοι, δεν διαθέτουν το κατάλληλο ανθρώπινο δυνα-
µικό, τον κατάλληλο εξοπλισµό και την απαιτούµενη για όλα αυτά
τεχνογνωσία είναι το ένα ερώτηµα. Πώς θα προλάβουν να τρο-
ποποιήσουν τους οργανισµούς εσωτερικής υπηρεσίας µέσα σε
έξι µήνες, όταν πρόκειται για µια τόσο µεγάλης έκτασης δοµική
και οργανωσιακή αναδιάρθρωση των υπηρεσιών τους, είναι επί-
σης ένα ακόµη ερώτηµα.

Στην παρούσα φάση το σύνολο του προσωπικού που απασχο-
λείται στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και τις κοινωφελείς
επιχειρήσεις ανέρχεται σε δεκαεπτά χιλιάδες περίπου, εκ των
οποίων το 40% είναι µόνιµο προσωπικό, περίπου επτά χιλιάδες
οκτακόσιοι πενήντα υπάλληλοι, το υπόλοιπο 60% είναι ΙΔΑΧ και
ΙΔΟΧ και όσοι απασχολούνται µε συµβάσεις µίσθωσης έργου. Για
τους ΙΔΑΧ υπάρχει η πρόβλεψη ότι κατατάσσονται σε αντίστοιχες
µε αυτές που ήδη κατείχαν προσωποπαγείς θέσεις, οι οποίες συ-
στήνονται αυτοδικαίως και οι οποίες ,όπως πολύ καλά γνωρί-
ζουµε, καταργούνται µε την µε οποιονδήποτε τρόπο αποχώρηση
του υπαλλήλου από αυτές. Αυτό σηµαίνει, δηλαδή, ότι µεσοπρό-
θεσµα θα υπάρξει σηµαντική µείωση του στελεχιακού δυναµικού
των δήµων της χώρας και µεθοδεύεται, όπως αντιλαµβάνεστε,
µε το νοµοσχέδιο αυτό µια περαιτέρω αφαίµαξη των δήµων από
εργαζόµενους.

Και το µεγάλο ερώτηµα που προκύπτει είναι γιατί γίνονται όλα
αυτά. Ρωτούν και οι άνθρωποι της αυτοδιοίκησης, ρωτούν όµως
και οι πολίτες. Και λέω εγώ το εξής. Μήπως, κύριε Υπουργέ, όλα
αυτά γίνονται για να «αξιοποιηθούν» οι περίφηµοι αναπτυξιακοί
οργανισµοί που θεσµοθετήθηκαν το 2020 µε το ν.4674 για τη
στρατηγική αναπτυξιακή προοπτική των Οργανισµών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης; 

Αυτοί οι αναπτυξιακοί οργανισµοί που θα είναι ανώνυµες εται-
ρείες ειδικού σκοπού των ΟΤΑ θα λειτουργούν, όπως αντιλαµβα-
νόµαστε όλοι, όχι σαν φορείς δηµόσιας εξουσίας και υπηρεσίας,
αλλά σαν επιχειρήσεις.

Είναι φανερό, λοιπόν, ότι η δηµιουργία και λειτουργία αναπτυ-
ξιακών οργανισµών στους ΟΤΑ είναι εξουσίας, δηµιουργίας και
λειτουργίας παράλληλων δήµων, αφού µε απόφαση των διοικη-
τικών τους συµβουλίων θα µπορούν να προσλαµβάνουν εκτός
διαδικασιών ΑΣΕΠ το έκτακτο προσωπικό που απαιτείται κάθε
φορά µε ιδιοτελή κριτήρια και σκοπούς, υπονοµεύοντας έτσι το
δηµόσιο και κοινωνικό χαρακτήρα των ΟΤΑ.

Επιπλέον, η λειτουργία τους θα αποσκοπεί στη µεταφορά αρ-
µοδιοτήτων, έργων και υπηρεσιών που σήµερα υλοποιούν και πα-
ρέχουν οι δηµοτικές υπηρεσίες και αποτελούν πάγια και διαρκή
αντικείµενά του στους ιδιώτες, µε µοναδικό σκοπό την κερδοφο-
ρία κάποιων ιδιωτών.

Το κόστος δηµιουργίας και λειτουργίας αυτών των αναπτυξια-
κών οργανισµών είναι κάτι το οποίο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, θα πρέπει να µας προβληµατίσει. Το κόστος θα είναι σίγουρα
µεγάλο και µάλιστα, µε αυξητικές τάσεις στη διάρκεια του χρό-
νου λειτουργίας, κάτι που στην ουσία αποτελεί εν τοις πράγµασι
συνέχεια του χρεοκοπηµένου µοντέλου των αναπτυξιακών εται-
ρειών των ΟΤΑ, το οποίο θα επανέλθει µε άλλο περιτύλιγµα, ακο-
λουθώντας την ίδια γραµµή των προβληµατικών προγραµµατικών
συµβάσεων των ιδιωτικοποιήσεων και εκχωρήσεων αρµοδιοτή-
των.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριε
Υπουργέ, η τοπική αυτοδιοίκηση αποτέλεσε από συστάσεως του
ελληνικού κράτους το 1831 ένα ξεχωριστό θεσµό τοπικής διοί-
κησης, µε κύριο σκοπό τη διαχείριση των τοπικών υποθέσεων, µε
την ανάληψη σηµαντικών αρµοδιοτήτων ως προς την προστασία
της ζωής, της υγείας και των οικονοµικών αγαθών των πολιτών.

Τα απολύτως υπαρκτά προβλήµατα των ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού
που είναι τόσο οικονοµικά όσο και υποστελέχωσης µπορούν να
επιλυθούν µόνο µε την ουσιαστική οικονοµική ενδυνάµωσή τους
και µε προσλήψεις προσωπικού σε µόνιµες και σταθερές σχέσεις
εργασίας και όχι µε ανάθεση αρµοδιοτήτων σε Α.Ε., οι οποίες λει-
τουργούν µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια.

Αφού, λοιπόν, πρώτα απαξιωθούν οι δήµοι και οι περιφέρειες,
µένοντας χωρίς το απαιτούµενο προσωπικό και τον απαραίτητο
εξοπλισµό, θα έρθουν ως σωτήρες οι αναπτυξιακοί οργανισµοί
να επωφεληθούν από τις υπάρχουσες δοµές. 

Για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ λέµε «ναι»
στην επαρκή χρηµατοδότηση της τοπικής αυτοδιοίκησης και στη
στήριξη των υπηρεσιών τους, λέµε «ναι» στις προσλήψεις µόνι-
µου προσωπικού για τη συνεπή και συνεχή κάλυψη των αναγκών
των πολιτών και λέµε «όχι» στις επιδιώξεις της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας που είναι αναθέσεις σε ιδιώτες, συµπράξεις
δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, συνεργασίες µε ιδιωτικούς φορείς
και βεβαίως, λέµε «όχι» στην κερδοφορία των τελευταίων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Επανερχόµαστε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών.
Τον λόγο έχει ο κ. Πέτρος Δηµητριάδης.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσω κά-

νοντας µια αναφορά σε κάποια πράγµατα που ειπώθηκαν πριν.
Οι Σπαρτιάτες, µε τους οποίους εγώ εξελέγην πρεσβεύουµε τον
ελληνικό εθνικισµό, ούτε τον γερµανικό ναζισµό ούτε τον ιταλικό
φασισµό, µε τους οποίους ο ελληνικός εθνικιστικός πατριωτισµός
αναµετρήθηκε στα πεδία των µαχών τόσο τον Οκτώβριο του 1940
µε το πρώτο «ΌΧΙ» υπό την ηγεσία του Ιωάννη Μεταξά όσο και
τον Απρίλιο του 1941 µε τη Μάχη των Οχυρών υπό τον Αλέξαν-
δρο Κορυζή. Δύο, λοιπόν, εθνικιστές είπαν «όχι» στον ιταλικό φα-
σισµό και τον γερµανικό ναζισµό.

Ο δε υποφαινόµενος να πω, προσωπικά -για να γνωριστούµε
λίγο καλύτερα, βασικά, γιατί δεν γνωριζόµαστε- µετέβη στις
αρχές Σεπτεµβρίου στον Χορτιάτη, όπου απέτισα φόρο τιµής
στους εκτελεσθέντες από τα γερµανικά στρατεύµατα κατοχής.
Λίγο παράξενο για συνεργάτη των ναζί να πηγαίνει να αποτίει
φόρο τιµής σε εκτελεσθέντες από τους ναζιστές. Λίγο παράδοξο
το βλέπω.

Επίσης, να πω για τα περί Χρυσής Αυγής, ότι ο Γενικός Γραµ-
µατέας της Χρυσής Αυγής, ο Νικόλαος Μιχαλολιάκος, µας έχει
περάσει γενεές δεκατέσσερις µε τις δηλώσεις του, κατ’ εµένα.
Δείτε τι µας λέει. Μας έχει σκυλοβρίσει κυριολεκτικά.

Επίσης, ως προς το Τάγµα του Αζόφ, µε άτοµα τα οποία δεν
γνωριζόµαστε ή δεν έχουν καµµία σχέση και δεν είναι καν Βου-
λευτές και στελέχη µας δεν θα απολογηθούµε. Πάντως, εµείς
ούτε είµαστε υπέρ του Αζόφ ούτε χειροκροτήσαµε, όπως κάποιοι
άλλοι, εντός του Κοινοβουλίου. Αυτό να το ξεκαθαρίσουµε.

Και τέλος, για τα περί µαφιόζων, να πω ότι, προσωπικά για
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µένα, εγώ θα προκαλέσω τον οποιονδήποτε, θα κάνω ένα chal-
lenge -που λένε και στο χωριό µου- να προσλάβει οποιονδήποτε
ιδιωτικό ερευνητή θέλει µε δικά µου έξοδα και να ψάξει στη Θεσ-
σαλονίκη στην οποία είµαι δικηγόρος να βρει αν έχω έστω και µία
σχέση µε τον υπόκοσµο. Και αν βρει, εγώ παραιτούµαι από Βου-
λευτής. Το λέω ξεκάθαρα αυτό. Ξεκινάµε από τώρα. Όποιος
θέλει ας το κάνει.

Και τέλος, να πω και κάτι τελευταίο, λοιπόν, ότι εγώ δεν δέχο-
µαι καµµία κηλίδα στην τιµή και την υπόληψή µου. Και επειδή
ακούστηκε για το αν πεταχτούν µέσα από το Κοινοβούλιο, εµένα
προσωπικά ποσώς µε ενδιαφέρει. Εγώ είµαι επαγγελµατίας δι-
κηγόρος. Δικηγόρος ήµουν, δικηγόρος είµαι, δικηγόρος θα
µείνω. Δεν µε αφορά καθόλου το εκλογοδικείο. Και όποιος νοµί-
ζει, πάµε όπου θέλετε. Εγώ είµαι Σπαρτιάτης στο φρόνηµα και
θα κάτσω να πολεµήσω και θα πολεµήσω από οποιοδήποτε µε-
τερίζι. Αυτό να το ξέρετε.

Αφού ξεκαθαρίσαµε κάποια πράγµατα, περνάµε στο νοµοσχέ-
διο. Λοιπόν, µου κάνει πάρα πολύ µεγάλη εντύπωση το γεγονός
ότι παραµονές δηµοτικών-περιφερειακών εκλογών φέρατε ένα
νοµοσχέδιο το οποίο επιφέρει δοµικές, ριζικές αλλαγές στους
ΟΤΑ και µάλιστα, παρά το γεγονός ότι οι αρµόδιοι φορείς, όπως
η ΚΕΔΕ, αλλά και η ΠΟΕ-ΟΤΑ σας ζήτησαν να το αποσύρετε και
να το φέρετε ξανά µετά από έντονη διαβούλευση.

Πρώτα από όλα, να πω ότι καταργείτε όλα τα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου, ουσιαστικά µέχρι τις 31-12-2023, γνωρίζοντας
όµως ότι από 1-1-2024 θα έχουµε νέες δηµοτικές αρχές και γνω-
ρίζοντας επίσης ότι από το πρώτο εξάµηνο του 2024 θα υπάρ-
ξουν αλλαγές, τροποποιήσεις στους κανονισµούς. Πώς θα
µπορέσουν οι δήµοι να αντεπεξέλθουν σε αυτό εδώ; Θα υπάρξει
µεγάλο µπλέξιµο. Εγώ προσωπικά προβλέπω ότι θα γίνει ένα
χάος µε όλα αυτά εδώ.

Επίσης, µας µιλάτε για αυτοτέλεια της τοπικής αυτοδιοίκησης.
Όµως, από ό,τι βλέπω στο νοµοσχέδιο, ουσιαστικά τι κάνετε; Δη-
µιουργείτε ένα δηµαρχοκεντρικό πρότυπο -να το πω έτσι- εξου-
σίας. Ουσιαστικά, ο δήµαρχος µπορεί να απολύει αντιδηµάρχους
χωρίς καµµία αιτιολογία. Και θα ήθελα να πω ότι ουσιαστικά, δί-
νετε απεριόριστη εξουσία στους δηµάρχους και τους περιφερει-
άρχες. Δηλαδή, ουσιαστικά, όπως είχε πει κάποτε ο Λουδοβίκος
ο ΙΔ’, «l’ état c’est moi, το κράτος είµαι εγώ», ο εκάστοτε δήµαρ-
χος θα λέει «ο δήµος είµαι εγώ, θα κάνω ό,τι θέλω». Με αυτό εγώ
διαφωνώ. Δεν θεωρώ ότι συµβάλλει στην αυτοτέλεια των ΟΤΑ
αυτό το νοµοσχέδιο.

Επίσης, εγώ θα περίµενα από το Υπουργείο Εσωτερικών για
τους ΟΤΑ να αφήσει αρµοδιότητες, να δηµιουργήσει τεχνικές
επιτροπές, ουσιαστικά να δηµιουργήσει ένα νέο πλαίσιο πιο ευέ-
λικτο και πιο εύρυθµο και όχι ουσιαστικά, να ενισχύει υπέρµετρα
την εξουσία των δηµάρχων αλλά και την εξουσία της πλει-
οψηφίας στις δηµοτικές επιτροπές, στις οποίες δεν µπορώ να κα-
ταλάβω για ποιον λόγο πρέπει να έχει τόσο µεγάλη εξουσία.
Παρά τις νοµοτεχνικές αλλαγές, βλέπω πάλι µια υπέρµετρη εξου-
σία ενίσχυσης της πλειοψηφίας. Δεν ξέρω για ποιον λόγο. Η πλει-
οψηφία, ναι, πράγµατι κυβερνάει. Δεν σηµαίνει, όµως, ότι πρέπει
να κυριαρχεί και να κάνει ό,τι θέλει. Αυτό βλέπω εγώ.

Και τέλος, θα ήθελα να πω ότι για τα ζώα ευζωίας, εµείς δια-
φωνούµε µε το άρθρο 45 για την παράταση των καταφυγίων.
Επειδή είµαι και φιλόζωος και µάλιστα, έχω συνεννοηθεί µε τις
φιλοζωικές, θα ήθελα να πω ότι οι φιλοζωικές οργανώσεις έχουν
πάρα πολλές συστάσεις για τα παράνοµα καταφύγια. Θα θέλαµε
να ενισχυθούν οι δήµοι να υπάρχουν περισσότερα καταφύγια νό-
µιµα και κυρίως, να υπάρχει µια καλύτερη συνεργασία µεταξύ
των φιλοζωικών οργανώσεων και των δήµων βασικά, γιατί ουσια-
στικά, ενισχύεται έτσι η παρανοµία.

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο κινείται στη λάθος
κατεύθυνση. Θα περιµέναµε κάτι πιο ουσιαστικό, κάτι πιο ουσιώ-
δες. Για αυτόν τον λόγο, σε κάποια πράγµατα θα το καταψηφί-
σουµε, σε κάποια άρθρα θα το ψηφίσουµε, όσα είναι θετικά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε πολύ και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο κ. Θανάσης Παπαθανάσης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, έχοντας διατελέσει δήµαρχος και επί δεκαεννέα
συναπτά έτη στον Α’ βαθµό τοπικής αυτοδιοίκησης, καθώς και
σε όλα τα όργανα διοίκησης των δήµων, όπως στο Διοικητικό
Συµβούλιο της ΚΕΔΕ, σε επιτροπές έργου της ΚΕΔΕ και στην Ελ-
ληνική Αντιπροσωπεία στο Κογκρέσο Τοπικών και Περιφερειακών
Αρχών στο Συµβούλιο της Ευρώπης, στο Στρασβούργο, µπορώ
να πω µε σιγουριά ότι πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο ανα-
δεικνύει τις δυνατότητες των ΟΤΑ, ενώ προσφέρει στην εύρυθµη
λειτουργία των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης και συµβάλ-
λει ουσιαστικά στην αναβάθµισή τους.

Κατά τα πρώτα άρθρα του νοµοσχεδίου αναδεικνύεται ο ρόλος
της κυβερνησιµότητας των ΟΤΑ, ορίζεται αναλυτικά ο αριθµός
των αντιδηµάρχων ανάλογα µε τον πληθυσµό του κάθε δήµου,
αλλά και η καίρια πρόβλεψη ότι αντιδήµαρχος µπορεί να είναι
µόνο δηµοτικός σύµβουλος εκλεγµένος µε την παράταξη της
πλειοψηφίας. Προβλέπεται η διαδικασία εκλογής του προεδρείου
δηµοτικού συµβουλίου, ενώ εισάγεται η εκλογή µε φανερή ψη-
φοφορία.

Επίσης, προβλέπεται πλήρως η διαδικασία για την εκλογή του
προεδρείου, ώστε να µην υπάρξει περίπτωση να εκλείψει το προ-
εδρείο, ενώ παράλληλα ως αντιπρόεδρος µπορεί να εκλεγεί µόνο
σύµβουλος από την πλειοψηφούσα παράταξη, µε σαφή µνεία της
παύσης της ιδιότητας αυτού σε περίπτωση ανεξαρτητοποίησης.

Με τη σύγκληση ειδικής συνεδρίασης λογοδοσίας του δηµοτι-
κού συµβουλίου κάθε δύο µήνες εισάγεται µια σηµαντική καινο-
τοµία που συµβάλλει στη διαφάνεια και τη λογοδοσία. Πρόκειται
για µια συνεδρίαση µέχρι δέκα θεµάτων που θέτουν οι σύµβουλοι
εγκαίρως και απαντάει ο εκπρόσωπος της δηµοτικής αρχής. Επί
της ουσίας, αλλαγή συντελείται µε τη συγκρότηση και εκλογή
των δηµοτικών επιτροπών. Η δηµοτική επιτροπή θα αποτελέσει,
ως νεοσυσταθέν όργανο, το όχηµα της συγκεκριµένης και ευέλι-
κτης υπό τον δήµο και απόλυτα ελεγχόµενης διοίκησης αυτού,
προκειµένου να διευκολυνθεί το έργο των δηµάρχων και των δη-
µοτικών συµβουλίων. Ως το νέο όργανο του δήµου, θα ασκεί τις
αρµοδιότητες των καταργούµενων επιτροπών, της εκτελεστικής
επιτροπής, της οικονοµικής επιτροπής και της επιτροπής ποι-
ότητας ζωής. Ενισχύει τη λογοδοσία µε την αποζηµίωση των
µελών του δηµοτικού συµβουλίου για τη συµµετοχή τους στη δι-
µηνιαία ειδική συνεδρίαση λογοδοσίας, ενώ ταυτοχρόνως, η από-
φαση ορισµού αντιπεριφερειαρχών διασφαλίζεται µε ανάρτηση
στο πρόγραµµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και στην ιστοσελίδα της περιφέ-
ρειας.

Επαναφέρεται ως βέλτιστο σύστηµα µε δικλίδες ασφαλείας ο
ορισµός αντιπεριφερειαρχών και επάρχων αποκλειστικά από την
παράταξη του περιφερειάρχη και αίρεται η υποχρέωση αιτιολο-
γηµένης απόφασης για την ανάκληση αντιπεριφερειάρχη. Ενι-
σχύεται η αποφασιστικότητα των ΟΤΑ Β’ βαθµού, µε διαβαθ-
µισµένη ενίσχυση της δυνατότητας λήψης αποφάσεων των επι-
τροπών του περιφερειακού συµβουλίου, αφ’ ενός, µε την ευκο-
λότερη µεταβίβαση αρµοδιοτήτων σε αυτές και αφ’ ετέρου, µε
αυστηρότερες προϋποθέσεις για την άσκηση των αρµοδιοτήτων
αυτών από το περιφερειακό συµβούλιο.

Επιπλέον, για την αναβάθµιση του ρόλου της µειοψηφίας, αλλά
και την ενσωµάτωση των δικαιωµάτων αυτής στο νέο σύστηµα
διοίκησης ορίζεται ότι αντιπρόεδρος της επιτροπής ορίζεται
πάντα µέλος της µειοψηφίας. Για την οµαλότερη και µε µεγαλύ-
τερη εξασφάλιση στη λήψη αποφάσεων λειτουργία των περιφε-
ρειών, εφαρµόζονται αναλογικά οι διατάξεις για την εκλογή
προεδρείου του περιφερειακού συµβουλίου για τη σύσταση και
τις αρµοδιότητες της περιφερειακής επιτροπής, αλλά και της ει-
δικής αποζηµίωσης για τη συνεδρίαση λογοδοσίας.

Το νοµοσχέδιο δεν σταµατάει εκεί και εισάγει µια καινοτόµα ει-
δική, µε αποφασιστικού χαρακτήρα διµηνιαία συνεδρίαση του πε-
ριφερειακού συµβουλίου, για τον έλεγχο των πεπραγµένων της
διοίκησης, µε τον ίδιο τρόπο, όπως εξηγήσαµε και για τους ΟΤΑ
Α’ βαθµού.

Πολλαπλώς, όµως, καθίσταται σαφές ότι θα ελέγχονται οι δι-
οικήσεις των τοπικών αρχών, ενώ διαµορφώνεται ένα δηµοκρα-
τικό πλέγµα ελέγχου, διαφάνειας και κυβερνησιµότητας των
ΟΤΑ.

Στο πλαίσιο της αποτελεσµατικότερης και µε µεγαλύτερο
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έλεγχο διοίκησης των δήµων από τα αιρετά όργανα διοίκησης,
προβλέπεται η κατάργηση των νοµικών προσώπων δηµοσίου δι-
καίου των δήµων, µε τις αναγκαίες ρυθµίσεις για την πλήρη εν-
σωµάτωση των αρµοδιοτήτων και του προσωπικού των καταρ-
γούµενων νοµικών προσώπων στον δήµο. Ειδικότερα, το δηµο-
τικό συµβούλιο δύναται να συγκροτεί επιτροπές για τη βέλτιστη
διαχείριση των θεµάτων νοµικών προσώπων που καταργούνται
και βέβαια, στις οποίες µπορούν να συµµετέχουν και µη αιρετά
µέλη. Ειδικά για τα νοµικά πρόσωπα που έχουν µέσο όρο προ-
ϋπολογισµού άνω των 600.000 ευρώ τα τελευταία πέντε έτη, προ-
βλέπεται ότι αυξάνεται κατά έναν ο αριθµός των αντιδηµάρχων
των δήµων.

Όσον αφορά στις σχολικές επιτροπές, προβλέπεται η υποχρε-
ωτική σύσταση επιτροπών µε συµµετοχή εκπροσώπων της εκπαι-
δευτικής κοινότητας.

Προς αποφυγή παρερµηνειών και κακόπιστων αλυσιτελών λο-
γισµών από συναδέλφους της Αντιπολίτευσης, αποσαφηνίζεται
ότι οι θέσεις του προσωπικού συστήνονται αυτοδικαίως. Ξεκαθα-
ρίζουµε ότι οι θέσεις αυτές συστήνονται επιπλέον των υφισταµέ-
νων θέσεων του οργανισµού εσωτερικής υπηρεσίας του δήµου.

Το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ενέχει µια σηµαντική τοµή για την τοπική αυτοδιοί-
κηση, η οποία θα συµβάλλει καθοριστικά στη διαφάνεια και τη
λογοδοσία. Συγκεκριµένα, προβλέπεται η θέσπιση και λειτουργία
ενός διαδικτυακού κόµβου για τη χάραξη αποτελεσµατικών και
στοχευµένων πολιτικών για την τοπική αυτοδιοίκηση και για την
παρακολούθηση των επιδόσεων των ΟΤΑ. Ο κόµβος θα αποτε-
λέσει εργαλείο για τους δηµότες, οι οποίοι θα µπορούν να ελέγ-
χουν τις επιδόσεις των δήµων και των περιφερειών σε µεµο-
νωµένο, αλλά και σε συνολικό επίπεδο. 

Επιπλέον, προβλέπεται και η δυνατότητα επιβράβευσης των
ΟΤΑ που επιδεικνύουν βέλτιστες επιδόσεις. Με κεντρικό σύνθηµα
το «έλεγχος και αξιολόγηση παντού», δεν θέλουµε µονάχα ένα
κεντρικό κράτος πιο λειτουργικό, αλλά δίνουµε την απαιτούµενη
έµφαση στους δήµους και τις περιφέρειες, εκεί που υπάρχει η
άµεση και καθηµερινή επαφή πολιτείας και πολίτη. 

Επιζητούµε τα αιρετά µας όργανα να έχουν στα χέρια τους ερ-
γαλεία και εγγυήσεις από το κράτος για ταχύτερη λήψη αποφά-
σεων, ταχύτερη υλοποίηση έργων και µεγαλύτερο έλεγχο από
τους πολίτες. 

Αναζητούµε -είναι το πνεύµα αυτού του νοµοσχεδίου- τη χρυσή
τοµή µεταξύ της εµπέδωσης αισθήµατος αποτελεσµατικότητας
από τη µια και της πλήρωσης της ανάγκης λογοδοσίας της αρχής
προς τον πολίτη, από την άλλη. 

Θέτουµε τους όρους για µία τοπική αυτοδιοίκηση πιο αποτε-
λεσµατική, περισσότερο ευέλικτη, πιο δίκαιη και διαφανή στην
άµεση κρίση του πολίτη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει η κ. Ραλλία Χρηστίδου. 
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πλέον σαφές, µετά τη ση-

µερινή τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού, του κ. Βορίδη, -για να
µην παρεξηγηθώ, δεν µιλάω για εσάς, κύριε Υπουργέ-, ότι η Κυ-
βέρνηση βρίσκεται σε πανικό. Και πώς αλλιώς, αφού τώρα έχει
δύο Προέδρους να αντιµετωπίσει στην Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση; Έναν µέσα στη Βουλή και έναν έξω στον δρόµο, δίπλα
στους πολίτες, δίπλα στην αλήθεια, στο φως, που προσπαθείτε
µάταια να κρατήσετε στο σκοτάδι. 

Προσπαθήστε, όµως, να κρατήσετε λίγη ψυχραιµία. Διότι όταν
ο κ. Βορίδης, που φηµίζεται για τη ρητορική του δεινότητα, δήθεν
δεν θυµάται το όνοµα του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, του Στέφανου Κασσελάκη, τότε ο πανικός είναι πάρα
πολύ µεγάλος. 

Θα µου πείτε, τι να κάνει ο κ. Βορίδης, όταν ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός, ο κυρίαρχος του 41%, υποστηρίζει ότι δεν µπορεί να
αντιπαρατεθεί µε το κενό; Αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Κενό; «Δεν έχει ακούσει…» ο κύριος Πρωθυπουργός «…ουσια-
στικό και τεκµηριωµένο πολιτικό λόγο». Αλήθεια; Προφανώς και

δεν µπορεί να καταλάβει ο κύριος Πρωθυπουργός, που εκπρο-
σωπεί µε την ευρεία έννοια -για να µην παρεξηγηθώ- την εξουσία. 

Όσο θεωρεί ο κύριος Πρωθυπουργός ότι τα ζητήµατα των πο-
λιτών, οι αγωνίες, τα προβλήµατά τους, η φωνή τους είναι πολι-
τικό κενό, όσο θεωρεί ο ίδιος ότι δια παραλείψεως και εξ αµε-
λείας είναι δικαιολογηµένο να πνίγει, να καίει, να σπρώχνει από
το καράβια ανθρώπους και να χαστουκίζει πολίτες και µετά να
τους αποζηµιώνει, µε το αποζηµιωτικό σύστηµα που αποδίδει κιό-
λας, έτσι όπως οµολόγησε ο κ. Βορίδης, τόσο περισσότερο θα
αποµακρύνεται από την κατανόηση της πραγµατικότητας της κοι-
νωνίας. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το πολιτικό ήθος δεν
πρόκειται να το υπηρετήσουµε. 

Και επειδή λέω για πολιτικό ήθος, αλήθεια, κύριε Υπουργέ,
εσείς αποδέχεστε τη συµπεριφορά του Δηµάρχου Βόλου να κα-
ταβρέχει δήθεν κατά λάθος πολίτες µε µάνικες, να χαστουκίζει
πολίτες, µετά να τους ζητάει να ζητήσουν και συγγνώµη από
πάνω, πολίτες που εκφράζουν την αγωνία τους για την κατα-
στροφή την οποία υφίστανται; Αποδέχεστε εσείς αυτή τη συµπε-
ριφορά, να µιλάει για «λουλούδες», για «φλώρους», για «τόφα-
λους» και άλλα τέτοια απαράδεκτα; 

Έρχοµαι στη σηµερινή συζήτηση για το εν λόγω νοµοσχέδιο. 
Σήµερα εδώ, την ώρα που η Θεσσαλία και η κεντρική Ελλάδα

ακόµα µετράνε πληγές από την κακοκαιρία, τη στιγµή που κατα-
στράφηκαν αγροτικές εκτάσεις, καλλιέργειες γης, µε ανυπολό-
γιστο το ύψος των καταστροφών, µε σοβαρές ευθύνες για τους
δήµους και τις περιφέρειες, καλούµαστε να συζητήσουµε την
«αναµόρφωση» -σε εισαγωγικά- του συστήµατος διακυβέρνησης
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Πέντε µέρες πριν τις εκλο-
γές, σε µια περίοδο που ο προεκλογικός αγώνας κορυφώνεται,
η Κυβέρνηση αποφασίζει να παρέµβει και να ρυθµίσει κατά το
δοκούν το σύστηµα διακυβέρνησης των ΟΤΑ. 

Πρόκειται για µία το λιγότερο εντελώς αδικαιολόγητη στάση
ενόψει των αυτοδιοικητικών εκλογών. Για ποιον λόγο τέτοια
σπουδή; Ποια είναι η σκοπιµότητα του αιφνιδιασµού, του απο-
προσανατολισµού και του αποκλεισµού, αν θέλετε, από τη διαδι-
κασία των κατ’ εξοχήν αρµόδιων; 

Όλοι -και σωστά- αυτή τη στιγµή είναι στραµµένοι στην προ-
εκλογική µάχη. Η ίδια η ΚΕΔΕ σάς το έχει επισηµάνει επανειληµ-
µένα εκφράζοντας επιφυλάξεις και το επανέλαβε και στην ακ-
ρόαση φορέων. 

Τι κάνει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Οριζόντιες συγχωνεύ-
σεις, συνενώσεις, κατάργηση εκατοντάδων νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου, επιχειρήσεων, επιτροπών. Παραχωρεί υπερε-
ξουσίες σε δηµάρχους και περιφερειάρχες. Υποβαθµίζει και απα-
ξιώνει την Αντιπολίτευση σε ένα καθαρά δηµαρχοκεντρικής
σύλληψης µοντέλο της τοπικής αυτοδιοίκησης. Υπονοµεύει τη
συνταγµατικά κατοχυρωµένη οικονοµική και διοικητική αυτοτέ-
λεια των ΟΤΑ µέσω των συνεχών παρεµβάσεων και ελέγχων της
Κυβέρνησης. 

Η λογοδοσία και ο εξορθολογισµός των δράσεων της τοπικής
αυτοδιοίκησης απαιτούν στοχευµένα µέτρα και ενέργειες. Η θέ-
σπιση ειδικής συνεδρίασης λογοδοσίας της δηµοτικής αρχής δεν
αποκτά ειδικό χαρακτήρα και διαδικασία, αλλά εντάσσεται επί
της ουσίας σε µια γραφειοκρατία η οποία αδυνατεί να παράξει
αποτελέσµατα. Οι ίδιοι οι εκπρόσωποι των δήµων και περιφε-
ρειών εξέφρασαν επιφυλάξεις. 

Με δύο άρθρα καταργούνται αυτοδίκαια µέχρι το τέλος του
χρόνου νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και κοινωφελείς επι-
χειρήσεις που συστήθηκαν µε οποιονδήποτε τρόπο από Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ βαθµού και λειτουργούν
σύµφωνα µε τα άρθρα 339 και 242 του ν.3463 του 2006. 

Με τρόπο ανορθολογικό -λέµε εµείς-, πρόχειρο και χωρίς καµ-
µία διάκριση, χωρίς απόφαση των ίδιων των δήµων, χωρίς αξιο-
λόγηση δράσεων, χωρίς κριτήρια αποτελεσµατικότητας και
θέτοντας χρονοδιαγράµµατα τα οποία θεωρούµε ότι σε καµµία
περίπτωση δεν πρόκειται και δεν µπορούν να υλοποιηθούν, κα-
ταργούνται πεντακόσια και πλέον νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου, στρεβλώνεται πλήρως η φυσιογνωµία των δήµων, υπο-
βαθµίζεται η κοινωνική δράση για τις ευαίσθητες πληθυσµιακά
οµάδες, απαξιώνονται και ουσιαστικά καταργούνται οι εκπαιδευ-
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τικές πολιτιστικές και αθλητικές δραστηριότητες που κατ’ εξοχήν
υλοποιούνταν από τους συγκεκριµένους φορείς. Και σε αυτά
πρέπει να προστεθεί και η διακοπή λειτουργίας των σχολικών και
δηµοτικών επιτροπών για τον ερχόµενο Ιούνιο του 2024. 

Από τη µία πλευρά, καταργείτε τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου, από την άλλη επιβαρύνετε τον κρατικό προϋπολογισµό
µε δαπάνες 2,3 εκατοµµυρίων ευρώ για τις δηµιουργούµενες
νέες θέσεις αντιδηµάρχων και άλλα 2,5 εκατοµµύρια ευρώ και τη
συµµετοχή των µελών των δηµοτικών συµβουλίων στις ειδικές
επιτροπές λογοδοσίας. Γι’ αυτήν την εξοικονόµηση πόρων συζη-
τάµε; 

Ακόµα, το νοµοσχέδιο εισάγει ένα ιδιότυπο καθεστώς για την
παρακολούθηση των επιδόσεων της τοπικής αυτοδιοίκησης
µέσω της δηµιουργίας διαδικτυακού κόµβου στο Υπουργείο Εσω-
τερικών, όπου θα συγκεντρώνονται στοιχεία που θα αφορούν την
οικονοµική και διοικητική λειτουργία τους και θα δηµοσιεύονται
δείκτες µέτρησης και αξιολόγησης των επιδόσεών τους, οι οποίοι
θα καθορίζονται από τον εκάστοτε Υπουργό. 

Η εµπειρία µέχρι στιγµής πάντως από το Υπουργείο Εσωτερι-
κών µάς λέει ότι όσες φορές έχετε αποπειραθεί να βάλετε σύ-
στηµα ουσιαστικής αξιολόγησης είναι απλά λόγια του αέρα. Στην
πράξη, κανένα πραγµατικό σύστηµα αξιολόγησης µε ουσιαστι-
κούς κριτές και ουσιαστικά κριτήρια δεν έχει τεθεί σε λειτουργία,
ακόµα και σήµερα. 

Κλείνω, για να µην τρώω χρόνο από τους υπόλοιπους οµιλητές. 
Θα πω  µόνο δυο λόγια σχετικά µε τις διατάξεις για τα κατα-

φύγια ζώων των φιλοζωικών σωµατείων. 
Το πρόβληµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι έντονο και

έχει επιταθεί και µετά τις πρόσφατες καταστροφικές πυρκαγιές
και πληµµύρες. Η Πανελλήνια Φιλοζωική Περιβαλλοντική Οµο-
σπονδία, ο κατ’ εξοχήν αρµόδιος φορέας, έχει επισηµάνει στη
διαβούλευση το µέγεθος του προβλήµατος. Το πρόβληµα της νο-
µιµοποίησης των καταφυγίων δεν λύνεται µε προτάσεις και µε
παρατάσεις. 

Το νοµοσχέδιο δεν έχει καµµία πρόβλεψη για το τι θα γίνει µε
τα καταφύγια που πληµµύρισαν και καταστράφηκαν από πυρκα-
γιές και χρειάζεται να εξευρεθούν νέοι χώροι. Επίσης, θεωρούµε
ότι το νοµοσχέδιο δεν λαµβάνει καµµία σχετική µέριµνα για την
επανένταξη χιλιάδων ζώων που είναι αδύνατη λόγω µακροχρό-
νιου εγκλεισµού ή προβληµάτων υγείας. 

Η τοπική αυτοδιοίκηση -και κλείνω µε αυτό και ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας- είναι πυλώνας αποσυγκέ-
ντρωσης της εξουσίας και φέρνει κοντά τους πολίτες µε τους αι-
ρετούς εκπροσώπους ενδυναµώνοντας στην ουσία τις τοπικές
κοινωνίες. Η Κυβέρνηση, δυστυχώς, επιλέγει να αποδιαρθρώσει
πλήρως τους δήµους και να υπονοµεύσει τη λειτουργία τους µε
άνωθεν αυθαίρετες αποφάσεις, χωρίς µέτρα δηµοσιονοµικής
εξυγίανσης και χωρίς ουσιαστική λογοδοσία. 

Εµείς δεν είµαστε υπέρ αυτής της λογικής, διότι θεωρούµε ότι
η αυτοδιοίκηση χρειάζεται ενδυνάµωση και εξυγίανση προς όφε-
λος της κοινωνίας και όχι να οδηγείται σε µαρασµό και σε διά-
λυση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Κυριακή Μάλαµα.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Εάν ήσουν δήµαρχος, θα έλεγες

άλλα.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Εγώ που ήµουν δήµαρχος λέω

άλλα από εσένα.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Τα ξέρεις. 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Τα ξέρω. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Γι’ αυτό δεν βγήκες τη δεύτερη

φορά.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Τι λες! Βγήκα Βουλευτής.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Βγήκες Βουλευτής.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρισκόµαστε ελάχιστες ηµέρες

πριν από τον πρώτο γύρο των αυτοδιοικητικών εκλογών και το

ερώτηµα που τίθεται από όλους είναι ένα: Γιατί σπεύδει η Κυβέρ-
νηση να χειραγωγήσει ακόµα περισσότερο τις δηµοκρατικές δια-
δικασίες και να αλλάξει τα δεδοµένα στους δήµους και τις περι-
φέρειες, στο παρά ένα, κυριολεκτικά, της εκλογικής µάχης; 

Τι ακριβώς φοβάται και αποδυναµώνει τις δυνατότητες του θε-
σµικού ελέγχου των σχετικών πλειοψηφιών του 43% που θα λά-
βουν, ίσως, κάποιοι δικοί της δήµαρχοι και περιφερειάρχες, εάν
εκλεγούν; Γιατί αλλάζει την αρχιτεκτονική των επιτροπών, γιατί
αφαιρεί αρµοδιότητες από τα δηµοτικά και περιφερειακά συµ-
βούλια και γιατί υποβαθµίζει τους θεσµούς ελέγχου της σχετικής
–επαναλαµβάνω- πλειοψηφίας και το ξαναλέω, του 43% που εν-
δεχοµένως θα λάβουν κάποιοι δικοί της µπλε δήµαρχοι και περι-
φερειάρχες; 

Εάν αντιλαµβανόµαστε ορθά τις σκέψεις του αρµόδιου Ανα-
πληρωτή Υπουργού, όπως τις ακούσαµε στην επιτροπή, οι αλλα-
γές αυτές εισάγονται, για να διασφαλιστεί η κυβερνησιµότητα
στους δήµους και στις περιφέρειες µε δεδοµένο ότι µε τον νόµο
Βορίδη είναι η πρώτη φορά στην ιστορία της χώρας από τότε που
η αυτοδιοίκηση έγινε αιρετή και όχι διορισµένη που οι δήµαρχοι
και οι περιφερειάρχες θα είναι αιρετοί µειοψηφίας του 43% και
όχι του 51%. Αυτό σας αναγκάζει να δηµιουργήσετε συγκεντρω-
τικές δοµές, γιατί ξέρετε ότι θα αµφισβητηθεί η πολιτική νοµιµο-
ποίηση αυτών των αιρετών επί του πεδίου και επί της καθη-
µερινότητας στην άσκηση της πολιτικής τους. 

Με άλλα λόγια, η βιασύνη σας να βάψετε τον αυτοδιοικητικό
χάρτη µπλε µε µειοψηφικούς αιρετούς σας αναγκάζει να δηµι-
ουργείτε συγκεντρωτικούς θεσµούς και να καταφεύγετε σε
υδροκέφαλες ρυθµίσεις ως προς την καθηµερινότητα και τη λει-
τουργία της αυτοδιοίκησης. Υπερσυγκεντρώνετε, λοιπόν, εξου-
σίες σε µία επιτροπή συγχωνεύοντας όλες τις υπόλοιπες, δη-
µιουργείτε τεχνικές πλειοψηφίες και αφαιρείτε ζωτικό χώρο από
τα δηµοτικά συµβούλια. Αυτός ο δρόµος, όµως, είναι λάθος και
απαξιώνει, τελικά, τον ίδιο τον θεσµό της αυτοδιοίκησης απέναντι
και στους πολίτες, αλλά και στους ανθρώπους που είναι υποψή-
φιοι και που κατέρχονται τώρα όλο αυτό το χρονικό διάστηµα
στις αυτοδιοικητικές εκλογές. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ) 

Το δεύτερο σηµαντικό ζήτηµα που προσεγγίζει το νοµοσχέδιο
είναι η κατάργηση των νοµικών προσώπων των δήµων και η µε-
ταφορά των αρµοδιοτήτων τους στον κεντρικό διοικητικό κορµό
τους. Μας προβληµάτισε σοβαρά το ζήτηµα. Συζητήσαµε µε στε-
λέχη τέτοιων νοµικών προσώπων σε µικρούς δήµους της περιφέ-
ρειας και, κατά τη γνώµη µας, το θέµα παρουσιάζει σοβαρότατες
συνθετότητες που σχετίζονται µε την στελέχωση σε προσωπικό
των ίδιων των νοµικών προσώπων και µε τη στελέχωση σε προ-
σωπικό των ίδιων των δήµων.

Σε µικρούς δήµους η ευελιξία ενδεχοµένως να αποτελεί µια
λύση απέναντι στο τεράστιο πρόβληµα της υποστελέχωσης των
δήµων της επαρχίας. Ίσως να είναι πιο εύκολο σε ένα ευέλικτο
νοµικό πρόσωπο να οργανώσει τη λειτουργία ενός βρεφονηπια-
κού σταθµού σε έναν δήµο κάτω των δέκα χιλιάδων κατοίκων, ο
όποιος δήµος, όµως, παρουσιάζει πολύ σοβαρά οργανικά κενά
στο γενικό οργανόγραµµά του. Και να µην κρυβόµαστε, να συ-
µπληρώσουµε ότι οι περισσότεροι δήµοι της χώρας είναι πρα-
γµατικά υποστελεχωµένοι. Από την άλλη, βέβαια, ενδέχεται σε
έναν µεγαλύτερο δήµο µε σοβαρή στελέχωση να είναι πιο εποι-
κοδοµητικό να συγκεντρωθούν οι δοµές στην κεντρική του διοί-
κηση. 

Αυτό, λοιπόν, που θα έπρεπε να γίνει και θα έπρεπε να το πά-
ρετε σοβαρά υπ’ όψιν σας είναι µια αξιολόγηση της κατάστασης,
να δοθεί στους δήµους η δυνατότητα να παρουσιάσουν τα δε-
δοµένα που σχετίζονται µε τα νοµικά τους πρόσωπα και να ειση-
γηθούν οι ίδιοι οι δήµοι πώς πραγµατικά θέλουν να προχωρή-
σουν. Συνεπώς, θα ήταν καλύτερο εάν δίναµε έναν µεταβατικό
χρόνο στη διάταξη µε ταυτόχρονη δυνατότητα στους δήµους να
αιτιολογήσουν τη διατήρηση των νοµικών προσώπων που τους
είναι απαραίτητα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να δείξουµε εµπιστοσύνη στην
αυτοδιοίκηση. Να δείξουµε εµπιστοσύνη στο θέµα αυτό και να
την αφήσουµε να αξιολογήσει η ίδια τα δεδοµένα και να υποβάλει
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σε εύλογο χρονικό διάστηµα τις θέσεις της. Να της υποβάλει
απέναντι στην Κυβέρνηση. Γιατί δεν τους ακούτε; 

Εµείς, λοιπόν, πιστεύουµε ότι ως προς τη θεσµική αρχιτεκτο-
νική της δηµοκρατικής λειτουργίας των δήµων και των περιφε-
ρειών, το νοµοσχέδιο κινείται σε εντελώς αρνητική κατεύθυνση
αποδυναµώνοντας την πραγµατική δυνατότητα έκφρασης των
τοπικών κοινωνιών µέσα στην αυτοδιοίκηση. Και µας προξενεί
πολύ αρνητική εντύπωση το γεγονός ότι αυτό συµβαίνει αιφνι-
διαστικά, µόνο µερικές µέρες πριν τις αυτοδιοικητικές εκλογές.
Γι’ αυτό, λοιπόν, καλούµε τους πολίτες να λάβουν πολύ σοβαρά
υπ’ όψιν τους αυτές τις κυβερνητικές µεθοδεύσεις και να δώσουν
πραγµατική δύναµη στο αυτοδιοικητικό κίνηµα που πιστεύει στον
εποικοδοµητικό δηµοκρατικό έλεγχο, στη δηµοκρατική λογοκρι-
σία, λογοδοσία και τη διαφάνεια. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Μάλαµα. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Μακάριος Λαζαρίδης, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά. 
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Τοπική αυτοδι-

οίκηση, ο καθρέφτης των τοπικών κοινωνιών. Το επίπεδο διακυ-
βέρνησης που βρίσκεται πιο κοντά στον πολίτη. Ο θεσµός ο
οποίος διαχειρίζεται την καθηµερινότητα και έχει στο επίκεντρο
τη βελτίωση της ποιότητας ζωής των ανθρώπων, διαδραµατίζο-
ντας παράλληλα κρίσιµο ρόλο στη δηµοκρατία και την κοινωνική
ανάπτυξη. Είναι ένας από τους βασικούς πυλώνες του κράτους,
άρρηκτα συνδεδεµένος µε την ευηµερία και την πρόοδο της πα-
τρίδας µας. 

Η ισχυρή τοπική αυτοδιοίκηση, άλλωστε, συνεπάγεται ισχυρές
και συνεκτικές κοινωνίες µε την κινητοποίηση των κατά τόπους
αναπτυξιακών παραγωγικών δυνάµεων. Έτσι είναι ή θα έπρεπε
τουλάχιστον να είναι η µορφή της τοπικής αυτοδιοίκησης στην
Ελλάδα του 2023, συναγωνιζόµενη και όχι για τα αγωνιζόµενη
την κεντρική διοίκηση του κράτους. 

Δυστυχώς, τα πράγµατα δεν είναι πάντα τα επιθυµητά και κά-
ποιες φορές -µάρτυρες είµαστε όλοι µας- διαπιστώνονται δυσ-
λειτουργίες και έλλειψη οργάνωσης στους δήµους και τις
περιφέρειες της χώρας. Και αυτό, ενώ ουδέποτε υπήρχαν περισ-
σότεροι διαθέσιµοι πόροι για την αυτοδιοίκηση απ’ ότι σήµερα,
προκειµένου να υλοποιηθούν µια σειρά από σηµαντικά έργα
προς όφελος πάντα των τοπικών κοινωνιών. 

Στην άρση αυτών των δυσλειτουργιών, την καλύτερη οργά-
νωση και το συµµάζεµα των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
µε όρους διαφάνειας και δηµόσιας λογοδοσίας έρχεται να συµ-
βάλει το εν λόγω σχέδιο νόµου. Είναι µια βαθιά µεταρρύθµιση
στην οργάνωση και λειτουργία των ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού. Με
αφορµή εξάλλου τις εκλογές της προσεχούς Κυριακής, το συ-
γκεκριµένο σχέδιο από τη στιγµή που θα γίνει νόµος του κρά-
τους, θα αποτελεί ουσιαστικά ένα νέο πλαίσιο λειτουργίας για
τους νέους αιρετούς που θα επιλέξουν οι πολίτες να τους διοι-
κήσουν για την επόµενη πενταετία. 

Περίπου δυόµισι µήνες πριν αυτοί αναλάβουν, θα έχουν τη δυ-
νατότητα να γνωρίζουν τις αλλαγές και τη νέα οργανωτική δοµή
του δήµου τους, µετά και την ενσωµάτωση των πεντακοσίων πε-
ρίπου νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και κοινωφελών επι-
χειρήσεων στον πυρήνα λειτουργίας του δήµου. 

Είναι µία σηµαντική δοµική αλλαγή στο ισχύον σύστηµα, όπως
µε εξαιρετικό τρόπο ανέλυσε και ο εισηγητής µας κ. Νικολακό-
πουλος, που αφορά θέµατα εξορθολογισµού και διαφάνειας µε
απόλυτη, φυσικά, εγγύηση της οµαλής λειτουργίας και πλήρους
µετάβασης όλου του προσωπικού µε οποιαδήποτε σχέση εργα-
σίας στους δήµους.

Το ίδιο θα ισχύσει και για τη διαχείριση των σχολικών µονάδων
που σήµερα γίνεται από τις σχολικές επιτροπές, οι οποίες θα πε-
ράσουν επίσης στους δήµους. Τα κονδύλια που χρειάζεται ένα
σχολείο για θέρµανση ή για βελτίωση των εγκαταστάσεών του
θα τυγχάνουν πλέον κεντρικής διαχείρισης.

Η φιλοσοφία της απόφασης για µεταφορά του προσωπικού,

των πόρων και των αρµοδιοτήτων τους στον κεντρικό πυρήνα των
δήµων έγκειται στη διασφάλιση της καλύτερης διαχείρισης των
πόρων, της πιο αποτελεσµατικής κατανοµής αρµοδιοτήτων, στο
προσωπικό και βεβαίως, οικονοµιών κλίµακας από την ενοποίηση
των προµηθειών και των υπηρεσιών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σηµαντική καινοτοµία στο νο-
µοσχέδιο θεωρείται και η δροµολόγηση συνεδρίασης ελέγχου
πεπραγµένων δηµοτικής και περιφερειακής αρχής -άρθρα 7 και
17- η οποία προσοµοιάζει στο µοντέλο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου, ενισχύοντας έτσι τον δηµόσιο έλεγχο των πεπραγµένων
των αυτοδιοικητικών αρχών. Η αυξηµένη αυτή λογοδοσία αναµ-
φίβολα θα ενισχύσει την κλονισµένη σχέση εµπιστοσύνης µεταξύ
δηµοτών και δήµων.

Βέβαια, πολλά έχουν να γίνουν ακόµα για την καλύτερη από-
δοση της τοπικής αυτοδιοίκησης, µεταξύ άλλων η σύνταξη του
νέου Ενιαίου Κώδικα Αυτοδιοίκησης που θα συζητήσει η Κυβέρ-
νηση µε τη νέα Διοίκηση της ΚΕΔΕ, η οποία θα εκλεγεί στις αρχές
του 2024, ώστε να µπει φρένο στην πολυνοµία και την ερµηνεία
της νοµοθεσίας κατά το δοκούν. Έτσι, θα γνωρίζει πλέον καθέ-
νας τον ρόλο του και τις αρµοδιότητές του, αναλαµβάνοντας τις
ευθύνες των λόγων και των πράξεών του.

Το αντιµετωπίσαµε, κύριε Υπουργέ, αρκετές φορές στο παρελ-
θόν, όταν ιδίως κατά την αντιµετώπιση ακραίων φυσικών φαινο-
µένων µπερδεύονταν οι γραµµές. Ο ένας επέρριπτε την ευθύνη
στον άλλο και τελικά η εξυπηρέτηση του πολίτη γινόταν µετ’
εµποδίων. Είναι κάτι που θα πρέπει να το διευθετήσουµε άµεσα,
καθώς οι προκλήσεις που έχουµε µπροστά µας είναι πολλές και
κυρίως επικίνδυνες.

Επιπλέον, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει η Κυβέρνησή µας να αντι-
µετωπίσει και ένα ακόµη σηµαντικό πρόβληµα, κατά την άποψή
µου. Μέχρι σήµερα -και σε αυτό νοµίζω ότι θα συµφωνήσουµε
όλοι µας σε αυτήν εδώ την Αίθουσα- οι διοικητικές µεταρρυθµί-
σεις στην Ελλάδα είχαν αποσπασµατικό χαρακτήρα. Αφορούσαν
είτε µεµονωµένα επίπεδα του όλου διοικητικού συστήµατος είτε
µεµονωµένους τοµείς ή υποτοµείς της δηµόσιας πολιτικής. Καµ-
µία µεταρρύθµιση δεν εστίασε στο συνολικό σύστηµα διοίκησης
και στο σύνολο των δηµόσιων πολιτικών, όπου εµπλέκονται όλες
οι διοικητικές βαθµίδες. Η έµφαση όλων των µεταρρυθµίσεων πε-
ριοριζόταν στην ανακατανοµή διοικητικών αρµοδιοτήτων και όχι
στη συµµετοχική διακυβέρνηση, η οποία εµπεριέχει µηχανισµούς
και διαδικασίες εταιρικού σχεδιασµού, συντονισµού, εφαρµογής,
εποπτείας, παρακολούθησης, αξιολόγησης και αναθεώρησης
ανά τοµέα δηµόσιας πολιτικής.

Περιµένω, λοιπόν, ως κυβερνητικός Βουλευτής ενός κόµµατος
που πιστεύει και υλοποιεί µεταρρυθµίσεις να προχωρήσουµε πιο
ουσιαστικά, πιο γρήγορα και φυσικά, πιο αποτελεσµατικά. Και
ναι, το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου δεν λύνει όλα τα προβλήµατα
της τοπικής αυτοδιοίκησης και δεν αντιµετωπίζει τις παθογένειες
που σας ανέφερα. Όµως, αποτελεί ένα µεγάλο βήµα για την εξο-
µάλυνση της λειτουργίας της µε διαφανείς διαδικασίες και στα-
θερά προς όφελος των πολιτών και γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, σας
αξίζουν συγχαρητήρια. Άλλωστε, η ποιότητα ζωής των πολιτών
είναι το µεγάλο µας στοίχηµα και µε τη σηµερινή µεταρρύθµιση
πετυχαίνουµε µία σπουδαία νίκη προς αυτή την κατεύθυνση.

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να ψηφί-
σουµε όλοι µαζί το νοµοσχέδιο, αφήνοντας πίσω τα µικροκοµµα-
τικά οφέλη και προτάσσοντας το κοινό καλό. Ας δείξουµε στην
κοινωνία ότι µπορούµε, έστω και στα βασικά, να συνεννοηθούµε
και να πάµε τη χώρα µας βήµατα προς τα εµπρός.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Λαζαρίδη.

Καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του κόµµατος Νίκη κ. Δηµήτριος Νατσιός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, η χθεσινή ανακοίνωση των δηµογραφικών στοιχείων
από την ΕΛΣΤΑΤ θα έπρεπε σήµερα να είναι το µόνο θέµα συζή-
τησης στην Αίθουσα αυτή. Οι αριθµοί είναι αµείλικτοι και δεν είναι
ανάγκη στην Κυβέρνηση ή σε αυτή την Αίθουσα να ασπάζεστε
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την προτεραιότητα της Νίκης, το σύνθηµά µας: «Για παιδιά και
παιδεία!», για να αντιληφθείτε ότι µιλάµε για τη βιολογική εξά-
λειψη των Ελλήνων. Όλα τα υπόλοιπα θέµατα χάνουν το νόηµά
τους, όταν έχουµε τέτοιες επίσηµες ανακοινώσεις για τα στοιχεία
φυσικής κίνησης του πληθυσµού το 2022. Ευρισκόµαστε ενώπιον
µιας σιωπηρής άλωσης, όπως προσφυώς ονοµάστηκε. Διψήφιο
ποσοστό µείωσης γεννήσεων σε έναν χρόνο; Από τις ογδόντα
πέντε χιλιάδες τριακόσιες σαράντα έξι γεννήσεις το 2021 στις
εβδοµήντα έξι χιλιάδες πεντακόσιες σαράντα µία πέρυσι, 10,3%
κάτω σε έναν χρόνο παρακαλώ! Μα, τι έγινε εδώ; Πόλεµο είχαµε;
Και οι θάνατοι σταθερά ψηλά, εκατόν σαράντα χιλιάδες οκτακό-
σιοι ένας φέτος. Εποµένως, ένα αρνητικό ισοζύγιο εξήντα τεσ-
σάρων χιλιάδων διακοσίων εξήντα ανθρώπων για τη χώρα µας,
µια πόλη σαν τη Χαλκίδα χαµένη σε έναν χρόνο!

Τέλος, ας σηµειωθεί ότι ο αριθµός των Ελληνίδων µητέρων κα-
τέρρευσε από εβδοµήντα πέντε χιλιάδες διακόσιες εβδοµήντα
έξι το 2021 σε εξήντα επτά χιλιάδες εννιακόσιες εξήντα το 2022.
Πόσα περισσότερα δηµοτικά σχολεία θα κλείσετε στα επόµενα
χρόνια;

Σηµειώνω ότι από την πρώτη χρονιά των µνηµονίων, από το
2010, µέχρι πέρυσι χάσαµε το 1/3 των γεννήσεων και οι θάνατοι
αυξήθηκαν κατά 30%. Σβήνει ο ελληνισµός, είµαστε ουραγοί στις
γεννήσεις στην Ευρώπη, χάνεται η Ελληνίδα και ο Έλληνας και
εµείς ερχόµαστε εδώ να συζητήσουµε αυτούς τους πρώτους
µήνες της νέας κυβερνητικής σας θητείας µε ποιους τρόπους θα
κρύψετε την εκποίηση της δηµόσιας περιουσίας, τις αντεργατι-
κές διατάξεις, την καταστρατήγηση των ατοµικών ελευθεριών
µέσω των νέων ταυτοτήτων, την επιπλέον φορολόγηση.

Όµως τι βρίσκεται πίσω από το δηµογραφικό µας ζήτηµα; Η
οικονοµία; Ναι, γίνεται όλο και πιο δύσκολο για ένα νέο ζευγάρι
να κάνει παιδί, να αποκτήσει προσιτή στέγη, να εργαστεί µε αξιο-
πρέπεια, να αφήσει την Κυριακή ανέγγιχτη για την ποιοτική
επαφή των γονέων µε τα παιδιά και βέβαια, όλο και περισσότερο
απούσα είναι η κυβερνητική µέριµνα για στήριξη της ελληνικής
οικογένειας ή της πολυτεκνίας. Μήπως είναι µόνο οικονοµική
πίεση; Δεν είναι και πολιτισµική; Τα σχολικά βιβλία, που παραβιά-
ζουν τη συνταγµατική τους αποστολή, που τα απεχθάνονται γο-
νείς και παιδιά, αλλά που όλως περιέργως τόσο αγαπά το Υ-
πουργείο Παιδείας, µόνο για οικογενειακές αξίες δεν µιλούν.

Κοιτάξτε και τον αληθινό παιδαγωγό της εποχής µας, τον τρίτο
γονέα, όπως έξυπνα ονοµάστηκε, δηλαδή τις οθόνες, την τηλεό-
ραση, το διαδίκτυο. Πού θα βρείτε έστω µια ελάχιστη προβολή
της παραδοσιακής, δηλαδή της κανονικής, οικογένειας; Αυτό που
συναντάµε είναι καταναλωτικό πνεύµα, ηδονοθηρία και ένας
άκριτος και άκρατος ατοµισµός.

Θα σας διαβάσω το κείµενο ενός µεγάλου Έλληνα προτού σας
αποκαλύψω το όνοµα: «Στην εποχή µας η Ελλάδα υποφέρει από
γενική ατεκνία και ολιγανθρωπία, ένεκα της οποίας και οι πόλεις
ερηµώθηκαν και η παραγωγή σταµάτησε, µολονότι δεν έγιναν πό-
λεµοι. Και όλα αυτά, γιατί οι άνθρωποι αγαπούν την πολυτέλεια,
το χρήµα και την τεµπελιά και δεν επιθυµούν ούτε να παντρεύο-
νται ούτε παντρευόµενοι να αναθρέψουν παιδιά, αλλά το πολύ
ένα ή δύο για να τα αφήσουν πλούσια και να τα µεγαλώσουν µε
σπατάλη, χωρίς να αντιλαµβάνονται πόσο µε αυτό τον τρόπο η
κακοδαιµονία αυξάνεται». Το κείµενο αυτό, κυρίες και κύριοι,
γράφτηκε πριν από είκοσι δύο αιώνες. Το έγραψε ο ιστορικός
Πολύβιος τον 2ο π.Χ. αιώνα. Το συνέγραψε παραµονές της επο-
χής όπου σβήνει το φως της ελευθερίας στον ελληνικό χώρο και
υποδουλωνόµαστε στους Ρωµαίους. Η δηµογραφική κατάρ-
ρευση οδήγησε κυρίως στην ήττα του Ελληνισµού. Αν νοµίζετε
ότι η ιστορία δεν επαναλαµβάνεται, κάνετε λάθος.

Σας µεταφέρω και πιο πρόσφατα προφητικά λόγια του σπου-
δαίου, αείµνηστου πια, ακαδηµαϊκού Παναγιώτη Κονδύλη που
προ τριάντα ετών προειδοποιούσε µε τα εξής λόγια: «Ας υπο-
γραµµίσουµε ακόµη µια φορά ότι η βαθύτερη αιτία της αύξουσας
τουρκικής πίεσης πάνω στην Ελλάδα δεν είναι ούτε πολιτισµική
ούτε στενά πολιτική και παροδική, αλλά έγκειται στη συνεχή δι-
εύρυνση της διαφοράς ανάµεσα στο γεωπολιτικό δυναµικό των
δύο χωρών. Σε ορισµένους κρίσιµους τοµείς, όπως ο δηµογρα-
φικός, ξέρουµε από τώρα ότι το παιχνίδι είναι χαµένο». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε εδώ στο όνοµα

του ελληνικού λαού. Αν αυτός, που είναι ο εντολέας µας, βρίσκε-
ται σε κίνδυνο ιστορικού αφανισµού, έχουµε ύψιστο χρέος να
πράξουµε καθετί δυνατόν για την επιβίωσή του. Και σας παρα-
καλώ, αφήστε τις παραδοξολογίες περί αντικατάστασης των Ελ-
λήνων από Αφροασιάτες. Η πατρίδα µας δεν είναι ούτε εθνο-
λογικό πάρκο ούτε χώρος πειραµάτων κοινωνικής µηχανικής. Η
δηµογραφική µας πληγή αποτελεί το κατ’ εξοχήν µόνιµο εθνικό
πένθος. Καλύτερα να καλύψουµε µε στάχτη τα µαλλιά µας, όπως
έκαναν οι αρχαίοι για να θρηνήσουν, αντί να ωραιοποιούµε τον
εφιάλτη. 

Ας αφήσετε τις ποικίλες θριαµβολογίες για τους οίκους αξιο-
λόγησης και για τον δήθεν εκσυγχρονισµό της κάρτας του πολίτη
και για τη δήθεν σωστή πλευρά της ιστορίας. Σας πληροφορώ
ότι η ιστορία σήµερα µας φτύνει κι εσείς νοµίζετε ότι βρέχει. Η
χώρα µας τελειώνει και εσείς βαυκαλίζεστε µε ψέµατα για ανά-
πτυξη, για διεθνή ισχύ, ακόµη και για το αξιοπερίεργο που ακού-
στηκε τελευταία, για τον λεγόµενο «σύγχρονο», αν υπάρχει τέ-
τοιο πράγµα, πατριωτισµό. Ο πατριωτισµός είναι ένας, και του
Παύλου Μελά και των αγωνιστών του ‘40. Και σήµερα ένας και
διαχρονικός ο πατριωτισµός. Για να εµποδίσουµε την πορεία µας
προς τον Καιάδα των εθνών, περιµένουµε από την Κυβέρνηση να
κάνει πολύ σοβαρότερη προσπάθεια από το να απαξιώνει τον πα-
τριωτισµό και να εφευρίσκει τον λεγόµενο «σύγχρονο», όπως
προείπα. 

Αν θέλουµε πραγµατικό πατριωτισµό, ας υπερασπιστούµε την
ελληνική παραδοσιακή οικογένεια. Και αν µας λείπουν άµεσα ερ-
γατικά χέρια για την αγροτική µας παραγωγή, ας ξεχάσουµε τις
νοµιµοποιήσεις παράνοµων µεταναστών και ας προσφέρουµε
στέγη και µέλλον στους ξεριζωµένους Χριστιανούς Αρµένιους
του Ναγκόρνο Καραµπάχ. Ας φιλοξενήσουµε στην Ελλάδα όσους
πρόσφυγες από το Αρτσάχ το επιθυµούν. Είναι το ελάχιστο που
µπορεί να πράξει η χώρα µας σε αυτή τη δύσκολη στιγµή που
περνάει ο αδελφός αρµενικός λαός, µε τον οποίον έχουµε πα-
ράλληλη χιλιόχρονη πορεία. Και η αρµενική ιστορία, ως γνωστόν,
στάζει αίµα από τις γενοκτονίες της τουρκικής θηριωδίας. Εξάλ-
λου, µπουκώσαµε από την δήθεν ελληνοτουρκική φιλία, χορτά-
σαµε από κυβερνητικές δηλώσεις για το Διεθνές Δίκαιο και τη
διεθνή νοµιµότητα. Πού είναι το Διεθνές Δίκαιο για τους Αρµένι-
ους; Οι Τούρκοι και οι Αζέροι είναι φίλοι µας υπεράνω του Διε-
θνούς Δικαίου και δεν το ξέρουµε;

Η δηµογραφική πολιτική είναι και αµυντική πολιτική και εξωτε-
ρική πολιτική σε ένα διεθνές περιβάλλον που ολοένα και αγριεύει.
Επικαλούµαι και πάλι τον προφητικό πριν από τριάντα χρόνια
λόγο του Παναγιώτη Κονδύλη, Έλληνα ακαδηµαϊκού που διέ-
πρεψε στο εξωτερικό, αλλά η πατρίδα τού αρνήθηκε έδρα καθη-
γητή: «Η Ελλάδα µεταβάλλεται σταθερά σε χώρα µε περιο-
ρισµένα κυριαρχικά δικαιώµατα, δηλαδή δικαιώµατα των οποίων
η κυρίαρχη άσκηση εξαρτάται από τη βούληση και τις αντιδρά-
σεις τρίτων, ενώ παράλληλα η στάση της γίνεται όλο και περισ-
σότερο παθητική ή αντιφατική. 

Η διακήρυξη «δεν παραχωρούµε τίποτε» δεν έχει έµπρακτο
αντίκρισµα, όταν η χώρα µας εκλιπαρεί σε κρίσιµες ώρες τις µε-
σολαβητικές προσπάθειες των Ηνωµένων Πολιτειών, ξέροντας
εκ των προτέρων ότι αυτές θα πληρωθούν µε παραχωρήσεις ή
όταν αποσύρει χωρίς χειροπιαστά ανταλλάγµατα το βέτο της για
την τελωνειακή ένωση της Τουρκίας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση,
αποδεικνύοντας έτσι άθελά της πόσο είναι πιθανό να µετατραπεί
σε δορυφόρο της Τουρκίας, ακριβώς µέσω του ευρωπαϊκού δρό-
µου και της επιρροής των Ευρωπαίων εταίρων.

Ο κίνδυνος πολέµου θα αποµακρύνεται, οι ψευδαισθήσεις θα
αυγατίζουν και η παράλυση θα γίνεται ακόµη ηδονικότερη, εφό-
σον η υποχωρητικότητα θα αµείβεται µε αµερικανικούς και ευ-
ρωπαϊκούς επαίνους που τους χρειάζεται κατεπειγόντως ο εκ-
συγχρονιζόµενος Βαλκάνιος και, επίσης, µε δάνεια και δώρα για
να χρηµατοδοτείται ο παρασιτικός καταναλωτισµός.». Αυτά τα
σηµαντικά του Παναγιώτη Κονδύλη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι και στα θέµατα του νο-
µοσχεδίου. Δυστυχώς το νοµοσχέδιο έχει λανθασµένο τίτλο. Θα
έπρεπε να µιλά όχι για αναµόρφωση, αλλά για παραµόρφωση
του συστήµατος διακυβέρνησης της τοπικής αυτοδιοίκησης. Δεν
θα αναφερθώ στον παράλογο συγκεντρωτισµό και την υπερεξου-
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σία που µεταφέρεται στους δήµους, κάτι που εξυπηρετεί την κοµ-
µατοκρατία. Έχουν καλύψει τη θεµατολογία άλλοι άξιοι συνάδελ-
φοι της Νίκης, αλλά και άλλων πολιτικών οµάδων.

Θα µείνω ιδιαιτέρως στη βιασύνη της Κυβέρνησης να καταθέ-
σει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο µόλις λίγες ηµέρες πριν από τις
αυτοδιοικητικές εκλογές, γεγονός που δείχνει ανοχή, αλλά και
βαθιά περιφρόνηση προς τους δηµοκρατικούς θεσµούς. Αγνο-
είτε επιδεικτικώς τους κατ’ εξοχήν εµπλεκόµενους νοµοθετώντας
σαρωτικές αλλαγές µερικά εικοσιτετράωρα προτού εκλεγούν
εκείνοι που θα αναλάβουν τα ηνία της τοπικής αυτοδιοίκησης για
τα επόµενα χρόνια.

Δεν ρωτάτε και δεν ακούτε ουσιαστικά κανέναν. Η διαβού-
λευση είναι για τα µάτια του κόσµου. Ακολουθείτε κάκιστη νοµο-
θετική πρακτική. Αρκεί να σηµειωθεί πως µε το νοµοσχέδιο αυτό
η µειοψηφία εκφυλίζεται στην εκπροσώπησή της στις δηµοτικές
ή περιφερειακές επιτροπές. Σε πενταµελή επιτροπή η µειοψηφία
θα εκλέγει ένα µέλος, σε επταµελή η µειοψηφία θα έχει δύο µέλη,
ενώ σε εννεαµελή η µειοψηφία θα εκλέγει τρία µέλη. Αχρη-
στεύετε, δηλαδή, την όποια δυνατότητα ελέγχου της κάθε δηµο-
τικής αρχής. 

Η εµµονή σας για έλλειµµα δηµοκρατίας αποδείχτηκε και από
τις πρόσφατες δηλώσεις του κυρίου Πρωθυπουργού. Παρακί-
νησε τους εκλογείς να ψηφίσουν τους γαλάζιους υποψηφίους σε
περιφέρειες και µεγάλους δήµους, αλλά µε ποιο επιχείρηµα; Ότι
αυτοί οι υποψήφιοι µπορούν να εξυπηρετήσουν αύριο τα αναπτυ-
ξιακά σχέδια που έχει εκπονήσει η Κυβέρνηση. Για τον κ. Μητσο-
τάκη, δηλαδή, το κράτος παραλύει και είναι ανίκανο να προω-
θήσει την ανάπτυξη εάν δεν περνάει µέσα από την κοµµατοκρα-
τία. Αυτό είναι το επιτελικό κράτος, το κοµµατικό κράτος; Λυπού-
µαστε για τη νοοτροπία σας. Αυτή τη νοοτροπία θα αγωνιστεί να
καταργήσει η Νίκη.

Στο πλαίσιο αυτής της κακής κοµµατικής νοοτροπίας είναι και
ο κοµµατικός διορισµός των διοικητών σε ανεξάρτητες αρχές και
στη δηµόσια διοίκηση. Είναι µία πρακτική που βρίσκει τη Νίκη
εντελώς αντίθετη. Έχετε υποτάξει τη νοµοθετική, την εκτελεστική
εξουσία και τη δηµόσια διοίκηση κάτω από την κοµµατική µπότα. 

Φυσικά, υπάρχουν και στιγµές που δεν σας βγαίνουν τα κουκιά,
όπου επιστρατεύετε δηµιουργικά µαθηµατικά, αλλά και δεκανί-
κια. Τρανταχτό το πρόσφατο παράδειγµα της αντισυνταγµατικής
εκλογής διοικήσεων σε ΕΣΡ και ΑΔΑΕ, όπου ξεχάσαµε και τα µα-
θηµατικά που ξέραµε ότι δεκαέξι στους είκοσι επτά δεν αποτε-
λούν πλειοψηφία 3/5. 

Φυσικά, για τον κύριο που σας πρόσφερε απλόχερα τη δήθεν
πλειοψηφία µε δεκανίκι δύο ψήφων και που αποφάσισε σήµερα
να θολώσει τα νερά εκτοξεύοντας ψεύδη εναντίον της Νίκης, τον
πληροφορούµε ότι δεν θα ασχοληθούµε µαζί του. Είναι αρχή της
Νίκης ότι οι πολιτικοί πρέπει να ασχολούνται µε τα πραγµατικά
προβλήµατα του λαού και όχι ο λαός µε τα προσωπικά προβλή-
µατα των πολιτικών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω πάλι µε αναφορά στο

υπ’ αριθµόν ένα εθνικό µας πρόβληµα που είναι θέµα ζωής και
θανάτου για το έθνος µας, το δηµογραφικό. Να µη µας διαφεύγει
ότι η πατρίδα µας όταν ήταν σκλαβωµένη, ξεκίνησε τον αγώνα
για την ελευθερία µε πολυτεκνία και σήµερα που είµαστε ελεύ-
θεροι καταλήξαµε στην ατεκνία και οδηγούµαστε, αν δεν αλλά-
ξουν τα πράγµατα, σε ιστορική ευθανασία. Τι λείπει; Λείπει το
φρόνηµα και οι αξίες της Ρωµιοσύνης και ιδιαίτερα η Ελληνίδα η
µάνα, η Ρωµιά. 

Διαβάζω, επιλογικώς, ένα κείµενο που αναφέρεται σε ένα πε-
ριστατικό του 1828 και µιλάει για τη µεγαλοσύνη του έθνους µας
και κυρίως της µάνας της Ελληνίδας, της Ρωµιάς, που είναι η
ψυχή της οικογένειας. Είναι γραµµένο από Γάλλο περιηγητή και
αναφέρεται στο νησί της Μήλου. 

Την 1η Φεβρουαρίου 1828 διηγείται ο Γάλλος περιηγητής:
««Την ώρα που ξεκουραζόµασταν από το ανέβασµά µας στο Κά-
στρο της Μήλου, είδαµε να πλησιάζει προς το µέρος µας µία γυ-
ναίκα που κρατούσε στο ένα χέρι µια στάµνα και στο άλλο ένα
κοριτσάκι, ενώ ένα άλλο κοριτσάκι έτρεχε γύρω της. Στον ώµο
της κρατούσε κάτι που όταν µας πλησίασε είδαµε ότι ήταν ένα
τρίτο παιδί καλά φασκιωµένο. Της ζήτησα να µου δώσει λίγο

νερό. Σήκωσε το σταµνί της και µου έγνεψε να πιω. 
Εν τω µεταξύ, ο σύντροφός µου που µιλούσε άριστα τα νέα ελ-

ληνικά άρχισε να παίζει µε το µεγαλύτερο από τα κοριτσάκια.
Έτσι αναπτύχθηκε µεταξύ µας µια οικειότητα. Τη ρώτησα για τη
ζωή τους. Μου είπε ότι ο άντρας της ήταν άλλοτε εύπορος γε-
ωργός, είχαν σπίτι καλό, ένα µεγάλο χωράφι και ένα περιβόλι και
κατόρθωναν να ζουν µε την οικογένειά τους πολύ καλά. Ωστόσο,
δεν δίστασε να τα εγκαταλείψει όλα και να τρέξει κοντά στους
συµπατριώτες του µόλις άρχισε ο αγώνας για την ανεξαρτησία.
Οι Τούρκοι για αντίποινα όταν πέρασαν από το νησί, έκαψαν το
σπίτι και ρήµαξαν τα κτήµατα. Τώρα ζουν πολύ φτωχά και πρέπει
να ξαναπεράσουν χρόνια για να καλυτερέψει η ζωή τους.

Τη ρώτησα για να τη δοκιµάσω αν βλέποντας τη φτώχεια µέσα
στην οποία µεγάλωναν τα παιδιά τους, δεν νοσταλγούσε τις
χωρίς στενοχώριες ηµέρες που περνούσαν τον καιρό της τουρ-
κικής κατοχής. Δεν περίµενα ποτέ ότι τα λόγια µου θα έφερναν
ένα τέτοιο αποτέλεσµα. Η Ελληνίδα µάνα της Μήλου σηκώθηκε
απότοµα, άρπαξε στα χέρια της το φασκιωµένο µωρό και ρίχνο-
ντάς µου ένα βλέµµα γεµάτο µίσος και περιφρόνηση µου είπε:
«Να ποθούµε την εποχή που είµαστε σκλάβοι στο έλεος ενός
βαρβάρου που µπορούσε να µας αρπάξει τους άντρες µας, τα
αδέρφια µας, τα παιδιά µας, εµάς τις ίδιες; Όχι. Χίλιες φορές κα-
λύτερα να ζω µε ψωµί και ελιές και να νοιώθω πως είµαι ελεύθερη
και µάνα ελεύθερων παιδιών».

Αυτό θέλει η πατρίδα µας, µάνες που θα µεγαλώνουν ελεύ-
θερα Ελληνόπουλα.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Πρόεδρο.

Καλείται στο Βήµα η κ. Καλλιόπη Βέττα, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ
και µετά ακολουθεί ο κ. Πλεύρης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, να
αφήνουµε να µιλούν δύο, τρεις Βουλευτές τουλάχιστον! Δεν γί-
νεται αυτό το πράγµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχει κατεπείγον,
κυρία συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Έξι Βουλευτές άφησα να µιλήσουν,
κυρία Αναγνωστοπούλου.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Το καταλαβαίνετε
ότι δεν το λέω για σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κυρία Βέττα,
έχετε τον λόγο.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το σηµερινό νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνι-

στά πολιτικό και κοινοβουλευτικό παράδοξο. Τι εννοώ; Μόλις
πέντε µέρες πριν τις αυτοδιοικητικές εκλογές, η Κυβέρνηση φέρ-
νει προς ψήφιση διατάξεις που αφορούν τους ΟΤΑ πρώτου και
δεύτερου βαθµού και επηρεάζουν δραστικά το πλαίσιο λειτουρ-
γίας τους, χωρίς ουσιαστική διαβούλευση για άλλη µια φορά. Με
εσπευσµένη κατάθεση στη Βουλή, όπου οι συζητήσεις διεξήχθη-
σαν σε ασφυκτικό πλαίσιο, µε την ΚΕΔΕ και τους ΟΤΑ να αντι-
δρούν και να ζητούν αναβολή της συζήτησης, η Κυβέρνηση
προχωράει στη σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Βέβαια, η Νέα Δηµοκρατία έχει παρελθόν σε παραδοξότητες.
Υπενθυµίζω ότι στις αρχές του Αυγούστου του 2019, εν µέσω θέ-
ρους, λίγες ηµέρες µόλις µετά την ανάληψη των καθηκόντων της
έπειτα από τις εκλογές του Ιουλίου, είχε θεσπίσει διατάξεις που
καταστρατηγούσαν τη λαϊκή βούληση που είχε µόλις εκφραστεί
στις πρόσφατες αυτοδιοικητικές εκλογές. 

Συγκεκριµένα, πριν καν συνεδριάσουν για πρώτη φορά τα νέα
δηµοτικά και περιφερειακά συµβούλια, είχε περισταλεί η κυριαρ-
χία τους µε τη δηµιουργία εκτελεστικών υπερσυµβουλίων που
έπαιρναν τις αποφάσεις τους ερήµην των δηµοτικών συµβουλίων.
Βέβαια, το Συµβούλιο της Επικρατείας καταδίκασε ως αντισυντα-
γµατικές αυτές τις διατάξεις. Όµως το κακό είχε γίνει, ενώ είχαµε
ήδη πάρει µια γεύση για το πώς αντιµετωπίζει η Νέα Δηµοκρατία
την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Λίγους µήνες µετά, τον Ιούνιο του 2021, µε τον ν.4804, η Κυ-
βέρνηση µε πιο εµφατικό τρόπο απέδειξε ότι γι’ αυτή η τοπική
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αυτοδιοίκηση είναι ένας θεσµός ακραίων πελατειακών επιδιώ-
ξεων, µε πλείστα σηµεία που νόθευαν την αναλογικότητα, την
ισοτιµία της ψήφου, τη συµµετοχή στην αυτοδιοίκηση και τη διά-
χυση των αρµοδιοτήτων, µε την επιβολή του ορίου του 43% το
οποίο δίνει πλέον το 60% των εδρών, τη µείωση των αριθµών των
µελών των συµβουλίων σε κάθε βαθµό αυτοδιοίκησης, τη θέ-
σπιση ορίου εισόδου 3% για εκλογή συµβούλων, την κατάργηση
της τρίτης ξεχωριστής κάλπης για τα κοινοτικά συµβούλια και την
υποχρέωση στοίχισης των υποψηφίων µε δηµοτικούς συνδυα-
σµούς. 

Όλα αυτά για τον νικητή. Καµµία σύνθεση, καµµία ενσυναί-
σθηση για τις µικρές κοινωνίες όπου οι νέες και οι νέοι δεν έχουν
κίνητρα ενασχόλησης, κανένα ενδιαφέρον για την κοινωνία.
Εξάλλου, ο στόχος είναι να βαφτεί η Ελλάδα µπλε, όπως λέει ανε-
ρυθρίαστα ο κ. Μητσοτάκης. Αυτό είναι το όραµά του για την αυ-
τοδιοίκηση. 

Επί της ουσίας, το σηµερινό νοµοσχέδιο, όπως φάνηκε και από
τις εισηγήσεις, προωθεί το δηµαρχοκεντρικό µοντέλο και απο-
κλείει, όπως είπα, τις συγκλίσεις. Δηµιουργεί ανασφάλεια στους
εργαζόµενους και τους πολίτες µε την οιονεί κατάργηση των κοι-
νωνικών υπηρεσιών των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου. 

Ειδικότερα, ο δήµαρχος µπορεί να ορίζει και να καθαιρεί αναι-
τιολόγητα και οποτεδήποτε έναν αντιδήµαρχο. Καταργούνται οι-
κονοµικές επιτροπές και οι επιτροπές ποιότητας ζωής και αντικα-
θίστανται µε τις δηµοτικές και τις περιφερειακές επιτροπές. Πε-
ρικόπτονται οι κοινωνικές και πολιτιστικές υπηρεσίες που παρέ-
χουν οι δήµοι µε τη διάλυση των νοµικών προσώπων δηµοσίου
δικαίου και την υπαγωγή τους στους δήµους. Δοµές όπως παιδι-
κοί σταθµοί, ΚΔΑΠ και ΚΔΑΠ ΑΜΕΑ, προγράµµατα άθλησης για
όλους, προγράµµατα απασχόλησης ανέργων, ωδεία, φιλαρµονι-
κές, δοµές µε αρµοδιότητα τη διοργάνωση πολιτιστικών εκδηλώ-
σεων και πλήθος άλλων λειτουργιών καταργούνται και µεταφέ-
ρονται στους οικείους δήµους. 

Το ρεαλιστικό σενάριο λέει ότι η µεταφορά αρµοδιοτήτων,
δοµών, οργανογραµµάτων και χρηµατοδοτήσεων θα δηµιουργή-
σει µια χαώδη κατάσταση που θα δυσχεράνει το αναγκαίο έργο
και θα εντείνει την ανασφάλεια των εργαζοµένων. Δήµοι υποστε-
λεχωµένοι και υποχρηµατοδοτούµενοι θα αναγκαστούν να τρέ-
ξουν άµεσα το έργο της ενσωµάτωσης, βαρυγκοµώντας ώστε να
µην υπάρξει υποβάθµιση υπηρεσιών. 

Μάλιστα η Κυβέρνηση, παρά την αυτοτέλεια της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, αποφασίζει µόνη της αν θα υπάρξει ενσωµάτωση
των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου χωρίς να δίνει το πε-
ριθώριο επιλογής, εκτός βέβαια από τα παραθυράκια που µπορεί
να δοθούν χαριστικά σε πολιτικούς φίλους και που δεν θα έχουν
σχέση µε αντικειµενικά κριτήρια. Πλήρης, αδιαφάνεια, χειραγώ-
γηση, έλλειψη λογοδοσίας και κοινωνικής ενσυναίσθησης.

Τέλος, η κατάργηση των σχολικών επιτροπών όπου συµµετεί-
χαν και εκπρόσωποι γονέων και κηδεµόνων, είναι µία σαφής νο-
µοθετική οπισθοδρόµηση σε σχέση µε την αναγκαιότητα της
παρουσίας και της συµµετοχής της κοινωνίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον Ιούνιο του 2021 στο νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών, που άλλαξε ουσιαστικά τον
χάρτη της αυτοδιοίκησης και καταργούσε τις δηµοκρατικές µε-
ταρρυθµίσεις του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, είχα πει ότι
τα νοµοθετήµατα, εκτός των άλλων, στέλνουν ένα σήµα στην κοι-
νωνία για το ποιο είναι το όραµα για τη δηµοκρατία, τη συµµετο-
χικότητα και τη λογοδοσία.

Το σήµα του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι ξεκάθαρο. Τι λέει;
Αφήστε τις συνθέσεις, οργανωθείτε µε την κοµµατική σας παρά-
ταξη, η µειοψηφία δεν έχει ρόλο και λόγο, παρά µόνο θα ενοχλεί.
Αν είστε δε σε µικρή κοινότητα, ψάξτε για προστάτες, αν θέλετε
να προσφέρετε στον τόπο σας.

Σήµερα επανέρχοµαι καταθέτοντας στην ίδια θέση, υποστηρί-
ζοντας ότι η Κυβέρνηση έχει οργανική δυσανεξία στον πλουρα-
λισµό και τη συµµετοχή. 

Με αυτή την ευκαιρία όµως θέλω να πω τα εξής: Η µεγάλη
συµµετοχή των πολιτών στα ψηφοδέλτια των αυτοδιοικητικών
εκλογών της Κυριακής συνιστά µια εξέλιξη που δεν πρέπει να
υποτιµηθεί ούτε να στηλιτευθεί ως πελατειακή σχέση ή µαται-
οδοξία. Η πολιτική είναι και πρέπει να είναι υπόθεση όλων µας.

Προσκαλώ τους ψηφοφόρους να στηρίξουν τους συνδυασµούς
και τους ενεργούς πολίτες που έχουν αποδείξει στην πράξη ότι
υπερασπίζονται ανιδιοτελώς την ευρεία συµµετοχή, τη διαβού-
λευση και τη σύνθεση, δηλαδή τις αξίες και τις ιδέες της Αριστε-
ράς.

Η αυτοδιοίκηση, η αυτοοργάνωση, η αυτονοµία των τοπικών
κοινωνιών, έστω και µε τις παθογένειες που προκύπτουν, έχουν
βαθιές και µακραίωνες ρίζες στη χώρα µας. Αυτή η παρακατα-
θήκη δεν έχει τελειώσει ούτε πρόκειται να τελειώσει, παρά τις
αντίθετες επιδιώξεις που προωθεί δυστυχώς και το σηµερινό νο-
µοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Βέττα.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης, Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, για δώδεκα λεπτά.
Κυρία Αναγνωστοπούλου, θα ήθελα να συµπληρώσω ότι ο Κα-

νονισµός ορίζει ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος µπορεί να
µιλήσει όποτε θέλει. Εµείς ζητάµε πάντοτε να υπάρχουν ενδιά-
µεσα Βουλευτές, αλλά είναι θέµα του Κοινοβουλευτικού Εκπρο-
σώπου, όχι του Προεδρείου. Ευχαριστώ πολύ.

Κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Επειδή ξεκινάµε από αυτό, να πω ότι

υπάρχει ένα δίκιο εδώ. Δεν πρέπει και οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι να κάνουν κατάχρηση. Αυτό είναι µια πραγµατικότητα.
Τουλάχιστον όσον αφορά το πρόσωπό µου προσπαθώ, κύριε
Πρόεδρε, να περιορίζοµαι στην οµιλία την οποία έχω και σε απο-
λύτως κρίσιµες παρεµβάσεις, διότι συχνά έχουµε το φαινόµενο -
και το είδαµε και πριν- Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να παίρ-
νουν δύο και τρεις φορές τον λόγο, να µιλάνε µε τους Υπουργούς
και να µην προχωρά η σειρά των Βουλευτών. 

Πριν αναφερθώ στο νοµοσχέδιο σήµερα, µια ιδιαίτερη µέρα
για την Αθήνα, καθώς γιορτάζει ο πολιούχος της, ο Διονύσιος ο
Αρεοπαγίτης, που για εµάς τους νοµικούς είναι ο προστάτης
Άγιος µας, θα ήθελα να αναφερθώ σε θέµατα τα οποία τέθηκαν
και από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ
κ. Φάµελλο, κατά την τοποθέτησή του, καθώς επίσης και από συ-
ναδέλφους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 

Σήµερα είδαµε το εξής χαρακτηριστικό το οποίο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, θα το σχολιάσω: Πριν από µια εβδοµάδα, ο
κ. Κασσελάκης -που έλαβε και τη θέση του στο Κοινοβούλιο- είχε
ανεβάσει και στο Twitter ένα βίντεο όπου στην πραγµατικότητα
χαρακτήριζε τους Βουλευτές χειροκροτητές και έλεγε ότι τα νο-
µοσχέδια έρχονται, εµείς ερχόµαστε εδώ πέρα, χειροκροτούµε
και ότι αυτός θα εγκαινιάσει µια νέα διαδικασία όπου τα νοµο-
σχέδια θα έρχονται σε διαβούλευση µε τους πολίτες. Αυτό έδειξε
βέβαια µια πλήρη άγνοια των θεµάτων γιατί ακριβώς -και χαίρο-
µαι που ήρθε σήµερα να παρακολουθήσει τη διαδικασία µόνο
κατά την οµιλία του Προέδρου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης-
τα νοµοσχέδια τίθενται σε διαβούλευση, γίνεται συζήτηση µε
τους πολίτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εσείς του ΣΥΡΙΖΑ, µπορεί να αι-
σθάνεστε χειροκροτητές, όπως είπε ο Αρχηγός σας, αλλά εµείς
δεν αισθανόµαστε χειροκροτητές, γιατί οι Βουλευτές που εκλε-
γόµαστε χρόνια, είµαστε αυτοί οι οποίοι ερχόµαστε σε επαφή και
µε τις τοπικές κοινωνίες, µεταφέρουµε τα προβλήµατα τα οποία
υπάρχουν, συζητάµε και γίνεται και η διαβούλευση µέσα στη
Βουλή.

Και τι επέλεξε σήµερα ο κ. Κασσελάκης; Επέλεξε να έρθει ως
χειροκροτητής στην Ολοµέλεια. Προσήλθε και χειροκροτούσε -
ας τον ενηµερώσει κάποιος ότι βάσει του Κανονισµού της Βου-
λής, όσοι δεν είναι αιρετοί, δεν χειροκροτούν, απλώς παρακο-
λουθούν- κάθισε εκεί πέρα, τον φέρατε, άκουσε τον κ. Φάµελλο
και µίλησε στους είκοσι από τους σαράντα επτά Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ. Δηλαδή γνώριζε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ
ότι σήµερα θα έχει την πρώτη άτυπη εµφάνισή του ο νέος Αρχη-
γός και προσήλθαν οι είκοσι από τους σαράντα επτά Βουλευτές.
Αυτό είναι ένα θέµα που απασχολεί τον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό, όµως, που
απασχολεί εµάς είναι ότι ήρθε, λειτούργησε ως χειροκροτητής
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και απήλθε. Δεν άκουσε ούτε καν τη συζήτηση. Δεν έδειξε ένα
ενδιαφέρον να πει: «Μια που ήρθα, να δω πώς λειτουργεί η
Βουλή». 

Και γιατί να έχει ένα ενδιαφέρον αυτό, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, του ΣΥΡΙΖΑ; Γιατί ο κ. Κασσελάκης θα µπορούσε να είναι
µέλος της ελληνικής Βουλής. Θα µπορούσε. Έχετε τρεις Βου-
λευτές Επικρατείας. Αν παραιτηθεί ένας και δεν πάρουν τη σειρά
οι επόµενοι, µπαίνει στο εθνικό Κοινοβούλιο. Δεν τολµά να µπει
στο εθνικό Κοινοβούλιο. Γιατί εάν µπει στο εθνικό Κοινοβούλιο,
δεν θα έχουµε τη διαδικασία του χειροκροτητή που φεύγει. Θα
έχουµε τη διαδικασία να έρχεται εδώ και να αντιπαρατίθεται και
να ακούσουµε πολιτικά επιχειρήµατα. 

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν µιλάµε για σοβαρά
θέµατα και για τους ανθρώπους οι οποίοι δοκιµάζονται αυτή τη
στιγµή στη Θεσσαλία, τους συντοπίτες µου -γιατί κι εγώ από τη
Λάρισα είµαι από τη µητέρα µου- περιµένουµε να ακούσουµε
προτάσεις και λύσεις. Δεν περιµένουµε να δούµε γαλότσα και
φτυάρι µε φωτογραφία κατά έναν προσβλητικό τρόπο. Δεν ντρά-
πηκε να πάει κάπου που είχαν ανάγκη άνθρωποι. Δηλαδή έκανε
δύο φτυαριές ο κ. Κασσελάκης και φωτογραφήθηκε και αυτή
είναι η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ;

Είναι ο χειρίστου είδους λαϊκισµός τον οποίο έχουµε βιώσει.
Προσβολή στο Κοινοβούλιο, Tik Tok και παρουσία µε τα φτυάρια
εκεί που υπάρχει πρόβληµα και καµµία πρόταση. Εδώ, λοιπόν,
θα έχετε απαντήσεις. Προφανώς οι είκοσι επτά από τους σαρά-
ντα επτά Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ δεν ήθελαν να δουν όλη αυτή τη
διαδικασία του σόου. 

Ακούσαµε µάλιστα και για το κοµµάτι της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης. Προσέξτε τι γίνεται τώρα, δύο µέτρα και δύο σταθµά. Η το-
πική αυτοδιοίκηση είναι και αυτή στη διαδικασία εκλογών. Και στη
διαδικασία εκλογών βλέπουµε την προτίµηση των πολιτών. Τι είπε
ο κ. Φάµελλος; Ο κ. Φάµελλος έρχεται εδώ και λέει αρχικά ότι θα
πρέπει αυτοί που εκλέγονται στην τοπική αυτοδιοίκηση να είναι
από το κίνηµα των πολιτών. Αυτοί που εκλέγονται στην τοπική αυ-
τοδιοίκηση, όπως και εµείς που εκλεγόµαστε Βουλευτές, είναι
από αυτούς οι οποίοι επιλέγουν οι πολίτες να εκλέξουν. Και δεν
είναι επιθυµία ή µη επιθυµία το πώς θα είναι ο χάρτης. Είναι µια
πραγµατικότητα, που έγινε στις προηγούµενες περιφερειακές
εκλογές. Η Νέα Δηµοκρατία, σεβόµενη ακριβώς, την τοπική αυ-
τοδιοίκηση έχει έρθει και έχει πει ότι στον Β’ βαθµό τοπικής αυ-
τοδιοίκησης θεωρούµε ότι επειδή ακριβώς υπάρχουν και πολιτικά
χαρακτηριστικά ότι δίνουµε στήριξη. Από εκεί και πέρα περιορι-
στήκαµε µόνο στους τρεις δήµους και αφήσαµε µεγάλες πόλεις
στις οποίες δεν έχουµε δώσει στήριξη γιατί ακριβώς εκεί πέρα
θα εκφραστεί και η τοπική κοινωνία. 

Εσείς εκεί λίγο µπερδευτήκατε. Είπε ο κ. Φάµελλος: «Να µην
προέρχεται από τον κοµµατικό σωλήνα». Απάντησε ο κ. Βορίδης:
«Η κ. Δούρου από πού προέρχεται;» που ήταν περιφερειάρχης.
Προέρχεται από τον κοµµατικό σωλήνα. Ο κ. Φάµελλος θα πει ότι
ο Νίκος Χαρδαλιάς προέρχεται από τον κοµµατικό σωλήνα. Αυτό
υποστήριξε πριν. Μην ψηφίσετε τον κ. Χαρδαλιά γιατί ο κ. Χαρ-
δαλιάς θα είναι Περιφερειάρχης του κ. Μητσοτάκη. Η κ. Δούρου
όταν ψηφιζόταν, τι ήταν, αν πει κάποιος αυτό το επιχείρηµα; Βλέ-
πετε ότι προσβάλλετε τους ίδιους που κατεβάζετε; Θεωρώ ότι ο
κ. Ζαχαριάδης προέρχεται µεν από τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά κατεβαίνει
µε τη λογική του αυτοδιοικητικού. Μετά είπε να µην έχουν πολλά
χρόνια οι αυτοδιοικητικοί. Κι εκεί βέβαια «άδειασε» τον υποψήφιό
σας στην περιφέρεια που ήταν για δεκαετίες δήµαρχος και έχει
εκλεγεί ως δήµαρχος. Αυτός δεν έχει χρόνια στην τοπική αυτο-
διοίκηση; 

Ερχόµαστε τώρα στη συζήτηση του επίµαχου νοµοσχεδίου,
που πραγµατικά -είναι και η Υπουργός και ο Υπουργός εδώ- είναι
κατευθύνσεις που ακριβώς χρειάζονται στην τοπική αυτοδιοίκηση
και θα αναφερθούµε στις δυο-τρεις βασικές εµβληµατικές, αφού
πρώτα πούµε το εξής Εσείς πάντοτε θέλατε να εργαλειοποιήσετε
την τοπική αυτοδιοίκηση. Η επιλογή σας να πάτε στην απλή ανα-
λογική, στην τοπική αυτοδιοίκηση, είχε έναν και µοναδικό στόχο:
Να µην µπορέσει ποτέ να κυβερνηθεί, µε οποιονδήποτε τρόπο,
από τον δήµαρχο, από τον περιφερειάρχη, από τον συνδυασµό
που υπάρχει η τοπική αυτοδιοίκηση. Και τα προβλήµατα βγήκαν.
Και η λογική σας ήταν καθαρά κοµµατική λογική. Ξέρετε πώς

έχετε λειτουργήσει ως ΣΥΡΙΖΑ διαχρονικά µε το εκλογικό σύ-
στηµα είτε αυτό αφορά την τοπική αυτοδιοίκηση, είτε την κε-
ντρική διοίκηση; Με το τι σας συµφέρει. Αυτό είναι το µοναδικό
σας κριτήριο. Η Αριστερά λόγου χάρη έχει ως βάση και αρχή την
απλή αναλογική. Δεν της βγήκε βέβαια, αλλά τη βασική αρχή της
απλής αναλογικής δεν την έκανε πράξη όταν πήρε τις εκλογές
και κυβέρνησε µε ενισχυµένη αναλογική και για οκτώ µήνες είχε
την εξουσία και δεν άλλαζε. Όταν έβλεπε ότι δεν µπορεί να κυ-
βερνήσει άλλαζε το σύστηµα ακριβώς για να µην υπάρχει πρό-
βληµα κυβερνησιµότητας. Το ίδιο έκανε και στην τοπική αυτο-
διοίκηση. Το µοναδικό σκεπτικό το οποίο είχατε µε την απλή ανα-
λογική ήταν, επειδή βλέπατε ότι οι εκλογές γινόντουσαν σε ένα
χρονικό σηµείο που προφανώς φαινόταν πώς θα κινηθούν οι πο-
λίτες, να έχετε µια διαδικασία και να βάλετε αναχώµατα.

Έγιναν οι αρχικές διορθώσεις και τώρα έρχεται εδώ πέρα η κ.
Κεραµέως και ο κ. Λιβάνιος και στην πραγµατικότητα αλλάζουν
πράγµατα που δεν µπορώ να καταλάβω γιατί δεν µπορούµε να
συµφωνήσουµε.

Πρώτα απ’ όλα, το κοµµάτι της λογοδοσίας. Ανά δύο µήνες, τί-
θενται δέκα θέµατα. Δέχθηκε ο Υπουργός τη διόρθωση, για να
µην γίνει κατάχρηση της πλειοψηφίας. Έτσι, µέχρι τρία θέµατα
θα τίθενται από την πλειοψηφία.

Όσοι είστε αυτοδιοικητικοί -εγώ είχα την τύχη να είµαι και δη-
µοτικός σύµβουλος στον Δήµο Αθηναίων και Περιφερειακός Σύµ-
βουλος στην Περιφέρεια Αττικής, ποιο είναι αυτό το οποίο
βλέπουµε; Στην ηµερήσια διάταξη σοβαρών θεµάτων για τον
δήµο και την περιφέρεια, µπαίνουν θέµατα εκτός ηµερησίας για
λογοδοσία και για επτά ή οκτώ ώρες συζητάµε στην πραγµατι-
κότητα ό,τι θυµηθεί να φέρει η κάθε παράταξη και µετά ξεκινά η
ηµερήσια διάταξη.

Και πάµε τώρα µε µια άλλη λογική πολύ σωστή και οργανω-
µένη που λέει: Κύριοι, θα µπαίνουν όλα αυτά τα θέµατα σε ειδικές
συνεδριάσεις. Και στις ειδικές συνεδριάσεις προφανώς αναβαθ-
µίζονται γιατί θα υπάρχει ο έλεγχος και η λογοδοσία και θα πρέ-
πει να είναι και η διοίκηση προετοιµασµένη να δώσει απαντήσεις,
γιατί αυτό που γίνεται σήµερα στα εκτός ηµερησίας είναι ότι
απλά συνήθως καλούνται κάποιοι πολίτες για να δουν ότι κάποιος
έθεσε το θέµα. Οπότε, τίθεται το θέµα, µιλάνε, δεν γίνεται τίποτα
και στη συνέχεια κατεβαίνει ένα ψήφισµα που συνήθως είναι
άσχετο µε τα θέµατα της τοπικής αυτοδιοίκησης και λήγει η δια-
δικασία κατά τις 6.00’, 7.00’ ή 8.00’ η ώρα και µετά ξεκινάει η ηµε-
ρήσια διάταξη. Τότε συνήθως αυτοί που έχουν θέσει τα εκτός
ηµερησίας αποχωρούν κιόλας χωρίς να ενδιαφέρονται.

Τι µας ενοχλεί λοιπόν στο να πάµε σε µια λογική οργανωµένης
λογοδοσίας; Μαζί µε τον διαδικτυακό τόπο ο οποίος έρχεται,
έχουµε και τη λογοδοσία, όχι µόνο στο επίπεδο των αιρετών, δη-
λαδή των δηµοτικών ή περιφερειακών συµβούλων, αλλά και στο
επίπεδο των ίδιων των πολιτών. Άρα όλο αυτό το κοµµάτι θα
έπρεπε να στηριχθεί από όλους, γιατί ακριβώς διασφαλίζει τη
διαφάνεια στο πλαίσιο της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Το δεύτερο µεγάλο κοµµάτι που έχει δεχθεί κριτική είναι τα νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Πάµε να δούµε κάτι και να το
συζητήσουµε. Συµφωνούµε ότι ο σκοπός όλων των οργάνων είναι
να εξυπηρετούν τον πολίτη; Αυτή τη στιγµή έχουµε µπει σε δια-
δικασίες όπου στην πραγµατικότητα υπάρχουν νοµικά πρόσωπα
για να τους εξυπηρετεί ο πολίτης. Δηλαδή φτιάχνεται ένα νοµικό
πρόσωπο. Το νοµικό πρόσωπο αυτό για χι ή ψι λόγους, τους οποί-
ους δεν χρειάζεται να πούµε, δεν µπορεί να εξυπηρετήσει και δο-
γµατικά λέµε ότι είναι νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Για
ποιον λόγο λοιπόν να µην γίνεται εξορθολογισµός όπου δεν τί-
θεται κανένα θέµα για το προσωπικό ως προσωπικό και να πάµε
σε πιο οργανωµένες διαδικασίες οι οποίες υπάρχουν και παράλ-
ληλα να δίνεται η δυνατότητα πραγµατικά, µε τη στόχευση και
µε κεντρικές διαδικασίες, να εξυπηρετηθεί καλύτερα το δηµόσιο
συµφέρον;

Κάτι το οποίο θα έπρεπε να παρουσιάζεται ως πλεονέκτηµα
και το έχουµε παρουσιάσει και στις επιτροπές και εδώ και το φέρ-
νετε ως µειονέκτηµα, είναι ο χρόνος στον οποίο έρχονται οι αλ-
λαγές. Δεν θα µπω στο τυπικό του Συµβουλίου της Επικρατείας
στο οποίο αναφέρεται ότι οι αλλαγές πρέπει να γίνονται σε χρόνο
που να υπάρχει γνώση. Πάµε στην ουσία. Δηλαδή τι πιο τίµιο και
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έντιµο αυτό το οποίο φέρνουµε; Φέρνουµε αλλαγές πριν τις δη-
µοτικές και περιφερειακές εκλογές. Άρα, τίθενται και υπ’ όψιν
των πολιτών που θα ψηφίσουν. Τίθενται υπ’ όψιν αυτών που θα
κληθούν να διοικήσουν και γνωρίζουν ότι από 1ης Ιανουαρίου
2024 αυτό είναι το πλαίσιο.

Τι θα θεωρούσατε εσείς σωστό, άσχετα από το τι λέει το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας; Να γινόντουσαν οι εκλογές και µετά να
ερχόµασταν να δούµε, βάσει του αποτελέσµατος των εκλογών
όπως µας εγκαλείτε εσείς, να αλλάξουµε τις διαδικασίες; Όχι. Τις
αλλάζουµε τώρα. Όλοι οι κανόνες είναι κανόνες διαφανείς και
ερχόµαστε και λέµε ότι αυτό είναι το πλαίσιο. Και είναι ένα πλαί-
σιο που θα ενισχύσει τους αιρετούς και στον Α’ και στον Β’ βαθµό
αυτοδιοίκησης µε πλήρη σεβασµό στους κανόνες τους οποίους
υπάρχουν, της διαφάνειας και της αυτοτέλειας της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης. Είναι βέβαιο ότι οι αλλαγές, όπως εισάγονται από
το Υπουργείο, είναι αλλαγές που ενισχύουν τον ρόλο και του Α’
και του Β’ βαθµού της τοπικής αυτοδιοίκησης και γι’ αυτόν τον
λόγο θα πρέπει όλοι να τις στηρίξουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πλεύρη. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Παναγής Καππάτος, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας για επτά λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,

σε λίγες ηµέρες οι πολίτες εκλέγουµε τις περιφερειακές και δη-
µοτικές διοικήσεις για την επόµενη πενταετία. Υπό αυτή την έν-
νοια το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών έρχεται να
προετοιµάσει τις αρχές των δήµων και περιφερειών της χώρας
που θα αναλάβουν καθήκοντα από την 1η Ιανουαρίου του 2024,
χωρίς να ξαφνιάζει, χωρίς να δηµιουργεί τετελεσµένα, χωρίς να
παρεµποδίζει τις διοικητικές και οργανωτικές λειτουργίες της το-
πικής αυτοδιοίκησης. 

Το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται να προσθέσει, να ξεδιαλύνει
και να ξεκαθαρίσει ένα τοπίο ικανό να φέρει θετικά αποτελέ-
σµατα την επόµενη µέρα. Το νοµοσχέδιο έχει, κατά τη γνώµη
µας, τρεις σηµαντικές πτυχές που αξίζει να επισηµανθούν. 

Η πρώτη αφορά στην κατάργηση των νοµικών προσώπων δη-
µοσίου δικαίου και την ενσωµάτωσή τους στον πυρήνα της λει-
τουργίας των δήµων. Πρόκειται πράγµατι για µια σηµαντική
δοµική αλλαγή στο σύστηµα µε το οποίο οργανώνεται και λει-
τουργεί ένας δήµος. Με την επιχειρούµενη παρέµβαση αποσα-
φηνίζεται µια σειρά ευθυνών, αρµοδιοτήτων και υποχρεώσεων,
υποχρεώσεων που µέχρι σήµερα είτε ταυτίζονταν είτε ακόµη συ-
γκρούονταν µεταξύ δήµων και νοµικών προσώπων. Με τον τρόπο
αυτό επιτυγχάνονται οικονοµίες κλίµακας, ενώ η διαχείριση των
ανθρώπινων και υλικών πόρων καθίσταται ευκολότερη. 

Η δεύτερη πτυχή αφορά στην εισαγωγή δικλείδων λογοδοσίας
και ελέγχου. Έτσι για πρώτη φορά προβλέπεται η συνεδρίαση
ελέγχου πεπραγµένων δηµοτικής και περιφερειακής αρχής, µια
λειτουργία στο πρότυπο του δικού µας κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου, προσαρµοσµένη στις ιδιαιτερότητες της τοπικής αυτοδιοί-
κησης. 

Η ενίσχυση της λογοδοσίας προς τους δηµότες και των διαδι-
κασιών ελέγχου στις αποφάσεις και τις επιλογές των αυτοδιοικη-
τικών αρχών αποτελεί βασική προτεραιότητα της συγκεκριµένης
ρύθµισης. Με δεδοµένη την εγγύτητα του θεσµού της τοπικής
αυτοδιοίκησης στους πολίτες, µε ρυθµίσεις όπως η συγκεκρι-
µένη, διευκολύνουµε την τυπική οργάνωση των διαδικασιών λο-
γοδοσίας. Παρέχουµε µε άλλα λόγια τη δυνατότητα στην Αντι-
πολίτευση να ασκεί τον θεσµικό της ρόλο, αλλά και στους δηµό-
τες να παρακολουθούν και να κρίνουν τα έργα και τις ηµέρες των
διοικήσεων και των ανθρώπων στους οποίους µε την ψήφο τους
έχουν αναθέσει την εντολή της τοπικής διακυβέρνησης. 

Η τρίτη πτυχή είναι η καθιέρωση δεικτών ποιότητας και παρα-
κολούθησης των επιδόσεων στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτο-
διοίκησης, µια ανάγκη δηλαδή που ικανοποιούµε και που αφορά
στην αποτελεσµατικότητα και την απόδοση των διοικήσεων των
δήµων και περιφερειών της χώρας µας. 

Η εισαγωγή ενός σύγχρονου, δίκαιου και κατανοητού συστή-
µατος αξιολόγησης απαντά στον πυρήνα των προκλήσεων για

την τοπική αυτοδιοίκηση σήµερα, την ενίσχυση της λογοδοσίας
και του ελέγχου των πεπραγµένων των αυτοδιοικητικών αρχών,
αλλά και τη θωράκιση της σχέσης εµπιστοσύνης µεταξύ πολιτών
και αυτοδιοίκησης. Παράλληλα, δεν αγνοούµε ότι η µέτρηση και
η αξιολόγηση της απόδοσης ευνοεί έναν συνολικό προγραµµα-
τισµό της τοπικής οργάνωσης µε τρόπο αποτελεσµατικό, δίκαιο
και βιώσιµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι νέες δηµοτικές και περιφε-
ρειακές αρχές θα οπλιστούν µε προγράµµατα ικανά να πυροδο-
τήσουν έργα και παρεµβάσεις προς όφελος της τοπικής
οικονοµίας και ανάπτυξης κατά την επόµενη πενταετία. Ταµείο
Ανάκαµψης, πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης» και νέο ΕΣΠΑ συ-
µπληρώνουν το παζλ των προκλήσεων για την επόµενη ηµέρα
στους δήµους και τις περιφέρειες της πατρίδας µας. 

Στη Νέα Δηµοκρατία πιστεύουµε στην τοπική αυτοδιοίκηση και
το αποδεικνύουµε στην πράξη, µε περισσότερη αυτονοµία και
αυτοτέλεια για τους δήµους και τις περιφέρειές µας, µε αναπτυ-
ξιακά εργαλεία που καθιστούν τη δουλειά των δηµάρχων και των
περιφερειαρχών πιο εύκολη και πιο αποδοτική, µε ένα ξεκάθαρο
και απλοποιηµένο µοντέλο διακυβέρνησης που ικανοποιεί την
ανάγκη κυβερνησιµότητας, αλλά και του ελέγχου των αρχών της
τοπικής αυτοδιοίκησης, µε ένα πλέγµα ρυθµίσεων που απαντούν
στις σύγχρονες προκλήσεις της βιωσιµότητας, της υπεύθυνης δι-
οίκησης και της αξιολόγησης παντού και για όλους. 

Είναι αλήθεια ότι στο πρόσφατο παρελθόν η τοπική αυτοδιοί-
κηση γνώρισε πρωτοφανείς κρίσεις και δοκιµασίες. Από την οι-
κονοµική ανασφάλεια και τον περιορισµό των οικονοµικών της
πόρων στην αδυναµία διοίκησης, ελέω της εµπνεύσεως ΣΥΡΙΖΑ
απλής αναλογικής, η τοπική αυτοδιοίκηση λειτουργεί σήµερα σε
ένα πολύ διαφορετικό περιβάλλον, ένα θεσµικό, οικονοµικό και
διοικητικό πλαίσιο που επιτρέπει στους δήµους και τις περιφέ-
ρειες να εξελιχθούν, να ανασάνουν και να προχωρήσουν µπρο-
στά, µε σχέδιο, έργα και παρεµβάσεις που οι πολίτες βλέπουν,
κατανοούν και αξιολογούν.

Σε ό,τι µας αφορά, η παράταξή µας δεν έκρυψε ποτέ την επι-
θυµία της να υποστηρίξει και να διευκολύνει το έργο κάθε δηµο-
τικής και περιφερειακής αρχής. Έτσι πορευτήκαµε από το 2019
µέχρι σήµερα, έτσι σχεδιάζουµε να εργαστούµε στο µέλλον, µε
την τοπική αυτοδιοίκηση σύµµαχο και συνεργάτη, µε τους δηµό-
τες αυστηρούς κριτές και αξιολογητές, µε µια στρατηγική που
µαθαίνει από τα λάθη της, που απελευθερώνει τις δηµιουργικές
δυνάµεις κάθε πολίτη και επιτρέπει στον τόπο πολλά βήµατα
µπροστά. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καππάτο. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Μιχάλης Κατρίνης, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ. Θα ακολουθήσει η κ. Αθανασία Ανα-
γνωστοπούλου… 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μην διαµαρτύρεστε

εκτός και αν θέλετε να αλλάξετε τον Κανονισµό. Μετά θα ακο-
λουθήσει η κυρία Υπουργός.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Διαµαρτύροµαι γιατί
το πρωί το Προεδρείο είπε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Αναγνωστοπού-
λου, αν θέλετε να κάνετε παρατηρήσεις, διαβάστε πριν τον Κα-
νονισµό. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Μα, το Προεδρείο
είπε το πρωί ότι δύο τρεις Βουλευτές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αυτό προσπαθούµε,
αλλά ο ίδιος ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος αποφασίζει. 

Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Έλληνες πολίτες άκουσαν

χθες τον Πρωθυπουργό να δηλώνει ότι οι εκατό πρώτες ηµέρες
της διακυβέρνησης της χώρας τού φάνηκαν σαν χίλιες και πρα-
γµατικά αναρωτιούνται αν ως Πρωθυπουργός δήλωσε κουρα-
σµένος, όπως ένας προκάτοχός του που προέρχεται από την ίδια
παράταξη.
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Και τι άραγε θα έλεγαν οι πολίτες, οι οποίοι είδαν όλες αυτές
τις καταστροφές να συµβαίνουν στις περιουσίες τους, αλλά και
τις συνέπειες της διάλυσης του επιτελικού κράτους; Αναρωτιού-
νται όχι για τις χίλιες µέρες, αλλά για τα πολλά χαµένα χρόνια
από εδώ και πέρα λόγω της ανεπάρκειας και της ελλιπούς προ-
ετοιµασίας του κρατικού µηχανισµού. 

Ο Πρωθυπουργός επίσης δήλωσε ότι συµπάσχει µε τους πο-
λίτες. Βέβαια οι Έλληνες πολίτες δεν θέλουν έναν πρωθυπουργό
που απλά συµπονά και συµπαραστέκεται, αλλά θέλουν µια κυ-
βέρνηση που προλαµβάνει, που παρεµβαίνει αποτελεσµατικά και
δίνει λύσεις και απαντήσεις. 

Είναι όµως µόνο αυτός ο τοµέας στον οποίο υστερεί η Κυβέρ-
νηση; Δυστυχώς όχι, γιατί η Κυβέρνηση έχει επιδοθεί σε µια
διαρκή προσπάθεια φθοράς των θεσµών, εκούσια ή ακούσια, είτε
επιχειρώντας να συγκαλύψει τα ανοµήµατά της είτε να ελέγξει
και να ποδηγετήσει τους θεσµούς. Γιατί προφανώς πιστεύει ότι
η κοινοβουλευτική πλειοψηφία που διαθέτει τής δίνει το δικαίωµα
να κάνει ό,τι θέλει, να συµπεριφέρεται µε όποιον τρόπο θέλει, να
παραβιάζει συνταγµατικές επιταγές, να προβαίνει σε ενέργειες
που συνιστούν κατάφωρη κατάχρηση εξουσίας, όπως ο έλεγχος
της λειτουργίας των ανεξάρτητων αρχών, µε χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα τα όσα έγιναν την προηγούµενη εβδοµάδα στη Διά-
σκεψη των Προέδρων, ιδιαίτερα µε το θέµα της ΑΔΑΕ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πραγµατικά αδιανόητο
αυτό που βλέπουµε να εξελίσσεται τον τελευταίο χρόνο µε την
επιχείρηση πλήρους ελέγχου των αρµών της εξουσίας από τη ση-
µερινή Κυβέρνηση, αυτή που καταδίκαζε την ανάλογη πρακτική
όταν επιχειρήθηκε από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και την
οποία η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας υλοποιεί µε χειρουρ-
γική ακρίβεια, µε προσπάθεια χειραγώγησης, αλλά και εξουδε-
τέρωσης των ανεξάρτητων αρχών, όταν οι αποφάσεις δεν είναι
αυτές που επιθυµεί, µέσα από µεθοδεύσεις που συνιστούν κατά-
λυση του κράτους δικαίου και παραβίαση των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων, αλλά και των ελευθεριών. 

Και είναι σαφές ότι οι µεθοδεύσεις αυτές βρίσκονται σε πλήρη
αντιδιαστολή µε την εικόνα της σύγχρονης και µεταρρυθµιστικής
δύναµης που προσπαθούν επίµονα να φιλοτεχνήσουν οι επικοι-
νωνιακοί µηχανισµοί της Κυβέρνησης. 

Δυστυχώς, όµως, πέρα από τις προτάσεις της Κυβέρνησης, µε
την επικράτηση αυτών των αντιλήψεων, κυρίως όµως µε την
εφαρµογή και την πρακτική αυτής της Κυβέρνησης, η Ελλάδα
θυµίζει ολοένα και λιγότερο µια σύγχρονη θεσµική ευρωπαϊκή
χώρα. Και οι αντιλήψεις αυτές είναι σαφές ότι βρίσκονται σε ευ-
θεία αντίληψη µε τις θεµελιώδεις ευρωπαϊκές αρχές και το ευ-
ρωπαϊκό κεκτηµένο και εκθέτουν -ναι, εκθέτουν- διεθνώς τη
χώρας µας, έστω και αν κάποιοι προσπαθούν να υποβαθµίσουν
τα δεδοµένα και τα γεγονότα.

Αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η θεµελιώδης δια-
φορά µεταξύ της συντηρητικής και της προοδευτικής παράτα-
ξης, µεταξύ της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Ενώ το
ΠΑΣΟΚ αδιαµφισβήτητα αποτέλεσε και αποτελεί µια συνεπή,
αλλά και σταθερή δύναµη εκδηµοκρατισµού, εκσυγχρονισµού και
µεταρρυθµίσεων, που πάντα σκόπευε στο να ενισχύσει τους θε-
σµούς, η Νέα Δηµοκρατία κινείται σε µια εντελώς διαφορετική
κατεύθυνση, σε µια λογική ελέγχου των θεσµών. 

Και υπενθυµίζω ότι στην αυτοδιοίκηση οι µεγάλες τοµές και
αλλαγές έχουν το ισχυρό αποτύπωµα των κυβερνήσεων του
ΠΑΣΟΚ. Αρχικά µε το σχέδιο «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ» και στην συνέχεια
µε τον νόµο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ». Το θυµάστε πολύ καλά, κύριε Λι-
βάνιε. Ήσασταν εδώ σε αυτή την Αίθουσα όταν η παράταξη της
Νέας Δηµοκρατίας δεν ψήφιζε αυτό το νοµοσχέδιο τοµή για την
αυτοδιοίκηση. Αλλά να ήταν µόνο αυτό, ότι δεν το ψήφισε και δεν
το πίστεψε; Αντί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να χτίσει
πάνω σε µια µεταρρύθµιση, παρά τις τότε διαφωνίες της, και να
χτίσει πάνω σε αυτές τις µεταρρυθµίσεις και να τους δώσει µε-
γαλύτερη ισχύ και µέσα από τα λάθη και µέσα από την εµπειρία,
τις υπονοµεύει, τις αφυδατώνει και, δυστυχώς, τις εξουδετερώ-
νει. 

Η αλήθεια όµως είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η πα-
ράταξη της Νέας Δηµοκρατίας ποτέ δεν πίστεψε και ποτέ δεν
ταυτίστηκε πολιτικά, αλλά και ιδεολογικά µε την έννοια της απο-

κέντρωσης και µε τον θεσµό της αυτοδιοίκησης. Και η ευρωπαϊκή
αρχή της επικουρικότητας, που ορίζει τα διάφορα κοινωνικά και
πολιτικά προβλήµατα να διευθετούνται στο πιο κοντινό για τον
πολίτη επίπεδο, δεν φαίνεται ότι ταιριάζει στην πολιτική κουλ-
τούρα της συντηρητικής παράταξης, την οποία γοήτευε, και σί-
γουρα φαίνεται ότι ακόµα γοητεύει, η συγκέντρωση της εξουσίας
-ή µάλλον η υπερσυγκέντρωση της εξουσίας- σε ένα πανίσχυρο,
κλειστό και απολύτως ελεγχόµενο κέντρο εξουσίας. 

Με αυτά τα χαρακτηριστικά λειτουργεί σήµερα και το περι-
βόητο επιτελικό κράτος, όπως το βαφτίζετε εσείς του Μαξίµου,
ένα κράτος εντελώς αναποτελεσµατικό, ένα κράτος αδύναµο να
ανταποκριθεί σε στοιχειώδεις υποχρεώσεις, ένα επιτελικό κράτος
που απλά συνιστά ένα κέντρο που θέλει να ελέγχει και να χειρα-
γωγεί όλους τους θεσµούς. Το διαπιστώσαµε πρόσφατα µε την
επιχείρηση άλωσης των ανεξάρτητων αρχών, µέσα από την πο-
λιτική συναλλαγή µε το κόµµα του κ. Βελόπουλου. Και βεβαίως
το διαπιστώνουµε επανειληµµένα στον τρόπο µε τον οποίο η ση-
µερινή Κυβέρνηση αντιµετωπίζει τις ανεξάρτητες αρχές. Το συ-
ναντάµε, όµως, και στην περιφρόνηση της Κυβέρνησης απέναντι
στις αποφάσεις ανωτάτων δικαστηρίων -του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας, του Ελεγκτικού Συνεδρίου- τις οποίες επιχειρεί να πα-
ρακάµπτει µε διάφορες νοµοθετικές ρυθµίσεις. Το είδαµε και το
ξανά βλέπουµε στις νοµοθετικές παρεµβάσεις της Κυβέρνησης
για τη λειτουργία των δήµων, των περιφερειών, που τις θεωρεί,
αλλά και τις αντιµετωπίζει ως το µακρύ χέρι του κράτους, ένα
κράτος λάφυρο του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας και όχι βε-
βαίως µια ισχυρή αυτοδιοίκηση µε οικονοµική αυτοτέλεια, όπως
ήταν το σχέδιο και το όραµα του ΠΑΣΟΚ µε περιφέρειες, πρα-
γµατικά όµως, «στρατηγεία» της τοπικής ανάπτυξης. 

Ακόµη, όµως, και τεχνικού χαρακτήρα ρυθµίσεις και διευθετή-
σεις που περιλαµβάνει το νοµοσχέδιο που συζητάµε, αυτή την
αντίληψη υπηρετούν, όπως πολύ σωστά επισήµανε η εισηγήτριά
µας Ευαγγελία Λιακούλη, η οποία άρθρο - άρθρο, σηµείο - ση-
µείο, όχι µόνο αποδόµησε τη δική σας φιλοσοφία και λογική,
αλλά απέδειξε και τη σκοπιµότητα που κρύβεται πίσω από αυτή
σας τη βιασύνη, λίγες ηµέρες πριν τις δηµοτικές εκλογές, µε την
ΚΕΔΕ και τους εκπροσώπους των εργαζοµένων να ζητούν την
απόσυρση και να διαφωνούν εντελώς µε όλα αυτά τα οποία σχε-
διάζετε, και εσείς παρόλα αυτά επιµένετε και φέρνετε αυτό το
νοµοσχέδιο.

Και είναι αυτή µόνο η διαφορά στην αντίληψη που διαπνέει την
παράταξή σας από τη δική µας, ο τρόπος και η λειτουργία που
αντιµετωπίζουµε τους θεσµικούς φορείς πάνω σε ευαίσθητα ζη-
τήµατα, λίγες ηµέρες, µάλιστα, πριν από τις εκλογές που εσείς
είπατε, τουλάχιστον όπως ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος
επικαλέστηκε, ότι εγκαίρως ενηµερώνεται και δεν αιφνιδιάζεται;
Δεν είναι, όµως, µόνο αυτή η διαφορά. Έχουµε βαθιές διαφορές
στον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζουµε τους θεσµούς, τη λει-
τουργία της διοίκησης και βεβαίως, τον ρόλο του κράτους. 

Και θα πω µόνο ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα που είναι επί-
καιρο, διότι εχθές συµπληρώσαµε δεκατρία χρόνια από το θεσµό
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ», βασικού εργαλείου διαφάνειας, αλλά και λογοδοσίας
της διοίκησης απέναντι στους πολίτες. Πρόκειται για µία από τις
εµβληµατικότερες µεταρρυθµίσεις των κυβερνήσεων του ΠΑ-
ΣΟΚ, η οποία, δυστυχώς, αφέθηκε στην τύχη της να δυσλειτουρ-
γεί, ενώ η ψηφιακή αναβάθµιση αυτού του θεσµού ουδέποτε θε-
ωρήθηκε ως προτεραιότητα από τη σηµερινή Κυβέρνηση και το
επιτελικό της κράτους. 

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε -και αποτυπώθηκε αυτό µε τη δηµό-
σια παρέµβαση του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ, του Νίκου Ανδρου-
λάκη εχθές- τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» έναν κορυφαίο θεσµό για την ενδυ-
νάµωση της σχέσης µεταξύ πολιτικού συστήµατος και πολίτη, µε-
ταξύ του κράτους και του πολίτη. Και παρουσιάσαµε, µάλιστα,
µια σειρά προτάσεων που θεωρούµε ότι ενισχύουν αυτόν τον
θεσµό, ενισχύουν την ανάγκη για περισσότερη διαφάνεια και λο-
γοδοσία στον δηµόσιο βίο, για έλεγχο από τους πολίτες µέσα
από ανοιχτά δεδοµένα για όλους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το χειρότερο µέσα σε όλα αυτά
είναι ότι η δυσανεξία της Κυβέρνησης στον διάλογο, στη συνερ-
γασία, αλλά και στη συνεννόηση επεκτείνεται ακόµα και στη δια-
χείριση ζητηµάτων µείζονος εθνικής σηµασίας. Και µιλώ, βε-
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βαίως, για τα εθνικά θέµατα. Αυτό δεν µας ξενίζει. Άλλωστε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός έχει δηλώσει ότι δεν πιστεύει στον θεσµό
του Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών. Δεν ενηµερώνει κανέναν για
τις προθέσεις του. Και θεωρεί ότι η άσκηση εξωτερικής πολιτικής
αποτελεί προσωπική του υπόθεση. Αν πιστεύει, όµως, ότι θα
υπάρξουν πολιτικές δυνάµεις οι οποίες θα επικυρώσουν τετελε-
σµένα ή και αρνητικές εξελίξεις που αφορούν στο καθεστώς στο
Αιγαίο και στην Κύπρο, ας τις αναζητήσει αλλού, γιατί το ΠΑΣΟΚ
ρητά και ξεκάθαρα δεν προσφέρεται για αυτόν τον ρόλο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δεδοµένο ότι η Κυβέρνηση
δεν αντιλαµβάνεται τη σηµασία που έχουν οι πρακτικές και οι λο-
γικές ελέγχου και, ως επί του αποτελέσµατος, φθοράς των θε-
σµών. Όπως αντιλαµβάνεται και ότι η εποχή που παρουσίαζε το
περίφηµο επιτελικό κράτος, για το οποίο, µάλιστα, έτρεφε πολύ
µεγάλες προσδοκίες, ως καινοτοµία στην άσκηση διακυβέρνη-
σης, ανήκει στο παρελθόν. Πρόκειται για ένα επιτελικό κράτος
που κάηκε στις φωτιές, που βούλιαξε στο χιόνι, που βυθίστηκε
στις πληµµύρες, ένα επιτελικό κράτος που, δυστυχώς, για τη µε-
γάλη πλειοψηφία των πολιτών διαρκώς περνάει κάτω από τον
πήχη, ένα επιτελικό κράτος που προκαλεί διαρκώς ανασφάλεια
στους πολίτες, ένα κράτος περιορισµένης ευθύνης και ακόµα πιο
περιορισµένων δυνατοτήτων. 

Η Ελλάδα, όµως, σίγουρα αξίζει καλύτερα. Οι Έλληνες αξιώ-
νουν ένα κράτος ευθύνης, ένα κράτος δικαίου, ένα αποτελεσµα-
τικό κράτος που θα προσφέρει υπηρεσίες, το οποίο θα είναι
πραγµατικά δίπλα στον πολίτη, ένα κράτος στο οποίο θα λειτουρ-
γούν οι θεσµοί, γιατί εκεί έξω υπάρχει µια µεγάλη και πλατιά δη-
µοκρατική πλειοψηφία που αναζητά, αλλά και απαιτεί ταυτό-
χρονα, τα συγκεκριµένα χαρακτηριστικά, όπως αναζητά και απαι-
τεί µια αξιόπιστη πλειοψηφική, σύγχρονη και δηµοκρατική εναλ-
λακτική κυβερνητική πρόταση για τον ρόλο, αλλά κυρίως για την
αυτονοµία της πολιτικής.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κατρίνη.
Καλείτε στο Βήµα για επτά λεπτά η κ. Αθανασία (Σία) Αναγνω-

στοπούλου Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε πριν από λίγα λεπτά

τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας να µιλά
µε κυνισµό, µε αλαζονεία, µε έπαρση για όλα όσα έχουν συµβεί
τον τελευταίο καιρό στη χώρα και χλευαστικά για τον Πρόεδρο
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Αυτό που φαίνεται συνέχεια όταν µιλάνε τα στελέχη της Νέας
Δηµοκρατίας είναι αυτή η αλαζονεία. Και ποιος µίλησε έτσι; Ο
πολιτικός ο οποίος ως Υπουργός το προηγούµενο διάστηµα,
στην προηγούµενη διακυβέρνηση, χρεώνεται µε τους περισσό-
τερους νεκρούς από την πανδηµία σε όλη την Ευρώπη, στη χώρα
µας. Ας είµαστε προσεκτικοί. Ξέρουµε από πού προέρχεται ο κ.
Πλεύρης, όπως ξέρουµε από πού προέρχεται ο κ. Βορίδης. Από
ακροδεξιό σώµα είναι και προσπαθούν εδώ να κουνήσουν το δά-
χτυλο για δηµοκρατικότητα, για χίλια δυο άλλα πράγµατα. 

Έχουµε εκατό ηµέρες διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
όπου έχουν συµβεί τα πάντα. Και σε αυτά που έχουν συµβεί ένα
πράγµα γίνεται ολοφάνερο, ότι το επιτελικό κράτος τρώει τα σω-
θικά του ίδιου του κράτους, των θεσµών του, των δοµών του, των
µηχανισµών του. Ας είµαστε, λοιπόν, πιο προσεκτικοί όταν µιλάµε
για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, για τον Πρόεδρό της, για τον
Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας και για τους Βουλευτές
και τις Βουλεύτριες της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Αυτή η επιτελική ανεπάρκεια, αναποτελεσµατικότητα, αλλά κυ-
ρίως αυτή η υπονόµευση του ίδιου του κράτους και των θεσµών
του έχει γίνει φανερή από όλες τις µεριές. Η κυριότερη είναι το
θέµα της ΑΔΑΕ. Όσο και να σας πονάει, όσο και να προσπαθεί ο
κ. Βορίδης να κάνει το άσπρο µαύρο αυτό δε γίνεται. Τα τρία πέ-
µπτα της Διάσκεψης των Προέδρων δεν είναι το δεκαέξι. Πώς να
το κάνουµε τώρα; Απλή αριθµητική είναι. Αυτό δεν έχει ξανασυµ-
βεί! Συνέβη τώρα. Έχουν κάνει δηλώσεις οι πρώην Πρόεδροι και

ο νυν Πρόεδρος του Δικηγορικού Συλλόγου ότι πλήττεται το κρά-
τος δικαίου. Τι δεν καταλαβαίνουµε πια σ’ αυτή τη χώρα, µε µία
Κυβέρνηση όλο αλαζονεία και έπαρση. 

Κι ερχόµαστε τώρα στο νοµοσχέδιο. Δεν θα πω πολλά. Και
µόνο το γεγονός ότι πέντε ηµέρες πριν από τις αυτοδιοικητικές
εκλογές έχουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο αλλάζει τα πάντα και
αλλάζει τα πάντα προς το αυταρχικότερο, δείχνει τις προθέσεις
της Κυβέρνησης. Θα µπορούσε να περιµένει δέκα ηµέρες, να συ-
νεχιστεί η διαβούλευση, να εκλεγούν οι νέες αυτοδιοικητικές
αρχές και να δούµε τι θα γίνει παρακάτω. Όχι. Αυτό που θέλετε
είναι να προλάβετε καταστάσεις. 

Και ποιες είναι οι καταστάσεις που θέλετε να προλάβετε; Πρώ-
τον και σηµαντικότερο, που έχει φανεί σε όλη τη διακυβέρνηση
σας και µε όλους τους τρόπους, η κυβερνησιµότητα εναντίον της
δηµοκρατίας. Και στο αυτοδιοικητικό επίπεδο βάζετε την κυβερ-
νησιµότητα ως αντίπαλο της δηµοκρατίας και κάνετε ένα δηµαρ-
χοκεντρικό σύστηµα περισσότερο από ό,τι το είχε κάνει κ.
Βορίδης, περιορίζοντας στο ελάχιστο δυνατό τις αρµοδιότητες
του δηµοτικού συµβουλίου, τη λογοδοσία. Άκουσα τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο µέσα στην αµετροέπεια του να λέει για τη
λογοδοσία. Σε ποιον ακριβώς θα λογοδοτεί ο δήµαρχος. Στο µει-
ωµένο δηµοτικό συµβούλιο, τη µειωµένη εκπροσώπηση, µέχρι
πραγµατικά -δεν θέλω να το χαρακτηρίσω- ελαχιστοποίησης της
αντιπολίτευσης ως ανύπαρκτη; Με τους αντιδηµάρχους που θα
µπορεί ο δήµαρχος ανά πάσα στιγµή να τους καθαιρεί χωρίς αι-
τιολογία επί της ουσίας; Πώς θα λειτουργήσει; Πού είναι η λογο-
δοσία; Κυβερνησιµότητα, λοιπόν, εναντίον δηµοκρατίας. 

Το δεύτερο πολύ σηµαντικό στοιχείο αυτού του νοµοσχεδίου.
Καταστρατηγείται µία µεγάλη αρχή για την αυτοδιοίκηση που
είναι η αυτοτέλεια των αυτοδιοικητικών αρχών. Είχε περιοριστεί
έτσι κι αλλιώς. Τώρα περιορίζεται ακόµα περισσότερο. Για να
εξηγήσουµε κάτι για την αυτοδιοίκηση. Η αυτοδιοίκηση, εκτός
από το θέµα της κυβερνησιµότητας που είναι µεν σηµαντικό, είναι
ο κυριότερος θεσµός κινητοποίησης της κοινωνίας, πλαισίωσης,
αλλά και αναπλαισίωσης των αυτοδιοικητικών αρχών από την κοι-
νωνία. 

Τα ΝΠΔΔ τα οποία διαλύετε επί της ουσίας -γιατί διάλυση είναι
αυτό- τι τα κάνετε; Δεν αφήνετε ούτε καν τις δηµοτικές αρχές να
αποφασίσουν, τους δήµους τους ίδιους. Τα διαλύετε και τα εν-
σωµατώνετε στον δήµο, λύνοντας τα προβλήµατα που έπρεπε
να λύσετε κόβοντας µε το µαχαίρι αυτό που δεν µπορείτε να κά-
νετε, δηλαδή στελέχωση, χρηµατοδότηση κ.λπ.. Ξεχνάτε, όµως,
τη λειτουργία αυτών των ΝΠΔΔ µέσα στην ίδια την κοινωνία, πο-
λιτιστικών, κοινωνικών φορέων πάρα πολύ σηµαντικών για την
αναζωογόνηση της κοινωνίας, για την αλληλεγγύη της, για τη
συµµετοχή των πολιτών που είναι το µεγάλο ζητούµενο σε αυτές
τις κοινωνίες που ζούµε. Το αφήνετε αυτό στην άκρη, το παρα-
µερίζετε. Τις σχολικές επιτροπές και τον ρόλο των γονέων και κη-
δεµόνων τα αφήνετε στην άκρη και ούτε καν ενδιαφέρεστε για
όλους αυτούς τους εργαζόµενους, ειδικά τους ΙΔΟΧ και τους
ΙΔΑΧ.

Αυτά όλα τα οποία κάνετε και τα οποία είναι στο πόδι,  κατα-
κερµατισµένη νοµοθέτηση -σας τα είπε πολύ καλά η εισηγήτρια
µας το πρωί- έχουν επιπτώσεις. Δεν λέω τι θα γίνει µε τους καλ-
λιτεχνικούς φορείς των δήµων, που ξέρω λίγο παραπάνω, από
πού θα πληρώνονται, πώς θα πληρώνονται, τι θα γίνει µε όλα
αυτά. Αυτή η κακή νοµοθέτηση, όµως, φαίνεται και από το ΔΗ-
ΠΕΘΕ Πάτρας. Τώρα έχουµε τα αποτελέσµατα της νοµοθέτησης
της προηγούµενης περιόδου. Δεν είχατε καταλάβει, δεν ξέρετε.
Μένει κόσµος στον αέρα, κινδυνεύει η σχολή αν δεν αλλάξει. Του-
λάχιστον, η Υπουργός Πολιτισµού δεσµεύτηκε ότι θα το αλλάξει
και θα λυθεί το πρόβληµα. Και τότε φωνάζαµε και τότε µας θεω-
ρούσατε µίζερους και τότε λέγατε ότι δεν ξέρουµε και δεν είµα-
στε εποικοδοµητικοί. Ακούστε µία φορά! Η αυτοδιοίκηση είναι
τεράστιο θέµα. 

Θα κλείσω µε ένα πράγµα. Είπε ο κ. Βορίδης για τον κ. Φάµ-
µελο ότι είπε αυτά, του κοµµατικού σωλήνα και τέτοια. Εγώ δεν
θα πω για κανέναν κοµµατικό σωλήνα. Θα πω, όµως, ότι κατεβαί-
νουν στις αυτοδιοικητικές εκλογές άνθρωποι οι οποίοι κατηγο-
ρούνται και είχαν διαγραφεί από τη Νέα Δηµοκρατία και επα-
νήλθαν, όπως ο κ. Καµπόσος, ο κ. Δούκας, διάφοροι άλλοι τέ-
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τοιοι, οι οποίοι ξανακατεβαίνουν ενώ είχαν διαγραφεί. Τι µήνυµα
στέλνετε; Αυτό χέρι-χέρι µε την Ακροδεξιά; Γιατί εγώ αυτό κατα-
λαβαίνω.

Κλείνω λέγοντας και σε εσάς που είσαστε Υπουργοί εδώ, αλλά
και στον Πρόεδρο ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει ζητήσει
εδώ και πάρα πολύ καιρό να αλλάξει η χωροταξία της Βουλής.
Είναι προσβολή στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση! Είναι προσβολή
στις ιδεολογικές διακρίσεις, από τη Γαλλική Επανάσταση και
µετά, µέσα στη Βουλή! Όσο δεν το αλλάζετε αυτό, όσο µας υπο-
χρεώνετε να διακόπτεται η συνέχεια η κοινοβουλευτική από τους
«Σπαρτιάτες» κ.λπ. ξεπλένετε ή οµαλοποιείτε, κανονικοποιείτε τις
ακροδεξιές µέχρι ναζιστικές εκφάνσεις µέσα στη Βουλή. 

Ευχαριστώ.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Εσείς το κάνατε µε τους ΑΝΕΛ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε συ-

νάδελφε, µη διακόπτετε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Λαζαρίδη,

τους τραµπουκισµούς αλλού, όχι σ’ εµένα! Όχι σ’ εµένα τους
τραµπουκισµούς την ώρα που µιλάω. Θα προσέχετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Αναγνωστοπούλου.

Καλείται στο Βήµα η κ. Νίκη Κεραµέως, Υπουργός Εσωτερι-
κών.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόεδρε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-
µερα στην Ολοµέλεια της Βουλής συνιστά µια τοµή στην τοπική
αυτοδιοίκηση. Ο στόχος του είναι να αναβαθµίσει τους δήµους
και τις περιφέρειες, να στηρίξει την οικονοµία, την ανταγωνιστι-
κότητα και την ανάπτυξη σε τοπικό επίπεδο, να εξυγιάνει δοµές
και διαδικασίες, µε το βλέµµα, τελικά, στη βελτίωση της ποι-
ότητας της ζωής και της καθηµερινότητας των πολιτών, σε ένα
πλαίσιο, όµως, αυξηµένης διαφάνειας, λογοδοσίας και επιβρά-
βευσης.

Θα ήθελα να ξεκινήσω συγχαίροντας θερµά τον Αναπληρωτή
Υπουργό Εσωτερικών, τον Θοδωρή Λιβάνιο, όπως επίσης τον Γε-
νικό Γραµµατέα Αυτοδιοίκησης και Αποκέντρωσης, τον Μιχάλη
Σταυριανουδάκη, για τη νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία και τον
εισηγητή µας, τον Ανδρέα Νικολακόπουλο, για τις εξαιρετικές
του εισηγήσεις καθ’ όλη τη διάρκεια αυτής της κοινοβουλευτικής
διαδικασίας για ένα νοµοσχέδιο το οποίο έρχεται σε µία διόλου
τυχαία χρονική συγκυρία. 

Εν όψει των επικείµενων εκλογών και της νέας θητείας της αυ-
τοδιοίκησης που ξεκινά την 1η Ιανουαρίου του 2024 δηµιουργείται
µία ασφάλεια δικαίου για τους αιρετούς, οι οποίοι θα γνωρίζουν
έτσι εκ των προτέρων τις αλλαγές στο σύστηµα διακυβέρνησης
διά του οποίου θα κληθούν να υπηρετήσουν και θα έχουν µε τον
τρόπο αυτό τη δυνατότητα να προετοιµαστούν γι’ αυτές τις αλ-
λαγές έως την ανάληψη των καθηκόντων τους. Απαντώντας, λοι-
πόν, σε όσα έχουν συζητηθεί περί του χρονισµού του συγκε-
κριµένου νοµοσχεδίου, η απάντηση είναι δύο λέξεις: ασφάλεια
δικαίου. 

Κυρίες και κύριοι, είναι τρεις οι βασικοί στόχοι που επιδιώ-
κουµε µε αυτό το νοµοθέτηµα, τρεις λέξεις: «λειτουργικότητα»,
«εξορθολογισµός», «λογοδοσία». Στόχος πρώτος είναι η λειτουρ-
γικότητα των ΟΤΑ. Να αρθούν οι αγκυλώσεις που προκάλεσε η
απλή αναλογική στα συστήµατα διακυβέρνησης των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης πρώτου και δευτέρου βαθµού µε την ανα-
µόρφωσή τους σύµφωνα µε το ν.4804/2021. Όπως ξέρετε, η νο-
µοθετική παρέµβαση του 2021, της πρώτης κυβέρνησης του
Κυριάκου Μητσοτάκη, αποκατέστησε τη διοικητική τάξη, εξασφα-
λίζοντας τη δυνατότητα µεν στις πλειοψηφίες να διοικούν και στις
µειοψηφίες να ελέγχουν. Μεταξύ άλλων, όπως ξέρετε, η θητεία
των δηµοτικών αρχών έγινε πενταετής από τετραετής, δήµαρχος
ή περιφερειάρχης εκλέγεται ο επικεφαλής του συνδυασµού που
έλαβε ποσοστό πάνω από 43% και ο επιτυχών συνδυασµός λαµ-
βάνει τουλάχιστον τα τρία πέµπτα των εδρών του συµβουλίου.
Τέθηκε όριο 3% για την εκλογή συµβούλων. Καταργήθηκε η ξε-
χωριστή κάλπη για την ανάδειξη συµβουλίων δηµοτικών κοινοτή-
των, που είχε οδηγήσει σε έναν άτυπο, θα έλεγα ατελή, τρίτο

βαθµό αυτοδιοίκησης. Οι συνδυασµοί για τις περιφερειακές και
δηµοτικές εκλογές υπέβαλαν για πρώτη φορά στην ειδική ηλε-
κτρονική πύλη τις δηλώσεις υποψηφιοτήτων τους, κάτι που οδή-
γησε στην πράξη σε πολύ ουσιαστική διευκόλυνση και εξοικο-
νόµηση υλικών πόρων και δεκάδων χιλιάδων εργατοωρών. Θέλω
να σας δώσω ένα στοιχείο: Από όλη αυτή τη διαδικασία, η οποία
πλέον έχει γίνει εξολοκλήρου ηλεκτρονική, εξοικονοµήσουµε
ενάµισι εκατοµµύριο φύλλα χαρτιού Α4, επειδή ακριβώς όλη η
διαδικασία πλέον γίνεται ηλεκτρονικά. 

Με τον νέο αυτόν νόµο, τον οποίο συζητούµε σήµερα, προσαρ-
µόζεται περαιτέρω το σύστηµα διακυβέρνησης των ΟΤΑ στις αλ-
λαγές του νόµου του 2021. Εισάγεται µία πρωτοπόρα, θα έλεγα,
διαδικασία ελέγχου πεπραγµένων της δηµοτικής και περιφερει-
ακής αρχής, ένας κοινοβουλευτικός έλεγχος σε επίπεδο ΟΤΑ.
Πόσο αυταρχικό είναι, αλήθεια, αυτό; Το αναφέρω αυτό ακούγο-
ντας τη συνάδελφο κ. Αναγνωστοπούλου, η οποία µίλησε για αυ-
ταρχισµό σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, αυτής της πρωτοβουλίας οι δηµο-
τικοί και περιφερειακοί σύµβουλοι θα θέτουν συγκεκριµένα ερω-
τήµατα στη δηµοτική ή περιφερειακή αρχή, η οποία θα καλείται
να απαντήσει. Έτσι το ευρύ κοινό θα γνωρίζει και την κριτική της
αντιπολίτευσης και την απόκριση της πλειοψηφίας. κοινοβουλευ-
τικός έλεγχος, λοιπόν, και σε επίπεδο Οργανισµών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης. Ο πρώτος στόχος, λοιπόν, η πρώτη λέξη ήταν η
«λειτουργικότητα». 

Ο δεύτερος στόχος, η δεύτερη λέξη είναι «εξορθολογισµός».
Εξορθολογισµός της εσωτερικής δοµής των δήµων µέσω της κα-
τάργησης νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου που υπάγονται
σε αυτούς. Να µιλήσουµε ειλικρινά; Υπάρχει πληθώρα νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου, κατακερµατισµός προσωπικού, µει-
ωµένος οικονοµικός έλεγχος, ελλιπής αποτελεσµατικότητα. Πα-
ραδείγµατα: ένας δήµος που έχει δέκα νοµικά πρόσωπα γιατί
χρειάζεται δέκα οικονοµικές υπηρεσίες; Γιατί; Γιατί οι διαθέσιµες
πιστώσεις για προσωπικό για τον δήµο να κατακερµατίζονται σε
όλα τα νοµικά πρόσωπα και να µην µπορεί ο δήµος να κατανείµει
το προσωπικό και να το προσαρµόζει ανάλογα µε τις ανάγκες;
Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, λοιπόν, προβλέπεται η κατάργηση
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και κοινωφελών επιχειρή-
σεων των ΟΤΑ, για καλύτερη οργάνωση και αξιοποίηση του αν-
θρώπινου δυναµικού των δήµων µε ενοποίηση υπηρεσιών, µε
ευκολότερο εντοπισµό και τεκµηρίωση εκ µέρους του δήµου των
αναγκών σε προσωπικό. Προβλέπεται έτσι καλύτερη οικονοµική
διαχείριση, για παράδειγµα µέσω ενιαίων διαγωνισµών για προ-
µήθειες, µε αποτέλεσµα την επίτευξη καλύτερων τιµών προς
όφελος των δηµοτών. Η κατάργηση, λοιπόν, των εκατοντάδων
νοµικών προσώπων των δήµων και των κοινωφελών επιχειρήσεων
θα οδηγήσει άµεσα σε οικονοµίες κλίµακας και σε πιο αποτελε-
σµατική διοίκηση του δήµου. 

Επειδή άκουσα και πάλι, ακούω πολλά αυτές τις ηµέρες σχε-
τικά µε το τι θα γίνει το προσωπικό, το προσωπικό των καταργού-
µενων φορέων ανεξαρτήτως σχέσης εργασίας µεταφέρεται
στους δήµους, ενώ το δηµοτικό συµβούλιο θα µπορεί να συγκρο-
τεί και επιπλέον επιτροπές για την καλύτερη διαχείριση θεµάτων,
όπως ο αθλητισµός, ο πολιτισµός, κοινωνική πολιτική στις οποίες
θα µπορούν να συµµετέχουν και πολίτες µε εξειδίκευση στο αντι-
κείµενο. 

Θα ήθελα να κάνω εδώ µια ιδιαίτερη µνεία στο πολύτιµο αν-
θρώπινο δυναµικό του δηµοσίου τοµέα του οποίου ο ρόλος είναι
καταλυτικός στη λειτουργία του κρατικού µηχανισµού και στην
εξυπηρέτηση του πολίτη. 

Και µια κουβέντα να πω για µία επίσης καινοτοµία του νοµο-
σχεδίου. Προβλέπεται η χορήγηση πάγιας προκαταβολής απευ-
θείας στους διευθυντές σχολικών µονάδων, προκειµένου να είναι
σε θέση εκείνοι να καλύπτουν άµεσα ανάγκες των σχολείων και
να αποφεύγεται έτσι περιττή γραφειοκρατία και καθυστερήσεις. 

Πρώτη λέξη, λοιπόν, είναι η «λειτουργικότητα», δεύτερη λέξη
«εξορθολογισµός», τρίτη λέξη «λογοδοσία». Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σήµερα κρίσιµα για τη λειτουργία των δήµων δεδοµένα
δεν είναι δηµοσίως προσβάσιµα. Παραδείγµατος χάριν, σήµερα
ο πολίτης δεν µπορεί να συγκρίνει το ύψος των δηµοτικών τελών
µεταξύ αντίστοιχου µεγέθους δήµων ούτε µπορεί να γνωρίζει
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πόσοι χώροι άθλησης, διαβάσεις ατόµων µε αναπηρία, βρεφονη-
πιακοί σταθµοί αντιστοιχούν σε κάθε χίλιους κατοίκους της πε-
ριοχής του, τι έργα πυροπροστασίας, ανακύκλωσης και ούτω
καθ’ εξής πραγµατοποιούνται. Η λογοδοσία, λοιπόν, µπορεί να
βελτιώσει σηµαντικά την εικόνα των δήµων και η κινητροδότηση
να ωθήσει σε αυξηµένες επιδόσεις µε αντίκτυπο στην καθηµερι-
νότητα του δήµου και της περιφέρειας. 

Έτσι, λοιπόν, το νοµοσχέδιο προβλέπει ανοιχτά δεδοµένα, που
θα αποτυπώνουν µία πλήρη εικόνα των µετρήσιµων µεγεθών των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης µέσω ενός κόµβου παρακο-
λούθησης των επιδόσεων τους. Προβλέπει δείκτες µέτρησης και
αξιολόγησης της απόδοσης βάσει διεθνών προτύπων ISO προ-
σαρµοσµένων στην ελληνική δοµή της αυτοδιοίκησης. Προβλέ-
πει, επίσης, βραβεύσεις δήµων και περιφερειών που θα επιτυγ-
χάνουν βέλτιστες επιδόσεις και οι οποίες µπορεί να συνοδεύονται
και µε περαιτέρω κίνητρα.

Και εγώ ερωτώ, την Αξιωµατική Αντιπολίτευση ιδιαιτέρως, τι
είναι το αυταρχικό σε αυτό, στο να υπάρχουν οι δείκτες ποι-
ότητας. Πού είναι το αυταρχικό στο να λογοδοτούν οι δηµοτικές
αρχές, οι περιφερειακές αρχές στους πολίτες για τα πεπραγµένα
τους; Ελπίζω, τουλάχιστον, σε αυτό να υπάρξει συµφωνία της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και εν γένει της Αντιπολίτευσης στο
νοµοσχέδιο αυτό.

Κυρίες και κύριοι, σύµφωνα µε στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης οι εκλεγµένοι αντιπρόσωποι σε τοπικό και περιφερειακό επί-
πεδο των είκοσι επτά κρατών-µελών αριθµούν πάνω από ένα
εκατοµµύριο, οι οποίοι είναι δηµοκρατικά υπόλογοι σε περισσό-
τερους από τετρακόσια σαράντα έξι εκατοµµύρια Ευρωπαίους
πολίτες. Συµβάλλουν σηµαντικά στον µακροπρόθεσµο µετασχη-
µατισµό των κοινωνιών µας, ενισχύουν τη συνοχή, συµµετέχουν
στην πράσινη και ψηφιακή µετάβαση, καλούνται να αποτελέσουν
µέρος της λύσης για µείζονα προβλήµατα, όπως είναι η κλιµατική
αλλαγή και για την αντιµετώπιση παγκόσµιας κλίµακας κρίσεων,
όπως η πανδηµία.

Στη χώρα µας επιδιώκουµε σήµερα να απαλλάξουµε τους Ορ-
γανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης από βαρίδια του παρελθό-
ντος, δίνοντάς τους νέα δυναµική, κίνητρα και προοπτικές. Δήµοι
και περιφέρειες που λειτουργούν δηµοκρατικά, αποτελεσµατικά,
µε έλεγχο από την αντιπολίτευση και µε λογοδοσία στους πολί-
τες, µέσα από ένα νέο πρίσµα για τις τοπικές αρχές σε ένα περι-
βάλλον σύγχρονο εξορθολογισµένο, ψηφιακό, βιώσιµο, όπως
αρµόζει σε ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος. Το νοµοσχέδιο που
συζητούµε ενισχύει την αναπτυξιακή τροχιά των δήµων και περι-
φερειών θα έλεγα στη βάση µιας επαναπροσδιορισµένης σχέσης
εµπιστοσύνης µεταξύ εκλογέα και αιρετού της τοπικής αυτοδιοί-
κησης µε ορατό τον ρόλο και τις αρµοδιότητές τους τόσο σε δη-
µοτικό όσο και σε περιφερειακό επίπεδο. 

Κλείνοντας κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να απευθύνω ένα πολύ
ευρύ κάλεσµα σε όλες και σε όλους τους πολίτες να προσέλθουν
µαζικά στις κάλπες την Κυριακή 8 Οκτωβρίου, προκειµένου να
εκλέξουν τους εκπροσώπους τους στους τριακόσιους τριάντα
δύο δήµους και δεκατρείς περιφέρειες της χώρας. Η προσέ-
λευση στις εκλογικές διαδικασίες είναι κοµβικής σηµασίας για
την αντιπροσωπευτικότητα των αποτελεσµάτων, τα οποία ιδιαί-
τερα στις αυτοδιοικητικές εκλογές επηρεάζουν άµεσα την καθη-
µερινότητα των πολιτών. Η συµµετοχή και η ψήφος είναι ανα-
γκαίες, προκειµένου η φωνή του καθενός και της καθεµιάς να
ακουστεί πιο δυνατά, να κάνει τη διαφορά. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υπουργό, ειδικά για τη διευκόλυνση του χρόνου που
µας έκανε. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτριος Κυριαζίδης, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί Υπουρ-
γοί, Γενικέ Γραµµατέα, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, η συ-
ντρόφισσα Σία έφυγε. Όσοι ευρισκόµασταν εντός της Αιθούσης
δεν διαπιστώσαµε από πλευράς του Κοινοβουλευτικού µας Εκ-
προσώπου χλευασµό, κυνισµό. Αποτυπώθηκε µια πραγµατικό-
τητα. Είδαµε τον νέο Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ, που θα µας φέρει ένα

νέο ήθος και ύφος, να κάθεται στα έδρανα των επισήµων, να χα-
σκογελά µονίµως και να χειροκροτά άλογα. Και βεβαίως, ποιος
ήταν συνεργός µε ακροδεξιά παράταξη-κόµµα; Δεν ήταν ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Ο φίλος µου, ο Πάνος Καµµένος, δεν είχε αυτή ακριβώς τη
διαδροµή, την πορεία; Και βεβαίως, το τρίτο και τέταρτο µνηµό-
νιο ποιος το έφερε και ψηφίστηκε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Η χρεοκοπία το έφερε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Χρεοκοπήσατε πράγµατι τη χώρα,

τη χρεοκοπήσατε και φέρατε τη µικροµεσαία τάξη να προσπαθεί,
αν θέλετε, πως θα επιζήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν
κάνουµε διάλογο. Παρακαλώ, µη διακόπτετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, το υπό συζή-
τηση σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών έρχεται να θε-
ραπεύσει θεσµικές αρρυθµίες που παρατηρούνται στη λειτουρ-
γία της τοπικής αυτοδιοίκησης, επιδιώκοντας την επίλυση των
προβληµάτων αυτών στην πράξη. Επιχειρεί δε µεταρρυθµιστικές
παρεµβάσεις σε ποικίλα πεδία που άπτονται της διοίκησης και
του τρόπου διαχείρισης των τοπικών θεµάτων, αποσκοπώντας σε
µία αποτελεσµατικότερη και σύγχρονη λειτουργία των ΟΤΑ α’ και
β’ βαθµού. 

Είναι νωπές οι πρόσφατες απορρυθµιστικές παρεµβάσεις της
διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ στη θεσµική λειτουργία των δήµων,
η οποία είχε ως αποτέλεσµα ένα γενικευµένο διοικητικό µπάχαλο.
Δηλαδή τι; Με την υποτιθέµενη, θα έλεγα, εκλογική νοµοθέτηση
είχαµε δήµους επί µήνες ακυβέρνητους. Και όταν µπορούσε εν
πάση περιπτώσει να υπάρξει µια πλειοψηφία, µετά από λίγο διά-
στηµα για κάποιο ζήτηµα τοπικό αποχωρούσαν, η πλειοψηφία χα-
νόταν και υπήρχαν δήµοι που τελείωνε η θητεία τους χωρίς να
πάρουν µια απόφαση. 

Εποµένως, η προκείµενη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρ-
νησης έρχεται να επιλύσει σε µεγάλο βαθµό και τα προβλήµατα
αυτά του πρόσφατου παρελθόντος. Και πράγµατι, εξ αντικειµέ-
νου εισάγονται πρωτότυπες και καινοτόµες ρυθµίσεις που σηµα-
τοδοτούν µια νέα εποχή στην τοπική αυτοδιοίκηση, µια νέα
εποχή, εν όψει και του καίριου ρόλου που κατά τον νόµο καλείται
αυτή πλέον να παίξει στη διαχείριση των τοπικών ζητηµάτων. 

Η µνηµονιακή εµπειρία, οι σύγχρονες ανάγκες, αλλά και η νέα
πραγµατικότητα, όπως αυτή διαµορφώνεται µε την κλιµατική αλ-
λαγή και τις φυσικές καταστροφές, έχουν εισάγει νέα δεδοµένα
που επιτάσσουν µια πιο συγκροτηµένη, αποφασιστική και αποτε-
λεσµατική δοµή και λειτουργία των φορέων αυτών. Στο πλαίσιο,
ακριβώς, αυτό δεν νοείται άσκηση δηµόσιας εξουσίας χωρίς ένα
σύγχρονο διοικητικό µοντέλο, χωρίς έλεγχο, διαφάνεια και δη-
µόσια λογοδοσία. Γι’ αυτόν τον λόγο καθίσταται πλέον αναγκαία
η προς ψήφιση πρόβλεψη ειδικής τακτικής συνεδρίας ανά δί-
µηνο, κατά την οποία θα συζητούνται και θα ελέγχονται τα πε-
πραγµένα και οι παραλείψεις των περιφερειακών και δηµοτικών
αρχών, καθόσον αναβαθµίζει σε δηµοκρατικό επίπεδο τον θε-
σµικό ρόλο των συµβούλων. Με την πρόσθετη, αν θέλετε, σηµε-
ρινή βελτιωτική διάταξη και οι πρόεδροι των κοινοτήτων θα έχουν
λόγο και κυρίως της εκάστοτε αντιπολίτευσης που εισάγει νέα
δεδοµένα µέσω του τυπικού ελέγχου, όπως προανέφερα. 

Επίσης, προάγει εποικοδοµητικά τον δηµόσιο διάλογο και συ-
ντελεί στην αποτελεσµατικότερη λειτουργία της τοπικής αυτοδι-
οίκησης. Στην αποτελεσµατικότερη αυτή λειτουργία αποσκοπεί
και ο εξορθολογισµός που επιχειρείται σε σχέση µε την υφιστά-
µενη πολυδιάσπαση και τον επιµερισµό των αρµοδιοτήτων µε την
κατάργηση των διαφόρων επιτροπών που εν τέλει συγκεντρώνο-
νται σε µία.

Χωρίς, βεβαίως, να διασπάται το τεκµήριο της αρµοδιότητας
του δηµοτικού και περιφερειακού συµβουλίου, η ενιαία διαχεί-
ριση από µια και µόνο επιτροπή συντείνει στον καλύτερο και δρα-
στικότερο έλεγχο, διαχείριση και εποπτεία των τοπικών ζητη-
µάτων. Η δε κριτική που ακούστηκε ως προς τον φερόµενο συ-
γκεντρωτισµό δεν είναι πειστική, ακριβώς επειδή τα νέα θεσµο-
θετούµενα όργανα, η δηµοτική επιτροπή και η περιφερειακή
επιτροπή θα ασκούν εν πολλοίς τις ίδιες ουσιαστικές αρµοδιότη-
τες µε τις καταργούµενες επιτροπές, ενώ εκ των πραγµάτων θα
συνδράµουν σε µια πιο ευέλικτη και άµεση αντιµετώπιση των ει-
σαγόµενων ενώπιόν τους θεµάτων.
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Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα της κατάργησης των νοµικών προ-
σώπων. Πρόκειται για µια αναγκαία µεταρρύθµιση, η οποία εκ-
πορεύεται από την ανάγκη για έναν πληρέστερο, πιο ουσιαστικό,
αποδοτικό και ορθολογικό έλεγχο, όχι µόνο των οικονοµικών
αλλά και της διοίκησης. Πέραν της εξαιρετικά σηµαντικής αυτής
εξοικονόµησης πόρων, οι δήµοι και οι υπηρεσίες τους, οι οποίες
θα ενισχυθούν µε το πρόσθετο αυτό προσωπικό των καταργού-
µενων φορέων, ανακτούν τον άµεσο και πλήρη έλεγχο, αλλά και
την ευθύνη σηµαντικότατων τοµέων δράσης. Παραδείγµατος
χάριν, οι δήµοι, όπως και οι ορεινοί δήµοι που αφορούν στον δικό
µου τόπο, τη Δράµα, θα µπορούν να ενισχύουν, αν θέλετε τους
εκπαιδευτικούς, το ιατρικό και παραϊατρικό προσωπικό. Θα µπο-
ρούν να ενισχύουν όλους τους υπαλλήλους, αν θέλετε, ακόµα
και το προσωπικό της Αστυνοµίας, της Πυροσβεστικής, του Λι-
µενικού, της Ακτοφυλακής, αλλά και των εκπαιδευτικών, όπως
είπα και προηγούµενα. Έτσι, λοιπόν, η πολυδιάσπαση και η διά-
χυση αρµοδιοτήτων λαµβάνει τέλος και επιχειρείται ένα νοικοκύ-
ρεµα, το οποίο, πέρα από το ότι θα βοηθήσει στον καλύτερο
έλεγχο των επιδόσεων των δήµων και στη δηµόσια λογοδοσία,
αναµένεται να λειτουργήσει πολλαπλασιαστικά προς όφελος των
τοπικών κοινωνιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα επεκταθώ περαιτέρω,
αλλά ούτε και θα εισέλθω -λόγω του χρόνου- στις επιµέρους δια-
δικαστικού και µη χαρακτήρα διατάξεις του νοµοσχεδίου, για τις
οποίες δεν ακούσαµε µια πειστική αντιπρόταση από πλευράς της
Αντιπολίτευσης, πέραν µιας στείρας κριτικής και άρνησης. Θέλω,
όµως, να σηµειώσω κλείνοντας ότι έχουµε εισέλθει σε µία νέα
εποχή και κατά τούτο δεν µπορούµε να εθελοτυφλούµε. Τα δε-
δοµένα και οι ανάγκες έχουν αλλάξει. Οι οικονοµικοί πόροι δεν
είναι απεριόριστοι. Πρέπει και οφείλουµε ως κράτος να κινη-
θούµε επιτέλους µε σταθερές και αξίες που δυστυχώς, λείπουν.
Και ακριβώς επειδή η οργάνωση, ο έλεγχος, η αξιολόγηση και η
λογοδοσία δυστυχώς, παραµένουν ζητούµενα, πρέπει να τα καλ-
λιεργήσουµε συστηµατικά και αυτό επιχειρεί το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο. Με τις όποιες τυχόν επιµέρους επιφυλάξεις, πρέπει να
τύχει της οµόθυµης στήριξη όλων των πτερύγων της Βουλής και
γι’ αυτόν τον λόγο σας καλώ να το υπερψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κυριαζίδη. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Ιωάννης Γιώργος, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγουµε σήµερα το προς ψή-

φιση νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών που πραγµατεύε-
ται την αναµόρφωση του συστήµατος διακυβέρνησης των ΟΤΑ
Α’ και Β’ βαθµού. Και πολλές φορές άκουσα από τους συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης «γιατί τώρα;». Γιατί όχι τώρα; Δεν είναι
πιο καθαρό, πιο έντιµο, πιο ειλικρινές να γνωρίζει ο πολίτης που
θα πάει να ψηφίσει τις απόψεις και τις θέσεις της Κυβέρνησης
για τον θεσµό της τοπικής αυτοδιοίκησης; Δεν είναι πιο έντιµο
από µέρους µας οι αυτοδιοικητικοί -δήµαρχοι, δηµοτικοί σύµβου-
λοι, περιφερειάρχες και περιφερειακοί σύµβουλοι- να ξέρουν
ποιο θα είναι το θεσµικό πλαίσιο µέσα στο οποίο θα κινηθούν; Αν
µη τι άλλο, ας δώσουµε εποµένως σε όλους αυτούς το δικαίωµα
να γνωρίζουν εκ των προτέρων τι σκεφτόµαστε γι’ αυτούς. 

Έρχεται, λοιπόν, σήµερα προς συζήτηση και ψήφιση ένα ζωτι-
κής σηµασίας νοµοσχέδιο για την εύρυθµη λειτουργία των ΟΤΑ,
συµβάλλοντας σηµαντικά και αποτελεσµατικά στην αναβάθµισή
τους. Είναι ένα νοµοσχέδιο που έρχεται να διορθώσει σχεδόν στο
σύνολό τους –θα πω εγώ- τα κακώς κείµενα ενός κάκιστου νοµο-
σχεδίου, αυτού της απλής αναλογικής που είχε ψηφίσει η κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ µε τον ν.4406/2016. 

Είχα την τύχη και την τιµή να υπηρετήσω στην ΕΛΠΕ από τη
θέση του δεύτερου αντιπροέδρου την τετραετία 2015-2019 και
του γενικού γραµµατέα από το 2019 έως το 2023, θέση την οποία
ακόµη κατέχω µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου, κάτι το οποίο µου έδωσε
τη δυνατότητα να έχω άµεση επαφή µε την ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών. 

Ευτυχώς για την αυτοδιοίκηση, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-

κρατίας που προέκυψε από τις εκλογές του Ιουλίου του 2019 βελ-
τίωσε µε τις τροποποιήσεις που επέφερε τη λειτουργία των δη-
µοτικών και των οικονοµικών επιτροπών των περιφερειών,
σώζοντας την παρτίδα της τετραετίας την τελευταία στιγµή. 

Η εµµονή των κ.κ. Σκουρλέτη και Πολάκη στις συναντήσεις που
είχαµε να ισχύσει η απλή αναλογική στο πλαίσιο της φιλοσοφίας
ότι είναι καιρός να αναπτυχθεί η κουλτούρα των συνεργασιών µε-
ταξύ των συνδυασµών που θα εκπροσωπούνταν στο δηµοτικό
συµβούλιο, ήταν καταστροφική για τη λειτουργία των δηµοτικών
συµβουλίων και αυτό γιατί αντί της προαναφερόµενης κουλτού-
ρας, αυτό που αναπτύχθηκε ήταν η κάθε είδους συναλλαγή µε-
ταξύ της πρώτης και της δεύτερης Κυριακής των εκλογών «κάτω
από το τραπέζι» για επικράτηση του υποψηφίου που θα έδινε τα
περισσότερα ανταλλάγµατα, θέσεις αντιδηµάρχων, θέσεις προ-
έδρων, νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και άλλα παρόµοια
και έτσι για ένα εξάµηνο παρέλυσαν τα πάντα στους δήµους και
τις περιφέρειες, όπου οι δήµαρχοι και περιφερειάρχες δεν είχαν
την τύχη να πάρουν από την πρώτη Κυριακή το 50+1 για να
έχουν την πλειοψηφία των συµβουλίων τους και βεβαίως, ο απο-
δέκτης της δυσλειτουργίας των δήµων ήταν ο πολίτης και κανέ-
νας άλλος. 

Πηγαίνοντας στο νοµοσχέδιο, θα αναφερθώ σε κάποια βασικά
του στοιχεία. Συγκεκριµένα, ορίζεται ο αριθµός των αντιδηµάρ-
χων ανάλογα µε τον πληθυσµό του κάθε δήµου. Το κυριότερο,
όµως, σε αυτό το άρθρο είναι ότι ο δηµοτικός σύµβουλος που
θα ορίζεται θα είναι εκλεγµένος από την πλειοψηφία. Προβλέπε-
ται η διαδικασία εκλογής των προεδρείων των δηµοτικών συµ-
βουλίων και η διάρκεια της θητείας τους. Κυρίως, όµως, εισά-
γεται µια σηµαντική πρόβλεψη, καθώς η εκλογή θα γίνεται µε φα-
νερή ψηφοφορία. Ορίζεται ότι δεν επιτρέπεται η διαγραφή του
επικεφαλής της παράταξης και ορθώς. Αναφέρεται η διαδικασία
σύγκλισης και λειτουργίας τόσο του δηµοτικού όσο και του πε-
ριφερειακού συµβουλίου και προβλέπεται διαδικασία συνεδρία-
σης µε τηλεδιάσκεψη, διαδικασία που βοήθησε σηµαντικά, κατά
την άποψή µου, εκλεγµένους που βρίσκονται χιλιοµετρικά µακριά
από την έδρα όπου συνεδριάζουν τα συλλογικά όργανα. 

Εισάγεται µια σηµαντική καινοτοµία που συµβάλλει στη διαφά-
νεια και τη λογοδοσία, η σύγκλιση ειδικής συνεδρίασης λογοδο-
σίας του δηµοτικού συµβουλίου κάθε δύο µήνες. Πρόκειται
ουσιαστικά για µια συνεδρίαση µέχρι δέκα θεµάτων που θέτουν
οι σύµβουλοι εγκαίρως και απαντάει ο εκπρόσωπος της δηµοτι-
κής αρχής. Επί της ουσίας -θα πω εγώ-απενεργοποιεί τη διαδι-
κασία της συλλογής υπογραφών από την πλευρά της µειοψηφίας
ώστε να φέρει κάποιο θέµα στο δηµοτικό ή στο περιφερειακό
Συµβούλιο. 

Αναφέρεται η συγκρότηση και η εκλογή των δηµοτικών επιτρο-
πών. Ορίζονται ειδικότερα ζητήµατα για τη συγκρότηση και
εκλογή της δηµοτικής επιτροπής η οποία αποτελεί το νέο όργανο
και παίρνει τη θέση των επιτροπών που υπάρχουν στους δήµους
και τις περιφέρειες. Το σηµαντικό είναι η ειδική µέριµνα που λαµ-
βάνεται για τις παρατάξεις οι οποίες δεν εκπροσωπούνται στη
δηµοτική επιτροπή µε πρόβλεψη για τη συµµετοχή εκπροσώπων
χωρίς δικαίωµα ψήφου.

Όσον αφορά στην απόφαση ορισµού των αντιπεριφερειαρχών,
αντί για ΦΕΚ αρκεί η ανάρτηση πλέον της απόφασης στη «ΔΙΑΥ-
ΓΕΙΑ», συντοµεύοντας τον χρόνο ανάληψης καθηκόντων του αντι-
περιφερειάρχη, µη αφήνοντας κενό διοίκησης.

Αίρεται η υποχρέωση αιτιολογηµένης απόφασης για την ανά-
κληση του περιφερειάρχη. Εδώ ίσως, αγαπητή Υπουργέ, κύριε
Υφυπουργέ, θα έπρεπε να ήµασταν λίγο πιο τολµηροί. Θα πω
εγώ ότι δεν θα ήταν άσχηµο να δίνεται το δικαίωµα στον περιφε-
ρειάρχη να ορίζει το 30% των θεµατικών αντιπεριφερειαρχών
εξωπεριφερειακά –αδόκιµος ο όρος- µέσα από φορείς όπως είναι
το πανεπιστήµιο, όπως είναι το ΤΕΕ, όπως είναι όλοι αυτοί οι επί-
σηµα αναγνωρισµένοι φορείς που έχουν τη δυνατότητα τα µέλη
τους να προσφέρουν στο κοινωνικό σύνολο.

Ενισχύεται ο ρόλος των επιτροπών του περιφερειακού συµ-
βουλίου, αφ’ ενός διευκολύνοντας τη λήψη απόφασης για τη µε-
ταβίβαση αρµοδιοτήτων σε αυτές και αφ’ ετέρου αυστηροποιώ-
ντας τις προϋποθέσεις για την άσκηση των αρµοδιοτήτων αυτών
από το περιφερειακό συµβούλιο. Θεσπίζεται ότι αντιπρόεδρος
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της επιτροπής ορίζεται µέλος της µειοψηφίας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πω δυο κουβέντες ακόµα για

τη θέσπιση µιας ουσιαστικής νοµικής αλλαγής στο σύστηµα ορ-
γάνωσης και λειτουργίας των δήµων που υιοθετεί το παρόν νο-
µοσχέδιο µε την κατάργηση των νοµικών προσώπων δηµοσίου
δικαίου. 

Αναφορικά µε το µεγάλο αυτό κεφάλαιο που είναι τα νοµικά
πρόσωπα, το παρόν σχέδιο νόµου εστιάζει στον εξορθολογισµό,
τη διαφάνεια, τις δηµόσιες συνεδριάσεις, γιατί οι συνεδρίες των
νοµικών προσώπων και των κοινωφελών επιχειρήσεων δεν είναι
δηµόσιες. Ένα τεχνικό πρόγραµµα θα υπάρχει, ένας προϋπολο-
γισµός, ένας οικονοµικός διευθυντής ανά δήµο, ένας διευθυντής
ανθρώπινου δυναµικού, καλύτερη αξιοποίηση του ανθρώπινου
δυναµικού. Υπάρχει, λοιπόν, εγγύηση της οµαλής λειτουργίας.

Το παρόν υπό συζήτηση και ψήφιση νοµοσχέδιο, λοιπόν, έρ-
χεται να επιλύσει δυσλειτουργίες που παρουσιάζονται στα νοµικά
πρόσωπα και τις κοινωφελείς επιχειρήσεις των δήµων λόγω ζη-
τηµάτων που σχετίζονται µε την ελλιπή στελέχωσή τους και τη
διάσπαση των τοπικών υποθέσεων µεταξύ των δήµων και των νο-
µικών προσώπων. Με αυτόν τον τρόπο επιτυγχάνονται οικονοµίες
κλίµακας και η εξοικονόµηση πόρων από την ανάγκη απόκτησης
λιγότερων οριζόντιων υπηρεσιών, από τη µείωση των διοικητικών
βαρών, από την πραγµατοποίηση προµηθειών µε ενιαίες διαγω-
νιστικές διαδικασίες που πρόκειται να οδηγήσουν σε επίτευξη κα-
λύτερων τιµών αγοράς, από αναπόφευκτο εξορθολογισµό του
εύρους διοίκησης και από τη δυνατότητα ορθολογικής διαχείρι-
σης του ανθρώπινου κεφαλαίου σε επίπεδο πλέον ενός ενιαίου
δήµου. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέ-
διο έρχεται να επιλύσει διαχειριστικά και οικονοµικά ζητήµατα
των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης προς διευκόλυνση της
εύρυθµης λειτουργίας τους, µε στόχο και σκοπό τη βελτίωση της
διοίκησης και της λειτουργίας των δήµων και των περιφερειών
της χώρας µε όρους διαφάνειας και δηµόσιας λογοδοσίας. 

Εάν πραγµατικά επιθυµούµε όλοι σήµερα να βελτιώσουµε τη
λειτουργία του κρατικού µηχανισµού, θα πρέπει να κάνουµε πα-
ρεµβάσεις, να κάνουµε µεταρρυθµίσεις σε όλους τους τοµείς και
στην τοπική αυτοδιοίκηση, η καλή και αρµονική λειτουργία της
οποίας σε σχέση µε το κεντρικό κράτος είναι καίρια για τη συνο-
λική λειτουργία του κρατικού µηχανισµού. 

Εποµένως, είναι σηµαντική η λειτουργία της και για την αντι-
µετώπιση σύγχρονων προκλήσεων, όπως αυτή της κλιµατικής
κρίσης, για τη δηµιουργία κατάλληλων συνθηκών, για την εκτέ-
λεση αναγκαίων έργων υποδοµής, για την προσβασιµότητα των
ατόµων µε ειδικές ανάγκες. 

Η νοµοθετική παρέµβαση που συζητάµε σήµερα θα συµβάλλει
ουσιαστικά στην πιο καλή και πιο εύρυθµη λειτουργία των Οργα-
νισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφί-
σετε το παρόν νοµοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Γιώργο. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Κόντης, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος των Σπαρτιατών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κύριοι

συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να κάνω µια παρένθεση από το
παρόν νοµοσχέδιο. Επειδή σήµερα ακούστηκαν κάποια πρά-
γµατα που πιστεύω ότι αφορούν σε εµάς ως παράταξη και σε
εµένα προσωπικά, θέλω να κάνω µια αναφορά, η οποία κάποτε
πρέπει να γίνει. 

Πίστευα ότι θα έµπαινα στην ελληνική Βουλή ως Κόντης, ως
άτοµο το οποίο είµαι γνωστό σε πάνω από τους µισούς Έλληνες
από την ποδοσφαιρική µου ύπαρξη στα γήπεδα πολλά χρόνια,
από την ύπαρξή µου στη µεγάλη οµάδα που λέγεται Άρης Θεσ-
σαλονίκης, από την προηγούµενη ζωή µου, από ανθρώπους που
µε γνωρίζουν από µικρό -και είναι πάρα πολλοί είτε είναι επιχει-
ρηµατίες είτε κι ανάµεσά σας εδώ πολλοί Βουλευτές- και ανα-
γκάζοµαι κάθε φορά να ακούω ότι ανήκω σε ένα ναζιστικό κόµµα,
ότι πιθανώς είµαι ναζί και αισθάνοµαι ίσως ότι είµαι και συντα-
γµατάρχης των ναζί γιατί ανήκω στην προµετωπίδα του κόµµα-
τος, σε αυτούς που «χτυπάµε» -υποτίθεται- επικοινωνιακά µπρο-

στά και να πρέπει να αποδεικνύω κάθε φορά ότι δεν είµαι.
Λοιπόν, όπως εσείς θεωρείτε ύβρη τη λέξη «ναζί», εγώ τη

θεωρώ πέντε φορές ύβρη, γιατί εµένα η αδερφή της µητέρας
µου σκοτώθηκε από τους ναζί, από τους Γερµανούς στο τραπέζι
όταν έτρωγε µε τη µητέρα µου, δωδεκάχρονη τότε, γιατί η πα-
τρίδα µου υπέφερε από τους ναζί, γιατί δεν είχα ποτέ τέτοιες
αντιλήψεις ούτε τις επικρότησα, ούτε φασιστικές ούτε ναζιστικές.
Όπως, λοιπόν, είναι ύβρις για εσάς, είναι και για εµένα. Εγώ
απαιτώ να σταµατήσει αυτή η αναφορά στο πρόσωπό µας και
µου, γιατί σε αντίστοιχες περιπτώσεις έχω δει να παρεµβαίνει και
το Παγκόσµιο Εβραϊκό Συµβούλιο, όταν η κ. Ακρίτα είχε αποκα-
λέσει ναζί κάποιον αστυνοµικό στη Νέα Σµύρνη. Το Εβραϊκό Συµ-
βούλιο τότε είπε ότι απαγορεύεται να εργαλειοποιούν τον να-
ζισµό κάποιοι και να τον υποβαθµίζουν. 

Όταν αποκαλείς ναζί έναν άνθρωπο ο οποίος όχι µόνο δεν
είναι, αλλά η όλη ζωή του δείχνει ότι είναι το αντίθετο, εργαλει-
οποιείς τα εγκλήµατα του ναζισµού και τα µεταφέρεις στην κα-
θηµερινότητα του κάθε ανθρώπου. Δεν µπορούν να αποκαλούν
ναζί τον καθέναν και να τον εξισώνουν µε τις θηριωδίες των ναζί.
Είναι εργαλειοποίηση του ναζισµού. Εγώ άλλη φορά όποιον µε
αποκαλέσει έτσι θα τον καταγγείλω στο Παγκόσµιο Εβραϊκό Συµ-
βούλιο. Εγώ ως Κόντης. Και όποιος θέλει ας µε αποκαλέσει έτσι
µε πειστήρια. Να πει: «Κύριε Κόντη, έχετε έρθει στη Βουλή, έχετε
πει αυτό υπέρ του ναζισµού υπέρ του φασισµού. Η συµπεριφορά
σας είναι φασιστική. Έχετε µιλήσει απρεπώς». Δεν υπάρχει τί-
ποτα από όλα αυτά. 

Είµαστε εδώ τρεις µήνες. Πίστευα ότι έχετε καταλάβει τι είµα-
στε. Παρ’ όλα αυτά µάς έχετε βάλει ταµπέλες. Ταµπέλες έβαζαν,
λοιπόν, οι ναζί και οδηγούσαν κόσµο στα κρεµατόρια και στα
στρατόπεδα συγκεντρώσεως. Αυτό απαγορεύεται σήµερα και
δεν δέχοµαι εγώ να γίνει στο πρόσωπό µου και στο πρόσωπο συ-
ναδέλφων. Όταν υπάρχει κάτι απτό να το φέρουµε εδώ και να το
συζητήσουµε αν υπάρχει. Και επειδή κάποιοι λένε όταν µιλούν
«καταθέτω στα Πρακτικά» θα αρχίσω να καταθέτω στα Πρακτικά.
Θα καταθέσω ας πούµε ότι ο Πρόεδρος ενός από τα µεγαλύτερα
ιδρύµατα της Ελλάδας θέλει να κάνει µαζί µου µια µεγάλη ακα-
δηµία για άπορα παιδιά στην Ελλάδα. Ότι τρεις πρόεδροι µεγά-
λων ποδοσφαιρικών οµάδων -από τις µεγάλες της χώρας- ήθελαν
να µε βάλουν στην οµάδα τους. Θα καταθέσω απόψεις συναδέλ-
φων όπως ο κ. Χήτας, ο οποίος µε γνωρίζει δεκαέξι χρόνια και µε
καλούσε στο κανάλι όπου εργαζόταν ως δηµοσιογράφος και εγώ
ως ποδοσφαιρικός παράγοντας, εάν έχει να µου προσάψει κάτι
τέτοιο σε αυτή την αναφορά την υποτιθέµενη ναζιστική για να
ξέρω από πού κι εγώ βαφτίζοµαι έτσι. Γιατί η ταµπελοποίηση
αυτή είναι και στοχοποίηση. Και δεν επιτρέπω σε κανέναν να στο-
χοποιεί εµένα και την οικογένειά µου. Αυτά ως προς το θέµα που
πρέπει να κλείσει πλέον. Νοµίζω πρόσφατα ψηφίσαµε έναν Κα-
νονισµό στη Βουλή. Αυτές τις υβριστικές και απαξιωτικές συµπε-
ριφορές τις θεωρώ και εγώ υβριστικές. Και θα ήθελα όπως
σέβοµαι τους άλλους να µε σέβονται. Δεν έχω έρθει σε αντιπα-
ράθεση µε κανέναν συνάδελφο. Σέβοµαι τους πάντες. Οι διαφο-
ρές µας είναι πολιτικές και ιδεολογικές. Υπάρχουν διαφορές.
Μέχρι εκεί. Δεν έχουµε προσωπική διαφορά. Βγαίνουµε έξω και
χαιρετάµε ο ένας τον άλλο. Δεν είµαστε ούτε εχθροί ούτε κανί-
βαλοι.

Να πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο αυτό, δυστυ-
χώς ή ευτυχώς, έρχεται σε µία δύσκολη στιγµή. Είναι και προ-
εκλογική η στιγµή που κατατίθεται. Προεκλογική για τους
δήµους. Εγώ δεν είµαι ειδικός στα των δήµων. Έλειψα από τις
συνεδριάσεις, στις οποίες θα έπρεπε να είµαι, λόγω προσωπικών
προβληµάτων. Διάβασα, όµως και είδα ότι υπάρχουν και καλά
µέσα σε αυτό, όπως είναι η κατάργηση των νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου αλλά σε άκαιρη στιγµή. Θα µπορούσε να γίνει
αργότερα. Σίγουρα υπήρχε µεγάλο πρόβληµα µε τα νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου µε καθυστερήσεις και ίσως προβλήµατα
στις πληρωµές σε τρίτους µε διάφορες καταστάσεις που δεν
ήταν τόσο ξεκάθαρες. Αλλά µην ξεχνάµε ότι από τα πέντε χιλιά-
δες νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου που είχαµε, έχουµε φτά-
σει τα πεντακόσια. Ήδη έχουν καταργηθεί τα περισσότερα.
Οπότε θα µπορούσε αυτό να γίνει λίγο αργότερα. 

Επίσης, δε µου φαίνεται πολύ σωστό ότι ο κάθε δήµαρχος ο
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οποίος σίγουρα έχει το δικαίωµα να ορίζει τους αντιδηµάρχους
και κανείς δεν αντιλέγει, θα µπορεί αυθαίρετα ένα πρωί και χωρίς
κανέναν λόγο να τους παύει. Ίσως αυτό είναι ένα θέµα το οποίο
θα έπρεπε να το δούµε µε περισσότερες λεπτοµέρειες στην επε-
ξήγηση του νοµοσχεδίου ως προς το τι θα έπρεπε να προϋπάρ-
χει, τι θα έπρεπε να έχει συµβεί σε περιπτώσεις που παύει έναν
αντιδήµαρχο, εάν θα έχουν υπάρξει αµέλειες, αν θα έχει υπάρξει
πειθαρχικό παράπτωµα. 

Επίσης, δεν µπορεί να υπάρχουν αντιδήµαρχοι δύο ταχυτήτων.
Ποιοι είναι αυτοί οι οποίοι θα αµείβονται ποιοι είναι αυτοί οι οποίοι
δεν θα αµείβονται. Θα υπάρχουν ακόµα και µεταξύ των αντιδη-
µάρχων νοερά αντιδράσεις ή υποβολιµαίες σκέψεις διάφορες οι
οποίες δεν θα έκαναν καλό σε µία δηµοτική παράταξη και σε ένα
γενικότερο συµβούλιο. Σίγουρα η τηλεδιάσκεψη θα βοηθήσει τις
ακριτικές περιοχές, τα νησιά και τις ορεινές περιοχές, όπως είναι
καλό και το ότι θα δίδονται κάποια χρήµατα. Δεν ξέρουµε βέβαια
τους πόρους. Γιατί ακούµε ότι οι δήµοι είναι φτωχοί. Θα δίδονται
χρήµατα για στέγαση, σίτιση υπαλλήλων οι οποίοι θα είναι σε
ορεινές περιοχές ή σε περιοχές οι οποίες είναι δύσκολα συνδε-
δεµένες µεταξύ τους. Επίσης, οι δήµοι πιστεύουµε ότι θα έπρεπε
να έχουν την πλήρη υπευθυνότητα -αφού δεν µπορεί η περιφέ-
ρεια να έχει τα πάντα- στο θέµα -του πρόσφατου παραδείγµα-
τος- των πληµµυρών των πόλεων. Ο δήµος είναι υπεύθυνος στα
φρεάτια. Η εταιρεία υδάτων είναι υπεύθυνη στην αγωγή των οµ-
βρίων και η περιφέρεια, νοµίζω, είναι στην αποθήκευση. Αυτά όλα
δεν θα έπρεπε να συµπεριληφθούν σε έναν φορέα για να µην
υπάρχει αυτό το µπαλάκι µετάδοσης ευθυνών από τον έναν στον
άλλον; 

Θα έπρεπε να είναι όλα συνδεδεµένα είτε στον δήµο είτε στην
περιφέρεια. Για µας θα ήταν καλύτερα να είναι ο δήµος ο υπεύ-
θυνος ο οποίος θα είχε και άµεση γνώση του προβλήµατος που
υπάρχει στην περιοχή του. Να είχε και τα κονδύλια τα οποία έχει
η περιφέρεια, να τα χρησιµοποιεί ο δήµος και να µπορέσουν να
κάνουν µία δουλειά η οποία θα έφερνε αποτέλεσµα για την ίδια
την πόλη και για τους πολίτες. Αυτή τη στιγµή βλέπουµε ένα µπα-
λάκι ευθυνών. Βλέπουµε δηµάρχους ή άλλους πολίτες να πηγαί-
νουν µε φτυάρια και µάνικες για να δείξουν ότι είναι κοντά στους
πολίτες αλλά επιµερίζουν όλοι τις ευθύνες ο ένας στον άλλο και
όλοι µαζί µετά συγχωρούν ο ένας τον άλλον. Το σηµαντικότερο,
λοιπόν, είναι να προσδιοριστούν αυτοί οι ρόλοι. 

Και ένα ακόµα θέµα µεγάλο στην Ελλάδα, όπως το βλέπουµε
και όπως το έχω ζήσει και εγώ στη Θεσσαλονίκη µε τους δηµάρ-
χους, είναι τελικά η απόφαση που πρέπει να πάρουν τα κόµµατα
και οι υποψήφιοι δήµαρχοι. Αν θα είναι απογαλακτισµένοι από τα
κόµµατα ή αν θα είναι κολληµένοι στις κοµµατικές εντολές και
στις κοµµατικές σκέψεις. Όπως ξέρουµε στους µεγάλους δή-
µους είτε ένα κόµµα είτε δύο, συνασπίζονται µαζί ή χωριστά, στη-
ρίζουν υποψηφίους. Θα µου πείτε ότι είναι αναπόφευκτο. Σί-
γουρα είναι αναπόφευκτο, αλλά δεν θα έπρεπε να γίνεται µε αυτό
τον τρόπο που γίνεται φανερά µε προσθήκες υποψηφίων. Είδαµε
τώρα τον κ. Χαρδαλιά να πηγαίνει µεταγραφή στην περιφέρεια
Αττικής. Είδαµε άλλους δηµάρχους ή υποψηφίους περιφερει-
άρχες να έχουν άµεση σχέση µε κόµµατα. Υπάρχουν. Στο Περι-
στέρι ο δήµαρχος βγαίνει υπερκοµµατικός επειδή κάνει ένα έργο.
Στην Πάτρα ο αριστερός δήµαρχος εκλέγεται πολλά χρόνια. 

Εµένα, αν ο δήµαρχος κάνει τη δουλειά, προσωπικά δεν µε
ενοχλεί αν είναι αριστερός ή κεντρώος. Με ενδιαφέρει να κάνει
δουλειά για τον δήµο του. Και αυτό το δείχνουν οι ίδιοι οι πολίτες
µε τον τρόπο που ψηφίζουν. Εάν ψηφίζω κάποιο δήµαρχο µε
50%-60%, όπως τον κ. Μπέο στο Βόλο, όπως τον δήµαρχο στην
Πάτρα που πήρε 60% από την πρώτη Κυριακή, σηµαίνει ότι είναι
ικανοποιηµένοι από το έργο που κάνουν. Δεν πάνε κοµµατικά. Τα
κόµµατα πολλές φορές συντάσσονται πίσω από αυτούς τους δη-
µάρχους επειδή κάποιες φορές θέλουν και αυτά να πάρουν κάτι
από τη λάµψη που τους δίνει ίσως ένα έργο σε µία πόλη. Θυµάµαι
ότι η Νέα Δηµοκρατία στις προηγούµενες εκλογές στήριζε τον κ.
Μπέο. Τώρα –ή στις προηγούµενες ή στην πρώτη εκλογή- συντά-
χθηκε µε τον κ. Μπέο στον Βόλο. 

Εάν αποφασίσουµε τι αυτοδιοίκηση θέλουµε, πώς θα διανέµο-
νται τα χρήµατα τα οποία παίρνει από τα ευρωπαϊκά κονδύλια η
περιφέρεια, τα έσοδα που δίνουν οι δήµοι στην περιφέρεια, αν

γίνει µία σωστή διαχείριση, κατανοµή ευθυνών, κατανοµή έργου,
κατανοµή αρµοδιοτήτων ίσως φτάσουµε στο σηµείο να έχουµε
σωστή τοπική αυτοδιοίκηση. Όµως, ο µόνιµος καυγάς είναι το
ποιος στηρίζει ποιον και ποιοι θα φανούν ότι κερδίζουν πίσω από
τις εκλογές. Γιατί ακούσαµε προ καιρού να λέει κάποιος συνά-
δελφος από τη Νέα Δηµοκρατία ότι θα βγουν σε όλους τους νο-
µούς γαλάζιοι περιφερειάρχες. Αυτό είναι που ενδιαφέρει. Εµάς
προσωπικά µας ενδιαφέρει να βγουν περιφερειάρχες οι οποίοι
θα κάνουν έργο για τους πολίτες, που θα είναι δίπλα στους πολί-
τες, που δεν θα έχουµε τα προβλήµατα που βλέπουµε. Και δή-
µαρχοι οι οποίοι ακόµα και αν είναι αντίθετοι µε τους περιφε-
ρειάρχες θα συνεργάζονται άψογα µαζί τους για το καλό των πο-
λιτών. Αυτές είναι οι σκέψεις που έχουµε µέχρι σήµερα. Πιστεύω
ότι τα έχουν εξηγήσει καλύτερα ο εισηγητής µας και οι προηγού-
µενοι οµιλητές. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Χήτα, ζητήσατε

τον λόγο για µια παρέµβαση. Παρακαλώ, έχετε τον λόγο για τρία
λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι η τρίτη φορά
που παρεµβαίνω σήµερα στο νοµοσχέδιο και ίσως να είναι και η
τελευταία, δηλαδή, να µην χρησιµοποιήσω καν το υπόλοιπο της
οµιλίας µου, απλά ακούστηκαν διάφορα. 

Εδώ κάνουµε πολιτική. Δεν είναι προσωπικά τα σχόλια. Θέλω
να πω το εξής, γιατί άκουσα δύο Εκπροσώπους, τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο τώρα και έναν νωρίτερα. Κατ’ αρχάς, δεν
είστε εκλεγµένοι. Είστε διορισµένοι. Εκλεγµένοι είναι αυτοί, οι
οποίοι συµµετείχαν και στις πρώτες εκλογές, πήραν ψήφους,
βγήκαν πρώτοι και στις δεύτερες εκλογές -µε τη λίστα- δικαιω-
µατικά, πήραν την πρώτη θέση. Απαντάω σε πράγµατα που ακού-
στηκαν. 

Για κάτι που ακούστηκε για τον Χορτιάτη προηγουµένως,
επειδή ήµουν παρών. Σας ζήτησαν ευγενικά να φύγετε, γιατί ήταν
για το Ολοκαύτωµα του Χορτιάτη και η παρουσία σας εκεί θα
προκαλούσε ένταση. 

Για µαφιόζικες επιθέσεις που ακούστηκαν κ.λπ., συγγνώµη
αλλά εµείς δεν παραπληροφορούµε κανέναν. Χρησιµοποιούµε
λόγια δικά σας, τα λόγια του Αρχηγού σας. Αυτού που κάνει τον
Αρχηγός σας; Αυτού που είναι; Εν πάση περιπτώσει, αυτά είναι
δικά σας θέµατα και δεν µας διαφέρουν κιόλας. 

Εδώ µιλάµε πολιτικά και δεν µιλάµε προσωπικά. Το ότι σας κα-
λούν σε εκποµπές, φυσικά, εννοείται. Όµως, πιστέψτε µε, εάν
τότε, που επί δεκαέξι χρόνια είχα τη συγκεκριµένη τηλεοπτική εκ-
ποµπή, ήσασταν µέλος του κόµµατος του Κασιδιάρη, πιστέψτε
µε δεν θα σας καλούσα ποτέ. Τα έχετε λίγο µπερδεµένα στο
µυαλό σας. Αποφασίστε τι ακριβώς θέλετε να κάνετε. 

Από τη µια λέτε «µακριά από µένα» και από την άλλη δίνετε
ψήφο εµπιστοσύνης και στηρίζετε έναν άνθρωπο ο οποίος φέρει
το σύµβολο του ναζισµού στο µπράτσο του. Αποφασίστε ποια
ιδεολογία έχετε ή όχι. Δεν µπορεί να βγαίνεις και να λες ότι στη-
ρίζω τον φυλακισµένο για εγκληµατική οργάνωση στις δηµοτικές
εκλογές για τον Δήµο της Αθήνας ο οποίος έχει αποτυπωµένο
τον ναζισµό στο χέρι του και από την άλλη να λες: «Δεν είµαι να-
ζιστής». Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα.

Και πάµε λίγο παρακάτω στην πράξη. Πώς λέγεται ο συνδυα-
σµός του κ. Κασιδιάρη που θα κατέβει στην Αθήνα; «Ελεύθεροι
Αθηναίοι», σωστά; Σωστά. Ο κύριος αυτός είναι υποψήφιος δη-
µοτικός σύµβουλος Αθηναίων και λέγεται Γεώργιος Δηµητρού-
λιας. Άρα στον συνδυασµό που εσείς στηρίζετε στις εκλογές,
συµµετέχει ως υποψήφιος ένας κ. Δηµητρούλιας ο οποίος τι λέει;
Δείτε εδώ λέει ότι είναι λάτρης των Αζόφ, συµµετέχει σε οτιδή-
ποτε έχει να κάνει µε τους ναζιστές Αζόφ. Και λέει: «Καλώς ήρ-
θατε στην οµάδα υποστήριξης του ουκρανικού λαϊκού εθνικισ-
µού. Μπορείτε να προσκαλέσετε όποιον νοµίζετε». Ορίστε, εδώ
είναι ο κ. Δηµητρούλιας, ο υποψήφιος του κ. Κασιδιάρη, που ε-
σείς στηρίζετε δηµόσια. Όχι, µε τον νου µας. Δείτε εδώ τον κύριο
µε στρατιωτικές στολές, εδώ έχει πάει ταξίδι στην Ουκρανία,
στους Αζόφ. Δείτε, κύριοι συνάδελφοι, για να πέσουν οι µάσκες
επιτέλους εδώ µέσα. 

«Αυτό το αφιέρωµα είναι η πρώτη και µοναδική µέχρι στιγµής
έκδοση στην Ελλάδα, η οποία φωτίζει άγνωστα γεγονότα για τη
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µάχη της Μαριούπολης και την εποποιία των Αζόφ». Ο κύριος
αυτός είναι ενεργό µέλος. Εδώ δείτε: «Καλώς ήρθατε», πάλι
στους Αζόφ. Εδώ είναι ο κύριος αυτός.

Ακούστε, εγώ δεν λέω ότι ο Κόντης, ο Χήτας ή οποιοσδήποτε
άλλος είναι ναζιστής, αλλά θα πρέπει να προβληµατιστείτε εσείς,
σε τι χώρο ή σε τι κόµµα ανήκετε ή πώς αυτοπροσδιορίζεστε,
γιατί άλλο το ένα και άλλο το άλλο. 

Επίσης, δείτε. Είναι σοκαριστικά αυτά που βλέπουµε. Βλέ-
πουµε  πρωτοσέλιδα εφηµερίδων που λέει η κ. Κοτζαµάνη, η
τέως εισαγγελέας του Αρείου Πάγου: «Μου έστειλαν σφαίρες
όταν ανέλαβα τη Χρυσή Αυγή». Αυτά δεν µπορούµε να τα ξε-
χνάµε. Πέρασε πάρα πολλά η πατρίδα µας, ο χώρος µας, η Ελ-
λάδα, η πολιτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, θα
τελειώσω σε ένα λεπτό και δεν θα ξαναµιλήσω. Θέλω δύο λεπτά
ανοχή και δεν θα ξαναπάρω τον λόγο. Έχετε τον λόγο µου.

Σε αυτά πρέπει να απαντήσετε. «Μου έστειλαν σφαίρες», λέει.
Άρα, είναι λίγο συγκρουόµενα όλα αυτά. Κι εµείς θέσαµε ένα
ερώτηµα -πέρα από όλα τα υπόλοιπα- πώς είναι δυνατόν, αυτό
το ανθελληνικό ΕΣΡ να µην το στηρίξατε; Και λέµε: Είναι ο λόγος
ότι η προτεινόµενη πρόεδρος, η οποία εξελέγη κιόλας, ήταν η κ.
Κοτζαµάνη, η οποία τα είχε βάλει µε την Χρυσή Αυγή; Ναι ή όχι;
Είναι απλό το ερώτηµα. 

Πάµε λίγο στη Νίκη. Ακούσαµε τον Πρόεδρό της να διαβάζει
καλά τα κείµενα τα οποία τα γράφει ο ίδιος ή του τα γράφουν;
Όµως, µια χαρά είναι, τέλεια. Λέει ότι δεν ασχολούνται. Μα, δεν
κάνετε και τίποτα άλλο. Όλη µέρα ασχολείστε, όπως και όλοι οι
υπόλοιποι, µε την Ελληνική Λύση. Κάθε µέρα, όλη µέρα, όλους
τους µήνες. Αντί να κάνετε αντιπολίτευση στην Κυβέρνηση, κά-
νετε σε εµάς. Δικός σας Βουλευτής Επικρατείας και πρώην ει-
σαγγελέας του Αρείου Πάγου σε δηµόσια συζήτηση αποκάλεσε
απάτη το δικό µας κόµµα, τον Πρόεδρό µας και όλους. Και δεν
είχε την πολιτική ανδρεία να σηκωθεί εδώ σήµερα και να ζητήσει
συγγνώµη.

Εµείς ασχολούµαστε ή εσείς; Σας είπαµε εµείς απατεώνες;
Εσείς µας είπατε. Βγάλαµε εµείς ανακοίνωση σήµερα; Εσείς βγά-
λατε ανακοίνωση που κοιτάτε τα προβλήµατα του λαού. Όλη
µέρα ξυπνάτε και κοιµάστε µε την πρεµούρα του Βελόπουλου.
Εδώ, ξέρετε, δεν είναι κατηχητικό ούτε κανένα υπόγειο που κά-
νουµε µυστικές συναντήσεις ούτε Βουλευτήριον. Εδώ είναι η
Βουλή των Ελλήνων και µιλάµε πολιτικά.

Τελειώνουµε και µε αυτό. Τέλος και µε εσάς. Ρωτάµε και εσάς.
Η ιδεολογία του ΕΣΡ που έφυγε ήταν ελληνοφοβική. Ήταν υπέρ
του µπολιάσµατος των παράνοµων µεταναστών. Γιατί δεν ψηφί-
σατε να αλλάξει αυτό το ΕΣΡ; Γιατί συµβαδίζατε µε τον ΣΥΡΙΖΑ
και µε αυτούς που υποστηρίζουν ή είναι το καύσιµο τους ο Κασι-
διάρης; Είναι απλή ερώτηση. Απαντήστε. 

Και κλείνω µε τον ΣΥΡΙΖΑ για να τελειώνει η ιστορία, κύριε Πρό-
εδρε. Το είπα και πριν, τέρµα πια τα καλά παιδιά. Κοιτάξτε λίγο,
ο ΣΥΡΙΖΑ στις 2-12-2020 ζήτησε να παραιτηθεί ο Πρόεδρος του
ΕΣΡ Αθανάσιος Κουτρουµάνος. Τι άλλαξε από τότε; Πείτε µας
λίγο τι άλλαξε από τότε. Και γιατί εµείς τώρα κάναµε deal, ενώ
εσείς τότε ήσασταν υπέρ του να φύγει ο κ. Κουτρουµάνος;

Να µας απαντήσει λίγο ο ΣΥΡΙΖΑ. Και τελειώνω µ’ αυτό γιατί
είµαι λάτρης των Πρακτικών και επειδή ήµουν µέρος της επιτρο-
πής προχθές, γιατί είπατε πριν στον ΣΥΡΙΖΑ ότι λένε ότι ο ένας
είναι πρώην Υπουργός της Νέας Δηµοκρατίας και ο άλλος ήταν
οτιδήποτε άλλο. Η κ. Γεροβασίλη είπε: «Αυτή είναι η παρατήρησή
µου και βεβαίως κι εγώ καταψηφίζω -και επαναλαµβάνω- όχι εις
βάρος προσώπων. Δεν καταψηφίζω τα πρόσωπα. Καταψηφίζω τη
λογική στην οποία µόλις αναφέρθηκα µε την οποία λειτουργεί…
» Από τα Πρακτικά της Διάσκεψης των Προέδρων όπου η κ. Γε-
ροβασίλη δεν έχει πρόβληµα µε τα πρόσωπα.

Ερώτηση: Έχετε τελικά πρόβληµα µε τα πρόσωπα, ναι ή όχι
και γιατί συνταχθήκατε µε αυτούς και τι άλλαξε από τότε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τελειώστε, όµως,
κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Με συγχωρείτε. Σας φέρνω σε δύσκολη θέση γιατί είστε από

το κόµµα µας και νοµίζουν κάποιοι ότι το εκµεταλλεύοµαι. Σας
ζητώ ταπεινά συγγνώµη και δεν θα ξαναµιλήσω. Να τελειώνουµε
όµως.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Συγγνώµη και συγγνώµη, αλλά µιλάτε
οκτώ λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω, κυρία Λιακούλη.
Εδώ δεν είναι πασαρέλα υβριστών, γιατί ακούσαµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, το

παρακάνετε τώρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Η Ελληνική Λύση, λοιπόν, δεν είναι

ακροδεξιό κόµµα, όπως λέει ο ΣΥΡΙΖΑ. Εάν λέτε ότι είναι ακρο-
δεξιό κόµµα, τότε θα αναγκαστούµε κι εµείς να λέµε ότι εσείς
προδώσατε τη Μακεδονία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Να πηγαίνουµε λίγο ήρεµα για να
µπορούµε να συζητάµε εδώ µέσα κανονικά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Μουλκιώτης, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ, για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχει φτάσει 17.30’ και έχουν µιλήσει από όλους τους Βουλευ-

τές µόνο δεκαπέντε. Είναι ένα θέµα το οποίο θα το επαναφέ-
ρουµε πάλι, αλλά δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση.

Κύριε Πρόεδρε, αντιλαµβάνεστε ότι είναι υποτίµηση όλων των
Βουλευτών όλων των πτερύγων.

(Χειροκροτήµατα)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία χρόνια οι Έλληνες

πολίτες βιώνουν µια τροµακτικά δύσκολη κατάσταση, εξαιτίας
της ενεργειακής κρίσης, της ακρίβειας, της οικονοµικής ύφεσης
αλλά και της πανδηµίας.

Κύριε Υπουργέ, η τοπική αυτοδιοίκηση -που το ξέρετε καλά ότι
είναι θεσµός που είναι πιο κοντά στους πολίτες και προσδοκούν
από τους αιρετούς του Α’ και του Β’ βαθµού να επιλύσουν σο-
βαρά ζητήµατα που άπτονται και της καθηµερινότητας- έχει
άραγε καταφέρει να ανασυγκροτηθεί µετά από τη δεκαετή περι-
πέτεια της οικονοµικής κρίσης ώστε να είναι σε θέση σήµερα να
ανταπεξέλθει µε ταχύτητα και αποτελεσµατικότητα στις σύγχρο-
νες απαιτήσεις και στα απρόβλεπτα γεγονότα και τις κρίσεις;

Παρ’ ότι διανύουµε το πέµπτο έτος της διακυβέρνησης Μητσο-
τάκη αποδεικνύεται ότι η αυτοαποκαλούµενη µεταρρυθµιστική
αυτή Κυβέρνηση αδυνατεί να οδηγήσει την τοπική αυτοδιοίκηση
στην αποτελεσµατική και ποιοτική ανασυγκρότησή της. Αδυνατεί
να σχεδιάσει και να εφαρµόσει ολοκληρωµένες µεταρρυθµίσεις
που θα περιορίσουν τις παρενέργειες και θα µεγιστοποιήσουν τα
οφέλη της αλλαγής παραδείγµατος για ουσιαστική αποκέντρωση
της τοπικής αυτοδιοίκησης που έχει τόσο πολύ ανάγκη η χώρα.

Δηλαδή, από τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη και παρά τη µακρόχρονη πορεία και την αποκτηθείσα
εµπειρία της τοπικής αυτοδιοίκησης, δυστυχώς εξακολουθεί να
ασφυκτιά σε ένα περιορισµένο περιβάλλον, σε ένα περιβάλλον
όπου εκτός από τα ήδη χρονίζοντα προβλήµατα -και αναφέροµαι
στην υποστελέχωση των υπηρεσιών, στις ανεπαρκείς προσλή-
ψεις, στην υποχρηµατοδότηση, στην αύξηση της διοικητικής γρα-
φειοκρατίας, στο περιοριστικό πλαίσιο ελέγχου, στην άµεση
εξάρτηση από το κεντρικό κράτος  όσον αφορά στην πρόσβαση
σε πόρους- έρχεται αντιµέτωπη, επίσης, και µε νέες κρίσεις,
όπως, παραδείγµατος χάριν, η πανδηµία, η οικονοµική, η ενερ-
γειακή κρίση, η κλιµατική κρίση, η διατροφική, η πολεµική, η µε-
ταναστευτική κ.ά.. Επίσης, έρχεται αντιµέτωπη και µε νέες
προκλήσεις, όπως είναι η ψηφιακή πολυεπίπεδη διακυβέρνηση,
η δηµιουργία πράσινων αειφόρων ελκυστικών βιώσιµων και ευέ-
λικτων και ενεργειακά αποδοτικών περιοχών.

Και τι κάνει τώρα η Κυβέρνηση πέντε ηµέρες πριν από τις προ-
γραµµατισµένες αυτοδιοικητικές εκλογές; Εισάγει στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής ένα νοµοσχέδιο που δώδεκα άξονές του
αποδεικνύουν και αποκαλύπτουν τις προθέσεις και τη λογική
αυτής της Κυβέρνησης.

Πρώτος άξονας: Εισάγει αυταρχικές ρυθµίσεις που συρρικνώ-
νουν τον δηµοκρατικό διάλογο, την πολυφωνία, τη συµµετοχική
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λειτουργία και λήψη αποφάσεων µε τις ανατροπές τις οποίες
κάνει –ανατροπές, επαναλαµβάνω ανατροπές- στα όργανα δια-
κυβέρνησης των ΟΤΑ. 

Δεύτερος άξονας: Οριζοντίως, υποχρεωτικά και αυτοδίκαια κα-
ταργεί τα περίπου χίλια διακόσια νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου των δήµων, των κοινοτήτων, των κοινωφελών επιχειρή-
σεων, των σχολικών επιτροπών κ.λπ..

Όµως, κύριε Υπουργέ, τρέµω να καταλάβω τι θα κάνετε που
φεύγουν οι σχολικές επιτροπές την ώρα που έχει ξεκινήσει το
σχολικό έτος. Ρωτήστε µία σχολική επιτροπή. Τρέµουν µόλις το
έµαθαν και οι δήµαρχοι. Τρέµουν. Σας το λέω ξεκάθαρα. 

Εισάγει προς ψήφιση πλήθος επικίνδυνων ρυθµίσεων που «παί-
ζουν στα ζάρια» την οµαλή άσκηση αρµοδιοτήτων και την εξυπη-
ρέτηση αναρίθµητων συµπολιτών µας. 

Τρίτος άξονας: Διατηρεί το κατασκεύασµα περί άµισθων αντι-
δηµάρχων δυο ταχυτήτων βεβαίως, ενώ προβλέπει ότι οι αντιδή-
µαρχοι θα προέρχονται µόνο από την παράταξη τη συγκεκριµένη
του δηµάρχου. 

Τέταρτος άξονας: Διατηρεί –ακούσατε- τις διά περιφοράς συ-
νεδριάσεις. Έχουµε έκτακτες περιπτώσεις; Και πού, γιατί πρέπει
να υπάρξει η διά περιφοράς διαδικασία των συνεδριάσεων;

Πέµπτος άξονας: Περιορίζει περαιτέρω το δικαίωµα των επι-
κεφαλής παρατάξεων της αντιπολίτευσης να προτείνουν θέµατα
προ ηµερήσιας διάταξης.

Έκτος άξονας: Εµπαίζει µε ψευδές δήθεν κυβερνητικό ενδια-
φέρον περί δήθεν λογοδοσίας τη στιγµή που στη συνεδρίαση
αυτή του συµβουλίου δεν απαιτείται απαρτία και απαγορεύεται
η λήψη οποιασδήποτε απόφασης, ενώ τα θέµατα τα οποία κατα-
τίθενται για συζήτηση περιορίζονται σε δέκα κατόπιν κλήρωσης
και δεν υπάρχει καµµία µέριµνα ώστε ο συγκεκριµένος αριθµός
θεµάτων να προέρχεται και από την Αντιπολίτευση. 

Έβδοµος άξονας: Παγιώνει και παγώνει τα δηµοτικά συµβού-
λια σε ρόλο δυστυχώς -και θλίβοµαι γιατί έχω διατελέσει και στην
αυτοδιοίκηση επί σειρά ετών- µαριονέτας.

Όγδοος άξονας: Εισάγει δηµοσιονοµικές διατάξεις που νοµι-
µοποιούν σαν δεδοµένη κανονικότητα την οικονοµική µιζέρια των
δήµων.

Ένατος άξονας: Θεσµοθετεί ένα ακόµα επικοινωνιακό πυρο-
τέχνηµα περί δήθεν εισαγωγής δεικτών επιδόσεων τη στιγµή που
εισάγει µόνο ένα γενικόλογο ευχολόγιο παραπέµποντας τα πάντα
-πού- σε υπουργικές αποφάσεις που θα εκδοθούν χωρίς να υπάρ-
χει καν χρονικό όριο έκδοσής τους, αλλά και χωρίς να διασφαλί-
ζεται κανένα ίχνος για το περιεχόµενό των δεικτών. 

Αλήθεια, το νοµοθετικό σώµα πρέπει να έχει άγνοια περί
αυτών; Γιατί εδώ ψηφίζουµε. Το ανέχεται η κυβερνητική πλει-
οψηφία να έχει άγνοια περί των δεικτών αυτών; 

Δέκατος άξονας: Δηµιουργεί σοβαρά ερωτήµατα ως προς την
πιθανότητα απώλειας χρηµατοδοτικών στο εξής εργαλείων και
ιδίως στο επίπεδο της κοινωνικής πολιτικής, καθώς, όπως περι-
γράφουν και οι αιρετοί, υπάρχουν ευρωπαϊκά διεθνή προγράµ-
µατα και διαγωνισµοί που προϋποθέτουν συγκεκριµένη νοµική
µορφή για τους δικαιούχους, προϋπόθεση που δεν πληρούται
εάν υπάρχει συµµετοχή µόνο ενός δήµου.

Ενδέκατος άξονας της Κυβέρνησης: Καθιστά προσωρινά οικο-
νοµικά ευάλωτους τους µεταφερόµενους εργαζόµενους από τα
νοµικά πρόσωπα τα οποία καταργούνται, καθώς κινδυνεύουν και
να µείνουν απλήρωτοι για περίπου ένα δίµηνο µέσα σε αυτές τις
γιορτές που έρχονται σε λίγο καιρό.

Δωδέκατος άξονας: Δεν αντιµετωπίζει τα προβλήµατα της υπο-
στελέχωσης στην τοπική αυτοδιοίκηση. Απλώς οι αρµοδιότητες
αντί να ασκούνται από το υποστελεχωµένο νοµικό πρόσωπο, µε-
ταφέρονται στον υποστελεχωµένο δήµο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση επιτίθεται ολοµέ-
τωπα σε κάθε είδους θεσµό. Ενδεικτικά θα σας πω: Στην ΕΥΠ
που την άλωσε µε τον ανιψιό του Πρωθυπουργού, στη δικαιο-
σύνη που ο εισαγγελέας του Αρείου Πάγου απειλούσε τη δίκη
της ΑΑΔΕ –ακούστε- να µην ελέγξει τις υποκλοπές -το θυµάστε
πιστεύω- στην ΑΑΔΕ που έλεγξε τις υποκλοπές µε αλλαγή της δι-
οίκησής της, στην αυτοδιοίκηση µε την κατάργηση των νοµικών
προσώπων µε αυτό το νοµοσχέδιο µετά από την απολύτως πλα-
σµατική διαβούλευση λίγες ηµέρες πριν από τις εκλογές και πε-

ριφρονώντας και την ΕΝΑΕ και την ΕΠΕ και την ΚΕΔΕ και αυτές
που θα εκλεγούν µετά από τις δηµοτικές εκλογές, µε επαναφορά
των εργασιακών συνθηκών στη δεκαετία του 1960 επιχαίροντας
για την αδυναµία µιας αποκαµωµένης και αµήχανης, φοβισµένης
κοινωνίας που προσπαθεί να εξασφαλίσει ένα µεροκάµατο που
δεν φτάνει µέχρι τα µισά του µήνα. Με δυο λόγια, αυτή η Κυβέρ-
νηση εχθρεύεται και τους θεσµούς και την κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε διαλυµένο το ΟΑΚΑ, µε δια-
λυµένα τα νοσοκοµεία, µε διαλυµένη τη Θεσσαλία, κ. Λιακούλη,
µε καθηµαγµένη την καθηµερινή ασφάλεια, παίρνουµε συνεχώς
αναβαθµίσεις. Κοιτάξτε την αντίθεση, το πώς κινείται όλο αυτό
το σύστηµα. 

Επί τέσσερα χρόνια, λοιπόν, αυτή η Κυβέρνηση, η αυτονόητη
ανασυγκρότηση της τοπικής αυτοδιοίκησης µεταφράστηκε σε
εργαλείο για την ενίσχυση της κοµµατικής επιρροής. Πότε αυτή
η Κυβέρνηση, ποτέ η Νέα Δηµοκρατία µάλλον δεν πίστεψε στους
θεσµούς της τοπικής αυτοδιοίκησης καταψήφισε και τον αιρετό
νοµάρχη και την αιρετή τοπική αυτοδιοίκηση και την αιρετή πε-
ριφέρεια. Την καταψήφισε. Ποτέ δεν την πίστεψε. Συµµετέχει
απλώς για να κάνει διαχείριση. Και είναι εξαιρετικά επώδυνο για
εµάς στο ΠΑΣΟΚ που κάναµε σηµαντικές τοµές, που εδραιώσαµε
και αναπτύξαµε το µοντέλο της αυτοδιοίκησης να βλέπουµε
αυτές τις ωµές παρεµβάσεις στη λειτουργία αυτού του οικοδο-
µήµατος. 

Δεν αντιλαµβάνεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι χωρίς
ισχυρή αυτοδιοίκηση η αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής, κοινω-
νικής και οικονοµικής κρίσης είναι αδύνατη; Αδιαφορείτε, όµως,
ως Κυβέρνηση ότι η ελληνική κοινωνία έχει σήµερα περισσότερο
από ποτέ στην ιστορία της την ανάγκη για ισχυρούς δήµους, για
ισχυρή τοπική αυτοδιοίκηση που να οδηγήσουν στη δίκαιη και
συµµετοχική περιφερειακή ανάπτυξη που δεν αφήνει κανέναν
πίσω. Πάµε όλοι µαζί. Σε αυτό η Κυβέρνηση αδιαφορεί.

Και καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας στην Κυβέρνηση να
είναι βέβαιη ότι ο ιστορικός του µέλλοντος θα καταγράψει αυτή
την νοµοθετική παρέµβαση στις χαµένες ευκαιρίες για την πρα-
γµατική και ουσιαστική αλλαγή του παραδείγµατος της αυτοδι-
οίκησης. Δυστυχώς, αυτό θα συµβεί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μουλκιώτη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Αθανάσιος Ζεµπίλης, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας και µετά θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Κα-
ραθανασόπουλος.

Κυρία Λιακούλη, επειδή είδα ότι διαµαρτυρηθήκατε προηγου-
µένως, ο κ. Χήτας ζήτησε µια παρέµβαση τριών λεπτών, την
οποία δικαιούται. Μετά είπε ότι θα ολοκληρώσει την οµιλία του
για έξι λεπτά, που επίσης δικαιούται. Οπότε ήταν σωστά.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Και ήταν οκτώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έξι λεπτά δικαιούταν

συν την παρέµβαση των τριών λεπτών. Οπότε καταλαβαίνετε ότι
ήταν λιγότερο από αυτά που δικαιούται. Δικαιούται µια παρέµ-
βαση τριών λεπτών, χρήση της οποίας έχει κάνει και ο κ. Κατρί-
νης. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Η Διάσκεψη των Προ-
έδρων έχει πει τρεις Βουλευτές και έναν Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο. Εδώ είχαµε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κακώς ζήτησε παρέµ-
βαση. Έπρεπε να ζητήσει την οµιλία του. Σε αυτό έχετε δίκιο,
αλλά συνολικά µίλησε επτά ή οκτώ λεπτά, όπως λέτε, αλλά λιγό-
τερο από αυτό. Δεν πειράζει, όµως.

Κύριε συνάδελφε, κάνουµε ό,τι µπορούµε ως Προεδρείο. Ξέ-
ρετε ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος έχει δικαίωµα να µιλή-
σει. Το λέµε συνεχώς, αλλά ο ίδιος αποφασίζει. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ναι, αλλά οι τρεις
Βουλευτές πρέπει να τηρούνται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ο Κανονισµός λέει ότι
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος µπορεί να µιλήσει όποτε το ζη-
τήσει και το ξέρετε καλά. 

Παρακαλώ πολύ, κύριε Ζεµπίλη, έχετε τον λόγο.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αυτές τις ηµέρες η σκέψη µας και η καρδιά µας βρί-
σκεται στους πληµµυροπαθείς της κεντρικής Ελλάδας, ιδιαίτερα
στη βόρεια Εύβοια, όπου οι άνθρωποι προσπαθούσαν να ορθο-
ποδήσουν µετά από τις καταστροφικές πυρκαγιές του 2021. 

Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να ευχαριστήσω τους εθελο-
ντές, επίσης τους ανθρώπους του καθήκοντος που επιχειρούν
όλες αυτές τις ηµέρες στο πεδίο, ιδιαίτερα δε τις δυνάµεις του
στρατού που τις τελευταίες ηµέρες έχουν εγκατασταθεί στην πε-
ριοχή και µάχονται καθηµερινά για να αποκαταστήσουν τις ζη-
µιές.

Θα παρακαλούσα, κύριε Πρόεδρε, στην πορεία της οµιλίας να
µου δώσετε τη δυνατότητα να µιλήσω και να εκφράσω κάποιες
απόψεις για την πολιτική προστασία και την αντιπληµµυρική θω-
ράκιση.

Έρχοµαι τώρα στις διατάξεις του σχεδίου νόµου λέγοντας ότι
στις προσεχείς δηµοτικές εκλογές οι πολίτες θα έχουν τον πρώτο
και τον τελευταίο λόγο για τις νέες δηµοτικές και περιφερειακές
αρχές. Η εντολή τους θα είναι καθαρή, ισχυρή και ανόθευτη. Οι
επιτυχόντες συνδυασµοί δεν θα στηρίζονται πλέον σε συναλλα-
γές και σε ευκαιριακές συµµαχίες, αλλά θα έχουν ενιαίο και συ-
νεκτικό προγραµµατικό λόγο για µια αποτελεσµατική αντιµε-
τώπιση των τοπικών υποθέσεων. 

Η ανασφάλεια και η αβεβαιότητα του προηγούµενου αλά καρτ
εκλογικού συστήµατος δίνουν τη θέση τους σε µια σταθερή και
ισχυρή διακυβέρνηση µακράς πνοής. Σε αυτόν τον ευρύτερο σχε-
διασµό εντάσσεται και το παρόν σχέδιο νόµου που προσαρµόζει
τα όργανα διοίκησης στη νέα πραγµατικότητα, διασφαλίζοντας
την εύρυθµη και αποδοτική λειτουργία τους. Αυτό δεν σηµαίνει
βέβαια, ότι οι τοπικοί άρχοντες είναι ανεξέλεγκτοι. Το αντίθετο,
καθώς θεσπίζονται αυξηµένες εγγυήσεις διαφάνειας και τακτικής
λογοδοσίας. 

Έχει, µάλιστα, σηµασία ότι η Κυβέρνηση νοµοθετεί έγκαιρα,
ξεκαθαρίζοντας από νωρίς το θεσµικό τοπίο της νέας περιόδου,
χωρίς να αιφνιδιάζει τις νέες αυτοδιοικητικές αρχές. Και είναι
υποκριτικό από την πλευρά της Αντιπολίτευσης να µιλά για έλ-
λειψη διαβούλευσης, όταν κατά τη δική της περίοδο επιβάλανε
ετσιθελικά θεµελιώδη νοµοσχέδια της αυτοδιοίκησης. Σε ένα
κρεσέντο αυταρχισµού επιβάλανε τον εκλογικό νόµο έχοντας
απέναντί τους το σύνολο της κοινωνίας και των αυτοδιοικητικών
δυνάµεων. 

Αλλά για να έρθω και στο ζήτηµα των νοµικών προσώπων -που
εδώ κυρίως γίνεται συζήτηση- δεν υπάρχει αµφιβολία ότι από τα
προβλήµατα του πολιτικοδιοικητικού συστήµατος που εκτρέφει
τον υδροκεφαλισµό είναι και ο κατακερµατισµός των διοικητικών
δοµών, κάτι που υπονοµεύει τον συντονισµό, την άσκηση συνε-
κτικής πολιτικής, τη διαφάνεια και τη δηµοκρατική λογοδοσία.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη από την πρώτη στιγµή
προχώρησε σε τοµές και µεταρρυθµίσεις στο δηµόσιο και στους
φορείς γενικής κυβέρνησης, µεταρρυθµίσεις που αποσκοπούσαν
στον ψηφιακό µετασχηµατισµό, στην αποκέντρωση, στην οικο-
νοµία κλίµακος, στο ευέλικτο και αποτελεσµατικό κράτος. 

Στο πλαίσιο αυτό εντάσσεται και το παρόν σχέδιο νόµου µε την
ενσωµάτωση στον οργανισµό του κεντρικού δήµου των νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου και των δηµοτικών επιχειρήσεων.
Στην πραγµατικότητα, τα νοµικά πρόσωπα -για τα οποία πολλή
συζήτηση έχει γίνει ήδη- και οι κοινωφελείς επιχειρήσεις ήταν
γέννηµα της ανάγκης για ευελιξία, σε µια περίοδο που οι ΟΤΑ
ασφυκτιούσαν από τον προληπτικό έλεγχο του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου. Αυτό ήταν όλο. Σήµερα, όµως, που ο προληπτικός αυτός
έλεγχος έχει εκλείψει, η πανσπερµία αυτών των νοµικών προσώ-
πων δηµιουργεί περισσότερα προβλήµατα από όσα ενδεχοµένως
επιλύει. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι αυτά τα νοµικά πρόσωπα προσέφε-
ραν πολύ σηµαντικό έργο στην κοινωνία, ιδιαίτερα στον τοµέα
του πολιτισµού και των κοινωνικοπρονοιακών υπηρεσιών. Αυτό,
όµως, δεν σηµαίνει, όπως λέει η Αντιπολίτευση, ότι δεν θα εξα-
κολουθήσουν οι δήµοι να το κάνουν. Το αντίθετο. Και αυτό γιατί
µε την ενσωµάτωση των δραστηριοτήτων αυτών στις κεντρικές
υπηρεσίες των δήµων αντιµετωπίζονται τα δύο βασικά µειονεκτή-
µατα που είχαν οι δοµές αυτές: τον περιορισµένο και ανελαστικό

συνήθως προϋπολογισµό λειτουργίας τους, αλλά και τον µικρό
αριθµό εργαζοµένων. Πράγµατι οι εργαζόµενοι αυτοί υπηρετού-
σαν και υπερέβαλαν εαυτόν. Είναι δε πολύ σηµαντικό ότι εντάσ-
σονται στους οργανισµούς των δήµων κατοχυρώνοντας πλήρως
τα δικαιώµατά τους.

επίσης, από τα µεγάλα προβλήµατα που ανέκυπταν σε αυτές
τις δοµές ήταν η αδιαφάνεια και η απουσία ουσιαστικού ελέγχου
διαχείρισης από τα αρµόδια ελεγκτικά όργανα. Δεν είναι τυχαίο
άλλωστε ότι στατιστικά οι περισσότερες υποθέσεις διαφθοράς
εκδηλώνονταν σε αυτές τις αποκεντρωµένες δοµές όπου απου-
σίαζε ο έλεγχος από την κεντρική οικονοµική υπηρεσία. 

Στην πραγµατικότητα, λοιπόν, πρόκειται για µία νοµοθετική
πρωτοβουλία που απελευθερώνει την τοπική αυτοδιοίκηση από
αχρείαστα λειτουργικά και οργανωτικά βάρη και διαµορφώνει
τους θεσµικούς όρους για τη µετατροπή των ΟΤΑ σε σύγχρονα
αναπτυξιακά κύτταρα που να ανταποκρίνονται µε επάρκεια στις
προκλήσεις των πολιτών, ώστε απερίσπαστη η τοπική αυτοδιοί-
κηση να απαντήσει στις προκλήσεις της νέας εποχής, όπως αυτή
της κλιµατικής κρίσης που όλο και πιο συχνά δείχνει τα δόντια
της µε τις καταστροφικές πυρκαγιές και τα ακραία καιρικά φαι-
νόµενα, όπως τα ζήσαµε στη βόρεια Εύβοια. 

Είναι γεγονός ότι µετά από τις καταστροφικές πυρκαγιές του
2021 εκτελέστηκαν από τα αρµόδια δασαρχεία µικρά αντιδιαβρω-
τικά έργα και φράγµατα βάρους µεγάλης έκτασης και µεγάλης
κλίµακας, τα οποία δούλεψαν σε µεγάλο βαθµό, συγκράτησαν
τόνους φερτών υλικών και σίγουρα απέτρεψαν τα χειρότερα. Δυ-
στυχώς, όµως, µέσα σε είκοσι ηµέρες ο τόπος µας, χωριά όπως
οι Ροβιές βούλιαξαν και ξαναβούλιαξαν, ενώ χάθηκαν και κατα-
στράφηκαν περιουσίες και υποδοµές. 

Είναι προφανές, λοιπόν, ότι ο αντιπληµµυρικός σχεδιασµός δεν
θα πρέπει να στηρίζεται σε ξεπερασµένα µοντέλα και σε µη ρεα-
λιστικές υποθέσεις. Χρειαζόµαστε επικαιροποιηµένα σχέδια κιν-
δύνων πληµµύρας και µελέτες εκτίµησης υδροµετεωρολογικών
κινδύνων, ιδιαίτερα σε περιοχές µε ιδιόµορφο γεωδυναµικό κα-
θεστώς. Επίσης, θα πρέπει απαραιτήτως να εκπονούνται µελέτες
για έργα ορεινής υδρονοµίας, προκειµένου όπου απαιτείται να
γίνονται µεγαλύτερες αντιπληµµυρικές παρεµβάσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η κλιµατική κρίση συνεπώς αλλάζει τα υδρολογικά δεδοµένα
και απαιτεί µια συνολική αναθεώρηση του αντιπληµµυρικού σχε-
διασµού της χώρας. Αντίστοιχα, όµως -και τελειώνω- αλλάζει τα
δεδοµένα και τις τεχνικές προδιαγραφές και στον τοµέα της απο-
κατάστασης των υποδοµών από τις φυσικές καταστροφές. Τα
µικρά, τα εύκολα, τα πρόχειρα, τα γρήγορα έργα των κλασικών
αποκαταστάσεων, τα πασαλείµµατα δηλαδή, κατά την κοινή ορο-
λογία, που εν τέλει είναι και πολύ ακριβά, όχι µόνο είναι καταδι-
κασµένα να αποτύχουν, αλλά πολλές φορές δηµιουργούν
περισσότερα προβλήµατα από όσα επιλύουν, διότι µε τις αποκα-
ταστάσεις αυτές που εξαιρούνται περιβαλλοντικής αδειοδότησης
δεν διορθώνονται λάθη του παρελθόντος. Το είδαµε και στο κε-
ντρικό οδικό δίκτυο της βόρειας Εύβοιας που αποκλείστηκε και
πάλι.

Απαιτούνται, λοιπόν, υποδοµές µε διαστασιολόγηση ικανή να
ανταποκριθεί στην ένταση των φαινοµένων. Θα πρέπει συνεπώς
και από το πακέτο των 2,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ που εξασφά-
λισε ο Πρωθυπουργός από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να δοθεί
βάρος στον σχεδιασµό νέων έργων στη βόρεια Εύβοια, µε σύγ-
χρονες προδιαγραφές, έργων ανθεκτικών στην κλιµατική κρίση.
Και ιδιαίτερα, βέβαια, επείγει η δροµολόγηση του νέου οδικού
άξονα Ψαχνά - Στροφυλιά- Ιστιαία, ώστε να βγει η περιοχή αυτή
από την ιδιότυπη αποµόνωση και να τεθεί ο τόπος µας σε τροχιά
ανάπτυξης και προοπτικής. Διότι, παρά τις δυσκολίες της καθη-
µερινότητας, παραµένει βασική µας δέσµευση στους ανθρώπους
της περιοχής ότι η βόρεια Εύβοια θα γίνει πολύ καλύτερη, οµορ-
φότερη, πιο δυνατή, µε ισχυρότερο αναπτυξιακό αποτύπωµα από
ό,τι στο παρελθόν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ζεµπίλη. 
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Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ
κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος.

Θα ακολουθήσει ο κ. Υψηλάντης, ο κ. Σπάνιας, ο κ. Γερουλά-
νος και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Δηµοκρατικού
Πατριωτικού Κινήµατος- «ΝΙΚΗ» κ. Ρούντας.

Έχετε τον λόγο, κύριε Καραθανασόπουλε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Η σύνοψη της µέχρι τώρα συζήτησης µπορεί να εστιαστεί στη

λογική «άλλα λόγια, για να συγκαλύψουµε τη σύµπλευσή µας, η
Κυβέρνηση, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και άλλα κόµµατα». Και
από αυτή την άποψη αναδεικνύεται ως πεδίο αντιπαράθεσης η
κυβερνητική παρέµβαση στις ανεξάρτητες αρχές, που έγινε πρό-
σφατα. 

Και όλα αυτά τη στιγµή που και τα τρία κόµµατα, δηλαδή και η
Νέα Δηµοκρατία, και ο ΣΥΡΙΖΑ, και το ΠΑΣΟΚ αποφάσισαν στην
τελευταία συνταγµατική Αναθεώρηση από κοινού να µειώσουν
τα 4/5 µε τα οποία µπορούν να εκλεγούν τα µέλη των λεγόµενων
ανεξάρτητων αρχών σε 3/5, όταν είναι γνωστό ότι, είτε µε 3/5 είτε
µε 4/5 όλο αυτό το αποτέλεσµα προέρχεται από διάφορα παζά-
ρια που γίνονται ανάµεσα στα κόµµατα για να επιλεγούν τα µέλη
των επιτροπών που θα υλοποιήσουν το έργο για το οποίο είναι
ταγµένες. 

Βεβαίως αυτές οι επιτροπές είναι ανεξάρτητες από τις ανάγκες
του λαού, αλλά πολύ βαθιά υποταγµένες στις ανάγκες του κεφα-
λαίου. Άλλωστε δεν είναι τυχαίο ότι λειτουργούν µέσα σε ένα συ-
γκεκριµένο πλαίσιο που εξυπηρετεί, στηρίζει την κερδοφορία των
επιχειρηµατικών οµίλων και τα συµφέροντα και, βεβαίως, γίνονται
αυτές για να είναι µακριά ο όποιος έλεγχος και η λογοδοσία, για
να αποτελούν τον σάκο του µποξ ούτως ώστε να µπορεί να απαλ-
λάσσεται η εκάστοτε κυβέρνηση από τις τεράστιες ευθύνες τις
οποίες έχει εξαιτίας των αποτελεσµάτων των πολιτικών της.

Άλλωστε επιδιώκεται και κάτι άλλο ακόµη, να καλλιεργήσουν
και αυταπάτες ότι ένας κρατικός µηχανισµός όπως είναι οι ανε-
ξάρτητες αρχές µπορούν, για παράδειγµα, να ρίξουν φως στα
σκοτάδια -λέει- των υποκλοπών -Αν είναι δυνατόν! Κόρακας κο-
ράκου µάτι δεν βγάζει!- ή ότι µπορούν αυτές οι ανεξάρτητες
αρχές να καθαρίσουν τον βούρκο, τη σαπίλα του αστικού κρά-
τους και του συστήµατος, λες και αυτοί οι κρατικοί µηχανισµοί
που είναι οι λεγόµενες ανεξάρτητες αρχές µπορούν να αυτονο-
µηθούν από το αστικό κράτος. Αν είναι ποτέ δυνατόν!

Αντίθετα, τις προορίζετε απλά και µόνο για να εξωραΐζουν τον
αντιδραστικό χαρακτήρα του κράτους. Και όλη αυτή η ψευδεπί-
γραφη αντιπαράθεση γίνεται για να µην εστιαστεί η συζήτηση
στα σοβαρά προβλήµατα που αντιµετωπίζει η εργατική τάξη, η
νεολαία, η λαϊκή οικογένεια, συνολικότερα, από την ακρίβεια, η
οποία έχει τσακίσει στην κυριολεξία τα λαϊκά εισοδήµατα. Οι µι-
σθοί και οι συντάξεις δεν φθάνουν ούτε για δύο βδοµάδες. Γίνο-
νται περικοπές σε είδη πρώτης ανάγκης και τα οποία δεν
µπορούν να καλύψουν τις ανάγκες του λαού. Και η ακρίβεια, η
οποία αποτελεί «παιδί» του συστήµατος που υπηρετείτε αλλά και
των πολιτικών που έχετε εφαρµόσει διαχρονικά ως Κυβέρνηση,
της φοροεπιδροµής ενάντια στα λαϊκά εισοδήµατα, την ίδια στι-
γµή δίνετε και άλλες νέες σκανδαλώδεις και προκλητικές φορο-
λογικές απαλλαγές και προνόµια στους επιχειρηµατικούς οµί-
λους, την επίθεση στα δικαιώµατα της εργατικής τάξης στο
όνοµα της διασφάλισης της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών
οµίλων, στη συνεχή υποβάθµιση της δηµόσιας υγείας και παι-
δείας αλλά και στην τραγική κατάσταση στην οποία βρίσκονται
για ακόµη µια φορά οι πληγέντες από τις φυσικές καταστροφές. 

Αυτό δεν είναι αποτέλεσµα των φυσικών φαινοµένων αλλά
είναι αποτέλεσµα µιας συνειδητής επιλογής ενός κράτους, το
οποίο είναι επιλεκτικά ανίκανο για να προστατέψει την ανθρώπινη
ζωή και περιουσία. Γιατί; Γιατί δεν φτιάχνουν τις απαραίτητες
υποδοµές προστασίας υλοποιώντας την αντιδραστική λογική του
κόστους-οφέλους.

Γι’ αυτόν, ακριβώς, τον λόγο και ως ΚΚΕ µιλάµε όχι µόνο τώρα
αλλά και τα προηγούµενα χρόνια και ανεξαρτήτως κυβέρνησης
για προδιαγεγραµµένα και διαχρονικά εγκλήµατα, γιατί όταν βρέ-
χει πνιγόµαστε, όταν πιάνει φωτιά καιγόµαστε και µε τους σει-
σµούς τρέµει το φυλλοκάρδι µας.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, είναι φανερό οι αιτίες και οι ευ-
θύνες, οι οποίες υπάρχουν εξαιτίας των προβληµάτων, τα οποία
βιώνουν σήµερα όλοι αυτοί οι οποίοι έχουν πληγεί από τα φυσικά
φαινόµενα. Και η Κυβέρνηση µπορεί να ισχυρίζεται ότι δίνει απο-
ζηµιώσεις αλλά οι όποιες αποζηµιώσεις δίνονται µε το σταγονό-
µετρο, κύριε Υπουργέ -και το γνωρίζετε πολύ καλά- ενώ υπάρ-
χουν ακόµη χωριά ,τα οποία δεν έχουν καθαρίσει από τις λάσπες.
Δεν µιλάµε, βέβαια, για να έχουν τρεχούµενο πόσιµο νερό. Αυτό
είναι ένα είδος πολυτελείας στον 21ο αιώνα για αυτές τις περιο-
χές. 

Έτσι, λοιπόν, οι αποζηµιώσεις δίνονται µε το σταγονόµετρο.
Υπάρχουν αλλεπάλληλοι κόφτες, που πετάνε έξω από τις αποζη-
µιώσεις τους πληγέντες. Και η όποια αποζηµίωση, όποτε δοθεί,
δεν θα καλύψει το σύνολο των καταστροφών, γιατί ακριβώς κα-
λύπτει ένα πολύ µικρό κοµµάτι των καταστροφών αν και, βε-
βαίως, δεν πρόκειται να καλύψει τις επιπτώσεις στη ζωή των
ανθρώπων αυτών από τις καταστροφές. 

Δηλαδή, τί είδους αποζηµιώσεις θα πάρουν οι βιοπαλαιστές
αγρότες, οι οποίοι για τουλάχιστον δύο ή τρία χρόνια δεν θα µπο-
ρούν να καλλιεργήσουν τα χωράφια τους στον θεσσαλικό κάµπο;
Αυτή η µεγάλη απώλεια εισοδήµατος από πού θα καλυφθεί; 

Κύριε Υπουργέ, έχετε πρόβλεψη; Καµµία, απολύτως, πρό-
βλεψη γιατί δεν πρόκειται να υπάρξει καµµία απολύτως κάλυψη.
Το µόνο ελπιδοφόρο από όλα αυτά είναι, βεβαίως, οι επιτροπές
αλληλεγγύης και οι επιτροπές αγώνα που έχουν στήσει οι πληµ-
µυροπαθείς, γιατί µέσα από αυτές τις διαδικασίες µπορούν, ακρι-
βώς, να προστατέψουν την ίδια τους τη ζωή αλλά και να σώσουν
ό,τι και αν σώζεται αλλά και να διεκδικήσουν ουσιαστική αποζη-
µίωση των καταστροφών που έχουν υποστεί. 

Ερχόµενοι στο νοµοσχέδιο, πρέπει να πούµε ότι είναι ένα σο-
βαρό νοµοσχέδιο το οποίο φέρνει η Κυβέρνηση που θα έχει ση-
µαντικές επιπτώσεις. Το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί συνέχεια
όλων συνολικά των νοµοθετικών πρωτοβουλιών που έχουν λάβει
οι προηγούµενες κυβερνήσεις, είτε του ΠΑΣΟΚ είτε του ΣΥΡΙΖΑ
είτε της Νέας Δηµοκρατίας όσον αφορά τους κρατικούς οργανι-
σµούς, τα κρατικά όργανα σε τοπικό και περιφερειακό επίπεδο. 

Έτσι, λοιπόν, µε αυτές τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες ισχυρο-
ποιείται ακόµη περισσότερο ο κρατικός τους χαρακτήρας, µετα-
τρέποντάς τα ακόµη πιο πολύ σε όργανα κρατικά τοπικού και
περιφερειακού επίπεδο για να αποτελούν το «µακρύ» χέρι του
αστικού κράτους και να υλοποιούν απρόσκοπτα, χωρίς εµπόδια,
χωρίς διαφοροποιήσεις τις αντιλαϊκές πολιτικές της κεντρικής κυ-
βέρνησης µε αποτέλεσµα να µετατρέπεται σε ακόµη πιο αντιδρα-
στικός και εχθρικός ο ίδιος ο χαρακτήρας και ο ρόλος τους ως
όργανα του αστικού κράτους για τον λαό, αλλά και ταυτόχρονα
να επιβεβαιώνεται η µεγαλύτερη προσαρµογή των δήµων και των
περιφερειών στις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων και της
κερδοφορίας τους. 

Για παράδειγµα, η κατάργηση που επιβάλλει ο νόµος αυτός
των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και των κοινωφελών
επιχειρήσεων αλλά και των σχολικών επιτροπών και η µεταφορά
των αρµοδιοτήτων αυτών στους δήµους ποιους εξυπηρετεί;
Εµείς το λέµε καθαρά. Εξυπηρετεί τους επιχειρηµατικούς οµί-
λους και τα επιχειρηµατικά συµφέροντα, γιατί γίνεται σε συνθή-
κες σηµαντικών ελλείψεων σε προσωπικό αλλά και σε υποχρη-
µατοδότηση των δήµων. 

Άρα, λοιπόν, τι θα έχουµε; Επί της ουσίας ο πολιτισµός, ο
αθλητισµός, οι κοινωφελείς δοµές που έχουν οι δήµοι και οι βρε-
φονηπιακοί σταθµοί που λειτουργούν, επειδή ακριβώς δεν θα
µπορεί να τους λειτουργήσει ο δήµος µε την ενιαία του δοµή θα
δοθούν στα αρπακτικά µε απευθείας παραχωρήσεις. Και αυτές
οι παραχωρήσεις θα γίνουν είτε στη συγκαλυµµένη επιχειρηµα-
τική δραστηριότητα των διαφόρων ΜΚΟ ή των διαφόρων κοινω-
νικών συνεταιριστικών επιχειρήσεων, οι οποίες επί της ουσίας τι
κάνουν; Μετατρέπουν τον εθελοντισµό σε απλήρωτη εργασία και
υποβαθµίζουν ακόµη περισσότερο τις παρεχόµενες υπηρεσίες
στα λαϊκά στρώµατα, είτε να δοθούν απευθείας στους ιδιωτικούς
επιχειρηµατικούς οµίλους για να λειτουργήσουν. 

Άλλωστε δεν είναι τυχαίο ότι η Κυβέρνηση -και όχι µόνο η Κυ-
βέρνηση- τι θεωρεί, για παράδειγµα, τον πολιτισµό; Τον πολιτι-
σµό τον θεωρεί παράγοντα ανάπτυξης της οικονοµίας και της
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κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων. Αυτή είναι µια αντί-
ληψη που επί της ουσίας είναι βαθιά εκχυδαϊστική για την ίδια
την καλλιτεχνική δηµιουργία αλλά και το περιεχόµενό της. 

Αυτό, λοιπόν, είναι το αποτέλεσµα όλης αυτής της διαδικασίας
ότι όλοι αυτοί οι τοµείς θα παραδοθούν στους επιχειρηµατικούς
οµίλους και στα κέρδη τους, εµπορευµατοποιώντας ακόµη πε-
ρισσότερο την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών.

Δεύτερον, η Κυβέρνηση µπορεί να ισχυρίζεται ότι µεταφέρο-
νται οι εργαζόµενοι όµως αυτό δεν προκύπτει από πουθενά. Θα
µεταφερθούν εργαζόµενοι και µάλιστα η χωροταξία αυτών των
εργαζόµενων που θα κατανεµηθούν είναι στα χέρια του γενικού
γραµµατέα της αποκεντρωµένης διοίκησης, αυτός αποφασίζει
και όχι οι ίδιοι οι δήµοι επί της ουσίας. 

Και δεν διασφαλίζει κανείς όλους αυτούς τους εργαζόµενους
οι οποίοι δουλεύουν µε συµβάσεις έργου και µάλιστα επαναλαµ-
βανόµενες ότι εφόσον λήξει αυτή σύµβαση θα ανανεωθούν και
πάλι οι συµβάσεις τους. Δεν υπάρχουν τέτοιες διατάξεις µέσα
στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Άρα, λοιπόν, θα είναι σε βάρος
των εργαζόµενων στις µονάδες και στους οργανισµούς αυτούς.
Και όλοι οι άλλοι ισχυρισµοί περί οικονοµίας κλίµακος δεν είναι
τίποτε άλλο, κύριε Υπουργέ, παρά να χρυσωθεί το χάπι αυτής
της βαθιάς αντιλαϊκής πολιτικής. 

Προς επιβεβαίωση των παραπάνω είναι ότι δίνεται η δυνατό-
τητα στους δήµους να φτιάξουν νέες αναπτυξιακές εταιρείες. Δη-
λαδή, να επιταχυνθεί η σύµφυση ανάµεσα στις δηµοτικές και
περιφερειακές αρχές µε τα επιχειρηµατικά συµφέροντα, επιχει-
ρηµατικά συµφέροντα που επί της ουσίας υπονοµεύουν την ικα-
νοποίηση των λαϊκών αναγκών τα ίδια τα λαϊκά συµφέροντα. 

Τρίτον, επειδή ακριβώς υπάρχει όλη αυτή η αντιδραστική
στροφή ισχυροποιείτε ακόµη περισσότερο τους δηµάρχους και
τους περιφερειάρχες, τις δηµοτικές και περιφερειακές αρχές
µέσα από µια σειρά ρυθµίσεις τις οποίες φέρνετε. Υποβαθµίζετε
επί της ουσίας ακόµη και αυτόν τον τυπικό ρόλο που έχουν σή-
µερα τα δηµοτικά και περιφερειακά συµβούλια, γιατί µεταφέρετε
όλο και περισσότερες αρµοδιότητες στις νεοδηµιουργηµένες δη-
µοτικές και περιφερειακές επιτροπές. 

Τέταρτον, προχωράτε στη δηµιουργία κόµβου παρακολούθη-
σης, όπως τον ονοµάζετε. Γιατί θα γίνει αυτός; Για να αναγκα-
στούν οι όποιες δηµοτικές και περιφερειακές αρχές να
συντάσσονται όλο και περισσότερο µε τα κριτήρια αξιολόγησης.
Και τα κριτήρια αξιολόγησης είναι αντιδραστικά, µπαίνουν στη
λογική της οικονοµικής ανταποδοτικότητας, µπαίνουν στη λογική
του οικονοµικού οφέλους, στη λογική του κόστους οφέλους, στη
λογική της εµπορευµατοποίησης ακόµη περισσότερο, στη λογική
της σύµπραξης δηµόσιου µε ιδιωτικού τοµέα. 

Όλα αυτά, λοιπόν, τα αντιδραστικά κριτήρια θα βάλουν ακόµη
περισσότερα εµπόδια στην όποια περιορισµένη δυνατότητα
έχουν οι δήµαρχοι ή οι περιφερειάρχες να ξεφεύγουν λίγο από
αυτό το αντιδραστικό πλαίσιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και, βεβαίως, αυτό το οποίο λέτε ότι θα συγκρίνουν τα δηµο-
τικά τέλη ανάµεσα στους διάφορους δήµους που έχουν πάνω
κάτω τα ίδια πληθυσµιακά µεγέθη, δεν είναι τίποτα άλλο παρά
σύγκριση της µιζέριας, κύριε Υπουργέ, και καλλιέργεια της λογι-
κής του µικρότερου κακού, γιατί ο λαός από την ίδια την πείρα
του καταλαβαίνει πολύ καλά τι χρειάζεται όσον αφορά τα ζητή-
µατα αυτά και δεν χρειάζεται κανένα παρατηρητήριο αποδοτικό-
τητας.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, χρησιµοποιώντας λίγο από τον
χρόνο της δευτερολογίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Τέλος, όλη αυτή η συζή-
τηση περί αυτοδιοικητικών παραγόντων όταν λένε «είµαι αυτοδι-
οικητικός υποψήφιος δήµαρχος ή αυτοδιοικητικός
περιφερειάρχης» είναι ο φερετζές, δηλαδή όλοι αυτοί οι εύηχοι
τίτλοι, από τη στιγµή που δεν υπάρχει αυτοδιοίκηση αλλά κρατική
διοίκηση. Ένα το κρατούµενο. 

Δεύτερον, τι θέλουν να συγκαλύψουν κάτω από αυτόν τον φε-
ρετζέ του αυτοδιοικητικού; Ότι είναι στελέχη κοµµάτων τα οποία

εφάρµοσαν µια σκληρή αντιλαϊκή πολιτική και αυτή την πολιτική
την υπηρέτησαν αυτά τα στελέχη από οποιεσδήποτε θέσεις, είτε
περιφερειακής είτε δηµοτικής αρχής και, βεβαίως, για να κρύ-
ψουν τη συµφωνία τους µε αυτές τις αντιλαϊκές επιλογές, µε τις
στρατηγικές που υλοποιούν οι εκάστοτε κυβερνήσεις αλλά και η
Ευρωπαϊκή Ένωση και ταυτόχρονα θέλουν να συγκαλύψουν ότι
εδώ υπάρχει και ένα αλισβερίσι ανάµεσα σε κόµµατα το οποίο
φαίνεται και περίεργο από πρώτης όψης. 

Δηλαδή τι δείχνουν ορισµένα στοιχεία; Τα στοιχεία λένε το
εξής, ότι σε διακόσια δεκαεπτά ψηφοδέλτια, σε δήµους που
έχουν επικεφαλής υποψήφιο της Νέας Δηµοκρατίας, τα εβδοµή-
ντα από αυτά τα στηρίζουν από κοινού και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ στηρίζει µόνος του δώδεκα υποψηφίους της
Νέας Δηµοκρατίας, ενώ σε πενήντα πέντε το ΠΑΣΟΚ υποστηρίζει
τον υποψήφιο της Νέας Δηµοκρατίας. Και σε ψηφοδέλτια µε επι-
κεφαλής υποψήφιο του ΣΥΡΙΖΑ, τα είκοσι οκτώ τα στηρίζει το
ΠΑΣΟΚ, τα επτά η Νέα Δηµοκρατία µαζί µε το ΠΑΣΟΚ και τα δύο
η Νέα Δηµοκρατία. Δεν θα πάω παρακάτω. Διαβάζω αυτόν τον
κατάλογο ο οποίος είναι πάρα πολύ µακρύς. 

Τι σηµαίνει αυτό; Πώς γίνεται, λοιπόν, αυτό; Εδώ σκοτώνονται
–υποτίθεται- µέσα στο Κοινοβούλιο τα κόµµατα, το σκοτάδι µε το
φως, όπως προσπαθούν να πουν ή λένε ότι έχουν διαφορετικές
λογικές και στρατηγικές. Πού είναι αυτά; Στην πράξη αποδεικνύε-
ται το αντίθετο, ότι συµβαδίζετε, ότι συµπλέετε, ότι έχετε κοινούς
υποψηφίους που τους στηρίζετε τυπικά ή άτυπα και οι τρεις. 

Και πώς έγιναν ξαφνικά όλες αυτές οι συσπειρώσεις, ας το
πούµε έτσι; Ήταν υπόθεση των τελευταίων δύο µηνών ώσπου να
συγκροτηθούν τα ψηφοδέλτια; Όχι. Είναι το αποτέλεσµα της δια-
χρονικής πολιτικής γιατί όλοι αυτοί οι υποψήφιοι, είτε είναι µέλη
και στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας είτε του ΣΥΡΙΖΑ είτε του
ΠΑΣΟΚ, έχουν δώσει εξετάσεις στην υλοποίηση µιας αντιλαϊκής
πολιτικής. 

Συµφωνούν. Σε τι για παράδειγµα; Συµφωνούν στην οικονοµική
αυτοτέλεια των δήµων άρα και στην ανταποδοτικότητα των
δήµων και στη µείωση της κρατικής χρηµατοδότησης. Συµφω-
νούν στην εµπορευµατοποίηση των υπηρεσιών των δήµων. Συµ-
φωνούν στις συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, στην
εργασιακή οµηρία στους εργαζόµενους µε τις πολλαπλές µορ-
φές απασχόλησης, τυπικής ή άτυπης. 

Συµφωνούν στον αντιλαϊκό χαρακτήρα των προϋπολογισµών
όπου κατασκευάζεται ισοσκελισµένος και πάνω από όλα µε βα-
σική πηγή χρηµατοδότησης τα ίδια έσοδα. Συµφωνούν στα διά-
φορα τεχνικά προγράµµατα και στην υλοποίηση των ευρωπαϊκών
προγραµµάτων µε τις γνωστές λογικές της επιλεξιµότητας που
εξυπηρετούν τις στρατηγικές επιλογές του κεφαλαίου και την
αντιδραστική λογική του κόστους- οφέλους. Γι’ αυτό ακριβώς
υπάρχει αυτό το κοινό έδαφος από κοινού υποστήριξης υποψη-
φίων από διάφορα κόµµατα. 

Από αυτή την άποψη, κύριε Πρόεδρε, και ολοκληρώνω, εµείς
τι λέµε µπαίνοντας στην τελική ευθεία για τις δηµοτικές και περι-
φερειακές εκλογές; Ότι έχει στο χέρι του ο λαός ένα πολύ µε-
γάλο όπλο, που είναι αυτό το όπλο της ψήφου και πρέπει να το
χρησιµοποιήσει κατάλληλα, ούτως ώστε να καταδικάσει και µε
την ψήφο του τις αντιλαϊκές πολιτικές που έχουν οδηγήσει τη ζωή
του σε αυτά τα τραγικά αδιέξοδα αλλά να καταδικάσει και όλους
αυτούς που ευθύνονται για την υλοποίηση αυτών των πολιτικών,
να ισχυροποιήσει ακόµη πιο πολύ, ακόµη πιο αποφασιστικά το
ρεύµα αµφισβήτησης αυτών των στρατηγικών επιλογών και να
ισχυροποιήσει τα ψηφοδέλτια της λαϊκής συσπείρωσης σε δή-
µους και περιφέρειες που υποστηρίζει το ΚΚΕ, επανεκλέγοντας
για παράδειγµα στην Πάτρα τον Κώστα Πελετίδη, αλλά βγάζο-
ντας και άλλους δηµάρχους, εκλέγοντας πολύ περισσότερους
δηµοτικούς και περιφερειακούς συµβούλους οι οποίοι -δηµοτικοί
και περιφερειακοί σύµβουλοι και δήµαρχοι- θα αποτελούν επί της
ουσίας την ισχυρή λαϊκή αντιπολίτευση στις αντιλαϊκές επιλογές
Κυβέρνησης, Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και των υπόλοιπων πε-
ριφερειακών και δηµοτικών αρχών. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καραθανασόπουλο. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Βασίλειος - Νικόλαος Υψηλάντης, Βου-
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λευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Εγώ θα ήθελα να σας καλέσω, κύριε Πρόεδρε, να κρατήσετε

στα χέρια σας αυτό το «όπλο» που έχει το Προεδρείο της Βουλής
που είναι ο σεβασµός του χρόνου του Βουλευτή, ο οποίος σή-
µερα σε ένα νοµοσχέδιο για την τοπική αυτοδιοίκηση έχει καταρ-
ρακωθεί. Και έχει καταρρακωθεί, διότι δεν βλέπω εδώ να υπάρχει
ο απαιτούµενος σεβασµός του ίδιου του Κανονισµού µας.

Επίσης, θα ήθελα ως αρχική παρατήρηση στην παρέµβασή
µου αυτή, κύριε Υπουργέ, να πω ότι, ακούγοντας την Αντιπολί-
τευση σήµερα πάνω στα ζητήµατα τα οποία άπτονται και του νο-
µοσχεδίου αλλά και της γενικότερης κριτικής που διατυπώνεται
για την Κυβέρνηση, αγνοεί ο µεν ΣΥΡΙΖΑ την απενεργοποίηση της
λειτουργίας της τοπικής αυτοδιοίκησης µέσω του εκλογικού συ-
στήµατος της απλής αναλογικής, που είχε εισάγει και, βεβαίως,
της λειτουργίας την εποχή της παρωδίας διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
- ΑΝΕΛ της πολιτικής προστασίας από τους αυτοδιοικητικούς
εκλεκτούς εκείνης της σύµπραξης. 

Είδα, βέβαια, και το ΠΑΣΟΚ να κουνά το χέρι για τον νόµο του
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» που είχαν εισαγάγει και να λέει ότι εν πάση περι-
πτώσει εµείς την τετραετία που πέρασε, και σήµερα, δεν έχουµε
κάνει τίποτα υπέρ της λειτουργίας της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να πω το εξής. Ο Καλλικράτης ήταν
ο µεγάλος αρχιτέκτονας του Παρθενώνα και είναι κρίµα να φύε-
ται σε κείνο το τερατούργηµα του κ. Ραγκούση και της τότε κυ-
βέρνησης του ΠΑΣΟΚ. 

Είναι αλήθεια ότι έχουν γίνει αυτά τα τέσσερα χρόνια µεγάλες
προσπάθειες προκειµένου να σταθεί η τοπική αυτοδιοίκηση.
Οφείλουµε όµως στον ελληνικό λαό και στη µεγάλη πλειοψηφία
που µας έχει δώσει, να κάνουµε περαιτέρω τις µεγάλες τοµές
που ήδη έχουν εξαγγελθεί και να τις κάνουµε µε γρηγορότερα
βήµατα. Αλλιώς θα αφήνουµε την παρωδία της τότε κυβέρνησης
του ΠΑΣΟΚ και του Γεωργίου Παπανδρέου και του κ. Ραγκούση
να διαιωνίζεται και αυτό είναι κρίµα και για την ιστορία µας αλλά
και για τον ελληνικό λαό. 

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο αυτό, η µεγάλη στόχευση είναι η
βελτίωση της διακυβέρνησης και του µοντέλου οργάνωσης των
ΟΤΑ µέσω της δηµιουργίας αποτελεσµατικότερων οργανωτικών
και διοικητικών δοµών, της αποτελεσµατικότερης διαχείρισης
πόρων και προσωπικού και της ενίσχυσης της διαφάνειας. Εµπε-
ριέχονται διατάξεις που εξασφαλίζουν επίσης τη φροντίδα των
ζώων συντροφιάς και που διευκολύνουν τέλος την κατασκευή και
αναβάθµιση των λειτουργούντων χερσαίων συνοριακών σταθ-
µών. 

Θα ήθελα να σταθώ κυρίως στο µέρος εκείνο του νοµοσχεδίου
που αναφέρεται στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
που προάγει την εύρυθµη λειτουργία τους, συµβάλλοντας έτσι
στην αναβάθµισή τους µε διατάξεις εκδηµοκρατισµού και εκσυγ-
χρονισµού της διαδικασίας διακυβέρνησής τους. Είναι διατάξεις
αναγκαίες για τη βελτιστοποίηση της τοπικής διακυβέρνησης την
οποία σε κάθε περίπτωση οφείλουµε στο προσεχές µέλλον, όπως
προείπα, να καταστήσουµε περισσότερο λειτουργική και λιγό-
τερο χαώδη. 

Με το νοµοσχέδιο επιδιώκεται η περαιτέρω προώθηση του εκ-
δηµοκρατισµού των ΟΤΑ µε την καθιέρωση της αυξηµένης ανά
δίµηνο λογοδοσίας και του δηµοσίου ελέγχου των πεπραγµένων.
Ειδικότερα προβλέπεται σε δύο άρθρα, στο άρθρο 7 και στο
άρθρο 17, ότι το δηµοτικό και το περιφερειακό συµβούλιο κάθε
δύο µήνες συγκαλείται υποχρεωτικά σε ειδική συνεδρίαση λογο-
δοσίας της δηµοτικής και περιφερειακής αρχής αντίστοιχα.
Αναµφίβολα η λογοδοσία είναι ένα δηµοκρατικό εργαλείο που
δίδει στις παρατάξεις της µειοψηφίας τη δυνατότητα να αναδει-
κνύουν θέµατα τα οποία απασχολούν τις περιφέρειες ή τους δή-
µους τους και να γίνονται έτσι η φωνή της κοινωνίας µέσα στο
συµβούλιο. 

Ιδιαίτερη µνεία πρέπει να γίνει και στα άρθρο 6 και 15, τα οποία
αυτά άρθρα προβλέπουν τη δυνατότητα σύγκλησης του δηµοτι-
κού και περιφερειακού συµβουλίου µε τηλεδιάσκεψη, µετάδοση
των συνεδριάσεων των συµβουλίων µέσω σύγχρονων τρόπων
επικοινωνίας, µέσω live streaming. Ήταν πραγµατικά µια πολύ ση-
µαντική κατάκτηση η οποία προέκυψε µέσα στην πανδηµία. Αυτή

εδώ την κατάκτηση τη συνεχίζουµε, καθιερώνοντάς την και νο-
µοθετικά. Και θα έλεγα ότι ιδίως για τις νησιωτικές περιοχές
όπως αυτή της Πριφέρειας Νοτίου Αιγαίου και του Νοµού Δωδε-
κανήσου, είναι πραγµατικά λυτρωτική, λόγω και των δυσκολιών
προσβασιµότητας. Διευκολύνουµε, λοιπόν, τη συµµετοχή. Προ-
άγουµε την πολυφωνία και τη δηµοκρατία. Και τελικά συγχρονι-
ζόµαστε µε τον βηµατισµό της εποχής µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοµβικής σηµασίας είναι το
τρίτο µέρος του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου: η αυτοδίκαιη κατάρ-
γηση την τελευταία µέρα της τρέχουσας δηµοτικής περιόδου των
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και των κοινωφελών επιχει-
ρήσεων και η µεταφορά των αρµοδιοτήτων τους στον δήµο. Με
τις προτεινόµενες αυτές διατάξεις δίνουµε τέλος σε δυσλειτουρ-
γίες που σχετίζονται µε την ελλιπή στελέχωσή τους και τη διά-
σπαση των τοπικών υποθέσεων µεταξύ του δήµου και των
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου αυτού. Στόχος ο εξορθο-
λογισµός, η διαφάνεια µέσω της ενιαίας αντιµετώπισης της κα-
θηµερινότητας, και όχι ο κατακερµατισµός των αρµοδιοτήτων.
Πρακτικά αυτό σηµαίνει: ένα τεχνικό πρόγραµµα, ένας προϋπο-
λογισµός, ένας οικονοµικός διευθυντής στον δήµο, ένας διευθυ-
ντής του ανθρώπινου δυναµικού. 

Και για να µη φωνασκούν εδώ οι κύριοι της Αντιπολίτευσης, να
πω ότι προβλέπεται η πλήρης µεταβίβαση όλου του προσωπικού
µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας στους δήµους. Με την κατάρ-
γηση νοµικών προσώπων η δηµοτική αρχή, το δηµοτικό συµβού-
λιο, η δηµοτική επιτροπή, ο δήµαρχος και κυρίως ο προϊστάµενος
οικονοµικής υπηρεσίας επανακτούν τον πλήρη και ουσιαστικό
έλεγχο της συνολικής οικονοµικής διαχείρισης του δήµου, γεγο-
νός το οποίο αποτελεί την αναγκαία προϋπόθεση για τη βελτι-
στοποίηση του οικονοµικού προγραµµατισµού και την αποδοτική
αξιοποίηση των διαθεσίµων οικονοµικών πόρων. Ενιαίος δήµος
σηµαίνει πραγµατοποίηση προµηθειών µε τις ενιαίες αυτές δια-
γωνιστικές διαδικασίες. Άλλωστε τόσα χρόνια οι αυτοδιοικητικές
παρατάξεις κυρίως της Αριστεράς, διαµαρτύρονται ότι τοµείς
όπως η παιδεία, ο αθλητισµός και ο πολιτισµός θα πρέπει να
εντάσσονται στον στενό πυρήνα του δήµου και να ασκούνται από
τις αντίστοιχες διευθύνσεις. Ιδού, λοιπόν, πεδίον δόξης λαµπρόν! 

Στον επίλογο επισηµαίνω ότι µε το νοµοσχέδιο που πάµε να
ψηφίσουµε σήµερα, µπαίνει µια τελεία και στην απλή αναλογική,
η οποία δεν µπορούσε να λειτουργήσει και οδήγησε τους δήµους
στην ακυβερνησία. Θα ήθελα, λοιπόν, µε αυτές τις σκέψεις, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, να τονίσω ότι είναι κοµβικής σηµα-
σίας αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο καλούµαστε να ψηφίσουµε και
είναι ίσως προάγγελος ακόµα καλύτερων ηµερών για την τοπική
διακυβέρνηση στη χώρα µας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον
κ. Υψηλάντη. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να
αναφερθώ πολύ σύντοµα στον Νοµό Καρδίτσας και σε όλη τη
Θεσσαλία και την Εύβοια που, πραγµατικά, αυτή τη στιγµή υπο-
φέρουν. Δυστυχώς, ο νοµός µας έχει χτυπηθεί και τις τρεις
φορές, αλλά και τις τρεις αυτές φορές ήταν εκεί όλος ο κρατικός
µηχανισµός. Πολλές φορές είναι καλό να τα λέµε και να τα
ακούµε αυτά. Όλος ο κρατικός µηχανισµός ήταν και στον «Ιανό»
-που ήταν κάτι πρωτόγνωρο- και ο Υπουργός µας το ξέρει πολύ
καλά αυτό, καθώς ήταν εκεί, όπως και τώρα, και ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός και όλοι οι υπεύθυνοι Υπουργοί και όλοι ήταν εκεί.

Επίσης, δεν ακούγεται καθόλου καλό, κύριοι συνάδελφοι, να
αναφέρουµε ότι εµείς είµαστε εκεί, ενώ εσείς δεν είστε. Ήµασταν
εκεί, είµαστε συνέχεια εκεί στην Καρδίτσα δίπλα στους ανθρώ-
πους αυτούς. Ξέρετε! Μπορεί και εµείς να λασπώσαµε, να πή-
ραµε σκούπες και φτυάρια, όµως δεν χρειάζεται να φωτο-
γραφηθούµε και να µπούµε στο Tik Tok. Σε τέτοιες περιπτώσεις
νοµίζω ότι χρειάζεται δουλειά περισσότερο, και όχι προβολή.
Είναι καλό όλοι µαζί να προσπαθήσουµε, ούτως ώστε να φτιά-
ξουµε καλύτερες προϋποθέσεις για να µη δούµε άλλη φορά τέ-
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τοιες καταστάσεις. Και φυσικά όλοι µαζί να προσπαθήσουµε να
έχουµε µια γρήγορη αποκατάσταση που είναι το βασικότερο.

Σήµερα συζητάµε, λοιπόν, για το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών που αφορά τη βελτίωση του συστήµατος διακυβέρ-
νησης των ΟΤΑ πρώτου και δεύτερου βαθµού. Θα αναφερθώ σε
ορισµένα βασικά σηµεία του νοµοσχεδίου που θεωρώ ότι είναι
ιδιαίτερης βαρύτητας, όπως η συγχώνευση των νοµικών προσώ-
πων δηµοσίου δικαίου καθώς επίσης οι παρεµβάσεις που γίνονται
πάνω στη λειτουργία και την οργάνωση της δηµοτικής αρχής
καθώς επίσης και στη δυνατότητα πλέον που δίνεται στο πολίτη
ανά πάσα στιγµή να ελέγξει και να διαπιστώσει την πρόοδο του
δήµου. 

Η κατάργηση των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου καθώς
και των κοινωφελών επιχειρήσεων δήµων και των σχολικών επι-
τροπών και η συγχώνευσή τους µε τον δήµο, για εµένα, κύριε
Υπουργέ, είναι µια δικαίωση, γιατί αναλαµβάνοντας το 2019 τη
θέση του Αντιδηµάρχου στον Νοµό Καρδίτσας, φτιάξαµε µια
εσωτερική υπηρεσία και προβλέψαµε ότι θα υπάρχει µια συγχώ-
νευση αυτών των υπηρεσιών. Γιατί; Διότι η λειτουργία των δοµών
αυτών είναι δύσκολο να γίνει λόγω του ότι είναι υποστελεχωµέ-
νες µε προβλήµατα στη λειτουργία τους και µε κονδύλια που δεν
καλύπτουν σε πολλές περιπτώσεις τις ανάγκες τους. Υπάρχει µια
ανταγωνιστικότητα πολλές φορές. Τα έξοδα συντήρησης και λει-
τουργίας των δηµοτικών αθλητικών δοµών ήταν σε βάρος των
πολιτιστικών δοµών ή το αντίθετο. 

Η συγχώνευση αυτή θα δώσει σιγουριά που χρόνια τώρα επι-
δίωκαν οι εργαζόµενοι να γίνουν πλέον υπάλληλοι στον δήµο
τους αποκτώντας ίσα δικαιώµατα και ευκαιρίες για την εξέλιξή
τους, να κριθούν, να γίνουν προϊστάµενοι, διευθυντές και επίσης
θα τους δώσει το δικαίωµα να αξιοποιηθούν και σε άλλες θέσεις.
Μεταφέρονται όλοι στον δήµο, όλο το προσωπικό µε κάθε σχέση
εργασίας, όλοι και µε τα προγράµµατα. Αυτοί που έχουν αποσπα-
στεί συνεχίζουν να παρέχουν τις υπηρεσίες τους στον φορέα
υποδοχής ως τη λήξη της απόσπασής τους.

Με τις συγχωνεύσεις αυτές δηµιουργούνται ισχυρότερα και
δυνατότερα σχήµατα, έχοντας πλέον µια οικονοµική υπηρεσία,
ένα λογιστήριο, έναν διευθυντή προσωπικού. Οι προϋπολογισµοί
και το τεχνικό πρόγραµµα θα γίνεται µε καινούργια δεδοµένα και
πλέον οι οργανισµοί θα λειτουργούν υπό τη στέγη και τη στήριξη
εξειδικευµένων υπαλλήλων. Γίνονται σηµαντικότερες παρεµβά-
σεις µε στόχο την αλλαγή της διοικητικής κουλτούρας του δηµο-
σίου, που πλέον θα έχει κέντρο τον πολίτη και την άµεση αλλά
και την ποιοτικότερη εξυπηρέτηση, την αποτελεσµατικότητα και
την επίτευξη των στόχων. Η αξιολόγηση είναι µια λέξη η οποία
φοβίζει πολλούς. Είναι, όµως, κάτι το οποίο είναι αναγκαίο και
πολύ περισσότερο όταν αυτή γίνεται απευθείας από τον πολίτη. 

Συνεχίζοντας, να πω ότι νοµοθετούνται τοµές στη λειτουργία
των δήµων, όπως στο άρθρο 35 και µέχρι το άρθρο 48, για την
επίλυση διαχειριστικών και οικονοµικών ζητηµάτων των ΟΤΑ που
έχουν περιέλθει σε κατάσταση δηµοσιονοµικής δυσχέρειας λόγω
των συνεπειών της πανδηµίας, του κορωνοϊού, καθώς και των αυ-
ξηµένων δαπανών που καλούνται να πραγµατοποιήσουν ενώ ταυ-
τόχρονα έχουν µειωθεί τα έσοδά τους.

Καθίσταται δυνατή για το 2024 η κατάρτιση προϋπολογισµών
των δήµων αυτών, παρέχοντας τη δυνατότητα διάθεσης µέρους
των εσόδων από ανταποδοτικά τέλη και δικαιώµατα για την αντι-
µετώπιση άλλων αναγκών ή µέρους των ανειδίκευτων εσόδων
τους για την κάλυψη λειτουργικών αναγκών των ανταποδοτικών
υπηρεσιών τους, προκειµένου να συνεχιστεί απρόσκοπτα η πα-
ροχή υπηρεσίας προς τους πολίτες. Και όσοι ήταν στον δήµο, ει-
δικά στο οικονοµικό κλάδο, ξέρετε πόσο σηµαντικό είναι αυτό. 

Όλα τα υπόλοιπα άρθρα στηρίζουν µε ευνοϊκό χαρακτήρα την
οικονοµική κατάσταση των προαναφερόµενων ΟΤΑ και τη ρευ-
στότητα για την κάλυψη των αναγκών που µπορεί να προκύψουν
από τις συνενώσεις από φυσικές καταστροφές. Δίδεται το δι-
καίωµα κατάργησης τελών και άλλες ρυθµίσεις.

Με το άρθρο 41, αποσαφηνίζονται και ξεκαθαρίζουν αρµοδιό-
τητες που είχαν οι οποίες επικαλύπτονταν. Στο νοµοσχέδιο δίνε-
ται ιδιαίτερη έµφαση στον δηµόσιο έλεγχο των πεπραγµένων. Η
δηµοτική αρχή πλέον ενηµερώνει λεπτοµερώς για την πορεία του
δήµου, την εκπλήρωση των στόχων σε επίπεδο λειτουργίας ορ-

γανικής µονάδας, αλλά και πρέπει να πληροφορεί και για την πο-
ρεία των έργων. 

Το άρθρο 7, αναφέρεται στη σύγκληση, υποχρεωτικά κάθε δύο
µήνες, ειδικής συνεδρίασης λογοδοσίας της δηµοτικής αρχής.
Ήταν κάτι το οποίο το θέλαµε όλοι. Το ήθελαν και οι πολίτες. Σή-
µερα δεν κατάλαβα γιατί διαφωνούµε πάνω σε αυτό. 

Με το άρθρο 33, προβλέπεται η θέσπιση και λειτουργία ενός
διαδικτυακού κόµβου ο οποίος θα αποτελέσει εργαλείο για τους
δηµότες για να µπορούν να ελέγχουν τις επιδόσεις των δήµων
σε µεµονωµένο αλλά και σε συγκριτικό πλαίσιο. Κι αυτό είναι ένα
πολύ σηµαντικό στοιχείο η λέξη συγκριτικό πλαίσιο. 

Γίνεται µια µεγάλη παρέµβαση στη λειτουργία του δήµου µε
τα άρθρο 8 και 9, τα οποία αναφέρονται στη συγκρότηση και
εκλογή δηµοτικής επιτροπής, καταργώντας την εκτελεστική, οι-
κονοµική και επιτροπή ποιότητας ζωής. Το νέο έργο του δήµου
ασκεί τις αρµοδιότητες των καταργούµενων επιτροπών λαµβά-
νοντας ειδική µέριµνα για τη συµµετοχή σ’ αυτή όλων των παρα-
τάξεων. 

Θα αναφερθώ και στο άρθρο 3, όπου ξεκάθαρα εκεί ο νοµο-
θέτης εξηγεί ότι πλέον οι αντιδήµαρχοι ορίζονται από τον δή-
µαρχο και είναι σύµβουλοι της δικής του παράταξης. Είναι µια
σηµαντική νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης που απο-
δυναµώνει διάφορες συµφωνίες που όλοι γνωρίζουµε ότι γίνο-
νται µεταξύ των ηµερών της πρώτης και της δεύτερης Κυριακής. 

Τελειώνοντας, γίνεται άµεσα κατανοητό ότι ο νόµος έχει σαν
στόχο τη βελτίωση του συστήµατος διακυβέρνησης των ΟΤΑ και
τον έλεγχο των λειτουργικών µονάδων µε κάθε κανόνα και δια-
φάνεια. Η εφαρµογή καινοτόµων διαδικασιών, η αυξηµένη λογο-
δοσία, η µέγιστη δυνατή διαφάνεια, ο δηµόσιος έλεγχος των
πεπραγµένων των αυτοδιοικητικών αρχών αποτελούν όπλα στα
χέρια κάθε πολίτη, κατορθώνοντας µε αυτόν τον τρόπο να µπορεί
να ελέγχει τη δηµοτική αρχή, δηµιουργώντας µια σχέση εµπιστο-
σύνης. 

Αυτός είναι ο στόχος που αποτελεί ένα µεγάλο στοίχηµα που
πρέπει να κερδίσουµε, ένα στοίχηµα που µόνο η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη µπορεί να το κερδίσει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σπάνια. Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Παύλος Γερουλάνος,
Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος Αλλαγής.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, Πρόεδρε.
Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, επιτρέψτε

µου να ξεκινήσω µε µια συγγνώµη που οφείλω στον κ. Βορίδη.
Τον είχα κατηγορήσει άδικα και πριν τελειώσω την οµιλία µου θα
ήθελα να επανορθώσω. 

Πριν φτάσω, όµως, εκεί, στο νοµοσχέδιο µας. Συναδέλφισσες
και συνάδελφοι, ξεχάστε τον δήµαρχο που ξέρατε. Ο δήµαρχος
που µαζεύει τα σκουπίδια, βάφει σχολεία, οργανώνει φεστιβάλ
µουσικής τελείωσε. Καλωσορίστε τον δήµαρχο που σώζει ζωές
και περιουσίες. Είτε µε πρόληψη που θα σχεδιάσει είτε µε εργα-
λεία που πρέπει να έχει στη διάθεσή του είτε µε συντονισµό που
θα του εµπιστευθούµε ως κοινωνία, ο δήµαρχος του σήµερα και
του αύριο θα τα βάλει µε την κλιµατική αλλαγή. Όχι µόνο. Ο δή-
µαρχος του σήµερα και του αύριο θα διαχειριστεί τρεις µεγάλες
τάσεις της εποχής, τον εκδηµοκρατισµό της ενέργειας, τον εκ-
δηµοκρατισµό του χρήµατος και τον εκδηµοκρατισµό της γνώ-
σης. Αυτά, όµως, µοιάζουν απελπιστικά απόµακρα και γι’ αυτή τη
συγκυρία και για το παρόν νοµοσχέδιο.

Για την κλιµατική αλλαγή, όµως, µην πάτε µακριά. Ανοίξτε τις
τηλεοράσεις σας. Η εικόνα του κ. Μπέου και του κ. Αγοραστού να
προσποιούνται ότι κάτι κάνουν αυτές τις µέρες στη Θεσσαλία θα
ήταν κωµική, αν δεν ήταν τόσο τραγική. Διότι, πολύ σωστά, από
αυτούς περιµένει η κοινωνία τους, από αυτούς περιµένουν προ-
στασία και κατεύθυνση, ενώ οι ίδιοι ούτε καµµία γνώση έχουν
πάνω στο θέµα ούτε εργαλεία τους έχουµε εµπιστευθεί, ούτε
πραγµατική αρµοδιότητα έχουν και όντας το µακρύ χέρι της Κυ-
βέρνησης στη Θεσσαλία ούτε θα διεκδικούσαν και ποτέ. Τους
άρεσε, βλέπετε, η ανέµελη ζωή ενός αυτοδιοικητικού για τα λα-
µπάκια των Χριστουγέννων, που ούτε του ζητούσαν να κάνει
πολλά αλλά ούτε και του ζητούσαν να λογοδοτήσει στην κοινωνία. 
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Αυτή η ζωή, όµως, κάπου εδώ τελειώνει. Ο δήµαρχος του µέλ-
λοντος θα πρέπει να έχει αρµοδιότητες, πόρους και γνώσεις, του-
λάχιστον, για να προετοιµάσει την κοινωνία του γι’ αυτά που
βλέπουµε. Διότι αυτοί είναι εκεί, είναι στη βάση. Ξέρουν ποια γει-
τονιά πληµµυρίζει πρώτη, πού χρονίζουν οι συντηρήσεις των υπο-
δοµών, που µπαζώθηκαν τα ρέµατα, ποια χωράφια έχουν χορτα-
ριάσει, σε ποια σπίτια ζουν άνθρωποι µε κινητικά προβλήµατα.
Χωρίς αυτή την τοπική γνώση δεν µπορείς να προετοιµαστείς την
τοπική κοινωνία ούτε για πυρκαγιές ούτε για πληµµύρες ούτε
προφανώς για άλλα φυσικά φαινόµενα. Σίγουρα δεν µπορείς να
την προετοιµάσεις από το Υπουργείο Κλιµατικής Αλλαγής του κ.
Κικίλια, πόσω µάλλον το «επιτελικό» Μαξίµου του κ. Μητσοτάκη.

Θα περίµενε, λοιπόν, κανείς να φέρετε ένα νοµοσχέδιο στη
Βουλή που να αφορά µεταφορά εξουσίας, εργαλείων, πόρων και
γνώσης στους δήµους και τις περιφέρειες για να τους δώσουµε
τη δυνατότητα να συµβάλλουν κι αυτοί στην αντιµετώπιση τέ-
τοιων φαινοµένων, στο να σώζουν ζωές, αναβαθµίζοντας την ίδια
ώρα τη λογοδοσία τους προς την κοινωνία. 

Καµµία σχέση. Αυτό που φέρνετε είναι ένα νοµοσχέδιο αλλα-
γής των εσωτερικών διεργασιών των δήµων και των περιφερειών,
χωρίς να έχει γίνει αξιολόγηση των διαδικασιών που ισχύουν, την
ώρα που δεν µπορεί να γίνει σοβαρή διαβούλευση για το τι λει-
τουργεί και τι όχι. Μη σας κουράζω, τα είπε και η εισηγήτριά µας.
Με λίγα λόγια, όµως, καταργείτε ό,τι µπορεί να φέρει αντίρρηση
στον δήµαρχο και ό,τι µπορεί να φέρει τον δήµο πιο κοντά στον
πολίτη. 

Θεωρείτε, δηλαδή, για να το κάνουµε πιο λιανά, ότι κάποιος
αντιδήµαρχος στο Δηµαρχείο στην Αθηνάς ξέρει καλύτερα από
τη σχολική επιτροπή αν το καζανάκι στην τουαλέτα του σχολείου
στα Σεπόλια χρειάζεται να αλλάξει πριν από το καζανάκι στην
τουαλέτα στο Νέο Κόσµο. Αυτό µας λέτε. Ή ξέρει καλύτερα από
το συµβούλιο του αθλητικού και πολιτιστικού φορέα του δήµου
πού είναι επικίνδυνες οι κερκίδες ενός γηπέδου ή τι πρέπει να εκ-
πέµπει πολιτισµικά µια µεγάλη πόλη της Ελλάδας. 

Βεβαίως, διατηρεί νεκροζώντανη όλη την ύπαρξη του δηµοτι-
κού και περιφερειακού συµβουλίου, λες κι ένας πρώην δήµαρχος
η πρώην περιφερειάρχης έχει λιγότερα να προσφέρει στο διά-
λογο από κάποια ή κάποιον που πληρώνοντας βγήκε τον τελευ-
ταίο µήνα στην τοπική τηλεόραση κι ελέγχεται από τον δήµαρχο. 

Προφανώς, όπως είπε και η εισηγήτριά µας, θα καταψηφί-
σουµε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο. Προσωπικά δεν θα µπορούσα να
κάνω αλλιώς µιας που στον δήµο µου και πρόταση για την ανα-
βάθµιση των σχολικών επιτροπών έχω φέρει και πρόταση για την
αναβάθµιση των λειτουργιών του δηµοτικού συµβουλίου έχω κα-
ταθέσει και πρόταση για τη δηµιουργία συµβουλίων γειτονιάς,
αντί για τα µεγάλα και τα πρόσωπα διαµερίσµατα, έχω υποστη-
ρίξει. 

Κύριε Υπουργέ, αφού δεν καταλάβατε µετά τις πυρκαγιές και
τις πληµµύρες γιατί η τοπική αυτοδιοίκηση έχει τοπικό ρόλο, απο-
κλείεται να σας πείσουµε εµείς σήµερα εδώ, γιατί αυτός που είναι
κοντά στο πρόβληµα έχει µεγαλύτερη αξία στο να το αντιµετω-
πίζει από αυτόν που είναι µακριά, ειδικά αν τους δώσετε τα ερ-
γαλεία και απαιτήσετε την ανάλογη λογοδοσία, πόσω µάλλον
γιατί ο δηµοκρατικός διάλογος έχει λόγο ύπαρξης σε µια σύγ-
χρονη κοινωνία. 

Γιατί, λοιπόν, παιδεύεστε και δεν κάνετε αυτό που, πραγµατικά,
θέλετε; Να καταργήσετε τα δηµοκρατικά δηµοτικά συµβούλια και
να τα κάνετε διορισµένα. Κάντε τα πια το µακρύ χέρι της Κυβέρ-
νησης. Επιστρέψτε την Ελλάδα στη δεκαετία του 1950 και στα-
µατήστε επιτέλους να προσποιείστε ότι σας ενδιαφέρουν οι
δηµοκρατικές διαδικασίες. Διότι αυτό που έχει πιο πολύ ενδιαφέ-
ρον από το ίδιο το νοµοσχέδιο, το τι έχει µέσα ή δεν έχει, είναι ο
τρόπος µε τον οποίον το πουλάτε. Διότι όταν βγάλεις τις πολλές
σάλτσες που συνοδεύουν την επικοινωνία σας, αυτό που µένει
από το νοµοσχέδιο είναι το γνωστό δίληµµα µε το οποίο πορεύε-
ται η Νέα Δηµοκρατία εδώ και πέντε χρόνια. Τελικά τι θέλετε; Θέ-
λετε δηµοκρατία ή θέλετε αποτελεσµατικότητα; 

Από τον νόµο για το επιτελικό κράτος, στο νόµο Θεοδωρικά-
κου, στο νόµο Βορίδη, στο σηµερινό νοµοσχέδιο αργά αλλά στα-
διακά συγκεντρώνετε την εξουσία στα χέρια των λίγων και τελικά
του ενός, ενός Μαξίµου που πιστεύει βαθιά µέσα του ότι εγώ

µόνο ξέρω, εγώ µόνο µπορώ, εγώ µόνο νοιάζοµαι για την ανθρώ-
πινη ζωή, όπως µας είπε ο Πρωθυπουργός πριν µερικές µέρες
και τι τελικά θα κάνετε αν δεν ήµουν εγώ εδώ να λύνω τα προ-
βλήµατά σας. Δεν θα µπω στην ψυχολογία του φαινοµένου. Ό-
ποιος ενδιαφέρεται να µάθει περισσότερα µπορεί να µπει στην
ιστοσελίδα www.yestherapyhelps.com και να διαβάσει περισσό-
τερα. 

Θα µείνω, όµως, στην πολιτική διάσταση του θέµατος. Κι εδώ
οφείλω τη συγγνώµη µου στον κ. Βορίδη. Διότι από το βήµα του
Δηµοτικού Συµβουλίου του Δήµου Αθηναίων τον είχα κατηγορή-
σει για αυταρχισµό όταν περνούσε το νοµοσχέδιο. Είχα αµφισβη-
τήσει τη σχέση του µε την δηµοκρατία διότι αναγνώριζα στον
νόµο του νοοτροπίες του 1950, νοοτροπίες αυταρχικών καθεστώ-
των του µεσοπολέµου που έθεταν το δίληµµα ανοιχτά στην κοι-
νωνία. Δηµοκρατία ή αποτελεσµατικότητα. 

Έβλεπα νοοτροπίες που συνάδουν περισσότερο µε τα καθε-
στώτα στην Πολωνία και την Ουγγαρία και όχι στην Ελλάδα του
σήµερα και του αύριο. Καθεστώτα που καταργούν ό,τι δεν τους
βολεύει, όπως την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και την ελευθε-
ρία του Τύπου, µε τη δικαιολογία ότι δεν λειτουργούν σωστά και
σταµατούν την πρόοδο που αυτά τα καθεστώτα ευαγγελίζονται.
Έκανα όµως λάθος να τον κατηγορώ, διότι αν ήταν ένα το νοµο-
σχέδιο η ευθύνη θα ήταν όλη δική του, αυτό όµως είναι το τέ-
ταρτο νοµοσχέδιο που θέτει το ίδιο δίληµµα. Και όταν έχεις
τέσσερις Υπουργούς, Γεραπετρίτης, Θεοδωρικάκος, Βορίδης,
Κεραµέως που σχεδιάζουν µε την ίδια αντίληψη το πρόβληµα
πάει αλλού, πάει επάνω και εδώ πια τα πράγµατα είναι ξεκάθαρα.
Κύριε Μητσοτάκη, βγάλτε επιτέλους την προβιά του προοδευτι-
κού και του φιλελεύθερου. Έχετε αρχίσει να γελοιοποιείτε όρους
τους οποίους εµείς θεωρούµε ιερούς και µαζί να γελοιοποιείστε
ο ίδιος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γερουλάνο. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Ρούντας Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Νίκης και στη συνέχεια οι επόµενοι οµιλητές
θα είναι η κ. Βολουδάκη, ο κ. Μαρκογιαννάκης και ο κ. Γαβρήλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιότιµε κύριε
Υπουργέ, αξιότιµοι κύριε συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο έρ-
χεται, κατά την κρίση µας, σε µια χρονική περίοδο η οποία κάθε
άλλο παρά ευδόκιµη θα µπορούσε να χαρακτηριστεί. Η χώρα µας
ήδη βρίσκεται στον προθάλαµο των εκλογών, οι Έλληνες πολίτες
επίκειται να εκφράσουν την πολιτική τους βούληση, ενώ όλα τα
στελέχη της τοπικής αυτοδιοίκησης, λόγω του ότι είναι προση-
λωµένα στην προεκλογική περίοδο, δεν έχουν την ευχέρεια ούτε
την ικανότητα να εντρυφήσουν σε βάθος για να αντιληφθούν
όλες αυτές τις ανατρεπτικές αλλαγές τις οποίες επιφυλάσσει η
Κυβέρνηση µε το παρόν νοµοσχέδιο και οι οποίες βρίσκονται προ
των πυλών. 

Θα µπορούσαµε να πούµε ότι πρόκειται για έναν κοινοβουλευ-
τικό και νοµοθετικό αιφνιδιασµό ο οποίος δεν αφήνει πολλά πε-
ριθώρια σκέψης, κρίσης, έκφρασης και ενδεχοµένως αντίδρα-
σης. Θα µπορούσε ίσως να είχε έρθει προς ψήφιση σε µια ικανή
προγενέστερη περίοδο ή και γιατί όχι µετά τις εκλογές. Πόσο
ωφέλιµη θα µπορούσε να είναι, άραγε, µια τέτοια πρακτική;
Ποιος είναι, άραγε, ο εξαιρετικά επείγον λόγος; Ποιο είναι το δια-
κύβευµα, τελικά, το οποίο επιβάλλει την τόσο µεγάλη νοµοθετική
βιασύνη;

Αυτή η επιλογή µε την τόσο µεγάλη ταχύτητα όχι µόνο δεν
ρυθµίζει την κατάσταση αλλά αντιθέτως, κατά την κρίση µας,
προκαλεί περισσότερη ανασφάλεια στα στελέχη της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης, τα οποία εκτός των ήδη υπαρχουσών δυσκολιών τις
οποίες αντιµετωπίζουν θα έχουν και την αγωνία της εκµάθησης
και εφαρµογής των τεράστιων αλλαγών που επίκεινται. 

Ας σκεφτούµε ότι έχουµε ήδη πληγείσες περιοχές, όπως η
Θεσσαλία και η Μαγνησία οι οποίες αυτή τη στιγµή προσπαθούν
να ορθοποδήσουν και να επιβιώσουν στην κυριολεξία. Θα επιβα-
ρυνθούν µε ένα επιπλέον ζήτηµα αυτό της αγχωτικής και πιεστι-
κής προσαρµογής στα νέα δεδοµένα που έχει µπροστά του να
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φέρει το νέο αυτό νοµοσχέδιο. Εξάλλου έχουµε έναν ολόκληρο
χειµώνα και ουδείς ακόµα µας εγγυάται το τι µας επιφυλάσσει το
µέλλον. 

Είναι απορίας άξιο το πώς πιστεύει η Κυβέρνηση ότι θα είναι
αποτελεσµατική η όποια αλλαγή µε τόσο πιεστικό και σύντοµο
τρόπο. Μας κάνει εντύπωση το γεγονός ότι όσο και αν η Κυβέρ-
νηση έγινε αποδέκτης προτροπών, συµβούλων, παραινέσεων
τόσο από τους θεσµικούς φορείς όσο και από σύσσωµη την Αντι-
πολίτευση για χρονική µετάθεση συζήτησης του εν λόγω νοµο-
σχέδιου υπήρξε πλήρης αδιαφορία ούτε διαβούλευση επί της
ουσίας προφανώς. 

Κάνει επίσης εντύπωση ότι στην ανάλυση συνεπειών ρυθµί-
σεως δεν αναφέρεται πουθενά ότι έχουν ληφθεί υπ’ όψιν συνα-
φείς επιτυχηµένες πρακτικές από άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, από όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ΟΟΣΑ και
από διεθνείς οργανισµούς. Αυτό ενδεχοµένως θα µπορούσε ίσως
να χαρακτηριστεί ως πειραµατισµός. 

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τα λεγόµενα του υπό ψήφιση νοµοσχε-
δίου ο σκοπός είναι, υποτίθεται, η βελτίωση του συστήµατος δια-
κυβέρνησης και οργάνωσης των ΟΤΑ και των δύο βαθµών και
φυσικά η καλύτερη δυνατή οικονοµική και διοικητική λειτουργία
τους. Και προφανώς για αυτόν τον λόγο τον οποίο επικαλείται η
Κυβέρνηση σπεύδει να καταργήσει τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου, τις κοινωφελείς επιχειρήσεις, φυσικά, και τις σχολικές
επιτροπές. Προσπαθεί να τα εντάξει όλα αυτά στο οργανό-
γραµµα των δήµων, προβάλλοντας µία ακόµη, κατά την κρίση
µας, ανεπαρκή αιτιολογία ότι δήθεν οι καταργούµενοι αυτοί φο-
ρείς είναι αναποτελεσµατικοί λόγω ελλείψεως πόρων και αφετέ-
ρου λόγω υποστελέχωσης. 

Αυτή η θεώρηση θεωρούµε ότι είναι προβληµατική, γιατί; Πρώ-
τον, προκαλείται µια τεράστια µεταβίβαση αρµοδιοτήτων στους
δήµους µε αποτέλεσµα να έχουµε υπερσυγκεντρωτισµό εξου-
σιών. Ήδη έχει ακουστεί σε αυτή εδώ την Αίθουσα από εξαιρετι-
κούς συναδέλφους, και είναι πολύ λογικό, ότι εγκαθιδρύεται έτσι
ένας δηµαρχοκεντρικός τρόπος λειτουργίας της τοπικής αυτοδι-
οίκησης µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Ο δήµαρχος, λοιπόν, θα είναι
ένας απόλυτος κυρίαρχος ενώ η µειοψηφία θα αποδυναµωθεί
ακόµη περισσότερο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Και αν µάλιστα συνυπολογίσουµε τις προβληµατικές εκείνες,
κατά την κρίση µας, ρυθµίσεις σύµφωνα µε τις οποίες οι δήµαρ-
χοι θα µπορούν να ανακαλούν όποτε εκείνοι θέλουν τους αντιδη-
µάρχους χωρίς φυσικά κάποια αιτιολογηµένη απόφαση, τότε δεν
µένουν και πολλά περιθώρια να συζητάµε ότι έχουµε κάποιο δη-
µοκρατικό πλαίσιο µε πολυφωνία, µε ελεύθερη έκφραση γνώµης,
µε συµµετοχική λήψη αποφάσεων. 

Επίσης η συγκέντρωση πολλών εξουσιών σε έναν φορέα, όπως
εν προκειµένω στους δήµους, θεωρούµε ότι δεν θα είναι σε καµ-
µία περίπτωση λειτουργική. Το να συγχωνευθούν πολλές υπηρε-
σίες, συλλογικά όργανα, µε πλειάδα διαφορετικών αντικειµένων
και µάλιστα σε τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα και χωρίς µετα-
βατική περίοδο προσαρµογής θεωρούµε ότι είναι σχεδόν βέβαιο
ότι θα προκαλέσει δυσλειτουργίες και αστοχίες. Αντί, δηλαδή ,να
επέλθει µια ρύθµιση των λειτουργιών της τοπικής αυτοδιοίκησης,
θεωρούµε ότι θα επέλθει µια απορρύθµιση και σύγχυση. 

Επιπλέον αυτός ο συγκεντρωτισµός ο οποίος προωθείται θε-
ωρούµε ότι ουδεµία σχέση έχει µε την επιδιωκόµενη βελτίωση
της διακυβέρνησης, διότι νοµίζουµε ότι βρίσκεται σε µια διαφο-
ρετική νοοτροπία. Για να βελτιωθεί προφανώς ποιοτικά η διακυ-
βέρνηση θα έπρεπε να υπάρχει διάχυση εξουσιών και αρµοδιο-
τήτων µε ξεκάθαρους ρόλους και αρµοδιότητες προς τα κάτω
και όχι να προωθείται γενικά ένα αυστηρό πρότυπο διοίκησης
από πάνω προς τα κάτω. Κατά τη γνώµη µας, δεν πρόκειται για
µία απλή συγκέντρωση ή σύµπραξη δυνάµεων ούτε για διευθέ-
τηση αρµοδιοτήτων, αλλά ένας καθαρός συγκεντρωτισµός. Είναι
µια οριζόντια και απροϋπόθετη κατάργηση των οργάνων της το-
πικής αυτοδιοίκησης. Είναι ένα πλήγµα στη βάση της δηµοκρα-
τίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει η κ. Βολουδάκη. 

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια πολύπλοκη και απαιτη-

τική περίοδο αλλεπάλληλων κρίσεων κατά την οποία οι συµπολί-
τες µας απαιτούν υψηλού επιπέδου και αποτελεσµατικότητας
υπηρεσίες και λύσεις, δεν θα µπορούσε να υπάρξει καλύτερη
απάντηση του ελληνικού Κοινοβουλίου από το σηµερινό αναµορ-
φωµένο σύστηµα διακυβέρνησης Οργανισµών Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης, το οποίο εισάγει σήµερα προς ψήφιση η διορατική
ηγεσία του Υπουργείου Εσωτερικών. Γιατί αποτελεί πλέον κοινή
πεποίθηση και στην κοινωνία των Χανίων, όπου εκλέγοµαι, ότι η
τοπική αυτοδιοίκηση είναι ο πλέον νευραλγικός πυλώνας στην
πρώτη γραµµή διακυβέρνησης της πολιτείας µας. Εφόσον θω-
ρακιστεί λειτουργικά, τότε µόνο αποδίδει σύγχρονα και αξιόπιστα
ώστε να είναι σε θέση να εγγυηθεί την ασφάλεια και την ευηµερία
των συµπολιτών µας. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα που εµείς στην Κρήτη δοκιµά-
σαµε µε επιτυχία τα προηγούµενα χρόνια είναι η Περιφερειακή
µας Αυτοδιοίκηση, η οποία παρά τις αγκυλώσεις του προηγού-
µενου νοµοθετικού πλαισίου που προκάλεσε η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ, κατόρθωσε να ανακουφίσει σε κρίσιµες προκλήσεις τους
πολίτες των Χανίων. Για τον λόγο αυτόν άλλωστε σήµερα απο-
λαµβάνει την ευρύτερη αποδοχή των συµπατριωτών µου, όπως
άλλωστε είµαι σίγουρη ότι θα επιβεβαιωθεί και στην κάλπη της
προσεχούς Κυριακής.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο έρχεται να βελτιώσει το σύστηµα
διακυβέρνησης και οργάνωσης των Οργανισµών Τοπικής Αυτο-
διοίκησης πρώτου και δεύτερου βαθµού προς διασφάλιση της
βέλτιστης οικονοµικής και διοικητικής λειτουργίας τους µε όρους
διαφάνειας και δηµόσιας λογοδοσίας. Εν όψει των δηµοτικών και
περιφερειακών εκλογών είναι, βεβαίως, σηµαντικό να τονιστεί ότι
µε το νοµοσχέδιο δεν αλλάζει ούτε ο τρόπος εκλογής των δη-
µάρχων ούτε των δηµοτικών συµβούλων. Οι διατάξεις θα ισχύ-
σουν από την 1η Ιανουαρίου του 2024 άρα από τη νέα αυτο-
διοικητική περίοδο, δίνοντας έτσι τον απαραίτητο χρόνο στους
εκλεγµένους να προετοιµαστούν µέχρι να αναλάβουν καθήκοντα.

Οι προτεινόµενες διατάξεις καταργούν τις νοµοθετικές ρυθµί-
σεις που εισήχθησαν ειδικά για τη µεταβατική αυτοδιοικητική πε-
ρίοδο 2019 - 2023, προκειµένου να αντιµετωπιστούν τα σοβαρά
προβλήµατα που προέκυψαν από την εφαρµογή του συστήµατος
της απλής αναλογικής του ν.4555/18, τα οποία δεν επέτρεπαν
την επίτευξη πλειοψηφιών ικανών να διοικήσουν αποτελεσµατικά. 

Επίσης, προσαρµόζεται το νοµικό πλαίσιο λειτουργίας των
ΟΤΑ στις αλλαγές που επέφερε ο ν.4804/21 µε την επαναφορά
του πλειοψηφικού συστήµατος. Επιπροσθέτως, το νοµοσχέδιο
εισάγει µια σηµαντική καινοτοµία, τη συνεδρίαση ελέγχου πεπρα-
γµένων δηµοτικής και περιφερειακής αρχής η οποία προσοµοι-
άζει στο µοντέλο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, ενισχύοντας τον
δηµόσιο έλεγχο και τη διαφανή λειτουργία των αυτοδιοικητικών
αρχών. Συνεπώς, οι συνεδριάσεις αυτές αποτελούν ένα εξαιρε-
τικά σηµαντικό εργαλείο για τη δηµοκρατική λειτουργία και την
τήρηση της νοµιµότητας στους δήµους και τις περιφέρειες. 

Το νοµοσχέδιο θεσπίζει επίσης µια σηµαντική δοµική αλλαγή
στο σύστηµα οργάνωσης και λειτουργίας των ΟΤΑ και αυτή είναι
η κατάργηση των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου, ο αριθ-
µός των οποίων αγγίζει σήµερα τα πεντακόσια, ενσωµατώνοντάς
τα στον πυρήνα λειτουργίας των δήµων. Στόχος είναι ο εξορθο-
λογισµός, η διαφάνεια και η διασφάλιση της δηµοσιότητας για
κρίσιµα θέµατα και δράσεις που λόγω του ότι οι συνεδριάσεις
των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και των κοινωφελών
επιχειρήσεων του δήµου δεν είναι µε το σηµερινό καθεστώς δη-
µόσιες, δεν γίνονταν ευρέως γνωστές. 

Συγκεκριµένα µε την κατάργηση νοµικών προσώπων η δηµο-
τική αρχή, το δηµοτικό συµβούλιο, η δηµοτική επιτροπή, ο δή-
µαρχος και ο προϊστάµενος οικονοµικής υπηρεσίας επανακτούν
τον πλήρη και ουσιαστικό έλεγχο της συνολικής οικονοµικής δια-
χείρισης του δήµου, απαραίτητη προϋπόθεση για τη βελτίωση
του οικονοµικού προγραµµατισµού και την αποδοτική όσο και
διαφανή αξιοποίηση των διαθέσιµων οικονοµικών πόρων. Δηµι-
ουργούνται οι προϋποθέσεις για την απελευθέρωση πόρων που
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µπορούν και πρέπει µε µέριµνα και ευθύνη των δηµοτικών αρχών
να κατευθυνθούν στις τοπικές κοινωνίες και στην εξυπηρέτηση
των αναγκών των δηµοτών και των επιχειρήσεων που δραστηριο-
ποιούνται στα όρια των δηµοτών. 

Επίσης το νοµοσχέδιο µε το άρθρο 28 αναβαθµίζει τη διαχεί-
ριση των σχολικών µονάδων από τους δήµους. Προβλέπεται ότι
από την 30η Ιουνίου του 2024 οι αρµοδιότητες των περισσότερων
από εξακοσίων σχολικών επιτροπών και των δηµοτικών επιτρο-
πών µεταφέρονται στους οικείους δήµους, προκειµένου να βελ-
τιωθεί η διαχείριση των σχολικών µονάδων σε κεντρικό επίπεδο.
Επίσης, συστήνεται πάγια προκαταβολή µε διαχειριστή τον διευ-
θυντή κάθε σχολικής µονάδας για τη στήριξη της λειτουργίας
της. Επιπλέον εισάγεται δυνατότητα εξαίρεσης από την εφαρ-
µογή του άρθρου αυτού σε δήµους στους οποίους λειτουργούν
συνολικά περισσότερες από εκατό σχολικές µονάδες πρωτοβάθ-
µιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Για την περίπτωση αυτή
απαιτείται διαπιστωτική πράξη του γραµµατέα της οικείας απο-
κεντρωµένης διοίκησης ύστερα από απόφαση του οικείου δηµο-
τικού συµβουλίου, η οποία λαµβάνεται ως τις 31-3-2024.

Μια ακόµη σηµαντική ρύθµιση είναι η θέσπιση και λειτουργία
ενός διαδικτυακού κόµβου για τη χάραξη αποτελεσµατικών και
στοχευµένων πολιτικών για την τοπική αυτοδιοίκηση αλλά και για
την παρακολούθηση των επιδόσεων των ΟΤΑ. Καθιερώνονται δεί-
κτες ποιότητας και παρακολούθησης των επιδόσεών τους. Ο κόµ-
βος αυτός θα αποτελέσει εργαλείο για τους δηµότες, οι οποίοι
θα µπορούν να ελέγχουν τις επιδόσεις των δήµων σε µεµονω-
µένο αλλά και σε συγκριτικό πλαίσιο. 

Τέλος, σηµαντικές είναι οι διατάξεις των άρθρων 46 και 47 σχε-
τικά µε την αρµοδιότητα της οικείας περιφέρειας για την κατα-
σκευή, συντήρηση και εκχιονισµό του οδικού δικτύου, καθώς και
των παράπλευρων δοµών αυτού, όπως και για τη χρηµατοδότηση
έργων κατασκευής και αναβάθµισης των χερσαίων συνοριακών
σταθµών.

Συνοψίζοντας, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου στοχεύει στη
βελτίωση του µοντέλου οργάνωσης των δήµων και συνεπώς στη
βελτίωση της λειτουργίας του συστήµατος διακυβέρνησης των
οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης. Μέσω της αυξηµένης λογο-
δοσίας και του δηµοσίου ελέγχου ενισχύεται η σχέση εµπιστο-
σύνης µεταξύ δηµοτών και δηµοτικής αρχής. Τελικός στόχος
κάθε εφαρµοζόµενης πολιτικής πρέπει να είναι πάντα η καλύτερη
και αποτελεσµατικότερη εξυπηρέτηση του πολίτη. Προς αυτή
ακριβώς την κατεύθυνση κινείται και το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
θα λάβει ο κ. Μαρκογιαννάκης και ακολουθεί ο κ. Γαβρήλος. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Βουλευτής κ.
Παύλος Σαράκης ζητεί άδεια απουσίας στο εξωτερικό -στην Ιτα-
λία- µετά της οικογένειάς του κατά το διάστηµα από 6-10-2023
έως 8-10-2023. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς η

Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κύριε Μαρκογιαννάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα νιώθω διπλή την ευθύνη

των λόγων µου, γιατί απευθύνοµαι σε εσάς τόσο µε την ιδιότητα
του Βουλευτή όσο και µε την ιδιότητα του εν ενεργεία αυτοδιοι-
κητικού και καταλαβαίνετε ότι καλούµαι να κρίνω το παρόν σχέ-
διο νόµου τόσο µε την µικρή κοινοβουλευτική µου εµπειρία όσο
και µε την αρκετά µεγαλύτερη αυτοδιοικητική εµπειρία. Και αυτό
µου θέτει και µία µεγαλύτερη ευθύνη καθώς οφείλω να µιλήσω
µετά λόγου γνώσεως για ένα θέµα το οποίο βιώνω και γνωρίζω,
τουλάχιστον, τα τελευταία δέκα χρόνια µέσα από τη θητεία µου
στην Περιφέρεια της Κρήτης. 

Ξεκινώ, λοιπόν, κατευθείαν από τη θέση µου και στη συνέχεια
θα αναπτύξω τα επιχειρήµατά µου για την υπεράσπισή της. Το
παρόν νοµοσχέδιο βελτιώνει και ενισχύει την τοπική αυτοδιοί-

κηση ειδικά στον α’βαθµό. Οι παρεµβάσεις του είναι στη σωστή
κατεύθυνση και ενσωµατώνουν την αυτοδιοικητική εµπειρία της
τελευταίας δεκαπενταετίας, τόσο τα θετικά όσο και τα αρνητικά.
Η πρώτη µου, λοιπόν, επισήµανση είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο
δεν πατάει στο κενό ούτε νεωτερίζει χωρίς επαρκή στοιχει-
οθέτηση. 

Και περνάω κατευθείαν στη βασική ρύθµιση για την οποία οι
περισσότεροι συνάδελφοι οµιλητές αναφέρθηκαν, που το ενδια-
φέρον φάνηκε έντονο και έχει να κάνει φυσικά στην πρόβλεψη
για την κατάργηση των νοµικών προσώπων των οργανισµών το-
πικής αυτοδιοίκησης και την ενσωµάτωση προσωπικού, λοιπών
πόρων και αρµοδιοτήτων στις κεντρικές υπηρεσίες των δήµων. 

Υπάρχει µία προϊστορία, κύριε Υπουργέ, δύο δεκαετιών -σε
ορισµένες περιπτώσεις και µεγαλύτερη- για το πώς λειτούργη-
σαν αυτά τα νοµικά πρόσωπα. Μπορούµε εποµένως να εξαγά-
γουµε ασφαλή συµπεράσµατα και να αξιολογήσουµε µε ασφά-
λεια την αποτελεσµατικότητά τους, χάρη στο σηµαντικό διά-
στηµα ύπαρξης και λειτουργίας τους. Μιλάµε για πολλές εκατο-
ντάδες νοµικά πρόσωπα σε όλη τη χώρα, πάνω από εξακόσιες
σχολικές επιτροπές, τουλάχιστον, πεντακόσια νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου. Και ξεκινώ να λέω και να θέτω την επιφύλαξη
της προηγούµενης νοµοθετικής πρωτοβουλίας, όπου προφανώς
είχαν τη διάθεση να προσφέρουν ευελιξία και αποτελεσµατικό-
τητα στους δήµους ώστε να κάνουν καλύτερα τη δουλειά τους. 

Όλα αυτά όµως θεσµοθετήθηκαν πριν από την περίοδο των
αλλεπάλληλων κρίσεων που περάσαµε ως χώρα και ως κοινωνία.
Τώρα οι ανάγκες έχουν πολλαπλασιαστεί, οι προκλήσεις έχουν
πληθύνει και τα προβλήµατα έχουν οξυνθεί. Σωστά, εποµένως,
το Υπουργείο θεωρεί ότι πρέπει να υπάρξει µία αναδιάταξη δυ-
νάµεων και µέσων και προχωρά στην κατάργηση του πλήθους
των νοµικών προσώπων προκειµένου να εξασφαλιστούν οικονο-
µίες κλίµακας, καλύτερη αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού
και συνεκτικότερη οικονοµική και διοικητική διαχείριση σε κάθε
δήµο της χώρας. Ο κατακερµατισµός δυνατοτήτων και αρµοδιο-
τήτων δεν έχει τίποτα να προσφέρει. Χρειάζεται εκ νέου συγκέ-
ντρωση δυνάµεων, αξιοποίηση πόρων και υπαγωγή τους κάτω
από µία ενιαία και στιβαρή οµπρέλα διοίκησης. Οι προκλήσεις για
την τοπική αυτοδιοίκηση έχουν αυξηθεί και πρέπει ως πολιτεία
να φροντίσουµε για την αύξηση των δυνατοτήτων της. Αυτά ως
προς την κατάργηση των νοµικών προσώπων. 

Δίπλα σε αυτό είδα µε ικανοποίηση και άλλες διατάξεις για τη
βελτίωση της διοικητικής αποτελεσµατικότητας των ΟΤΑ, όπως
εκείνη στο άρθρο 24 για τη σύµπτυξη των επιτροπών ποιότητας
ζωής και οικονοµικής επιτροπής στους δήµους, τη δηµιουργία
της περιφερειακής επιτροπής που θα βελτιώσει τη λειτουργία
του περιφερειακού συµβουλίου αποφορτίζοντάς το και καθιστώ-
ντας το λειτουργικότερο. Όποιος έχει ζήσει από εµάς συνεδριά-
σεις δηµοτικών συµβουλίων, νοµίζω εύκολα αντιλαµβάνεται την
σηµασία της αλλαγής αυτής.

Συµπληρώνω εδώ ότι θετικά θα λειτουργήσει στις περιφέρειες
και η πρόβλεψη του άρθρου 17 για τη διµηνιαία συνεδρίαση του
περιφερειακού συµβουλίου για τον έλεγχο των πεπραγµένων της
διοίκησης, όπως θα λειτουργήσει θετικά και για τους δύο βαθ-
µούς αυτοδιοίκησης η πρόνοια του άρθρου 37 για τη θέσπιση και
λειτουργία διαδικτυακού κόµβου για τη χάραξη αποτελεσµατικών
και στοχευµένων πολιτικών για την τοπική αυτοδιοίκηση και για
την παρακολούθηση των επιδόσεων των ΟΤΑ.

Ο κόµβος θα αποτελέσει εργαλείο για τους δηµότες, οι οποίοι
θα µπορούν να ελέγχουν τις επιδόσεις των δήµων σε µεµονω-
µένο αλλά και συγκριτικό πλαίσιο.

Υπάρχει και µια σειρά από άλλες ρυθµίσεις σε αυτό το σχέδιο
νόµου που έχουν θετικό πρόσηµο. Επισηµαίνω ανάµεσα σ’ αυτές
την πρόβλεψη του άρθρου 41 όπου επιτέλους ξεκαθαρίζεται ότι
η αρµοδιότητα της καθαριότητας, ουσιαστικά της αποκοµιδής
των απορριµµάτων, του οδικού δικτύου και των παράπλευρων
οδών αυτών και για εκείνους τους δρόµους η κατασκευή και η
συντήρηση αυτών ανήκει στις περιφέρειες. Όσοι και όσες από
εσάς έχετε αντίστοιχη εµπειρία αυτοδιοικητική και ειδικά στην
επαρχία, µπορείτε να κάνετε εικόνα πόσες φορές η σύγχυση αρ-
µοδιοτήτων είχε οδηγήσει σε εικόνες ντροπής, οι οποίες εξα-
γρίωναν τους πολίτες και όχι αδίκως. Υπάρχουν και άλλα πολλά
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ακόµα που µπορούν να γίνουν για τη σύγχυση αρµοδιοτήτων και
σε άλλα πεδία και είµαι σίγουρος ότι το Υπουργείο θα επανέλθει
µε επόµενα νοµοθετήµατα.

Από τις λοιπές διατάξεις θα κάνω ακόµα µία αναφορά στα
άρθρα 42 έως 45 όπου ορθώς βελτιώνονται τα περί ζώων συντρο-
φιάς και αδέσποτων οµοειδών τους. Θα ήθελα να πω ότι στη συ-
γκεκριµένη επιτροπή έκανα µία αναφορά όπου παρουσιάστηκε
ένα πολύ σηµαντικό πρόβληµα στα Χανιά, στην εκλογική µου πε-
ριφέρεια και συγκεκριµένα στον Δήµο Κισσάµου, που κάνει
ακόµα πιο σηµαντική την ανάγκη λήψης µέτρων και ενδεχοµένως
αλλαγές νοµοθετικού πλαισίου για φαινόµενα αδεσποτείας άλ-
λων ζώων κτηνοτροφικού ενδιαφέροντος. Η αρµοδιότητα για µη
δεσποζόµενα παραγωγικά ζώα ανήκει στους δήµους, όµως οι
δήµοι δεν έχουν ούτε τους πόρους ούτε τις υποδοµές ούτε την
κατάλληλη υποστήριξη µέσω συνεργείων από άλλους φορείς για
να φέρουν εις πέρας το καθήκον τους απέναντι στους δηµότες
τους. 

Σας λέω, κύριε Υπουργέ, ότι συγκεκριµένα στο Καστέλι που
αναφέρθηκα πριν, υπάρχει ένα σοβαρό πρόβληµα από την ανε-
ξέλεγκτη βοσκή ζώων που καταστρέφουν καλλιέργειες, περιου-
σίες και ταλαιπωρούν ανθρώπους, χωρίς οι τοπικές αρχές να
µπορούν να παρέµβουν ουσιαστικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο εκσυγχρονισµός, η διοικητική
αναδιάταξη και φυσικά η µεταβίβαση πόρων και αρµοδιοτήτων
στην τοπική αυτοδιοίκηση είναι συνολικά κρίσιµη παράµετρος για
τη λειτουργία της πολιτείας µας. Ειδικά εν όψει αυξηµένων ανα-
γκών που ήδη έχουν κάνει την εµφάνισή τους µέσα από την εκ-
δήλωση κάθε είδους κρίσεων, µε πρώτη την κλιµατική κρίση, η
τοπική αυτοδιοίκηση καλείται δίπλα στο κεντρικό κράτος να λει-
τουργήσει από τη µία ως ασπίδα προστασίας προς τους πολίτες
του και από την άλλη ως µοχλός ανάπτυξης για την οικονοµία και
την κοινωνία. Για να τα πετύχει όλα αυτά χρειάζεται πρώτα απ’
όλα η διοικητική της αναδιάρθρωση, η βέλτιστη αξιοποίηση των
πόρων της και του στελεχιακού της δυναµικού και η υιοθέτηση
αρχών σύγχρονης διοίκησης στη λειτουργία της. 

Το παρόν σχέδιο νόµου προσφέρει πολλά απ’ αυτά. Δεν είναι
το τέλος της διαδροµής. Προφανώς υπάρχουν ακόµα πολλά που
πρέπει να γίνουν. Το νοµοσχέδιο, όµως, είναι στη σωστή κατεύ-
θυνση και για τον λόγο αυτό έχει τη θετική µου ψήφο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο θα είχε ο κ. Γαβρήλος, αλλά ζήτησε τον λόγο η Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε πει από το
πρωί ότι µετά από τρεις οµιλητές …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, όχι.
Κύριε Γαβρήλο, µισό λεπτό. Δεν υπάρχει τέτοια διαδικασία για
τους Προέδρους των κοµµάτων σε καµµία περίπτωση ούτε κατά
διάνοια. Για τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, βεβαίως …

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Αυτό τηρήθηκε από το πρωί και από
τους Προέδρους …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-
χει καµµία περίπτωση. Εφόσον έχει ζητήσει τον λόγο η κ. Κων-
σταντοπούλου, θα µιλήσει. Δεν υπάρχει τέτοια διαδικασία. Δεν
πιστεύω ότι υπάρχει κάποιος Προεδρεύων …

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Αυτό ακολουθήθηκε από το πρωί …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-

χει καµµία απόφαση για τους Προέδρους των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Οφείλατε να το γνωρίζετε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν χρει-

άζεται να αντιδικείτε. Δεν υπάρχει καµµία περίπτωση. Ο Κανονι-
σµός είναι πολύ ξεκάθαρος.

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Καλά, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. Ο-

φείλατε τουλάχιστον να ενηµερωθείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε συνάδελφε. Δεν υπάρχει καµµία τέτοια περίπτωση.
Ορίστε, κυρία Πρόεδρε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Δεν τηρήθηκε αυτό …
ΑΔΑΜΑΝΤΙΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Δεν έγινε έτσι. Είµαστε εδώ

από το πρωί. Να ερχόσασταν νωρίτερα!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριοι συνάδελφοι! Δεν χρειάζεται να πούµε κάτι παρα-
πάνω. Όταν υπάρχει Πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Οµάδας, δεν
υπάρχει καµµία διαδικασία, καµµία απόφαση ή οτιδήποτε που να
το αλλάζει. 

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Σηµειώνω ως ιδιαιτέρως ενδιαφέρον το ότι ο ΣΥΡΙΖΑ αισθάν-

θηκε µεγάλη διάθεση να µην πάρω τον λόγο στην Ολοµέλεια της
Βουλής. 

Ξέρετε κύριοι, στην Ολοµέλεια της Βουλής είµαι από το πρωί.
Αυτά που διέλαθαν της δικής σας προσοχής και σας τα υπέµνη-
σαν πριν από λίγο ο κ. Καραναστάσης και ο κ. Καζαµίας τα πα-
ρακολούθησα. Έγινε ειδική µνεία στο ποια είναι η διαδικασία. 

Καταλαβαίνω ότι είναι δύσκολη η θέση σας, γιατί ο δικός σας
Πρόεδρος δεν θέλει να µπει στη Βουλή. Έρχεται µόνον ως επι-
σκέπτης και αφήνει να τον αποκαλούν Φαµελλάκη, Μασελλάκη
και δεν ξέρω κι εγώ τι άλλο, κι εσείς επίσης δεν τον θέλετε µέσα
στη Βουλή …

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ντροπή σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ! Μισό λεπτό!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Εξαπολύει ύβρεις!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Γα-

βρήλο, σας παρακαλώ πάρα πολύ. Τι κατάσταση είναι αυτή; Η
κυρία Πρόεδρος θα µιλήσει, θα πει την άποψή της. Θα σταµατή-
σετε την κυρία Πρόεδρο από το να πει την άποψή της; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ύβρεις εξαπολύει! Λίγο σεβασµό
στον θεσµό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τι λέτε
τώρα; Να σας πω κάτι, κύριε Γαβρήλο; Είστε νέος Βουλευτής.

Με συγχωρείτε, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα κατέβω από το Βήµα και όταν
υπάρξουν οι συνθήκες, θα µου δώσετε τον λόγο, αφού αποκατα-
σταθεί η κοινοβουλευτική τάξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό λεπ-
τό.

Κύριε Γαβρήλο, ακούστε µε. Καταλαβαίνω ότι σας πήραν τη
θέση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Μα, δεν είναι αυτό …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ. Ξεκινήσατε µια διαδικασία η οποία …
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Εξαπέλυσε ύβρεις!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακούστε.

Το τι έχει πει ο ΣΥΡΙΖΑ για τους Αρχηγούς και τα άλλα κόµµατα
είναι µια συζήτηση που δεν θέλω να την ξεκινήσουµε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Με υβριστικά σχόλια …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό

λεπτό! Δηλαδή η κυρία Πρόεδρος δεν θα απευθυνθεί στον Πρό-
εδρο επειδή είναι απών; Σας παρακαλώ!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Μα, δεν την επαναφέρετε. Ξεκινά µε
ύβρεις κατά του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Αυτό
στηλιτεύω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Γα-
βρήλο, αν συνεχίσετε έτσι … Σας λέω ξανά. Θα προσπαθήσω µε
καλή διάθεση, επειδή σας γνωρίζω πολλά χρόνια. 

Πρώτον, σας λέω ότι κανένας άλλος Πρόεδρος δεν ζήτησε τον
λόγο και δεν τον πήρε. Δεν υπάρχει τέτοια διαδικασία για να την
αποφασίσει κανένας. Είναι εκτός διαδικασιών αυτό που λέγατε.

Το δεύτερο: Η κυρία Πρόεδρος και οι κύριοι Πρόεδροι και οι
συνάδελφοι Βουλευτές έχουν τη δυνατότητα να µιλούν µε τον
τρόπο που θέλουν, και νοµίζω ότι µπορούν να µιλούν µε έναν
τρόπο αξιοπρεπή. Αυτή τη στιγµή για το πώς νιώθετε εσείς, θα
πάρει τον λόγο µετά ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος και
θα κάνει τις παρατηρήσεις που θέλει. Σας ζητώ να µην ξαναδια-
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κόψετε, γιατί θα πάρω άλλα µέτρα και δεν το θέλω.
Ελάτε, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Να µιλήσει ο κ. Γαβρήλος και θα µιλήσω µετά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, δεν το

δέχοµαι εγώ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Παρακαλώ να µιλήσει γιατί είναι ασυγκράτητος. Αυτό
που συνέβη δεν έχει προηγούµενο και παρακαλώ να µιλήσει ο
κύριος Βουλευτής. Του παραχωρώ τη θέση µου να µιλήσει για τα
σπουδαία που έχει να πει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα µιλήσει
…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κύριος που αντιδρούσε να µιλήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αν δεν
έλθει, θα µιλήσει ο κ. Μιχαηλίδης. 

Θέλετε να έλθετε, κυρία Πρόεδρε; Ευχαριστώ. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα ήθελα να καταγράψω ότι δεν υπάρχει κοινοβουλευ-
τικό προηγούµενο τέτοιου είδους αντίδρασης της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης στο να µιλήσει ο Πρόεδρος οποιουδήποτε κόµ-
µατος. Βεβαίως εδώ θα µιλούσε και θα µιλήσει η Πρόεδρος, η
µοναδική γυναίκα Αρχηγός.

Νοµίζω ότι αξίζει να υπογραµµιστεί αυτή η άνευ προηγουµένου
αντίδραση από πλευράς του ΣΥΡΙΖΑ και του συγκεκριµένου Βου-
λευτή, προκειµένου να µη µιλήσει η επικεφαλής της Πλεύσης
Ελευθερίας. 

Παραιτηθείτε από τις θέσεις των Βουλευτών Επικρατείας.
Φέρτε τον Αρχηγό σας µέσα στη Βουλή να µιλήσει. Θα του πα-
ραχωρήσουµε και τους δύο µήνες να µάθει τα ελληνικά που ζή-
τησε. Φέρτε τον εδώ να µιλήσει και αφήστε αυτού του είδους τις
αντικοινοβουλευτικές επιθέσεις σε εκείνους και εκείνες, που
έχουν δώσει τις µάχες και µέσα από τη Βουλή και έξω από τη
Βουλή, σε εκείνους και εκείνες που είναι παρόντες και παρούσες
όταν εσείς απουσιάζετε -γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ είναι µε άδεια τα έδρανα
όλη αυτή την περίοδο-, αφήστε αυτού του είδους τις επιθέσεις
σε εκείνους, οι οποίοι δεν λένε άλλα το πρωί άλλα το µεσηµέρι
και άλλα το βράδυ ούτε επιτρέπουν να διασύρεται η ύπαρξή
τους, όπως πολλοί από αυτούς που παρατίθενται σήµερα και δια-
γκωνίζονται δίπλα στον νέο Αρχηγό σας επιτρέπουν αυτόν τον
διασυρµό τον οποίο παρακολουθούµε. 

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, δεν ήταν πρόθεσή µου να
ξεκινήσω έτσι, διότι ο λόγος που ζήτησα να µιλήσω στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής δεν είναι, βέβαια, για να επισηµάνω αυτά που
όλοι βλέπουµε να διαδραµατίζονται στο πεδίο της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Αντίθετα, ο λόγος που ζήτησα να µιλήσω είναι
για να αποκωδικοποιήσω αυτά που συµβαίνουν µπροστά στα
µάτια µας όλες τις τελευταίες ηµέρες όλο το τελευταίο διάστηµα. 

Την ώρα που κάποιοι κάνουν επικοινωνιακά σόου, ο λαός υπο-
φέρει, οι πολίτες στενάζουν,  η Θεσσαλία έχει βουλιάξει, οι άν-
θρωποι είναι απελπισµένοι και απεγνωσµένοι, στα ασθενοφόρα
δεν υπάρχουν οδηγοί, στα νοσοκοµεία δεν υπάρχουν γιατροί,
στα σχολεία δεν υπάρχουν τρόποι µεταφοράς των µαθητών, οι
άνθρωποι σε κάθε γωνιά της Ελλάδας αρθρώνουν κραυγές αγω-
νίας και εσάς σας θίξαµε τον Αρχηγό. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, κύριε Υπουργέ, που σας ευχαριστώ
και για τις ευχές σας για την ασθένειά µου, είµαστε στην εκατο-
στή ηµέρα διακυβέρνησης Μητσοτάκη και αυτό που έχετε να επι-
δείξετε ως νοµοθετικό έργο είναι από πενιχρό έως ακραία
απογοητευτικό.

Εκτός από το πρώτο πανηγυρικό νοµοσχέδιο, που το ψηφί-
σαµε κι εµείς για να δοθεί ψήφος στους οµογενείς -και θυµόµα-
στε ποιοι το ψήφισαν και ποιοι δεν το ψήφισαν- όλα τα υπόλοιπα
δώδεκα νοµοσχέδια που έχετε φέρει, είναι νοµοσχέδια πρόχειρα,
εµβαλωµατικά, στο γόνατο, κάποιες ενισχύσεις στους ανθρώ-
πους µε επιδόµατα και πάσες για να µπορέσουν να ανταποκρι-
θούν στα έξοδα.  Τα στηρίξαµε λέγοντας όµως ότι οφείλετε να
πατάξετε την ακρίβεια και όχι να δίνετε «ασπιρίνες» στους πολί-
τες και αντιστρατευθήκαµε την έµµεση νοµιµοποίηση εργασίας
µέχρι τα εβδοµήντα τέσσερα έτη, που είχατε εντάξει πονηρά στις

διατάξεις αυτές.
Μας φέρατε νοµοσχέδιο για να κάνετε τους πυροσβέστες οδη-

γούς στα ασθενοφόρα του ΕΚΑΒ. Είδαµε πού οδήγησε αυτό.
Ακόµη µεγαλύτερα προβλήµατα στη δηµόσια υγεία. Ακόµη µε-
γαλύτερες ελλείψεις στην Πολιτική Προστασία. Κάηκε όλη η
χώρα στη συνέχεια της ψήφισης του νοµοσχεδίου σας και δεν
νοµιµοποιείτε ούτε τους εποχικούς πυροσβέστες. 

Μας φέρατε νοµοσχέδιο για µεγαλύτερες ακόµη δυνατότητες
στο ΤΑΙΠΕΔ. Σκανδαλώδες! Φέρατε νοµοσχέδιο για την παραχώ-
ρηση των λιµανιών Ηγουµενίτσας και Θεσσαλονίκης και από τη
θέση που τώρα κάθεστε επέχαιρε και κόµπαζε ο κ. Βαρβιτσιώτης,
για να παραιτηθεί δύο µέρες αργότερα. 

Φέρατε νοµοσχέδιο για να προλάβετε τους διορισµούς για τη
Δικαστική Αστυνοµία, χωρίς καµµία πρωτοβουλία θεσµικής πρα-
γµατικά παρέµβασης στα ζητήµατα της δικαιοσύνης. 

Και από εκεί και πέρα, φέρατε «νοµοσχεδιάκια» κύρωσης της
µιας συµφωνίας, που την αφήσατε είκοσι έτη, της άλλης οδηγίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που χρονίζει από το 2019, της σύµβα-
σης για το πώς θα µεταφέρονται µε βάση συµβάσεις που ανάγο-
νται δεκαετίες πίσω -στο 1950- τα φορτία από τους µεταφορείς.
Φέρατε κύρωση πρωτοκόλλου για τη διεθνή µεταφορά, κύρωση
της αλλαγής του καταστατικού του Παγκόσµιου Οργανισµού
Τουρισµού, το «φοβερό» εργασιακό νοµοσχέδιο που το βαφτί-
σατε «κύρωση οδηγίας» µε το οποίο λέτε ότι θα έχουν πια την
«ελευθερία» οι εργαζόµενοι να εργάζονται δεκατρείς ώρες. 

Αυτό είναι το νοµοθετικό σας έργο. Όχι απογοητευτικό, πατα-
γωδώς αποτυχηµένο το έργο των εκατό πρώτων ηµερών! Και σας
το λέει η κοινοβουλευτική δύναµη που την είπατε «υπεύθυνη»,
που είπατε: «Ευχαριστούµε που στηρίξατε το νοµοσχέδιο για την
οµογένεια». Δεν το κάναµε για εσάς. Εµείς σας τραβήξαµε για
να το φέρετε. Σας το λέει η κοινοβουλευτική δύναµη που είναι
αποδεδειγµένο ότι δεν «χαρίζεται» και ότι µιλάει εδώ µέσα για
τους πολίτες.

Είµαστε στην εκατοστή ηµέρα από τις εκλογές που δεν έχετε
φέρει µια θεσµική παρέµβαση σε οποιοδήποτε πεδίο: Υγεία, παι-
δεία, δικαιοσύνη, ανθρώπινα δικαιώµατα. Είµαστε στην εκατοστή
ηµέρα διακυβέρνησής σας που δεν έχετε φέρει θεσµοθέτηση της
γυναικοκτονίας και αναβάθµιση της ποινικοποίησης της έµφυλης
βίας. Άλλος ένας αστυνοµικός είναι στις ειδήσεις, µετά από εκεί-
νον που σκότωσε τη γυναίκα του, για κακοποίηση και µαστροπεία
σε βάρος της συντρόφου του. Εκτός από αυτό, είµαστε στην εκα-
τοστή ηµέρα που δεν έχει συγκαλέσει ο κύριος Πρόεδρος της
Βουλής την κορυφαία επιτροπή της Βουλής, την Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας της Βουλής που ασχολείται µε τα θεσµικά
ζητήµατα.

Και, βέβαια, είµαστε τριάντα τρεις ηµέρες από την τελευταία
φορά που εµφανίστηκε ο κ. Μητσοτάκης στην Αίθουσα της Ολο-
µέλειας. Στις 31 Αυγούστου 2023 εµφανίστηκε για τελευταία
φορά, κύριε Πλεύρη, ο κ. Μητσοτάκης εδώ. Μην µπερδευτείτε
µε τη συνεδρίαση που κάνατε την προηγούµενη εβδοµάδα της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας µέσα στην Αίθουσα της Ολοµέλειας.
Αυτό ήταν συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Οµάδας. Και ση-
µειώνουµε ότι παραχωρήθηκε η Αίθουσα της Ολοµέλειας σε Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα για να γίνει προσοµοίωση κοινοβουλευτικής
διαδικασίας και να σας ειρωνεύεται ο κ. Μητσοτάκης ότι καθίσατε
κάποιοι -όχι εσείς- στα έδρανα του ΚΚΕ.

Από την ηµέρα εκείνη, από τις 31 Αυγούστου, δεν έχει εµφανι-
στεί ο κύριος Πρωθυπουργός στην Ολοµέλεια. Και απέφυγε και
το να εµφανιστεί στις 29 Σεπτεµβρίου που υποτίθεται ότι θα ερ-
χόταν για να απαντήσει για πρώτη φορά σε κοινοβουλευτικό
έλεγχο, γιατί του είχα καταθέσει εγώ επίκαιρη ερώτηση για τον
Έβρο και τη Δαδιά.

Απέφυγε να προσέλθει και, όπως προγραµµατίσατε τις συνε-
δριάσεις της Βουλής, δεν πρόκειται να προσέλθει παρά στα τέλη
Οκτωβρίου και αν. Αυτός είναι, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης και αυτή
είναι η σχέση του και η σχέση της Κυβέρνησης µε το Κοινοβού-
λιο.

Τότε, στις 31 Αυγούστου 2023, έφυγε από τη Βουλή καθυβρί-
ζοντας έναν πολιτικό Αρχηγό, τον κ. Βελόπουλο, µιλώντας για σα-
χλαµάρες, µιλώντας µε έναν σκαιό τρόπο, που προσωπικά δεν
µου αρέσει να ακούω έναν Πρωθυπουργό να µιλά και να συµπε-
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ριφέρεται µε αυτόν τον τρόπο.
Φαίνεται όµως ότι τον κ. Βελόπουλο δεν τον πείραξε και τόσο

γιατί ,σήµερα µετά από τριάντα τρεις ηµέρες, τα έχετε βρει µε
την Ελληνική Λύση. Συµπράξατε υπογείως χωρίς ενηµέρωση κα-
νενός κόµµατος της Βουλής ή για να µην προκαταλαµβάνω το τι
έχει γίνει µε άλλους, η Πλεύση Ελευθερίας ουδέποτε ενηµερώ-
θηκε γι’ αυτό το υπόγειο deal που έγινε παρασκηνιακά και εξω-
θεσµικά προκειµένου να διοριστεί νέα σύνθεση του Εθνικού
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης µε ψήφους Νέας Δηµοκρατίας και
Ελληνικής Λύσης και νέα µέλη στην ΑΔΑΕ µε ψήφους Νέας Δη-
µοκρατίας και Ελληνικής Λύσης, µε κατεπείγουσα διαδικασία
εσπευσµένη τόσο του ποδαριού ώστε αλλάξατε τη σύνθεση.
Άλλον πρότεινε την Τρίτη για το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεό-
ρασης ο κ. Τασούλας και άλλον την Τετάρτη και άλλον πρότεινε
την Τρίτη για την ΑΔΑΕ και άλλον την Τετάρτη.

Του τα έχω εκθέσει όλα στην επιστολή που του απεύθυνα στις
28 Σεπτεµβρίου 2023 και την οποία καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Στην επιστολή αυτή ζητούσα να αναβληθεί η συζήτηση, να έρ-
θουν σε ακρόαση τα προτεινόµενα πρόσωπα που δεν είναι και
τόσο αθώα. Ο κ. Μιχελάκης που ψηφίσατε για το Εθνικό Συµβού-
λιο Ραδιοτηλεόρασης έχει διατελέσει Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας, Υπουργός της Νέας Δηµοκρατίας, αναγκάστηκε να
παραιτηθεί από Υπουργός όταν ξέσπασε σκάνδαλο δωροδοκίας
παθητικής, αναγκάστηκε να παραιτηθεί από διευθύνων τηλεοπτι-
κού σταθµού όταν καταδικάστηκε σε πρώτο βαθµό. Στη συνέχεια
αθωώθηκε σε δεύτερο βαθµό, αλλά είναι ένα θέµα σκανδαλώδες
για το οποίο θα έπρεπε, τουλάχιστον, να ερωτηθεί. Απορώ. Αυτά
είναι τα εφτά πρόσωπα που βρήκατε καλύτερα για το πεδίο της
ραδιοτηλεόρασης; 

Η κ. Κουτζαµάνη, κύριοι της Ελληνικής Λύσης, δεν είναι η ει-
σαγγελέας που έβαλε τη Χρυσή Αυγή φυλακή. Είναι η εισαγγε-
λέας που διορίστηκε εισαγγελέας του Αρείου Πάγου από την
κυβέρνηση Σαµαρά λόγω των στενότατων σχέσεων που διατη-
ρούσε και διατηρεί µε τον Υπουργό και νυν Βουλευτή, νοµίζω,
της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Αθανασίου. Μην εξωραΐζετε, λοι-
πόν, τις καταστάσεις για να χρυσώσετε το χάπι αυτού που κά-
νατε: ότι συµπράξατε σε µια παρασκηνιακή διαδικασία για την
οποία διαµαρτυρηθήκαµε και η οποία είναι άκρως επιλήψιµη,
ακριβώς, διότι πέραν όλων των άλλων συνιστά παρέµβαση σε
ανοιχτές διαδικασίες και σε ανοιχτή διαδικασία ελέγχου του πρω-
θυπουργικού Γραφείου της ΕΥΠ και συγγενούς του ίδιου του
Πρωθυπουργού, του κ. Δηµητριάδη. 

Επρόκειτο να γίνει συνεδρίαση την Παρασκευή; Επρόκειτο.
Παρεµβήκατε για να αλλάξει σύνθεση και να µη γίνει η συνε-
δρίαση την Παρασκευή; Παρεµβήκατε. Ζητήσαµε εµείς να ανα-
βληθεί η συνεδρίαση και να έρθουν προς ακρόαση τα πρόσωπα;
Ζητήσαµε. Έγινε αυτό; Όχι, δεν έγινε. Θα πρέπει, λοιπόν -εγώ το
ζήτησα και εγγράφως- να έρθουν στην Επιτροπή Θεσµών και Δια-
φάνειας της Βουλής τα ζητήµατα αυτά. Ο κ. Τασούλας και ο κ.
Μητσοτάκης θα πρέπει να δώσουν εξηγήσεις γι’ αυτό το deal που
έγινε. Διότι οι θεσµοί είναι θεσµοί. Δεν αποφασίζουµε στο µιλητό,
στο παρασκήνιο, για τις ανεξάρτητες αρχές και βάζουµε κοµµα-
τικά πρόσωπα και πρόσωπα του ελέγχου µας. Και ναι µπορεί να
υπάρχουν πρόσωπα τα οποία και εµείς θεωρούµε αξιόλογα,
όπως είναι ο κ. Πολίτης. Θα τον ψηφίζαµε τον κ. Πολίτη. Δεν µας
ρωτήσατε, όµως. Δεν µας ρωτήσατε, ούτε θελήσατε να µπείτε
στη διαδικασία, κύριε Υπουργέ, της διερεύνησης για την αναζή-
τηση συναίνεσης. Προτιµήθηκε το deal. Και γι’ αυτό το deal που
προτιµήθηκε πρέπει να είναι ενήµερος ο κόσµος γιατί πολλούς
παλικαρισµούς ακούει µέσα σε αυτή την Αίθουσα. 

Επίσης θα πρέπει να είναι ενήµερος ο κόσµος για το εάν υπήρ-
χαν ή όχι στη διαδικασία αυτή πρόσωπα και κόµµατα που είχαν
σύγκρουση συµφερόντων. Εγώ το λέω ξεκάθαρα ότι µε βάση τις
οµολογίες του ίδιου του κ. Βελόπουλου σήµερα το πρωί για τον
έλεγχό του από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης και τα
συµφέροντα που έλκει, άρα από τις αποφάσεις του, υπήρχε σύ-

γκρουση συµφερόντων του κόµµατος αυτού. Επίσης, λέω ότι
όταν ελέγχεται το Πρωθυπουργικό Γραφείο και ο ανιψιός του κ.
Μητσοτάκη και της κ. Μπακογιάννη για το σκάνδαλο των υποκλο-
πών, υπάρχει σύγκρουση συµφερόντων και στην κ. Μπακογιάννη
η οποία έδωσε την καθοριστική ψήφο για τον διορισµό που
αφορά στην αρχή διασφάλισης του απορρήτου των επικοινωνιών. 

Θα περιµένω τις απαντήσεις. Λυπάµαι, όµως, που δεν δόθηκαν
οι απαντήσεις αυτές στο πεδίο στο οποίο έπρεπε να δοθούν και
που αποφύγατε µε κάθε τρόπο να γίνει θεσµική συζήτηση. Εµείς
εξακολουθούµε να ζητάµε τη σύγκλιση της Επιτροπής Θεσµών
και Διαφάνειας της Βουλής και βεβαίως θεωρούµε άκυρους τους
διορισµούς αυτούς που έγιναν για τους λόγους τους οποίους
εξήγησα. Διότι συνιστούν ακραίες παρεµβάσεις σε διαδικασίες
ελέγχου και διαφάνειας, παραβιάσεις της διάκρισης των εξου-
σιών και συµµετείχαν στην ψηφοφορία πρόσωπα και κόµµατα
που έχουν σύγκρουση συµφερόντων. 

Είθισται, κύριε Πρόεδρε, οι Αρχηγοί των κοµµάτων να µιλούν
πολύ περισσότερο από τον καθορισµένο χρόνο. Εγώ έχω απο-
φασίσει, όµως, να µην παραβιάζω τον χρόνο αυτό. Και γι’ αυτό
θα µιλήσω για ελάχιστο µόνο, για δύο λεπτά µόνο για τα θέµατα
που φέρνετε µε το νοµοσχέδιο αυτό. 

Κύριε Υπουργέ, είναι εξόχως προβληµατικό, τέσσερις µέρες
πριν τις εκλογές να φέρνετε συνολική αναµόρφωση των κανόνων
που λειτουργούν στην τοπική αυτοδιοίκηση. Είναι εξόχως προ-
βληµατικό ότι καταργείτε τις επιτροπές ποιότητας ζωής που είναι
οι επιτροπές που ασχολούνται µε τα ζητήµατα περιβάλλοντος.
Είναι εξόχως προβληµατικό ότι προβλέπετε αυτοδίκαιες λύσεις
για νοµικά πρόσωπα χωρίς διαχειριστικό έλεγχο, χωρίς διαδικα-
σία εκκαθάρισης. Άρα ουσιαστικά συµπράττετε σε µία οικονοµική
αδιαφάνεια και συγκάλυψη. Και βεβαίως είναι εξόχως προβληµα-
τικό αυτό που όλοι καταλαβαίνουµε, ότι δηλαδή µε αυτό το νο-
µοσχέδιο µοιράζετε προσδοκίες στους δικούς σας αυτοδιοικητι-
κούς. Και τους φανερούς και τους αφανείς. 

Μας λέτε ότι δεν στηρίζετε τον Μπέο. Αλλά ο κ. Μπέος πήρε
από το χέρι τον κ. Μητσοτάκη να χασκογελάει στο δηµαρχείο και
να λέει «δεν έχετε προβλήµατα εδώ στο Βόλο». Μας λέτε ότι δεν
στηρίζετε τον κ. Αγοραστό αλλά τους τροφοδοτείτε και τους δύο
µε πακτωλούς χρηµάτων.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Στηρίζουµε τον Αγοραστό. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τον στηρίζετε; Είπα µήπως δεν τον στηρίζετε. Τον στη-
ρίζετε. Πείτε το και ειδικά. Και πείτε το στους κατοίκους της
Θεσσαλίας. 

Λέτε κι εσείς του ΣΥΡΙΖΑ για τον κ. Μπέο, αλλά θυµόµαστε
πάρα πολύ καλά πως τον προέβαλε η ΕΡΤ του ΣΥΡΙΖΑ και πως
τον υποστήριξε ο ΣΥΡΙΖΑ επί διακυβέρνησης του, όπως και άλλοι,
όπως τον βράβευσε η κ. Σακοράφα πριν από λίγους µήνες. 

Τον κ. Μπέο και τον κάθε Μπέο τον πολέµησαν διαχρονικά τα
κινήµατα και οι πολίτες, κύριοι. Δεν τον πολέµησαν κόµµατα. Και
επειδή εγώ ήµουνα κοντά στα κινήµατα και στους πολίτες, ο κ.
Μπέος την 1η Νοεµβρίου δικάζεται για συκοφαντικές δυσφηµί-
σεις, για απειλές, για µια σειρά από αξιόποινες πράξεις που διέ-
πραξε σε βάρος των κατοίκων των Σταγιατών, σε βάρος του Αλ-
κίνοου Ιωαννίδη, σε βάρος εκείνων που πράγµατι αγωνίζονται και
όχι εκείνων που παριστάνουν ότι αγωνίζονται για τις κάµερες. 

Εµείς θα είµαστε πάντα δίπλα σε αυτούς που αγωνίζονται, θα
είµαστε πάντα δίπλα στους πολίτες. Το Σαββατοκύριακο µέλη
µας πήγαν και καθάρισαν σπίτια στον Βόλο. Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος µπήκε ο ίδιος δίπλα στους ανθρώπους στο Μα-
ντούδι και στη βόρειο Εύβοια. Εµείς θα συνεχίσουµε, λοιπόν,
αυτό το πραγµατικό έργο, το έργο του µυρµηγκιού, το έργο της
διαφάνειας, το έργο της αλήθειας, έξω από το κοµµατικό κράτος
το οποίο έχει επί δεκαετίες στηθεί, έξω από το κράτος των ηµε-
τέρων που έχετε στήσει και εσείς της Νέας Δηµοκρατίας, έξω
από τη λογική που καλεί τους πολίτες να ξαναεκλέξουν τους κα-
ταστροφείς τους. 

Η Πλεύση Ελευθερίας καλεί τους πολίτες να µην ξαναεκλέξουν
τους καταστροφείς τους και να αρχίσουν να οργανώνονται και
να αυτό-οργανώνονται στο πεδίο, στα χωριά τους, στις πόλεις
τους. Εµείς θα είµαστε εκεί δίπλα τους και εγώ θα είµαι πάντα
εκεί δίπλα τους. Εκεί που εσείς είστε απόντες να ξέρετε ότι υπάρ-
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χουν άνθρωποι που γνωρίζουν και για την απουσία σας και για
τους λόγους της και για τους πακτωλούς χρηµάτων που διατίθε-
νται σε αυτούς που τους καταστρέφουν και για το ποιοι πραγµα-
τικά αγωνίζονται για τη ζωή τους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαριστώ

κι εγώ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Για ένα

λεπτό έχει τον λόγο ο κ. Χήτας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Με όλον τον σεβασµό στην κυρία

Πρόεδρο, γιατί µπορούµε να διαφωνούµε πολιτικά, να έχουµε τε-
λείως διαφορετικές ιδεολογίες, αλλά, κυρία Πρόεδρε, θα µπο-
ρούσαµε και εµείς αντιστοίχως στο πρώτο νοµοσχέδιο που έφερε
αυτή η Κυβέρνηση και το οποίο το υπερψηφίσατε και είχατε και
φιλοφρονήσεις µε τον κ. Μητσοτάκη, να πούµε τέτοια πράγµατα,
όπως λέτε σήµερα εσείς, για deal ή για οτιδήποτε άλλο. Εµείς
δεν µπαίνουµε σε χαρακτηρισµούς και, µάλιστα, ο Πρόεδρός µας
σας εξαίρεσε και εσάς και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος.
Λέω ξανά ότι εµείς µιλάµε πάντα πολιτικά. Θα διαφωνούµε εδώ
µέσα µε τον σεβασµό πάντα προς το πρόσωπό σας και την Κοι-
νοβουλευτική σας Οµάδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μπορεί να ζητήσετε ό,τι θέλετε και
από τον Πρόεδρο της Βουλής. Μπορεί να θεωρείται, επίσης, ότι
είναι άκυρα όλα. Ό,τι νοµίζετε κάντε πραγµατικά.

Θέλω να σας ενηµερώσω, όµως, για κάτι, γιατί αυτά που είπε
ο Πρόεδρος σήµερα της Ελληνικής Λύσης, κυρία Κωνσταντοπού-
λου, δεν ήταν ειδήσεις ούτε αποκάλυψε κάτι. Έχουµε κηρύξει
εδώ και δυόµισι χρόνια έναν ανένδοτο -οµολογούµε- πόλεµο ενα-
ντίον του ΕΣΡ και του κ. Κουτρουµάνου και ήρθε, επιτέλους, η
µέρα της λευτεριάς να φύγει ο κ. Κουτρουµάνος, του οποίου η
θητεία είχε λήξει εδώ και ενάµιση χρόνο. Δηλαδή, τι περιµένατε;
Να πυροβολήσουµε τα πόδια µας και να πούµε να µη φύγει ο κ.
Κουτρουµάνος, όταν έχουµε κηρύξει τον ανένδοτο κατά του συ-
γκεκριµένου ανθρώπου;

Προσέξτε λίγο. Θέλω να το ξεκαθαρίσω για άλλη µια φορά
όσον αφορά τα πρόστιµα του ΕΣΡ, γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα τα
έκανε ένα µπλέντερ. Το ΕΣΡ επιβάλλει πρόστιµα στα κανάλια, όχι
στον Βελόπουλο. Το ότι ο Βελόπουλος καλή τη πίστει το πληρώ-
νει για να µην αδικήσει ένα µικρό περιφερειακό κανάλι που έχει
έσοδα 70.000 τον χρόνο είναι κάτι άλλο. Το ότι ο Πρόεδρός µας
πληρώνει όλες τις δόσεις του είναι επίσης κάτι άλλο. Αυτό είναι
άσχετο. Η νέα διοίκηση του ΕΣΡ δεν διαγράφει πρόστιµα. Το
Σ.τ.Ε. θα αποφασίσει πλέον. Το ξέρετε πάρα πολύ καλά. Είστε
εξαιρετική νοµικός. Άρα να µην τα µπερδεύουµε αυτά.

Επίσης, κλείνω µε αυτό. Έχουµε κάνει όντως ένα µεγάλο deal,
γιατί δεν είναι σωστά πράγµατα να ακούγονται αυτά ιδίως από
πολιτικό αρχηγό. Δεν είναι σοβαρό πιστεύουµε. Έχουµε κάνει,
όµως, ένα deal και πραγµατικά µας πιάσατε στα πράσα. Έχουµε
κάνει µια πολύ µεγάλη συµφωνία. 

Κυρία Πρόεδρε, έχουµε κάνει µια συµφωνία µε τον ελληνικό
λαό. Έχουµε κάνει µια συµφωνία µε τους Έλληνες πολίτες και
αυτούς κοιτάζουµε στα µάτια και µε ειλικρίνεια προχωράµε. Σας
το λέω πάντα καλόπιστα και θα το δείτε και στην πράξη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Ορίστε, κύριε Γαβρήλο, έχετε τον λόγο και αµέσως µετά έχει

ζητήσει τον λόγο ο Υπουργός. 
(Διαµαρτυρίες από όλες τις πτέρυγες της Βουλής )

Πείτε στον Υπουργό να µη µιλήσει.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε

Υπουργέ, η τοπική αυτοδιοίκηση είναι ένας πυλώνας της κοινο-
βουλευτικής δηµοκρατίας, αλλά για τη Νέα Δηµοκρατία ήταν
πάντα το µακρύ χέρι της κεντρικής διοίκησης και ένας µηχανι-
σµός αναπαραγωγής της εξουσίας της. Τα τελευταία χρόνια, βέ-
βαια, έχει γίνει και ένας µηχανισµός και για δουλειές. 

Δυστυχώς, αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ. Η

Νέα Δηµοκρατία δεν πίστεψε ποτέ στον θεσµό της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης και στην υπηρεσία που έχει αυτός ο θεσµός για τον
πολίτη. 

Τέσσερις µόνο µέρες πριν ανοίξουν οι κάλπες των αυτοδιοικη-
τικών εκλογών η Κυβέρνηση έρχεται µε νέο νόµο και αλλάζει τη
λειτουργία των ΟΤΑ, αλλαγές που αφορούν ζητήµατα που δεν
ενισχύουν τη δηµοκρατία, όπως παραπλανητικά µας λέει το σχέ-
διο νόµου, αλλά δοµικές αλλαγές που φιµώνουν περαιτέρω τη
φωνή της Αντιπολίτευσης τόσο σε δήµους όσο και σε περιφέ-
ρειες και τελικά χαλκεύουν την ψήφο των πολιτών. Οι ρυθµίσεις
πλήττουν τη δηµοκρατία, πλήττουν την αυτοτέλεια των ΟΤΑ και
ενισχύουν περαιτέρω το δηµαρχοκεντρικό σύστηµα. 

Μας κάνουν εντύπωση αυτές οι πρακτικές από την πλευρά της
Κυβέρνησης; Ασφαλώς όχι, ιδίως µετά την παράνοµη αντικατά-
σταση µελών της ΑΔΑΕ όλως τυχαίως µια µέρα πριν ανοίξει η συ-
ζήτηση στην αρχή σχετικά µε την άρνηση της ΕΥΠ να συνερ-
γαστεί για τη διεύρυνση του σκανδάλου των υποκλοπών και σχε-
τικά µε την καταστροφή κρίσιµων στοιχείων.

Για µια ακόµη φορά στοχοποιείται το κράτος δικαίου. Συντα-
γµατική εκτροπή, παρεµβάσεις στο έργο των ανεξάρτητων αρ-
χών, συγκάλυψη, σκάνδαλα που έχουν πληγώσει τη δηµοκρατία
µας, διατάραξη της κοινοβουλευτικής µας τάξης και νοµοσχέδια
- αποφάσεις που έρχονται βράδυ και προσπαθούν να αλλοιώσουν
την πραγµατικότητα προστατεύοντας το καθεστώς του Μαξίµου. 

Μια αντίστοιχη προσπάθεια βλέπουµε και σε αυτό το σχέδιο
νόµου, το οποίο ακολουθεί κατά πόδας τον περίφηµο νόµο Βο-
ρίδη, τον ν.4804/2021, αλλά και τις πρακτικές του κ. Θεοδωρικά-
κου.

Η Νέα Δηµοκρατία έφερε το 43% επιδιώκοντας εκλογή από
τον πρώτο γύρο των εκλεκτών της και στραγγαλισµό των προ-
οδευτικών ανεξάρτητων αυτοδιοικητικών κινήσεων, έφερε τη µεί-
ωση των δηµοτικών συµβούλων κλείνοντας το µάτι σε όργανα
µικρά και στενά αφήνοντας απ’ έξω τη φωνή των κοινοτήτων και
την εκπροσώπησή τους, αφαίρεσε σηµαντικές αρµοδιότητες από
τα δηµοτικά και περιφερειακά συµβούλια αλλοιώνοντας έτσι µε
τον πιο βάναυσο τρόπο το εκλογικό αποτέλεσµα και σήµερα πάλι
επιχειρείται αυτή η αλλοίωση. Δηµιουργείται ένα παράλληλο δη-
µοτικό υπερόργανο, η Δηµοτική Επιτροπή, µε άκρως αποφασι-
στικό χαρακτήρα, αφού η Οικονοµική, η Ποιότητα Ζωής και η
Εκτελεστική Επιτροπή συγχωνεύονται σε ένα σώµα περιορίζο-
ντας τη διαβούλευση και τη διαφάνεια. 

Σκοπός, βέβαια, δεν είναι η αποτελεσµατικότητα, όπως µας
λέτε, αλλά η περαιτέρω ενίσχυση της ήδη αντιδηµοκρατικής λει-
τουργίας των δήµων και της φίµωσης της Αντιπολίτευσης, αφού
η εκλογή των µελών της µειοψηφίας δεν θα γίνεται παραταξιακά,
όπως τώρα ισχύει, αλλά επί του συνόλου των υποψηφίων που θα
προέρχονται από τη µειοψηφία. Δήµαρχος, δηλαδή αρχηγός από
τη µία πλευρά, µειοψηφούντες κοµπάρσοι από την άλλη. 

Καταργούνται χωρίς προηγούµενη αξιολόγηση, µελέτη σκοπι-
µότητας και συνεπειών το σύνολο των νοµικών προσώπων των
δήµων και οι σχολικές επιτροπές χωρίς να έχει προηγηθεί κανέ-
νας σχεδιασµός και όταν όλοι γνωρίζουν ότι οι δήµοι της χώρας
είναι τραγικά υποστελεχωµένοι. Με αναντίστοιχους για τις αρµο-
διότητές τους πόρους καλούνται σήµερα να εντάξουν µέσα σε
έξι µήνες και άλλες δοµές στον κύριο κορµό τους, ενώ η κατάρ-
γηση των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου σηµαίνει και την
κατάργηση της πρόβλεψης για συµµετοχή, έλεγχο των κοινωνι-
κών φορέων στις επιµέρους αποφάσεις. 

Ο δήµαρχος - περιφερειάρχης µπορεί να ανακαλεί οποτεδή-
ποτε τον αντιδήµαρχο - αντιπεριφερειάρχη χωρίς αιτιολόγηση
της απόφασής του. Καταργείται η δυνατότητα που είχε αποµείνει
για σύµπραξη δύο ή περισσότερων παρατάξεων, µειώνονται κατά
πολύ τα θέµατα που µπορούν να προτείνουν ως επείγοντα οι
σύµβουλοι - επικεφαλής των δηµοτικών παρατάξεων και µε τα
οποία µπορούν να συµπληρώσουν την ηµερήσια διάταξη. Η
εκλογή του προεδρείου των συµβουλίων θα γίνεται πια µε προ-
τάσεις του δηµάρχου - περιφερειάρχη χωρίς να χρειάζεται προ-
ηγούµενη συνεδρίαση των παρατάξεών τους. Μιλάµε για δήµους
δηλαδή και για περιφέρειες ενός και µόνο απόλυτου άρχοντα. 

Τέλος, µεταφέρονται και άλλες αρµοδιότητες στους δήµους,
όπως η ευθύνη αποκοµιδής απορριµµάτων του οδικού δικτύου
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αρµοδιότητας περιφερειών και των παράπλευρων δρόµων και
άλλα πάλι αποσπασµατικά και προσπαθώντας να καλύψει το
Υπουργείο τα κενά του επιτελικού κράτους που τόσο τραγικά φά-
νηκαν στις πρόσφατες πληµµύρες και πυρκαγιές. 

Δυστυχώς, όµως, κύριοι συνάδελφοι, για τους χιλιάδες πολίτες
τέτοιες αποφάσεις που έρχονται για να καλύψουν κάτω από το
χαλί την αναποτελεσµατικότητα του κεντρικού κράτους δηµιουρ-
γούν περαιτέρω σύγχυση και τελικά µπλοκάρισµα την ώρα της
κρίσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σκόπιµο να µας απαντήσει
κάποια στιγµή η Κυβέρνηση τι αυτοδιοίκηση θέλει και κατ’ επέ-
κταση τι δηµοκρατία θέλει. Πέντε χρόνια τώρα το µόνο που έχει
κάνει είναι να πετσοκόβει τον ρόλο της αντιπολίτευσης σε δή-
µους και περιφέρειες, να δίνει υπερσυγκεντρωτικές ιδιότητες
στους εκλεκτούς γαλάζιους υποψηφίους της, να περιθωριοποιεί
τη φωνή των τοπικών κοινοτήτων, να έχει κάνει καθεστώς τη µο-
νοφωνία και να έχει ενισχύσει τον άκρατο κοµµατισµό στην το-
πική αυτοδιοίκηση, µια σειρά ρυθµίσεων, νόµων και πολιτικών
αυτής της Κυβέρνησης που έχουν επιβάλει, δυστυχώς, Μπέους
και Αγοραστούς σε όλη την Ελλάδα, έχουν επιτρέψει σε δηµάρ-
χους και περιφερειάρχες, να µη λογοδοτούν για τα πεπραγµένα
τους, να µη ζητάνε συγνώµη από τους πολίτες, να µην αισθάνο-
νται πως πρέπει να δώσουν λογαριασµό σε κανέναν για τα σχέδια
πολιτικής προστασίας που δεν εφαρµόστηκαν, για το πού πήγαν
τα κονδύλια, για το τι έργα έγιναν και τι απ’ ευθείας αναθέσεις
έγιναν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνοντας λέω το εξής. Πρέπει σε αυτή την κρίσιµη
ώρα ο Πρωθυπουργός να µας πει τελικά αν γυρίζει την πλάτη
στους Μπέους, στους Αγοραστούς και σε όλους αυτούς τους δη-
µάρχους και περιφερειάρχες που στηρίζει και που φάνηκε ότι
ήταν και ανίκανοι και επικίνδυνοι για τους δηµότες τους, για τους
συµπολίτες τους. Είναι η ώρα πραγµατικά αυτή η Κυβέρνηση να
αναλάβει τις ευθύνες της. Είναι η ώρα να δει κατάµατα αυτή την
πραγµατικότητα που δηµιουργήθηκε τα τελευταία χρόνια: µια
χώρα ανοχύρωτη, µία Κυβέρνηση που επιλέγει να λειτουργεί
µόνο επικοινωνιακά και να επικαλείται το επιτελικό κράτος, χωρίς
να δίνει καµµία ασφάλιση και καµµία προστασία στους Έλληνες
πολίτες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα µιλή-

σουν άλλοι δύο συνάδελφοι Βουλευτές. Ο κύριος Υπουργός το
αποδέχθηκε. Θα είναι ο κ. Πέτσας, που θα µιλήσει στη θέση της
συναδέλφου κ. Σούκουλη και στη συνέχεια ο κ. Μιχαηλίδης. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Πέτσα.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και τον κύριο Υπουργό για την κατανόηση και την

κ. Σούκουλη φυσικά, καθώς έχουµε την οµιλία του υποψήφιου
περιφερειάρχη Νίκου Χαρδαλιά σε λίγο στο Ζάππειο. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη παρά τις πρωτοφανείς προκλήσεις των
πρώτων εκατό ηµερών από τις εκλογές της 25ης Ιουνίου αποδει-
κνύει ότι εργάζεται συστηµατικά για τη βελτίωση του κρατικού
µηχανισµού σε όλα τα επίπεδα διακυβέρνησης, ήτοι µε τα νοµο-
σχέδια των Υπουργείων Οικονοµικών και Εργασίας υλοποιήσαµε
το 50% των προεκλογικών µας δεσµεύσεων, µε την αύξηση των
αποδοχών των δηµοσίων υπαλλήλων κατά 10,5% -η πρώτη αύ-
ξηση µετά από δεκατρία ολόκληρα χρόνια-, την αύξηση του αφο-
ρολογήτου ορίου για οικογένειες µε παιδιά, την αύξηση των
αποδοχών των υπαλλήλων του ιδιωτικού τοµέα µε «ξεπάγωµα»
των τριετιών και των πολυετιών, ενώ θεσπίσαµε πανηγυρικά και
τη δυνατότητα ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού από τον τόπο
κατοικίας τους χωρίς προϋποθέσεις. Δεν τα λες και λίγα. Αν και
τα βρήκε λίγα ενδεχοµένως η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας πριν. Όµως αυτά είναι µόλις στις πρώτες εκατό ηµέρες,
κυρία Πρόεδρε. 

Κι όλα αυτά ενώ στο πεδίο αντιµετωπίζαµε πρωτοφανείς φυ-
σικές καταστροφές, όπως οι πρόσφατες πληµµύρες στη Θεσσα-

λία ή οι καταστροφικές πυρκαγιές στη Ρόδο και στον Έβρο. Συ-
γκρατήστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάτι συγκλονιστικό που
ανέφερε και ο Πρωθυπουργός στην οµιλία του στην 87η ΔΕΘ. Στη
Θεσσαλία έπεσαν οκτώ δισεκατοµµύρια τόνοι νερού, ποσότητα
που για να εκβάλει ο Δούναβης θα ήθελε δεκαπέντε µέρες συνε-
χούς ροής. Αδιανόητο, και όµως συνέβη.

Απέναντι σε αυτή την πρωτοφανή κατάσταση η Κυβέρνηση και
όλος ο κρατικός µηχανισµός δίνουν µια άνιση µάχη µε την ένταση
των φαινοµένων που προκαλεί η κλιµατική κρίση αλλά και µε τον
χρόνο, καθώς σε ορισµένες περιπτώσεις όπως στον Βόλο η µία
θεοµηνία διαδέχθηκε την άλλη µέσα σε λίγες µέρες και βρίσκο-
ντας την πόλη βαθιά τραυµατισµένη προκάλεσε ακόµη µεγαλύ-
τερες πληγές. Και αντί ο πολιτικός χώρος της Αντιπολίτευσης να
δει το µέγεθος του προβλήµατος και να προτείνει άµεσες και ρε-
αλιστικές λύσεις, λυπάµαι που το λέω, φάνηκε κατώτερος των
περιστάσεων και κινήθηκε από τον στείρο καταγγελτικό λόγο του
ΚΚΕ, ότι περίπου για όλα φταίει ο καπιταλισµός, µέχρι τις φαι-
δρότητες του κ. Κασσελάκη που, αφού πρώτα έφτιαξε στα λόγια
νέο ειδικό σχολείο για άτοµα µε αναπηρία σε µια εβδοµάδα στην
Καλλιθέα, καθάρισε τη λάσπη στον Βόλο µε µια σκηνοθετηµένη
τηλεοπτική φτυαριά. Αιδώς Αργείοι!

Αυτή, όµως, η ανεπάρκεια, δυστυχώς για εκείνους, είναι τόσο
κραυγαλέα που γίνεται αµέσως αντιληπτή από τις Ελληνίδες και
τους Έλληνες και αποτυπώνεται σε όλες τις δηµοσκοπήσεις που
δηµοσιεύθηκαν τις τελευταίες ηµέρες δείχνοντας την ανυπολη-
ψία της Αντιπολίτευσης, καθώς οι πολίτες δεν «τσιµπάνε» πια
ούτε στα σφυροδρέπανα ούτε στα φτυάρια. Ζητούν ρεαλιστικές
λύσεις στα προβλήµατά τους και λένε «όχι» στα ευχολόγια και
στους Μαυρογιαλούρους. 

Δυστυχώς όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η ανεπάρ-
κεια και η προχειρότητα φαίνεται και σήµερα στη συζήτηση στη
Βουλή επί του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εσωτερικών, ενός
νοµοσχεδίου που κάνει απλούστερο και πιο διαφανές το σύστηµα
διακυβέρνησης των ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού, καταργεί πολλά νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου των δήµων ενισχύοντας τις αρµοδιό-
τητες των δηµοτικών συµβουλίων και εξοικονοµώντας πόρους,
ενώ θεσπίζει και δείκτες απόδοσης των δήµων και των περιφε-
ρειών µε απλό και διαφανή τρόπο. Αυτές οι παρεµβάσεις αυξά-
νουν τη διαφάνεια και τη λογοδοσία και επιτρέπουν στους
πολίτες να αξιολογούν καλύτερα τις επιδόσεις των δηµοτικών και
περιφερειακών αρχών όχι µόνο σε σχέση µε τον προηγούµενο
δήµαρχο ή περιφερειάρχη, αλλά και µεταξύ τους, ώστε να επι-
βραβεύονται εκείνοι µε τις καλύτερες επιδόσεις και να έχουν κί-
νητρο βελτίωσης όσοι υστερούν.

Και έναντι αυτών των θετικών -νοµίζω- χαρακτηριστικών ποια
είναι η κριτική της Αντιπολίτευσης; Συνοψίζω: Πρώτον, ότι η ψή-
φιση του νοµοσχεδίου λίγες µέρες πριν από τις αυτοδιοικητικές
εκλογές της 8ης Οκτωβρίου δείχνει τάχα τον αυταρχισµό της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη. Σοβαρά τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; Είναι δυνατόν να το λέτε αυτό όταν επί µακρόν και εξαντ-
λητικά µας απασχόλησε η απόφαση 2377/2022 της ολοµέλειας
του Συµβουλίου της Επικρατείας που έκρινε αντισυνταγµατικές
κάποιες πτυχές του νόµου Θεοδωρικάκου σχετικά µε την κυβερ-
νησιµότητα των ΟΤΑ; Δεν γνωρίζετε τη σκέψη του ανωτάτου δι-
καστηρίου και σε κάθε περίπτωση εγκαλείτε τον Μητσοτάκη και
τον χαρακτηρίζετε αυταρχικό επειδή συµµορφώνεται µε τις απο-
φάσεις του Σ.τ.Ε.;

Για να µη µακρηγορούµε, λοιπόν, η Κυβέρνηση φέρνει νοµο-
σχέδιο για την κυβερνησιµότητα των ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού πριν
από τις εκλογές, καθώς ο πυρήνας της σκέψης του Σ.τ.Ε. είναι
ότι δεν πρέπει να αιφνιδιάζονται οι δηµοτικές και περιφερειακές
αρχές και οι πολίτες θα πρέπει πριν ψηφίσουν να γνωρίζουν πώς
θα κυβερνηθούν οι δήµοι και οι περιφέρειες για την επόµενη θη-
τεία τους, µε βάση τις αρµοδιότητες που έχουν τα δηµοτικά και
περιφερειακά συµβούλια. Και αντί η Αντιπολίτευση να επαινεί την
Κυβέρνηση, την εγκαλεί.

Δεύτερο σηµείο κριτικής, ότι η άρση της δυνατότητας ανάδει-
ξης σε θέση αντιδηµάρχου δηµοτικού συµβούλου άλλης παρά-
ταξης, καθώς και η δυνατότητα παύσης αντιδηµάρχου χωρίς
αιτιολόγηση από τον δήµαρχο τάχα ενισχύει υπέρµετρα την πλει-
οψηφούσα παράταξη. Σοβαρά τώρα; Δηλαδή, κυρίες και κύριοι
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συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Τσίπρας όρισε Αντιπρόεδρο της Κυ-
βέρνησης Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας ή του ΠΑΣΟΚ όταν
κυβερνούσε; Ή αντίστοιχα, κυρίες και κύριοι του ΠΑΣΟΚ, όταν ο
Ανδρέας Παπανδρέου έπαυε έναν Υπουργό του λέγοντας ότι
έθεσε εαυτόν εκτός κινήµατος δηµοσίευε και αιτιολογία;

Επιβάλλεται να αντιληφθούµε ότι ο λόγος που υπήρξε δυνα-
τότητα να ορίζεται αντιδήµαρχος δηµοτικός σύµβουλος από
άλλο συνδυασµό και όχι από εκείνον του δηµάρχου την περίοδο
2019 - 2023 ήταν η αδυναµία της διακυβέρνησης των δήµων
λόγω της αλά καρτ απλής αναλογικής που είχε επιβάλει η κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ. Τώρα τέτοιος λόγος δεν υπάρχει καθώς µε τον
νέο εκλογικό νόµο θα υπάρξει πλειοψηφία στο δηµοτικό συµβού-
λιο από τον συνδυασµό του δηµάρχου ή αντίστοιχα του περιφε-
ρειάρχη. 

Για δε την αντικατάσταση αντιδηµάρχου η αιτιολογία µόνο σε
προστριβές για την επάρκεια του προσώπου που αντικαθίσταται
οδηγεί. Αντίθετα, η αντικατάσταση από τον δήµαρχο χωρίς αιτιο-
λογία τού επιτρέπει να προβαίνει στις αλλαγές που επιθυµεί, ας
πούµε στο δηµοτικό συµβούλιο, όπως ακριβώς κάνει κι ο Πρω-
θυπουργός µε το Υπουργικό Συµβούλιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο βελτιώνει
τη λειτουργία των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και συνι-
στά βήµα στη σωστή κατεύθυνση, κατεύθυνση που είναι ξεκά-
θαρο πως οδηγεί σε αναδιάταξη των αρµοδιοτήτων και των
πόρων µεταξύ των διαφόρων επιπέδων διακυβέρνησης -Υπουρ-
γεία, Αποκεντρωµένη Διοίκηση, αιρετές περιφέρειες και δήµοι-
σε εφαρµογή του ν.5013/2023 για την πολυεπίπεδη διακυβέρ-
νηση, που ψηφίστηκε από την πρώτη κυβέρνηση Μητσοτάκη. 

Έχουµε ακόµη αναµφίβολα πολλά βήµατα να κάνουµε. Σας
καλώ όµως να υπερψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο και να κά-
νουµε µαζί τουλάχιστον αυτό το βήµα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σταύρος Μιχαηλίδης, Βουλευτής Χίου
του ΠΑΣΟΚ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, είναι ανεπίτρεπτο και απα-

ράδεκτο πέντε ηµέρες πριν τις εκλογές της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης να κατατίθεται σχέδιο νόµου που επιφέρει ριζικές αλλαγές
στη λειτουργία των δήµων και των περιφερειών. Καταργούνται
χίλια διακόσια περίπου νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, κοντά
στις χίλιες κοινωφελείς επιχειρήσεις, σχολικές επιτροπές, µετα-
φέρονται ευθύνες κι αρµοδιότητες από την περιφέρεια στους δή-
µους κ.λπ.. Είναι, λοιπόν, απαράδεκτο στον πιο νευραλγικό τοµέα
της διοίκησης της χώρας µας να εισάγονται αιφνίδια πέντε ερ-
γάσιµες ηµέρες πριν τις αυτοδιοικητικές εκλογές τόσο ουσιαστι-
κές παρεµβάσεις δίχως τη δέουσα δηµοκρατική διαβούλευση και
µε τέτοια αντίθεση από τους εµπλεκόµενους φορείς, όπως η Κε-
ντρική Ένωση Δήµων και Κοινοτήτων και η Πανελλήνια Οµοσπον-
δία Εργαζοµένων στην τοπική αυτοδιοίκηση.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από την εποχή των µεγάλων πα-
ρεµβάσεων στον εκσυγχρονισµό και τις αλλαγές στην τοπική αυ-
τοδιοίκηση σε τόσο λίγο χρονικό διάστηµα η µια τροποποίηση, η
µια αλλαγή ακολουθεί την άλλη. Δεν υπάρχει χαρακτηριστικό-
τερη απόδειξη για την προχειρότητα, για τον τρόπο που αντιµε-
τωπίζεται η ραχοκοκαλιά, όπως λέµε, της αποκέντρωσης, της
ανάπτυξης και της κοινωνικής συνοχής αυτής της χώρας. 

Όπως δεν υπάρχει και πιο αυταρχική και υπεροπτική νοµοθε-
τική άσκηση εξουσίας από αυτή της σηµερινής Κυβέρνησης, η
οποία σε τόσο κρίσιµο πεδίο όπως η τοπική αυτοδιοίκηση και µά-
λιστα σε εποχή τέτοιας αµφισβήτησης για την αποτελεσµατικό-
τητα, την αστοχία και τις επιλογές στην άσκηση της κορωνίδας
της πολιτικής στρατηγικής της επιτελικής διακυβέρνησης, σε µια
εποχή τόσο µεγάλης δοκιµασίας του θεσµού της τοπικής αυτο-
διοίκησης, όπως αυτών των ηµερών, όπου κρίνεται και κατακρί-
νεται η αποτελεσµατικότητα και της Κυβέρνησης και της τοπικής
αυτοδιοίκησης, επιχειρεί τόσο επιπόλαια και αβασάνιστα άκαιρες
και αχρείαστες αυτή τη στιγµή νοµοθετικές παρεµβάσεις στο θε-
σµικό πλαίσιο λειτουργίας και µεταφοράς αρµοδιοτήτων από την

περιφέρεια στους δήµους. 
Ήθελα να ακούσω πραγµατικά µια επαρκώς αιτιολογηµένη

άποψη από την πλευρά του Υπουργείου για τον χρόνο που επέ-
λεξε να φέρει στη Βουλή πέντε µόλις µέρες, όπως είπα, πριν τις
εκλογές αυτό το νοµοσχέδιο. Όχι µόνο άκαιρα, όχι µόνο προκλη-
τικά και υπεροπτικά, αλλά και πολύ πρόχειρα. Ποια ήταν η χρεία,
αυτόν τον συγκεκριµένο χρόνο, να έρθει αυτό το νοµοσχέδιο; 

Μας είπε η κ. Κεραµέως για τρεις λόγους, κυρίως, για λειτουρ-
γικότητα, για εξορθολογισµό, για λογοδοσία. Για τη λειτουργικό-
τητα, µας ανέφερε ότι εξοικονοµούνται και πόροι. Τι πόροι ξο-
δεύονταν παραπάνω απ’ ό,τι θα ξοδευτούν τώρα µε την κατάρ-
γηση, παραδείγµατος χάριν, της Επιτροπής Ποιότητας Ζωής ή
της Εκτελεστικής Επιτροπής ή της Οικονοµικής Επιτροπής; Τι
πόροι εξοικονοµούνται από τη στιγµή, µάλιστα, που µε την κα-
τάργηση νοµικών προσώπων για κάθε ένα τέτοιο πρόσωπο νο-
µικό που καταργείται προστίθεται -αν δεν κάνω λάθος- και ένας
αντιδήµαρχος;

Ποια ήταν, λοιπόν, η έκτακτη και επείγουσα ανάγκη που παρα-
κίνησε αυτή την πρωτοβουλία; Τι ζηµιά στο σχεδιασµό και τις επι-
διώξεις της Κυβέρνησης θα επέφερε, αν έφερνε το σχέδιο νόµου
για διορθωτικές παρεµβάσεις -που χρειάζονται στην τοπική αυ-
τοδιοίκηση- µετά τις εκλογές ανάδειξης νέων ηγεσιών του Α’ και
Β’ βαθµού της τοπικής αυτοδιοίκησης -δηλαδή µετά από δύο
εβδοµάδες- ώστε, µε ήρεµο κλίµα και ικανό χρόνο, Βουλή και οι
κοινωνικοί εταίροι να προχωρούσαν σε µια εκτεταµένη και σε
βάθος συζήτηση στην επαναπροσέγγιση σ’ αυτό το τόσο σοβαρό
θέµα; 

Δεν υπάρχει άλλη εξήγηση από την ικανοποίηση µικροπολιτι-
κών σκοπιµοτήτων. Αντί πολιτική αποκέντρωση αρµοδιοτήτων,
διολίσθηση όλο και περισσότερο στον καταστροφικό συγκεντρω-
τισµό, ολοφάνερα αναποτελεσµατικό από τα αλλεπάλληλα τρα-
γικά γεγονότα των τελευταίων ετών. 

Κύριε Υπουργέ, και αυτή η παρέµβασή σας στα θέµατα της το-
πικής αυτοδιοίκησης, είµαι βέβαιος ότι θα αποδειχθεί προβληµα-
τική και βραχύβια, όπως εξόχως προβληµατική αποδείχθηκε και
η παρέµβαση προκατόχων της Κυβέρνησής σας. Μεταξύ άλλων,
σας θυµίζω ότι κατήργησε και το δικαίωµα των κατοίκων των κοι-
νοτήτων των µικρών χωριών στο αυτοδιοίκητο. Στα χωριά µας,
ακούστε γιατί το λέω…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ποιος το κατήργησε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, αφήστε τους Βουλευτές να µιλήσουν.

Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Σήµερα επιβάλλεται από την Κυβέρ-

νησή σας σε κάθε χωριό ο συνδυασµός ενός δηµάρχου να έχει
ξεχωριστό συνδυασµό. Είναι έτσι ή δεν είναι; 

Και σας λέω να δείτε αυτή την εικόνα για να καταλάβετε. Εί-
σαστε και των νέων τεχνολογιών. Αυτό είναι ένα ψηφοδέλτιο. Ξέ-
ρετε πόσα ψηφοδέλτια έχει ο νοµός µου που είναι µόλις είκοσι
πέντε χιλιάδες ψηφοφόροι; Οκτώ τέτοια ψηφοδέλτια. Και ξέρετε
πόσα χωριά έχει; Έχει πενήντα οκτώ. Άρα για κάποιο συνδυασµό
πενήντα οκτώ ψηφοδέλτια πρέπει να τυπωθούν διαφορετικά. Φα-
ντάζεστε στα εκλογικά κέντρα, στα παραβάν τι έχει να γίνει; Το
πάνω χωριό θα βρίσκει ψηφοδέλτια του κάτω χωριού και το δυ-
τικό χωριό του ανατολικού χωριού.

Αυτό είναι σύγχρονη εποχή; Αυτό είναι εξορθολογισµός και εκ-
συγχρονισµός και βελτίωση των διαδικασιών της τοπικής αυτο-
διοίκησης, κύριε Υπουργέ; Ή είναι εξοικονόµηση χαρτιού, όπως
µας είπε η κ. Κεραµέως, η οποία µας ανέφερε και κάποια εκα-
τοµµύρια χαρτιά που εξοικονοµούν; 

Φαντάζεστε µε αυτή την κατάσταση πώς θα δουλέψουν τα
χωριά; Φαντάζεστε και σκέφτεστε µε τις αυξήσεις των αντιδη-
µάρχων ότι θα υπάρχει συνδυασµός, θα υπάρχει ηγεσία δήµου
όπου οι θέσεις των αντιδηµάρχων θα είναι περισσότερες από τις
θέσεις των δηµοτικών συµβούλων; Αυτός είναι ο εξορθολογι-
σµός; Αυτή η λύση είναι ο εκσυγχρονισµός της τοπικής αυτοδι-
οίκησης; Αυτό είναι εν πάση περιπτώσει το όραµα σας;

Επειδή ο χρόνος τελειώνει θα βάλω µια τελεία εδώ, σεβόµενος
τους συναδέλφους που θα ακολουθήσουν. Και σας λέω, κύριε
Υπουργέ, ότι πράγµατι πολύ γρήγορα, ενδεχοµένως και µέσα στη
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δική σας Κυβέρνηση να µας ξαναφέρετε άλλο νοµοσχέδιο για να
δούµε πώς θα περπατήσουν τα προβλήµατα τα τόσο σηµαντικά
της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Εµείς εν πάση περιπτώσει αυτό το νοµοσχέδιο σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν µπορούµε να το υπερψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πρώτα απ’

όλα ευχαριστούµε τον κ. Μιχαηλίδη για τον χρόνο, αλλά προ-
έρχεται από τη Χίο που είναι αγαπηµένο νησί. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρακολουθώ µε πολύ ενδιαφέ-

ρον τη συζήτηση που γίνεται σήµερα στην Ολοµέλεια, αλλά και
τις προηγούµενες ηµέρες στην επιτροπή.

Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε την απέλπιδα προσπάθεια
του ΠΑΣΟΚ να αποτινάξει το DNA του. Άκουσα πριν λίγο για τις
κοινότητες. Καταργήσατε, λέει, τις κοινότητες. Ο Αλέκος Παπα-
δόπουλος δεν τις κατήργησε το 1997 τις κοινότητες; Η µεταρ-
ρύθµιση του «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑ» ήταν αυτή που τι έκανε; Πήρε
εξίµισι χιλιάδες δήµους και κοινότητες τις έκανε χίλιες τριάντα
τέσσερις και έβαλε τα τοπικά συµβούλια ως κατάλοιπο της πα-
λιάς διοικητικής διαίρεσης, προκειµένου να ασχολούνται µε τα
τοπικά προβλήµατα σε ένα περιορισµένο επίπεδο. Πώς όµως;
Στα ψηφοδέλτια των συνδυασµών, όχι µε τέταρτη κάλπη. Και θα
µιλήσουµε σε λίγο για την τετάρτη κάλπη.

Άκουσα το επιχείρηµα ότι: «Μα, θα ξέρει το δηµαρχείο κε-
ντρικά τι γίνεται στην περιφέρεια του δήµου;». Αυτό το επιχεί-
ρηµα ακουγόταν συνέχεια και το ’97 και το 2010. Διότι το ΠΑΣΟΚ
ήταν το κόµµα, το οποίο πήρε τις εξίµισι χιλιάδες κοινότητες τις
έκανε χίλιες τριάντα τέσσερις και πήρε τις χίλιες τριάντα τέσσε-
ρις κοινότητες και τις έκανε τριακόσιες είκοσι πέντε. Άρα, λοιπόν,
αυτό ήταν πραγµατικά συγκεντρωτικό άµα ακολουθήσουµε αυτή
τη συλλογιστική. 

Το πρώτο, λοιπόν, ερώτηµα: Γιατί τώρα; Τι σας έπιασε; Πρώ-
τον, το είπα και στην επιτροπή, θα το πω και τώρα ότι η ΚΕΔΕ πα-
ρουσία όλων των επικεφαλής των παρατάξεων ήταν ενήµερη από
τον Ιούλιο δέκα µέρες µετά τις εκλογές. Το ήξεραν. Άρα, λοιπόν,
δεν αιφνιδιάστηκαν. 

Δεύτερον, άτυπα οι κουβέντες είχαν ξεκινήσει ήδη από το
2020, συζητώντας διάφορα µοντέλα οργάνωσης. Και ναι, κύριε
Μιχαηλίδη µου, θα έρθει και νοµοσχέδιο άλλο και θα έρθει και το
νοµοσχέδιο για την εποπτεία των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης και θα έρθει και το καλοκαίρι ο Ενιαίος Κώδικας Αυτοδιοί-
κησης που θα βάλει ένα τέλος στο ατελείωτο «µπάχαλο» που
υπάρχει µε τη νοµοθεσία των δήµων. Και το λένε όλοι οι αυτοδι-
οικητικοί είτε είναι πρόεδρος κοινότητας είτε είναι µέλος τοπικού
συµβουλίου είτε είναι δηµοτικός σύµβουλος είτε περιφερειακός
σύµβουλος είτε δήµαρχος, περιφερειάρχης, όλοι. Γιατί; Γιατί σή-
µερα έχουν πεντακόσιους περίπου νόµους που ισχύουν για την
αυτοδιοίκηση και που αύριο θα έχουν πεντακόσιους έναν, έτσι
για να µην το ωραιοποιούµε. 

Πεντακόσιους περίπου νόµους για την αυτοδιοίκηση διάσπαρ-
τους, ακωδικοποίητους, πολλές φορές αλληλοαναιρούµενους.
Άλλο λέει ένα κοµµάτι σε µια νοµοθεσία, άλλο στην άλλη, αλλά
και οι δύο µπορεί να είναι σε ισχύ. Άρα λοιπόν, αυτό θα ξεµπλε-
χτεί. Εκεί µέσα θα γίνει και ανακατανοµή των αρµοδιοτήτων. 

Τα φρεάτια που αναφέρατε και οι χάρες είναι το κλασικό πα-
ράδειγµα. Μπορώ να σας πω άλλα εκατό τέτοια παραδείγµατα
να δείτε ποιο είναι το χάος που υπάρχει. Τα ζήσαµε και στη Θεσ-
σαλία, τα αναχώµατα, τα αρδευτικά, τα κανάλια, όλα αυτά. 

Δεύτερον, το νοµοσχέδιο βγήκε σε δηµόσια διαβούλευση δύο
εβδοµάδες και µάλιστα είχα σκοπό, στο διοικητικό συµβούλιο της
ΚΕΔΕ που θα γινόταν στη Θεσσαλονίκη την παραµονή της έναρ-
ξης της ΔΕΘ, να πήγαινα και εγώ προσωπικά. Λόγω των γεγονό-
των σε Θεσσαλία δεν µπόρεσα να παρευρεθώ. Εκεί θα το
συζητούσαµε αναλυτικά. 

Διαβούλευση έγινε µε την ΚΕΔΕ; Έγινε. Ακούστηκαν οι θέσεις.
Και τι ζήτησαν; Ζήτησαν να πάει µετά τις εκλογές. Επί της ουσίας

διαφωνία δεν άκουσα, να λένε «κακώς τα καταργείτε τα νοµικά
πρόσωπα». Θα σας πω, λοιπόν, ότι διαφωνίες σ’ αυτό δεν υπήρ-
ξαν. Τι υπήρξε; Να το πάµε µετά τις εκλογές. Γιατί; Εντάξει, τώρα
έχουµε εκλογές. 

Εγώ θεώρησα και λίγο θεατρική αυτή την πρόταση, δηλαδή να
δούµε ποιοι θα βγουν, να δούµε αν µας συµφέρει, να βάλουµε
κανόνες πάνω σε αυτούς που µας συµφέρει και εν τέλει να έρ-
θουµε µετά και να νοµοθετήσουµε και να πούµε ότι καταργούνται
τα νοµικά πρόσωπα σε δήµους άνω των πενήντα δύο χιλιάδων
εκατόν ενενήντα επτά κατοίκων, προκειµένου να καλύψουµε και
έτσι.

Το νοµοσχέδιο θα ψηφιστεί µε όποιον κρίνει ότι είναι στη
σωστή κατεύθυνση. Οι εκλογές είναι την Κυριακή. Δεν γνωρί-
ζουµε το εκλογικό αποτέλεσµα. Και αυτοί που θα κερδίσουν την
Κυριακή ή έστω όσοι πάνε σε δεύτερο γύρο την επόµενη Κυριακή
έχουν δυόµισι µήνες µπροστά τους να προετοιµάσουν την ανά-
ληψη ηγεσίας. Για µένα είναι το πιο κρίσιµο διάστηµα. Όποιος
έχει κάνει αιρετός, το αντιλαµβάνεται. Είναι πολύ σηµαντικό να
αξιοποιήσει τους δυόµισι µήνες προκειµένου να αναλάβει 1η Ια-
νουαρίου τα καθήκοντά του. 

Από εκεί και πέρα το πρώτο εξάµηνο θα ψηφιστούν οι νέοι ορ-
γανισµοί εσωτερικής υπηρεσίας των δήµων. Είναι αρκετός χρό-
νος το πρώτο εξάµηνο; Είναι υπεραρκετός. Τα καταργούµενα
νοµικά πρόσωπα έχουν οργανισµούς. Πολύ εύκολα µπορείς να
σταχυολογήσεις υπηρεσίες που προσφέρουν, να τις προσαρµό-
σεις στις δικές σου απαιτήσεις δηµοτικής αρχής και να τα θεσπί-
σεις. Πόσο θέλουµε; Είναι επαρκέστατος χρόνος και είναι χρόνος
ο οποίος -ιδίως αξιοποιηθούν και οι οκτώ εβδοµάδες, δέκα εβδο-
µάδες πριν- θα φτάσει και θα περισσέψει. 

Και τι θα γίνει µέχρι τότε; Θα αποφασίσει ο δήµαρχος. Οι κα-
ταργούµενες µονάδες, τα οργανογράµµατα των καταργούµενων
νοµικών προσώπων θα συνεχίσουν να λειτουργούν µε τους προ-
ϊσταµένους τους, µε τη δοµή τους, µέχρι να γίνει ενιαία δοµή του
δήµου. 

Να σας πω κάτι; Την Πρωτοχρονιά του 2011 εξαφανίστηκαν χί-
λιοι τριάντα τέσσερις δήµοι, εξίµισι χιλιάδες νοµικά πρόσωπα και
η χώρα ξηµέρωσε µε τριακόσιους είκοσι πέντε δήµους. Δεν έγινε
σεισµός. Και τώρα είναι πολύ πιο εύκολα. 

Άκουσα ότι µειώθηκαν τα νοµικά πρόσωπα της αυτοδιοίκησης.
Πράγµατι µειώθηκαν. Εθελοντικά; Όχι. Υποχρεωτικά µειώθηκαν.
Ένα νοµικό πρόσωπο έλεγε ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» ανά δήµο δηµο-
σίου δικαίου και δεύτερο νοµικό πρόσωπο ή κοινωφελή επιχεί-
ρηση. Άρα ήταν δύο, µέχρι που άρχισαν να δίνονται κάτι χαριστι-
κές εξαιρέσεις, χωρίς νόηµα επί της ουσίας. 

Πρώτο κοµµάτι, λοιπόν, απλή αναλογική. Τελειώνει αυτή η
ιστορική εκκρεµότητα. Και µε την ευκαιρία δεν άκουσα τους αγα-
πητούς Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να κάνουν έστω µια αυτοκριτική,
«τι πήγαµε και κάναµε µε τον «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ» στην αυτοδιοίκηση».
Στις εθνικές εκλογές τα ακούσαµε. Ο κ. Τσίπρας είπε mea culpa
η απλή αναλογική. Στις αυτοδιοικητικές; 

Εδώ έχουµε το εξής καταπληκτικό, έχουµε την άµεση εκλογή
του δηµάρχου και του περιφερειάρχη και µάλιστα µε τον «ΚΛΕΙ-
ΣΘΕΝΗ» µε ποσοστό 50%. Και τι είπαν σ’ αυτόν τον άνθρωπο;
«Εκλέχθηκες. Τράβα βρες τα, όµως, µε ένα δηµοτικό συµβούλιο
το οποίο είναι απέναντί σου». Παράδειγµα; Θεσσαλονίκη, βγαίνει
δήµαρχος µε 65% τη δεύτερη Κυριακή. Ξέρετε πόσους συµβού-
λους είχε; Πέντε στους σαράντα εννιά! Υπέροχο, πέντε στους σα-
ράντα εννιά!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Με 17%...
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Στην Αθήνα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ!
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ναι, αλλά είχε πέντε στους σαράντα εννιά και αυτός ο άν-
θρωπος εκλέχθηκε δήµαρχος, αγαπητέ κύριε Καραµέρο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ, κύριοι συνάδελφοι. Ο καθένας έχει τα επιχειρήµατά του.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Δεν συζητάω βέβαια το περιβόητο παράδοξο της Ορεστιά-
δας που εκλέχτηκε δήµαρχος από την πρώτη Κυριακή και είχε
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δεκαεπτά συµβούλους και δεκαοκτώ η αντιπολίτευση! Άρα, λοι-
πόν, καµµία κριτική για την απλή αναλογική. 

Τι έκανε τον Ιούλιο του 2021, γιατί αυτή ήταν η κρίσιµη ηµερο-
µηνία, αυτό είναι το εκλογικό σύστηµα. Αυτό είναι. Δεν έχουν
σχέση τα νοµικά πρόσωπα µε αυτό που θα γίνει την Κυριακή, µε
τη γιορτή της δηµοκρατίας την Κυριακή. Είναι άλλο πράγµα. Εδώ
λέµε τι θα γίνει από την Πρωτοχρονιά. Την Κυριακή, λοιπόν, το
σηµερινό νοµοσχέδιο δεν αφορά καθόλου. Καµµία σχέση. 

Άρα λοιπόν, και πέντε µέρες πριν και δέκα µέρες πριν θα µπο-
ρούσε και η παραµονή θα µπορούσε να ήταν. Δεν επηρεάζει. Δεν
θα ψηφίσει κάποιος τον κ. Δούκα στην Αθήνα, τον κ. Μπακο-
γιάννη, τον κ. Ζαχαριάδη εάν θα έχει νοµικό πρόσωπο ή δεν θα
έχει νοµικό πρόσωπο. Ή εν πάση περιπτώσει, αν υπάρχει τέτοιο
κριτήριο, θα µου κάνει τροµερή εντύπωση το να υπάρχει.

Κλείνει, λοιπόν, η ιστορική εκκρεµότητα της απλής αναλογικής
στην αυτοδιοίκηση, ένα σύστηµα το οποίο µε µαθηµατική ακρί-
βεια θα οδηγούσε στην παράλυση, εάν δεν υπήρχαν οι ρυθµίσεις
του Αυγούστου του 2019. Γιατί; Γιατί και το Σ.τ.Ε. είπε -και ένας
από τους λόγους που προφανώς το ανέφεραν όλοι είναι ότι η
απόφαση του Σ.τ.Ε. είναι ότι θέλει να έχουν ρυθµιστεί τα θέµατα
διακυβέρνησης πριν τις εκλογές- µία από τις σκέψεις του ήταν
ότι δεν παρατηρήθηκαν προβλήµατα δυσλειτουργιών για να έρ-
θουµε µετά να νοµοθετήσουµε. Ήταν τόσο προφανή που δεν
χρειαζόταν καν. Ήταν 100% βέβαιο ότι θα γινόταν αυτό το πρά-
γµα. 

Προϋπολογισµοί; Θα ψήφιζε η µειοψηφία προϋπολογισµό για
να τον εφαρµόσει η δηµοτική αρχή µε κόντρα; Πού το έχουµε δει
αυτό; Είναι σαν να ψηφίζει η αντιπολίτευση τον προϋπολογισµό
που θα εφαρµόσει η κυβέρνηση. 

Άκουσα και την κριτική για το 43%. Μία µαθηµατική ρητορική
ερώτηση είναι αν το 43 είναι µεγαλύτερο από το 42. Η απάντηση
είναι ναι, αγαπητοί κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Και να υπενθυµίσω ποιος
είχε φέρει το 42% το 2006; Ο άνθρωπος που υποδείξατε και πολύ
καλά κάνατε ως Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, ο τότε Υπουργός
Εσωτερικών Προκόπης Παυλόπουλος. Άρα είναι αντιδηµοκρατι-
κός, αυταρχικός και οτιδήποτε άλλο, αλλά το ίδιο άτοµο κάνει και
για Πρόεδρο Δηµοκρατίας. Δεν στέκει. Και είχαµε…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Κάνατε ένα συλλογισµό τώρα! 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Όχι, δεν έχουµε κανένα συλλογισµό.
Και είχαµε την ευαισθησία, την πρόθεση να αυξήσουµε κιόλας

κατά τι το ποσοστό και να πάµε από το 42% στο 43%. 
Λογοδοσία του δηµοτικού συµβουλίου. Αναφέρθηκαν πολλοί

συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές.
Κοινοβουλευτικός έλεγχος. Δέκα ερωτήσεις σε τακτική βάση

σε οργανωµένη συζήτηση. Ποιος δεν το θέλει αυτό; Πείτε µου
για ποιο λόγο δεν το θέλουµε. Είναι άλλη κουβέντα η ετήσια δη-
µόσια λογοδοσία και άλλη αν θέλω εγώ ως δηµοτικός σύµβουλος
να κάνω µια ερώτηση «τι κάνεις µε την παιδική χαρά;». Γιατί; Διότι
όποιος έχει πάει στα δηµοτικά συµβούλια, αυτά πετάγονται σαν
πυροτεχνήµατα στην αρχή, στα προ ηµερησίας. 

Ο καθένας λέει το µακρύ του και το κοντό του και ακόµα κι η
ίδια η δηµοτική αρχή είναι απροετοίµαστη γιατί δεν ξέρει τι θέµα
θέτει. Λένε «γιατί καθυστερεί η ανακαίνιση ενός πάρκου;» και λέει
«ποιο πάρκο»; Υπάρχουν τέτοιες περιπτώσεις. Το κάνουµε οργα-
νωµένα έξι συνεδριάσεις το χρόνο, ειδική συνεδρίαση, χωρίς
απαρτία. Γιατί χωρίς απαρτία; Γιατί µετά θα εξαρτάται από την
πλειοψηφία αν θα γίνει συνεδρίαση. Και µε τη νοµοτεχνική που
κατατέθηκε σήµερα επιτρέπεται ή υποχρεώνεται να παρασταθεί
ο δήµαρχος, ο αντιδήµαρχος ή ο αρµόδιος σύµβουλος προκει-
µένου να δώσει τις απαντήσεις.

Για τη συνεδρίαση του οργάνου µια κουβέντα µόνο. Η αξιοποί-
ηση των νέων τεχνολογιών θα είναι άκρως ευεργετική για νησιω-
τικούς δήµους, ιδίως για τις περιφέρειες που έχουν και πολλά
νησιά ή ορεινές περιοχές. Ήταν άδικο για τον περιφερειακό σύµ-
βουλο των Σποράδων να χρειαστεί να ταξιδέψει οκτώ ώρες για
να φτάσει στη Λάρισα για το περιφερειακό συµβούλιο και άλλες
οκτώ να επιστρέψει. Και ιδίως αν είναι εργαζόµενος, καταλα-
βαίνω ότι έβγαινε εκτός ρυθµού. Η δε Περιφέρεια Νοτίου Αιγαίου
είναι το κλασικό παράδειγµα, που θες τρεις µέρες να πας από
την Τζια στη Ρόδο. 

Για τα νοµικά πρόσωπα µια κουβέντα, γιατί κατ’ αρχάς ανα-
φέρθηκε η ΠΟΕ - ΟΤΑ. Έχετε δει ανακοινώσεις της ΠΟΕ - ΟΤΑ
την τελευταία δεκαετία για το συγκεκριµένο θέµα; Κάντε ένα
απλό γκουγκλάρισµα στο διαδίκτυο να δείτε. Η ΠΟΕ - ΟΤΑ είναι
διαχρονικά υπέρ της ενσωµάτωσης των νοµικών προσώπων στον
δήµο. 

Μάλιστα, τώρα ζήσαµε και το εξής παράδοξο. Νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου που είναι κοινωφελείς επιχειρήσεις, να
µετατρέπονται την πρωτοχρονιά σε δηµοσίου δικαίου, για να γί-
νονται πλήρως δηµόσιοι υπάλληλοι, και να αντιδρά ο ΣΥΡΙΖΑ και
το ΚΚΕ. Απίστευτο. Και πού; Στις κοινωφελείς επιχειρήσεις που
σήµερα δεν υπάρχει ο δηµοσιοϋπαλληλικός κώδικας, δεν ισχύει
ο δηµοσιοϋπαλληλικός κώδικας, δεν ισχύει ο νόµος για τις κρί-
σεις προϊσταµένων. 

Μπαίνουµε στους δήµους. Οι κρίσεις των προϊσταµένων θα γί-
νονται µε τη διαδικασία που ισχύει για όλο το υπόλοιπο δηµόσιο.
Και πάρα πολύ σηµαντικό: ενιαίοι κανόνες για όλους, δηλαδή
προµήθειες ενιαίες, χαρτί Α4 που θα έπαιρνε το νοµικό πρόσωπο
απευθείας αναθεσούλα. Χαρτί έπαιρνε και ο δήµος. Στους µι-
κρούς δήµους έβγαινε και εκεί απευθείας ανάθεση. Ενιαία προ-
µήθεια πλέον. Ενιαίος προϋπολογισµός. Ενιαία έσοδα και έξοδα.
Ένας διευθυντής οικονοµικών, ο προϊστάµενος οικονοµικής υπη-
ρεσίας, των δήµων είναι αποκλειστικά υπεύθυνος για την οικονο-
µική διαχείριση του δήµου. Ένας διευθυντής προσωπικού για να
κάνει αξιοποίηση του προσωπικού. 

Μιλάµε για τα νοµικά πρόσωπα. Πάµε, λοιπόν, να δούµε τι είναι
αυτά τα νοµικά πρόσωπα. Πεντακόσια περίπου νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου και επιχειρήσεις. Εκατόν σαράντα από αυτά
έχουν προϋπολογισµό κάτω από 500.000 ευρώ ετησίως. Ένα στα
τρία έχει προϋπολογισµό πάνω από δύο εκατοµµύρια ευρώ ετη-
σίως, άρα σε πιο µεγάλη κλίµακα. Όσον αφορά το τακτικό προ-
σωπικό εξήντα τρία έχουν έναν ή δύο µόνιµους υπαλλήλους.
Έναν ή δύο. Αυτά λοιπόν τα νοµικά πρόσωπα µε τον έναν ή δύο
δηµόσιους υπαλλήλους έπρεπε να είχαν οικονοµική υπηρεσία,
διεύθυνση ανθρώπινου δυναµικού και όλα τα παρελκόµενα, να
παραλαµβάνουν έργα, να προκηρύσσουν έργα, να έχουν επιτρο-
πές αξιολόγησης έργων και τα λοιπά. Άλλα τόσα έχουν τρεις έως
πέντε υπαλλήλους. Πολυεθνική. Εκατόν πενήντα έξι έχουν έως
είκοσι άτοµα προσωπικό. Και µόνο επτά νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου έχουν πάνω από εκατό άτοµα τακτικό προσωπικό. 

Μια σηµαντική αλλαγή, η οποία δεν φωτίστηκε αρκετά, είναι η
δυνατότητα που δίνεται στους δήµους να αυξήσουν τις γενικές
τους διευθύνσεις από την πρωτοχρονιά. Οι δήµοι µεταξύ τριάντα
και πενήντα χιλιάδων κατοίκων θα µπορούν να συστήσουν µία γε-
νική διεύθυνση µε δηµόσιο υπάλληλο προϊστάµενο. Από εκεί και
πάνω αυξάνεται ο αριθµός τους, διπλασιάζοντας τις γενικές δι-
ευθύνσεις. Και φτάνουµε στην Αθήνα η οποία θα µπορεί να έχει,
αντί για τρεις, τέσσερις γενικές διευθύνσεις. Και αυτό είναι µια
έµπρακτη αλλαγή. 

Σχολικές επιτροπές. Συνολικό προσωπικό που απασχολείται
στις σχολικές επιτροπές σήµερα που µιλάµε; Μηδέν. Δεν έχουν
έναν άνθρωπο προσωπικό, κανέναν, µε καµµία σχέση εργασίας.
Το τελευταίο προσωπικό που απασχολούσαν ήταν οι σχολικές
καθαρίστριες, που µε πρωτοβουλία της προηγούµενης κυβέρνη-
σης, και µια σηµαντική οικονοµική επιβάρυνση, µετατράπηκαν
από συµβάσεις έργου, σε συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Πώς συ-
ντηρούνται αυτά τα νοµικά πρόσωπα; Με εξωτερικούς λογιστές
όλα. Με δηµόσιο λογιστικό; Φυσικά και όχι. Με βιβλία εσόδων και
εξόδων; Οριακά. Με διαµαρτυρίες για κακοδιαχείριση σε διάφο-
ρες περιοχές της χώρας; Οπωσδήποτε. Με προµήθειες; Εξώσεις
κάνει. Ο πρόεδρος από µόνος του, που παραλαµβάνει το έργο
που προκηρύσσει ο ίδιος; Με καταγγελίες άπειρες για διαγωνι-
σµούς σχολικών κυλικείων. Και σε αυτό το κοµµάτι; Στα σχολεία,
που είναι το µόνο που ξέρουµε πώς λειτουργεί. Ανοίγουν κάθε
χρόνο τον Σεπτέµβριο. Κλείνουν κάθε χρόνο τον Ιούνιο. Είναι ο
σταθερός κύκλος που µπορεί να προγραµµατιστούν. Μπορεί
ένας δήµος να κάνει την προµήθεια και του πετρελαίου, να πλη-
ρώνει αυτός τους λογαριασµούς ρεύµατος. Επικαλούµαι µία
σειρά ερωτήσεων, µεταξύ των οποίων και του ΚΚΕ, για απλήρω-
τους λογαριασµούς ρεύµατος από τις σχολικές επιτροπές. Απα-
ράδεκτο.
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Υπάρχουν δήµοι οι οποίοι δεν έχουν σήµερα νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου, ούτε κοινωφελείς επιχειρήσεις. Δεν είναι µι-
κροί δήµοι. Τον κ. Ζενέτο στον Ίλιον τον ρωτήσατε; Είναι κορυ-
φαίος αυτοδιοικητικός του ΠΑΣΟΚ. Δεν έχει νοµικά πρόσωπα. Ο
κ. Κωνσταντέλλος της Βάρης – Βούλας - Βουλιαγµένης, που ήρθε
στην επιτροπή, τα κατήργησε. Ο Δήµος Αιγάλεω δεν έχει νοµικά
πρόσωπα αυτού του είδους. Ο Δήµος Αγίων Αναργύρων - Καµα-
τερού δεν έχει νοµικά πρόσωπα αυτού του είδους, το ίδιο ο
Δήµος της Πεντέλης, και πολλοί άλλοι δήµοι, ο Δήµος Καλαµπά-
κας, ο Δήµος Ορχοµενού -που επίσης είναι δήµαρχος προερχό-
µενος από το ΠΑΣΟΚ για παράδειγµα- και ο Δήµος Περάµατος,
όπως και ο Δήµος Σαλαµίνας, για να πω και µεγαλύτερους δή-
µους και κοντά στην Αττική. Αυτοί καταστραφήκανε; Δεν έχουν
υπηρεσίες παιδικών σταθµών; Μια χαρά έχουν. Δεν έχουν πολι-
τισµό; Μια χαρά έχουν. Δεν έχουν ωδεία; Φυσικά και έχουν.

Από τα ευτράπελα που γίνονταν κατά καιρούς µε τα νοµικά
πρόσωπα θα σας διαβάσω µια ανακοίνωση δηµόσια δήµαρχου
Αττικής µετά τις πληµµύρες της Θεσσαλίας ο οποίος έλεγε: «Θα
ήθελα να σας ενηµερώσω ότι οι προγραµµατισµένες εκδηλώσεις
του νοµικού προσώπου πραγµατοποιούνται δυστυχώς αυτό το
διάστηµα, ενώ θα πρέπει να ακυρωθούν. Το νοµικό πρόσωπο
είναι ένα αυτόνοµο νοµικό πρόσωπο του δήµου και η µόνη
εµπλοκή του δηµοτικού συµβουλίου είναι η εκλογή και όχι ο διο-
ρισµός της προέδρου και του διοικητικού συµβουλίου, καθώς και
η οικονοµική του ενίσχυση. Από εκεί και πέρα είναι δικιά τους ευ-
θύνη». Αυτοί είναι οι δήµοι. Αυτά είναι τα νοµικά πρόσωπα. 

Θα επικαλεστώ και τη µαρτυρία ενός Βουλευτή µόλις πριν από
δύο εβδοµάδες κατά τη συζήτηση για την άρση ασυλίας. Ήταν
δήµαρχος Λαµιέων ο κ. Κοτρωνιάς. Τι είπε που βρέθηκε ξαφνικά
κατηγορούµενος; Είπε ότι: «Ήµουν δήµαρχος σε έναν δήµο µε
δέκα νοµικά πρόσωπα και τρεις δηµοτικές επιχειρήσεις, στηρι-
ζόµενος στους ελεγκτικούς µηχανισµούς που προβλέπονταν από
τον νόµο, και ελέγχονταν τα οικονοµικά του νοµικού προσώπου
και ξαφνικά…» –είπε ο άνθρωπος- «…βρέθηκα κατηγορούµενος,
ενώ δεν είχα έλεγχο». Αυτά είναι τα νοµικά πρόσωπα θέλουµε;
Αυτή την αυτοδιοίκηση; Διότι τώρα στον κώδικα θα συζητήσουµε
όλο το πλέγµα της αυτοδιοίκησης από µηδενική βάση. Με αυτά
θα ασχολούµαστε; Με νοµικά πρόσωπα των δύο, ενός και µηδέν
ατόµων; 

Δείκτες ποιότητας. Δεν θα ανακαλύψουµε τον τροχό. Υπάρ-
χουν πρότυπα διεθνή, από τα οποία µπορούν να σταχυολογη-
θούν δείκτες και να αξιολογηθούν. Για παράδειγµα το ISO 37100,
το ISO 37120, ISO 37123, το ISO 37124. Βιώσιµες πόλεις. Ανθε-
κτικές πόλεις. Έξυπνες πόλεις. Τι στοιχεία µπορούµε να πάρουµε
από εκεί; Παράδειγµα: ξέρουµε ο δήµος πόσο τοις εκατό των
σκουπιδιών ανακυκλώνει; Ξέρουµε πόσοι πληρώνουν δηµοτικά
τέλη και γιατί εγώ στον «άλφα» δήµο πληρώνω τόσα και στον δι-
πλανό µου δήµο πληρώνουν τόσα; Είναι διαθέσιµη αυτή η πλη-
ροφορία; Δεν είναι. Πόσες παιδικές χαρές έχω ανά χίλιους
κατοίκους; Πόσα πάρκα έχω; Πόσες ράµπες ΑΜΕΑ έχω; Πόσες
κλήσεις έχω εισπράξει; Και στην τελική τι έχω εισπράξει από πρό-
στιµα; Σε πόσα καταστήµατα έχω δώσει άδεια; Δεν υπάρχει αυτή
η πληροφορία. Όχι για τιµωρηθεί. Ασφαλώς όχι. Για να κριθεί,
για να είναι δηµόσια, για να βελτιωθεί. Η λογοδοσία η δηµόσια
ανεβάζει το επίπεδο της αυτοδιοίκησης.

Κλείνοντας, θέλω να αναφέρω δύο πράγµατα, για να µη σας
κουράσω άλλο. Πρώτο θέµα. Αναφέρθηκε η αρµοδιότητα καθα-
ρισµού, αποκοµιδής απορριµµάτων σε δρόµους που σήµερα
είναι ευθύνη των περιφερειών και περνάει στους δήµους. Ο κ.
Καραµέρος ως Αντιπεριφερειάρχης…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Στις νησίδες να µας πείτε πώς θα
λειτουργεί.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Και στις νησίδες. Μιλάµε για αποκοµιδή απορριµµάτων. Τι
σηµαίνει αποκοµιδή; Σηµαίνει µάζεµα των σκουπιδιών. Μάλιστα.

Οι περιφέρειες, λοιπόν, σήµερα σε όλη την έκτασή τους του-
λάχιστον, δεν έχουν απορριµµατοφόρα, δεν έχουν προσωπικό
καθαριότητας το οποίο να κάνει αυτή τη δουλειά. Ξέρετε ποιο
είναι το αποτέλεσµα; Δεν την κάνει κανένας. Όταν η περιφέρεια
βγάλει εργολαβία, για παράδειγµα, για τον καθαρισµό των κλα-
διών, τότε πάνε και µαζεύουν τα πράγµατα. Διότι έχουµε και την

κακή συνήθεια ως Έλληνες να πετάµε σκουπίδια από το αυτοκί-
νητο αρκετές φορές, µε αποτέλεσµα να κατεβαίνεις σε έναν
δρόµο που είναι της περιφέρειας και να βλέπεις δεξιά και αρι-
στερά κουτάκια, χαρτάκια, πακέτα. Οι δήµοι έχουν οργανωµένες
υπηρεσίες καθαριότητας. Και τι κάνουµε; Για πρώτη φορά µετα-
φέρουµε, µαζί µε την αρµοδιότητα, και τους πόρους. Μπορεί να
φτάσει 2% στο ΚΑΠ των περιφερειών, διότι είναι αρµοδιότητα
των περιφερειών, προκειµένου κάποιος να µαζεύει αυτά τα σκου-
πίδια.

Δεν θα µακρηγορήσω τόσο για τα καταφύγια αδέσποτων
ζώων. Δίνουµε µια παράταση µε τη λογική ότι 17 Ιανουαρίου του
2023 βγήκε η υπουργική απόφαση µε τις προδιαγραφές. Καθυ-
στέρησε σχετικά. Δίνουµε µια οκτάµηνη παράταση, προκειµένου
να συµµορφωθούν και να µην κλείσουµε καταφύγια, εφόσον τη-
ρούν τους κανόνες ευζωίας, και να µην µείνουν στον δρόµο,
άπειρα, πάρα πολλά σκυλιά.

Μια κουβέντα θα πω µόνο για να κλείσω. Είναι ένα νοµοσχέδιο
που είναι το πρώτο από µια σειρά που θα ακολουθήσουν. Έχουµε
να συζητήσουµε για την εποπτεία των ΟΤΑ, µια ρύθµιση η οποία
υπάρχει από το 2010 και η οποία δεν έχει εφαρµοστεί ακόµα. Δια-
χρονική ευθύνη, ξεκάθαρα. Έχουµε να συζητήσουµε κυρίως τον
νέο κώδικα αυτοδιοίκησης, όπου εκεί θα αναλύσουµε το σύστηµα
διακυβέρνησης, τον τρόπο εκλογής -όχι το εκλογικό σύστηµα
αλλά πράγµατα τα οποία µπορούν να απλοποιηθούν- την οικονο-
µική διαχείριση, τις αρµοδιότητες, τη δοµή του δήµου µε τα νο-
µικά του πρόσωπα. 

Αυτά είναι τα µεγάλα που θα δούµε και γι’ αυτό σήµερα κά-
νουµε ένα βήµα ώστε την 1η Ιανουαρίου να περιοριστούν αυτά
τα νοµικά πρόσωπα και να µπορέσουµε αµέσως µετά και σε συ-
νεργασία µε τη νέα διοίκηση της ΚΕΔΕ να κάνουµε την πραγµα-
τική αλλαγή που χρειάζεται η αυτοδιοίκηση. 

Διότι η αυτοδιοίκηση είναι ο θεσµός που είναι εγγύτερα στον
πολίτη και όσο περισσότερο την φροντίσουµε και την προσέ-
ξουµε, αυτή η αγάπη και η φροντίδα θα τα ανταποδοθεί όχι στην
Κυβέρνηση ή στην εκάστοτε κυβέρνηση, αλλά στους ίδιους τους
κατοίκους. Η ισχυρή αυτοδιοίκηση είναι προς όφελος µιας καλύ-
τερης ποιότητας ζωής.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει η κ. Χριστίνα Σταρακά από το ΠΑΣΟΚ.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν µας έπεισε ο ρητορικός σας υπέροχος

λόγος. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και ιδίως της Κυβέρνησης,
εν µέσω δηµοτικών και περιφερειακών εκλογών, εν µέσω έκτα-
κτης κατάστασης που βρίσκονται πάρα πολλοί δήµοι της χώρας
επιµένουµε ότι η Κυβέρνηση φέρνει ένα άκαιρο και άτοπο νοµο-
σχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που συµβολίζει τη µεγαλειώδη υποκρισία
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας απέναντι στον µεγαλει-
ώδη θεσµό της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Τάχα κόπτεται η Κυβέρνηση πέντε µέρες πριν πάει ο ο λαός,
πριν πάµε όλοι µας στις κάλπες να φέρει αυτές τις απαράδεκτες,
κατά την άποψή µας, ρυθµίσεις. Είναι πρωτοφανής και άκρως
υποκριτική -επαναλαµβάνω, υποκριτική- η στάση του Υπουργείου
και εξηγώ αµέσως επτά βασικούς λόγους που εγώ µπόρεσα να
διακρίνω γιατί χαρακτηρίζω αναποτελεσµατικό, αλλά και υποκρι-
τικό το παρόν νοµοσχέδιο.

Πρώτον, «µέσα στην τούρλα του Σαββάτου» -και θα µε συγχω-
ρήσετε για την έκφραση- θυµηθήκατε να πάει η αρµοδιότητα της
καθαριότητας του οδικού δικτύου από τις περιφέρειες στους δή-
µους και µε την προϋπόθεση βέβαια ότι θα προλάβετε µέχρι την
πρωτοχρονιά να έχετε εκδώσει τις υπουργικές αυτές αποφάσεις.
Αλλιώς, θα ψάχνουµε πάλι για αρµοδίους, για συναρµόδιους, για
αναρµόδιους και πάει λέγοντας. 

Δεύτερος λόγος. Είναι η υποκριτική η στάση σας γιατί δεν
υπήρξε, όσο και να µη θέλετε να το παραδεχτείτε, ουσιαστική
διαβούλευση. Και ξεκινώ µε το αίτηµα του πλέον ανωτέρου θε-
σµικού συνδικαλιστικού οργάνου που είναι η ΚΕΔΕ -της δική σας
πλειοψηφικά ΚΕΔΕ, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης- το οποίο
τι είπε; «Αποσύρετε το νοµοσχέδιο, µετά τις εκλογές να το συζη-
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τήσουµε». Είναι πάρα πολύ σηµαντικό αυτό το θέµα. Επίσης, το
άλλο επίσηµο συνδικαλιστικό µεγάλο όργανο της ΕΝΠΕ εκπρο-
σωπήθηκε από τον απερχόµενο περιφερειάρχη Πελοποννήσου,
ο οποίος µάλιστα αναγκάστηκε να εκφράσει τη δική του άποψη
και όχι της Ένωσης. Τι δεν καταλαβαίνετε, λοιπόν; Αυτό το νοµο-
σχέδιο πρέπει να το πάρετε πίσω και να το φέρετε µετά. Και η
ΠΟΕ - ΟΤΑ το ίδιο ζητάει. 

Δεν αντιλαµβάνοµαι πραγµατικά αυτή την εµµονή σας σε αυτό
το συγκεκριµένο τάιµινγκ. Θα το καταλάβω µόνο αν υποθέσω ότι
στόχος σας είναι η χειραγώγηση της κρίσης των δηµοτών, καθώς
ανοίγεται πεδίο ώστε υποψήφιοι φίλα προσκείµενοι στη Νέα Δη-
µοκρατία να µοιράζουν αφειδώς υποσχέσεις σωτηρίας δηµοτι-
κών δοµών από την κατάργησή τους. Είναι δυνατόν να ζητάτε
έως τις 15 Νοεµβρίου να πάρουν τα απερχόµενα δηµοτικά συµ-
βούλια τέτοια σηµαντική πολιτική απόφαση; Είναι άκρως αντιδη-
µοκρατικό, κατά την άποψή µας, και άκρως αδιανόητο θα έλεγα.

Θα βρεθούµε ακόµα µπροστά στο φαινόµενο να υπάρχουν ητ-
τηθέντες των εκλογών που θα αποφασίσουν εάν πρέπει ή όχι να
υποβάλουν αίτηµα σωτηρίας για κάποιο νοµικό πρόσωπο, αν πρέ-
πει να υφίσταται ή όχι. Όπως καταλαβαίνετε και είναι αντιληπτό,
πιο πολλά προβλήµατα δηµιουργεί το παρόν νοµοσχέδιο παρά
επιλύει, ειδικά σε κοινωνικές και πολιτιστικές δοµές και υπηρε-
σίες που θα κλείσουν όπως είναι τα ΚΔΑΠ, ΚΗΦΗ, γυµναστήρια,
ωδεία, φιλαρµονικές και ιδίως δοµές που ασχολούνται µε πολιτι-
στικές εκδηλώσεις, αλλά και δοµές που ασχολούνται µε φιλαν-
θρωπία όπως είναι η διανοµή τροφίµων, ρουχισµού, αλλά και οι
παιδικοί σταθµοί, οι οποίοι θα κληθούν να λειτουργήσουν σε νέο
καθεστώς που δεν τους έχει εξηγήσει κανείς αναλυτικά πώς θα
γίνει αυτό. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, φίλες και φίλοι, ειδικά εµείς στο ΠΑΣΟΚ
και εγώ προσωπικά επειδή έχω θητεύσει στην αυτοδιοίκηση δε-
κατέσσερα ολόκληρα χρόνια και στο Α και στο Β’ βαθµό, αντι-
λαµβανόµαστε ότι στρώνετε τις προϋποθέσεις για ένα πραγ-
µατικό αλαλούµ που δεν έχει ξαναγίνει ποτέ. Το ΠΑΣΟΚ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχει κάνει σηµαία την αποκέντρωση και
την ενδυνάµωση της τοπικής αυτοδιοίκησης και η εισηγήτρια µας
η κ. Λιακούλη ανέδειξε και µια σειρά µεταρρυθµίσεων που µπο-
ρούµε να επιβάλουµε για τη χώρα τόσο στον Α’ όσο και στο Β’
βαθµό. Εµείς, έστω και σε αυτόν τον χρόνο, κάναµε µια αναφορά
και θα έρθουµε έτοιµοι µε περισσότερες προτάσεις για το πώς
θέλουµε την αυτοδιοίκηση. 

Εσείς πώς νοείτε άραγε, φίλοι της Κυβέρνησης, την αυτοδιοί-
κηση; Δεν µας έχετε πει. Πώς σκοπεύετε να αξιοποιήσετε τους
δέκα τρεις χιλιάδες εργαζόµενους που θα ενσωµατωθούν στους
δήµους χωρίς να γνωρίζουν τι δουλειά θα κάνουν και πώς θα
αµείβονται; Τι θα γίνει µε τους έξι χιλιάδες πεντακόσιους από αυ-
τούς που είναι συµβασιούχοι ορισµένου χρόνου και έχουν υπο-
γράψει συµβάσεις µε συγκεκριµένες συµβατικές υποχρεώσεις;
Όλα αυτά τα ζωτικής σηµασίας ερωτήµατα παραµένουν αναπά-
ντητα γιατί ακριβώς δεν προηγήθηκε ούτε διάλογος ούτε τεκµη-
ριωµένη αξιολόγηση όλων αυτών των δοµών και όλων αυτών των
υπηρεσιών ώστε πραγµατικά να δούµε αν υπάρχουν προβλήµατα
ώστε να αντιµετωπιστούν και να υπάρξει και διαφάνεια, αλλά και
λογοδοσία. 

Τρίτος βασικός λόγος. Υπάρχει υποκριτική αντιµετώπιση της
έννοιας λογοδοσία. Λέει το νοµοσχέδιο ότι κάθε δύο µήνες θα
συγκαλείται υποχρεωτικά ειδική συνεδρίαση λογοδοσίας της δη-
µοτικής αρχής, αλλά σε αυτή τη συνεδρίαση δεν απαιτείται απαρ-
τία. Θα απαγορεύεται και η λήψη οποιασδήποτε απόφασης και
δεν υπάρχει, από ό,τι είδα, και καµµία µέριµνα ώστε τουλάχιστον
ένας συγκεκριµένος αριθµός θεµάτων να προέρχονται από την
αντιπολίτευση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κάτι µας ήρθε στο e-mail πριν δέκα λεπτά που πάει να το διορ-
θώσει αυτό. Θετικό το βλέπω, αλλά όχι αρκετό για να µην
ασκούµε αυτή την κριτική που κάνουµε αυτή τη στιγµή. Γιατί πρό-
κειται ουσιαστικά για εµπαιγµό εκ µέρους της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Τέταρτος λόγος. Έχουµε υποκριτική αντιµετώπιση του τραγι-
κού προηγούµενου καθεστώτος διοίκησης των δήµων επί «ΣΥΡΙ-

ΖΑΝΕΛ». Έχουµε µία µεγάλη αποδυνάµωση και µια ενδυνάµωση.
Έχουµε αποδυνάµωση των δηµοτικών παρατάξεων, των συλλο-
γικών οργάνων και των δηµοτικών συµβουλίων και µια ενδυνά-
µωση του δηµαρχοκεντρικού µοντέλου διακυβέρνησης των δή-
µων. Το έζησα, αγαπητοί συνάδελφοι, και ένιωθα πραγµατικά ως
µαριονέτα κι εγώ µέσα σε ένα δηµοτικό συµβούλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, κυρία συνάδελφε, ολοκληρώστε. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Πέµπτος λόγος. Είναι υποκριτικό το επι-
χείρηµα ότι η Κυβέρνηση προχωρά σε αυτές τις ρυθµίσεις για να
εφαρµόσει οικονοµία κλίµακας και εξοικονόµηση πόρων. Συγ-
γνώµη, αλλά ούτε η τρόικα δεν έφερε µε τέτοια προχειρότητα
όλα αυτά που πάτε να επιβάλλετε εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Μισό λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Ένας έκτος λόγος είναι ότι υποκριτικά αντιµετωπίζετε και το

θέµα της υποστελέχωσης. 
Δεν είναι δυνατόν να περιµένουµε να λυθεί το θέµα της υπο-

στελέχωσης µεταφέροντας τις αρµοδιότητες στον υποστελεχω-
µένο δήµο από τα υποστελεχωµένα νοµικά πρόσωπα. 

Τέλος πάντων, προκειµένου να κλείσω το θέµα γιατί έχω ήδη
περάσει τον χρόνο, κλείνω λέγοντας δύο µεγάλα «δεν», κύριε
Πρόεδρε. Το παρόν δεν αγγίζει τα µείζονα ζητήµατα ουσιαστικής
απόδοσης πόρων και διαφάνειας, αλλά δεν αγγίζει και τους πο-
λίτες. Απεναντίας αφήνει ρουσφετολογικές κερκόπορτες για
τους δηµάρχους. Εγώ θα ήθελα, κλείνοντας, να πω -και σας ευ-
χαριστώ- ότι τον θεσµό της τοπικής αυτοδιοίκησης πρέπει να τον
αντιµετωπίζετε, αλλά και να τον λειτουργείτε µε τον σεβασµό που
του αναλογεί. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαηλιού.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό κρίση νοµοσχέδιο επι-

φέρει σηµαντικές αλλαγές στο σύστηµα διακυβέρνησης των Ορ-
γανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού. Αυτό γίνεται
µε τρόπο αυταρχικό, χωρίς να λαµβάνονται υπ’ όψιν οι εκπρόσω-
ποι των φορέων της αυτοδιοίκησης οι περισσότεροι των οποίων
πρόσκεινται στη Νέα Δηµοκρατία που ζητούν και αναβολή ψήφι-
σής του. Η συγκεκριµένη νοµοθέτηση γίνεται µε σπουδή και προ-
χειρότητα που δεν δικαιολογούνται καθώς δεν ρυθµίζονται
επείγοντα ζητήµατα, αλλά και µε αυταρχισµό και µη σεβασµό
στους δηµοκρατικούς κανόνες, όπως προκύπτει τόσο από τη δια-
δικασία νοµοθέτησης, όσο και από το περιεχόµενο του νοµοσχε-
δίου. 

Το νοµοσχέδιο αποτελεί κρίκο στην αλυσίδα των ήδη ψηφισθέ-
ντων από τη Νέα Δηµοκρατία νοµοσχεδίων, κυρίως του ν.4804/
2021. Βασική στόχευσή του η ολοκλήρωση διαµόρφωσης ενός
ακραία δηµαρχοκεντρικού µοντέλου διοίκησης µε ρυθµίσεις που
ενισχύουν τις εξουσίες του δηµάρχου, αποδυναµώνοντας τις πα-
ρατάξεις της µειοψηφίας, την αντιπολίτευση. Το σύνολο του νο-
µοσχεδίου διαπνέεται από συγκεντρωτισµό και αυταρχισµό µε
συνεχή οργανωµένη προσπάθεια να εξοβελιστεί η αντίθετη
άποψη, ο αντίλογος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, έχετε
απέχθεια, δυσανεξία προς τον αντίλογο, προς την αντίθετη
άποψη που διατυπώνεται από την Αντιπολίτευση. Σε αυτό το
πλαίσιο µε την ψήφιση του νοµοσχεδίου αντιδήµαρχος θα ορίζε-
ται πλέον αποκλειστικά από την παράταξη του δηµάρχου και ο
δήµαρχος θα έχει τη δυνατότητα να τον παύει από τα καθήκοντά
του οποτεδήποτε χωρίς να αιτιολογεί την απόφασή του. Καταρ-
γείται η δυνατότητα σύµπραξης δύο ή περισσότερων δηµοτικών
παρατάξεων και µε αυτόν τον τρόπο αποδυναµώνεται κάθε δυ-
νατότητα συνεννόησης και σύνθεσης απόψεων µεταξύ των δια-
φορετικών παρατάξεων στα δηµοτικά συµβούλια. 

Παράλληλα προβλέπονται αλλαγές στον τρόπο λειτουργίας
του δηµοτικού συµβουλίου µε σκοπό να εµποδίζεται η συµµετοχή
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των πολιτών και η ακρόαση των αιτηµάτων τους. Περιορίζονται
στο ένα, τα θέµατα που µπορούν να προτείνουν ως επείγοντα οι
επικεφαλής των δηµοτικών παρατάξεων δηµοτικοί σύµβουλοι και
µε τα οποία µπορεί να συµπληρωθεί η ηµερήσια διάταξη. 

Εξάλλου παγιώνεται η τηλεδιάσκεψη και µε µεικτό τρόπο ως
τρόπος συνεδρίασης του δηµοτικού συµβουλίου, αφού πλέον
δεν τίθενται περιορισµοί, όπως ισχύουν σήµερα. Συνεδριάσεις
διά ζώσης, -µε φυσική παρουσία-, θα διεξάγονται υποχρεωτικά
µόνο µία φορά τον µήνα. 

Κρίσιµο σηµείο του νοµοσχεδίου αποτελεί η κατάργηση της
Οικονοµικής Επιτροπής και της Επιτροπής Ποιότητας Ζωής και
η συγχώνευσή τους στη Δηµοτική Επιτροπή, όπου θα µεταφερ-
θούν οι λειτουργίες των καταργούµενων. Αυτή η αλλαγή θα φέρει
εν τέλει εµπόδια στον τρόπο λήψης αποφάσεων καθώς ο όγκος
των θεµάτων που θα έχει να συζητήσει και να λύσει η Δηµοτική
Επιτροπή θα είναι τεράστιος, µε αποτέλεσµα οι συνεδριάσεις της
να καταλήγουν σε αδιέξοδο. Ο τρόπος συγκρότησης και λειτουρ-
γίας της Δηµοτικής Επιτροπής δείχνει ότι θα ελέγχεται πλήρως
από τον δήµαρχο και την πλειοψηφούσα παράταξη. Ουσιαστικά
συγχωνεύονται όλα τα συλλογικά όργανα διαβούλευσης και
λήψης αποφάσεων των δήµων σε ένα µικρό δηµοτικό συµβούλιο.
Επιπλέον αυξάνεται περαιτέρω το ποσοστό εκπροσώπησης της
πλειοψηφίας στις επιτροπές στο 70% και 80%. 

Περαιτέρω απορρύθµιση της τοπικής αυτοδιοίκησης επέρχε-
ται και µε την πρόβλεψη για την κατάργηση των νοµικών προσώ-
πων δηµοσίου δικαίου και τη λύση των κοινωφελών επιχειρήσεων
των δήµων. Με την κατάργηση και λύση τους οι σχετικές αρµο-
διότητες θα ασκούνται από τους δήµους. Κατ’ αρχάς και εν προ-
κειµένω τίθεται σε κάποιο βαθµό ζήτηµα συνταγµατικότητας,
αφού καταλύονται η συνταγµατικά κατοχυρωµένη αυτοτέλεια
της τοπικής αυτοδιοίκησης, η έννοια της αιρετότητας και η επί-
σης συνταγµατικά κατοχυρωµένη αυτονοµία των αιρετών οργά-
νων να διοικούν. Σε αυτό το πλαίσιο η τελική απόφαση κατάρ-
γησης ή όχι των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και των
κοινωφελών επιχειρήσεων θα έπρεπε να λαµβάνεται από τα οι-
κεία δηµοτικά συµβούλια και όχι νοµοθετικά. Πολύ περισσότερο
που σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία, για οποιαδήποτε σύ-
σταση, λύση, συγχώνευση και µετατροπή κάθε είδους δηµοτικού
νοµικού προσώπου, για τη συµµετοχή σε νοµικά πρόσωπα ή την
αποχώρηση από αυτά απαιτείται απόφαση δηµοτικού συµβου-
λίου και σύµφωνη γνώµη του οικείου δηµάρχου. 

Πάντως καταργείται το σύνολο των νοµικών προσώπων δηµο-
σίου δικαίου χωρίς να έχει προηγηθεί αξιολόγηση των δοµών
αυτών, χωρίς µελέτη σκοπιµότητας, χωρίς κοστολόγηση και
χωρίς να έχει προηγηθεί δηµόσια διαβούλευση µε τους καταρ-
γούµενους φορείς. Καταργούνται πάνω από πεντακόσια νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και πάνω από εξακόσιες κοινωφελείς
επιχειρήσεις χωρίς τεκµηριωµένη αιτιολόγηση και χωρίς να έχει
γίνει επαρκής προετοιµασία για την επόµενη µέρα, οπότε οι λει-
τουργίες τους θα µεταφερθούν στους δήµους. Η προβλεπόµενη
κατάργηση αφορά δοµές, όπως παιδικοί σταθµοί, ΚΔΑΠ, ΚΔΑΠ -
ΑΜΕΑ, ΚΗΦΗ, προγράµµατα άθλησης, προγράµµατα απασχόλη-
σης ανέργων, ωδεία και φιλαρµονικές δοµές µε αρµοδιότητα
πλήθος λειτουργιών εκδηλώσεων. Δεν είναι σαφής ο τρόπος, που
θα µεταφερθούν και πώς ακριβώς θα λειτουργούν. 

Το µόνο επιχείρηµα για την κατάργηση αυτή είναι η υποστελέ-
χωση τους. Όµως τίθεται το ερώτηµα µε ποιο τρόπο θα λειτουρ-
γούν όλες αυτές οι δοµές ως νέες υπηρεσίες των δήµων όταν
δεν προβλέπονται επιπλέον προσλήψεις προσωπικού παρά µόνον
η µεταφορά του ήδη υπάρχοντος προσωπικού από αυτά. 

Ο σκοπός, κύριε Υπουργέ, είναι προφανής: η περικοπή των κοι-
νωνικών δαπανών και µέσω των αναπτυξιακών οργανισµών οι
απευθείας αναθέσεις σε ηµέτερους και οι ανεξέλεγκτες προσλή-
ψεις των δικών σας παιδιών. Πάντως το επιτελικό χάος είναι προ
των πυλών. Προβληµατική είναι και η παύση της λειτουργίας των
σχολικών επιτροπών. 

Πρέπει να επισηµανθεί επίσης ότι η κατάργηση των φορέων
και η µεταφορά των εργαζοµένων προβλέπεται να γίνει στις 31-
12-2023 χωρίς την πρόβλεψη µεταβατικής περιόδου, ενώ η τρο-
ποποίηση των εσωτερικών οργανισµών των δήµων θα γίνει εντός
του πρώτου εξαµήνου του 2024. Εξαιρετικά σύντοµος χρόνος για

µια τέτοια αλλαγή, γεγονός που µπορεί να επιφέρει αβεβαιότητα
για τις θέσεις εργασίας των µεταφερόµενων και προβλήµατα στη
µισθοδοσία των εργαζοµένων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω. Η χειραγώγηση των
πραγµάτων και η επικράτηση της µικροπολιτικής µε ταυτόχρονη
ενίσχυση ενός πελατειακού συστήµατος, η αδιαφάνεια και η δια-
σπάθιση του δηµοσίου χρήµατος επικράτησαν τα τελευταία χρό-
νια και στην αυτοδιοίκηση χωρίς να γίνει καµµία παρέµβαση για
αλλαγή αυτής της κατάστασης. Κάθε άλλο µάλιστα, αυτά τα στοι-
χεία παθογένειας επεκτάθηκαν και µε τη νοµοθέτηση της Κυβέρ-
νησης Νέας Δηµοκρατίας και επιτείνονται και µε το υπό κρίση
νοµοσχέδιο. Επιπλέον σε αυτό το πλαίσιο η «αναµόρφωση» της
τοπικής αυτοδιοίκησης κινείται προς την κατεύθυνση της συγκε-
ντροποίησης των τοπικών εξουσιών σε όλα τα επίπεδα και µετα-
τροπής τους σε µακρύ χέρι της κεντρικής εξουσίας.

Σε αυτό άλλωστε αποσκοπείτε. Το είπε ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός και µάλιστα εν όψει των εκλογών της Κυριακής. Είπε ότι οι
αυτοδιοικητικές εκλογές συνδέονται µε τα αναπτυξιακά σχέδια
της Κυβέρνησης και ως εκ τούτου είναι πολύ σηµαντικό να υπάρ-
χει συνεννόηση και συνεργασία µε τους αυτοδιοικητικούς οι
οποίοι θα συµµερίζονται την αντίληψη της Νέας Δηµοκρατίας για
την αναπτυξιακή δυναµική της χώρας. 

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αυτή είναι η αντίληψή σας που
βρίσκεται στον αντίποδα της προοδευτικής πολιτικής που θεωρεί
την τοπική αυτοδιοίκηση έναν από τους πυλώνες του δηµοκρατι-
κού πολιτεύµατος. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Σούκουλη και αµέσως ακολουθεί ο κ. Χρη-

στίδης.
Ορίστε, κυρία Σούκουλη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγες µέρες πριν από την εκλο-

γική διαδικασία για την ανάδειξη των νέων αρχών της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού εισάγουµε στην Ολοµέλεια ένα
νοµοσχέδιο για τη βελτίωση της διακυβέρνησης, αλλά και της δι-
οικητικής τους λειτουργίας. Ένα νοµοσχέδιο που απαντά σε ορι-
σµένα ζητήµατα χρόνια και κοινωνικά και πολιτικά προς την
κατεύθυνση της ενδυνάµωσης του ρόλου τους ως βασικών πυ-
λώνων της πολυεπίπεδης, εύρυθµης και ενιαίας διοικητικής λει-
τουργίας στη χώρα µας. Ένα νοµοσχέδιο βέβαια που βρίσκει
τους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης να εξέρχονται από µια
απόλυτα τραυµατική περίοδο που προκάλεσε η αποτυχηµένη ει-
σαγωγή από τον ΣΥΡΙΖΑ του εκλογικού νόµου της απλής αναλο-
γικής. Ένα σύστηµα που βραχυκύκλωσε καθοριστικά τη λειτουρ-
γία τους και ιδιαίτερα τη διαδικασία λήψης αποφάσεων και δηµι-
ούργησε -επιτρέψτε µου να πω µετά και από τη δική µου εµπειρία
δεκατρία χρόνια ενασχόλησης µε την αυτοδιοίκηση Β’ βαθµού-
φαινόµενα που δεν είχαν παρατηρηθεί ξανά σε τέτοιο βαθµό
ποτέ στο παρελθόν. 

Εποµένως, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο υπηρετεί και αυτόν
τον σηµαντικό στόχο, να ξαναδώσει την απαραίτητη ώθηση προς
µία καθαρή προοπτική παραγωγικής εξέλιξης των ΟΤΑ, ώστε να
υπηρετήσουν τις νέες προκλήσεις που παρουσιάζονται σε διά-
φορους τοµείς εφαρµοσµένης πολιτικής, όπως σε θέµατα κοινω-
νικής πολιτικής, στον σχεδιασµό αναπτυξιακών έργων, σε θέµατα
περιβαλλοντικού ενδιαφέροντος και σίγουρα πολιτικής προστα-
σίας. Και δεν υπάρχει πιο ζωντανό παράδειγµα από τις συνέπειες
της κλιµατικής κρίσης για να κατανοήσουµε -νοµίζω- απόλυτα
όλοι σε αυτή την Αίθουσα ότι δεν υπάρχει καταλληλότερη ώρα
και δεν υπάρχει άλλος χρόνος για χάσιµο, ώστε να αναδιαµορ-
φώσουµε τον πυρήνα λειτουργίας των ΟΤΑ και συγκεκριµένα το
µοντέλο διακυβέρνησης και οργάνωσής τους και να επιτύχουµε
την επιδιωκόµενη αποτελεσµατικότητα προς όφελος του δηµο-
σίου συµφέροντος και φυσικά των ίδιων των πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σταθώ και εγώ µε
τη σειρά µου σε ορισµένες σηµαντικές ρυθµίσεις που φέρνει το
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νοµοσχέδιο και κινούνται στην κατεύθυνση που προανέφερα, δη-
λαδή της καλύτερης διακυβέρνησης, της δηµοκρατικής λογοδο-
σίας ανά τακτά χρονικά διαστήµατα, αλλά και της µετρήσιµης
αποδοτικότητας του παραγόµενου έργου. Η έννοια της ενιαίας
διοικητικής λειτουργίας του κράτους αποτελεί βασική προϋπό-
θεση και στρατηγικό στόχο, προκειµένου και να παταχθούν φαι-
νόµενα επικάλυψης αρµοδιοτήτων και να επιτύχουµε καλύτερη
και χρηστή εκµετάλλευση των διαθέσιµων πόρων, αποτελεσµα-
τικότερη αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού, ωφελιµότερο
επιχειρησιακό σχεδιασµό και συντονισµό και εν τέλει χρήσιµα πα-
ραγόµενα αποτελέσµατα σε αγαθά και υπηρεσίες για τους πολί-
τες, ιδιαίτερα στην καθηµερινότητά τους. 

Αυτή όµως δεν µπορεί να επιτευχθεί όταν οι υποπυρήνες της
ενιαίας διοικητικής λειτουργίας του κράτους, όπως είναι οι ΟΤΑ
Α’ και Β’ βαθµού παρουσιάζουν στη διοικητική τους οργάνωση
χαρακτηριστικά που διασπούν την οργανική τους ολότητα και λει-
τουργία, ευνοώντας την οργανωτική πολυδιάσπαση και µάλιστα
χωρίς ευδιάκριτους κανόνες τόσο σε επίπεδο επιχειρησιακού συ-
ντονισµού όσο και σε επίπεδο οικονοµικού συντονισµού. Ένα τέ-
τοιο παράδειγµα είναι και τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
που η λειτουργία τους συχνότατα κινείτο προς αυτή την κατεύ-
θυνση, όχι φυσικά ως επιδιωκόµενη στόχευση, αλλά κυρίως ως
δοµική και θεσµική αδυναµία της διοικητικής οργάνωσής τους. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, η κατάργησή τους στο άρθρο 27 και η ενσω-
µάτωσή τους στο διοικητικό οργανόγραµµα του δήµου θα προ-
σφέρει αποδοτικότερη και διαφανέστερη διαχείριση πόρων, θα
προσφέρει παραγωγικότερη διαχείριση του ανθρώπινου δυναµι-
κού, αποτελεσµατικότερο επιχειρησιακό σχεδιασµό και κυρίως
συντονισµό, και φυσικά ευνοϊκότερη διαδικασία λήψης αποφά-
σεων λόγω της ορθότερη αποτύπωσης των πραγµατικών δεδο-
µένων. Με αυτόν τον τρόπο υπηρετείται καλύτερα η στρατηγική
στόχευση για καλύτερη διακυβέρνηση σε όλα τα επίπεδα του
κράτους διαµέσου της ενιαίας διοικητικής λειτουργίας. Φυσικά
αυτή η πορεία δεν εξαντλείται στην τοπική αυτοδιοίκηση, αλλά
είµαι σίγουρη ότι και ο Υπουργός θα διαχύσει αυτήν την πραγµα-
τικά πολύ σηµαντική φιλοσοφία της ενιαίας και συνεκτικής διοι-
κητικής λειτουργίας και στον στενό πυρήνα του κράτους.

Σηµείο δεύτερο, αρκετά καινοτόµο και -αν θέλετε- προσωπικά
εκτιµώ ότι θα προσφέρει στην προσπάθειά µας να καταστούν οι
ΟΤΑ πραγµατικοί πυλώνες ανάπτυξης και προόδου. Είναι το
άρθρο 33, µε τη λειτουργία ενός διαδικτυακού κόµβου για τη χά-
ραξη αποτελεσµατικών πολιτικών, αλλά κυρίως µε την παρακο-
λούθηση των επιδόσεων των ΟΤΑ, ώστε οι πολίτες και οι ενεργοί
και οι αιρετοί να µπορούν να παρατηρούν, να συγκρίνουν και -
γιατί όχι- να πιέζουν τις αντίστοιχες αρχές για καλύτερη και απο-
τελεσµατικότερη εκτέλεση των καθηκόντων τους, ενώ η δυνα-
τότητα επιβράβευσης των ΟΤΑ για βέλτιστες επιδόσεις είναι πρα-
γµατικά µία ρύθµιση που µπορεί να εξελιχθεί σε µία εξαιρετική
κινητροδότηση, που µπορεί να οδηγήσει µάλιστα και σε έναν υγιή
ανταγωνισµό των ΟΤΑ, όπου ο µεγάλος ωφελούµενος βεβαίως
θα είναι ο ίδιος πολίτης. 

Τέλος, θα ήθελα να σταθώ στο άρθρο 7 για τους δήµους και
στο άρθρο 17 για τις περιφέρειες περί των συνεδριάσεων λογο-
δοσίας. Είναι επιτακτική η ανάγκη, αγαπητές και αγαπητοί συνά-
δελφοι, να αποκτήσουµε κουλτούρα λογοδοσίας. Οι πολίτες
αλλά και οι αιρετοί θα πρέπει να έχουν τη δυνατότητα να ελέγ-
χουν τις αρχές κατά τρόπο δοµηµένο και ουσιαστικό, κατά τρόπο
που να επιδεικνύει µε σαφήνεια ότι η λογοδοσία δεν επιτελείται
ούτε ολοκληρώνεται µία φορά σε κάθε εκλογική διαδικασία. Η
λογοδοσία µπορεί και πρέπει να αποτελεί βασικό συστατικό για
τη δηµιουργία κοινωνικής εµπιστοσύνης, της εµπιστοσύνης δη-
λαδή που πρέπει να έχουν οι πολίτες στις αρχές, αλλά και αντί-
στροφα, για την καλλιέργεια της ατοµικής ευθύνης µέσα στο
πλαίσιο της κοινωνικής συµβίωσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αποτελεσµατική λειτουργία
των ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού µπροστά στις νέες προκλήσεις που
αντιµετωπίζουµε, κλιµατική κρίση, τεχνολογικές εξελίξεις, οικο-
νοµικές και γεωπολιτικές ανακατατάξεις δεν αποτελεί απλά µια
σηµαντική παράµετρο της εύρυθµης λειτουργίας του κράτους,
αποτελεί άµεση ανάγκη για την αντιµετώπιση φαινοµένων που
επηρεάζουν τη ζωή των πολιτών και µάλιστα µε τρόπο καταλυ-

τικό. Και καµµία άλλη βαθµίδα διοικητικής οργάνωσης δεν βρί-
σκεται τόσο κοντά στον πολίτη, τόσο κοντά στα προβλήµατα των
πολιτών όσο οι αυτοδιοικήσεις. 

Η µακρά περίοδος θεωρητικού αναστοχασµού για τον ρόλο
τους, για τις αρµοδιότητές τους έχει περάσει ανεπιστρεπτί. Ήρθε
η ώρα για πράξεις. Ήρθε η ώρα οι ΟΤΑ να βρεθούν στην προµε-
τωπίδα των εξελίξεων και της προσαρµογής στα νέα δεδοµένα
που ξεπροβάλλουν µπροστά τους. Και από τον βαθµό που θα τα
καταφέρουν, πιστέψτε µε, δεν θα κριθεί µόνον η δική τους λει-
τουργικότητα, αλλά και οι επιδόσεις ολόκληρης της χώρας προς
τον στρατηγικό στόχο του πολυεπίπεδου µετασχηµατισµού της
σε µια σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χρηστίδης, ο κ. Παπάς, η κ. Μιλένα Α-
ποστολάκη και ο κ. Καραµέρος.

Ελάτε, κύριε Χρηστίδη. 
ΠΑΥΛΟΣ ΧΡΗΣΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, καταλαβαίνω ότι η αυτοδιοίκηση είναι ένα

ακόµα πεδίο στο οποίο η πολιτική διαφοροποίηση των χώρων
µας γίνεται απολύτως ξεκάθαρη και αυτό δεν είναι κάτι το οποίο
προκύπτει µόνο από το σηµερινό νοµοσχέδιο που συζητάµε,
αλλά είναι κάτι το οποίο έρχεται ως µια επιλογή την οποία έχουµε
δει να κάνει η Νέα Δηµοκρατία διαρκώς τα χρόνια της δικής της
διακυβέρνησης. 

Ποιο είναι αυτό; Είναι επί της ουσίας η τιµαριοποίηση, ο δια-
χωρισµός όλων των µεγάλων ζητηµάτων σε µικρότερα κοµµάτια
τα οποία δεν παίρνουν το φως της δηµοσιότητας που τους ανα-
λογεί, αλλά έρχονται σε περίεργες χρονικές στιγµές για να ανα-
δείξουν πολύ συγκεκριµένα ζητήµατα, τα οποία τις περισσότερες
φορές αποτελούν διευθετήσεις και αναφέροµαι σε διευθετήσεις
όχι µικρές, αλλά σε διευθετήσεις ουσιαστικές, διευθετήσεις οι
οποίες δυστυχώς παράγουν συνέπειες τις οποίες θα τις βρί-
σκουµε διαρκώς µπροστά µας. Αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει
να µας απασχολήσει, ειδικά όταν µιλάµε µε όρους καθαρούς, µε
όρους σοβαρούς για την έννοια της αυτοδιοίκησης. 

Πρέπει να αναλογιστούµε τι είναι η αυτοδιοίκηση το 2023, να
αναλογιστούµε αν η αυτοδιοίκηση έχει να κάνει µε αυτά τα οποία
πράττετε σήµερα εσείς εδώ ή αν έχει να κάνει µε όλες τις µεγά-
λες αλλαγές οι οποίες έγιναν από το µακρινό 1828 και την εγκύ-
κλιο 1883 την οποία είχε κάνει ο Καποδίστριας µέχρι τη µεγάλη
µεταρρύθµιση του 2010 και αν όλες αυτές οι αλλαγές, οι οποίες
γίνονται τα τελευταία χρόνια στην αυτοδιοίκηση, είναι αλλαγές
οι οποίες γίνονται µε λογοδοσία και απολογισµό πρώτα απ’ όλα
των κυβερνήσεων που τις έφεραν και να δούµε, λοιπόν, στην πο-
ρεία τι συνέπειες προκύπτουν.

Επιτρέψτε µου να πω ότι υπάρχει κάτι στο οποίο πρέπει να στα-
θούµε όλοι και δεν νοµίζω ότι χωρά συζήτηση. Σας άκουσα και
στην επιτροπή, σας άκουσα και σήµερα, αλλά να είµαστε ρεαλι-
στές και αντικειµενικοί. Πού µπορεί να σταθεί το επιχείρηµα ότι
εν µέσω τέτοιας περιόδου, εν όψει αυτοδιοικητικών εκλογών, ψη-
φίζουµε λίγα εικοσιτετράωρα πριν ανοίξουν οι κάλπες ένα νοµο-
σχέδιο στο οποίο καλά-καλά οι εκπρόσωποι των αυτοδιοικητικών
παρατάξεων µέσα από την ΚΕΔΕ και την ΕΝΠΕ δεν ήρθαν να το-
ποθετηθούν στις επιτροπές; Οι άνθρωποι κάνουν εκλογές και
πολύ λογικά, αλλά είναι αυτό συζήτηση, είναι διάλογος, είναι
ακρόαση φορέων; Είναι αυτό µια συζήτηση στην οποία µπαί-
νουµε σε µια κουβέντα η οποία αφορά την ελληνική κοινωνία και
στο τέλος της ηµέρας βοηθάει την αυτοδιοίκηση να κάνει βήµατα
µπροστά; Διότι η ανακατανοµή των αρµοδιοτήτων δεν συνοδεύε-
ται από ανακατανοµή πόρων, δεν είναι µια ουσιαστική ανακατα-
νοµή η οποία διαµορφώνει νέες προοπτικές για την αυτο-
διοίκηση. Αυτό είναι κάτι το οποίο προκύπτει και από τον τρόπο
µε τον οποίο έχετε επιλέξει εσείς ως Κυβέρνηση -όχι εσείς προ-
σωπικά- να φτιάξετε αυτόν τον εκλογικό νόµο µε τον οποίο θα
πάµε την Κυριακή σε εκλογές. 

Προσέξτε να δείτε τι λένε τα νούµερα. Το 2019 είχαν εκλεγεί
εννέα χιλιάδες τετρακόσιοι εβδοµήντα δηµοτικοί σύµβουλοι
στους περίπου τριακόσιους τριάντα δήµους της χώρας, ενώ
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τώρα θα εκλεγούν οκτώ χιλιάδες τετρακόσιοι ογδόντα, περίπου
χίλιοι λιγότεροι. Την ίδια ώρα µε τον νόµο τον οποίο φέρατε για
τις εκλογές έχετε αυξήσει τον µέγιστο αριθµό συµµετεχόντων
στα ψηφοδέλτια για να εξυπηρετήσετε προφανώς τους δηµάρ-
χους των οποίων η πλειοψηφία είναι στην ΚΕΔΕ και ανήκουν στη
Νέα Δηµοκρατία, παρά το γεγονός ότι υποκριτικά ακούµε τις τε-
λευταίες ηµέρες ότι δεν έχετε δώσει σε όλους αυτούς χρίσµα,
ενώ θα µειωθούν αυτοί οι οποίοι θα εκλεγούν. 

Δηλαδή, προσέξτε: Έχουµε αναγκάσει τους υποψήφιους δη-
µάρχους να φτιάξουν ψηφοδέλτια-«σεντόνια» µε ανθρώπους οι
οποίοι µπαίνουν µε όρους οι οποίοι δεν εξυπηρετούν τη δηµο-
κρατία, αλλά εξυπηρετούν ποσοστώσεις, εξυπηρετούν άλλου
τύπου αντιλήψεις, αλλά ταυτόχρονα µικραίνουµε τα δηµοτικά
συµβούλια και αυτό είναι όρος µε τον οποίο πηγαίνουµε σε εκλο-
γές και είναι ένας όρος που εσείς θεωρείτε ότι εξυπηρετεί το επι-
τελικό κράτος και τον τρόπο µε τον οποίο θα λειτουργήσουν.
Ποιος δηλαδή; Αυτός που φτιάχνει ειδικούς τρόπους συµµετοχής
υποψηφίων στα ψηφοδέλτια -και όλοι καταλαβαίνουµε τι εννοώ-
αλλά πολύ λιγότερους από αυτούς τους ανθρώπους να εκλέγο-
νται, γιατί αυτός είναι ο τρόπος µε τον οποίο στο τέλος βλέπετε
και τη δηµοκρατία. Τη βλέπετε ως µια ευκαιρία των λίγων και γνω-
στών να εκλέγονται και να ξαναεκλέγονται και όχι των πολλών να
βρίσκουν τη δυνατότητα να εκφράζουν τις αγωνίες τους και τις
φωνές τους. Αυτός είναι ο τρόπος µε τον οποίον έχετε πορευτεί
και ως Κυβέρνηση, ένας τρόπος ο οποίος είναι συγκεντρωτικός,
ένας τρόπος ο οποίος δεν βοηθά τη χώρα να πάει µπροστά. Και
το λέω αυτό διότι είχατε την ευκαιρία τα τελευταία χρόνια να βά-
λετε µια σειρά αποφάσεων για την αυτοδιοίκηση οι οποίες πρα-
γµατικά να λύνουν τα ζητήµατα. 

Τι κάνατε, όµως; Το 2019, λίγες µέρες µετά την εκλογή της
νέας κυβέρνησης -προσέξτε- νέα χρηµατικά όρια για τον προ-
ϋπολογισµό των µελετών έργων και υπηρεσιών που κυµαίνονται
από 10 εκατοµµύρια έως 25 εκατοµµύρια ευρώ και µάλιστα δύ-
νανται να αναπροσαρµόζονται µε απόφαση του Υπουργού Εσω-
τερικών. Διευκόλυνση των απευθείας αναθέσεων ύψους 30.000
ευρώ και κατά περίπτωση έως 60.000 ευρώ µε απλή απόφαση
δηµάρχου. Αυτές είναι οι αντιλήψεις τις οποίες φέρατε το 2019,
να αποφασίζουν οι δήµαρχοι µε αποφάσεις µόνο των οικονοµι-
κών επιτροπών. 

Το ίδιο σε άλλη µορφή φέρνετε σ’ αυτό εδώ το νοµοσχέδιο,
στο οποίο επί της ουσίας θεσµοποιείτε τη διά περιφοράς συνε-
δρίαση, αλλάζετε τον τρόπο εκλογής του προεδρείου, επί της ου-
σίας φιµώνετε όποιον είναι στην αντιπολίτευση και φυσικά
περιορίζετε τα συλλογικά όργανα των Οργανισµών της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. 

Θέλω να σας πω -και φαντάζοµαι ότι το γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά- ότι υπάρχει ο Ευρωπαϊκός Χάρτης της Τοπικής Αυτονο-
µίας. Αυτός ο ευρωπαϊκός χάρτης σε όλα όσα περιγράφει, κάνει
και προβλέπει ακριβώς τα αντίθετα απ’ όσα εσείς έχετε προβλέ-
ψει. Τι θα πείτε στους ανθρώπους αυτούς οι οποίοι βίωσαν τα νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου που αφορούν, για παράδειγµα,
τα ΚΑΠΗ και την τρίτη ηλικία; Τι θα πείτε στους ανθρώπους αυ-
τούς οι οποίοι στέλνουν στους παιδικούς και βρεφικούς σταθ-
µούς τα παιδιά τους για την κατάργηση; Με ποια λογική το
κάνετε; Πώς το αποφασίζετε και µάλιστα αφήνετε άλλους να λένε
ότι τις σχολικές επιτροπές θα τις διατηρήσουµε και άλλους να
λένε ότι τις σχολικές επιτροπές θα συνεχίσουµε να τις λειτουρ-
γούµε; Αυτές οι αντιλήψεις είναι αντιλήψεις οι οποίες δείχνουν
όχι µόνο προχειρότητα, αλλά και ένα σχέδιο το οποίο έχει να
κάνει µε τον ακρωτηριασµό της αυτοδιοίκησης. 

Πυλώνας της αυτοδιοίκησης, βάση της αυτοδιοίκησης είναι η
απόφαση των ίδιων των αυτοδιοικητικών σχηµάτων µε τις πλει-
οψηφίες και τις µειοψηφίες τους να αποφασίζουν για το οργανό-
γραµµά τους, τον τρόπο λειτουργίας τους, τον τρόπο µε τον
οποίο µπορούν να δίνουν τη δυνατότητα στους υπαλλήλους να
προχωρούν. Ο τρόπος µε τον οποίον εσείς πορεύεστε διαµορ-
φώνει ακριβώς το αντίθετο.

Εδώ θέλω να σας πω, σεβόµενος απολύτως τον χρόνο τον
οποίο µου έχει δώσει το Προεδρείο, ότι αυτή είναι µια αντίληψη
η οποία είναι πολύ επικίνδυνη για τη δηµοκρατία µας. Δεν θα βγει
σε καλό ούτε στη Νέα Δηµοκρατία, αλλά ούτε και στο πολίτευµα

µας η αντίληψη ότι κάθε φορά νοµοθετούµε όταν θέλουµε να
εξυπηρετήσουµε τους δικούς µας. Αυτό θέλετε. Τους διακόσιους
είκοσι δηµάρχους τους οποίους εκλέξατε την προηγούµενη
φορά θέλετε να τους εξυπηρετήσετε και τώρα. Την Κυριακή, παρ’
όλα αυτά, ο ελληνικός λαός έχει την τελευταία λέξη.

Θέλω να σας πω επίσης ότι η υποκρισία την οποία ακούµε σε
πολύ µεγάλο βαθµό τις τελευταίες ηµέρες για δηµάρχους τους
οποίους ακούτε πρώτη φορά και για τους οποίους δεν µπορείτε
να κάνετε τίποτα, είναι µια υποκρισία η οποία έχει κοντά ποδάρια,
γιατί σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα θα δούµε τις επιλογές
τις οποίες θα κάνουν οι δικοί σας ψηφοφόροι.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Παπάς

από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο και ακολουθεί η κ. Απο-
στολάκη από το ΠΑΣΟΚ. 

Ορίστε, κύριε Παπά.
ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, δεν θα

µπορούσα να µη συµµετέχω στη συζήτηση του παρόντος σχε-
δίου νόµου, που αφορά στην αυτοδιοίκηση, έναν θεσµό που τον
έχω υπηρετήσει προσωπικά σχεδόν είκοσι χρόνια απ’ όλες τις θέ-
σεις, δηµοτικός σύµβουλος, δήµαρχος, περιφερειακός σύµβου-
λος, αντιπεριφερειάρχης και αναπληρωτής περιφερειάρχης. 

Σήµερα µέσω της ψήφισης του παρόντος νοµοσχεδίου θεωρώ
ότι οι αποφάσεις µας σε επίπεδο Βουλής θα πρέπει να είναι τέ-
τοιες ώστε να διασφαλίσουµε, κυρίως, το κοινό καλό προς το
συµφέρον των κοινωνιών και των πολιτών που εκπροσωπούµε. 

Μέσω του παρόντος νοµοσχεδίου βελτιώνεται το σύστηµα δια-
κυβέρνησης και οργάνωσης των δήµων και των περιφερειών της
χώρας. 

Διασφαλίζεται η βέλτιστη οικονοµική και διοικητική λειτουργία
τους, επιλύονται χρόνια διαχειριστικά οικονοµικά ζητήµατα των
OTA οι οποίοι έχουν περιέλθει σε κατάσταση δηµοσιονοµικής δυ-
σχέρειας λόγω της περιόδου πανδηµίας, κατά τη διάρκεια της
οποίας πραγµατοποίησαν σειρά έκτακτων δαπανών ταυτόχρονα
µε τη µείωση των εσόδων τους. Παράλληλα, ενισχύεται η διαφά-
νεια, η δηµόσια λογοδοσία και η επιβράβευση όσων επιτυγχά-
νουν βέλτιστες επιδόσεις. Ειδικότερα, θεσπίζονται δείκτες ποιό-
τητας και απόδοσης των OTA προκειµένου να καταστεί δυνατή η
δηµόσια απεικόνιση κρίσιµων δεδοµένων των δήµων και των πε-
ριφερειών βασισµένων σε διεθνή πρότυπα. Με τον τρόπο αυτό
οι πολίτες θα µπορούν να αναζητούν και να ενηµερώνονται
άµεσα για κρίσιµα δεδοµένα της λειτουργίας των OTA και να συ-
γκρίνουν τις επιδόσεις τους. Ενισχύεται ο ρόλος των δηµοτικών
περιφερειακών επιτροπών. Αποσυµφορίζονται τα δηµοτικά και
περιφερειακά συµβούλια ώστε οι συνεδριάσεις τους να αφορούν
στο εξής µείζονα και σοβαρά ζητήµατα. 

Εξαιρετικά σηµαντική θεωρώ τη διάταξη, που αφορά τη φα-
νερή ψηφοφορία εκλογής προέδρου δηµοτικού και περιφερει-
ακού συµβουλίου. Μέσω της συγκεκριµένης διάταξης αποφεύ-
γονται τα κακώς κείµενα του παρελθόντος και οι εκβιαστικές νο-
οτροπίες για την προοπτική ανάληψης ή διατήρησης θέσης ευ-
θύνης από κάποιους. 

Επίσης, θέλω να κάνω ειδική αναφορά στη διάταξη, που προ-
βλέπει την άµεση ενσωµάτωση των αρµοδιοτήτων και του προ-
σωπικού καταργούµενων νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου,
κοινωφελών επιχειρήσεων, σχολικών επιτροπών στο κεντρικό ορ-
γανόγραµµα των δήµων. Μέσω αυτής της πρόβλεψης διασφαλί-
ζεται ορθότερη οικονοµική διαχείριση και καλύτερη αξιοποίηση
του ανθρώπινου δυναµικού. Με την πάροδο του χρόνου έχουµε
πλέον όλοι κατανοήσει ότι η λειτουργία των καταργούµενων νο-
µικών προσώπων αποδείχθηκε ως µη ορθολογική και όχι τόσο
αποτελεσµατική, κυρίως, λόγω της έλλειψης του απαιτούµενου
ανθρώπινου δυναµικού και από την άλλη δυστυχώς λόγω της γε-
νικής διαπίστωσης ότι πολλοί χρησιµοποίησαν τα νοµικά πρό-
σωπα στις τοπικές κοινωνίες για την εξυπηρέτηση προσωπικών
συµφερόντων. Αρκετές, βέβαια, θέσεις διοίκησης αυτών των νο-
µικών προσώπων βλέπαµε να τις διεκδικούν στο παρελθόν άτοµα,
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που δεν κατάφεραν να εκλεγούν στα δηµοτικά συµβούλια και
είχαν ως βασικό και µοναδικό γνώµονα την προσωπική τους ανά-
δειξη µε αποτέλεσµα πολλές φορές να δηµιουργούνται αρρυθ-
µίες στη διοίκηση των δήµων. Με τη συγκεκριµένη διάταξη
δίνεται στο εξής η δυνατότητα οι δήµοι να λειτουργούν µε µεγα-
λύτερη αξιοπιστία και αποτελεσµατικότητα αξιοποιώντας εύκολα
και ορθολογικά υπηρεσίες οι οποίες είναι περισσότερο στελεχω-
µένες και οργανωµένες σε σχέση µε τις αντίστοιχες -αν και όπως
µας είπε ο Υπουργός- σχεδόν µε τις αντίστοιχες ανύπαρκτες υπη-
ρεσίες των νοµικών προσώπων. 

Θα ήθελα να σταθώ ιδιαίτερα στην διάταξη, που αφορά στους
ορεινούς και νησιωτικούς δήµους. Νοµίζω είναι πολύ σηµαντικό
ότι δίνεται η δυνατότητα στις εν λόγω περιοχές να προσελκύουν
µέσω κινήτρων ανθρώπινο δυναµικό διαφόρων υπηρεσιών, να
µπορούν να καλύψουν, για παράδειγµα, νοµίµως τη στέγαση, τη
σίτιση ή τη χορήγηση επιδόµατος σε υπαλλήλους και στελέχη τα
οποία σε διαφορετική περίπτωση είναι λογικό να µην επιθυµούν
να εργαστούν σε υπηρεσίες αποµακρυσµένων ή µειονεκτικών πε-
ριοχών. Προσωπικά ο ίδιος προέρχοµαι από έναν τέτοιο ορεινό
µειονεκτικό δήµο. Τον υπηρέτησα ως δήµαρχος και σήµερα συ-
νεχίζω να ζω εκεί µε την οικογένειά µου. Δεν µπορούµε να αφή-
σουµε αυτές τις περιοχές χωρίς υποδοµές, κίνητρα και ιδιαίτερη
στήριξη διότι θα έρθει µε µαθηµατική ακρίβεια ο επόµενος νέος
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», που θα έρθει στη συνέχεια να καταργήσει εκ
νέου τους ορεινούς νησιωτικούς µειονεκτικούς δήµους µε την αι-
τιολογία ότι δεν µπορούν να λειτουργήσουν. 

Απευθύνοµαι κυρίως στην Αντιπολίτευση, τόσο στο ΠΑΣΟΚ
όσο και στον ΣΥΡΙΖΑ διότι έχει περιθάλψει µέσω πολιτικών µετα-
γραφών την τότε ηγεσία του Υπουργείου Εσωτερικών την ηγεσία,
που σχεδίασε χωροταξικά το 2010 τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», µε βασικό
γνώµονα τους κοµµατικούς συσχετισµούς και τα παραταξιακά
συµφέροντα, δυστυχώς χωρίς να λάβει υπ’ όψιν τα συµφέροντα
των πολιτών και των τοπικών κοινωνιών. 

Υπουργέ µου, νοµίζω ότι πρέπει να δοθεί µια ευκαιρία να εξε-
τάσουµε στο µέλλον την προοπτική του χωροταξικού επανασχε-
διασµού των δήµων της χώρας Και φυσικά δεν αναφέροµαι µόνο
στη δική µου περιοχή. Θα ήταν σκόπιµο να εξετάσουµε όλοι µας
το ενδεχόµενο ότι πολύ πιθανόν να έχουν ερηµώσει ολόκληρες
περιοχές στην ελληνική ύπαιθρο λόγω των προβληµάτων που
προκύπτουν από την υφιστάµενη χωροταξία του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ». 

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω και ειδική αναφορά στην τρο-
πολογία για τη µεταφορά µαθητών, ένα διαχρονικό πρόβληµα µε
το οποίο έχω ασχοληθεί και εξακολουθώ να ασχολούµαι µε πολύ
ενδιαφέρον, ιδιαίτερα όσον αφορά στις περιπτώσεις µεταφοράς
παιδιών µε αναπηρία. Η εν λόγω τροπολογία δίνει εκ νέου µια επι-
πρόσθετη δυνατότητα στις περιφέρειες να µπορούν να µισθώ-
νουν οχήµατα καθώς και να προσλαµβάνουν οδηγούς και
συνοδηγούς άµεσα όταν η διαγωνιστική διαδικασία ή η διαδικα-
σία διαπραγµάτευσης κριθούν άγονες. Οφείλουµε να βρίσκουµε
λύσεις στα αδιέξοδα, που ταλαιπωρούν µαθητές και γονείς. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους ζητώ από τους συναδέλ-
φους µου να υπερψηφίσουν το παρόν σχέδιο νόµου. που µέσω
των σηµαντικών διατάξεών του θα διευκολύνει και θα εξορθολο-
γίσει στο εξής τη λειτουργία των νέων δηµοτικών και περιφερει-
ακών διοικήσεων. Σας ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει η κ. Αποστολάκη. 
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το

1958 ο Θεµιστοκλής Τσάτσος στις µελέτες Συνταγµατικού Δι-
καίου έγραφε ότι ο θεσµός της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι
ασφαλώς εκ των θεµελιωδέστερων της Ελληνικής Δηµοκρατίας
και ίσως ο µάλλον εξυπηρετικός της δηµοκρατικής υφής της ελ-
ληνικής πολιτείας. Είχε δίκιο. Το ΠΑΣΟΚ εµφορούµενο από αυτό
το πνεύµα πιστώνεται µια σειρά µεγάλων τοµών και µεταρρυθµί-
σεων στον χώρο της αυτοδιοίκησης. Δεν είναι µόνο οι τρεις ση-
µαντικότερες, η ίδρυση της αιρετής νοµαρχιακής αυτοδιοίκησης,
ο «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ» και ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» τις οποίες όψιµα επι-
καλούνται σήµερα, πότε-πότε Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ. Τότε
όµως τις καταψήφιζαν. Είναι πολλές επιµέρους συνιστώσες του

θεσµού: οι αρµοδιότητες, οι προγραµµατικές συµβάσεις, οι δη-
µοτικές επιχειρήσεις, οι αναπτυξιακές εταιρείες, ο δηµοκρατικός
προγραµµατισµός, οι κοινωνικές δοµές και τα αναπτυξιακά προ-
γράµµατα τα οποία µε τις πολιτικές µας οικοδοµήσαµε θεµελιώ-
νοντας µια νέα αρχιτεκτονική µε αναλλοίωτο και διαρκές θεσµικό
δηµοκρατικό αποτύπωµα. 

Σήµερα ο δηµόσιος διάλογος για τις αναγκαίες πολιτικές ενί-
σχυσης της αποκέντρωσης και της τοπικής αυτοδιοίκησης συ-
γκλίνει στην ανάγκη λειτουργικής επιχειρησιακής και ψηφιακής
µεταρρύθµισης στο αίτηµα διαχωρισµού των αρµοδιοτήτων και
µεταφοράς αρµοδιοτήτων φυσικά µε αντίστοιχους πόρους. Το
συζητούµενο νοµοσχέδιο δεν υπηρετεί τίποτα από τα παραπάνω.
Συνεχίζει τον κανόνα πλέον της κακής πρόχειρης και συγκυρια-
κής νοµοθέτησης αθροίζοντας νοµοθετικές πρωτοβουλίες µε
διαδικασίες fast track και εν προκειµένω µε βαθιά περιφρόνηση
στους κοινωνικούς εταίρους, τους άµεσους υποδοχείς της νοµο-
θετικής πρωτοβουλίας, εν τέλει την ίδια τη λαϊκή κυριαρχία. Γιατί
τι άλλο παρά περιφρόνηση συνιστά η επιλογή σας να φέρετε
προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο πέντε µέρες πριν από τον πρώτο
γύρο των αυτοδιοικητικών εκλογών. Ο εκπρόσωπος της ΚΕΔΕ ο
φίλα προσκείµενος σε εσάς δήµαρχος, κύριε Υπουργέ σας δια-
ψεύδει. Είπε στην συνεδρίαση της επιτροπής ότι είχαν στη διά-
θεσή τους λίγες µόνο διατάξεις του νοµοσχεδίου. 

Θα φέρω ένα παράδειγµα, ένα µόνο παράδειγµα γιατί δεν έχω
χρόνο, για ποιο λόγο αυτό που κάνετε είναι εκτός από θεσµικά
αδόκιµο και πολιτικά ανεπίτρεπτο. Καταργείτε σωρηδόν νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, σχολικές επιτροπές, κοινωφελείς
επιχειρήσεις κ.λπ., αλλά προβλέπετε µε την παράγραφο 1 του
άρθρου 49 ότι µετά από αίτηµα του δηµοτικού συµβουλίου, τε-
κµηριωµένη αιτιολόγηση, ποιοτικά και ποσοτικά στοιχεία που
υποβάλλονται, όµως, µέχρι 15-11-2023 µπορούν να εξαιρεθούν
νοµικά πρόσωπα των οποίων η δραστηριότητα δικαιολογεί εξαί-
ρεση φυσικά µε απόφαση του Υπουργού. Με ποια µεθοδολογία
θα κρίνει και θα αποφασίσει ο Υπουργός δεν µας το λέτε. Πρό-
κειται για ένα ορθάνοιχτο παράθυρο διευθετήσεων και προεκλο-
γικών εξυπηρετήσεων του κράτους-«λάφυρο», ένα αλισβερίσι
πελατειακής λειτουργίας και ευθείας χειραγώγησης των αυτοδι-
οικητικών αρχών. Σε κάθε περίπτωση το λογικό θα ήταν η τεκµη-
ριωµένη και αιτιολογηµένη εισήγηση, τα ποιοτικά και ποσοτικά
στοιχεία να προέλθουν από τις νέες αυτοδιοικητικές αρχές και
µετά να νοµοθετήσετε χωρίς παράθυρα και εξαιρέσεις.

Με τον ν.4635/2019 είχατε προχωρήσει σε αναδροµική νοµιµο-
ποίηση αποφάσεων που ελήφθησαν δια περιφοράς. Είχατε συ-
γκεκριµένη στόχευση τότε να προστατέψετε γαλάζιους παρανο-
µούντες δηµάρχους. Επανέρχεστε τώρα και διατηρείτε την περι-
φορά ως τρόπο λήψης αποφάσεων νοµιµοποιώντας επί της ου-
σίας τις εικονικές συνεδριάσεις και έναν µόνιµο τρόπο κατάλυσης
διαδικασιών διαλόγου, διαφάνειας και λογοδοσίας.

Διατηρείτε τον θεσµό των άµισθων αντιδηµάρχων κατά παρά-
βαση κάθε έννοιας θεσµικής ισότητας και λειτουργικής αξιοπρέ-
πειας. Με ποια λογική διαµορφώνετε αιρετούς δύο ταχυτήτων
και ποια σκοπιµότητα υπηρετεί αυτή η διάκριση δεν κατάλαβε κα-
νείς.

Πώς θα σας φαινόταν, κύριε Υπουργέ, που βλέπετε το τηλέ-
φωνό σας, αλλά τώρα θέλω να µου δώσετε ένα λεπτό προσο-
χής…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ξέρω τι θα πείτε.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: …αν εσείς ήσασταν άµισθος Υπουρ-
γός και η κ. Κεραµέως ήταν έµµισθη Υπουργός; Δεν θέλω να σας
φέρω σε δύσκολη θέση και δεν θέλω να απαντήσετε.

Επίσης, δεν θέλω να σας φέρω σε δύσκολη θέση και να σχο-
λιάσετε αν εσείς θεωρείτε ότι ένας αυτοδιοικητικός, που χειρο-
δικεί εναντίον πολίτη ή που χρησιµοποιεί οµοφοβικά σχόλια
πεζοδροµιακού περιεχοµένου, εκφράζεται µε το ήθος του και
αυτό το θεωρείτε ήθος και ασχολίαστο. Δεν θα σας φέρω ξανά
σε δύσκολη θέση. Τελειώνω εδώ. 

Στο άρθρο 33 παράγραφος 4 και 5 δηµιουργείτε ένα διαδι-
κτυακό κόµβο παρακολούθησης επιδόσεων, πολιτικών, παρακο-
λούθησης της αποδοτικότητας κ.λπ.. Ακούγεται πάρα πολύ
ωραίο, αλλά καθόλου αληθινό. Είναι η πατέντα του επιτελικού
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κράτους που µεταφέρετε στην αυτοδιοίκηση, πρώτα από όλα
γιατί παραπέµπετε σε κοινές υπουργικές αποφάσεις και υπουρ-
γικές αποφάσεις, που δεν θα εκδώσετε ποτέ, όπως δεν τις εκδώ-
σατε για τον νόµο για την πολιτική προστασία και τα αποτελέσ-
µατα, επειδή είναι πολύ δραµατικά, δεν θέλω να τα επαναλάβω. 

Πέραν αυτού, όµως, η ίδια η φιλική προς εσάς ΚΕΔΕ σας λέει
ότι το περιεχόµενο των στοιχείων για τη θέσπιση των δεικτών
αποδοτικότητας δεν µπορεί να υπάγεται στο imperium του
Υπουργού και ότι η σύµφωνή της γνώµη και όχι η απλή γνώµη
της είναι αναγκαία. 

Κύριε Υπουργέ, ο Βόλος για πολλοστή µέρα είναι χωρίς πόσιµο
νερό, στη Θεσσαλία χάθηκε το 5% του ΑΕΠ και η Εύβοια δύο
χρόνια µετά τις πυρκαγιές πνίγεται. Η Κυβέρνηση δεν µπόρεσε
στοιχειωδώς να προστατέψει ζωές και περιουσίες. Η λειτουργία
της πολιτικής προστασίας είναι µια από τις πιο µελανές εκδοχές
του γαλάζιου επιτελικού κράτους µε πυρήνα το κουβάρι των αρ-
µοδιοτήτων. 

Με το συζητούµενο νοµοσχέδιο ρυθµίζετε ένα ελάχιστο υπο-
σύνολο αυτού του προβλήµατος, το σύνολο του οποίου πέντε
χρόνια έχετε αφήσει ανέγγιχτο. Το κάνετε, όµως, και αυτό ανε-
παρκώς χωρίς να εξασφαλίζετε χρηµατοδότηση µε αποτέλεσµα
οι υποχρηµατοδοτούµενοι δήµοι να µην µπορέσουν µετά βεβαι-
ότητας να ανταποκριθούν. Αναφέροµαι στο ζήτηµα της καθαριό-
τητας στα εθνικά δίκτυα από την περιφέρεια στους δήµους. 

Εµάς δεν µας ακούτε, αλλά επειδή είναι χρήσιµο για τον τόπο να
αναµετρηθείτε µε τις ευθύνες σας, ακούστε τι λένε τα δικά σας στε-
λέχη. Ο εκπαραθυρωµένος Περιφερειάρχης κ. Νίκας, ο εκπρόσω-
πος της Ένωσης Περιφερειών, σας λέει στην ακρόαση: «Πονεµένη
ιστορία τα ρέµατα. Εµπλέκονται πολλοί, δασαρχείο, περιφέρεια. Το
κράτος δεν στήριξε και δεν αγάπησε την αυτοδιοίκηση…» 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό µόνο θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούστε τι λέει ο φίλα προσκείµενος σε εσάς εκπρόσωπος της

ΚΕΔΕ: «Είναι το γνωστό παράδειγµα µε τα φρεάτια επί των εθνι-
κών δικτύων που ο δήµος πρέπει να καθαρίσει τη σχάρα, η περι-
φέρεια τον λαιµό και η ΕΥΔΑΠ τους αγωγούς, ενώ στον αστικό
ιστό η αρµοδιότητα για τον καθαρισµό των ρεµάτων είναι της πε-
ριφέρειας στην κοίτη, αλλά του δήµου στα πρανή. Τι κάνατε
πέντε χρόνια για αυτά;

Και κλείνω µε το άρθρο 45, ένα ακόµα µπάλωµα στον ν.4830/
2021, κακό νόµο της δικής σας Κυβέρνησης, ο οποίος αποτέλεσε
πισωγύρισµα στο υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο για τα ζώα συ-
ντροφιάς, τον ν.4039/2012. Εδώ και δύο χρόνια δεν πήρατε κα-
νένα µέτρο προκειµένου να διασφαλίσετε ότι οι δήµοι τηρούν τις
υποχρεώσεις τους, προκειµένου να κάνετε τους απαιτούµενους
ελέγχους, ούτως ώστε η λειτουργία των καταφυγίων αδέσποτων
να είναι µε βάση τις πρόνοιες της Ευρωπαϊκής Σύµβασης για την
Προστασία των Ζώων. 

Το να νοµοθετείς κατ’ επανάληψη νοµιµοποιώντας την παρα-
νοµία επειδή εσύ είσαι ανεπαρκής να εφαρµόσεις τον νόµο δεν
είναι έγκληµα, αλλά είναι, όπως θα έλεγε και ο Ταλλεϋράνδος,
κάτι χειρότερο, κύριε Υπουργέ. Είναι λάθος. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Καραµέρος από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέ-

σως µετά έχει ζητήσει ο κ. Καζαµίας, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Πλεύσης Ελευθερίας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Θα τα πούµε απλά, αυτοδιοικητικά,
κύριε Υπουργέ. 

Σκιάστηκε η σηµερινή συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου, που
εισάγετε χωρίς επαρκή αιτιολόγηση -των όσων εισάγετε-, από το
µειδίαµά σας στο λάθος, στο σαρδάµ του κ. Βορίδη, ο οποίος πα-
ράφρασε, ειρωνεύτηκε τα ονόµατα του Προέδρου της Κοινοβου-
λευτικής µας Οµάδας και του κόµµατός µας. 

Όµως, εγώ δεν θα σας πω Προκρούστη της αυτοδιοίκησης -
θα κρατηθώ- ούτε θα σας κάνω ad hoc επίθεση ότι αναφερθή-
κατε στους αιρετούς λέγοντας ότι ξέρουν πώς θα διοικήσουν και

πώς θα διορθώσουν όλα αυτά τα οποία φέρνετε σήµερα, µολο-
νότι εσείς δεν έχετε εµπειρία αιρετού και θα εξηγήσω γιατί το
λέω αυτό. Έχετε διατελέσει διορισµένος γραµµατέας στον Δήµο
Αθηναίων, διορισµένος γραµµατέας σε Υπουργείο, διορισµένος
σύµβουλος, διορισµένος Υφυπουργός δύο φορές στην κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη όταν φύγατε από το ΠΑΣΟΚ και πήγατε στη
Δεξιά. Θα εξηγήσω τι εννοώ.

Και το λέω αυτό και θα πάω σε σηµεία κακής νοµοθέτησης πιά-
νοντας το ζήτηµα των σχολικών επιτροπών. Μιλήσατε εδώ σαν
υπηρεσιακός. Προφανώς δεν έχετε την εµπειρία πώς λειτουργεί
µια σχολική επιτροπή, ότι οι παρατάξεις της µειοψηφίας, µείζο-
νος και ελάσσονος, ορίζουν µέλη, τα οποία δεν είναι απαραίτητα
εκλεγµένοι αιρετοί, συνήθως πολίτες µιας κοινωνίας, που έχουν
να κάνουν µε το γονεϊκό κίνηµα, µε τους συλλόγους γονέων και
κηδεµόνων, που έχουν έναν έλεγχο στον πρόεδρο της σχολικής
επιτροπής, πρωτοβάθµιας ή δευτεροβάθµιας. Σταθήκατε µόνο
στα στοιχεία των υπαλλήλων. 

Αναρωτιέµαι, λοιπόν, αν σας ενδιαφέρει η λογοδοσία, αν σας
ενδιαφέρει η διαφάνεια. Τώρα, λοιπόν, δύο όργανα, η πρωτοβάθ-
µια και η δευτεροβάθµια σχολική επιτροπή, που, ναι, υπήρχαν κα-
ταγγελίες, υπήρχαν φωνές από τις µειοψηφίες, από τις τοπικές
κοινωνίες για τον τρόπο που γίνονταν η διαχείριση των χρηµάτων.
Τώρα που θα το κάνει ένας αντιδήµαρχος χωρίς να δίνει κανένα
λόγο ούτε στους συλλόγους γονέων και κηδεµόνων ούτε στην
αντιπολίτευση είναι καλύτερα; Είναι πιο διαφανές; Πραγµατικά,
επειδή είστε εδώ µε υποµονή από τις δέκα το πρωί δεν το έχετε
σκεφτεί αυτό;

Φέρνω ένα παράδειγµα. Δεν θα σταθώ στο ότι το φέρνετε
πέντε µέρες πριν από τις αυτοδιοικητικές εκλογές ούτε µία µέρα
µετά τη διαβούλευση ούτε παρά τις αντιρρήσεις της ΚΕΔΕ σε συ-
γκεκριµένα σηµεία του νοµοσχεδίου.

Πάµε τώρα στην κατάργηση της Οικονοµικής Επιτροπής και
της Επιτροπής Ποιότητας Ζωής. Είχαν διαφορετικές αρµοδιότη-
τες. Προσπαθώ να καταλάβω ποιο ήταν το πρόβληµα, γιατί κά-
ποιος που ξέρει πώς λειτουργούν αυτές οι επιτροπές και ποια
ήταν τα προβλήµατα συµµετοχής των µελών τους δεν ήταν το
ζητούµενο η κατάργηση και, µάλιστα, η συγχώνευσή τους στην
πραγµατικότητα της Οικονοµικής Επιτροπής µε την Ποιότητα
Ζωής. Δηλαδή, προσέξτε. Θα συζητούν µε µια πιθανή ηµερήσια
διάταξη εκατό θεµάτων ένα έργο κάποιων εκατοντάδων χιλιάδων
ευρώ και την κοπή ενός επικίνδυνου δέντρου µέσα στην πόλη,
µέσα στον δήµο. 

Αυτή είναι η αντίληψη, όµως, που έχετε για το περιβάλλον, για
να σταθώ ξεκάθαρα στο κοµµάτι των αρµοδιοτήτων της Επιτρο-
πής Ποιότητας Ζωής. Τι κάνετε; Την πετσοκόβετε. Για να µην πω
ότι και στις διοικήσεις εντός των διοικήσεων συγχωνεύοντας την
εκτελεστική επιτροπή και στις περιφέρειες και στους δήµους
υποτιµάτε τον ρόλο αντιπεριφερειαρχών και αντιδηµάρχων αφή-
νοντας σε αυτόν τον δηµαρχοκεντρικό µοντέλο που ενισχύετε
την απόλυτη εξουσία στον δήµαρχο να παίρνει τις αποφάσεις.
Είναι ξεκάθαρο ότι συµβαίνει αυτό. 

Πάω σε άλλα. Θα πω λεπτοµέρειες, γιατί ξέρετε ποιος κρύβε-
ται στις λεπτοµέρειες.

Περιφερειακή επιτροπή. Καταργείτε την οικονοµική επιτροπή
των περιφερειών, την ονοµάζετε περιφερειακή επιτροπή. Και
προσέξτε, στα µέλη της κάνετε τη θητεία από δώδεκα µήνες τριά-
ντα µήνες, ενώ η εναλλαγή των µελών της οικονοµικής επιτροπής
έχει ένα νόηµα. Οι οικονοµικές επιτροπές των περιφερειών χει-
ρίζονται κρίσιµα και µεγάλου οικονοµικού ενδιαφέροντος ζητή-
µατα. Η εναλλαγή, λοιπόν, των µελών είχε ένα νόηµα και το
ξέρετε: για λόγους διαφάνειας, για να µη δηµιουργούνται κατε-
στηµένα, καθεστώτα. Τώρα το βγάζετε, από δώδεκα µήνες το κά-
νετε τριάντα µήνες. Και µάλιστα δεν συνυπολογίζετε τους δύο
αντιπεριφερειάρχες στον αριθµό αυτό.

Προχωρώ σε άλλα. Αναφέρθηκαν και οι προλαλήσαντες και οι
προλαλήσασες. Δείγµα κακής νοµοθέτησης είναι το άρθρο 49.
Ενώ εσείς χωρίς αιτιολόγηση καταργείτε τα νοµικά πρόσωπα, δί-
νετε θεωρητικά τη δυνατότητα µέχρι 15 Νοεµβρίου, µε τεκµηριω-
µένη αιτιολόγηση µε ποσοτικά και ποιοτικά στοιχεία, να έρθουν
οι δήµοι και να πουν ότι «ξέρετε κάτι, κύριε Λιβάνιε, πολυχρονε-
µένε µου Υπουργέ, ή κυρία Κεραµέως, µην καταργήσετε το νο-
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µικό πρόσωπο». Τους δίνετε ενάµιση µήνα. Εσείς µε ποια τεκµη-
ρίωση και µε ποια ποσοτικά και ποιοτικά στοιχεία το κάνετε; Μας
αναφέρατε κάποια ποσοτικά. Ποιοτικά ποια; Και αναρωτιέµαι: αν
θα έρθει µεθαύριο ο επόµενος δήµαρχος από τον κ. Μπακο-
γιάννη, δήµαρχος Αθηναίων, και σας ζητήσει να µην καταργηθεί
ένα νοµικό πρόσωπο του Δήµου Αθηναίων τι θα κάνετε; Θα το
αποδεχθείτε; Εξαιρετικά απίθανο.

Άκουσα και από συναδέλφους και από εσάς για την αξιοποίηση
του προσωπικού των νοµικών προσώπων. Λέτε ότι τους µεταφέ-
ρετε σε προσωποπαγείς θέσεις στον Οργανισµό Εσωτερικής
Υπηρεσίας. Καταργούνται όµως οι θέσεις αυτές µε την αποχώ-
ρηση. Έτσι δεν είναι; Κάνω λάθος ότι καταργούνται οι θέσεις;
Δεν καταργούνται οι θέσεις; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): (Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ και κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Αφήστε το εργασιακό καθεστώς.
Σας λέω, τους µεταφέρετε, αλλά ως προσωποπαγείς θέσεις κα-
ταργούνται µε την αποχώρηση. Γιατί στο πίσω µέρος του µυαλού
σας έχετε την ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών. Υπονοµεύετε δη-
λαδή µεσοπρόθεσµα τα ΚΔΑΠ, τα ΚΔΑΠ ΜΕΑ, τα ΚΗΦΗ, τα προ-
γράµµατα άθλησης και όλα αυτά τα οποία απαρτίζουν το πολύ
χρήσιµο, πλούσιο έργο της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θα καθυστερήσω άλλο.
Αποκοµιδή των απορριµµάτων στο οδικό δίκτυο των περιφε-

ρειών. Θετικό είναι εκ πρώτης όψεως, αλλά από την άλλη παρα-
βιάζετε -µε «αι» ή «ε»- την αρχή της καθολικής ευθύνης. Άλλος
συντηρεί, άλλος καθαρίζει. Να µη σας πω στο παράδειγµα ενός
τροχαίου τι γίνεται µε τις νησίδες στους δρόµους ευθύνης των
περιφερειών. Τι θα θεωρηθεί συντήρηση, τι θα θεωρηθεί απόρ-
ριµµα; Θα βάλετε πάλι, όπως µε τα φρεάτια, -αναφέρθηκε πριν-
σε µια διελκυστίνδα δήµους και περιφέρειες.

Κλείνοντας θα ήθελα να αναφερθώ και εγώ σε αυτές τις ασχή-
µιες µε τον κ. Μπέο. Δείχνετε ότι είναι δικός σας. Δεν ξέρω αν
συζητήσατε το νοµοθέτηµα αυτό µε τον κ. Μπέο, ο οποίος έχει
εννιά χρόνια εµπειρία ως δήµαρχος, ή µε τον κ. Αγοραστό, που
έχει δώδεκα στην Περιφέρεια Θεσσαλίας. Προφανώς συµβου-
λευτήκατε την εµπειρία του, αλλά πάντως έχετε ευθύνη και αρ-
µοδιότητα να θέσετε υπ’ όψιν του συντονιστή της Αποκεντρω-
µένης Διοίκησης της Θεσσαλίας όλα αυτά τα οποία έχουν γίνει
τις τελευταίες ηµέρες από τον κ. Μπέο, για τον πειθαρχικό
έλεγχό του. Δεν έχετε κάνει τίποτα όµως, γιατί είναι δικός σας,
είναι ο καταλληλότερος, όπως είπε ο κ. Μητσοτάκης. 

Ολοκληρώνοντας θέλω να αναφερθώ σε ένα θέµα το οποίο
έχει να κάνει µε την Αττική και θα το βρούµε µπροστά µας. Είναι
ευκαιρία αυτό το Βήµα. Πρόκειται για τον Κηφισό. Ο Κηφισός
είναι µια βραδυφλεγής υδάτινη βόµβα. Με τη δηµοσιογραφική
έρευνα έχει αποδειχθεί. Πρέπει σύντοµα, στο επόµενο διάστηµα,
έστω µε τον καρατοµηθέντα περιφερειάρχη που θα µείνει µέχρι
το τέλος της χρονιάς, να προχωρήσετε άµεσα σε καθαρισµό του
Κηφισού. Θα τιναχτεί στον αέρα ο Κηφισός που λειτουργεί ως
αποδέκτης όλων των ρεµάτων της βορειοανατολικής Αττικής. 

Τέλος, -και σας ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε-
απευθύνοµαι στους πολίτες. Την Κυριακή στις 8 Οκτωβρίου και
την Κυριακή στις 15 Οκτωβρίου έχουν µία ευκαιρία να στεναχω-
ρήσουν τον κ. Μητσοτάκη και τους εκλεκτούς του, τον κ. Μπέο,
τον κ. Μπακογιάννη, τον κ. Χαρδαλιά. Ευκαιρία, λοιπόν, στις 8 και
στις 15 του µήνα οι πολίτες να στείλουν το µήνυµα στις δηµοτικές
και στις περιφερειακές εκλογές.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Καζαµίας και αµέσως µετά ο κ. Κου-

κουλόπουλος. 
Κύριε Καζαµία, να ξέρετε ότι έχετε τον µισό χρόνο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Μπορεί να πάρω λίγο παραπάνω.

Δεν έχω χρησιµοποιήσει τα τρίλεπτα, αλλά δεν θα πάρω πολύ πα-
ραπάνω. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το είπαν κι άλλοι, αλλά θα το επα-

ναλάβω κι εγώ µε τη σειρά µου. Ακόµη κι αν το σχεδίαζε θα ήταν
δύσκολο η Κυβέρνηση να επιλέξει πιο ακατάλληλη στιγµή για να
εισάγει αυτό το νοµοσχέδιο. Τέσσερις µέρες πριν από τον πρώτο
γύρο των αυτοδιοικητικών εκλογών εισάγετε ένα νοµοσχέδιο,
που τροποποιεί αρκετούς θεσµούς και λειτουργίες των δήµων
και περιφερειών, τη στιγµή που είχατε άπλετο χρόνο να το πρά-
ξετε πριν από ένα ή δύο χρόνια. 

Η κ. Κεραµέως µάς είπε ότι ο χρονισµός της εισαγωγής ήταν
ο πλέον κατάλληλος. Έτσι µας είπε νωρίτερα. Όµως πολλοί πο-
λίτες στη διαδικασία της διαβούλευσης διαµαρτυρήθηκαν ότι η
εισαγωγή του νοµοσχεδίου εν µέσω προεκλογικής περιόδου δεί-
χνει την προχειρότητα µε την οποία νοµοθετείτε και µια λογική
που τα αφήνει όλα την τελευταία στιγµή. Αυτές είναι οι απόψεις
των πολιτών.

Όσον αφορά τις εξηγήσεις του Αναπληρωτή Υπουργού ότι η
Κυβέρνηση έπρεπε να φέρει το νοµοσχέδιο πριν και όχι µετά τις
εκλογές, θα πω ότι κάνετε σαν να µην καταλαβαίνετε την κριτική
που σας κάνουµε. Αυτό που λέµε δεν είναι ότι έπρεπε να φέρετε
το νοµοσχέδιο αύριο, αλλά ότι αν ήσασταν συνεπείς θα έπρεπε,
τουλάχιστον, να το φέρετε έναν χρόνο πριν. Τώρα όµως που αρ-
γήσατε τόσο και δεδοµένης της πρόχειρης και εµβαλωµατικού
τύπου νοµοθέτησης που φέρνετε σας ζητούµε και εµείς, όπως
και η ΚΕΔΕ, να το αποσύρετε, να το επεξεργαστείτε σωστά και
τουλάχιστον να λάβετε υπ’ όψιν τις απόψεις της ΚΕΔΕ και να το
υποβάλετε ξανά µετά τις εκλογές. Εξάλλου ο πρόεδρος της
ΚΕΔΕ είναι δικός σας άνθρωπος. Τι δεν καταλαβαίνετε σε αυτή
την κριτική; Αυτό σας ρωτάµε γιατί δεν το φέρατε πιο νωρίς; 

Στον χρόνο που διαθέτω θα ήθελα να εστιάσω στις διατάξεις
του νοµοσχεδίου, που αποτελούν τη σπονδυλική του στήλη και
οι οποίες δικαίως έλαβαν τη µερίδα του λέοντος της κριτικής
κατά τη διάρκεια της δηµόσιας διαβούλευσης εκατόν πενήντα έξι
από τριακόσια είκοσι πέντε σχόλια. Αυτές οι διατάξεις αφορούν
τα άρθρα 27 έως 29, για την κατάργηση των νοµικών προσώπων
δηµοσίου δικαίου και για την κατάργηση των κοινωφελών επιχει-
ρήσεων και των σχολικών συµβουλίων. 

Διαφωνούµε µε αυτές τις διατάξεις, για δύο κυρίως λόγους.
Θεωρούµε ότι τα ποσά, που εξοικονοµούνται µε τα µέτρα αυτά
δεν είναι σηµαντικά. Άκουσα σήµερα το πρωί τον εισηγητή της
Νέας Δηµοκρατίας να λέει ότι «η συγχώνευση των σχολικών επι-
τροπών στον δήµο δηµιουργεί πολλαπλά οφέλη σε σχέση µε
εκείνα της συγχώνευσης των νοµικών προσώπων, δεδοµένου ότι
µε αυτόν τον τρόπο εντάσσεται ένας συνολικός προϋπολογισµός
δαπανών που υπερβαίνει τα 140 εκατοµµύρια ευρώ». Διαβάζω
από τα Πρακτικά. Σύµφωνα όµως µε την έκθεση του Γενικού Λο-
γιστηρίου του Κράτους, που συνοδεύει το νοµοσχέδιο, στην κα-
λύτερη περίπτωση αυτά τα µέτρα εκτιµάται ότι θα εξοικονοµή-
σουν 2,3 εκατοµµύρια ευρώ, όχι 140. Αναφέροµαι στο σηµείο 7,
σελίδα 10 της έκθεσης. Από πού προκύπτουν, λοιπόν, αυτά τα
φοβερά νούµερα, που εξαγγέλλετε απροβληµάτιστα για την εξοι-
κονόµηση ποσών µε τις ρυθµίσεις που εισάγετε; 

Θα µπορούσατε να θέσετε επιπλέον -και αυτό είναι το δεύτερο
σηµείο της διαφωνίας µας- ένα όριο στα νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου. Παραδείγµατος χάριν, να τα µειώσετε σε ένα, όχι
να τα καταργήσετε εντελώς. Ή, όπως σας προτείνει η ΚΕΔΕ, να
δώσετε κάποια κίνητρα ώστε να µειωθούν. 

Θα µπορούσατε επίσης να διατηρήσετε µια σχολική επιτροπή,
πάλι όπως σας προτείνει η ΚΕΔΕ. 

Επίσης, θα µπορούσατε να νοµοθετήσετε έτσι ώστε να υπάρ-
χει µία οικονοµική και µία νοµική υπηρεσία για όλα τα νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου σε κάθε δήµο. Γιατί αναφερθήκατε στο
ότι κάθε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου έχει τη δική του νο-
µική και οικονοµική υπηρεσία. Αλλά όχι. Είστε δογµατικοί, είστε
συγκεντρωτικοί και δεν ακούτε. 

Θα ήθελα εδώ να κάνω µια βαθύτερη παρατήρηση, που αφορά
τον όρο της κυβερνησιµότητας, που αρκετοί συνάδελφοι χρησι-
µοποίησαν στη συζήτηση και ο οποίος βρίσκεται στο επίκεντρο
αυτού του νοµοσχεδίου. Ο εξορθολογισµός του συστήµατος δια-
κυβέρνησης, όπως το λέει το νοµοσχέδιο, ή η βελτίωση της κυ-
βερνησιµότητας των ΟΤΑ που επιδιώκετε περιστρέφεται γύρω
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από µια κεντρική έννοια της πολιτικής επιστήµης που ανέπτυξε
στη δεκαετία του ’70 ο Γάλλος φιλόσοφος Μισέλ Φουκώ. Επι-
τρέψτε µου να πω ως καθηγητής Πολιτικών Επιστηµών ότι ο τρό-
πος µε τον οποίο χρησιµοποιήθηκε ο όρος αυτός στη συζήτησή
µας ήταν αρκετά απονευρωµένος και θεωρητικά απλοϊκός. Φαί-
νεται να νοµίζετε ότι η κυβερνησιµότητα είναι κάτι σαν το να
εξορθολογίσουµε ή να βελτιώσουµε τον τρόπο που κυβερνούµε
τους ΟΤΑ. Κατά τον Φουκώ, όµως, η κυβερνησιµότητα πάντα ση-
µαίνει το εξής: «Το να ελέγχει κανείς το πιθανό πεδίο δράσης των
άλλων». 

Δεν χρειάζεται να εξηγήσω γιατί, αλλά για πολλούς λόγους -
που δεν είναι της παρούσης- η πολιτική επιστήµη αποδέχεται
αυτόν τον ορισµό ως ορθό. Δηλαδή, όποιος θέλει να βελτιώσει
την κυβερνησιµότητα κάποιου θεσµού, στην πραγµατικότητα
θέλει να τον ελέγξει καλύτερα.

Δίχως ίσως να το συνειδητοποιείτε µε την ίδια την ορολογία
που χρησιµοποιείτε, οµολογείτε από µόνοι σας ότι θέλετε να
ελέγξετε καλύτερα την τοπική αυτοδιοίκηση, χρησιµοποιώντας
την εξουσία σας ως κεντρική κυβέρνηση για να βάλετε τους δή-
µους και τις περιφέρειες σε έναν στενότερο θεσµικό «κορσέ».

Η άλλη όψη αυτού του νοµίσµατος είναι ότι υπονοµεύετε, φυ-
σικά, την αυτονοµία της τοπικής αυτοδιοίκησης, δηλαδή την ίδια
την έννοια της αυτοδιοίκησης, µε σκοπό να οργανώσετε τους δή-
µους και τις περιφέρειες όπως θα ήθελε το Υπουργείο Εσωτερι-
κών και όπως θα ήθελε το Μαξίµου.

Αν δεν θέλετε να το κάνετε αυτό, θα έπρεπε να είχατε κατ’
αρχάς υιοθετήσει στο σύνολό τους τις προτάσεις που υπέβαλε
η ΚΕΔΕ στη συνεδρίασή της την 20η Σεπτεµβρίου, η οποία υιο-
θετεί µια κατ’ άρθρον κριτική του νοµοσχεδίου που προτείνετε,
διαφωνώντας σε πολλές περιπτώσεις µαζί σας, παρ’ όλο που ο
πρόεδρός της είναι δικός σας. 

Θα κλείσω µε ένα παράδειγµα για το άρθρο 33, το οποίο θε-
σπίζει ετήσια βραβεία για τους ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού. Η κυρία
Υπουργός, νωρίτερα σήµερα, το υπερασπίστηκε λέγοντας: «Τι το
αυταρχικό υπάρχει σε αυτό»; Έχει δίκιο η κ. Κεραµέως. Το να κα-
θιερώνεις βραβεία, τα οποία δίνει η Υπουργός Εσωτερικών, δεν
είναι αυταρχικό. Είναι, όµως, εξόχως πατερναλιστικό. Και αν τα
δίνει η Υπουργός Εσωτερικών, όπως υπαινίσσεται το νοµοσχέδιο,
τότε είναι σκανδαλωδώς συγκεντρωτικό. 

Είπατε και εσείς στην οµιλία σας, λίγο πριν, ότι πρέπει να υπάρ-
χει µια αξιολόγηση. Είπατε: «πόσα πρόστιµα βάζει ο δήµος». Θα
δίνετε βραβείο στους δήµους που βάζουν πιο πολλά πρόστιµα;
Αυτό µας λέτε;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ναι, ξεκάθαρα.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Είναι εντυπωσιακό αυτό! Ευχαρι-
στώ πάρα πολύ για τη διευκρίνιση. Είναι µια αποκαλυπτική εξή-
γηση της ουσίας της πολιτικής σας. Θέλετε, δηλαδή, τους δή-
µους να είναι το µακρύ χέρι της κεντρικής κυβέρνησης. Ακριβώς
αυτό. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Όχι.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Όµως, φοβάµαι πως αυτή η ρύθ-
µιση συνοψίζει όλη τη φιλοσοφία σας για την τοπική αυτοδιοί-
κηση. Θέλετε να τη συγκεντρώσετε στα χέρια της κεντρικής
κυβέρνησης, χωρίς να εισάγετε καµµία διάταξη για την πάταξη
της διαφθοράς στους ΟΤΑ, για την οποία έχει βουίξει ο τόπος.
Αυτό, για παράδειγµα, θα ήταν µια µεταρρύθµιση. Αλλά δεν την
εισάγει το νοµοσχέδιο. Γι’ αυτό, οι περιορισµένες αλλαγές που
εισάγετε, δεν πρόκειται να µας βρουν σύµφωνους.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει ο κ. Κουκουλόπουλος από το ΠΑΣΟΚ, αµέσως η κ. Σπυ-
ριδάκη από το ΠΑΣΟΚ πάλι και µετά η κ. Γιαννακοπούλου, πάλι
από το ΠΑΣΟΚ.

Ορίστε, κύριε Κουκουλόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, το συζητούµενο νοµοσχέδιο, που
σε λίγο θα είναι νόµος του κράτους, παρουσιάζει τρία µεγάλα
προβλήµατα, τα οποία τέθηκαν µε επάρκεια από τη Γραµµατέα

της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας που είχε και το βάρος της ει-
δικής αγόρευσης στην αρχή της συνεδρίασης. 

Εντελώς λακωνικά θα έλεγα πως το πρώτο πρόβληµα είναι ότι
έρχεται στη Βουλή περιφρονώντας τις ΚΕΔΕ, ερήµην της αυτο-
διοίκησης, κάτι που δεν συνάδει µε τις αρχές µιας δηµοκρατικής
και ευνοµούµενης πολιτείας. 

Δεύτερον, κοντά σε αυτό έρχεται χωρίς καµµιά διαδικασία
αξιολόγησης. Έχω µια σειρά επιχειρήµατα, κύριε Υπουργέ.
Μπορώ να αντιπαραβάλω διαφορετικά επιχειρήµατα σε ένα-ένα
από αυτά που είπατε. Μόνο σε ένα σηµείο θα σταθώ, που έχει
µια βαριά θεσµική σηµασία. 

Σας έχω πει και άλλη φορά, σας το λέω για πολλοστή φορά το
τελευταίο δίµηνο και σήµερα και το λέω και προς τον ΣΥΡΙΖΑ.
Εκλογικός νόµος. Σε όλη την Ευρώπη πουθενά -πρέπει να υπάρ-
χουν µία ή δύο εξαιρέσεις που αξίζουν συζήτηση- δεν υπάρχει
δήµαρχος που να είναι η µειοψηφία είτε στο συµβούλιο είτε
στους πολίτες. Παντού οι δήµαρχοι είναι πλειοψηφία και στο δη-
µοτικό συµβούλιο και στους πολίτες είτε το σύστηµα είναι ανα-
λογικό είτε είναι πλειοψηφικό. 

Γιατί έχει αναζητήσει ο νοµοθέτης σε υψηλότερο επίπεδο από
την κεντρική κυβέρνηση τη νοµιµοποίηση του δηµάρχου και του
δηµοτικού συµβουλίου; Προφανώς λόγω της φύσης των τοπικών
υποθέσεων. Είναι ολόκληρο θέµα για το οποίο είµαι στη διάθεσή
σας να το κουβεντιάσουµε όποτε θέλετε. Ήταν ένα λάθος που
έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ να βγάλει δήµαρχο µε πλειοψηφία και αναλογικό
δηµοτικό συµβούλιο. Έπρεπε να εκλέξει έµµεσα τον δήµαρχο,
εφόσον εισήγαγε απλή αναλογική. Τότε θα είχε την πλειοψηφία
και των δύο που έλεγα. Και έρχεστε να το διορθώσετε µε ένα
άλλο λάθος, κάνοντας δήµαρχο έναν που θα πάρει 43%. Και αν
για ένα επίµαχο θέµα, σχέδιο πόλης αν θα πάει στον βορρά ή στο
νότο, η πλειοψηφία του κόσµου θέλει να πάει στο νότο, αλλά το
43% θέλει να πάει στο βορά, θα γίνει αυτό που θέλει η µειοψηφία.
Είναι ένα µικρό, αλλά κορυφαίο παράδειγµα που έχει σχέση µε
τη φύση των τοπικών υποθέσεων. 

Δεν θέλω να µείνω άλλο σε αυτό, γιατί η πιο µεγάλη έλλειψη
του νοµοσχεδίου, το τρίτο πρόβληµα του, είναι ότι κινείται πολύ
µακριά από τις ανάγκες της αυτοδιοίκησης, αλλά και της χώρας
και των πολιτών. Εµείς δεν έχουµε δογµατισµούς. Είµαστε ένα
κόµµα ταυτισµένο µε την αυτοδιοίκηση. Σας λέω ότι ό,τι έχει γίνει
σε αυτόν τον τόπο -το λέω ευθαρσώς- εµένα δεν µε ικανοποιεί,
γιατί πιστεύω βαθιά στην αποκέντρωση και την αυτοδιοίκηση από
την οποία πόρρω απέχουµε µε βάση όλα όσα οραµατιστήκαµε
όσοι την υπηρετήσαµε. Αν ρωτήσουµε οποιονδήποτε πολίτη στην
ύπαιθρο χώρα θα µας πει ότι θέλει την ξεχωριστή κάλπη που είχε
βάλει ο ΣΥΡΙΖΑ. Ποτέ δεν δώσαµε χώρο για µια σοβαρή κουβέντα
γύρω από αυτό το θέµα. 

Με συνοπτικές διαδικασίες πρώτα έγινε µία ρύθµιση, που τα
έδινε όλα στον νικητή δήµαρχο, ανεξαρτήτως τι θα έπαιρνε σε
κάθε κοινότητα και µετά σώθηκε τον Απρίλη µήνα, στο παραπέ-
ντε, µε µια άλλη διάταξη. Ποτέ δεν δόθηκε χώρος για µια σοβαρή
συζήτηση για ένα θέµα, που απασχολεί την ύπαιθρο, η οποία φθί-
νει, συρρικνώνεται και είναι και αντιµέτωπη µε ιδιαίτερα ζητήµατα
που προκύπτουν από την κλιµατική αλλαγή. 

Θα µας έλεγαν θέλουµε ξεχωριστή κάλπη και µάλιστα εργα-
λεία θεσµικά και οικονοµικά για να ασκούν και δεν εννοούν κανέ-
νας από όλους τους συµπολίτες µας που ζουν στην ύπαιθρο
χώρα γ’ βαθµού αυτοδιοίκηση από την πίσω πόρτα. Κανένας.
Όλοι θέλουν µια λειτουργία του δήµου. 

Η Βουλή, όµως, κύριε Υπουργέ, πρέπει να στέλνει µηνύµατα
για το αν λαµβάνει τα µηνύµατα των πολιτών και αν µπορεί να
ανταποκριθεί σε αυτά. Αν ρωτούσαµε οποιονδήποτε εργαζόµενο
ή µέλος διοικητικού συµβουλίου αιρετό σε οποιαδήποτε ΔΕΥΑ της
χώρας θα µας έλεγε για τον κίνδυνο χρεοκοπίας απέναντι στον
οποίο είναι. Αν ρωτούσαµε οποιονδήποτε ηλικιωµένο σε οποι-
οδήποτε δήµο της χώρας θα µας έλεγε για το ψηφιακό χάσµα,
που υπάρχει όπου πολλοί ηλικιωµένοι, όπως ξέρετε πολύ καλά,
αδυνατούν να κάνουν χρήση των διαφόρων pass, που εισάγετε,
που γίνονται ηλεκτρονικά. Και εδώ θα µπορούσε να έχει ρόλο η
αυτοδιοίκηση. Έχουν παρθεί πρωτοβουλίες από πολλούς δηµάρ-
χους, αλλά θα µπορούσε να έχει ρόλο ακόµη και θεσµοθετηµένο. 

Κυρίως, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο κι-
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νείται µακριά από τις ανάγκες της χώρας, γιατί η µεγάλη, η ειδο-
ποιός, η πιο χειροπιαστή, η πιο ορατή διαφορά της χώρας µας από
αυτό που λέµε σύγχρονο κράτος, που έχει κατακτήσει η Ευρώπη,
είναι οι καχεκτικοί θεσµοί αποκέντρωσης και αυτοδιοίκησης που
έχουµε στην πατρίδα µας, παρά τις µεγάλες αλλαγές που έγιναν
όλα τα χρόνια και φέρνουν όλες τη σφραγίδα του ΠΑΣΟΚ. 

Αδικήθηκε µάλιστα η αυτοδιοίκηση, πάρα πολύ, και στα χρόνια
της κρίσης και των µνηµονίων, γιατί εκ των πραγµάτων επικρά-
τησε ένας κεντρικός διάλογος για µείζονα ζητήµατα και µια συ-
γκεντρωτική διαχείριση εξ ανάγκης -δεν αµφισβητώ αυτή την
ανάγκη- και πέρασε σε δεύτερη µοίρα το θέµα αποκέντρωση και
αυτοδιοίκηση. Και αντί σήµερα να το επαναφέρουµε δυναµικά
στο προσκήνιο για να δούµε τι πρέπει να κάνουµε, το αφήνουµε
στην άκρη. Προσέξτε. Δεν µιλάµε για ένα δευτερεύον ζήτηµα,
είναι ζήτηµα εθνικής ολοκλήρωσης, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Ο κρατικός συγκεντρωτισµός που υπάρχει στην Ελλάδα έχει
ιστορικές καταβολές, που σήµερα δεν υπάρχουν. 

Δεν κινδυνεύουµε να κηρύξει αυτονοµία καµµία περιοχή, για
να µην εµπιστευόµαστε την αυτοδιοίκηση και να τη φοβόµαστε,
να φερόµαστε ως κεντρικό πολιτικό σύστηµα τόσο φοβικά. Έχει
αλλάξει; Όλη η Ευρώπη κινείται εδώ και δεκαετίες στον αστερι-
σµό των πόλεων και των περιφερειών και εµείς επιµένουµε στο
συγκεντρωτικό µοντέλο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και δεν είναι µόνο αυτό. Μπαίνει ένα ερώτηµα. Στη σηµερινή
εποχή -και το βιώνουµε µε τραγικό τρόπο στην Ελλάδα- η Ευρω-
παϊκή Ένωση µάς καλεί να οικοδοµήσουµε το κράτος, σε κάποια
σηµεία να το επαναοικοδοµήσουµε µε κεντρική έννοια αυτή της
ανθεκτικότητας. Στην Ελλάδα την έφερε ο Νίκος Ανδρουλάκης,
γιατί του έτυχε ο κλήρος να είναι εισηγητής για την έννοια ανθε-
κτικότητα σε όλα τα επίπεδα, από την κοινωνική ασφάλιση µέχρι
την πολιτική προστασία, από την ασφάλεια σε ζητήµατα παρα-
βατικότητας µέχρι την ασφάλεια των συνόρων µας. Η ανθεκτικό-
τητα είναι λοιπόν κεντρική έννοια. Και όλα αυτά, βέβαια, περι-
µένουν πρωτοβουλίες που η Κυβέρνηση αδυνατεί να πάρει.

Αν υπάρχει ένα πολιτικό συµπέρασµα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο, ακριβώς επειδή είναι µα-
κριά από τις ανάγκες της χώρας όπως και τα προηγούµενα
νοµοσχέδια που ήρθαν -θα συµφωνήσω σε αυτό µε την πρόεδρο
της Πλεύσης Ελευθερίας, πλην του νοµοσχεδίου για την ψήφο
των αποδήµων- όπως και σε όλα τα άλλα νοµοσχέδια η Κυβέρ-
νηση δείχνει ότι στερείται παντελώς σχεδίου, κινείται αποσπα-
σµατικά ή µάλλον έχει ένα δικό της σχέδιο, την υπερσυγκέντ-
ρωση εξουσιών στο Μέγαρο Μαξίµου και τίποτα άλλο. 

Ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε. 
Έκπληκτος άκουσα χθες τον Πρωθυπουργό στη συνέντευξή

του να καλεί τους πολίτες να ψηφίζουν τους δεκατρείς, που υπέ-
δειξε η Νέα Δηµοκρατία για να έχουµε, λέει, καλύτερη συνεργα-
σία. Γιατί; Είναι στη διακριτική ευχέρεια του Πρωθυπουργού…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε. Φτάσατε στα εννιά λεπτά. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το Σύνταγµα έχει εντελώς άλλες
προβλέψεις και αυτό πάει τη χώρα πάρα πολλά χρόνια πίσω που
είπε ο Πρωθυπουργός. Και µάλιστα για όποιον έχει αµφιβολίες,
ο Υπουργός Επικρατείας, ο κ. Βορίδης προχθές στην πατρίδα
µου µας είπε ότι έχουν εξασφαλιστεί 7 δισ. για τη δυτική Μακε-
δονία και «προσέξτε µην τα χάσετε, αν δεν ψηφίσετε τον εκλεκτό
µας». Αν είναι δυνατόν! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκληρώ-
στε, κύριε Κουκουλόπουλε. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το κριτήριο είναι να ψηφίζουν µε
βάση την ικανότητα καθενός που βάζει υποψηφιότητα και µε ένα
υπέρτατο κριτήριο. Δεν χρειάζεται καµµία τοπική και περιφερει-
ακή κοινωνία µακρύ χέρι ούτε της Κυβέρνησης ούτε κανενός κόµ-
µατος. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 

Τώρα τον λόγο έχει η κ. Σπυριδάκη από το ΠΑΣΟΚ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ρόλος που οφείλει να διαδρα-

µατίσει η τοπική και περιφερειακή αυτοδιοίκηση είναι καίριος και
σηµαντικός. Σε ένα σηµείο κρίσιµο για την καµπή της χώρας µετά
από µνηµονιακή περίοδο, µετά από υγειονοµική και ενεργειακή
κρίση και τώρα µέσα σε ένα περιβάλλον κλιµατικής αλλαγής και
κρίσης, η τοπική αυτοδιοίκηση πρέπει να έχει τον ουσιαστικό
ρόλο ανασυγκρότησης στο επίπεδο της τοπικής κοινωνίας, τον
πυρήνα δηλαδή της χώρας, µε µία και κυρίαρχη αποστολή, εκείνη
της διαχείρισης της καθηµερινότητας και της αναβάθµισης της
ποιότητας ζωής των πολιτών. 

Η τοπική αυτοδιοίκηση αποτελώντας το κύτταρο της συµµετο-
χικότητας του πολίτη στην ενεργό πολιτική οφείλει να προτείνει
και να υλοποιήσει εφαρµόσιµες λύσεις στα καθηµερινά προβλή-
µατα. Και µόνο η ουσιαστική αποκέντρωση πόρων, αρµοδιοτήτων
και αναπτυξιακών σχεδιασµών θα οδηγήσει τις περιφέρειες και
τους δήµους να υλοποιήσουν απρόσκοπτα το βαρυσήµαντο έργο
τους, δηµιουργώντας ισχυρές και συνεκτικές τοπικές κοινωνίες. 

Η τοπική αυτοδιοίκηση πρέπει να καταστεί ο κύριος αναπτυ-
ξιακός µοχλός της χώρας και να παίξει πρωταγωνιστικό ρόλο για
ένα νέο πρότυπο, ώστε να φτάσουµε σε µία ολόπλευρη και βιώ-
σιµη ανάπτυξη µε επίκεντρο τον άνθρωπο και τις ανάγκες του.
Ολόπλευρη γιατί πρέπει να συµβαδίζει µε την κοινωνική και πο-
λιτιστική πρόοδο, βιώσιµη γιατί πρέπει να σέβεται το περιβάλλον
και να είναι ανθεκτική στις κρίσεις και µε επίκεντρο τον άνθρωπο
γιατί πρέπει να συµβάλλει στην αντιµετώπιση κοινωνικών ανισο-
τήτων και στην ανάπτυξη της κοινωνικής συνοχής. 

Όµως για να καταστούν εφικτά όλα τα παραπάνω και για να
παίξει το ρόλο της τον ουσιαστικό η τοπική αυτοδιοίκηση θα πρέ-
πει να τηρηθούν τα προβλεπόµενα από το Σύνταγµα, τον Ευρω-
παϊκό Χάρτη Τοπικής Αυτονοµίας της τοπικής αυτοδιοίκησης και
τις αποφάσεις του Συµβουλίου Επικρατείας, δηλαδή να ισχύσει
και να γίνει σεβαστή η διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια των
ΟΤΑ. 

Δυστυχώς σήµερα δεν ισχύει ούτε το ένα ούτε το άλλο. Θέ-
λουµε διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια των ΟΤΑ και έχουµε
συγκέντρωση εξουσιών και πόρων στην κεντρική πολιτική σκηνή.
Θέλουµε διαφάνεια και συµµετοχικότητα και έχουµε ένα δηµαρ-
χοκεντρικό µοντέλο διοίκησης. Θέλουµε ανάπτυξη της κοινωνι-
κής συνοχής και έχουµε κοινωνική απορρύθµιση. Θέλουµε
αναπτυξιακές παρεµβάσεις και έχουµε ενίσχυση του πελατειακού
συστήµατος. 

Χρειαζόµαστε αποκέντρωση και εσείς φέρνετε µια επιλεκτική
αποσυγκέντρωση. Έχουµε µεταφορά υποχρεώσεων και ευθυνών
στην τοπική αυτοδιοίκηση χωρίς πόρους, χωρίς βοήθεια, εκδικη-
τικά θα τολµούσα να πω, αντί να έχουµε µεταφορά δικαιωµάτων
και ευκαιριών και όλα τα εχέγγυα για να µπορέσει η τοπική αυτο-
διοίκηση να οδηγηθεί στην ανάπτυξη και στην πρόοδο µέσω της
αυτοτέλειάς της µε διαφάνεια, έλεγχο και στήριξη από την κε-
ντρική πολιτική.

Η δυνατότητα της αυτοδιοίκησης να χειριστεί µε δική της απο-
κλειστικά αρµοδιότητα πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης είναι
ελάχιστη, ενώ το υπερσυγκεντρωτικό και επιτελικό κράτος της
Νέας Δηµοκρατίας διαχειρίζεται συχνά µε αδιαφάνεια το µεγα-
λύτερο µέρος των πόρων. Ακόµα και όταν οι πόροι διατίθενται
στην τοπική αυτοδιοίκηση αυτό δεν έχει ως επίκεντρο την ανά-
πτυξη και την προώθηση ενός ολοκληρωµένου σχεδίου, που θα
πάει µπροστά τον τόπο, αλλά τη συντήρηση µιας εξαρτώµενης
σχέσης µεταξύ τοπικής αυτοδιοίκησης και κεντρικής πολιτικής,
µεταξύ δηµάρχου και υπουργού, όπου στο πρόβληµα του κάθε
δήµου εµφανίζεται ο µεσσίας Υπουργός ή Βουλευτής να δώσει
την οικονοµική λύση και να ολοκληρώσει έτσι µια ψηφοθηρική
διαδικασία.

Το 2019 η κυβέρνηση διακήρυξε ότι θα µεταφέρει το 80% των
αρµοδιοτήτων του κεντρικού κράτους στις περιφέρειες και στους
δήµους. Όχι µόνο δεν συνέβη αυτό, αλλά αντίθετα προστέθηκαν
αρµοδιότητες στους γενικούς γραµµατείς των αποκεντρωµένων
διοικήσεων. Όµως και όσες µεταφέρθηκαν, επιχειρείται να µετα-
φερθούν ακόµη και σήµερα µε το προς ψήφιση νοµοσχέδιο, πρα-
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γµατοποιούνται χωρίς προετοιµασία και επάρκεια πόρων, µε απο-
τέλεσµα να εκτίθενται οι φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης και
οι πολίτες να µην απολαµβάνουν ποιοτικών υπηρεσιών και να δια-
τρέχουν ακόµα και κίνδυνο, όπως συµβαίνει µε την πρόβλεψη του
παρόντος νοµοσχεδίου για τη µεταβίβαση των αρµοδιοτήτων κα-
θαριότητας των οδικών δικτύων 1-1-2024, δηλαδή µέσα στο χει-
µώνα, χωρίς οι δήµοι να διαθέτουν πόρους, προσωπικό, κατάλ-
ληλα και σύγχρονα µηχανήµατα. 

Αυτό δεν είναι µεταβίβαση αρµοδιοτήτων. Λέγεται «πετάω το
µπαλάκι» εν µέσω κλιµατικής κρίσης σε ό,τι ξεπερνά τις δυνατό-
τητες διαχείρισης για να µην έχει ευθύνες στο δήθεν επιτελικό
κράτος. Η Κυβέρνηση έχει ανάγκη να κρατήσει τα εύσηµα, όταν
κάποιος ευνοείται από τη µοιρασιά των πόρων και να αποποιηθεί
την ευθύνη, όταν κάτι δεν πάει καλά, να καλύπτεται η ανεπάρκεια
ενός δηµάρχου της πίσω από τη δικαιολογία της µη ύπαρξης
πόρων και τέλος ο µόνος χαµένος σε αυτό το γαϊτανάκι να είναι
ο τόπος µας και το βιοτικό επίπεδο των πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ ήταν εκείνος ο πολι-
τικός φορέας, που καθιέρωσε και εδραίωσε τον θεσµό της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης και είναι διαχρονικά εκείνο το πολιτικό κόµµα
που στήριξε και ενίσχυσε τον θεσµικό ρόλο της αυτοδιοίκησης
στην πατρίδα µας. Η τακτική που η σηµερινή Κυβέρνηση συχνά
ακολουθούσε ήταν η αποχώρησή της από τη Βουλή, η αντίσταση
σε κάθε µεγάλη δηµοκρατική µεταρρύθµιση που ενίσχυε τον
ρόλο της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Τα τελευταία χρόνια το ΠΑΣΟΚ αντιστάθηκε απέναντι στους
αδιέξοδος πειραµατισµούς της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και
στην ουσιαστική και σηµαντική αποψίλωση αρµοδιοτήτων και οι-
κονοµικών που δροµολόγησε η Νέα Δηµοκρατία την προηγού-
µενη τετραετία.

Και σήµερα η Κυβέρνηση έρχεται να ολοκληρώσει το αρνητικό
έργο της µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο για το οποίο από την
πρώτη στιγµή ζητήσαµε την απόσυρσή του για λόγους που ανέ-
φερε η δική µας αγορήτρια. Το παρόν νοµοσχέδιο εισήχθη προς
ψήφιση µε σπουδή από την Κυβέρνηση µόλις πέντε ηµέρες πριν
τη διεξαγωγή των εκλογών, γεγονός απαράδεκτο και αντιθεσµικό
που αποκαλύπτει τις προθέσεις της Νέας Δηµοκρατίας που δεν
είναι άλλες από εκλογικές και µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. 

Δεν αναµορφώνει το σύστηµα διακυβέρνησης Οργανισµών Το-
πικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού, αλλά αποδιοργανώνει και
παραµορφώνει. Καταργεί σε χίλιους εκατόν δεκαεννέα φορείς
της τοπικής αυτοδιοίκησης, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου,
σχολικές επιτροπές, κοινωφελείς επιχειρήσεις χωρίς καµµία αξιο-
λόγηση. 

Η Κυβέρνηση εν µέσω ακρίβειας, οικονοµικής και ενεργειακής
κρίσης δεν έκανε τίποτα για τη δηµοσιονοµική στήριξη της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης. Έτσι, αφού οδήγησε σε οικονοµική ασφυξία
δήµους, περιφέρειες και τα νοµικά τους πρόσωπα, έρχεται τώρα
και τα καταργεί. Μάλιστα στήνει ένα προεκλογικό πανηγύρι ρου-
σφετιών, αφού η Κυβέρνηση θα αποφασίσει τελικά ποιος φορέας
ΟΤΑ θα σωθεί. 

Μετατρέπει τα δηµοτικά συµβούλια σε µαριονέτες µε διακο-
σµητικό ρόλο, περιορίζει τα δικαιώµατα των παρατάξεων, καταρ-
γεί ουσιαστικά το δικαίωµα των επικεφαλής των παρατάξεων να
θέτουν προ ηµερησίας θέµατα, καθιερώνει τις συνεδριάσεις δια
περιφοράς και αντιδηµάρχους δύο ταχυτήτων. 

Οι δήθεν δείκτες επιδόσεων δεν είναι τίποτα άλλο από ένα ευ-
χολόγιο, που παραπέµπει τα πάντα σε υπουργικές αποφάσεις.
Εµπεριέχει δηµοσιονοµικές διατάξεις που νοµιµοποιούν την οι-
κονοµική µιζέρια των δήµων, ενώ πολλές αοριστολογίες αφήνουν
περιθώρια επιβάρυνσης των ΟΤΑ. Τέλος, είναι εντυπωσιακό το
πόσο πολύ η Κυβέρνηση αγνοεί την άποψη των φορέων. Η ΚΕΔΕ
µε οµόφωνη απόφασή της ζήτησε την αναβολή της συζήτησης
του νοµοσχεδίου για µετά τις εκλογές. Η ΠΕΔ Κρήτης ζητά την
απόσυρση του νοµοσχεδίου, ενώ η ΠΟΕ - ΟΤΑ µίλησε για εµπαι-
γµό και πολιτικό αποπροσανατολισµό. Συµπέρασµα; Καµµία δια-
βούλευση, καµµία συζήτηση, κανένας διάλογος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε µία αναφορά για την
πατρίδα µου την Κρήτη. Η Κρήτη, και ιδιαίτερα το Λασίθι, µπο-
ρούν µε δικό τους αναπτυξιακό σχέδιο, αν τους δοθεί η δυνατό-
τητα πρόσβασης σε ευρωπαϊκές και εθνικές χρηµατοδοτήσεις,

να πρωταγωνιστήσουν, αξιοποιώντας τη θέση, το κλίµα, τους αν-
θρώπους, την ιστορία, τον πολιτισµό, την κουλτούρα, τον τουρι-
σµό, τον αγροδιατροφικό τοµέα, την ενέργεια, τις νέες τεχνολο-
γίες και την καινοτοµία. 

Αυτό που χρειάζεται και µπορεί η ιδιαίτερη πατρίδα µου είναι
αυτό που µπορεί και χρειάζεται συνολικά η τοπική αυτοδιοίκηση.
Όµως, για να επιτευχθεί απαιτείται αλλαγή νοοτροπίας, πολιτική
βούληση και φυσικά αλλαγή πολιτικής. Χρειάζεται νοµοθέτηση
που να λύνει προβλήµατα και όχι να τα εντείνει, που να προάγει
τη διαφάνεια, την αξιοκρατία και τη δηµοκρατία και όχι να τα στη-
λιτεύει, που να ανοίγει δρόµους για ανάπτυξη και πρόοδο, και όχι
απλά να διαφυλάσσει τα νώτα της Κυβέρνησης. 

Θα ρωτήσω και σε αυτό το νοµοσχέδιο: Τι κοινωνικό αποτύ-
πωµα µας αφήνει το παρόν νοµοσχέδιο; Σήµερα περισσότερο
από ποτέ η τοπική αυτοδιοίκηση χρειάζεται στήριξη και ανάσα
ζωής. Αφήστε την να ανασάνει. Αφήστε την να αναπνεύσει και να
δηµιουργήσει µαζί µε τους πολίτες, προς όφελος των πολιτών
και της χώρας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε

καλά.
Τώρα τον λόγο θα πάρει η κ. Γιαννακοπούλου από το ΠΑΣΟΚ

και µετά ο κ. Γεώργιος Σταµάτης από τη Νέα Δηµοκρατία.
Κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουρ-

γέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που βιώνουµε τους τε-
λευταίους µήνες είναι ένα συνεχές αποτύπωµα αποτυχιών της
Κυβέρνησης. Πρόκειται για την πιο αποτυχηµένη, την πιο προ-
βληµατική εκκίνηση κυβέρνησης µετά από εκλογές, τουλάχιστον
από όσο θυµάµαι εγώ, κύριε Υπουργέ. Έλλειψη συντονισµού, ολι-
γωρία, αναποτελεσµατικότητα αυτά είναι τα βασικά χαρακτηρι-
στικά σας. Και αυτά, κύριε Υπουργέ, δεν µπορούν να κρυφτούν
πίσω από επικοινωνιακά τρικ. 

Τα παραδείγµατα πάρα πολλά. Θέλετε να σας αναφέρω απλά
µερικά; Τέµπη. Φυσικές καταστροφές και επιπτώσεις τους. Οι
εκρήξεις στην Αγχίαλο. Δεν µπορούµε να ξεχνάµε όλα αυτά τα
οποία µας έχουν εκθέσει διεθνώς. Καταστροφή της Δαδιάς. Η
απερίγραπτη καταστροφή στη Θεσσαλία, η οποία είναι τοµή για
την ιστορία της χώρας. Και βεβαίως θέµατα καθηµερινής ασφά-
λειας των πολιτών. Μην ξεχνάµε τι έγινε το καλοκαίρι και πώς πέ-
ρασαν οι Κροάτες χούλιγκαν ανενόχλητοι και ανεξέλεγκτοι όλη
τη χώρα, εκτός από όλα τα θέµατα πολιτικής προστασίας.

Εχθές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βγήκε ο Πρωθυπουργός
και δήλωσε σε συνέντευξή του ότι τις πρώτες εκατό ηµέρες της
κυβέρνησής του τις ένιωσε σαν να ήταν χίλιες. Πού να δει όµως
ο κ. Μητσοτάκης πώς ένιωσε ο ελληνικός λαός, πώς ένιωσαν οι
Έλληνες πολίτες τις πρώτες εκατό ηµέρες της διακυβέρνησης
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Και εκτός από όλα αυτά ποιος µπορεί πραγµατικά να παρακάµ-
ψει το κορυφαίο πρόβληµα, που αντιµετωπίζουν τα ελληνικά νοι-
κοκυριά, και που δεν είναι άλλο από αυτό της ακρίβειας, από
αυτό του ανεξέλεγκτου ράλι αυξήσεων τιµών, που φέρνει σε κυ-
ριολεκτικό αδιέξοδο τα νοικοκυριά, από τις πιο ευπαθείς οµάδες
µέχρι και τη µεσαία τάξη; Αυτή είναι η πραγµατικότητα, κύριε
Υπουργέ; Γιατί; Διότι, ναι, κανείς δεν είπε ότι διεθνώς δεν υπάρχει
πρόβληµα. Όµως, ειδικά στη χώρα µας -και το ξέρετε πολύ καλά-
υπάρχει παντελής απουσία του κράτους για τον έλεγχο της ακρί-
βειας. Το πιο χαρακτηριστικό φαινόµενο για τα ζητήµατα της αι-
σχροκέρδειας είναι το θέµα των ανατιµήσεων του ελαιόλαδου.
Μήπως και για αυτό φταίει το τι γίνεται διεθνώς; Είµαστε ελαι-
οπαραγωγική χώρα και ακόµα καλά-καλά δεν έχει αρχίσει η νέα
ελαιοκοµική περίοδος και η τιµή του λαδιού από τα 3,5 ευρώ έχει
πάει στα 13 ευρώ. Και για αυτό φταίει η διεθνής κρίση; 

Οι αυξήσεις µισθών και συντάξεων, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αν δεν συνοδεύονται από τον έλεγχο της αγοράς, προκειµέ-
νου να συγκρατηθούν, αλλά και να µειωθούν οι τιµές, δεν οδηγεί
πουθενά. Αυτή είναι η αλήθεια. Υπάρχει, λοιπόν, όλη αυτή η φρε-
νίτιδα ανόδου των τιµών. Και δυστυχώς, ειδικά µετά τις τεράστιες
καταστροφές στη Θεσσαλία, τα πράγµατα θα είναι πολύ χειρό-
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τερα το επόµενο χρονικό διάστηµα. Και ο κ. Μητσοτάκης δεν
µπορεί να βγαίνει και να λέει ότι υπερασπίζεται τα νοικοκυριά,
εάν δεν υπάρχει παρέµβαση του κράτους στα θέµατα τα οποία
αφορούν στην καθηµερινή λειτουργία της αγοράς. 

Βγαίνει η Αντιπολίτευση και λέει, βγαίνει το ΠΑΣΟΚ και λέει
«µειώστε τους έµµεσους φόρους, µειώστε τον ΦΠΑ». Και αντα-
παντούν «α, αυτό δεν πρόκειται να βοηθήσει». Άρα τι υπονοείτε
ακριβώς; Τι υπονοείτε, κύριε Υπουργέ; Τι υπονοεί ο κ. Μητσοτά-
κης, ότι δεν υπάρχει κράτος για να ελέγξει την αγορά, προκειµέ-
νου να µπορέσει να περάσει η µείωση του ΦΠΑ στα βασικά
αγαθά; Αυτό µας λέτε; Την ανυπαρξία και την ανικανότητα του
κράτους; Αυτό παραδέχεστε; Βγείτε και πείτε το λοιπόν καθαρά.
Κάντε λοιπόν κάτι. Πάρτε δραστικά µέτρα. Αυτό φωνάζει η ελλη-
νική κοινωνία. Αυτό είναι η νούµερο ένα απαίτηση.

Όσον αφορά το σηµερινό νοµοσχέδιο, νοµίζω ότι λεπτοµερέ-
στατα και ξεκάθαρα η ειδική αγορήτρια µας η κ. Λιακούλη τοπο-
θετήθηκε ήδη από τις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής µε
εµβρίθεια και έθεσε ποιες είναι οι θέσεις και οι προτάσεις του
ΠΑΣΟΚ. Η πρώτη ένστασή µας, όπως την παρουσίασε και η κ.
Λιακούλη, είναι αυτονόητη, και είναι η εξής. Δεν γίνεται λίγες ηµέ-
ρες πριν από τις αυτοδιοικητικές εκλογές, λίγα εικοσιτετράωρα
πριν από τη διενέργεια του πρώτου γύρου των δηµοτικών και των
περιφερειακών εκλογών, να εισάγετε για ψήφιση ένα σχέδιο
νόµου το οποίο στην ουσία του, ανατρέπει όλα όσα ίσχυαν µέχρι
σήµερα. 

Εµείς διαφωνούµε λοιπόν αφ’ ενός θεσµικά, γιατί δείχνει τον
τρόπο µε τον οποίο αντιλαµβάνεστε τους θεσµούς, τον τρόπο µε
τον οποίο αντιλαµβάνεστε τη δηµοκρατία, και ουσιαστικά δηλαδή
να τους χρησιµοποιείτε και να τους αλλάζετε κατά το δοκούν και
κατά το συµφέρον σας, και βεβαίως διαφωνούµε και ουσιαστικά,
καθώς θεωρούµε ότι το εν λόγω νοµοσχέδιο δίνει τη χαριστική
βολή στους ΟΤΑ. Δεν χρησιµοποιώ εύκολα τέτοιες εκφράσεις.
Όµως, δίνει τη χαριστική βολή στους ΟΤΑ. Γιατί; Διότι είναι προ-
φανές ότι η κατάργηση, εκτός από συγκεκριµένες κατηγορίες,
κύριε Υπουργέ, των νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου των
δήµων, -τα οποία ενσωµατώνονται στους δήµους- των σχολικών
επιτροπών, των κοινωφελών επιχειρήσεων και η πρόβλεψη -άκου-
σον, άκουσον!- ότι η Κυβέρνηση, ότι ο αρµόδιος Υπουργός θα
µπορεί να σώζει ή όχι όποιο νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου
ή όποια κοινωφελή επιχείρηση θέλει, ξεκάθαρα καταργεί την αυ-
τοτέλεια, την αυτονοµία των ΟΤΑ και οδηγεί στην απόλυτη υπερ-
συγκέντρωση στο «αποφασίζω και διατάζω» του εκάστοτε Υ-
πουργού.

Γιατί το κάνετε αυτό; Γιατί το κάνετε τώρα: Αυτό είναι το όραµά
σας; Αυτό είναι το όραµά σας για τους ΟΤΑ; Γιατί και όλες οι
άλλες διατάξεις που αναφέρονται στην αναδιάρθρωση σχετικά
µε τα όργανα διακυβέρνησης των δήµων και των περιφερειών και
οι αλλαγές για τον ορισµό και την ανάδειξη και τις συνεδριάσεις
τους;

Βεβαίως επιµένετε, καθαρά για λόγους δική σας µικροκοµµα-
τικής σκοπιµότητας, να συνεχίζετε να διατηρείτε αντιδηµοκρατι-
κούς λάθος θεσµούς, όπως η «διά περιφοράς» συνεδρίαση στα
δηµοτικά και περιφερειακά συµβούλια. Αυτό είναι δηµοκρατικό;
Υπάρχει ανταλλαγή απόψεων µε την «διά περιφοράς» απόφαση;
Περιορίζετε το δικαίωµα του επικεφαλή των παρατάξεων της
Αντιπολίτευσης να προτείνει προ ηµερησίας θέµατα. Αυτό λέγε-
ται φίµωση στα απλά ελληνικά ή όχι;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα σχόλιο πριν κλείσω για ένα πολύ σοβαρό θέµα στο οποίο
δεν µπορώ να µην αναφερθώ -ξέρετε, ειδικά εσείς, κύριε Λιβάνιε,
ότι έχω και προσωπική ευαισθησία για το εν λόγω θέµα- και έχει
να κάνει βεβαίως µε τις ρυθµίσεις για την ευζωία των ζώων συ-
ντροφιάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκληρώ-
στε, κυρία Γιαννακοπούλου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνω, κύριε
Πρόεδρε.

Για µία ακόµη φορά φέρνετε αλλαγή στο νόµο τον οποίο εσείς
φέρατε το 2021 όσον αφορά το να δώσετε παράταση στην συµ-
µόρφωση στην λειτουργία των µέχρι στιγµής λειτουργούντων κα-

ταφυγίων, τα οποία ουσιαστικά είναι στη συντριπτική πλειονότητά
τους παράνοµα και δεν λειτουργούν µε τους όρους τους οποίους
θέτει και ζητά η Ευρωπαϊκή Ένωση. Ουσιαστικά τι κάνετε; Ου-
σιαστικά ακυρώνετε µε αυτόν τον τρόπο τις αποφάσεις των αρ-
µόδιων αρχών για τη σφράγιση των παράνοµων καταφυγίων και
βάζετε νέα οριζόντια προθεσµία µέχρι το 2024, δηλαδή τρία ολό-
κληρα χρόνια µετά την ψήφιση του πρώτου σας νόµου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Δυστυχώς, δικαιώνετε µε αυτόν τον τρόπο την κριτική την
οποία σας κάναµε τόσο για την αδράνεια στην έκδοση των ανα-
γκαίων εφαρµοστικών αποφάσεων, για παρατάσεις σηµαντικών
ρυθµίσεων και για κατάθεση αναρίθµητων διορθώσεων και αλλα-
γών στον νόµο του 2021. 

Κλείνοντας, σας λέω αυτό το οποίο είπαν και όλοι οι συνάδελ-
φοι από το ΠΑΣΟΚ. Ο νόµος που φέρνετε για την αυτοδιοίκηση
σε καµµία περίπτωση δεν λύνει τα προβλήµατα της αυτοδιοίκη-
σης, σε καµµία περίπτωση δεν συµµορφώνεται µε αυτά τα οποία
εµείς έχουµε ως αξίες και όραµα για την αυτοδιοίκηση και γι’
αυτόν τον λόγο το καταψηφίζουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
από τη Νέα Δηµοκρατία ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Σταµάτης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι οι συ-

νάδελφοι της Συµπολίτευσης έχουν επιχειρηµατολογήσει, πάρα
πολύ, όσον αφορά το νοµοσχέδιο, το οποίο κι εγώ πιστεύω ότι
είναι προς την πολύ θετική κατεύθυνση. 

Προσωπικά, η όµως, αν µου επιτρέπετε, κύριε Υπουργέ, όσον
αφορά τους ΟΤΑ το µεγάλο στοίχηµα και της Κυβέρνησης, αλλά
και του Κοινοβουλίου, αλλά και της κοινωνίας είναι η επόµενη συ-
νταγµατική µεταρρύθµιση. Είναι εκεί που πρέπει να κάνουµε το
άλµα προς τα εµπρός και να δούµε τελικά τι τοπική αυτοδιοίκηση
θέλουµε για τη χώρα µας. 

Εγώ θα σταθώ κυρίως και µόνο στο άρθρο 33, στον Κόµβο Πα-
ρακολούθησης Επιδόσεων Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Θέλω να επι-
σηµάνω, µιας και δεν είµαι µέλος της επιτροπής, οπότε οι
προτάσεις µου θα ακουστούν από εδώ, ότι πιστεύω ακράδαντα
ότι πρέπει να υπάρχει ειδική θεµατική κατηγορία επίτευξης στό-
χων όσον αφορά τα άτοµα µε αναπηρία. Δεν είναι ξεκάθαρο
στους πίνακες που µας έχουν δοθεί. Και κυρίως όχι στο κλασικό,
παραδοσιακό µοντέλο αν οι πόλεις έχουν ράµπες και ούτω καθε-
ξής. Το θέµα είναι αν οι πόλεις µας είναι συµπεριληπτικές και
προσβάσιµες. Ως γενικός γραµµατέας µε το µνηµόνιο που είχαµε
υπογράψει µε την ΚΕΔΕ και την ΕΣΑΜΕΑ, το οποίο η ΚΕΔΕ στις
22 Φεβρουαρίου το ενέκρινε οµόφωνα κι έκανε το πρόγραµµα
«Μια πόλη για όλους», είναι να δούµε τα µοντέλα πώς µπορούν
τα άτοµα µε αναπηρία να ζουν καλύτερα στις πόλεις µας. 

Θέλω να πω ότι πρέπει να µπει εδώ µέσα στο νοµοσχέδιο και
µε βάση και τις τελευταίες φυσικές καταστροφές, ξέρουν οι
δήµοι πόσα άτοµα µε αναπηρία ζουν στις πόλεις τους, για να
µπορούν να αναπτύξουν επιχειρησιακά σχέδια στις φυσικές κα-
ταστροφές; Δεν γνωρίζουν. Άρα πώς θα κάνουν πολιτική; Και νο-
µίζω η στόχευση αυτή που έχετε µε τον κόµβο παρακολούθησης
θα µπορούσε, κατά την προσωπική µου άποψη, να πάει ένα επί-
πεδο παραπάνω, να πάει στους αναγκαίους όρους, ότι πρέπει να
κάνουν πολύ περισσότερα από αυτά που καλούνται µέσω του νο-
µοσχεδίου να κάνουν. 

Το δεύτερο που θέλω να πω και θα το συναντήσετε ως θέµα
στη χώρα µας είναι κάτι το οποίο δυστυχώς για πολλούς και διά-
φορους λόγους δεν λύνεται και δεν λύνεται µε ευθύνη των δη-
µάρχων. Και οµιλώ για την κοινωνική ένταξη των Ροµά. Υπάρχουν
εβδοµήντα επτά καταυλισµοί τύπου 1 στη χώρα µας. Οι άνθρωποι
δεν έχουν νερό, αποχέτευση και ηλεκτροδότηση. Αυτή τη στιγµή
µε τον προηγούµενο Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών, τον κ.
Πέτσα, βγάλαµε 15 εκατοµµύρια που είναι στο Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων. Γιατί οι δήµοι δεν καταθέτουν προτάσεις να
κάνουν µετεγκαταστάσεις στους Έλληνες τσιγγάνους; Άρα εδώ
τίθεται θέµα παραβατικότητας, κοινωνικής συνοχής, οµοφοβίας,
ρατσισµού κ.λπ.. Και πιστεύω ότι αυτό πρέπει να το δείτε. 
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Το άλλο που θέλω να πω είναι ότι αναφέρετε για αριθµούς παι-
διών που ζούνε σε ορφανοτροφεία στο κοµµάτι της κοινωνικής
πρόνοιας. Απλά εδώ νοµίζω ότι πρέπει να γίνει µια αλλαγή. Δεν
υπάρχουν ορφανοτροφεία στη χώρα. Είναι δοµές παιδικής προ-
στασίας. Και ο στόχος µε αφορµή αυτό είναι οι στόχοι των ΟΤΑ
να είναι άµεσα συνδεδεµένοι µε τους στόχους της εκάστοτε κυ-
βέρνησης. 

Παράδειγµα. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει θέσει ως στόχο το
2030 να µην υπάρχουν άστεγοι. Η Κυβέρνηση µε το σχέδιο δρά-
σης που παρουσιάστηκε στις 2 Φεβρουαρίου στο Υπουργικό Συµ-
βούλιο έχει θέσει το στόχο το 2027. Πρέπει όλα αυτά να είναι
συνδεδεµένα µεταξύ τους ώστε να µπορούν και τα χρηµατοδο-
τικά εργαλεία να έχουν βάση, αλλά και στο τέλος να υπάρχει απο-
τέλεσµα.

Η ερώτηση που θέλω να κάνω, κύριε Υπουργέ, είναι αν ένας
δήµος έχει καταγράψει πενήντα άστεγους και ο στόχος είναι να
είναι είκοσι άστεγοι και δεν επιτύχει αυτό το στόχο, τι γίνεται σε
εκείνη την περίπτωση; Αυτό εγώ προσωπικά δεν το έχω καταλά-
βει. Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να µπούνε λίγο πιο αυστηροί κανό-
νες όσον αφορά αυτό το κοµµάτι. 

Το τρίτο αφορά τα βραβεία. Νοµίζω ότι τα βραβεία έχουν µια
πολύ θετική προσέγγιση. Απλά πιστεύω ότι πρέπει να είναι συ-
γκεκριµένα, να τα γνωρίζουν οι πολίτες, να τα γνωρίζουν οι δη-
µότες, να τα γνωρίζουν οι δήµαρχοι. Βραβείο για προσβάσιµη
πόλη, βραβείο όσον αφορά τον πολιτισµό, την παιδεία κ.λπ..
Θέλω, όµως, να κάνω ένα ερώτηµα. Αν ένας δήµαρχος δεν θέλει
στην πόλη του, στον δήµο του να γίνει παράδειγµα ένα φεστιβάλ
υπερηφάνειας, αυτός ο δήµαρχος πώς θα µπορεί να το αποτρέ-
ψει και να µην µπορούν οι συµπολίτες µας να διαδηλώσουν; Και
δεν είναι µόνο τα φεστιβάλ υπερηφάνειας, είναι για οποιαδήποτε
δηµοκρατική διαδήλωση οποιοσδήποτε πολίτης θέλει να κάνει. 

Άρα πιστεύω ότι πρέπει να µπουν και δείκτες συµπερίληψης
και νοµίζω ότι πετυχαίνοντας να είναι οι δήµοι πιο συµπεριληπτι-
κοί, θα είναι και πιο δηµοκρατικοί, ώστε όταν έρθει η ώρα µε το
καλό της συζήτησης για τη συνταγµατική Αναθεώρηση να
µπούµε επί της ουσίας στην επόµενη µέρα των δήµων. Και η επό-
µενη µέρα των δήµων θα είναι περισσότερη ανεξαρτησία, που
εδώ υπάρχει αυτή η κατεύθυνση. Θα είναι να δούµε τα νέα µο-
ντέλα της κοινωνικής κατοικίας. Στην Ισπανία αυτή τη στιγµή που
έχουν λύσει το πρόβληµα της κοινωνικής κατοικίας είναι γιατί ο
Δήµος της Μαδρίτης για παράδειγµα διαθέτει πάνω από πενήντα
χιλιάδες ακίνητα. Έχει τη δυνατότητα να αγοράζει ακίνητα, να τα
µισθώνει σε οποιαδήποτε κατηγορία πολιτών. Νοµίζω εκεί θα κρι-
θούµε, εκεί θα κριθεί κι αυτό το νοµοσχέδιο και κυρίως συµπερι-
λαµβάνοντας όλες τις κατηγορίες των πολιτών. Για µένα η κατη-
γορία των Ελλήνων τσιγγάνων, των ατόµων µε αναπηρία είναι µια
ξεχωριστή κατηγορία. 

Κι εδώ τίθεται και ένα άλλο θέµα και θα σας φέρω ένα παρά-
δειγµα, κύριε Υπουργέ. Αυτή τη στιγµή στο Δροσερό στην Ξάνθη
ζουν πέντε χιλιάδες µουσουλµάνοι Ροµά. Δεν µπορεί να µπει µισή
βίδα γιατί είναι εκτός αστικού σχεδιασµού, όπερ σηµαίνει ότι πρέ-
πει να δούµε και άλλες υπερβάσεις που πρέπει να γίνουν σε συ-
νεργασία µε την περιφέρεια και την κεντρική κυβέρνηση, ώστε οι
δήµοι πραγµατικά να είναι δήµοι αποδοχής, συµπερίληψης, κοι-
νωνικής ένταξης και να είναι πραγµατικά δήµοι για τους δηµότες
και όχι δήµοι απλά για να υφίστανται σε ένα καθεστώς της ελλη-
νικής δηµοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ και συγχαρητήρια για το νοµοσχέδιο αυτό
και επιτρέψτε µου από αυτό το Βήµα να σας ευχαριστήσω για τη
συνεργασία που είχαµε επί κορωνοϊού. Δεν το ξέρετε, µε πρωτο-
βουλία του Υπουργού τότε δόθηκαν πέριξ των 3 εκατοµµυρίων
για τους Έλληνες Τσιγγάνους, να δοθούν αυτά που η επιστήµη
τότε έλεγε όσον αφορά τον κορωνοϊό. Ήµασταν ίσως η µοναδική
χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση που µερίµνησε γι’ αυτούς τους αν-
θρώπους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο και για την τήρηση του χρόνου.

Το λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρ-
τιατών ο συνάδελφος κ. Χαράλαµπος Κατσιβαρδάς. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-
τιµε κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς
εγώ λαµβάνω τον λόγο για να θέσω κάποιες παραµέτρους σχε-
τικά µε το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου, εις επίρρωσιν του εισηγη-
τού και του ειδικού αγορητού, δηλαδή των προλαλησάντων πα-
ριόντων, οι οποίοι έθεσαν τον δάκτυλον επί τον τύπον των ήλων
και παθολογοανέτηµαν διατρέχοντας το σύνολο επί της αρχής,
αλλά και των άρθρων του υπό ψήφιση σχεδίου νόµου. Στην προ-
κειµένη περίπτωση το ερώτηµα το οποίο θέτω εγώ, κατ’ αρχάς,
είναι η χρεία που άγεται ενώπιον της ηµετέρας Ολοµελείας προς
ψήφιση, δηλαδή η παρούσα χρονική συγκυρία. Τι εξυπηρετεί
µόλις λίγες ηµέρες ενόψει της διεξαγωγής των εκλογών της το-
πικής αυτοδιοικήσεως. Το πρώτο ερώτηµα το οποίο τίθεται είναι
αυτό.

Το δεύτερο ερώτηµα, γιατί το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου ου-
σιαστικά έχει και δύο σκέλη, αφορά και την τροποποίηση κατ’ ου-
σίαν ως προς ένα µέρος του νόµου περί των ζώων. Αν δεν
απατώµαι είναι η δεύτερη ή η τρίτη τροποποίηση. Επίσης θέλω
να πω ότι το χρονικό διάστηµα δεν εξυπηρετεί καµµία απολύτως
ανάγκη και οι εσπευσµένες αυτές διαδικασίες οι οποίες κατ’ ου-
σίαν στερούνται ειδικής και εµπεριστατωµένης αιτιολογίας. 

Οι διατάξεις περί την αναµόρφωση των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοικήσεως πέραν από κάποιες επιµέρους τροποποιήσεις
δεν προάγουν κατ’ ουσίαν κάποιες ρηξικέλευθες τοµές οι οποίες
οριοθετούν κατ’ ουσίαν τη δικαιοδοσία των Οργανισµών της Το-
πικής Αυτοδιοικήσεως σε σχέση µε την κεντρική διοίκηση. Είναι
πρόδηλο ότι η αυτοδιοίκηση εν γένει αποτελεί το βασικό κύτταρο
της δηµοκρατίας, αποτελεί τον ακρογωνιαίο και ακροτελεύτιο
λίθο της άµεσης, της διαδραστικής δηµοκρατίας, αποτελεί το
υπόβαθρο της λαϊκής κυριαρχίας πλην όµως επί τη πράξη επί
τόσα έτη, αλλά και µε το παρόν νοµοσχέδιο δεν βλέπουµε να
πραγµατώνεται και να µετουσιώνεται αυτό επί τη πράξη. Εις τον
αντίποδα βλέπουµε ότι σε ορισµένες διατάξεις παρατηρείται
υπερσυγκέντρωση εξουσίας στους δηµάρχους που κατ’ αυτόν
τον τρόπο ευνοεί την κοµµατοκρατία και εξακολουθητικώς ισχυ-
ροποιεί ουσιαστικά τους δεσµούς αυτής της στυγνής κοµµατο-
κρατίας, αυτής της κοµµατικής παθογένειας ες αεί και στο
διηνεκές, η οποία στραγγαλίζει κάθε µορφή ελευθερίας και δη-
µοκρατίας και ανεξαρτησίας ουσιαστικά των δήµων και συν τοις
άλλοις ενισχύει ουσιαστικά την άµεση επίδραση της κεντρικής
διοικήσεως στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοικήσεως. 

Συν τοις άλλοις παρατηρούµε επίσης ότι στην τοπική αυτοδι-
οίκηση δεν υπάρχει η οριοθετηµένη δικαιοδοσία, η δικαιοδοσία
η οποία θα µεταφέρει αρµοδιότητες σε όλους τους τοµείς, προ-
κειµένου να υπάρχει µια άµεση σχέση µεταξύ πολιτών και των
αρµόδιων οργάνων της τοπικής αυτοδιοικήσεως. Ως εκ τούτου
λοιπόν θεωρούµε πέραν από άκαιρο και ορισµένες εκ των προ-
αγοµένων διατάξεων παντελώς άτοπες καθ’ ότι δεν εξυπηρετούν
τον σκοπό της τοπικής αυτοδιοικήσεως, ο οποίος συνιστά την πε-
µπτουσία και το θεµέλιο της δηµοκρατίας. Διότι κατ’ ουσίαν ανα-
παράγει ένα µοντέλο γραφειοκρατικό, ένα µοντέλο ουσιαστικά
άκρως αναποτελεσµατικό, χωρίς να χαράσσει προοπτική εξελί-
ξεως σε σχέση µε το µέλλον και εναρµονιζόµενο βεβαίως µε τους
αντίστοιχους θεσµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Άρα, λοιπόν,
στην παρούσα φάση υπάρχει µια µορφή παθογένειας εν γένει ως
προς τις προωθούµενες αυτές διατάξεις. 

Τώρα ως προς το δεύτερο σκέλος του εν λόγω σχεδίου νόµου
εδώ υπάρχουν κάποια τρωτά σηµεία σχετικά, ουσιαστικά, µε την
προστασία των ζώων ευζωίας, κάποια ζητήµατα τα οποία δεν λύ-
νονται µε την πολυνοµία και µε αυτές τις διατάξεις τις εσπευσµέ-
νες καθότι στην πράξη προκύπτουν πολλά ζητήµατα µείζονος
σπουδαιότητας τόσο ποινικά όσο και διοικητικά ως προς την
εφαρµογή των διατάξεων αυτών καθόσον αφορά την επιβολή
των διοικητικών προστίµων, µε αποτέλεσµα ανεξαρτήτως της
υπάρξεως των τροποποιήσεων και των υφιστάµενων βελτιώσεων
να δηµιουργούνται πάρα πολλές ατέλειες στην πράξη και να επι-
χειρεί κανείς ή να προσφεύγει στις γενικές διατάξεις ή στη νο-
µολογία ιδίως όταν είναι αµυνόµενος και υπόκειται ουσιαστικά
στην εφαρµογή του νόµου περί των ζώων και ούτω καθεξής. Άρα
λοιπόν θέλω να πω ότι και ο νόµος αυτός έρχεται άρον-άρον και
τείνει να γίνει ένας νόµος µε κενό περιεχόµενο, µε κενή διάταξη. 
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Εν κατακλείδι αυτό το οποίο θέλω να πω για το σχέδιο νόµου,
συνάγοντας, δηλαδή, από τις διατάξεις, είναι ότι επί της ουσίας
η πολυνοµία πρέπει να εξυπηρετεί τον σκοπό για τον οποίο θε-
σπίζεται, τη γενεσιουργό αιτία. Η γενεσιουργός αιτία είναι η δη-
µοκρατία, η πρόοδος και ο άνθρωπος. Ιδίως, επειδή έδωσα
έµφαση στη µεταβατική χρονική συγκυρία την οποία διερχόµεθα
µετά από πυρκαγιές, πληµµύρες και όλον αυτόν τον καταιγισµό
των δυσµενών εξελίξεων επί Κυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας,
εγώ θα ανέµενα -το λέω σχηµατικώς- να εισέλθει ένα νοµοσχέδιο
για τον άνθρωπο. Γιατί η θεµελιώδης αξία είναι ο άνθρωπος τόσο
στη συνταγµατική έννοµη τάξη όσο και στην ευρωπαϊκή, αλλά και
στις διεθνείς συµβάσεις. 

Το λέω αυτό διότι ήδη διολισθαίνουµε κατ’ ουσίαν σε µια νέα
τάξη πραγµάτων, όπου ο άνθρωπος έρχεται σε δεύτερη µοίρα,
όπου οι παραδόσεις, η ταυτότητα και το έθνος ουσιαστικά απόλ-
λυνται χάριν µιας φεουδαρχικής αναδυόµενης οιονεί αυτοκρατο-
ρίας, η οποία βρίσκεται στον αντίποδα τόσο των ανθρωπιστικών
αξιών όσο και του ευρωπαϊκού µας κεκτηµένου. 

Άρα, λοιπόν, εγώ κλείνω στο σηµείο αυτό µε µια φράση του
Οδυσσέα Ελύτη η οποία φρονώ υποκειµενικώς ότι συµπυκνώνει
εύγλωττα την πεµπτουσία των προαναφερθέντων και αφήνει καθ’
ηµάς, εννοώ εκ της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών,
µια χαραµάδα-ελπίδα εξ αφορµής του παρόντος σχεδίου νόµου:
«Όλα µένουν, εγώ φεύγω, εσείς θα δούµε τώρα». 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο για την τήρηση του χρόνου. Τον λόγο τώρα έχει
από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Αναστάσιος Μπαρτζώκας. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,

η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης και του
Υπουργείου Εσωτερικών έρχεται για να ρυθµίσει αποτελεσµατικά
την καλύτερη δυνατή οργάνωση και λειτουργία των Οργανισµών
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Παρά τις όποιες διαφορετικές -και
λογικό είναι και αναµενόµενο- φωνές ακούσαµε να έρχεται στον
απολύτως σωστό χρόνο, πριν δηλαδή από τις εκλογές ανάδειξης
των αιρετών αρχόντων για τους ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού, έτσι ώστε
όλοι όσοι εκλεγούν και κληθούν να αναλάβουν από την επόµενη
χρονιά τη διοίκηση των δήµων και των περιφερειών να µη βρε-
θούν προ εκπλήξεως και να γνωρίζουν ακριβώς το πλαίσιο εντός
του οποίου θα κινηθούν. Άλλωστε, όπως ακούστηκε και προηγου-
µένως και στη διάρκεια της ηµέρας, δεν αφορά αυτή η αλλαγή
καµµία εκλογική διαδικασία όσον αφορά τον εκλογικό νόµο και
αυτοί οι οποίοι θα εκλεγούν θα έχουν δυόµισι-τρεις µήνες έτσι
ώστε να προετοιµαστούν για να αναλάβουν διοίκηση από την και-
νούργια χρονιά. Εξάλλου µε αυτόν τον τρόπο συµµορφωνόµαστε
πλήρως µε τη σχετική απόφαση του Σ.τ.Ε.. 

Σε όσους εκφράζουν αντιρρήσεις για τον χρόνο που έρχονται
οι νέες διατάξεις θέτουµε το ερώτηµα: Δηλαδή τι θα προτιµού-
σατε, να έρχονταν οι αλλαγές αιφνιδιαστικά, αλλαγές που ξα-
φνικά θα έπρεπε να εφαρµόσουν οι νέες δηµοτικές αρχές;
Φυσικά και όχι. 

Πρόκειται για ρυθµίσεις που φιλοδοξούν να διορθώσουν όσες
στρεβλώσεις και δυσλειτουργίες εντοπίζονται στην πράξη για
τους δήµους και τις περιφέρειες της χώρας πάντα µε γνώµονα
τη δηµιουργία ισχυρής τοπικής αυτοδιοίκησης, που βρίσκεται
δίπλα στο δηµότη και κατανοεί καλύτερα τα προβλήµατά του.

Όπως όλοι ξέρουµε, υπό το πρίσµα της απλής αναλογικής η
προηγούµενη τετραετία κύλησε µε δυσκολίες και µεγάλες αρ-
ρυθµίες τόσο για τους δήµους, αλλά και για τις περιφέρειες. Ανα-
φέρθηκαν πάρα πολλά παραδείγµατα τα οποία έχουµε βιώσει
όλοι µας κυρίως σε δήµους, όπου δήµαρχοι που είχαν λάβει ενι-
σχυµένη πλειοψηφία δεν είχαν καν τη δυνατότητα να περάσουν
αποφάσεις, δεν είχαν καν την πλειοψηφία στο δηµοτικό συµβού-
λιο. Άρα, λοιπόν, είναι προφανές για όλους µας ότι αυτό είναι
κάτι το οποίο θα πρέπει να αλλάξει.

Στο επιχείρηµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι δηµιουρ-
γούµε ένα δηµαρχοκεντρικό σύστηµα να θυµίσουµε ότι µε πα-
ρέµβαση αυτής της Κυβέρνησης βρέθηκαν τρόποι έτσι ώστε να
µην παραλύσει εντελώς η τοπική αυτοδιοίκηση από το φαινόµενο

της ακυβερνησίας λόγω της απλής αναλογικής. 
Σήµερα, λοιπόν, όλη αυτή η αρρυθµία, όλα αυτά τα προβλή-

µατα κλείνουν εντελώς και κλείνει το κεφάλαιο αυτό. Προχωράµε
δυναµικά σε αλλαγές που εξασφαλίζουν την ενδυνάµωση των
δήµων και των περιφερειών και την ανάδειξή τους σε σηµαντι-
κούς πραγµατικά αυτόνοµους οργανισµούς που λύνουν τα προ-
βλήµατα των τοπικών κοινωνιών.

Από αυτά που ξεχωρίζουν και αξίζει να συγκρατήσουµε είναι
ότι αξιοποιούµε τα ψηφιακά µέσα που µας έγιναν απαραίτητα και
τα µάθαµε την εποχή του COVID σε µια πιο µόνιµη βάση, µε δη-
µοτικά και περιφερειακά συµβούλια που γίνονται πλέον µέσω τη-
λεδιάσκεψης και µε ηλεκτρονική ενηµέρωση των µελών για τον
χρόνο συνεδρίασης του συµβουλίου, ρυθµίσεις που διευκολύ-
νουν πολύ, µειώνουν τις αποστάσεις και τους χρόνους και είναι
ιδιαίτερα βοηθητικές ειδικά σε ορεινούς δήµους και νησιωτικούς. 

Αναµφίβολα η αλλαγή που φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο και βρί-
σκεται στο επίκεντρο της συζήτησης αφορά στην κατάργηση των
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου και των κοινωφελών επιχει-
ρήσεων των δήµων. Βεβαίως, υπάρχουν και οι κοινωφελείς επι-
χειρήσεις -αυτό δεν το αρνείται κανένας µας και ενδεχοµένως
πολλοί από εµάς το γνωρίζουµε- που λειτουργούν αποτελεσµα-
τικά υπό το ισχύον καθεστώς. Έχουµε όλοι µας και εγώ έχω και
στον νοµό µου επιχειρήσεις οι οποίες όντως λειτουργούσαν ικα-
νοποιητικά, παρήγαγαν έργο. Κάποιους από αυτούς τους εκπρο-
σώπους και τους ανθρώπους τούς είδα και εγώ το προηγούµενο
διάστηµα. Είναι όµως αλήθεια πως ένας µεγάλος αριθµός από
νοµικά πρόσωπα των δήµων έχει σοβαρά οικονοµικά προβλή-
µατα, προβλήµατα που αφορούν ακόµα και την επιβίωσή τους ή
πάσχει από υποστελέχωση. Συνεπώς, η συνέχιση της λειτουργίας
τους είναι δύσκολη έως και αδύνατη. 

Αυτό, λοιπόν, που επιχειρούµε είναι να µπουν αυτές οι υπηρε-
σίες κάτω από τη σκέπη του δήµου, ώστε να έχουν στη διάθεσή
τους όλη την τεχνογνωσία και τους ειδικούς επιστήµονες του
κάθε δήµου, ώστε να συνδράµουν µε µικρότερο κόστος. Επίσης,
είναι σηµαντικό ότι µε τις αλλαγές που γίνονται εξασφαλίζονται
πλήρως όλες οι εργασιακές σχέσεις και όλοι οι εργαζόµενοι -
αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό- θα συνεχίσουν να απασχολού-
νται ως προσωπικό του δήµου, όπως άλλωστε και το ότι εξασ-
φαλίζεται η συνέχιση όλων των υλοποιούµενων προγραµµάτων
επιχορήγησης της ΔΥΠΑ για τους ωφελούµενους που εργάζο-
νται. Επίσης, µια χρήσιµη αλλαγή είναι ότι ενοποιούνται η Επι-
τροπή Ποιότητας Ζωής και η Οικονοµική Επιτροπή σε ένα
όργανο, ώστε να µην παρατηρείται το φαινόµενο να έχουµε αντι-
κρουόµενες αποφάσεις των διαφορετικών επιτροπών. Ήταν κάτι
το οποίο όλοι µας ως πολίτες το βιώσαµε επανειληµµένως. 

Συνολικά έχουµε ένα νοµοσχέδιο που επιχειρεί να βάλει τάξη
στο δύσκολο τοπίο των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, να
εφαρµοστούν πρακτικές που οδηγούν σε µεγαλύτερη διαφάνεια
και βέλτιστη δυνατή αποδοτικότητα σε όλα τα επίπεδα. Στο πλαί-
σιο της καλύτερης λογοδοσίας θεσπίζεται για πρώτη φορά διµη-
νιαία συνεδρίαση του δηµοτικού και περιφερειακού συµβουλίου
για τον έλεγχο των πεπραγµένων της διοίκησης. Και πάλι στόχος
είναι η µέγιστη δυνατή διαφάνεια σε όλα τα επίπεδα. Για πρώτη
φορά η τοπική αυτοδιοίκηση ανοίγει στο ευρύ κοινό. Όλοι οι ΟΤΑ
γνωστοποιούν δηµόσια τα όσα πέτυχαν και αναπόφευκτα συγκρί-
νονται σε επίπεδο επιδόσεων µε τους υπόλοιπους. Έχουµε, λοι-
πόν, συγκεκριµένους µετρήσιµους δείκτες ποιότητας και
απόδοσης, ώστε να ξέρουµε τις επιδόσεις που έχει κάθε δήµος,
κάθε περιφέρεια της χώρας και ταυτόχρονα έχουµε και βραβεία
και οικονοµικά έπαθλα για τους δήµους και τις περιφέρειες που
ξεχωρίζουν για τις επιτυχίες τους. 

Πολύ σηµαντική είναι η τροπολογία που είδαµε σήµερα και η
οποία φέρνει λύση στο µεγάλο πρόβληµα που έχει προκύψει µε
τη µεταφορά µαθητών ΑΜΕΑ στις περιφέρειες. Μετά από άγο-
νους διαγωνισµούς που άφηναν παιδιά και γονείς έκθετους, το
Υπουργείο Εσωτερικών δίνει λύση και επιτρέπει στις περιφέρειες
να µισθώνουν µεταφορικά µέσα για τους µαθητές ΑΜΕΑ. 

Κλείνοντας, όπως διεµήνυσε και ο Πρωθυπουργός, το έργο
της Κυβέρνησης, οι µεταρρυθµίσεις, οι αλλαγές και η εφαρµογή
του προγράµµατος της Νέας Δηµοκρατίας συνεχίζει ακάθεκτο,
παράλληλα µε τις όποιες κρίσεις που καλείται να αντιµετωπίσει.
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Αυτός στην πραγµατικότητα είναι και ο µόνος τρόπος να περιο-
ρίσουµε αυτές τις κρίσεις, µε το να ξεφύγουµε από την παλιά λο-
γική του µπαλώµατος, µε το να αλλάξουµε και να αντιµετωπί-
σουµε στη ρίζα τους όλα όσα δυσλειτουργούν, όσα µας κρατούν
πίσω και όσα χρόνια προβλήµατα επιστρέφουν κάθε φορά πιο
απειλητικά και πιο επικίνδυνα. 

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, είναι εδώ. Τηρεί τις δεσµεύσεις της
και συνεχίζει τη συλλογική προσπάθεια να κτίσουµε όλοι µαζί την
Ελλάδα που ονειρευόµαστε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
από τη Νέα Δηµοκρατία ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Μαρκόπου-
λος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, όσοι βρίσκεστε εδώ, θα ξεκινήσω λίγο

διαφορετικά. Κοιτάξτε να δείτε, το πλήθος των κοινοβουλευτικών
δυνάµεων, οι συνεχείς παρεµβάσεις των Κοινοβουλευτικών Εκ-
προσώπων δηµιουργούν µια ασφυκτική κατάσταση εντός του
Κοινοβουλίου, µε αποτέλεσµα τώρα να βρίσκοµαι, όπως και οι
υπόλοιποι συνάδελφοι, µε εξαιρετικές τοποθετήσεις, τις οποίες
δυστυχώς κανένας δεν θα δει, στην ώρα των µεγάλων χασµου-
ρητών, να µιλάµε για ένα κρίσιµο νοµοσχέδιο. 

Θεωρώ, λοιπόν, αναγκαίο να βρεθεί µία νέα φόρµουλα, κύριε
Πρόεδρε. Φανταστείτε τώρα ότι έχουµε ένα νοµοσχέδιο στο
οποίο είµαστε περίπου σαράντα οµιλητές και φτάνουµε κοντά
στις έντεκα µε δώδεκα η ώρα το βράδυ για να τοποθετούµαστε.
Δεν είναι ο προϋπολογισµός να µιλάνε διακόσια πενήντα άτοµα
και να φτάνουµε µία και δύο η ώρα το βράδυ. Εποµένως, θα πρέ-
πει κάτι να γίνει γιατί -το επαναλαµβάνω- δεν είναι εικόνα για ένα
τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο. Και στο παραπέντε των αυτοδιοικη-
τικών εκλογών να φτάνουµε στην ώρα των µεγάλων χασµουρη-
τών που ο κόσµος περίπου πάει να κοιµηθεί και να τοποθετού-
µαστε. Πρέπει, λοιπόν, να βρεθεί µία φόρµουλα. Είναι ανάγκη. 

Πάµε στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, το οποίο, κατά τη γνώµη
µου, έχει µια πάρα-πάρα πολύ µεγάλη σηµασία, ακριβώς γιατί
βρίσκεται στο παραπέντε των αυτοδιοικητικών εκλογών. Και έχει
σηµασία γιατί έρχεται να εντείνει τον πολιτικό διάλογο για τις αυ-
τοδιοικητικές εκλογές, άρα είναι και επίκαιρο, είναι και αναγκαίο.
Μην το βλέπουµε πάντα αρνητικά γιατί γίνεται η συζήτηση λίγες
ηµέρες πριν τις αυτοδιοικητικές εκλογές. Γίνεται η συζήτηση και
είναι χρήσιµη και µπράβο που µπήκε το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο επιτέλους για να µιλήσουµε για την αυτοδιοίκηση. 

Κοιτάξτε να δείτε. Δεν είναι αιφνιδιασµός. Από το καλοκαίρι η
ΚΕΔΕ γνωρίζει τις προθέσεις. Ο διάλογος έχει ξεκινήσει. Γιατί
διαστρεβλώνουµε την πραγµατικότητα; Δεν υπάρχει κανενός εί-
δους αιφνιδιασµός. Ο διάλογος είναι δηµόσιος. Και επιµένω ότι
είναι σηµαντικό το ότι γίνεται ο διάλογος ο ουσιαστικός στο
πλέον επίσηµο θεσµικά Βήµα, σε αυτό του ελληνικού Κοινοβου-
λίου, λίγες ηµέρες πριν τις αυτοδιοικητικές εκλογές. Η καταιγίδα
τού τίποτα, η καταιγίδα της πολιτικής µε συνθήκες σόου µπιζ, η
καταιγίδα η οποία έχει πλήξει τη χώρα µας τις τελευταίες µέρες
-µιλώ για την καταιγίδα Κασσελάκη- δυστυχώς δεν µας έχει επι-
τρέψει δηµόσια σε άλλα βήµατα να συζητήσουµε για τις ανάγκες
των ΟΤΑ. Εδώ, λοιπόν, θα πρέπει να χαιρόµαστε για το γεγονός
ότι η Κυβέρνηση και το αρµόδιο Υπουργείο έφεραν τη συζήτηση
εδώ.

Σήµερα µιλάµε ουσιαστικά για την τύχη των δήµων. Ο Πρωθυ-
πουργός έχει γυρίσει όλη την επικράτεια. Ακούει δηµάρχους, επι-
σκέπτεται περιφερειάρχες. Δεν αναλώνεται σε ανούσιες εµφα-
νίσεις ή δεν αναλώνεται σε µαραθωνίους των πρωινάδικων. Κά-
θεται και ασχολείται µε τα προβλήµατα καθηµερινά. Η Νέα Δη-
µοκρατία επίσης να σας τονίσω ότι έχει ρίζες στους ΟΤΑ. Είµαστε
ένα κόµµα που αυτή τη στιγµή βρισκόµαστε στο πέµπτο έτος δια-
κυβέρνησης και διεκδικούµε και τις δεκατρείς περιφέρειες και
τους µεγαλύτερους δήµους της χώρας. Άλλοι δεν έφτιαξαν κουλ-
τούρα αυτοδιοικητική και προσπαθούν τώρα πετροβολώντας το
νοµοσχέδιο αυτό να καλύψουν τα δικά τους κενά. Άλλοι δεν θα
έχουν ούτε µία περιφέρεια, ούτε έναν µεγάλο δήµο να επιδείξουν
ως νίκη.

Εδώ, λοιπόν, πρέπει και η Αντιπολίτευση να αναστοχαστεί για

τις ανεπάρκειές της. Μια Αντιπολίτευση χωρίς πυξίδα και µια
Αντιπολίτευση η οποία δεν βλέπουµε να κοµίζει κάτι στο πεδίο,
δεν φέρνει κάτι το οποίο θα συζητήσουµε. Εµείς µιλάµε εδώ, ο
Υπουργός, για λογοδοσία, για διαφάνεια, για έναν νέον τρόπο έκ-
φρασης της πολιτικής στην αυτοδιοίκηση, για ευέλικτη λειτουρ-
γία των ΟΤΑ, για καλύτερη βέλτιστη αξιοποίηση του ανθρώπινου
δυναµικού, για διαδικτυακούς ελέγχους επιδόσεων. Μιλάµε για
σύγκλιση συνεδριάσεων ειδικών για τη λογοδοσία, πράγµατα
απτά, πολιτικές συγκεκριµένες. Γι’ αυτό η Νέα Δηµοκρατία,
επειδή αυτό το κάνει χρόνια, έχει αυτή την κυριαρχία στην τοπική
αυτοδιοίκηση. Και αυτό δεν είναι αλαζονικό το οποίο σας λέω,
γιατί κάποιοι λένε «έχετε πάρει αέρα µε το 41%». Όχι είναι βαθιά
πολιτικό. Η Νέα Δηµοκρατία ανέκαθεν υπήρξε το κόµµα που στά-
θηκε δίπλα στους ΟΤΑ, µε µοντέρνα διάθεση, εκσυγχρονιστικό
πνεύµα, µεταρρύθµιση. Και αυτό εδώ έρχεται να κάνει το αρµό-
διο Υπουργείο.

Κοιτάξτε να δείτε. Φωνάζετε για την κατάργηση των νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου. Εδώ πέρα ερχόµαστε να λύσουµε
µια σειρά από στρεβλώσεις. Και εδώ πάλι στείρα άρνηση. Γιατί
δεν αξιοποιείτε αυτό το Βήµα να εξηγήσετε στους όποιους λί-
γους αυτοδιοικητικούς έχετε το πρόβληµα, να το λύσουµε
παρέα; Καταγγελία, στείρα Αντιπολίτευση και µηδενική πρόταση. 

Εγώ να σας πω, κύριε Υπουργέ, επειδή µου αρέσει ο δηµόσιος
διάλογος: Προφανώς το νοµοσχέδιο είναι εξαιρετικό και γι’ αυτό
το στηρίζουµε. Φέρνει καινοτοµία και δηµιουργεί νέες συνθήκες
λειτουργίας των ΟΤΑ. Θα πρέπει, όµως, κι εµείς να έχουµε την
εποπτεία τού µετά. Το νοµοσχέδιο είναι άριστο. Θα πρέπει εµείς,
όµως, να είµαστε από πάνω στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτο-
διοίκησης, ώστε σε ό,τι αφορά τις κοινωνικές δοµές να µην υπάρ-
χει ρουσφετολογική προσέγγιση. Θα πρέπει να τα παρακολου-
θούµε κι εµείς αυτά. Είναι ανάγκη. Θα πρέπει να υπάρχει λογο-
δοσία, την οποία όµως κι εµείς να παρακολουθούµε, µε όλα τα
νέα συστήµατα τα οποία προκύπτουν. Θα πρέπει, λοιπόν, να
έχουµε τα µάτια µας ανοικτά.

Κύριε Υπουργέ, στη διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού,
των υπό κατάργηση δοµών πρέπει να έχουµε τη µατιά µας πάνω
κι εµείς, να παρακολουθήσουµε πώς θα πάει, να σκύψουµε στα
ζητήµατα τα οποία ενδεχοµένως θα προκύψουν από την εφαρ-
µογή του νέου νόµου, να αποτραπούν αυθαιρεσίες στην κατα-
νοµή και στις προθεσµίες της εκπόνησης των όποιων διαδικασιών
στους νέους οργανισµούς, να µην έχουµε δηλαδή σε έναν εξαι-
ρετικό νόµο το φαινόµενο του «γεφυριού της Άρτας», όλα αυτά
γρήγορα να ενσωµατωθούν από τους Οργανισµούς Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης µε την εποπτεία του Υπουργείου και µε τη µατιά που
πρέπει να υπάρχει. 

Κοιτάξτε να δείτε: Εδώ πέρα θα πρέπει να δούµε το θέµα µε
σαφή και θετική διάθεση λίγες ηµέρες πριν τις εκλογές. Το πολι-
τικό σύστηµα της χώρας στο σύνολό του δέχεται κριτική για
σειρά φαινοµένων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω. 
Συνήθως τα βέλη εκτοξεύονται στην κεντρική κυβέρνηση. Είναι

ο εύκολος στόχος. Και να σας πω και κάτι; Να αναλάβουµε τις
όποιες ευθύνες. Θέλετε για τις πυρκαγιές, θέλετε για τις πληµ-
µύρες, για όλα τα φαινόµενα; Όµως, λογοδοσία πρέπει να υπάρ-
χει και στους άλλους φορείς της καθηµερινής διακυβέρνησης και
στους Οργανισµούς της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Δεν µπορεί να
υπάρχει στασιµότητα ή στασιµότητα του τίποτα. 

Αυτά, λοιπόν, έρχεται να «θεραπεύσει» σε πρώτη φάση το νο-
µοσχέδιο, γιατί θα ακολουθήσουν και άλλες νοµοθετικές παρεµ-
βάσεις από το Υπουργείο Εσωτερικών, γι’ αυτό το στηρίζουµε και
σας καλούµε να αναστοχαστείτε κι εσείς. Για κάποιους λόγους
φτάνουµε στο παραπέντε των αυτοδιοικητικών εκλογών και ως
δυνάµεις της Αντιπολίτευσης δεν παρουσιάζετε µια συγκροτη-
µένη στρατηγική αυτοδιοικητική πρόταση, γι’ αυτό οι πολίτες δεν
θα επιλέξουν την Κυριακή τις δικές σας προτάσεις και θα επιλέ-
ξουν τις δικές µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
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ο κ. Δηµήτριος Μάντζος από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγεται συχνά ότι η δηµοκρατία

είναι το καλύτερο πολίτευµα που γνώρισε αυτός ο κόσµος. Στην
πραγµατικότητα είναι και το πιο απαιτητικό και το πιο στριφνό πο-
λίτευµα για έναν απλούστατο λόγο, διότι έχει κανόνες. Είναι ένα
πολίτευµα απαιτητικό, διότι δεν δέχεται και δεν αποδέχεται αι-
φνιδιασµούς και µονοµερείς ενέργειες. Έτσι ακριβώς πρέπει να
αξιολογείται τελικά και να κρίνεται κάθε νοµοθετική πρωτοβου-
λία, ιδίως εκείνη η πρωτοβουλία που έρχεται να αλλάξει σε µια
ιδιαίτερα κρίσιµη στιγµή, κοντά στις εκλογές, τους κανόνες του
δηµοκρατικού παιχνιδιού. Είναι αυτό που και η πολιτική επιστήµη
έχει αναγνωρίσει ως έναν από τους τρόπους που πρέπει κανείς
να ακολουθήσει αν θέλει όχι να υποστηρίξει, αλλά να πλήξει τε-
λικά τη δηµοκρατία. 

Το σηµερινό σχέδιο νόµου δυστυχώς εµπίπτει ακριβώς σε αυτή
την κατηγορία και σε αυτή τη φιλοσοφία, διότι τι άλλο µπορεί να
είναι η απόφαση της Κυβέρνησης να παρέµβει νοµοθετικά στην
αυτοδιοίκηση λίγες µόνο ηµέρες, λίγες µόνο ώρες, πριν ανοίξουν
οι αυτοδιοικητικές κάλπες; Πέντε ηµέρες πριν τις εκλογές για την
τοπική αυτοδιοίκηση, η Κυβέρνηση έρχεται να αναµορφώσει τον
τρόπο διακυβέρνησης των οργανισµών της και µάλιστα µε έναν
τρόπο που προσβάλλει, θίγει τη συνταγµατικά κατοχυρωµένη δι-
οικητική και οικονοµική αυτοτέλεια των Οργανισµών της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. Το κάνει µε µια ατεκµηρίωτη, αναιτιολόγητη πα-
ρέµβαση που έχει µάλιστα και έντονο άρωµα παλαιοκοµµατι-
σµού, διότι οι διατάξεις που θα ψηφιστούν σε πολύ λίγη ώρα από
την Πλειοψηφία την παραµονή των εκλογών -επαναλαµβάνω- δί-
νουν τον χώρο σε «γαλάζιους» υποψηφίους να υπόσχονται την
επόµενη µέρα τη σωτηρία δηµοτικών δοµών µε µόνο κριτήριο την
προνοµιακή τους πρόσβαση στη «γαλάζια» Κυβέρνηση. Τι είναι
αυτό αν όχι πατρωνία και πελατειασµός εν µέσω προεκλογικής
περιόδου; 

Τι σκοπό, για παράδειγµα, έχει η οριζόντια και άκριτη κατάρ-
γηση αντί για αναβάθµιση των σχολικών επιτροπών; Ή µήπως δεν
είναι εντελώς προβληµατική η απόφαση της Κυβέρνησης να αλ-
λάξουν οι όροι λειτουργίας των δηµοτικών οργάνων λίγες µόνο
ώρες προτού αναδειχθούν οι νέες αρχές και φυσικά την ίδια ώρα
να µένουν ανέπαφες όλες οι παλιές και ισχύουσες προβληµατι-
κές διατάξεις, µε σηµαντικότερες φυσικά εκείνες που φιµώνουν
τις παρατάξεις της Μειοψηφίας και ακυρώνουν τον διάλογο που
πρέπει να είναι η πεµπτουσία της πολιτικής ζωής στο δηµοτικό
και περιφερειακό επίπεδο. Και βεβαίως την ίδια ώρα να µην υπάρ-
χει καµµία πρόβλεψη για ενίσχυση των Οργανισµών Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης µε πόρους, καµµία πραγµατική στήριξη της αυτο-
διοίκησης, όπως χαρακτηριστικά δείχνει άλλωστε και το προσχέ-
διο του κρατικού προϋπολογισµού που, όπως σηµείωσε η ειση-
γήτριά µας κ. Λιακούλη, παρουσιάζει ελλείµµατα εκατοντάδων
εκατοµµυρίων ευρώ για τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης πρώτου και δεύτερου βαθµού; 

Κύριε Υπουργέ, η καλή νοµοθέτηση στην οποία ορκίζεστε θα
επέτασσε µια προηγούµενη αξιολόγηση των δοµών πριν αυτές
καταργηθούν µε βάση τα πεπραγµένα τους, την αποστολή τους,
το περιεχόµενο των αρµοδιοτήτων τους και µε εργαλείο τα ανοι-
κτά δεδοµένα. Δεκατρία χρόνια µετά τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» -σας θυµίζει
κάτι- µια αξιολόγηση του τρόπου λειτουργίας των συλλογικών
οργάνων και των αρµοδιοτήτων τους θα έπρεπε να έχει προηγη-
θεί. Δεκατρία χρόνια µετά τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» -σας θυµίζει κάτι-
που όµως καµµία από τις δύο αξιολογήσεις δυστυχώς δεν έχει
γίνει. 

Πρώτα από όλα θα προϋπέθετε η καλή νοµοθέτηση, κύριε
Υπουργέ, τη συζήτηση και επεξεργασία αυτού ακριβώς του σχε-
δίου νόµου σε χρόνο πολιτικά ανύποπτο, όπως οµόφωνα και δια-
παραταξιακά πρότεινε η ΚΕΔΕ, για να αποφευχθεί ακριβώς ο
πολιτικός αποπροσανατολισµός που σας καταλογίζει και η ΠΟΕ
- ΟΤΑ. 

Δυστυχώς η Κυβέρνηση δεν άλλαξε ρότα, γι’ αυτό και σήµερα
-το λέω και εγώ ως τελευταίος οµιλητής από την πλευρά της Κοι-
νοβουλευτικής µας Οµάδας- καταψηφίζουµε από θέση αρχής το
συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, διότι εντάσσεται ακριβώς στη γενική
εικόνα απαξίωσης της αυτοδιοίκησης. Πρόθυµοι αιρετοί που δεν

χρειάζονται καν την απόλυτη πλειοψηφία του εκλογικού σώµατος
για να εκλεγούν, δήµοι και περιφέρειες να λειτουργούν ως απο-
κεντρωµένα παραρτήµατα ενός συγκεντρωτικού δήθεν επιτελι-
κού κράτους, ευθύνες που δίνονται στους δήµους και στις περι-
φέρειες χωρίς πόρους και ανθρώπινο δυναµικό για να µπορέσει
η αυτοδιοίκηση να ανταποκριθεί. Η τοπική δηµοκρατία µπορεί να
πάει περίπατο, η περιφερειακή ανάπτυξη µπορεί να περιµένει. 

Φοβάµαι ότι και αυτό το σχέδιο νόµου εντάσσεται και εναρµο-
νίζεται πλήρως σε µια γενική άποψη που έχει η Κυβέρνηση προς
τους θεσµούς της δηµοκρατίας, ένα µοτίβο ιδιοκτησίας της πο-
λιτικής εξουσίας µε σχεδόν φεουδαρχική προσέγγιση. Διότι τι
άλλο είναι η απόπειρα επηρεασµού έως και χειραγώγησης µιας
ανεξάρτητης αρχής, όπως αυτό που είδαµε την προηγούµενη
εβδοµάδα µε την αντικατάσταση των µελών µιας ευαίσθητης ανε-
ξάρτητης αρχής, την παραµονή µιας πολύ κρίσιµης απόφασης
για µια πολύ σκοτεινή υπόθεση που διασύρει τη χώρα µας διε-
θνώς, την υπόθεση των παράνοµων τηλεφωνικών παρακολουθή-
σεων; Ποιος και γιατί δεν θέλει την αλήθεια στο σκάνδαλο των
υποκλοπών; Αλήθεια, αναρωτιέµαι και αναρωτιόµαστε πόσο εκ-
συγχρονιστικό είναι όλο αυτό, ποια ακριβώς διάσταση του «πο-
λυδιάστατου εκσυγχρονισµού» σας υπηρετεί. Διότι αυτή τελικά
είναι µόνο µια µονοδιάστατη συστηµατική επίθεση στους θε-
σµούς. 

Ανεξάρτητη αρχή, λοιπόν, σηµαίνει αρχή ελεύθερη, εκτός αν
πιστεύουµε διαφορετικά πράγµατα, εκτός αν σας καλύπτει η εκ-
πεφρασµένη άποψη του όψιµου συνεταίρου σας, του κ. Βελό-
πουλου, ότι πρέπει να καταργηθούν οι ανεξάρτητες αρχές. 

Ό,τι κι αν πιστεύετε, ό,τι κι αν πιστεύουµε, η δηµοκρατία είναι
πάνω απ’ όλους µας και από τις αντιλήψεις µας και τις µικροκοµ-
µατικές σκοπιµότητες και τις εφήµερες συναλλαγές των πολιτι-
κών δυνάµεων. Είναι οι θεσµοί που θα την κρατήσουν ακέραιη,
αρκεί να µείνουν και εκείνοι ακέραιοι και λειτουργικοί και στην
κεντρική διοίκηση και στην αυτοδιοίκηση, για να πάψουν δήµοι
και περιφέρειες να θεωρούνται τοπικά παραρτήµατα του δήθεν
επιτελικού κράτους. Να κατακτήσουµε ξανά αυτό για το οποίο
δηµιουργήθηκε η τοπική αυτοδιοίκηση, την αποκέντρωση της
εξουσίας, τον διάλογο, τη συµµετοχή, την τοπική δηµοκρατία,
την περιφερειακή ανάπτυξη που θα είναι εφικτή, βιώσιµη, µε σε-
βασµό στο περιβάλλον και δίκαιη, µια ανάπτυξη που δεν θα αφή-
νει κανέναν πίσω.

Γιατί τελικά αυτό που αξίζει, αυτό που οφείλουµε όλοι και όλες
οι δηµοκράτες και προοδευτικοί πολίτες δεν είναι να βάλουµε
φωτιά στο πολιτικό σύστηµα αλλά να το αλλάξουµε, να το κά-
νουµε πιο ανοικτό, πιο συµµετοχικό. Να ανατρέψουµε αναχρονι-
στικές λογικές και προσεγγίσεις. Η Δηµοκρατία, λοιπόν, αγαπη-
τές και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι πολίτευµα στριφνό και απαι-
τητικό γιατί έχει κανόνες. Κι έχει και εµάς που είµαστε αποφασι-
σµένοι να την υπερασπιστούµε. Να είµαστε σταθερά και
διαχρονικά απέναντι σε όσους αισθάνονται ελεύθεροι να κάνουν
ό,τι θέλουν, να διαψεύδουµε όσους πιστεύουν πως µπορούν να
αλλάξουν τους όρους του παιχνιδιού όποτε τους συµφέρει και
όποτε το επιθυµούν. Εκεί ακριβώς θα είµαστε για τη διαφάνεια
και τη λογοδοσία. Για την πραγµατική αυτοδιοίκηση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από τη Νέα Δηµοκρατία ο συνάδελφος, κ. Λάζαρος Τσαβδαρί-
δης.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα στην Ολοµέλεια ένα ιδιαίτερα σηµαντικό νοµοσχέδιο που
αφορά στην αναµόρφωση του συστήµατος διακυβέρνησης των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης σε δήµους και σε περιφέ-
ρειες. Ένα νέο πλαίσιο αποτέλεσµα ουσιαστικής διαβούλευσης
µε µεγάλη συµµετοχή όλων των ενδιαφερόµενων φορέων το
οποίο µετά τα δύσκολα χρόνια της απλής αναλογικής, ενός δη-
λαδή συστήµατος εικονικής πραγµατικότητας του ΣΥΡΙΖΑ που
µόνο ταλαιπώρησε τις τοπικές κοινωνίες, έρχεται να δώσει νέες
προοπτικές στους ΟΤΑ αφ’ ενός βελτιώνοντας το µοντέλο οργά-
νωσης και λειτουργίας τους χωρίς όµως να επηρεάζει επ’ ουδενί
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τους κανόνες αλλά και τις διαδικασίες που ισχύουν στις επερχό-
µενες εκλογές, αφ’ ετέρου δίνοντας επαρκή χρόνο στις νεοεκλε-
γµένες αρχές να προετοιµάσουν τη θητεία τους, να προσαρ-
µόσουν τα προγράµµατά τους και να αξιοποιήσουν το ανθρώπινο
δυναµικό τους για τη βέλτιστη απορρόφηση των ρυθµίσεων του
νέου νόµου καθώς το νέο πλαίσιο θα ισχύσει από την επόµενη
αυτοδιοικητική περίοδο. 

Τι σηµαντικό όµως και απαραίτητο για το µέλλον της τοπικής
αυτοδιοίκησης περιλαµβάνει το παρόν νοµοσχέδιο; Πρώτον ανα-
βαθµίζεται και εκσυγχρονίζεται η λειτουργία αλλά και ο ρόλος
του δηµοτικού συµβουλίου τόσο µέσω του κρίσιµου εργαλείου
της συνεδρίασης ελέγχου πεπραγµένων που θα διευκολύνουν τη
λογοδοσία αλλά και τη διαφάνεια, όσο και µέσω της παγίωσης
της µετάδοσης των δηµοσίων πλέον συνεδριάσεων των οργάνων
µέσω live streaming που θα πολλαπλασιάζει τη δυνατότητα ενη-
µέρωσης, κριτικής αλλά και συµµετοχής των δηµοτών στην ανά-
δειξη θεµάτων που απασχολούν τις τοπικές κοινωνίες. 

Δεύτερον, διασφαλίζεται η βέλτιστη οικονοµική λειτουργία των
ΟΤΑ µε όρους διαφάνειας που µεγεθύνουν τη σχέση εµπιστοσύ-
νης µεταξύ δηµοτών και δήµων µέσω της θέσπισης δεικτών ποι-
ότητας και απόδοσης που θα δίνει κίνητρα επιβράβευσης σε
αυτές που επιτυγχάνουν τα καλύτερα αποτελέσµατα. Γιατί η δη-
µόσια απεικόνιση κρίσιµων δεδοµένων των δήµων αλλά και των
περιφερειών βασισµένων σε διεθνή πρότυπα που διασφαλίζεται
από το παρόν νοµοσχέδιο είναι µια κρίσιµη παράµετρος προκει-
µένου ο πολίτης να µπορεί ανά πάσα στιγµή να έχει πρόσβαση
και πληροφόρηση για τη λειτουργία των οργανισµών τοπικής αυ-
τοδιοίκησης αλλά και να µπορεί να συγκρίνει τις επιδόσεις τους. 

Τρίτον, βελτιώνεται, εκσυγχρονίζεται αλλά και εξορθολογίζεται
το µοντέλο οργάνωσης των δήµων µε την κατάργηση των νοµι-
κών προσώπων δηµοσίου δικαίου αυτών και την παράλληλη τα-
χεία ενσωµάτωση των αρµοδιοτήτων αλλά και του προσωπικού
τους µε οποιαδήποτε σχέση εργασίας στον πυρήνα των δήµων.
Επιτυγχάνονται επιτέλους µε τον τρόπο αυτό οι πολυπόθητες οι-
κονοµίες κλίµακος που θα συνδράµουν στη βελτίωση της οικο-
νοµικής ευρωστίας των δήµων και στην αποτελεσµατικότερη και
ποιοτικότερη διαχείρισή τους επ’ ωφελεία του δηµότη. 

Ιδιαίτερα σηµαντική ρύθµιση είναι και η συγχώνευση των σχο-
λικών επιτροπών από τους δήµους που θα βάλει τέλος σε ένα
ιδιότυπο καθεστώς συγκεχυµένων αρµοδιοτήτων και ευθυνών ιδι-
αίτερα σε ζητήµατα όπως παραλαβές έργων και προµήθειες στις
σχολικές µονάδες. Αντ’ αυτού εντάσσεται ένας συνολικός προ-
ϋπολογισµός δαπανών που υπερβαίνει τα 140 εκατοµµύρια ευρώ
στους κανόνες δηµοσιονοµικής διαχείρισης και ανάθεσης συµ-
βάσεων που ισχύουν για τους δήµους µε αποτέλεσµα τη βελτι-
στοποίηση της οικονοµικής διαχείρισης των λειτουργικών δαπα-
νών και των δαπανών συντήρησης των σχολείων αλλά και τον
πολλαπλασιασµό των παρεχόµενων υπηρεσιών προς τους µαθη-
τές. 

Το παρόν νοµοσχέδιο βέβαια βελτιώνει ουσιαστικά και έναν
άλλον ρόλο της τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτου βαθµού καθώς
µε το άρθρο 41 δίνει στους δήµους πια την αρµοδιότητα της απο-
κοµιδής απορριµµάτων κατά το τµήµα του οδικού δικτύου που
διέρχεται εντός των ορίων τους. Επιτέλους, τέλος στη σύγχυση
αλλά και το µπαλάκι αρµοδιοτήτων ανάµεσα στους δήµους και
στις περιφέρειες όσον αφορά την καθαριότητα των δρόµων. Επι-
τέλους, νοικοκύρεµα σε µια πτυχή που δυστυχώς αποκαλύπτει
έναν κακό καθρέφτη της κοινωνίας στη βιτρίνα της καθηµερινό-
τητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απέναντι σε αυτή την αναγκαία
νοµοθετική ρύθµιση που εισάγει προς ψήφιση η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και η οποία ενδελεχώς συζητήθηκε στην αρ-
µόδια επιτροπή όπου έχω την τιµή να προεδρεύω, η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση εγείρει δυστυχώς ενστάσεις πιο πολύ -έχω την αί-
σθηση- για την τιµή των κοµµατικών όπλων παρά για την πολιτική
ουσία ανακαλύπτοντας δήθεν κρυφή πρόθεση της Κυβέρνησης
να δώσει υπερεξουσίες στους δηµάρχους δήθεν πρόθεση να
πριονίσει την παρουσία της αντιπολίτευσης -αυτό µάλλον αποτε-
λεί έµµεση παραδοχή ήττας του ΣΥΡΙΖΑ στις επερχόµενες αυτο-
διοικητικές εκλογές- και δήθεν απόπειρα ιδιωτικοποίησης των
αρµοδιοτήτων της αυτοδιοίκησης λες και οι ΟΤΑ το 2023 πρέπει

να µένουν δέσµιοι των αρτηριοσκληρωτικών, γραφειοκρατικών
λογικών και των δυσλειτουργικών διοικητικών περιχαρακώσεων
του περασµένου αιώνα. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
όµως είναι αποφασισµένη να δώσει προστιθέµενη αξία και να
αξιοποιήσει τα πολλά συγκριτικά πλεονεκτήµατα της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης κάνοντας τη λειτουργία της ακόµη πιο διαφανή και
τη συµµετοχή των δηµοτών ακόµη πιο εποικοδοµητική. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο και για την τήρηση του χρόνου.

Ολοκληρώνουµε τον κατάλογο των οµιλητών µε τον κ. Νικόλαο
Βλαχάκο από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού είµαι τελευταίος θα είµαι σύ-
ντοµος. Συζητάµε σήµερα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών το οποίο αφορά µεταξύ άλλων την αναµόρφωση του
συστήµατος διακυβέρνησης οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης
πρώτου και δεύτερου βαθµού. Είχα την τύχη να ασχοληθώ πολλά
χρόνια µε την τοπική αυτοδιοίκηση -συγκεκριµένα από το 2006
έως και σήµερα- υπηρετώντας σε διάφορα πόστα µε αποκορύ-
φωση τις αυτοδιοικητικές εκλογές του 2019. Οι σαρωτικές αλλα-
γές στην αυτοδιοίκηση ξεκίνησαν µε τους καλλικρατικούς δή-
µους, οι οποίοι ωστόσο δεν κατάφεραν να λύσουν προβλήµατα
επί της ουσίας και µάλλον δηµιούργησαν πολύ περισσότερα. 

Αυτή τη στιγµή η κατάσταση στην τοπική αυτοδιοίκηση είναι
σχεδόν χαοτική θα µπορούσα να πω καθώς βρίσκονται σε ισχύ
και οι τρεις νόµοι περί αυτοδιοίκησης: ο κώδικας των δήµων και
κοινοτήτων, ο «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» και ο «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗΣ». Ο ένας
προσπαθεί να θεραπεύσει, να συµπληρώσει τον άλλον µε αρνη-
τικά µάλλον αποτελέσµατα. 

Με το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε σήµερα γίνεται µια γενναία
προσπάθεια να επιτευχθεί σε γενικές γραµµές ένα νοικοκύρεµα
της τοπικής αυτοδιοίκησης πρώτου και δεύτερου βαθµού ώστε
να αποσαφηνιστούν, οριοθετηθούν κατά κάποιο τρόπο οι υπο-
χρεώσεις και αρµοδιότητες δήµων και περιφερειών. Όπως όλοι
γνωρίζουµε όλοι οι φορείς των διαφόρων υπουργείων εντάσσο-
νται στον κρατικό προϋπολογισµό εµπίπτουν σε κεντρικό έλεγχο
και έχουν συγκεκριµένο πλαίσιο διοίκησης σύµφωνα µε το δηµό-
σιο δίκαιο. Η αυτοδιοίκηση, αν και µε την ευρεία έννοια ανήκει
στο Υπουργείο Εσωτερικών, λειτουργεί αυτόνοµα µε δικό της
προϋπολογισµό και µε ανάλογη ευθύνη διαχείρισης τόσο των οι-
κονοµικών της υποθέσεων, όπως παραδείγµατος χάριν η µισθο-
δοσία των δηµοτικών υπαλλήλων, όσο και των περιουσιακών
στοιχείων και πολλών άλλων αρµοδιοτήτων τοπικού κυρίως χα-
ρακτήρα. 

Όπως καταλαβαίνουµε όλοι, η διοίκηση στην αυτοδιοίκηση
είναι µια δύσκολη εξίσωση. Μετά την ανάληψη καθηκόντων τού
εκάστοτε δηµάρχου, πρέπει να τεθούν ισχυρές βάσεις για µια δη-
µιουργική θητεία. Αυτό προϋποθέτει σωστές επιλογές αντιδη-
µάρχων, οι οποίοι θα είναι και οι άµεσοι συνεργάτες του και
ταυτόχρονα διατήρηση ισορροπιών, ώστε να παραχθεί το απαι-
τούµενο έργο κατά τη θητεία του µε όσο το δυνατόν λιγότερα
προβλήµατα.

Έρχοµαι τώρα στο σηµερινό νοµοσχέδιο, το οποίο θεωρώ ότι
έρχεται µε σκοπό να αναβαθµίσει τις αυτοδιοικήσεις και να θε-
ραπεύσει τυχόν δυστοκίες που προέκυψαν µε τις παρελθοντικές
νοµοθετικές διατάξεις. 

Συγκεκριµένα, θα αναφερθώ στο άρθρο 3, το οποίο προβλέπει
ορισµό αντιδηµάρχων από την επικρατούσα παράταξη, τους
οποίους ορίζει ο ίδιος ο δήµαρχος µεταβιβάζοντάς τους αρµο-
διότητες καθ’ ύλην και κατά τόπο. Τι πιο φυσιολογικό και ασφα-
λές από το να διαλέξει ο ίδιος δήµαρχος, ο αιρετός εκπρόσωπος
του εκάστοτε τόπου, ο οποίος είναι και υπόλογος των δηµοτικών
πεπραγµένων, τους άµεσους συνεργάτες του, προκειµένου να
υλοποιήσει το έργο για το οποίο τον εµπιστεύτηκαν οι ψηφοφό-
ροι του; Πώς θα µπορέσει να δουλέψει σωστά ένας δήµαρχος
όταν έχει έναν αντιδήµαρχο που δεν είναι συνεργάσιµος για δι-
κούς του προφανείς λόγους, όπως ίσχυε έως σήµερα; Και, βέ-
βαια, θεωρώ σωστό ότι πρέπει και µπορεί ο δήµαρχος να αλλάζει
τον εκάστοτε αντιδήµαρχο όταν ο ίδιος κρίνει, εφόσον δεν έχει
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τη βοήθεια και στήριξη, η οποία απαιτείται χωρίς να χρειάζεται
την οποιαδήποτε αιτιολόγηση. 

Επίσης, σηµαντική αναβάθµιση του θεσµού της Τοπικής Αυτο-
διοίκησης θεωρώ και το άρθρο 4 του σηµερινού νοµοσχεδίου, το
οποίο αφορά στην ανάδειξη προεδρείου του δηµοτικού συµβου-
λίου. Με το παρόν άρθρο προτείνεται φανερή ψηφοφορία για
ανάδειξη των εκπροσώπων από όλες τις παρατάξεις, γεγονός
που ενισχύει τη διαφάνεια των θεσµών αντικαθιστώντας τη µέχρι
σήµερα ανάδειξη εκπροσώπων µε µυστική ψηφοφορία. 

Επίσης, θετική εξέλιξη για τη λειτουργία των αυτοδιοικήσεων
θεωρώ και τα άρθρα 8 και 9, µε τα οποία γίνεται µεταξύ άλλων
συγχώνευση-κατάργηση των παλιών επιτροπών των δήµων, της
Οικονοµικής, της Εκτελεστικής Επιτροπής και της Επιτροπής Ποι-
ότητας Ζωής που µέχρι τώρα υπολειτουργούσαν. Για παράδει-
γµα, η εκτελεστική επιτροπή είχε εισηγητικό χαρακτήρα. Ο ρόλος
της έχει πλέον αντικατασταθεί από τους διευθυντές και τους αντι-
δηµάρχους. 

Με το παρόν άρθρο του σηµερινού νοµοσχεδίου θεσµοθετείται
η δηµοτική επιτροπή, η οποία αποτελεί ένα νέο όργανο διοίκησης
των δήµων που θα ασκεί όλες τις αρµοδιότητες των προηγούµε-
νων επιτροπών συν κάποιες ακόµα διαχειριστικές µε σκοπό την
αποσυµφόρηση του δηµοτικού συµβουλίου. Η νεοσυσταθείσα
αυτή επιτροπή µαζί µε το δηµοτικό συµβούλιο και τον δήµαρχο
θα αποτελούν τα νέα όργανα διοίκησης των δήµων. Γίνεται µε
αυτόν τον τρόπο ένα νοικοκύρεµα, καθώς θα υπάρχει πλέον µία
µόνιµη επιτροπή, η οποία θα είναι υπεύθυνη για όλα τα ανωτέρω
αντικείµενα και µε αυτόν τον τρόπο θα βελτιωθεί η χαοτική κατά-
σταση που επικρατεί σήµερα στους δήµους όλης της χώρας.
Συχνά βλέπουµε να φτάνουν θέµατα και να µην µπορούν να απο-
φασίσουν σε ποια επιτροπή ανήκουν ή ακόµα χειρότερα να πρέ-
πει ένα θέµα να περάσει από µία ή δύο ή και περισσότερες
επιτροπές µε αποτέλεσµα ή να χαθεί η ουσία στη διαδροµή ή να
χαθούν οι υπηρεσίες ψάχνοντας τη λύση. 

Θεωρώ ότι εκτός το νοικοκύρεµα που προανέφερα µε τον
τρόπο αυτόν θα επισπευσθούν και οι διαδικασίες ολοκλήρωσης
των εργασιών που απαιτούνται για τον χειρισµό διαφόρων θεµά-
των, καθώς η νεοσυσταθείσα δηµοτική επιτροπή θα µπορεί να
συνεδριάζει ανά τακτά χρονικά διαστήµατα χωρίς περιορισµό
των συνεδριάσεων ανά µήνα και να έχει κάθε φορά στην ηµερή-
σια διάταξη θέµατα διαφορετικού χαρακτήρα, τα οποία θα επι-
λύονται επί της συνεδριάσεως χωρίς περαιτέρω καθυστέρηση
λόγω εξέτασής τους από µια επόµενη επιτροπή. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 27 του σηµερινού
νοµοσχεδίου, το οποίο αφορά στην κατάργηση νοµικών προσώ-
πων δηµοσίου δικαίου και Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
Α’ βαθµού και µεταφορά αυτών ως σύνολο αρµοδιοτήτων οργα-
νικών µονάδων και θέσεων προσωπικού στους ΟΤΑ Α’ βαθµού. 

Ως προς την κατάργηση νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου
ακούστηκαν διάφορες απόψεις κατά τις συνεδριάσεις των επι-
τροπών. Υπενθυµίζω ότι η πρώτη µεγάλη συγχώνευση των νοµι-
κών προσώπων έγινε µε τον «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και, µάλιστα, χωρίς
καµµία αιτιολόγηση. Τα περισσότερα από αυτά που παρέµειναν
είναι υποστελεχωµένα και µε πολλές υποχρεώσεις οικονοµικές
και µεγάλες δυσκολίες ως προς τον έλεγχο και τη διαφάνειά
τους. Με το παρόν νοµοσχέδιο καταργούνται αυτοδικαίως όλα
τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και γίνεται πλήρης ενσω-
µάτωση στους δήµους. 

Επιπλέον, στο παρόν άρθρο αναφέρονται όλες οι προβλεπό-
µενες απαιτούµενες ρυθµίσεις για την ένταξή τους στους δή-
µους, ώστε να µη διαταραχθεί ούτε µια µέρα η λειτουργία τους,
χωρίς να χαθεί ούτε µία θέση εργασίας, χωρίς να χαθεί ούτε ένα
υλοποιηµένο πρόγραµµα επιχορήγησης. Με την προτεινόµενη
διάταξη µεταφέρονται όλες οι αρµοδιότητες και το προσωπικό
τους στους δήµους µε την ίδια σχέση εργασίας, το ίδιο µισθολό-
γιο, δηµιουργούνται προσωποπαγείς θέσεις εργασίας και ενι-
σχύονται µε αυτόν τον τρόπο οι δηµοτικές αρχές µε προσωπικό,
το οποίο αποκτά ένα υγιές και ασφαλές εργασιακό καθεστώς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θέλω µόνο, κύριε Πρόεδρε.
Θεσµοθετείται για πρώτη φορά ενιαίος δηµοτικός προϋπολο-

γισµός και αποτρέπεται έτσι η µέχρι τώρα κατάτµηση του προ-
ϋπολογισµού των δήµων προς τα διάφορα νοµικά πρόσωπα και
τις κοινωφελείς επιχειρήσεις τους. Με την ένταξη των νοµικών
προσώπων µεταφέρονται αυτοδικαίως στους δήµους όλα τα δι-
καιώµατα και οι υποχρεώσεις τους, τα περιουσιακά τους στοι-
χεία, ακόµα και οι νοµικές ατασθαλίες τους. Εποµένως, όλα αυτά
που µέχρι σήµερα έπρεπε να διαχειριστεί το νοµικό πρόσωπο
αναλαµβάνουν υπηρεσία στους δήµους. 

Άκουσα πολλές φορές τη λέξη «συγκέντρωση εξουσιών στον
δήµο» κ.λπ.. Εγώ θεωρώ ότι πρόκειται για εξυγίανση και όχι για
συγκεντρωτισµό. Με την εν λόγω ενσωµάτωση των νοµικών προ-
σώπων και των κοινωφελών επιχειρήσεων εξασφαλίζονται διαφα-
νείς συνθήκες λειτουργίας και έξτρα κονδύλια για τους δήµους
από την εκµετάλλευση των περιουσιακών τους στοιχείων, τα
οποία ούτως ή άλλως ανήκαν στους δήµους µε ένα ιδιόρρυθµο
και δυσλειτουργικό καθεστώς. 

Να τονίσουµε εδώ ότι δεν σταµατά τίποτα, δεν κλείνει τίποτα.
Απλά ο εκάστοτε δήµος θα έχει την ευθύνη για τη ρύθµιση λει-
τουργίας των εν λόγω φορέων. Θα υπάρχει ένας κεντρικός έλεγ-
χος και διαχείριση εσόδων-εξόδων, ενώ ταυτόχρονα θα διασ-
φαλίζονται άµεσα οι προµήθειες υλικοτεχνικού εξοπλισµού µέσω
κεντρικών διαγωνισµών που προφανώς θα επιτυγχάνονται καλύ-
τερες τιµές. Επίσης, η οικονοµική διαχείριση θα γίνεται από τις
οικονοµικές υπηρεσίες του δήµου χωρίς τα επιπλέον έξοδα για
εξωτερικούς λογιστές. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν είναι
συγκέντρωση εξουσιών, κύριοι συνάδελφοι, είναι τακτοποίηση
και εξυγίανση της τοπικής αυτοδιοίκησης που µέχρι τώρα λει-
τουργεί σε µια χαοτική κατάσταση. 

Ακούστηκε, επίσης, πολλές φορές η λέξη «ιδιωτικοποίηση».
Ποια ιδιωτικοποίηση ακριβώς εννοείτε; Με την ενσωµάτωση των
νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου στους δήµους µιλάµε για
µεταφορά αρµοδιοτήτων προς τον δήµο, δηλαδή από νοµικά
πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου προς το δηµόσιο. Άρα συµβαίνει ακ-
ριβώς το αντίθετο. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο πρέπει να ψηφι-
στεί από όλους µας, διότι µόνο θετικές αλλαγές µπορεί να φέρει
στην πολύπαθη τοπική αυτοδιοίκηση. 

Όσον αφορά τώρα για τον χρόνο που ψηφίζεται, λίγο πριν τις
επερχόµενες αυτοδιοικητικές εκλογές, θεωρώ ότι είναι πολύ
σωστό να γνωρίζει ο κάθε υποψήφιος πριν από αυτές τις αλλα-
γές, ώστε να ξέρει ποιος είναι ο τρόπος διακυβέρνησης και λει-
τουργίας του δήµου και της περιφέρειας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Προχωρούµε τώρα
στις δευτερολογίες, εάν το επιθυµούν, των εισηγητών και των ει-
δικών αγορητών. Νοµίζω ότι ένας χρόνος πέντε λεπτών αρκεί.
Βεβαίως, αν θέλει κάποιος λίγο µπορεί να τον υπερβεί. Κάποιοι
έχουν υπερβεί ήδη τον χρόνο τους νωρίτερα. Σε κάθε περίπτωση,
θα ξεκινήσουµε µε πέντε λεπτά και αν χρειάζεται κάποιος να ολο-
κληρώσει τη σκέψη του, θα του δίνεται ο απαραίτητος χρόνος. 

Ξεκινάµε από την ειδική αγορήτρια της Πλεύσης Ελευθερίας,
την κ. Καραγεωργοπούλου.

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η κ. Κεραµέως µας µίλησε για ασφάλεια δι-

καίου, για λειτουργικότητα, εξορθολογισµό, λογοδοσία που το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο υπηρετεί. Μας εκθειάσατε την πρωτο-
πόρα διαδικασία της ηλεκτρονικής πύλης ως ψηφιακού εργα-
λείου που αποδεικνύει την περιβαλλοντική σας συνείδηση. 

Πραγµατικά, είναι κραυγαλέο να µιλάτε για περιβαλλοντική συ-
νείδηση όταν σήµερα -είναι του Διονυσίου Αρεοπαγίτου, ηµέρα
εορτής- για την έκδοση ενός µεγαρόσηµου, που έχετε ως Κυβέρ-
νηση απαγορεύσει την έκδοσή τους πλέον και όταν αυτό συνέ-
βαινε να εκδίδονται αποτυπώνοντας ένα µικρό χαρτάκι γραµ-
µατοσήµου, απαιτούνται τρεις τουλάχιστον σελίδες Α4. Μιλάµε
για υποκρισία. 

Μας τονίσατε πως στη σύγχρονη ψηφιακή εποχή ένα πολιτι-
σµένο κράτος καθρεφτίζει στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης την εξέλιξή του. Η Πλεύση Ελευθερίας δεν έχει ανάγκη
από βερµπαλισµούς για να σας αποδείξει πως η αιφνίδια και τα-
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χεία εισαγωγή ενός νοµοσχεδίου προεκλογικά σε χρονική πε-
ρίοδο ανείπωτων καταστροφών, που δεν έχουν ακόµα εκτιµηθεί
ή και εντοπιστεί, κάθε άλλο παρά ενισχύει την ασφάλεια δικαίου.
Χιλιάδες άνθρωποι έχουν καταστραφεί οικονοµικά, έχουν χάσει
ανθρώπους, ζώα, εργαλεία δουλειάς, παραγωγή και µπορείτε να
µιλάτε για πολιτισµένο ψηφιακό κράτος; Πού απευθύνεστε; Μέσα
από ποια γυάλινη σφαίρα επικοινωνείτε στους πολίτες που µας
βλέπουν, µας ακούν το τι πραγµατικά συµβαίνει;

Ποιο είναι το πρωτεύον; Η ψηφιακή ανάλυση των αποτελεσµά-
των των εκλογών από την επίλεκτή σας «SINGULAR LOGIC» που
ανέλαβε και πάλι τη διαδικασία των εκλογών µε αδιαφανή τρόπο
ή η ενίσχυση οικονοµικά και ψυχολογικά των χιλιάδων βαλλοµέ-
νων από τις κατακλυσµιαίες, πρωτόγνωρες καταστροφικές συνέ-
πειες; 

Δεν θα σας κουράσω µε περισσότερες αναλύσεις. Για τα νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου δεν είπε ποτέ κανείς ότι θα
έπρεπε να παραµείνουν ως έχουν µε το ισχύον καθεστώς. Απλά
δεν δίνετε καθόλου τον χρόνο να γίνουν εκείνες οι εκτιµήσεις για
το ποια νοµικά πρόσωπα ενδεχοµένως για κάποιον λόγο ήταν λει-
τουργικά και θα έπρεπε να παραµείνουν και ποια επιβάλλεται να
καταργηθούν. Σε καµµία περίπτωση όµως στον χρόνο που δίνεται
µέχρι το τέλος του έτους δεν δίνεται η ευκαιρία για να γίνουν
επαρκώς οι µεταπτώσεις των αρµοδιοτήτων αρµοδίως και να
γίνει ταυτόχρονα ο λογιστικός έλεγχος, η απόδοση ευθυνών και
η απόδοση των οικονοµικών τους. 

Καταψηφίζουµε το εν λόγω νοµοσχέδιο για όλους αυτούς τους
λόγους που αναλύθηκαν τόσο από συναδέλφους άλλων Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων όσο και εγώ η ίδια σας ανέπτυξα στη διάρ-
κεια των επιτροπών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε την

κυρία συνάδελφο. 
Τώρα από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης τον λόγο έχει

ο κ. Γεώργιος Αποστολάκης. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µία λέξη θέλω να

συµπληρώσω στην εισήγησή µου, ότι η Νίκη αντιµετωπίζει θετικά
τις διατάξεις του άρθρου 50 για τη χορήγηση προκαταβολής
στους δικαιούχους ενταγµένης πράξης για την αποκατάσταση
ζηµιών και του άρθρου 51 για τη µεταφορά µαθητών µε µισθω-
µένα οχήµατα των ΟΤΑ. Ήθελα να το συµπληρώσω για λόγους
δικαιοσύνης, γιατί είναι σωστές διατάξεις. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον

κύριο συνάδελφο. 
Τώρα τον λόγο έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των

Σπαρτιατών ο κ. Δηµητροκάλλης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εµείς θεωρούµε ότι είναι σε θετική γραµµή οι αλλαγές που γί-

νονται, όµως δεν συµφωνούµε ούτε µε τον χρόνο ούτε και µε την
εκπροσώπηση, έχουµε κάποιες διαφωνίες εν πάση περιπτώσει. 

Εµείς θα ψηφίσουµε «παρών» στο νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική Λύση κ.

Παύλος Σαράκης.
ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αξιότιµοι συνάδελφοι, αξιότιµες συναδέλφισ-

σες, για άλλη µια φορά θα δηλώσουµε ότι πάγια θέση της Ελλη-
νικής Λύσης είναι ότι η τοπική αυτοδιοίκηση θα πρέπει να είναι
ακοµµάτιστη και ακηδεµόνευτη. Πιστεύουµε ότι οι τοπικές κοινω-
νίες θα πρέπει να αναδεικνύουν εκείνους τους τοπικούς άρχο-
ντες, οι οποίοι προέρχονται από την κοινωνία και δεν είναι
κοµµατικές επιλογές. 

Είναι πρακτική της Νέας Δηµοκρατίας, αυτή είναι η πολιτική
της, ότι θέλει να ποδηγετήσει την τοπική αυτοδιοίκηση. Και θα
πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι απέναντι στους Έλληνες πολίτες.
Γιατί ενδιαφέρεται η Νέα Δηµοκρατία και η Κυβέρνησή της να
ποδηγετήσει την τοπική αυτοδιοίκηση σε αυτό το χρονικό σηµείο;
Γιατί η Νέα Δηµοκρατία θέλει να δώσει υπερεξουσίες στον δή-
µαρχο και στον περιφερειάρχη; Γιατί θέλει στη δηµοτική επι-

τροπή αλλά και στην περιφερειακή επιτροπή να δώσει όλες εκεί-
νες τις εξουσίες, όλες εκείνες τις αρµοδιότητες για να λαµβάνο-
νται κρίσιµες αποφάσεις; Διότι ακριβώς το µυαλό τους δεν είναι
στη δηµοκρατία, δεν είναι αν θέλετε στην κοινωνία και στη στό-
χευση να αναπτυχθεί η κοινωνία, αλλά αυτό που τους ενδιαφέρει
είναι η εκµετάλλευση του Ταµείου Ανάκαµψης. Θέλουν να εκµε-
ταλλευτούν µε τους δικούς τους ανθρώπους αυτή την οικονοµική
δυνατότητα που παρέχεται από την Ευρώπη. Άρα, λοιπόν, επι-
διώκουν πάση θυσία να έχουν τους δικούς τους ανθρώπους µέσα
στην τοπική αυτοδιοίκηση και στην περιφερειακή αυτοδιοίκηση
για να µπορέσουν να διαχειριστούν όλα αυτά τα κονδύλια προς
όφελος δικών τους ανθρώπων και εκείνων που συνεργάζονται µε
την οικονοµική ολιγαρχία. Θέλουν να δώσουν τη διαχείριση των
απορριµµάτων, που είναι µια κερδοφόρα επιχείρηση, όχι σε επι-
χειρήσεις του δήµου, αλλά σε ιδιώτες, για να υπάρχει εκµετάλ-
λευση αυτού του µεγάλου κεφαλαίου. Αυτό που την ενδιαφέρει
τη Νέα Δηµοκρατία είναι «το επιχειρείν». 

Η πολιτική χρειάζεται να έχει ηθική. Εµείς θα την επαναφέ-
ρουµε, όταν θα µας δώσει τη δυνατότητα η ελληνική κοινωνία να
κυβερνήσουµε, να έχουµε πραγµατικά αυτεξούσιες τις τοπικές
κοινωνίες. Είναι θεµέλιο της δηµοκρατίας και της προόδου οι το-
πικές κοινωνίες και θα πρέπει πραγµατικά να στηρίζονται στις
δικές τους δυνάµεις. Θα πρέπει να τις αποκλείσουµε από την
κοµµατική καθοδήγηση. Θέλουµε µια ακηδεµόνευτη τοπική αυ-
τοδιοίκηση. 

Φρονούµε, λοιπόν, ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν εξυπηρετεί τα
συµφέροντα της τοπικής κοινωνίας και των Ελλήνων πολιτών.
Εξυπηρετεί αποκλειστικά και µόνο τα κοµµατικά συµφέροντα της
Νέας Δηµοκρατίας, η οποία ελπίζει ότι στις επόµενες αυτοδιοι-
κητικές και περιφερειακές εκλογές θα εκλέξει τους δικούς της
κοµµατικούς ανθρώπους. Θέλουµε να πιστεύουµε ότι οι κοινω-
νίες θα έχουν αντιληφθεί ποια είναι τα συµφέροντα που διακυ-
βεύονται στην τοπική και περιφερειακή αυτοδιοίκηση και θα
στηρίξουν άξιους υποψηφίους οι οποίοι και οι οποίες θα προ-
έρχονται από την τοπική κοινωνία. 

Η Νέα Δηµοκρατία ακόµα και µε το προηγούµενο νοµοσχέδιο
για την τοπική αυτοδιοίκηση διατήρησε να υπάρχει υπερβολικός
αριθµός υποψηφίων, να καλύπτονται οι θέσεις των υποψηφίων
µιάµιση φορά πάνω σε σχέση µε τις θέσεις οι οποίες προβλέπο-
νται τόσο για τα δηµοτικά συµβούλια όσο και για τα περιφερειακά
συµβούλια. Γιατί; Ποιος ο σκοπός της, ποιος είναι ο στόχος της;
Να αποδυναµώσει τη συµµετοχή ψηφοδελτίων τα οποία είναι
ανεξάρτητα και ακηδεµόνευτα από κοµµατικές παρατάξεις. Γιατί
µία παράταξη η οποία προέρχεται από την κοινωνία αδυνατεί να
προσελκύσει τόσους πολλούς υποψηφίους µε ποιότητα για να
µπορέσει να ανταγωνιστεί τα κοµµατικά ψηφοδέλτια. Γι’ αυτόν
τον λόγο η Ελληνική Λύση θα καταψηφίσει το παρόν νοµοσχέδιο.

Κλείνοντας, δύο µόνο λόγια θα πω. Δεν δεχόµαστε µαθήµατα
για το πώς θα ασκήσουµε αντιπολίτευση. Είµαστε ένα κόµµα που
ακολουθεί αυτόνοµη πορεία, που απολογούµαστε µόνο στην κοµ-
µατική µας βάση. Και όσο για την ψήφο µας αναφορικά µε το
θέµα που δηµιουργήθηκε για τις ανεξάρτητες αρχές απολογού-
µαστε µόνο στους δικούς µας ψηφοφόρους. Σε εκείνους που µας
έλεγαν «γιατί δεν σας βλέπουµε στα τηλεοπτικά κανάλια πανελ-
λήνιας εµβέλειας; Γιατί δεν λέτε τις απόψεις σας όπως ακριβώς
τις λέµε µεταξύ µας;» τους απαντούσαµε: γιατί υπάρχει το Εθνικό
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, υπάρχει ένας πρόεδρος, ο οποίος
είναι εµµονικός τόσο µε τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης όσο
και µε το κόµµα µας. Μας περιόριζε την ελευθερία έκφρασης,
µας στερούσε τη δυνατότητα να προβάλλεται το κόµµα µας από
τα πανελλήνιας εµβέλειας κανάλια. Και ήρθε η στιγµή που εµείς
αποφασίσαµε και βρήκαµε την ευκαιρία να φύγουν αυτά τα µέλη
από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Εµείς κερδίσαµε.
Δεν κάναµε καµµία συµµαχία µε κανέναν. Εξυπηρετήθηκαν τα
συµφέροντά µας και εµείς κερδίσαµε από αυτή την ψήφο. Δεν
απολογούµαστε. Συνεχίζουµε τον αγώνα µας. Εµείς διεκδικούµε
να έχουµε την ελευθερία της έκφρασης, να µη µας εµποδίζει καµ-
µία ανεξάρτητη αρχή που ουσιαστικά εξυπηρετεί κοµµατικά και
κυβερνητικά συµφέροντα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

3908 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Κατσώτης. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Από τη συζήτηση επιβεβαιώνονται τα επιχειρήµατα που θέσαµε

για την καταψήφιση του νοµοσχεδίου: δηµοτικά και περιφερειακά
συµβούλια «γλάστρες», µε δηµάρχους και περιφερειάρχες πα-
ντοδύναµους, µε δηµοτικές και περιφερειακές επιτροπές υπε-
ρόργανα, που θα υλοποιούν απρόσκοπτα ως µέρος του κράτους
τους σχεδιασµούς των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Διαµορφώνονται µηχανισµοί ακόµα πιο εχθρικοί απέναντι στα
λαϊκά συµφέροντα, τηλεδηµοτικά συµβούλια, τηλεπεριφερειακά
συµβούλια. Σε αυτά κάθε δύο µήνες θα µπορούν ίσως να εισά-
γουν κάποιο θέµα για συζήτηση οι δηµοτικοί ή οι περιφερειακοί
σύµβουλοι. Βεβαίως έχει γίνει µια τροπολογία πάνω σε αυτό το
άρθρο και διασφαλίζει ότι από την Αντιπολίτευση θα έχουν πέντε
θέµατα να εισάγουν κι επτά για τον δήµο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Όχι, επτά και επτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι, δεν είναι επτά και επτά. Όταν έχει
δύο η κοινότητα…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Δώδεκα είναι…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Δώδεκα είναι; Εντάξει, έστω αυτό. 
Ωστόσο αυτό πάει να δικαιολογήσει το ότι στα υπόλοιπα δη-

µοτικά συµβούλια δεν θα υπάρχει συζήτηση θεµάτων.
Αυτό που διασφαλίζεται είναι η υλοποίηση των ενωσιακών σχε-

διασµών χωρίς εµπόδια, µοιράζοντας πόρους που προέρχονται
από τον λαό στους διάφορους οµίλους ή επιλέγοντας έργα και
υποδοµές που συµφωνούνται και σε άλλο επίπεδο από αυτό του
δηµοτικού συµβουλίου.

Η κατάργηση των νοµικών προσώπων δεν έχει ως στόχο τη
βελτίωση των υπηρεσιών προς τους δηµότες, αλλά την εµπορευ-
µατοποίηση, ιδιωτικοποίηση µέσω και των εργαλείων που έχετε
συγκροτήσει, όπως οι ενδοενωσιακοί οργανισµοί και οι διάφορες
Α.Ε.. 

Όσον αφορά τους εργαζόµενους, που οι ελλείψεις είναι τερά-
στιες, στην τροπολογία που καταθέσατε προβλέπεται, κύριε
Υπουργέ, αύξηση του ποσού κινητικότητας των εργαζοµένων
από το 65% στο 80%. 

Άρα, λοιπόν, διαψεύδεται και αυτό που λέτε για εργαζόµενους
που θα ενταχθούν στο δήµο και θα αξιοποιηθούν. Αυτό διαψεύ-
δεται, όταν εσείς εδώ λέτε ότι µπορείτε να φύγουν από τους δή-
µους.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Δυσκολεύει να φύγουν.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Αυτό καλό είναι.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κάνουµε και κάτι καλό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Επίσης, οι εργαζόµενοι µε συµβάσεις

ορισµένου χρόνου, που µέχρι τώρα ανανεώνονταν οι συµβάσεις
τους, εργαζόµενοι µε συµβάσεις έργου θα µείνουν άνεργοι. Αυτό
είναι καθαρό. Το λέτε και εσείς, δεν µπορεί ο δήµος να ανανεώσει
τη σύµβασή τους. Απαγορεύεται. Άρα, λοιπόν, πρέπει να τους
πείτε ότι εσείς είστε τελειωµένοι. Τελειώσατε. 

Πολιτισµός, αθλητισµός θα καταλήξουν µε αυξηµένη ανταπο-
δοτικότητα, τέλη τέτοια δηλαδή για να πληρώνονται τα διάφορα
οργανωτικά ζητήµατα που θα ανατεθούν σε µάνατζερ και διάφο-
ρους εργολάβους εκδηλώσεων. Γιατί εκεί θα καταλήξουµε. Αυτή
είναι η λύση που θα έχουν.

Σχολικές επιτροπές. Τα επιχειρήµατα που ακούστηκαν για την
κατάργησή τους, η αδιαφάνεια και η κακοδιαχείριση που επικα-
λείστε δεν δικαιολογείται από την τεράστια µείωση 40% που είναι
την τελευταία δεκαετία. Αυτή ήταν η µείωση των πόρων προς τις
σχολικές επιτροπές. 

Για την παρακολούθηση των επιδόσεων των ΟΤΑ. Δεν µας εξέ-
πληξε η συµφωνία που δήλωσε ο ΣΥΡΙΖΑ. Η λογική του κόστους-
οφέλους, που θα αξιολογείται, οι υλοποιήσεις των επιχειρηµατι-
κών σχεδιασµών, η ανταποδοτικότητα, τα επιλέξιµα και µη επιλέ-
ξιµα έργα στους δήµους, στις περιφέρειες, είναι µια κοινή στρα-

τηγική, η οποία είναι εχθρική στα λαϊκά συµφέροντα. Αυτή η
κοινή στρατηγική οδήγησε στην ταύτιση, στα κοµπρεµί, στις αλ-
ληλοστηρίξεις στις εκλογές, στη συµµετοχή στελεχών του ενός
κόµµατος στους συνδυασµούς του άλλου. Είσθε συγκοινωνού-
ντα κόµµατα, γιατί υπηρετείτε την ίδια στρατηγική. 

Ο λαός οργίζεται µε όλα όσα ζει. Ως αποτέλεσµα αυτής της
πολιτικής πρέπει να δώσει απάντηση στον Πρωθυπουργό, που
θέλει ο χάρτης να βαφτεί πάλι µπλε και στις δεκατρείς περιφέ-
ρειες όπως, λέει, και στους δήµους. Αλλά, για να το δούµε, όπως
είναι σήµερα θα είναι µπλε ή τρικολόρε; Τι θα είναι η Κρήτη, δη-
λαδή; Ο ΣΥΡΙΖΑ θα λέει ότι είναι ροζ; Το ΠΑΣΟΚ θα λέει ότι είναι
πράσινη; Και η Νέα Δηµοκρατία θα λέει µπλε; Τρικολόρε; Και
όπως θα είναι σε όλη την Ελλάδα σε πολλές τέτοιες περιοχές
που είπαµε και στην πρωτολογία µας εδώ τα διάφορα κοµπρεµί
που έχουν γίνει. 

Άρα, λοιπόν, εδώ ο λαός πρέπει να δώσει στις εκλογές ένα
ηχηρό µήνυµα ότι δεν πάει άλλο µε την πολιτική σας και να κοκ-
κινίσει τις κάλπες, να γεµίσουν µε κόκκινα γαρίφαλα.

Κύριε Υπουργέ, να πω και κάτι τελευταίο. Σας έκανα µία ερώ-
τηση, σας την έχω δώσει. Αυτές οι εκλογές δεν θεωρούνται εθνι-
κές και γι’ αυτό τα καταστήµατα θα λειτουργήσουν κανονικά.
Έτσι δηλώνει ο ΣΕΛΠΕ σε µία ανακοίνωσή του και καλούνται οι
εργαζόµενοι την Κυριακή των εκλογών να πάνε για δουλειά που
άλλοι θέλουν να πάνε να ψηφίσουν, άλλοι είναι υποψήφιοι, άλλοι
θα είναι σε άλλες δραστηριότητες. Κι όµως, αυτοί στερούνται του
δικαιώµατος. Δεν µπορεί, λοιπόν, είστε Υπουργός Εσωτερικών
και θα πρέπει εδώ να πάρετε µέτρα και αύριο να υπάρξει ανακοί-
νωση ότι την ηµέρα των εκλογών δεν µπορεί να είναι ανοιχτά τα
µαγαζιά. Το λέµε δηλαδή, γιατί είναι απαράδεκτο αν υπάρχει τέ-
τοια ερµηνεία από το Υπουργείο Ανάπτυξης προς τον ΣΕΛΠΕ που
την διακινεί µέσα στους εργαζόµενους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής η κ. Λιακούλη.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, στην πρωτολο-

γία µου δεν αφιέρωσα παρά µόνο νύξεις, αλλά καθόλου στην το-
ποθέτησή µου την κατάσταση στη Θεσσαλία, γιατί θεωρώ ότι τη
γνωρίζετε. 

Και επειδή ξέρω ότι είστε δραστήριος και ξέρω ότι την αυτοδι-
οίκηση και εσείς τη συµµερίζεστε, περιµένουµε πάρα πολλά από
εσάς. Δεν έχω να πω τίποτα περισσότερο από το ότι βρισκόµαστε
σε ώρα µηδέν. Να σας πω ότι πριν από λίγο µου έστειλαν µήνυµα
οι άνθρωποι από το Σωτήριο της Λάρισας, είναι ένα από τα χωριά
φάντασµα πια. Είναι στην Κάρλα, ακριβώς το είδατε. Και µου
λένε, λοιπόν, ότι δεν έχουν πάρει ούτε ένα ευρώ αποζηµιώσεων.
Αυτό πρέπει να το δείτε οπωσδήποτε. Καταθέτω και σχετική ερώ-
τηση, αλλά περισσότερο για υπόµνηση σας το λέω. Βρίσκονται
σε ώρα µηδέν. Δεν έχουν στρώµατα. Δεν έχουν ρούχα. Δεν έχουν
φαγητό. Δεν υπάρχει απολύτως τίποτα.

Και να σας πω και κάτι και να ολοκληρώσω σε δευτερόλεπτα
αυτή µου την τοποθέτηση για να συνεννοούµαστε. Δεν γίνεται
αυτό να αντιµετωπιστεί από την Αθήνα. Και αυτό πρέπει να το
συµφωνήσουµε, κύριε Υπουργέ. Πρέπει να το κάνουµε εκεί και
να βάλουµε πλάτη, συνάδελφοι όλοι. Είναι ώρα µηδέν. Χάνεται
µια ολόκληρη περιφέρεια. Φεύγουν τα παιδιά µας. Φεύγουν οι
επιχειρήσεις. Δεν υπάρχουν σπίτια. Είναι οι γέροντες ακόµη µέσα
στο γήπεδο. Δεν γίνεται από την Αθήνα. Να πάµε εκεί. Να πάµε
όλοι µαζί. Να πάµε και εµείς. Να φύγουµε. Να κατασκηνώσουµε.
Να µείνουµε. Θα χρειαστεί µήνες να το ξαναφτιάξουµε. Να κά-
νουµε υπερβάσεις. Δεν γίνεται, όµως, αυτό το πράγµα. Κατακλυ-
ζόµαστε από µηνύµατα για πάσης φύσεως προβλήµατα ό,τι
µπορείτε να φανταστείτε. Συνεπώς, από αύριο θα πρέπει να συ-
ζητήσουµε για το σχέδιο που πρέπει να γίνει εκεί τοπικά και να
ξεκινήσουµε αυτή την ιστορία σοβαρά. 

Ξέρετε ένας λόγος που αυτό το νοµοσχέδιο σκιάστηκε παρά
τα καλοπροαίρετα πάντοτε αισθήµατα που έχουµε οι άνθρωποι
της αυτοδιοίκησης, όσοι θητεύσαµε εκεί, να πούµε «να, έρχεται
µία αλλαγή και πρέπει να την υιοθετήσουµε», είναι και ο χρόνος,
όπως σας είπαµε που γίνεται και ο τρόπος που γίνεται. Εγώ κά-
ποιες παρατηρήσεις θέλω να κάνω µόνο. 
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Θέλω να σας πω ειλικρινά ότι σας άκουσα µε πολύ µεγάλη
προσοχή εσάς, κυρίως, κύριε Υπουργέ και την κ. Κεραµέως, η
οποία ήταν γενικώς περιγραφική. Δηλαδή, έκανε ένα περίγραµµα
του νοµοσχεδίου. Δεν ένιωσα ότι το νοµοσχέδιο το ένιωθε πά-
ντως, για να είµαι ειλικρινής. Ενώ εσείς ένιωσα ότι το νιώθετε το
νοµοσχέδιο.

Σε κάθε περίπτωση προσπάθησα να µπω στα παπούτσια σας,
να καταλάβω πώς το είδατε το πράγµα. Δηλαδή, να σκεφτώ
µήπως εµείς δογµατικά το αντιµετωπίζουµε το πράγµα; Μήπως
έχουµε ιδεοληψία; Μήπως εσείς έχετε δίκιο και εµείς έχουµε
άδικο; Μήπως οχυρωνόµαστε πίσω από την άρνησή µας, όπως
είπατε και διάφοροι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας είπαν; Και προ-
σπάθησα να δω τα επιχειρήµατα, τα οποία προβάλλατε.

Θέλω, όµως, να σας πω ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, ότι έχουν
µείνει ακόµη µέσα µου σκιές σε πράγµατα, τα οποία δεν καταφέ-
ρατε να τα απαντήσετε σε µένα τουλάχιστον προσωπικά. Είπατε
για τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, για παράδειγµα, ότι
πολλά από αυτά υπολειτουργούν. Πολλά έχουν έναν υπάλληλο.
Πολλά δεν έχουν και κανέναν. Άλλα δεν έχουν προϋπολογισµό.
Άλλα δεν έχουν έργο. Και αυτά όλα, όµως, µε τα εκείνα που ξε-
χώρισαν και είπαν ότι έχουν πολύ µεγάλο έργο και εκατοµµύρια
προϋπολογισµό όλα µαζί δεν τα έχετε και τα µικρά και τα µεγάλα
και τα σπουδαία και τα ασήµαντα; 

Από αυτή και µόνο την τοποθέτηση δεν προκύπτει ότι θα έπ-
ρεπε να υπάρχει ένας ελάχιστος διαχωρισµός; Δεν θα έπρεπε να
υπάρχει µια α’ και β’ φάση για να µην έχουµε το παράδοξο µέχρι
τις 15 Νοεµβρίου να πρέπει οι επερχόµενες αυτοδιοικητικές
αρχές να αποφασίσουν εφ’ όλης της ύλης και επί των µικρών και
ασήµαντων, αλλά και επί των µεγάλων και σπουδαίων;

Άρα, πώς να µε πείσετε ότι έρχεστε µε επιχείρηµα; Και πώς να
µας πείσετε για την ΚΕΔΕ; Το είπατε και αυτό, ότι η ΚΕΔΕ δεν
είχε αντιρρήσεις επί της ουσίας. Η ΚΕΔΕ µας είπε: «Άστο για αρ-
γότερα, Λιβάνιε. Άσε µας τώρα να κάνουµε εκλογές στην ησυχία
µας». Δεν είπε αυτό. Είπε: «Πρέπει να βάλουµε κριτήρια». Αυτό
λείπει, τα κριτήρια. 

Και πώς προκύπτουν τα κριτήρια; Να, τώρα που έρχεστε εσείς
στα δικά µου τα παπούτσια! Τα κριτήρια έρχονται µόνο όταν
υπάρχει αξιολόγηση. Άρα, λοιπόν, εδώ συγκλίνουν προφανώς οι
απόψεις όλων ότι λείπει ένα βασικό στάδιο, που είναι το στάδιο
της αξιολόγησης, προκειµένου µετά να µπουν τα κριτήρια και να
επανατοποθετήσουµε σωστά δίπλα στους δήµους, αν είναι ανά-
γκη να υπάρχουν νοµικά πρόσωπα και ποια νοµικά πρόσωπα είναι
ανάγκη να υπάρχουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τέλος, η λειτουργία των συλλογικών οργάνων. Κύριε Υπουργέ,
πάµε πρόσω ολοταχώς για την κωδικοποίηση, χωρίς επιστροφή,
ελπίζω γρήγορα. Πρέπει να το κάνουµε όλοι και πάλι λέω µε
υπερβατικό τρόπο, µε συναίνεση. Είναι εθνικό θέµα πια. Το ζη-
τάνε όλες οι πλευρές. Πρέπει να είµαστε όλοι πολύ προσεκτικοί,
εσείς πιο πολύ, γιατί έχετε και την ευθύνη αυτής της ιστορίας. 

Πηγαίνοντας στην κωδικοποίηση, όµως θα πρέπει να σταµατή-
σετε, επειδή σήµερα αγγίζετε και τη λειτουργία των συλλογικών
οργάνων, η οποία έχει ευτελιστεί. Δεν λέω ότι έχει ευτελιστεί µε
αυτό το νοµοσχέδιο. Εγώ ήµουν νοµαρχιακή και περιφερειακή
σύµβουλος της αντιπολίτευσης είκοσι πέντε χρόνια, µαζί µε πολ-
λούς άλλους. Αφήστε εµένα. Οι άλλοι ήταν ικανοί, άξιοι. Να µι-
λήσω για τους άλλους ανθρώπους. Αναξιοποίητο πολιτικό
προσωπικό που το έχουµε σε κάθε τόπο, που τώρα στις πληµµύ-
ρες ή στις πυρκαγιές θα ήταν πολύ χρήσιµοι οι άνθρωποι µε τις
γνώσεις τους και τις εµπειρίες τους, δίπλα στα Υπουργεία, δίπλα
στις κυβερνήσεις, δίπλα στους οργανισµούς, στους φορείς. Είναι
όλοι αναξιοποίητοι. Είναι άνθρωποι που έρχονται από την κοινω-
νία, εκλέγονται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
παρακαλώ. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα
πολύ για την ανοχή σας.

…και δεν τους καλεί ποτέ κανείς να κάνουν τίποτα. 
Με απλά λόγια, εκτός από τον δήµαρχο και τον περιφερειάρχη,

τους αντιδηµάρχους και τους αντιπεριφερειάρχες, το υπόλοιπο

πολιτικό προσωπικό των αυτοδιοικητικών οργάνων δεν αξιοποι-
είται πουθενά. 

Τέλος, ψηφίζουµε «ναι» στην τροπολογία παρά το πρώτο
άρθρο στο οποίο έχουµε επιφύλαξη. Ξέρω όµως ότι ήταν στις
παρατηρήσεις της ΚΕΔΕ. Όµως για το δεύτερο που αφορά τη
Θεσσαλία και το τρίτο άρθρο επίσης που αφορά ΑΜΕΑ και µετα-
κινήσεις µαθητών, αν και αυτό πρέπει να το λήξουµε κατά κάποιο
τρόπο -πρέπει να παραχθεί µία διαδικασία, δεν µπορεί να συνε-
χιστεί αυτό µε άγονους διαγωνισµούς, απευθείας αναθέσεις και
δεν συµµαζεύεται, δεν είναι σοβαρή διαδικασία- θα ψηφίσουµε
«ναι». 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παναγιού Πούλου. 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επί της τροπολογίας σας συµφωνούµε, είµα-

στε θετικοί. Δεν χρειάζεται να σπαταλώ χρόνο. 
Επί του νοµοσχεδίου, στις νοµοθετικές βελτιώσεις σας θα ήθε-

λα να επισηµάνω τρία πράγµατα. Πρώτον, δεν υιοθετήσατε την
εκπροσώπηση των τριών πέµπτων στις επταµελείς δηµοτικές επι-
τροπές. Εξακολουθείτε δηλαδή να µειώνετε την εκπροσώπηση
των µειοψηφικών παρατάξεων και να δίδετε στην παράταξη του
δηµάρχου ένα ποσοστό 72% που ξεπερνά το 60% του εκλογικού
σας νόµου. 

Δεύτερον, δεν υιοθετήσατε την πρόταση του δικτύου ΦΟΔΣΑ,
που σηµαίνει ότι επιβαρύνετε ακόµη και τους πληγέντες δηµότες
ή στην καλύτερη περίπτωση τους δήµους µετόχους του ΦΟΔΣΑ.
Τους ζητάτε δηλαδή να σηκώσουν αυτοί το βάρος της οικονοµι-
κής δαπάνης της αποκοµιδής και επεξεργασίας των απορριµµά-
των των πληγεισών περιοχών. 

Και τι θα κάνουν; Δεν υπάρχουν άλλα κονδύλια, το ξέρετε πολύ
καλά. Είναι ανταποδοτικά τέλη, άρα θα εξαναγκαστούν να κάνουν
αύξηση των δηµοτικών τελών γι’ αυτές τις υπηρεσίες καθαριότη-
τας και διαχείρισης απορριµµάτων. Πείτε το, λοιπόν, καθαρά ότι
τους προτείνετε να προβούν σε αύξηση των δηµοτικών τελών. 

Τρίτον, δεν κάνατε δεκτή την ένστασή µας για το άρθρο 41,
όπου εµπλέκετε αντί να ξεκαθαρίζετε αρµοδιότητες µεταξύ των
δύο βαθµών της αυτοδιοίκησης και βεβαίως πρόκειται για µία
ακόµη φορά για µία αρµοδιότητα µεταφερόµενη στους δήµους
χωρίς ουσιαστικούς πόρους. 

Δεν διαπίστωσα, επίσης, ότι ευαισθητοποιηθήκατε, κατά τη
διάρκεια της επεξεργασίας, αλλά και από τις τοποθετήσεις σας
σήµερα, στις παρατηρήσεις των φιλοζωικών οργανώσεων. Βέ-
βαια, δεν έχετε να επιδείξετε και σηµαντικό έργο, αλλά είναι χα-
ρακτηριστική η απραξία σας. Αναφερθήκατε µόνο στο υπό
κατασκευή µητρώο που θα λειτουργήσει άµεσα, όπως είπατε, το
αχρείαστο για µας µητρώο των δυόµισι εκατοµµυρίων επιπλέον,
µητρώο που υπήρχε, κύριε Υπουργέ, από το 2015 και µπορού-
σατε να το αναβαθµίσετε.

Κάνω έναν συνειρµό µε τον φόβο που θα δηµιουργήσετε για
την παρακολούθηση των επιδόσεων των ΟΤΑ. Εύχοµαι να µη
χαθεί κι αυτό, αυτός ο κόµβος στον απώτατο ορίζοντα των υπο-
σχέσεών σας και να προλάβετε να το υλοποιήσετε κατά τη διάρ-
κεια αυτής της διακυβέρνησης.

Θα ήθελα και εγώ να επισηµάνω δύο πράγµατα ως απάντηση
στην κυρία Υπουργό, την κ. Κεραµέως. Πραγµατικά γνωρίζω ότι
δεν έχει προϋπηρεσία στην αυτοδιοίκηση και φάνηκε αυτό που
και η κ. Λιακούλη είπε, ότι δεν κατέχει το αντικείµενο. Ήταν µία,
θα έλεγα, περιγραφική τοποθέτηση, αλλά απλή αριθµητική πρέ-
πει να γνωρίζουµε όλοι.

Είπε στην οµιλία της ότι δεν απαιτούνται, δεν χρειάζονται οι
δήµοι δέκα νοµικά πρόσωπα. Είναι τριακόσιοι τριάντα δύο δήµοι,
πεντακόσια τα νοµικά πρόσωπα. Κατά συνέπεια, µην υπερβάλ-
λουµε. Μιλάµε για ένα, δύο, τρία νοµικά πρόσωπα ανά δήµο. 

Επίσης συνεχίζω να θεωρώ ότι το νοµοσχέδιο που φέρατε,
κύριε Υπουργέ, είναι εκτός τόπου και χρόνου, καθορίζοντας ότι
τόπος τελικά είναι η αυτοδιοίκηση η οποία εκφράστηκε για την
αναβολή του νοµοσχεδίου µέσα από τα θεσµικά της όργανα και
χρόνος είναι η συγκυρία των αυτοδιοικητικών εκλογών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)
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Ταυτόχρονα θέλω να απαντήσω και στον κ. Πλεύρη ότι οι ενερ-
γοί πολίτες, που συµµετέχουν στις αυτοδιοικητικές εκλογές, καµ-
µία γνώση δεν έχουν -και πρέπει να το οµολογήσουµε αυτό,
συνάδελφοι- του τι γίνεται αυτή τη στιγµή εδώ. Τρέχουν για την
επικράτησή τους, για την εκλογή τους στα δηµοτικά συµβούλια
και στις τοπικές δηµοτικές αρχές και δεν νοµίζω ότι παρακολου-
θούν και πραγµατικά γνωρίζουν τις ιδιοµορφίες του νοµοσχεδίου.
Δυστυχώς θα τις µάθουν, όταν θα αναλάβουν καθήκοντα οι νέες
δηµοτικές αρχές την 1-1-2024. Και εκεί βέβαια φοβάµαι, κύριε
Υπουργέ, ότι θα εξαναγκαστείτε σε αλλεπάλληλες παρατάσεις
και τροποποιήσεις πιθανόν στην εφαρµογή του. 

Θα ήθελα να πούµε δυο πράγµατα. Τι κερδίζει πραγµατικά η
αυτοδιοίκηση µε αυτό το νοµοσχέδιο; Κατά την άποψή µου είναι
µια διοικητική ταλαιπωρία που κερδίζει και µια σταδιακή µείωση
προσωπικού, λόγω της κατάργησης των προσωποπαγών θέσεων
των ΙΔΑΧ και χάνει όµως την αυτοτέλειά της ακόµη µια φορά... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
παρακαλώ να ολοκληρώσετε. Ήδη από την πρωτολογία σας
έχετε καλύψει το µεγαλύτερο µέρος της δευτερολογίας σας και
αυτό έχει επισηµανθεί από τον Προεδρεύοντα τότε. 

Παρακαλώ, ολοκληρώστε. 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ο κύριος Πρόεδρος µου είπε

ότι δεν κατέγραψε τον παραπάνω χρόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μιλήσατε είκοσι

λεπτά και τριάντα δευτερόλεπτα στην πρωτολογία σας. Παρα-
καλώ, κλείστε. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Αν τόσο πολύ σας ενοχλούν
αυτά που λέω, κύριε Πρόεδρε, θα σταµατήσω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: …αλλά δείξατε ανοχή και στους
προηγούµενους συναδέλφους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έδειξα ανοχή σε
όσους δεν είχαν υπερβεί τον χρόνο, κυρία συνάδελφε. Παρα-
καλώ! Εδώ µέσα όλοι βλέπουµε ποιος υπερβαίνει και ποιος δεν
υπερβαίνει τον χρόνο. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Θέλετε να σταµατήσω την πρό-
τασή µου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Την πρότασή σας,
παρακαλώ. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Δεν είναι ωραία φαινόµενα
αυτά µετά από µία τέτοια συζήτηση και την ταλαιπωρία και την
κούραση που έχουν όλοι οι συνάδελφοι από το πρωί µέχρι τώρα
στη διαδικασία.

Λέω, λοιπόν, ότι χάνει η αυτοδιοίκηση την αυτοτέλειά της ακό-
µα µια φορά, στο να αποφασίζει µε τα συλλογικά της όργανα τα
του οίκου της, το αν θα διατηρήσει ή όχι ένα νοµικό πρόσωπο. Τι
κερδίζουν οι µεταφερόµενοι εργαζόµενοι; Είναι σε µία επισφά-
λεια αν θα διατηρηθούν όλες οι θέσεις εργασίας. Τι κερδίζει το
κράτος; Τίποτα αφού δεν προκύπτει άµεσα κανένα δηµοσιονο-
µικό όφελος. 

Τι κερδίζει όµως η Κυβέρνηση; Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ -και
κλείνω- ήθελα να πω περισσότερα. Αυτό που κερδίζει τελικά είναι
το να επιδεικνύει για µία ακόµα φορά ότι είναι ισχυρή στην από-
φασή της να λειτουργήσει αυταρχικά και συγκεντρωτικά για την
αυτοδιοίκηση. 

Ευχαριστώ πολύ. Διακόπτω, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώσατε, κυ-

ρία συνάδελφε.
Τώρα τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αν-

δρέας Νικολακόπουλος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και εγώ θα

ήθελα να αναφέρω ότι το µυαλό όλων µας είναι στους συµπολί-
τες µας στη Θεσσαλία, σε όλες τις πληγείσες περιοχές που δο-
κιµάζονται, σε όσους επιχειρούν, προσπαθώντας να αποκαταστή-
σουν υποδοµές, περιουσίες, προσπαθώντας να διασώσουν
κόσµο. 

Ολοκληρώνεται µια διαδικασία, η οποία θα έλεγα ότι είναι υπο-
δειγµατική, µε µια διαβούλευση δύο περίπου εβδοµάδων, µε πα-
ρατηρήσεις οι οποίες έγιναν κατά τη συζήτηση στις επιτροπές.

Τέσσερις ηµέρες συνεδρίασαν οι επιτροπές επί της αρχής, µε
ακρόαση φορέων επί των άρθρων. Η δεύτερη ανάγνωση, µια δια-
δικασία σύµφωνα µε Κανονισµό της Βουλής, ήταν υποδειγµατική,
κάτι που αποτυπώνει τη λειτουργία της δηµοκρατίας. 

Και αναφέροµαι σε αυτό το οποίο θα έπρεπε να είναι αυτο-
νόητο, αλλά ίσως δεν είναι για όλους. Το λέω αυτό γιατί σήµερα
παρακολούθησε αυτή τη διαδικασία στην Ολοµέλεια ο κ. Κασσε-
λάκης, ο οποίος την προηγούµενη εβδοµάδα µάς είχε αποκαλέ-
σει τους Βουλευτές που κάνουµε αυτές τις διαδικασίες, που
συνεισφέρουµε, που κάναµε και τροποποιήσεις και ενσωµατώ-
σαµε και κάποιες σωστές παρατηρήσεις, µάς αποκάλεσε χειρο-
κροτητές. Νοµίζω ότι αυτό δεν τιµά τον ίδιο, ο οποίος σήµερα
χειροκρότησε και στη συνέχεια αποχώρησε.

Έρχοµαι, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο. Δύο είναι οι µεγάλες σηµα-
ντικές εισφορές αυτού του νοµοσχεδίου στην τοπική αυτοδιοί-
κηση: διαφάνεια και λογοδοσία, εξοικονόµηση πόρων µε κατάρ-
γηση νοµικών προσώπων. Ως προς τη διαφάνεια και τη λογοδο-
σία δύο είναι οι σηµαντικές παρεµβάσεις. Είναι η ανά δίµηνο ει-
δική συνεδρίαση λογοδοσίας του δηµοτικού συµβουλίου. Σε
αυτό δεν νοµίζω ότι θα έπρεπε να έχουµε αντιρρήσεις, και δεν
άκουσα πολύ σοβαρές αντιρρήσεις. Άκουσα, για παράδειγµα, το
γιατί δεν υπάρχει απαρτία. Μα, αν υπήρχε, αν προβλεπόταν
απαρτία, τότε θα µπορούσε η πλειοψηφία να -εντός εισαγωγικών-
«σαµποτάρει» αυτή τη συνεδρίαση λογοδοσίας, µη προσερχό-
µενη σε συνεδριάσεις, και µε αυτόν τον τρόπο θα µπορούσε να
δηµιουργήσει κώλυµα. Δεν τη βάζουµε την απαρτία, δίνουµε
όµως ένα κίνητρο, γιατί υπάρχει και η αποζηµίωση, το δηµοτικό
συµβούλιο και το περιφερειακό να συµµετέχουν σε αυτή.

Διαδικτυακός κόµβος. Ποιος έχει αντίρρηση σε αυτό; Γιατί να
µην βλέπουµε τι ανακύκλωση κάνει ο κάθε δήµος, γιατί να µην
βλέπουµε τι δηµοτικά τέλη πληρώνει ο καθένας, και µε αυτόν τον
τρόπο ο πολίτης να µπορεί να ενηµερώνεται, να συγκρίνει και να
επιβραβεύει αυτούς τους δήµους, οι οποίοι έχουν καλά αποτε-
λέσµατα; Εδώ θα έπρεπε όλοι να συµφωνήσουν ότι είναι µια πολύ
σηµαντική παρέµβαση και να πούµε και µπράβο. Είναι µια σηµα-
ντική καινοτοµία.

Πάω τώρα στην εξοικονόµηση πόρων µε την κατάργηση νοµι-
κών προσώπων. Ακούσαµε διάφορες εκφράσεις οι οποίες είναι
ποµπώδεις θα έλεγα, αλλά είναι άνευ περιεχοµένου. Ακούσαµε
για δήµαρχο-µάνατζερ. Μα, δεν θέλουµε να έχουµε µια ευελιξία;
Εµείς το λέµε ξεκάθαρα. Εµείς θέλουµε κυβερνησιµότητα. Θέ-
λουµε ευελιξία στον δήµαρχο. Θέλουµε να µπορεί να παίρνει
αποφάσεις. Θέλουµε να υλοποιεί. Και νοµίζετε εσείς τον ΣΥΡΙΖΑ,
που µιλήσατε για δήµαρχο-µάνατζερ, ότι ο δήµαρχος δεν ελέγχει
σήµερα τα νοµικά πρόσωπα; Δηλαδή θα αποκτήσει περισσότερες
εξουσίες αν έρθουν οι εξουσίες, οι αρµοδιότητες των νοµικών
προσώπων στους δήµους; Ούτε και αυτό νοµίζουµε ότι ισχύει.
Εµείς θέλουµε κυβερνησιµότητα. Δεν δίνουµε επιπλέον αρµοδιό-
τητες µε το να µεταφερθούν οι αρµοδιότητες των νοµικών προ-
σώπων στον δήµο. Το αντίθετο συµβαίνει. Με αυτόν τον τρόπο
υπάρχει και καλύτερος έλεγχος. Υπάρχει το δηµοτικό συµβούλιο.
Υπάρχουν και οι διαδικασίες. 

Κατάργηση, λέει, πολιτιστικών και αθλητικών δραστηριοτήτων.
Το ακούσαµε και αυτό. Απάντησε νοµίζω πολύ ξεκάθαρα Υπουρ-
γός. Μα, υπάρχουν οι διευθύνσεις των δήµων που µπορούν να
ασκήσουν αυτές τις αρµοδιότητες. Και υπάρχουν και δήµοι µε
συγκεκριµένα παραδείγµατα που µπορούν να το κάνουν αυτό το
πράγµα. Γιατί δηλαδή δεν µπορεί να ασκήσει αυτή την αρµοδιό-
τητα ο δήµος και µπορεί ένα νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου;
Μπορεί να το πει αυτό το ΚΚΕ;

Ακούσαµε να λέτε ότι θίγονται οι εργαζόµενοι. Μα, νοµίζω ότι
εξηγήσαµε ότι όλα τα δικαιώµατα τα οποία είχαν, θα έχουν και
τώρα. Συµβάσεις, λέει, που λήγουν πώς θα ανανεωθούν; Όπως
η ίδια νοµοθεσία ισχύει και για τα νοµικά πρόσωπα, η ίδια νοµο-
θεσία ισχύει και για τον δήµο. Όπως, λοιπόν, θα µπορούσαν να
ανανεώσουν νοµικά πρόσωπα, το ίδιο δικαίωµα θα έχουν και οι
δήµοι. 

Αντιδράσεις από τους φορείς, λέει. Καταπέλτης, ακούσαµε, το
έγγραφο της ΠΟΕ-ΟΤΑ. Η ΠΟΕ-ΟΤΑ δεν εξέφρασε σοβαρές
αντιρρήσεις, κάποιες επιφυλάξεις µόνο. Ο σύλλογος εργαζοµέ-
νων στα ΚΔΑΠ είπε ότι ικανοποιούνται πάγια αιτήµατα. Τι λέει η
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ΠΟΕ-ΟΤΑ; Η ΠΟΕ-ΟΤΑ µιλάει για έλλειψη προσωπικού στους δή-
µους. Το ξέρουµε. Το αναγνωρίζουµε. Θα γίνουν προσπάθειες
να καλυφθεί. Δεν αντιµετωπίζεται µε αυτό το νοµοσχέδιο. Ούτε
θίγεται κάποια θέση εργασίας µε αυτό το νοµοσχέδιο. Ακούσαµε
για ελλιπή διαβούλευση. Όµως, δύο εβδοµάδες ήταν στη διαβού-
λευση το νοµοσχέδιο. Και τι λέει; Λέει: γιατί δεν καταργείτε και
τις αναπτυξιακές εταιρείες; Δεν λέει γιατί καταργείτε νοµικά πρό-
σωπα. Λέει: γιατί δεν καταργείτε τις αναπτυξιακές εταιρείες; Που
σηµαίνει ότι είναι αυτό το αίτηµά τους, να καταργήσουµε τα νο-
µικά πρόσωπα. 

Τέλος, νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι η αρχή µιας σειράς
µεταρρυθµίσεων που θα αλλάξουν την τοπική αυτοδιοίκηση και
θα οδηγήσουν σε αναβάθµιση της λειτουργίας της. Και χαίροµαι
που ακούσαµε και από το στόµα του Υπουργού ότι θα έχουµε και
παρέµβαση για την εποπτεία στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτο-
διοίκησης, και βέβαια ένα πάγιο αίτηµα, έναν ενιαίο κώδικα. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ολοκληρώνουµε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου µε την τελική

τοποθέτηση του Αναπληρωτή Υπουργού Εσωτερικών του κ. Θό-
δωρου Λιβάνιου.

Έχετε πέντε λεπτά, κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Δύο λεπτά θα χρειαστώ µόνο.
Δύο παρατηρήσεις θα κάνω µόνο πάνω σε αυτά που ακούστη-

καν στις καταληκτικές τοποθετήσεις των εισηγητών και των ειδι-
κών αγορητών. Κατ’ αρχάς, οι θέσεις εργασίας των δήµων
µεταφέρονται µε την ίδια σχέση που υπήρχε στο νοµικό πρό-
σωπο: ό,τι είναι οργανική, έρχεται ως οργανική, ό,τι είναι προσω-
ποπαγής έρχεται ως προσωποπαγής. Ποια είναι η σηµαντική
διαφορά; Είναι ότι µε τον νέο οργανισµό θα µπορούν να συστή-
σουν οργανικές θέσεις πλέον και να µετατραπούν αυτοµάτως σε
προσωποπαγείς οργανικές. Μια παρατήρηση. 

Δεύτερη παρατήρηση η διάταξη για τους ΦΟΣΔΑ είναι ένα συ-
γκεκριµένο παράδειγµα. Δεν έχει σχέση µε την αποκοµιδή των
απορριµµάτων, έχει σχέση µε το τέλος που πληρώνουν οι δήµοι
στο ΦΟΣΔΑ. Το είπα το παράδειγµα. Στον Δήµο Παλαµά ζητήσαν
-αν δεν κάνω λάθος και αν θυµάµαι σωστά το νούµερο- 1,5 εκα-
τοµµύριο ευρώ για να πάνε τα στρώµατα των ανθρώπων και τα
έπιπλα στο ΧΥΤΑ. Και δίνουµε τη δυνατότητα. Και το ερώτηµα
ήταν: µπορούσε να τα κάνει δωρεάν ο ΧΥΤΑ; Δεν µπορούσε γιατί
δεν είχε νοµοθετικό πλαίσιο. Του δίνουµε τη δυνατότητα να τα
πάρει δωρεάν αυτά. Δεν θα έχει επιβάρυνση στη λειτουργία του.
Δεν είναι κάτι το οποίο θα ταλαιπωρήσει τον ίδιο τον ΦΟΣΔΑ. 

Εγώ, κλείνοντας, θέλω να σας ευχαριστήσω, τους εισηγητές,
τους ειδικούς αγορητές, όλους τους Βουλευτές που µίλησαν. Η
κριτική καλό είναι να γίνεται και να ακούγεται. Μπορεί να υπάρ-

χουν διαφορετικές προσεγγίσεις, νοµίζω όµως ότι όλοι συµφω-
νούµε ότι όλοι έχουµε το άγχος για την καλύτερη ζωή των τοπι-
κών µας κοινωνιών.

Και ειλικρινά σε αυτό το νούµερο που ακούστηκε πολλές
φορές, κυρία Λιακούλη, σε πέντε ηµέρες που ανοίγουν οι κάλπες,
να προσέλθουν όλοι να ψηφίσουν για την επόµενη πενταετία
αυτόν που κρίνουν ότι είναι καλύτερος να διαχειριστεί τις τύχες
του τόπου τους. Και να το κάνουν ανεξαρτήτως κοµµατικών πε-
ποιθήσεων, να διαλέξουν τα προγράµµατα που θα παρουσια-
στούν, να διαλέξουν τους συµβούλους που θα τους εκπροσωπή-
σουν. Και να ξέρουν ότι είναι µια πάρα πολύ σηµαντική απόφαση
για την επόµενη πενταετία. 

Και νοµίζω ότι αυτό που θα ενισχύσει τις δηµοτικές και περι-
φερειακές αρχές που θα εκλεγούν σε λίγες ηµέρες, θα είναι η
ισχυρή συµµετοχή. Οπότε καλό θα είναι να ψηφίσουµε όλοι, να
προσέλθουµε στις κάλπες, προκειµένου να εκλέξουµε τους δη-
µάρχους της περιφέρειάς µας.

Ευχαριστώ πάρα πολύ όλους για τη συνεργασία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών: «Αναµόρφωση του συστήµατος διακυ-
βέρνησης Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού,
κατάργηση νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου δήµων, παρα-
κολούθηση επιδόσεων τοπικής αυτοδιοίκησης, οικονοµική και δι-
οικητική διαχείριση οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης, ευζωία
των ζώων συντροφιάς, κατασκευή και αναβάθµιση λειτουργού-
ντων χερσαίων συνοριακών σταθµών και λοιπές διατάξεις του
Υπουργείου Εσωτερικών». 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά.

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, πενήντα άρθρα, µία τροπολογία, το ακροτε-
λεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρα-
καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:
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«Αναµόρφωση του συστήµατος διακυβέρνησης Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού, κατάργηση νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου και δήµων, παρακολούθηση επι-
δόσεων τοπικής αυτοδιοίκησης, οικονοµική και διοικητική δια-
χείριση οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης, ευζωία των ζώων
συντροφιάς, κατασκευή και αναβάθµιση λειτουργούντων χερ-
σαίων συνοριακών σταθµών και λοιπές διατάξεις του Υπουρ-

γείου Εσωτερικών»
Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 7, όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 8, όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΒ’ - 3 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 3913



ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 17, όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 30, όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
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ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 38, όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 41, όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
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Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 47 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 49 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 50 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Υπ. τροπολογία 21/3/2.10.2023     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο, όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Αναµόρφωση του συστή-
µατος διακυβέρνησης Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ και
β’ βαθµού, κατάργηση νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου
δήµων, παρακολούθηση επιδόσεων τοπικής αυτοδιοίκησης, οι-
κονοµική και διοικητική διαχείριση οργανισµών τοπικής αυτοδι-
οίκησης, ευζωία των ζώων συντροφιάς, κατασκευή και αναβάθ-
µιση λειτουργούντων χερσαίων συνοριακών σταθµών και λοιπές
διατάξεις του Υπουργείου Εσωτερικών» έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής:

«Αναµόρφωση του συστήµατος διακυβέρνησης Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού, κατάργηση νοµικών
προσώπων δηµοσίου δικαίου δήµων, παρακολούθηση επιδό-
σεων τοπικής αυτοδιοίκησης, οικονοµική και διοικητική διαχεί-
ριση οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης, ευζωία των ζώων
συντροφιάς, κατασκευή και αναβάθ- µιση λειτουργούντων χερ-
σαίων συνοριακών σταθµών και λοιπές διατάξεις του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Β’: ΣΥΣΤΗΜΑ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ Ο.Τ.Α.
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΣΥΣΤΗΜΑ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ Ο.Τ.Α. Α’ ΒΑΘΜΟΥ 
Άρθρο 3 Ορισµός αντιδηµάρχων - Δηµοσιότητα ορισµού - Τρο-

ποποίηση άρθρου 59 ν. 3852/2010
Άρθρο 4 Προσαρµογή θητείας δηµοτικού συµβουλίου λόγω

πενταετούς δηµοτικής περιόδου - Φανερή ψηφοφορία προέδρου,
αντιπροέδρου και γραµµατέα δηµοτικού συµβουλίου - Αντικατά-
σταση άρθρου 64 ν. 3852/2010

Άρθρο 5 Μη επιτρεπτή διαγραφή του επικεφαλής της παράτα-
ξης - Μη επιτρεπτός ορισµός ή παραµονή αντιδηµάρχου ο οποίος
ανεξαρτητοποιήθηκε - Τροποποίηση παρ. 2, 3, 5 και 6 και κατάρ-
γηση παρ. 7 άρθρου 66  ν. 3852/2010

Άρθρο 6 Συνεδριάσεις δηµοτικού συµβουλίου µε τηλεδιά-
σκεψη - Γνωστοποίηση διεύθυνσης ηλεκτρονικού ταχυδροµείου
και προθεσµία λήψης εισηγήσεων προ συνεδριάσεως - Εκτός
έδρας συνεδρίαση µε απόφαση απόλυτης πλειοψηφίας των
µελών του δηµοτικού συµβουλίου - Τροποποίηση άρθρου 67 ν.
3852/2010

Άρθρο 7 Ειδική συνεδρίαση λογοδοσίας δηµοτικής αρχής -
Προσθήκη άρθρου 67Α στον ν. 3852/2010

Άρθρο 8 Συγκρότηση και εκλογή Δηµοτικής Επιτροπής - Αντι-
κατάσταση άρθρου 74 ν. 3852/2010

Άρθρο 9  Αρµοδιότητες δηµοτικής επιτροπής - Προσθήκη άρ-
θρου 74Α στον ν. 3852/2010 

Άρθρο 10 Κωλύµατα και ασυµβίβαστα του συµπαραστάτη του
δηµότη - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 77 ν. 3852/2010

Άρθρο 11 Αποζηµίωση συµµετοχής µελών δηµοτικού συµβου-
λίου στην ειδική συνεδρίαση λογοδοσίας δηµοτικής αρχής - Τρο-
ποποίηση παρ. 9 άρθρου 92 ν. 3852/2010

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΣΥΣΤΗΜΑ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ Ο.Τ.Α.   Β’ ΒΑΘ-
ΜΟΥ

Άρθρο 12 Ορισµός αντιπεριφερειαρχών - Τροποποίηση παρ.
1, περ. β) παρ. 2, περ. β) παρ. 3, παρ. 6 και παρ. 8 άρθρου 160 ν.
3852/2010

Άρθρο 13 Αποφασιστικού χαρακτήρα επιτροπές περιφερει-
ακού συµβουλίου - Τροποποίηση άρθρου 164 ν. 3852/2010

Άρθρο 14 Συγκρότηση - Εκλογή προεδρείου περιφερειακού
συµβουλίου - Αντικατάσταση άρθρου 165  ν. 3852/2010

Άρθρο 15 Συνεδρίαση περιφερειακού συµβουλίου µε τηλεδιά-
σκεψη - Τροποποίηση παρ. 1, 2 και 3 άρθρου 167 ν. 3852/2010

Άρθρο 16 Λειτουργία περιφερειακού συµβουλίου - Τροποποί-
ηση άρθρου 168 ν. 3852/2010

Άρθρο 17 Ειδική συνεδρίαση λογοδοσίας περιφερειακής
αρχής - Προσθήκη άρθρου 168Α στον ν. 3852/2010

Άρθρο 18 Απαρτία και λήψη αποφάσεων - Τροποποίηση άρ-
θρου 169 ν. 3852/2010

Άρθρο 19 Περιφερειακή επιτροπή - Αντικατάσταση   άρθρου
175 ν. 3852/2010

Άρθρο 20 Αρµοδιότητες περιφερειακής επιτροπής - Προσθήκη
άρθρου 175Α στον ν. 3852/2010 

Άρθρο 21  Λειτουργία περιφερειακής επιτροπής - Αντικατά-
σταση άρθρου 177 ν. 3852/2010

Άρθρο 22 Περιφερειακός συµπαραστάτης του πολίτη και της
επιχείρησης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 179     ν. 3852/2010 

Άρθρο 23 Αποζηµίωση περιφερειακών συµβούλων στις ειδικές
συνεδριάσεις λογοδοσίας περιφερειακής αρχής - Τροποποίηση
παρ. 4 άρθρου 184 ν. 3852/2010

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΟΡΓΑΝΑ ΔΙΟΙΚΗΣΗΣ ΔΗΜΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΦΕ-
ΡΕΙΩΝ ΚΑΙ ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 24 Όργανα διοίκησης των δήµων - Τροποποίηση παρ.
1 άρθρου 3 ν. 4804/2021

Άρθρο 25 Όργανα διοίκησης των περιφερειών - Τροποποίηση
παρ. 1 άρθρου 42 ν. 4804/2021

Άρθρο 26 Τελικές διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Γ’: ΚΑΤΑΡΓΗΣΗ ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΔΗΜΟΣΙΟΥ

ΔΙΚΑΙΟΥ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΦΕΛΩΝ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ ΔΗΜΩΝ - ΜΕΤΑ-
ΦΟΡΑ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΩΝ ΣΧΟΛΙΚΩΝ ΕΠΙΤΡΟΠΩΝ ΚΑΙ ΛΟΙΠΕΣ
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣΑΡΜΟΓΗ ΤΩΝ Ο.Τ.Α.

Άρθρο 27 Κατάργηση νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου
των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ βαθµού και µετα-
φορά ως συνόλου αρµοδιοτήτων, οργανικών µονάδων και θέ-
σεων προσωπικού στους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού

Άρθρο 28 Μεταφορά αρµοδιοτήτων σχολικών επιτροπών και
σύσταση πάγιας προκαταβολής στους διευθυντές των σχολικών
µονάδων

Άρθρο 29 Λύση κοινωφελών επιχειρήσεων των Δήµων
Άρθρο 30  Σύσταση επιτροπών - Αύξηση αριθµού αντιδηµάρ-

χων - Ρυθµίσεις κινητικότητας και ενεργειακών κοινοτήτων
Άρθρο 31 Περιορισµός ίδρυσης νέων νοµικών προσώπων από

τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού
Άρθρο 32 Κατάρτιση οργανισµού εσωτερικής υπηρεσίας ιδρύ-

µατος - Τροποποίηση άρθρου 226 Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων 
ΜΕΡΟΣ Δ’: ΠΑΡΑΚΟΛΟΥΘΗΣΗ ΕΠΙΔΟΣΕΩΝ ΤΟΠΙΚΗΣ ΑΥΤΟ-

ΔΙΟΙΚΗΣΗΣ  
Άρθρο 33 Κόµβος Παρακολούθησης Επιδόσεων Τοπικής Αυ-

τοδιοίκησης 
ΜΕΡΟΣ Ε’: ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΟΡΓΑΝΙΣΜΩΝ ΤΟΠΙ-

ΚΗΣ ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΣΗΣ
Άρθρο 34 Παροχή χρηµατικού επιδόµατος σε εργαζοµένους

Ο.Τ.Α. - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 32  ν. 4483/2017
Άρθρο 35 Ρύθµιση θεµάτων προϋπολογισµού Ο.Τ.Α. 
Άρθρο 36 Τέλη ενεργών παραχωρήσεων µεταλλείων - Τροπο-

ποίηση παρ. 2 άρθρου 176 Μεταλλευτικού Κώδικα
Άρθρο 37 Εξαίρεση κοστολόγησης και τιµολόγησης αποβλή-

των, πρόληψης πυρκαγιών και πληµµυρών από τους Φορείς Δια-
χείρισης Στερεών Αποβλήτων - Προσθήκη παρ. 4 στο άρθρο 39
του ν. 4819/2021

Άρθρο 38 Διάρκεια της ισχύος του προϋπολογισµού των νοµι-
κών προσώπων που έχουν καταργηθεί ή λυθεί - Τροποποίηση
παρ. 1 άρθρου 160 ν. 3463/2006

Άρθρο 39 Παράταση χρόνου παύσης αρµοδιοτήτων που έχουν
ανατεθεί σε δηµοτικούς υπαλλήλους - Τροποποίηση παρ. 1 άρ-
θρου 36 ν. 5003/2022

Άρθρο 40 Σύσταση Γενικών Διευθύνσεων στους δήµους - Αντι-
κατάσταση παρ. 4 άρθρου 10 ν. 3584/2007 

Άρθρο 41 Αρµοδιότητα αποκοµιδής απορριµµάτων οδικού δι-
κτύου

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ - ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΖΩΙΑ ΤΩΝ  ΖΩΩΝ ΣΥ-
ΝΤΡΟΦΙΑΣ

Άρθρο 42  Υποβολή σχεδίου επιχειρησιακού προγράµµατος
των δήµων σχετικά µε τις υποχρεώσεις που θεσπίζονται από τον
ν. 4830/2021 - Τροποποίηση περ. α’ παρ. 2 άρθρου 3 ν. 4830/2021

Άρθρο 43  Εκούσιος αποχωρισµός δεσποζόµενου ζώου συ-
ντροφιάς - Παράδοση στον δήµο και σε φιλοζωικό σωµατείο, ορ-
γάνωση ή καταφύγιο - Τροποποίηση περ. ζ’ παρ. 1 άρθρου 9 ν.
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4830/2021
Άρθρο 44 Περισυλλογή, ταφή και αποτέφρωση νεκρών ζώων -

Προσθήκη άρθρου 37 στον ν. 4830/2021
Άρθρο 45  Παράταση προθεσµίας συµµόρφωσης λειτουργού-

ντων καταφυγίων ζώων συντροφιάς µε τις προδιαγραφές του ν.
4830/2021 - Τροποποίηση παρ. 6         άρθρου 46 ν. 4830/2021

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΚΑΙ ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ-
ΝΤΩΝ ΧΕΡΣΑΙΩΝ ΣΥΝΟΡΙΑΚΩΝ ΣΤΑΘΜΩΝ

Άρθρο 46  Αρµοδιότητα συντήρησης και κατασκευής οδικού
δικτύου σε χώρους χερσαίων συνοριακών σταθµών

Άρθρο 47 Χρηµατοδότηση έργων κατασκευής και αναβάθµι-
σης χερσαίων συνοριακών σταθµών

Άρθρο 48 Απαλλαγή τελών για τις µεταβιβάσεις εκτάσεων για
εγκαταστάσεις συνοριακών σταθµών

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’: ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 49 Δυνατότητα δηµάρχου ή περιφερειάρχη που παραι-

τήθηκε να καταλάβει τη θέση δηµοτικού ή περιφερειακού συµ-
βούλου που θα εκλεγεί νέος δήµαρχος ή νέος περιφερειάρχης -
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 39 και παρ. 1 άρθρου 67 ν. 4804/
2021

Άρθρο 50 Χορήγηση προκαταβολής στους δικαιούχους εντα-
γµένης πράξης για την αποκατάσταση ζηµιών σε περιοχές που
έχουν κηρυχθεί σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης

Άρθρο 51 Μεταφορά µαθητών µε µισθωµένα οχήµατα των
Ο.Τ.Α. β’ βαθµού σε περίπτωση άγονης διαγωνιστικής διαδικα-
σίας ή διαδικασίας διαπραγµάτευσης

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’: ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑ-
ΞΕΙΣ

Άρθρο 52 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 53 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Ζ’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 54 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’ 
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ 

Άρθρο 1 
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι:
α) η βελτίωση του συστήµατος διακυβέρνησης και της οργά-

νωσης των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ και β’
βαθµού προς διασφάλιση της βέλτιστης οικονοµικής και διοικη-
τικής λειτουργίας τους, µε όρους διαφάνειας, δηµόσιας λογοδο-
σίας και επιβράβευσης των Ο.Τ.Α. που επιτυγχάνουν τις βέλτι-
στες επιδόσεις,

β) η εξασφάλιση της φροντίδας των ζώων συντροφιάς και της
εφαρµογής επιµέρους διατάξεων του ν. 4830/2021 (Α’ 169) µέχρι
τη θέση σε λειτουργία του Εθνικού Μητρώου Ζώων Συντροφιάς,
καθώς και η διευκόλυνση της κατασκευής και αναβάθµισης λει-
τουργούντων χερσαίων συνοριακών σταθµών.

Άρθρο 2
Αντικείµενο 

Αντικείµενο του παρόντος είναι:
α) η τροποποίηση διατάξεων του ν. 3852/2010 (Α’ 87) σχετικά

µε τη συγκρότηση και λειτουργία των οργάνων διοίκησης των
Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού,

β) η τροποποίηση των άρθρων 21 και 22 του ν. 4804/2021 (Α’
90) για τα όργανα διοίκησης των δήµων και περιφερειών,

γ) η εισαγωγή ρυθµίσεων για τη θέσπιση ειδικής συνεδρίασης
λογοδοσίας των δηµοτικών και περιφερειακών αρχών,

δ) η εισαγωγή ρυθµίσεων για τη µεταφορά αρµοδιοτήτων, ορ-
γανικών µονάδων, θέσεων προσωπικού και πάσης φύσης δικαιω-
µάτων και υποχρεώσεων των νοµικών προσώπων δηµοσίου
δικαίου των δήµων, των δηµοτικών κοινωφελών επιχειρήσεων και
των σχολικών επιτροπών στους δήµους, καθώς και τον περιορι-
σµό ίδρυσης νέων νοµικών προσώπων από τους Ο.Τ.Α. α’ και β’
βαθµού,

ε) η ρύθµιση ζητηµάτων οικονοµικής και διοικητικής διαχείρι-

σης των Ο.Τ.Α., 
στ) η αποσαφήνιση της αρµοδιότητας αποκοµιδής απορριµµά-

των στο οδικό δίκτυο,
ζ) η τροποποίηση των άρθρων 3, 9, 37 και 46 του ν. 4830/2021

(Α’ 169) για την ευζωία των ζώων συντροφιάς και 
η) η εισαγωγή ρυθµίσεων για τη διευκόλυνση της συντήρησης,

της κατασκευής και της αναβάθµισης λειτουργούντων χερσαίων
συνοριακών σταθµών της χώρας.

ΜΕΡΟΣ Β’ 
ΣΥΣΤΗΜΑ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ Ο.Τ.Α.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΣΥΣΤΗΜΑ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ Ο.Τ.Α. A’ ΒΑΘΜΟΥ 

Άρθρο 3
Ορισµός αντιδηµάρχων - Δηµοσιότητα ορισµού - 

Τροποποίηση άρθρου 59 ν. 3852/2010

Στο άρθρο 59 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), περί ορισµού αντιδη-
µάρχων, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στην παρ. 1 αντικαθί-
σταται το δεύτερο εδάφιο και καταργούνται τα εδάφια τρίτο,
τέταρτο και πέµπτο, β) αντικαθίσταται η παρ. 2, γ) στην παρ. 3
γα) γίνονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις, γβ) οι λέξεις «αρµοδιότη-
τες που αφορούν τη δηµοτική ενότητα» αντικαθίστανται από τις
λέξεις «και κατά τόπο αρµοδιότητες που αφορούν και ασκούνται
στα όρια συγκεκριµένης δηµοτικής ενότητας», γγ) στην περ. ε)
προστίθενται οι λέξεις «τους προέδρους των συµβουλίων των δη-
µοτικών κοινοτήτων και», δ) το τρίτο εδάφιο της παρ. 4 αντικαθί-
σταται, ε) η παρ. 5 τροποποιείται ως προς τον τρόπο δηµο-
σιότητας της απόφασης ορισµού αντιδηµάρχων, στ) στην παρ. 6
προστίθενται οι λέξεις «µε την απόφαση της παρ. 5», ζ) στην παρ.
7 ζα) στο πρώτο εδάφιο γίνονται νοµοτεχνικές βελτιώσεις, ζβ) κα-
ταργούνται τα εδάφια τέταρτο και πέµπτο και το άρθρο 59 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 59
Αντιδήµαρχοι

1. Τον δήµαρχο επικουρούν οι αντιδήµαρχοι. Αντιδήµαρχοι
είναι οι σύµβουλοι της παράταξης του δηµάρχου που ορίζει ο δή-
µαρχος και στους οποίους µεταβιβάζει την άσκηση αρµοδιοτή-
των καθ’ ύλην.

2. Ο αριθµός των αντιδηµάρχων ορίζεται ως εξής:
α) Σε δήµους µε πληθυσµό έως πέντε χιλιάδες (5.000) κατοί-

κους ορίζονται έως τρεις (3) αντιδήµαρχοι.
β) Σε δήµους µε πληθυσµό από πέντε χιλιάδες έναν (5.001)

έως είκοσι χιλιάδες (20.000) κατοίκους ορίζονται έως τέσσερις
(4) αντιδήµαρχοι.

γ) Σε δήµους µε πληθυσµό από είκοσι χιλιάδες έναν (20.001)
έως πενήντα χιλιάδες (50.000) κατοίκους ορίζονται έως πέντε (5)
αντιδήµαρχοι.

δ) Σε δήµους µε πληθυσµό από πενήντα χιλιάδες έναν (50.001)
έως εκατό χιλιάδες (100.000) κατοίκους ορίζονται έως έξι (6)
αντιδήµαρχοι.

ε) Σε δήµους µε πληθυσµό από εκατό χιλιάδες έναν (100.001)
κατοίκους και άνω ορίζονται έως οκτώ (8) αντιδήµαρχοι.

Ο αριθµός των αντιδηµάρχων προσαυξάνεται ισάριθµα µε τον
αριθµό που προκύπτει από την εφαρµογή του άρθρου 207.

3. Στους αντιδηµάρχους, εκτός των καθ’ ύλην αρµοδιοτήτων,
ο δήµαρχος δύναται να µεταβιβάζει και κατά τόπο αρµοδιότητες
που αφορούν και ασκούνται στα όρια συγκεκριµένης δηµοτικής
ενότητας και ιδίως:

α) την ευθύνη της λειτουργίας των δηµοτικών υπηρεσιών που
είναι εγκατεστηµένες στη δηµοτική ενότητα,

β) την παρακολούθηση της εξέλιξης των έργων και των εργα-
σιών που εκτελούνται στη δηµοτική ενότητα,

γ) τη µέριµνα για τη διατήρηση του εξοπλισµού, που βρίσκεται
στη δηµοτική ενότητα, σε κατάσταση καλής λειτουργίας,

δ) την υπογραφή, µε εξουσιοδότηση του δηµάρχου, βεβαι-
ώσεων, πιστοποιητικών και λοιπών διοικητικών εγγράφων, που
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εκδίδονται από τις δηµοτικές υπηρεσίες που λειτουργούν στα
όρια της δηµοτικής ενότητας και

ε) τη συνεργασία µε τους προέδρους των συµβουλίων των δη-
µοτικών κοινοτήτων και τους προέδρους των δηµοτικών κοινοτή-
των για την επίλυση των προβληµάτων τους.

4. Η θητεία των αντιδηµάρχων δεν µπορεί να είναι µικρότερη
του ενός (1) έτους. Κατά τη διάρκεια της θητείας τους, οι αντι-
δήµαρχοι δεν µπορούν να εκλεγούν ή να είναι µέλη του προ-
εδρείου του δηµοτικού συµβουλίου. Η ανάκληση ορισµού του
αντιδηµάρχου είναι δυνατή µε απόφαση του δηµάρχου οποτεδή-
ποτε.

5. Η απόφαση του δηµάρχου, µε την οποία ορίζονται οι αντι-
δήµαρχοι και µεταβιβάζεται σε αυτούς η άσκηση αρµοδιοτήτων
αναρτάται στον δικτυακό τόπο «Διαύγεια» και στην ιστοσελίδα
του δήµου.

6. Αν ο αντιδήµαρχος απουσιάζει ή κωλύεται, τις αρµοδιότητές
του ασκεί άλλος αντιδήµαρχος που ορίζεται από τον δήµαρχο µε
την απόφαση της παρ. 5 ή, αν δεν έχει οριστεί τέτοιος, ο ίδιος ο
δήµαρχος.

7. Με την απόφαση της παρ. 5 και τηρουµένων των προϋποθέ-
σεων του άρθρου αυτού, δύναται να ορίζονται άµισθοι αντιδή-
µαρχοι σε αριθµό που δεν υπερβαίνει το ένα τρίτο (1/3) του
αριθµού των αντιδηµάρχων της παρ. 2. Τυχόν κλάσµα στρογγυ-
λοποιείται στην αµέσως επόµενη ακέραια µονάδα, αν ισούται ή
υπερβαίνει το ήµισυ αυτής. Οι άµισθοι αντιδήµαρχοι δεν δικαιού-
νται αντιµισθίας ή οποιασδήποτε άλλης οικονοµικής απολαβής
και ο αριθµός τους δεν προσµετράται για τον υπολογισµό των
θέσεων ειδικών συµβούλων - συνεργατών, κατά την παρ. 1 του
άρθρου 163 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών
Υπαλλήλων [ν. 3584/2007, (Α’ 143)].» 

Άρθρο 4
Προσαρµογή θητείας δηµοτικού συµβουλίου λόγω 

πενταετούς δηµοτικής περιόδου - Φανερή ψηφοφορία προ-
έδρου, αντιπροέδρου και γραµµατέα δηµοτικού συµβουλίου -

Αντικατάσταση άρθρου 64 ν. 3852/2010

Το άρθρο 64 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), περί εκλογής προ-
εδρείου του δηµοτικού συµβουλίου, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 64
Εκλογή προεδρείου δηµοτικού συµβουλίου

1. Το προεδρείο του δηµοτικού συµβουλίου εκλέγεται για θη-
τεία τριάντα (30) µηνών. Τη 2α Ιανουαρίου του έτους έναρξης
της δηµοτικής περιόδου και την 1η Ιουλίου του τρίτου έτους
αυτής, το δηµοτικό συµβούλιο συνέρχεται προς τούτο, ύστερα
από πρόσκληση του συµβούλου του συνδυασµού του εκλεγέντος
δηµάρχου που έχει εκλεγεί µε τις περισσότερες ψήφους και, σε
περίπτωση ισοψηφίας, εκείνου που είναι γραµµένος πρώτος κατά
σειρά στην απόφαση του δικαστηρίου. Στη συνεδρίαση αυτή
προεδρεύει ο σύµβουλος που συγκάλεσε το συµβούλιο, ο οποίος
αναθέτει τα καθήκοντα του ειδικού γραµµατέα του συµβουλίου
σε έναν (1) από τους υπαλλήλους του δήµου.

2. Το προεδρείο του δηµοτικού συµβουλίου συγκροτείται από
τον πρόεδρο, τον αντιπρόεδρο και τον γραµµατέα, ως εξής:

α) Ο πρόεδρος προέρχεται από την παράταξη του δηµάρχου,
β) ο αντιπρόεδρος προέρχεται από την παράταξη που αναδεί-

χθηκε δεύτερη σε εκλογική δύναµη,
γ) ο γραµµατέας προέρχεται από την τρίτη σε εκλογική δύναµη

παράταξη. Αν δεν υπάρχουν άλλες παρατάξεις, πλην αυτών των
περ. α’ και β’, ο γραµµατέας προέρχεται από την παράταξη της
περ. α’.

3. Ο επικεφαλής της κάθε παράταξης των περ. α’, β’ και γ’ της
παρ. 2 µε δήλωσή του προς τον προεδρεύοντα σύµβουλο, η
οποία επιδίδεται πριν την έναρξη της συνεδρίασης, υποδεικνύει
τον δηµοτικό σύµβουλο της παράταξής του, ο οποίος προτείνεται
προς το συµβούλιο ως υποψήφιο µέλος του προεδρείου.

Σε περίπτωση που για οποιαδήποτε από τις ανωτέρω θέσεις
δεν υπάρξει υποψηφιότητα που προέρχεται από την αντίστοιχη
παράταξη, τότε ο δήµαρχος προτείνει δηµοτικό σύµβουλο της

πλειοψηφίας ως υποψήφιο για το αξίωµα αυτό.
4. Ο πρόεδρος, ο αντιπρόεδρος και ο γραµµατέας του δηµο-

τικού συµβουλίου εκλέγονται κατά τη συνεδρίαση της παρ. 1, χω-
ριστά και µε φανερή ψηφοφορία σύµφωνα µε την ακόλουθη
διαδικασία:

Ο υποψήφιος για κάθε αξίωµα εκλέγεται εφόσον συγκεντρώ-
σει την απόλυτη πλειοψηφία του συνόλου των µελών του δηµο-
τικού συµβουλίου. 

Εάν ο υποψήφιος δεν συγκεντρώσει την απόλυτη πλειοψηφία,
τότε η ψηφοφορία επαναλαµβάνεται. 

Εάν και κατά τη δεύτερη αυτή ψηφοφορία δεν συγκεντρωθεί
η απόλυτη πλειοψηφία του συνόλου των µελών του δηµοτικού
συµβουλίου, διενεργείται τρίτη ψηφοφορία κατά την οποία εκλέ-
γεται ο δηµοτικός σύµβουλος τον οποίο πρότεινε ο επικεφαλής
της παράταξής του, υπό την προϋπόθεση ότι έλαβε τουλάχιστον
τις ψήφους του ενός τετάρτου του όλου αριθµού των µελών του
δηµοτικού συµβουλίου. 

5. Αν, για οποιονδήποτε λόγο, το συµβούλιο δεν συγκληθεί,
όπως ορίζει η παρ. 1, συνέρχεται χωρίς πρόσκληση, για την
πρώτη θητεία του προεδρείου του δηµοτικού συµβουλίου, στις
3 Ιανουαρίου του έτους έναρξης της δηµοτικής περιόδου, στις
20:00, στην αίθουσα συνεδριάσεων του δηµοτικού συµβουλίου
και, για τη δεύτερη θητεία του προεδρείου του δηµοτικού συµ-
βουλίου, στις 3 Ιουλίου του τρίτου έτους της δηµοτικής περιό-
δου, στις 20:00, στη αίθουσα συνεδριάσεων του δηµοτικού
συµβουλίου. Αν ο σύµβουλος του συνδυασµού του εκλεγέντος
δηµάρχου της παρ. 1 απουσιάζει, στα καθήκοντα του προέδρου
της συνεδρίασης τον αντικαθιστά ο επόµενος κατά σειρά επιτυ-
χίας σύµβουλος του συνδυασµού του εκλεγέντος δηµάρχου
όπως προκύπτει από την απόφαση του δικαστηρίου.

6. Αν δεν επιτευχθεί εκλογή για οποιονδήποτε λόγο ή η συνε-
δρίαση µαταιωθεί, επειδή δεν σχηµατίστηκε απαρτία, η συνε-
δρίαση επαναλαµβάνεται την επόµενη Κυριακή και εφαρµόζονται
αναλόγως οι παρ. 1 έως και 5. Αν και στη δεύτερη συνεδρίαση
δεν επιτευχθεί εκλογή ή η συνεδρίαση µαταιωθεί, επειδή δεν σχη-
µατίστηκε απαρτία, θεωρείται ότι εκλέγονται, ανάλογα µε την πε-
ρίπτωση, οι σύµβουλοι που έλαβαν κατά σειρά τους περισσότε-
ρους σταυρούς προτίµησης, σύµφωνα µε τη δικαστική απόφαση
που τους ανακήρυξε, από την αντίστοιχη παράταξη σύµφωνα µε
την παρ. 2. Αν δεν υπάρχουν σύµβουλοι των παρατάξεων που
προβλέπονται στην παρ. 2, οι θέσεις καταλαµβάνονται από τους
συµβούλους της παράταξης του δηµάρχου, που έλαβαν κατά
σειρά τους περισσότερους σταυρούς προτίµησης, σύµφωνα µε
την ίδια δικαστική απόφαση.

7. Τα πρακτικά της εκλογής διαβιβάζονται µέσα σε προθεσµία
πέντε (5) ηµερών από τη διενέργεια της εκλογής στον Επόπτη
Ο.Τ.Α., ο οποίος ελέγχει τη νοµιµότητά της αυτεπαγγέλτως και
αποφαίνεται, µέσα σε πέντε (5) ηµέρες το αργότερο αφότου πα-
ρέλαβε τα πρακτικά για τη νοµιµότητα της εκλογής.

8. Αν ακυρωθεί οποιαδήποτε εκλογή για τα ανωτέρω αξιώµατα,
επαναλαµβάνεται εντός τριών (3) ηµερών από την παραλαβή της
ακυρωτικής απόφασης.

9. Η παραίτηση από τα αξιώµατα του προέδρου, του αντιπρο-
έδρου και του γραµµατέα του δηµοτικού συµβουλίου υποβάλλε-
ται στο δηµοτικό συµβούλιο και γίνεται οριστική, αφότου πλη-
ρωθεί η αντίστοιχη θέση, ενώ το µέλος του προεδρείου συνεχίζει,
έως τότε, να ασκεί τα καθήκοντά του. Ο παραιτούµενος παραµέ-
νει σύµβουλος.

Σε ειδική συνεδρίαση, η οποία πραγµατοποιείται µετά από την
υποβολή της παραίτησης και το αργότερο εντός τριών (3) ηµε-
ρών από την υποβολή της, µε τη διαδικασία των παρ. 2 έως και
8, το συµβούλιο προβαίνει, κατά περίπτωση, στην εκλογή νέου
προέδρου, αντιπροέδρου ή γραµµατέα. Αν µείνει κενή η θέση
προέδρου, αντιπροέδρου ή γραµµατέα του δηµοτικού συµβου-
λίου, λόγω ανεξαρτητοποίησης ή διαγραφής από την παράταξη,
θέσης σε αργία, παραίτησης από το αξίωµα του δηµοτικού συµ-
βούλου, έκπτωσης ή θανάτου, για την εκλογή νέου µέλους εφαρ-
µόζεται αναλόγως το προηγούµενο εδάφιο. Στην περίπτωση
κένωσης της θέσης του προέδρου, την πρόσκληση εκδίδει ο σύµ-
βουλος της παράταξης του δηµάρχου που έχει εκλεγεί µε τις πε-
ρισσότερες ψήφους και, σε περίπτωση ισοψηφίας, εκείνος που
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είναι γραµµένος πρώτος κατά σειρά στην απόφαση του δικαστη-
ρίου.

10. Η εκλογή στη θέση του αντιπροέδρου ή του γραµµατέα του
δηµοτικού συµβουλίου δεν συνεπάγεται κώλυµα συµµετοχής στη
δηµοτική επιτροπή.» 

Άρθρο 5
Μη επιτρεπτή διαγραφή του επικεφαλής 

της παράταξης - Μη επιτρεπτός ορισµός ή παραµονή αντιδη-
µάρχου ο οποίος ανεξαρτητοποιήθηκε - 

Τροποποίηση παρ. 2, 3, 5 και 6 και κατάργηση παρ. 7 άρ-
θρου 66 ν. 3852/2010

Στο άρθρο 66 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), περί δηµοτικών παρα-
τάξεων, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στην παρ. 2 µετά από τη
λέξη «συµβουλίου» προστίθενται οι λέξεις «και ο δήµαρχος», β)
στην παρ. 3 βα) µετά από τη λέξη «παραίτησης,» προστίθενται οι
λέξεις «έκπτωσης, παύσης», ββ) µετά από τη λέξη «ανεξαρτητο-
ποίησης» διαγράφονται οι λέξεις «διαγραφής ή αδυναµίας του»,
γ) στην παρ. 5 γα) στο πρώτο εδάφιο διαγράφεται η λέξη «αιτιο-
λογηµένη», γβ) προστίθεται δεύτερο εδάφιο, δ) στην παρ. 6 δα)
στο πρώτο εδάφιο µετά από τη λέξη «ή» η φράση «της οικονοµι-
κής επιτροπής ή της επιτροπής ποιότητας ζωής, όπου εκλέχτηκε
ως µέλος της παράταξης από την οποία ανεξαρτητοποιήθηκε ή
διαγράφηκε» αντικαθίσταται από τη φράση «της δηµοτικής επι-
τροπής, ή άλλων επιτροπών, συµβουλίων και λοιπών συλλογικών
οργάνων πάσης φύσεως νοµικών προσώπων, κληροδοτηµάτων
και σωµατείων, εφόσον την ιδιότητα αυτή απέκτησε ή εκλέχτηκε
σε αυτή ως µέλος της παράταξης από την οποία ανεξαρτητοποι-
ήθηκε ή διαγράφηκε, καθώς και να παραµείνει ή να οριστεί αντι-
δήµαρχος», δβ) το δεύτερο εδάφιο διαγράφεται, ε) η παρ. 7
καταργείται, και το άρθρο 66 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 66
Δηµοτικές παρατάξεις

1. Οι δηµοτικοί σύµβουλοι έχουν απεριόριστο το δικαίωµα της
γνώµης και της ψήφου κατά συνείδηση.

2. Τα µέλη του δηµοτικού συµβουλίου και ο δήµαρχος ανήκουν
σε δηµοτικές παρατάξεις, ανάλογα µε τον συνδυασµό µε τον
οποίο έχουν εκλεγεί.

3. Επικεφαλής της δηµοτικής παράταξης είναι ο σύµβουλος
που ήταν υποψήφιος δήµαρχος και, στην περίπτωση θανάτου,
παραίτησης, έκπτωσης, παύσης, ανεξαρτητοποίησης, ο σύµβου-
λος που εκλέγεται από την πλειοψηφία των δηµοτικών συµβού-
λων που ανήκουν στην παράταξη. 

4. Μέλος του δηµοτικού συµβουλίου µπορεί µε γραπτή δή-
λωσή του προς το προεδρείο να ανεξαρτητοποιηθεί από τη δη-
µοτική παράταξη, µε την οποία έχει εκλεγεί.

5. Εάν η δηµοτική παράταξη έχει τουλάχιστον τρία (3) µέλη, µε
απόφαση και µε πλειοψηφία των δύο τρίτων (2/3) αυτών, είναι δυ-
νατόν να διαγραφεί σύµβουλος, ο οποίος είναι µέλος της. Δεν
είναι δυνατή η διαγραφή του επικεφαλής της παράταξης. 

6. Το µέλος του δηµοτικού συµβουλίου που ανεξαρτητοποι-
ήθηκε ή διαγράφηκε από την παράταξή του, δεν µπορεί να εντα-
χθεί σε άλλη παράταξη και δεν µπορεί να εξακολουθήσει να είναι
µέλος του Προεδρείου ή της δηµοτικής επιτροπής, ή άλλων επι-
τροπών, συµβουλίων και λοιπών συλλογικών οργάνων πάσης φύ-
σεως νοµικών προσώπων, κληροδοτηµάτων και σωµατείων,
εφόσον την ιδιότητα αυτή απέκτησε ή εκλέχτηκε σε αυτή ως
µέλος της παράταξης από την οποία ανεξαρτητοποιήθηκε ή δια-
γράφηκε, καθώς και να παραµείνει ή να οριστεί αντιδήµαρχος.
Είναι δυνατή, όµως, η επανένταξή του στην παράταξη από την
οποία ανεξαρτητοποιήθηκε ή διαγράφηκε, εφόσον τούτο γίνει
δεκτό από τα δύο τρίτα (2/3) των µελών, προκειµένου για παρα-
τάξεις που έχουν τουλάχιστον τρία (3) µέλη και από όλα τα µέλη,
προκειµένου για παρατάξεις µε λιγότερα από τρία (3) µέλη.

7. [Καταργείται]. 
8. Για την αποδοτικότερη λειτουργία των δηµοτικών παρατά-

ξεων, η δηµοτική αρχή µπορεί να παραχωρεί σε αυτές κατάλληλα
εξοπλισµένο χώρο και γραµµατειακή υποστήριξη, εφόσον το επι-

τρέπουν οι υπηρεσιακές ανάγκες.» 

Άρθρο 6
Συνεδριάσεις δηµοτικού συµβουλίου µε τηλεδιάσκεψη - Γνω-
στοποίηση διεύθυνσης ηλεκτρονικού ταχυδροµείου και προ-
θεσµία λήψης εισηγήσεων προ συνεδριάσεως - Εκτός έδρας

συνεδρίαση µε απόφαση απόλυτης 
πλειοψηφίας των µελών του δηµοτικού συµβουλίου - Τροπο-

ποίηση άρθρου 67 ν. 3852/2010

Στο άρθρο 67 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), περί σύγκλησης του
δηµοτικού συµβουλίου επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στην παρ.
1 αα) στο τρίτο εδάφιο, µετά από τη λέξη «διεξάγεται» διαγρά-
φεται το διαζευκτικό «ή», αβ) το τέταρτο εδάφιο αντικαθίσταται,
β) στο πρώτο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 2 οι λέξεις «οικονοµική
επιτροπή ή η επιτροπή ποιότητας ζωής» αντικαθίστανται από τις
λέξεις «δηµοτική επιτροπή», γ) στην παρ. 4 γα) επέρχονται νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, γβ) στο πρώτο εδάφιο η λέξη «δηµοσιεύε-
ται» αντικαθίσταται από τη λέξη «αναρτάται», οι λέξεις «κάθε
πρόσφορο µέσο» αντικαθίστανται από τις λέξεις «µήνυµα ηλε-
κτρονικού ταχυδροµείου», γγ) στο δεύτερο εδάφιο απαλείφεται
η υποχρέωση των δηµοτικών συµβούλων να γνωστοποιούν τη δι-
εύθυνση κατοικίας τους, γδ) διαγράφεται το τρίτο εδάφιο, γε) το
τέταρτο εδάφιο αντικαθίσταται, δ) στην παρ. 5 δα) στο πρώτο
εδάφιο διαγράφονται οι λέξεις «επιδοθεί ή να», δβ) στο τέλος του
τρίτου εδαφίου προστίθενται οι λέξεις «µε την απόλυτη πλει-
οψηφία του συνόλου των µελών του», ε) στην παρ. 7: εα) στο δεύ-
τερο εδάφιο η αναφορά στην εκτελεστική επιτροπή, στην
οικονοµική επιτροπή και στην επιτροπή ποιότητας ζωής αντικα-
θίσταται µε αναφορά στη δηµοτική επιτροπή, εβ) στο τρίτο εδά-
φιο προστίθενται οι λέξεις «, για έως ένα (1) θέµα ο καθένας,»,
εγ) διαγράφεται το τέταρτο εδάφιο, εδ) στο πέµπτο εδάφιο οι λέ-
ξεις «των παρόντων» αντικαθίστανται από τις λέξεις «του συνολι-
κού αριθµού των» και στο τέλος προστίθεται η λέξη «τους», στ)
η παρ. 8 αντικαθίσταται, ζ) στην παρ. 10 ζα) προστίθεται νέο
πρώτο εδάφιο, ζβ) αντικαθίσταται το έκτο εδάφιο και ζγ) διαγρά-
φεται το όγδοο εδάφιο, η) στην παρ. 12 οι λέξεις «Σε εξαιρετικές
περιπτώσεις» και «στην έδρα οποιασδήποτε κοινότητας του
δήµου» διαγράφονται και το άρθρο 67 διαµορφώνεται ως εξής:  

«Άρθρο 67
Σύγκληση του δηµοτικού συµβουλίου

1. Το δηµοτικό συµβούλιο συνεδριάζει ύστερα από πρόσκληση
του προέδρου τουλάχιστον µία (1) φορά τον µήνα. Η συνεδρίαση
του δηµοτικού συµβουλίου είναι δηµόσια, εκτός αν ληφθεί από-
φαση µε πλειοψηφία των τριών πέµπτων (3/5) του συνολικού
αριθµού των µελών του, η οποία αιτιολογείται ειδικά και απαγ-
γέλλεται σε δηµόσια συνεδρίαση, ότι η συνεδρίαση πρέπει να
διεξαχθεί κεκλεισµένων των θυρών. Η συνεδρίαση του δηµοτικού
συµβουλίου µπορεί να διεξάγεται: α) δια ζώσης στο κατάστηµα
της έδρας του δήµου, ή β) µε τηλεδιάσκεψη, µε κάθε πρόσφορο
µέσο ηλεκτρονικών επικοινωνιών, ή γ) µε µικτό τρόπο, διά ζώσης
και µε τηλεδιάσκεψη. Μία (1) τουλάχιστον συνεδρίαση του δηµο-
τικού συµβουλίου τον µήνα διεξάγεται υποχρεωτικά δια ζώσης
στο κατάστηµα της έδρας του δήµου, µε εξαίρεση τους νησιωτι-
κούς και ορεινούς δήµους.

2.α. Ο Πρόεδρος καλεί, επίσης, το συµβούλιο σε συνεδρίαση
µε γραπτή πρόσκληση, στην οποία αναφέρονται τα θέµατα της
ηµερήσιας διάταξης, όποτε το ζητήσει ο δήµαρχος ή η δηµοτική
επιτροπή ή το ένα τρίτο (1/3) τουλάχιστον του συνολικού αριθµού
των µελών του συµβουλίου. Στην τελευταία περίπτωση απαιτείται
γραπτή αίτηση, στην οποία αναφέρονται τα θέµατα που θα συ-
ζητηθούν. Αν κατά τον υπολογισµό του ενός τρίτου (1/3) προκύ-
πτει δεκαδικός αριθµός, τότε ο αριθµός αυτός στρογγυλοποιείται
στην αµέσως µεγαλύτερη µονάδα εφόσον πρόκειται για υποδι-
αίρεση µεγαλύτερη ή ίση του ηµίσεος (0,5). Αν το συµβούλιο δεν
προσκληθεί το αργότερο µέχρι την έκτη ηµέρα από την υποβολή
της αίτησης, συνέρχεται ύστερα από πρόσκληση εκείνων που
υπέβαλαν την αίτηση και αποφασίζει για τα θέµατα για τα οποία
είχε ζητηθεί η σύγκλησή του.
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β. Εφόσον ζητείται να συζητηθεί εκ νέου θέµα για το οποίο λή-
φθηκε απόφαση, υποβάλλεται άπαξ γραπτό αίτηµα προς τον
πρόεδρο του συµβουλίου, στο οποίο αναφέρεται το θέµα που ζη-
τείται να συζητηθεί εκ νέου, συνοδευόµενο από νεότερα στοιχεία,
άλλως δεν γίνεται δεκτό από τον πρόεδρο. 

3. Αν ο πρόεδρος παραλείψει αδικαιολόγητα δύο συνεχείς
φορές να καλέσει το συµβούλιο, µπορεί να τεθεί σε αργία και σε
περίπτωση υποτροπής µπορεί να κηρυχθεί έκπτωτος από το
αξίωµα του προέδρου µε απόφαση του Επόπτη Ο.Τ.Α., σύµφωνα
µε την πειθαρχική διαδικασία του άρθρου 234 του παρόντος.

4. Η πρόσκληση αναρτάται αυθηµερόν στην ιστοσελίδα του
δήµου και κοινοποιείται στους συµβούλους, µε µήνυµα ηλεκτρο-
νικού ταχυδροµείου τρεις (3) τουλάχιστον πλήρεις ηµέρες πριν
από την ηµέρα που ορίζεται για τη συνεδρίαση.

Οι δηµοτικοί σύµβουλοι αµέσως µετά από την εγκατάσταση
των δηµοτικών αρχών οφείλουν να δηλώσουν στον πρόεδρο του
δηµοτικού συµβουλίου τη διεύθυνση του ηλεκτρονικού ταχυδρο-
µείου τους. Οι εισηγήσεις των θεµάτων γνωστοποιούνται έγκαιρα
και το αργότερο δύο (2) ηµέρες πριν από τη συνεδρίαση του δη-
µοτικού συµβουλίου, µε την επιφύλαξη της παρ. 5.

5. Σε κατεπείγουσες περιπτώσεις, η πρόσκληση αυτή µπορεί
να γνωστοποιηθεί την ηµέρα της συνεδρίασης. Στην πρόσκληση
πρέπει να αναφέρεται ο λόγος για τον οποίο η συνεδρίαση έχει
κατεπείγοντα χαρακτήρα. Πριν από τη συζήτηση το συµβούλιο
αποφαίνεται για το κατεπείγον των θεµάτων µε την απόλυτη πλει-
οψηφία του συνόλου των µελών του. Εφόσον ανακύπτουν θέµατα
κατεπείγοντος χαρακτήρα, για τα οποία είναι αναγκαία η άµεση
λήψη απόφασης και βάσιµα πιθανολογείται κίνδυνος εκ της ανα-
βολής, είναι δυνατόν, ύστερα από απόφαση του προέδρου, οι
σχετικές διαδικασίες να λαµβάνουν χώρα διά περιφοράς, µε τη
συµµετοχή τουλάχιστον των δύο τρίτων των µελών δηµοτικού
συµβουλίου. Οι αποφάσεις που λαµβάνονται κατά το προηγού-
µενο εδάφιο ανακοινώνονται από τον πρόεδρο του συµβουλίου
στην πρώτη, µετά τη λήψη της απόφασης, τακτική συνεδρίαση.

6. Στις συνεδριάσεις του συµβουλίου προσκαλείται ο δήµαρ-
χος, αλλιώς η συνεδρίαση είναι άκυρη. Ο δήµαρχος µετέχει στις
συζητήσεις του συµβουλίου χωρίς ψήφο. Έχει το δικαίωµα να εκ-
φράζει τις απόψεις του κατά προτεραιότητα. Όταν ο δήµαρχος
απουσιάζει ή κωλύεται, αναπληρώνεται νοµίµως. Στην περίπτωση
όµως αυτή ο αναπληρωτής δεν στερείται του δικαιώµατος της
ψήφου κατά τη λήψη αποφάσεων από το συµβούλιο. Στις συνε-
δριάσεις των δηµοτικών συµβουλίων λαµβάνουν τον λόγο, εκτός
του δηµάρχου και του αρµόδιου αντιδηµάρχου, οι επικεφαλής
των παρατάξεων και ειδικοί αγορητές ανά θέµα, που ορίζονται
από τις παρατάξεις µε σχετική γραπτή δήλωσή τους στο προ-
εδρείο πριν την έναρξη της συνεδρίασης. Με τον ίδιο τρόπο µπο-
ρούν να εγγραφούν ως οµιλητές και δηµοτικοί σύµβουλοι που
επιθυµούν να τοποθετηθούν ανά θέµα. Με τον κανονισµό λει-
τουργίας του δηµοτικού συµβουλίου, επιβάλλονται πάντως αντί-
στοιχοι χρονικοί περιορισµοί για τις αγορεύσεις και τις
συζητήσεις στο δηµοτικό συµβούλιο, για τον δήµαρχο, τους αντι-
δηµάρχους, τους επικεφαλής των παρατάξεων, τους ειδικούς
αγορητές και τα µέλη του δηµοτικού συµβουλίου.

7. Ο πρόεδρος καταρτίζει την ηµερήσια διάταξη. Στην ηµερή-
σια διάταξη αναγράφονται υποχρεωτικά και όλα τα θέµατα που
προτείνει ο δήµαρχος, καθώς και η δηµοτική επιτροπή. Οι σύµ-
βουλοι επικεφαλής δηµοτικής παράταξης έχουν το δικαίωµα δύο
(2) ηµέρες προ της δηµοσίευσης της πρόσκλησης της παρ. 4 να
προτείνουν, για έως ένα (1) θέµα ο καθένας, τη συµπλήρωση της
ηµερήσιας διάταξης µε επείγοντα θέµατα, τα οποία ο πρόεδρος
δύναται να εντάξει στα προς συζήτηση θέµατα της ηµερήσιας
διάταξης. Το δηµοτικό συµβούλιο έχει δικαίωµα να αποφασίζει,
µετά από σχετική πρόταση-εισήγηση του προέδρου ή του δηµάρ-
χου και χωρίς συζήτηση, µε την πλειοψηφία του συνολικού αριθ-
µού των µελών του, ότι ένα θέµα το οποίο δεν είναι γραµµένο
στην ηµερήσια διάταξη είναι κατεπείγον, να το συζητήσει και να
πάρει απόφαση για αυτό πριν από την έναρξη της συζήτησης των
θεµάτων της ηµερήσιας διάταξης. Κατά προτεραιότητα και πάντα
µετά τον δήµαρχο εκφράζουν τις απόψεις τους οι επικεφαλής
των παρατάξεων, σύµφωνα µε τη σειρά εκλογής τους.

8. Στις συνεδριάσεις του δηµοτικού συµβουλίου, όταν συζη-

τούνται θέµατα που αφορούν αποκλειστικά δηµοτική κοινότητα
του δήµου, προσκαλείται και ο πρόεδρος του συµβουλίου ή ο
πρόεδρος της αντίστοιχης δηµοτικής κοινότητας, ο οποίος, στην
περίπτωση αυτή, µετέχει στη συζήτηση µε δικαίωµα ψήφου.

9. Με απόφασή του, η οποία λαµβάνεται µε απλή πλειοψηφία
των παρόντων µελών του, το δηµοτικό συµβούλιο µπορεί να επι-
τρέπει να λάβουν το λόγο εκπρόσωποι φορέων ή πολίτες που πα-
ρευρίσκονται στη συνεδρίαση, εφόσον το ζητήσουν.

10. Το συµβούλιο έχει απαρτία όταν είναι παρόν το ήµισυ
πλέον ενός του αριθµού των µελών του. Αν κάποιο µέλος του δη-
µοτικού συµβουλίου αρνηθεί ψήφο ή δώσει λευκή ψήφο, λογίζε-
ται ως παρόν κατά τη συνεδρίαση, µόνο για τον σχηµατισµό της
απαρτίας. Τόσο η άρνηση ψήφου όσο και η λευκή ψήφος δεν
υπολογίζονται στην καταµέτρηση θετικών και αρνητικών ψήφων.
Τα µέλη του συµβουλίου που ήταν παρόντα κατά την έναρξη της
συνεδρίασης και µε την παρουσία τους υπήρξε απαρτία, ακόµα
και αν αποχωρήσουν, λογίζονται ως παρόντα µέχρι το τέλος της
συνεδρίασης, ως προς την ύπαρξη απαρτίας. Η απαρτία αυτή θε-
ωρείται ότι συντρέχει για όλα τα θέµατα που περιλαµβάνονται
στην ηµερήσια διάταξη της συνεδρίασης. Στην περίπτωση αυτή
για τη λήψη απόφασης για κάθε συγκεκριµένο θέµα η απαιτού-
µενη πλειοψηφία δεν υπολογίζεται επί των πραγµατικά παρόντων
µελών κατά την ψηφοφορία, αλλά βάσει του αριθµού των µελών
που απαιτούνται για την απαρτία. Για τις συνεδριάσεις τηρούνται
πρακτικά. 

11. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, ύστερα από
γνώµη της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδας, εκδίδεται πρότυ-
πος κανονισµός λειτουργίας του δηµοτικού συµβουλίου, ο ο-
ποίος δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

12. Το δηµοτικό συµβούλιο µπορεί να συνεδριάζει, εκτός της
έδρας του, ύστερα από απόφαση της απόλυτης πλειοψηφίας του
συνόλου των µελών του.» 

Άρθρο 7
Ειδική συνεδρίαση λογοδοσίας δηµοτικής αρχής - 

Προσθήκη άρθρου 67Α στον ν. 3852/2010

Μετά από το άρθρο 67 του ν. 3852/2010 (Α’ 87) προστίθεται
άρθρο 67A ως εξής: 

«Άρθρο 67Α
Ειδική συνεδρίαση λογοδοσίας δηµοτικής αρχής

1. Επιπλέον της παρ. 1 του άρθρου 67, το δηµοτικό συµβούλιο
κάθε δύο (2) µήνες συγκαλείται υποχρεωτικά σε ειδική συνε-
δρίαση λογοδοσίας της δηµοτικής αρχής. H παράλειψη σύγκλη-
σης του συµβουλίου στην ανωτέρω προθεσµία για λόγους που
δεν άπτονται ανωτέρας βίας αποτελεί σοβαρή παράβαση καθή-
κοντος του προέδρου του δηµοτικού συµβουλίου.

2. Στην ηµερήσια διάταξη της συνεδρίασης εγγράφονται υπο-
χρεωτικά τα θέµατα που επιθυµεί να θέσει κάθε δηµοτικός σύµ-
βουλος, τα οποία αφορούν στο έργο της δηµοτικής αρχής,
εφόσον έχουν κατατεθεί εγγράφως στο προεδρείο του δηµοτι-
κού συµβουλίου τρεις (3) ηµέρες πριν από τη συνεδρίαση. Κάθε
δηµοτικός σύµβουλος µπορεί να θέσει έως ένα (1) θέµα. Εφόσον
έχουν υποβληθεί συνολικά πάνω από δέκα (10) θέµατα, διενερ-
γείται δηµόσια κλήρωση από το προεδρείο για τα θέµατα που
πρόκειται να συζητηθούν και τα οποία εγγράφονται στην ηµερή-
σια διάταξη. Στην ηµερήσια διάταξη εγγράφονται έως τρία (3)
θέµατα που προτείνονται από συµβούλους της πλειοψηφίας. Επι-
πλέον των ανωτέρω δέκα (10) θεµάτων, έως δύο (2) θέµατα µπο-
ρούν να συζητούνται εφόσον τα έχουν θέσει οι πρόεδροι των
δηµοτικών κοινοτήτων. Αν έχουν υποβληθεί πάνω από δύο (2) θέ-
µατα από τους προέδρους δηµοτικών κοινοτήτων, τότε διενερ-
γείται κλήρωση. Η παρουσία του δηµάρχου, του αρµόδιου
αντιδηµάρχου, του εντεταλµένου συµβούλου ή του πρόεδρου νο-
µικού προσώπου στη συνεδρίαση είναι υποχρεωτική, εφόσον έχει
εγγραφεί θέµα της αρµοδιότητάς τους στην ηµερήσια διάταξη.
Σε περίπτωση κωλύµατος, ορίζεται από τον δήµαρχο ο ίδιος ή
άλλος αντιδήµαρχος ή εντεταλµένος σύµβουλος για να συµµε-
τάσχει στη συζήτηση του εν λόγω θέµατος.

3. Ο πρόεδρος του δηµοτικού συµβουλίου ενηµερώνει, δέκα
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(10) τουλάχιστον ηµέρες πριν από τη συνεδρίαση, τους δηµοτι-
κούς συµβούλους για την ηµεροµηνία, τον τόπο συνεδρίασης,
καθώς και για την καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής των θεµά-
των.

4. Απαγορεύεται η συζήτηση οποιουδήποτε άλλου θέµατος
κατά τη συνεδρίαση αυτή, καθώς και η λήψη οποιαδήποτε από-
φασης.

5. Θέµατα διεξαγωγής της συνεδρίασης αυτής δύνανται να πε-
ριλαµβάνονται στον Κανονισµό Λειτουργίας του δηµοτικού συµ-
βουλίου. 

6. Για τη συνεδρίαση αυτή δεν εφαρµόζεται η παρ. 10 του άρ-
θρου 67, περί απαρτίας του δηµοτικού συµβουλίου.

7. Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται το άρθρο 67.»  

Άρθρο 8
Συγκρότηση και εκλογή Δηµοτικής Επιτροπής - 

Αντικατάσταση άρθρου 74 ν. 3852/2010

Το άρθρο 74 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), περί οικονοµικής επιτρο-
πής και επιτροπής ποιότητας ζωής των δήµων αντικαθίσταται ως
εξής: 

«Άρθρο 74
Συγκρότηση και εκλογή δηµοτικής επιτροπής

1. Η δηµοτική επιτροπή αποτελείται από τον δήµαρχο ή τον
οριζόµενο από αυτόν αντιδήµαρχο ως πρόεδρο και από τέσσερα
(4) µέλη, αν το συµβούλιο έχει έως και δεκαεννέα (19) µέλη, από
έξι (6) µέλη αν το συµβούλιο έχει έως είκοσι εννέα (29) µέλη ή
από οκτώ (8) µέλη, αν το συµβούλιο έχει πάνω από είκοσι εννέα
(29) µέλη. Δύο (2) µέλη στις πενταµελείς και στις επταµελείς και
τρία (3) µέλη στις εννεαµελείς δηµοτικές επιτροπές εκλέγονται
από τις δηµοτικές παρατάξεις της µειοψηφίας. Η δηµοτική επι-
τροπή εκλέγεται για θητεία τριάντα (30) µηνών. 

2. Το δηµοτικό συµβούλιο, µετά από την εκλογή του προ-
εδρείου κατά τις ηµεροµηνίες που ορίζονται στην παρ. 1 του άρ-
θρου 64 και κατά τη διάρκεια της ίδιας συνεδρίασης, εκλέγει
µεταξύ των µελών του µε µυστική ψηφοφορία τα τακτικά και ανα-
πληρωµατικά µέλη της δηµοτικής επιτροπής. Τα µέλη της πλει-
οψηφίας και της µειοψηφίας εκλέγονται ξεχωριστά από τα
αντίστοιχα µέλη του δηµοτικού συµβουλίου. Δεν επιτρέπεται να
εκλεγεί µέλος της δηµοτικής επιτροπής ο πρόεδρος του δηµοτι-
κού συµβουλίου.

3. Κάθε σύµβουλος της πλειοψηφίας ή της µειοψηφίας ψηφίζει
υποψηφίους ισάριθµους µε τον αντίστοιχο αριθµό µελών που
εκλέγονται από την πλειοψηφία ή τη µειοψηφία. Οι σύµβουλοι
της πλειοψηφίας ψηφίζουν µόνο τους υποψηφίους της πλει-
οψηφίας και αντίστοιχα οι υποψήφιοι της µειοψηφίας ψηφίζουν
µόνο τους υποψηφίους των παρατάξεων της µειοψηφίας σε ξε-
χωριστό ψηφοδέλτιο, ανά κατηγορία (πλειοψηφίας και µει-
οψηφίας). Ως τακτικά µέλη εκλέγονται από την πλειοψηφία και
τη µειοψηφία, αντίστοιχα, οι πρώτοι σε αριθµό σταυρών προτί-
µησης ανά κατηγορία. Αν σε οποιαδήποτε ψηφοφορία υπάρχει
ισοψηφία, ο πρόεδρος του συµβουλίου ενεργεί κλήρωση στην
ίδια συνεδρίαση. Εάν η µειοψηφία δεν υποδείξει υποψήφιο, τότε
η παράταξη της πλειοψηφίας εκλέγει στη θέση του υποψήφιους
συµβούλους από την παράταξή της. Οι υποψήφιοι που δεν εκλέ-
χθηκαν θεωρούνται αναπληρωµατικά µέλη κατά τη σειρά κατά-
ταξής τους στην ψηφοφορία. 

4. Αν δεν επιτευχθεί εκλογή για οποιονδήποτε λόγο ή η συνε-
δρίαση µαταιωθεί επειδή δεν σχηµατίστηκε απαρτία, η συνε-
δρίαση επαναλαµβάνεται εντός τριών (3) ηµερών και εφαρµό-
ζονται αναλόγως οι παρ. 2 και 3. Αν και στη δεύτερη συνεδρίαση
δεν επιτευχθεί εκλογή ή η συνεδρίαση µαταιωθεί, επειδή δεν σχη-
µατίστηκε απαρτία, θεωρείται ότι εκλέγονται, για τις θέσεις της
πλειοψηφίας, οι σύµβουλοι που έλαβαν κατά σειρά τους περισ-
σότερους σταυρούς προτίµησης από τη δηµοτική παράταξη της
πλειοψηφίας, σύµφωνα µε τη δικαστική απόφαση που τους ανα-
κήρυξε και για τις θέσεις της µειοψηφίας οι σύµβουλοι που έλα-
βαν τους περισσότερους σταυρούς προτίµησης, σύµφωνα µε την
ίδια δικαστική απόφαση, από την παράταξη της µειοψηφίας που

συγκέντρωσε τους περισσότερους σταυρούς προτίµησης.
5. Τα πρακτικά της εκλογής διαβιβάζονται µέσα σε προθεσµία

πέντε (5) ηµερών από τη διενέργειά της στον Επόπτη Ο.Τ.Α., ο
οποίος αποφαίνεται, µέσα σε πέντε (5) ηµέρες το αργότερο από
την περιέλευση σε αυτόν των πρακτικών, για τη νοµιµότητα της
εκλογής. 

6. Η επιτροπή στην πρώτη συνεδρίαση µετά από την εκλογή
της εκλέγει µεταξύ των µελών της, µε φανερή ψηφοφορία, τον
αντιπρόεδρο, ο οποίος προέρχεται από τη µειοψηφία. Δικαίωµα
ψήφου στην περίπτωση αυτή έχει και ο πρόεδρος της επιτροπής.

7. Τα αναπληρωµατικά µέλη της δηµοτικής επιτροπής ανά κα-
τηγορία (πλειοψηφίας και µειοψηφίας) αναπληρώνουν, κατά τη
σειρά εκλογής τους, τα τακτικά στις συνεδριάσεις της, εφόσον
αυτά δεν συµµετέχουν για οποιονδήποτε λόγο.

8. Τα αναπληρωµατικά µέλη ανά κατηγορία, µε τη σειρά της
εκλογής τους, καταλαµβάνουν τις θέσεις των τακτικών µελών
που µένουν κενές κατά τη διάρκεια της θητείας τους. Αν έχει εξα-
ντληθεί ο αριθµός των αναπληρωµατικών µελών, διενεργείται νέα
εκλογή για την κάλυψη των κενών εδρών της επιτροπής, µε τη
διαδικασία της παρ. 3. Στην περίπτωση κένωσης θέσης µέλους
της µειοψηφίας, εφόσον δεν υπάρχουν αναπληρωµατικά µέλη ή
νέοι υποψήφιοι για την κάλυψη της κενής έδρας από την παρά-
ταξη της µειοψηφίας, τη θέση του καταλαµβάνει µέλος της πλει-
οψηφίας.

9. Όταν τα µέλη της δηµοτικής επιτροπής παύουν για οποι-
ονδήποτε λόγο να είναι µέλη των αντίστοιχων δηµοτικών παρα-
τάξεων, εκπίπτουν αυτοδικαίως από τη δηµοτική επιτροπή και
αντικαθίστανται, σύµφωνα µε τη διαδικασία του παρόντος.

10. Με απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου δύναται να ορίζε-
ται έως ένας (1) σύµβουλος από κάθε παράταξη που δεν εκπρο-
σωπείται στη δηµοτική επιτροπή, ο οποίος µπορεί να συµµετέχει
στις συνεδριάσεις της δηµοτικής επιτροπής, χωρίς δικαίωµα
ψήφου.»

Άρθρο 9
Αρµοδιότητες δηµοτικής επιτροπής - Προσθήκη 

άρθρου 74 Α στον ν. 3852/2010

Μετά από το άρθρο 74 του ν. 3852/2010 (Α’ 87) προστίθεται
άρθρο 74Α ως εξής:

«Άρθρο 74Α
Αρµοδιότητες δηµοτικής επιτροπής

1. Από την αυτοδιοικητική περίοδο που άρχεται την 1η.1.2024,
όπου στην κείµενη νοµοθεσία γίνεται αναφορά ή παραποµπή στη
οικονοµική επιτροπή, την επιτροπή ποιότητας ζωής και την εκτε-
λεστική επιτροπή των δήµων, καθώς και στις αρµοδιότητες
αυτών, εφεξής νοείται η δηµοτική επιτροπή, η οποία ασκεί τις αρ-
µοδιότητες αυτές. 

2. Η δηµοτική επιτροπή, πλέον των αρµοδιοτήτων της παρ. 1,
αποφασίζει και για τα εξής:  

α) την υποβολή αιτηµάτων πρόσληψης του πάσης φύσεως
προσωπικού, συµπεριλαµβανοµένων των δικηγόρων και νοµικών
συµβούλων µε σχέση έµµισθης εντολής και των συµβασιούχων
µίσθωσης έργου, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, καθώς και
για την αναγκαιότητα πρόσληψης του προσωπικού των άρθρων
206, 209, 211 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών
Υπαλλήλων [ν. 3584/2007 (Α’ 143)] και 36 του ν. 4765/2021     (Α’
6),

β) την τροποποίηση του φυσικού ή οικονοµικού αντικειµένου
συµβάσεων, σύµφωνα µε την εφαρµοζόµενη σε κάθε περίπτωση
νοµοθεσία, και την έγκριση του πρωτοκόλλου παραλαβής µε αι-
τιολογηµένη απόφασή της,

γ) την έγκριση των όρων και τη σύναψη κάθε είδους προγραµ-
µατικών συµβάσεων και συµβάσεων του άρθρου 12 του ν.
4412/2016 (Α’ 147),

δ) τη διαγραφή χρεών και την απαλλαγή από προσαυξήσεις
µέχρι του ποσού των εκατόν πενήντα χιλιάδων (150.000) ευρώ,
κατά το άρθρο 174 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων [ν.
3463/2006 (Α’ 114)],
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ε) την επιστροφή από τον Δήµο αχρεωστήτως καταβληθέντων
ποσών,

στ) τη σύναψη χρηµατοδοτικών µισθώσεων (leasing) µηχανο-
λογικού εξοπλισµού και οχηµάτων του Δήµου,

ζ) τις δωρεές εξοπλισµού, ειδών και οχηµάτων σε άλλους δή-
µους ή κοινωφελείς οργανισµούς.»

Άρθρο 10 
Κωλύµατα και ασυµβίβαστα του συµπαραστάτη του 

δηµότη - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 77 ν. 3852/2010

Στο τέταρτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 77 του ν. 3852/
2010 (Α’ 87) περί του συµπαραστάτη του δηµότη και της επιχεί-
ρησης, οι λέξεις «14 του παρόντος» αντικαθίστανται από τις λέ-
ξεις «10 του ν. 4804/2021 (Α’ 90)» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής: 

«1. Στους δήµους άνω των είκοσι χιλιάδων (20.000) κατοίκων,
καθώς και στους νησιωτικούς δήµους, µε απόφαση του δηµοτι-
κού συµβουλίου, επιλέγεται, κατόπιν προκηρύξεως που δηµοσι-
εύεται στην ιστοσελίδα του δήµου, πρόσωπο εγνωσµένου
κύρους και εµπειρίας, ως συµπαραστάτης του δηµότη και της
επιχείρησης. Υποψηφιότητες υποβάλλονται µε δήλωση που κα-
τατίθεται στο προεδρείο του δηµοτικού συµβουλίου κατά την
έναρξη της διαδικασίας επιλογής. Ως συµπαραστάτης του δη-
µότη και της επιχείρησης δεν µπορεί να επιλεγεί αιρετός δήµου,
περιφέρειας ή βουλευτής. Ως προς το αξίωµα του συµπαρα-
στάτη του δηµότη ισχύουν τα κωλύµατα και τα ασυµβίβαστα που
προβλέπονται στο άρθρο 10 του      ν. 4804/2021 (Α’ 90). Η θητεία
του συµπαραστάτη ακολουθεί τη θητεία των δηµοτικών αρχών.» 

Άρθρο 11
Αποζηµίωση συµµετοχής µελών δηµοτικού συµβουλίου στην
ειδική συνεδρίαση λογοδοσίας δηµοτικής αρχής - Τροποποί-

ηση παρ. 9 άρθρου 92 ν. 3852/2010

Στην παρ. 9 του άρθρου 92 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), περί αντι-
µισθίας αιρετών, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) προστίθεται νέο
δεύτερο εδάφιο σχετικά µε την αποζηµίωση των µελών του δηµο-
τικού συµβουλίου για την ειδική συνεδρίαση λογοδοσίας της δη-
µοτικής αρχής, β) στο τρίτο εδάφιο µετά από τη λέξη «αποζη-
µίωσης» διαγράφεται η λέξη «αυτής», γ) στο τέταρτο εδάφιο οι
λέξεις «των εκλογικών περιφερειών Α’, Β1, Β2 και Β3 Αθηνών, Α’
και Β’ Πειραιά και Α’ Θεσσαλονίκης» αντικαθίστανται από τις λέ-
ξεις «του Κεντρικού, Δυτικού, Βόρειου και Νότιου Τοµέα Αθηνών
και της Περιφερειακής Ενότητας Πειραιά της Περιφέρειας Αττι-
κής, στους Δήµους Θεσσαλονίκης, Καλαµαριάς, Νεάπολης - Συ-
κεών, Αµπελοκήπων - Μενεµένης, Κορδελιού - Ευόσµου και Παύ-
λου Μελά» και η παρ. 9 του άρθρου 92 διαµορφώνεται ως εξής: 

«9. Τα µέλη του δηµοτικού συµβουλίου, πλην αυτών που λαµ-
βάνουν αντιµισθία, δικαιούνται αποζηµίωση για τη συµµετοχή
τους στις συνεδριάσεις του δηµοτικού συµβουλίου και µέχρι τέσ-
σερις (4) συνεδριάσεις τον µήνα. Επίσης, δικαιούνται αποζη-
µίωση για την ειδική συνεδρίαση λογοδοσίας δηµοτικής αρχής,
πέραν του ορίου του πρώτου εδαφίου. Το ύψος της αποζηµίω-
σης, για κάθε συνεδρίαση, δεν µπορεί να υπερβαίνει το ποσό που
αντιστοιχεί στο 1,3% της αντιµισθίας του Δηµάρχου Αθηναίων και
βαρύνει τον προϋπολογισµό του οικείου Ο.Τ.Α.. Ειδικότερα,
στους δηµοτικούς συµβούλους που εκλέγονται στους Δήµους
του Κεντρικού, Δυτικού, Βόρειου και Νότιου Τοµέα Αθηνών και
της Περιφερειακής Ενότητας Πειραιά της Περιφέρειας Αττικής,
στους Δήµους Θεσσαλονίκης, Καλαµαριάς, Νεάπολης - Συκεών,
Αµπελοκήπων - Μενεµένης, Κορδελιού - Ευόσµου και Παύλου
Μελά, καθώς και στους δηµοτικούς συµβούλους, των οποίων η
κατοικία απέχει λιγότερο από 10 χλµ. από τη δηµοτική κοινότητα
που φιλοξενεί την έδρα του Δήµου, καταβάλλεται αποζηµίωση,
το ύψος της οποίας δεν µπορεί να υπερβαίνει το ποσό που αντι-
στοιχεί στο 70% του 1,3% της αντιµισθίας του Δηµάρχου Αθη-
ναίων και βαρύνει τον προϋπολογισµό του οικείου Ο.Τ.Α.. Κάθε
λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της παρούσας καθορίζεται µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Εθνικής Οικονο-
µίας και Οικονοµικών.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΥΣΤΗΜΑ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ Ο.Τ.Α. Β’ ΒΑΘΜΟΥ

Άρθρο 12
Ορισµός αντιπεριφερειαρχών - Τροποποίηση παρ. 1, περ. β)

παρ. 2, παρ. 3, παρ. 6 και παρ. 8 άρθρου 160 
ν. 3852/2010

Στο άρθρο 160 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), περί ορισµού αντιπε-
ριφερειαρχών, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στην παρ. 1: αα)
στο πρώτο εδάφιο η δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως αντικαθίσταται από την ανάρτηση στον δικτυακό τόπο «Δι-
αύγεια» και την ιστοσελίδα της Περιφέρειας, αβ) στο δεύτερο
εδάφιο η φράση «εάν ο ορισµός δεν εγκριθεί από την πλειοψηφία
των συµβούλων της παράταξης στην οποία ανήκει ο σύµβουλος
αυτής» διαγράφεται, αγ) το τρίτο εδάφιο διαγράφεται, β) στο
δεύτερο εδάφιο της περ. β’ της παρ. 2 η φράση «όλων των περι-
φερειακών συµβούλων» αντικαθίσταται από τη φράση «των συµ-
βούλων της παράταξής του», γ) στην περ. β’ της παρ. 3 η λέξη
«οικονοµικής» αντικαθίσταται από τη λέξη «περιφερειακής», δ) το
τρίτο εδάφιο της παρ. 6 διαγράφεται, ε) τα δύο πρώτα εδάφια
της παρ. 8 αντικαθίστανται µε ένα νέο εδάφιο, στ) στην παρ. 9
διαγράφεται η λέξη «Χωρικός» και το άρθρο 160 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 160
Αντιπεριφερειάρχες 

1. Τον περιφερειάρχη επικουρούν οι αντιπεριφερειάρχες, οι
οποίοι ορίζονται και ανακαλούνται µε απόφασή του που αναρτά-
ται στον δικτυακό τόπο «Διαύγεια» και την ιστοσελίδα της Περι-
φέρειας. Αντιπεριφερειάρχης δεν µπορεί να οριστεί σύµβουλος
που ανήκει σε διαφορετική περιφερειακή παράταξη από αυτή του
περιφερειάρχη. 

2. Οι αντιπεριφερειάρχες διακρίνονται σε χωρικούς και σε θε-
µατικούς, ως εξής:

α) Οι χωρικοί αντιπεριφερειάρχες είναι ίσοι σε αριθµό µε τις
περιφερειακές ενότητες της οικείας περιφέρειας, µε εξαίρεση
τις Περιφέρειες Βορείου Αιγαίου, Νοτίου Αιγαίου, Ανατολικής
Μακεδονίας και Θράκης, Θεσσαλίας και Ιονίων Νήσων, όπου οι
χωρικοί αντιπεριφερειάρχες είναι ίσοι σε αριθµό µε τους νοµούς
της οικείας περιφέρειας. Οι θέσεις των χωρικών αντιπεριφερει-
αρχών καλύπτονται υποχρεωτικά µε ορισµό από τον περιφερει-
άρχη µεταξύ των περιφερειακών συµβούλων της παράταξής του
µε την απόφαση του πρώτου εδαφίου της παρ. 1.

β) οι θεµατικοί αντιπεριφερειάρχες µπορεί να είναι έως οκτώ
(8) σε κάθε περιφέρεια. Ορίζονται από τον περιφερειάρχη, µε την
απόφαση της παρ. 1, µεταξύ των περιφερειακών συµβούλων της
παράταξής του.

3. Οι χωρικοί αντιπεριφερειάρχες έχουν τις εξής αρµοδιότη-
τες:

α) συντονίζουν και εποπτεύουν τις υπηρεσίες της περιφέρειας
που λειτουργούν στα όρια της περιφερειακής ενότητας,

β) µεριµνούν για την εφαρµογή των αποφάσεων του περιφε-
ρειάρχη, του περιφερειακού συµβουλίου και της περιφερειακής
επιτροπής, που αφορούν την περιφερειακή ενότητα όπου είναι
κατά τόπον αρµόδιοι,

γ) ασκούν τις αρµοδιότητες που τους µεταβιβάζει ο περιφερει-
άρχης,

δ) διατυπώνουν εισήγηση προς το περιφερειακό συµβούλιο για
το σχεδιασµό µέτρων πολιτικής προστασίας της περιφερειακής
ενότητας,

ε) έχουν την ευθύνη της διάθεσης και του συντονισµού δράσης
του απαραίτητου δυναµικού και µέσων για την πρόληψη, ετοιµό-
τητα, αντιµετώπιση και αποκατάσταση των φυσικών και άλλων
καταστροφών στην περιφερειακή ενότητά τους, σύµφωνα µε τις
οδηγίες και τις κατευθύνσεις που τους παρέχει ο περιφερει-
άρχης,

στ) προεδρεύουν του Συντονιστικού Οργάνου Πολιτικής Προ-
στασίας της περιφερειακής ενότητας,

ζ) συµµετέχουν στη διοίκηση κληροδοτήµατος, µε έδρα την
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πρωτεύουσα της περιφερειακής ενότητας στην οποία ασκούν τα
καθήκοντά τους, στις περιπτώσεις που προβλέπεται από την
πράξη σύστασής του ή κατ’ άλλον νόµιµο τρόπο, η συµµετοχή
του Νοµάρχη της καταργηθείσας Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης.

Οι χωρικοί αντιπεριφερειάρχες δύνανται να συγκαλούν τους
περιφερειακούς συµβούλους της οικείας περιφερειακής ενότη-
τας και να διαβουλεύονται επί των θεµάτων που περιλαµβάνονται
στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων τους σύµφωνα µε την παράγραφο
αυτή, καθώς και για κάθε άλλο θέµα που αφορά την οικεία περι-
φερειακή ενότητα.

4. Στους θεµατικούς αντιπεριφερειάρχες ο περιφερειάρχης
αναθέτει µε απόφασή του την άσκηση τοµέων αρµοδιοτήτων της
περιφέρειας. Μπορεί, επίσης, να τους µεταβιβάζει την άσκηση
συγκεκριµένων αρµοδιοτήτων του. Όµοιες αρµοδιότητες µπορεί
ο περιφερειάρχης να αναθέτει, συµπληρωµατικά προς τις αρµο-
διότητες της παρ. 3, και στους χωρικούς αντιπεριφερειάρχες.

5. Οι αντιπεριφερειάρχες µπορούν, για την άσκηση των αρµο-
διοτήτων τους, οι οποίες µεταβιβάζονται σε αυτούς από τον πε-
ριφερειάρχη, να παρέχουν εξουσιοδότηση υπογραφής, µε
εντολή τους, σε προϊσταµένους υπηρεσιών της περιφέρειας, µε
εξαίρεση χρηµατικά εντάλµατα πληρωµών.

6. Η θητεία των αντιπεριφερειαρχών δεν µπορεί να είναι µικρό-
τερη του ενός (1) έτους. Κατά τη διάρκεια της θητείας τους οι
αντιπεριφερειάρχες δεν µπορούν να εκλεγούν µέλη του προ-
εδρείου του περιφερειακού συµβουλίου. 

7. Σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος αντιπεριφερειάρχη οι
αρµοδιότητές του ασκούνται από τον περιφερειάρχη ή άλλον
αντιπεριφερειάρχη που ορίζει ο περιφερειάρχης µε την πράξη
της παρ. 1.

8. Στις περιφερειακές ενότητες που είναι πρώην νησιωτικά
επαρχεία ορίζεται έπαρχος από την παράταξη του περιφερει-
άρχη, µε την απόφαση της παρ. 1. Ο έπαρχος ασκεί τις αρµοδιό-
τητες που του µεταβιβάζει ο περιφερειάρχης µε την ίδια
απόφαση. Ο έπαρχος λαµβάνει αντιµισθία, σύµφωνα µε το δεύ-
τερο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 181.

9. Αντιπεριφερειάρχης ή έπαρχος που ανεξαρτητοποιήθηκε ή
διαγράφηκε από την παράταξή του, εκπίπτει αυτοδικαίως από το
αξίωµα αυτό.»

Άρθρο 13
Αποφασιστικού χαρακτήρα επιτροπές περιφερειακού συµ-

βουλίου - Τροποποίηση άρθρου 164 ν. 3852/2010

Στο άρθρο 164 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), περί αποφασιστικού
χαρακτήρα επιτροπών περιφερειακού συµβουλίου επέρχονται οι
εξής αλλαγές: α) στην παρ. 1: αα) επέρχονται νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, αβ) στο τρίτο εδάφιο η λέξη «οικονοµική» αντικαθίσταται
από τη λέξη «περιφερειακή», αγ) προστίθεται πέµπτο εδάφιο, β)
στην παρ. 2: βα) στο πρώτο εδάφιο µετά από τη λέξη «Πρό-
εδρος» προστίθεται η λέξη «της», ββ) στο τέλος του δεύτερου
εδαφίου προστίθεται η φράση «που προέρχεται από τη µει-
οψηφία», γ) οι παρ. 3 και 4 αντικαθίστανται και το άρθρο 164 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 164
Αποφασιστικού χαρακτήρα επιτροπές 

περιφερειακού συµβουλίου

1. Με απόφαση του περιφερειακού συµβουλίου, η οποία λαµ-
βάνεται µε την απόλυτη πλειοψηφία του συνόλου των µελών του,
µπορεί να συστήνονται µέχρι δύο (2) επιτροπές, στις οποίες το
συµβούλιο µεταβιβάζει αρµοδιότητές του για συγκεκριµένους το-
µείς περιφερειακής πολιτικής που ορίζονται από αυτό ανάλογα
µε τα χαρακτηριστικά και τις ιδιαιτερότητες της οικείας περιφέ-
ρειας. Μέλη των επιτροπών αυτών ορίζονται περιφερειακοί σύµ-
βουλοι ανάλογα της δύναµης των περιφερειακών παρατάξεων.
Δεν αποτελεί ασυµβίβαστο η ταυτόχρονη συµµετοχή των περι-
φερειακών συµβούλων στη περιφερειακή επιτροπή και στις επι-
τροπές του παρόντος. Ο αριθµός των µελών της κάθε επιτροπής
καθορίζεται µε απόφαση του περιφερειακού συµβουλίου. Η θη-
τεία των επιτροπών ορίζεται στην απόφαση συγκρότησης. 

2. Πρόεδρος της κάθε επιτροπής είναι ο αρµόδιος σχετικά µε
το αντικείµενο της επιτροπής αντιπεριφερειάρχης. Αντιπρόεδρος
εκλέγεται στην πρώτη συνεδρίαση ένα από τα µέλη της επιτρο-
πής που προέρχεται από τη µειοψηφία.

3. Το περιφερειακό συµβούλιο µπορεί, για θέµατα ιδιαίτερα
σοβαρά, µε ειδική αιτιολογία, και µε την απόλυτη πλειοψηφία του
συνόλου των µελών του, να αποφασίζει ότι θα ασκήσει το ίδιο αρ-
µοδιότητες που είχε µεταβιβάσει στις επιτροπές. Οι επιτροπές,
µε απόφαση που λαµβάνεται µε την απόλυτη πλειοψηφία του συ-
νόλου των µελών τους, µπορούν να παραπέµπουν συγκεκριµένο
θέµα της αρµοδιότητάς τους στο περιφερειακό συµβούλιο για τη
λήψη απόφασης, εφόσον κρίνουν ότι αυτό επιβάλλεται από την
ιδιαίτερη σοβαρότητά του.

4. Για τη σύγκληση, την απαρτία, την πλειοψηφία, τη λήψη
απόφασης και κάθε άλλο σχετικό θέµα εφαρµόζονται αναλογικά
τα άρθρα 175 και 177 για την περιφερειακή επιτροπή.»

Άρθρο 14
Συγκρότηση - Εκλογή προεδρείου περιφερειακού 

συµβουλίου - Αντικατάσταση άρθρου 165 ν. 3852/2010

Το άρθρο 165 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), περί συγκρότησης και
εκλογής του προεδρείου περιφερειακού συµβουλίου αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«Άρθρο 165
Συγκρότηση - Εκλογή προεδρείου περιφερειακού 

συµβουλίου

1. Το προεδρείο του περιφερειακού συµβουλίου εκλέγεται για
θητεία τριάντα (30) µηνών. Τη 2α Ιανουαρίου του έτους έναρξης
της περιφερειακής περιόδου, το περιφερειακό συµβούλιο συνέρ-
χεται προς τούτο, ύστερα από πρόσκληση του συµβούλου του
συνδυασµού του εκλεγέντος περιφερειάρχη που έχει εκλεγεί µε
τις περισσότερες ψήφους στη µεγαλύτερη εκλογική περιφέρεια
και, σε περίπτωση ισοψηφίας, εκείνου που είναι γραµµένος πρώ-
τος κατά σειρά στην απόφαση του δικαστηρίου. Στη συνεδρίαση
αυτή προεδρεύει ο σύµβουλος που συγκάλεσε το συµβούλιο, ο
οποίος αναθέτει τα καθήκοντα του ειδικού γραµµατέα του συµ-
βουλίου σε έναν από τους υπαλλήλους της περιφέρειας. Την 1η
Ιουλίου του τρίτου έτους της περιφερειακής περιόδου, το περι-
φερειακό συµβούλιο συνέρχεται για την ανάδειξη νέου προ-
εδρείου, ύστερα από πρόσκληση του προέδρου του, ενώ
καθήκοντα ειδικού γραµµατέα ασκεί ο γραµµατέας του περιφε-
ρειακού συµβουλίου.

2. Το προεδρείο του περιφερειακού συµβουλίου συγκροτείται
από τον πρόεδρο, τον αντιπρόεδρο και τον γραµµατέα, ως εξής:

α) Ο πρόεδρος προέρχεται από την παράταξη του εκλεγέντος
περιφερειάρχη.

β) Ο αντιπρόεδρος προέρχεται από την παράταξη που αναδεί-
χθηκε δεύτερη σε εκλογική δύναµη.

γ) Ο γραµµατέας προέρχεται από την τρίτη σε εκλογική δύ-
ναµη παράταξη. Σε περίπτωση που δεν υπάρχουν άλλες παρα-
τάξεις, πλην των περ. α’και β’, ο γραµµατέας προέρχεται από την
παράταξη της περ. α’.

3. Οι επικεφαλής της κάθε παράταξης των περ. α’, β’ και γ’ της
παρ. 2 µε δήλωσή τους προς το προσωρινό προεδρείο, η οποία
επιδίδεται πριν από την έναρξη της συνεδρίασης, προτείνουν τον
περιφερειακό σύµβουλο του συνδυασµού τους, ο οποίος προτεί-
νεται προς το σώµα ως υποψήφιος µέλος του προεδρείου.

Αν για οποιαδήποτε από τις ανωτέρω θέσεις δεν υπάρξει υπο-
ψηφιότητα που προέρχεται από την αντίστοιχη παράταξη, ο πε-
ριφερειάρχης προτείνει περιφερειακό σύµβουλο της
πλειοψηφίας ως υποψήφιο για το αξίωµα αυτό.

4. Ο πρόεδρος, ο αντιπρόεδρος και ο γραµµατέας του περι-
φερειακού συµβουλίου εκλέγονται κατά τη συνεδρίαση της παρ.
1, χωριστά και µε φανερή ψηφοφορία, σύµφωνα µε την ακόλουθη
διαδικασία:

Ο υποψήφιος για κάθε αξίωµα εκλέγεται εφόσον συγκεντρώ-
σει την απόλυτη πλειοψηφία του συνόλου των µελών του περι-
φερειακού συµβουλίου. 
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Εάν ο υποψήφιος δεν συγκεντρώσει την απόλυτη πλειοψηφία,
η ψηφοφορία επαναλαµβάνεται. 

Εάν και κατά τη δεύτερη αυτή ψηφοφορία δεν συγκεντρωθεί
η απόλυτη πλειοψηφία του συνόλου των µελών του περιφερει-
ακού συµβουλίου, τότε διενεργείται τρίτη ψηφοφορία, κατά την
οποία εκλέγεται ο περιφερειακός σύµβουλος τον οποίο πρότεινε
ο επικεφαλής της παράταξής του, υπό την προϋπόθεση ότι έλαβε
τουλάχιστον τις ψήφους του ενός τετάρτου του όλου αριθµού
των µελών του περιφερειακού συµβουλίου. 

5. Αν, για οποιονδήποτε λόγο, το συµβούλιο δεν συγκληθεί,
όπως ορίζει η παρ. 1, συνέρχεται χωρίς πρόσκληση, για την
πρώτη θητεία του προεδρείου περιφερειακού συµβουλίου, στις
3 Ιανουαρίου του έτους έναρξης της περιφερειακής περιόδου,
στις 20:00, στην αίθουσα συνεδριάσεων του περιφερειακού συµ-
βουλίου και, για τη δεύτερη θητεία του προεδρείου περιφερει-
ακού συµβουλίου, στις 3 Ιουλίου του τρίτου έτους της περι-
φερειακής περιόδου, στις 20:00’, στην αίθουσα συνεδριάσεων
του περιφερειακού συµβουλίου. Για την πρώτη θητεία του προ-
εδρείου, αν ο σύµβουλος του συνδυασµού του εκλεγέντος περι-
φερειάρχη που έχει εκλεγεί µε τις περισσότερες ψήφους στη
µεγαλύτερη εκλογική περιφέρεια απουσιάζει, τον αντικαθιστά
ένας σύµβουλος του ίδιου συνδυασµού, που έχει εκλεγεί στη µε-
γαλύτερη εκλογική περιφέρεια, κατά τη σειρά της επιτυχίας που
προκύπτει από την απόφαση του δικαστηρίου.

6. Αν δεν επιτευχθεί εκλογή για οποιονδήποτε λόγο ή η συνε-
δρίαση µαταιωθεί, επειδή δεν σχηµατίστηκε απαρτία, η συνε-
δρίαση επαναλαµβάνεται την επόµενη Κυριακή και εφαρµόζονται
αναλόγως οι παρ. 1 έως και 5. Αν και στη δεύτερη συνεδρίαση
δεν επιτευχθεί εκλογή ή η συνεδρίαση µαταιωθεί, επειδή δεν σχη-
µατίστηκε απαρτία, θεωρείται ότι εκλέγονται, ανάλογα µε την πε-
ρίπτωση, οι σύµβουλοι που έλαβαν κατά σειρά τους περισ-
σότερους σταυρούς προτίµησης, σύµφωνα µε τη δικαστική από-
φαση που τους ανακήρυξε, από την αντίστοιχη παράταξη σύµ-
φωνα µε την παρ. 2. Αν δεν υπάρχουν σύµβουλοι των παρατά-
ξεων που προβλέπονται στην παρ. 2, οι θέσεις καταλαµβάνονται
από τους συµβούλους της παράταξης του περιφερειάρχη, που
έλαβαν κατά σειρά τους περισσότερους σταυρούς προτίµησης,
σύµφωνα µε την ίδια δικαστική απόφαση.

7. Τα πρακτικά της εκλογής διαβιβάζονται µέσα σε προθεσµία
πέντε (5) ηµερών από τη διενέργεια της εκλογής στον Επόπτη
Ο.Τ.Α., ο οποίος ελέγχει τη νοµιµότητά της αυτεπαγγέλτως και
αποφαίνεται, µέσα σε πέντε (5) ηµέρες το αργότερο αφότου πα-
ρέλαβε τα πρακτικά, για τη νοµιµότητα της εκλογής.

8. Αν ακυρωθεί οποιαδήποτε εκλογή για τα ανωτέρω αξιώµατα,
επαναλαµβάνεται την πρώτη Κυριακή, µετά από την παραλαβή
της ακυρωτικής απόφασης.

9. Η εκλογή στη θέση του αντιπροέδρου και του γραµµατέα
του περιφερειακού συµβουλίου δεν συνεπάγεται κώλυµα συµµε-
τοχής στις επιτροπές του περιφερειακού συµβουλίου. Ο Πρό-
εδρος του περιφερειακού συµβουλίου δεν µπορεί να είναι µέλος
της περιφερειακής επιτροπής, της επιτροπής του άρθρου 164
και των µητροπολιτικών επιτροπών των άρθρων 212 και 213.

10. Η παραίτηση από το αξίωµα του προέδρου, του αντιπρο-
έδρου και του γραµµατέα του περιφερειακού συµβουλίου υπο-
βάλλεται στο περιφερειακό συµβούλιο και γίνεται οριστική,
αφότου πληρωθεί η αντίστοιχη θέση ενώ το µέλος του προ-
εδρείου συνεχίζει, έως τότε, να ασκεί τα καθήκοντά του. Ο πα-
ραιτούµενος παραµένει σύµβουλος.

Σε ειδική συνεδρίαση, η οποία πραγµατοποιείται µετά την υπο-
βολή της παραίτησης και το αργότερο εντός δέκα (10) ηµερών
από την υποβολή της, µε τη διαδικασία του παρόντος, το συµ-
βούλιο προβαίνει, κατά περίπτωση, στην εκλογή νέου προέδρου,
αντιπροέδρου ή γραµµατέα.» 

Άρθρο 15
Συνεδρίαση περιφερειακού συµβουλίου µε 

τηλεδιάσκεψη - Τροποποίηση παρ. 1, 2 και 3 
άρθρου 167 ν. 3852/2010

Στο άρθρο 167 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), περί σύγκλησης του
περιφερειακού συµβουλίου, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στην

παρ. 1 διαγράφεται το τρίτο εδάφιο, β) στην παρ. 2 βα) στο δεύ-
τερο εδάφιο η λέξη «δηµοσιεύεται» αντικαθίσταται από τη λέξη
«αναρτάται» και οι λέξεις «ή ταχυδροµικά» διαγράφονται, ββ) το
τρίτο εδάφιο αντικαθίσταται, βγ) στο τέταρτο εδάφιο η λέξη «επι-
δοθεί» αντικαθίσταται από τη λέξη «γνωστοποιηθεί», βδ) προστί-
θεται έβδοµο εδάφιο, γ) στην παρ. 3 γα) γίνονται νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, γβ) στο πρώτο εδάφιο η λέξη «οικονοµική» αντικαθί-
σταται από τη λέξη «περιφερειακή», γγ) το πέµπτο εδάφιο δια-
γράφεται, και το άρθρο 167 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 167
Σύγκληση περιφερειακού συµβουλίου

1. Το περιφερειακό συµβούλιο συνεδριάζει υποχρεωτικά,
ύστερα από πρόσκληση του προέδρου του, σε τακτική συνε-
δρίαση τουλάχιστον µία φορά τον µήνα. Οι συνεδριάσεις του
συµβουλίου είναι δηµόσιες και διεξάγονται: α) είτε δια ζώσης στο
κατάστηµα της έδρας της περιφέρειας, β) είτε µε τηλεδιάσκεψη,
µε κάθε πρόσφορο µέσο ηλεκτρονικών επικοινωνιών, γ) είτε µε
µικτό τρόπο, διά ζώσης και µε τηλεδιάσκεψη. Το συµβούλιο µπο-
ρεί να συνεδριάσει σε άλλον τόπο µετά από απόφαση του συµ-
βουλίου. Το συµβούλιο, µε αιτιολογηµένη απόφαση που λαµ-
βάνεται µε πλειοψηφία των τριών πέµπτων (3/5) του συνολικού
αριθµού των µελών και απαγγέλλεται σε δηµόσια συνεδρίαση,
µπορεί να συνεδριάζει κεκλεισµένων των θυρών.

Εφόσον ανακύπτουν θέµατα κατεπείγοντος χαρακτήρα, για τα
οποία είναι αναγκαία η άµεση λήψη απόφασης και βάσιµα πιθα-
νολογείται κίνδυνος εκ της αναβολής, είναι δυνατόν, ύστερα από
απόφαση του Προέδρου, οι σχετικές διαδικασίες να λαµβάνουν
χώρα διά περιφοράς, µε τη συµµετοχή τουλάχιστον των δύο τρί-
των των µελών του περιφερειακού συµβουλίου. Οι αποφάσεις
που λαµβάνονται κατά το προηγούµενο εδάφιο, ανακοινώνονται
από τον Πρόεδρο του συµβουλίου στην πρώτη, µετά τη λήψη της
απόφασης, τακτική συνεδρίαση.

2. Ο πρόεδρος καλεί το συµβούλιο σε συνεδρίαση µε γραπτή
πρόσκληση, στην οποία αναφέρονται τα θέµατα της ηµερήσιας
διάταξης και συνοδεύεται από γραπτή εισήγηση επί των θεµάτων
που θα συζητηθούν. Η πρόσκληση αναρτάται στην ιστοσελίδα
της περιφέρειας και αποστέλλεται ηλεκτρονικά µαζί µε τις ειση-
γήσεις στους συµβούλους πέντε (5) τουλάχιστον πλήρεις ηµέρες
πριν από την ηµέρα που ορίζεται για τη συνεδρίαση. Ο περιφε-
ρειακός σύµβουλος οφείλει, αµέσως µετά από την εγκατάστασή
του, να δηλώσει στον πρόεδρο τα στοιχεία επικοινωνίας συµπε-
ριλαµβανοµένης και της διεύθυνσης ηλεκτρονικού ταχυδρο-
µείου, στην οποία πρόκειται να αποστέλλονται οι προσκλήσεις
για τις συνεδριάσεις του περιφερειακού συµβουλίου. Σε κατεπεί-
γουσες περιπτώσεις η πρόσκληση αυτή µπορεί να γνωστοποιηθεί
την ηµέρα της συνεδρίασης. Στην πρόσκληση πρέπει να αναφέ-
ρεται για ποιο λόγο η συνεδρίαση είναι κατεπείγουσα. Πριν από
τη συζήτηση το συµβούλιο αποφαίνεται για το κατεπείγον των
θεµάτων. Αν ο πρόεδρος παραλείψει αδικαιολόγητα δύο (2) συ-
νεχείς φορές να καλέσει το συµβούλιο, µπορεί, µε απόφαση του
οικείου Επόπτη Ο.Τ.Α., να τεθεί σε αργία και, σε περίπτωση υπο-
τροπής, να κηρυχθεί έκπτωτος από το αξίωµα, σύµφωνα µε τα
άρθρα 233 και 234.

3. Ο πρόεδρος καλεί επίσης το συµβούλιο, όποτε το ζητήσει ο
περιφερειάρχης, η περιφερειακή επιτροπή ή το ένα τρίτο (1/3)
τουλάχιστον του συνολικού αριθµού των µελών του συµβουλίου
µε γραπτή αίτηση, στην οποία αναφέρονται τα θέµατα που θα
συζητηθούν. Στην περίπτωση αυτή τα θέµατα αυτά προηγούνται,
έναντι των λοιπών θεµάτων, στη συζήτηση κατά τη συνεδρίαση
του περιφερειακού συµβουλίου. Αν κατά τον υπολογισµό του
ενός τρίτου (1/3) προκύπτει δεκαδικός αριθµός, τότε ο αριθµός
αυτός στρογγυλοποιείται στην αµέσως µεγαλύτερη µονάδα, εφό-
σον πρόκειται για υποδιαίρεση µεγαλύτερη ή ίση του ηµίσεως
(0,5). Αν το συµβούλιο δεν συγκληθεί το αργότερο µέχρι την έκτη
(6η) ηµέρα από την υποβολή της αίτησης, συνέρχεται, σύµφωνα
µε την παρ. 2, ύστερα από πρόσκληση εκείνων που υπέβαλαν την
αίτηση και αποφασίζει για τα θέµατα για τα οποία είχε ζητηθεί η
σύγκλησή του. Δεν µπορεί να επανυποβληθεί αίτηµα για το ίδιο
θέµα, πριν παρέλθουν δύο (2) µήνες, αφότου εκδόθηκε απορρι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΒ’ - 3 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 3925



πτική απόφαση του συµβουλίου, εκτός αν γίνεται επίκληση νεό-
τερων στοιχείων.

4. Στις συνεδριάσεις του συµβουλίου καλείται ο περιφερει-
άρχης, διαφορετικά η συνεδρίαση είναι άκυρη. Ο περιφερει-
άρχης µετέχει στις συζητήσεις του συµβουλίου χωρίς ψήφο. Ο
περιφερειάρχης έχει το δικαίωµα να εκφράζει τις απόψεις του
κατά προτεραιότητα. Όταν ο περιφερειάρχης απουσιάζει ή κω-
λύεται, αναπληρώνεται νοµίµως. Στην περίπτωση όµως αυτή ο
αναπληρωτής δεν στερείται του δικαιώµατος της ψήφου κατά τη
λήψη αποφάσεων από το συµβούλιο. Στις συνεδριάσεις του πε-
ριφερειακού συµβουλίου µπορούν να λάβουν το λόγο, εκτός του
περιφερειάρχη, οι αντιπεριφερειάρχες, οι επικεφαλής των παρα-
τάξεων και οι ειδικοί αγορητές ανά θέµα, οι οποίοι ορίζονται από
τις παρατάξεις µε σχετική γραπτή δήλωσή τους στο προεδρείο
πριν από την έναρξη της συνεδρίασης. Με τον ίδιο τρόπο µπο-
ρούν να εγγραφούν ως οµιλητές και οι περιφερειακοί σύµβουλοι
που επιθυµούν να τοποθετηθούν ανά θέµα. Με τον κανονισµό λει-
τουργίας του περιφερειακού συµβουλίου επιβάλλονται χρονικοί
περιορισµοί για τις αγορεύσεις και τις συζητήσεις στο περιφε-
ρειακό συµβούλιο, για τον περιφερειάρχη, τους αντιπεριφερει-
άρχες, τους επικεφαλής των παρατάξεων, τους ειδικούς
αγορητές και τους περιφερειακούς συµβούλους.

5. Με απόφασή του, η οποία λαµβάνεται µε απλή πλειοψηφία
των παρόντων µελών του, το περιφερειακό συµβούλιο µπορεί να
επιτρέπει να λάβουν το λόγο εκπρόσωποι φορέων ή πολίτες που
παρευρίσκονται στη συνεδρίαση, εφόσον το ζητήσουν.

6. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, ύστερα από γνώµη
της Ένωσης Περιφερειών, εκδίδεται πρότυπος κανονισµός λει-
τουργίας του περιφερειακού συµβουλίου, ο οποίος δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Αν δεν έχει θεσπισθεί κανο-
νισµός λειτουργίας από το περιφερειακό συµβούλιο, ισχύει ο
πρότυπος κανονισµός.» 

Άρθρο 16
Λειτουργία περιφερειακού συµβουλίου - 
Τροποποίηση άρθρου 168 ν. 3852/2010

Στο άρθρο 168 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), περί λειτουργίας πε-
ριφερειακού συµβουλίου, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στην
παρ. 1 αα) στο δεύτερο εδάφιο οι λέξεις «η εκτελεστική επι-
τροπή, καθώς και η οικονοµική» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«και η περιφερειακή», αβ) στο τρίτο εδάφιο οι λέξεις «ή οποιουδή-
ποτε συµβούλου επικεφαλής περιφερειακής παράταξης» διαγρά-
φονται και οι λέξεις «των παρόντων» αντικαθίστανται από τις
λέξεις «του συνόλου των», β) στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 2
προστίθενται οι λέξεις «στη µεγαλύτερη εκλογική περιφέρεια»,
γ) στην παρ. 8 η λέξη «αδυναµίας» αντικαθίσταται από τη λέξη
«ανεξαρτητοποίησής», δ) στην παρ. 11 δα) στο πρώτο εδάφιο η
λέξη «οικονοµική» αντικαθίσταται από τη λέξη «περιφερειακή»,
δβ) διαγράφεται το δεύτερο εδάφιο, ε) καταργούνται οι παρ. 12
και 13, στ) στην παρ. 14 προστίθενται οι λέξεις «στην έδρα της
Περιφέρειας» και το άρθρο 168 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 168
Λειτουργία περιφερειακού συµβουλίου - 

Περιφερειακές παρατάξεις

1. Ο πρόεδρος του περιφερειακού συµβουλίου καταρτίζει την
ηµερήσια διάταξη. Στην ηµερήσια διάταξη αναγράφονται υπο-
χρεωτικά και όλα τα θέµατα που προτείνει ο περιφερειάρχης, οι
αντιπεριφερειάρχες και η περιφερειακή επιτροπή. Το περιφερει-
ακό συµβούλιο έχει δικαίωµα να αποφασίζει, µετά από σχετική
πρόταση - εισήγηση του προέδρου ή του περιφερειάρχη και
χωρίς συζήτηση, µε την πλειοψηφία του συνόλου των µελών του,
ότι ένα θέµα το οποίο δεν είναι γραµµένο στην ηµερήσια διάταξη
είναι κατεπείγον, να το συζητήσει και να πάρει απόφαση γι’ αυτό
πριν από την έναρξη της συζήτησης των θεµάτων της ηµερήσιας
διάταξης.

2. Τον πρόεδρο του περιφερειακού συµβουλίου που απουσιά-
ζει ή κωλύεται αναπληρώνει ο αντιπρόεδρος. Αν απουσιάζει ή κω-
λύεται και ο αντιπρόεδρος, καθήκοντα προέδρου ασκεί όποιος

από τους παρόντες συµβούλους της παράταξης του περιφερει-
άρχη έχει εκλεγεί µε τις περισσότερες ψήφους στη µεγαλύτερη
εκλογική περιφέρεια και, σε περίπτωση ισοψηφίας, όποιος είναι
γραµµένος πρώτος στην απόφαση του δικαστηρίου.

3. Ο πρόεδρος του περιφερειακού συµβουλίου µπορεί να ζητεί
στοιχεία από τις υπηρεσίες της περιφέρειας και να καλεί στις συ-
νεδριάσεις οποιονδήποτε για τη διατύπωση απόψεων ή παροχή
στοιχείων και πληροφοριών για τις υποθέσεις της περιφέρειας.

4. Ο πρόεδρος του συµβουλίου διευθύνει τη συζήτηση, λαµ-
βάνει κάθε κατάλληλο µέτρο για την οµαλή διεξαγωγή της συνε-
δρίασης και µπορεί να διατάξει την αποβολή από την αίθουσα
κάθε προσώπου, από το ακροατήριο, που διαταράσσει τη συνε-
δρίαση.

5. Για τη γραµµατειακή υποστήριξη των συνεδριάσεων του πε-
ριφερειακού συµβουλίου ορίζονται υπάλληλοι της περιφέρειας
µε απόφαση του περιφερειάρχη. Στους υπαλλήλους αυτούς πα-
ρέχεται, για κάθε συνεδρίαση στην οποία λαµβάνουν µέρος, απο-
ζηµίωση ίση µε τα δύο τρίτα (2/3) της αποζηµίωσης που
λαµβάνουν τα µέλη του περιφερειακού συµβουλίου.

6. Τα µέλη του περιφερειακού συµβουλίου ανήκουν σε περι-
φερειακές παρατάξεις ανάλογα µε τον συνδυασµό µε τον οποίο
έχουν εκλεγεί, ανεξαρτήτως αριθµού εκλεγέντων.

7. Επικεφαλής της περιφερειακής παράταξης είναι ο σύµβου-
λος που ήταν υποψήφιος περιφερειάρχης και στην περίπτωση
θανάτου, παραίτησης ή ανεξαρτητοποίησής του, ο σύµβουλος
που εκλέγεται από την πλειοψηφία των περιφερειακών συµβού-
λων, που ανήκουν στην παράταξη.

8. Κατά προτεραιότητα και πάντα µετά τον περιφερειάρχη οι
επικεφαλής των παρατάξεων εκφράζουν τις απόψεις τους σύµ-
φωνα µε τη σειρά εκλογής τους.

9. Μέλος του περιφερειακού συµβουλίου µπορεί µε γραπτή
δήλωσή του προς το προεδρείο να ανεξαρτητοποιηθεί από την
περιφερειακή παράταξη, µε την οποία έχει εκλεγεί.

10. Αν η περιφερειακή παράταξη έχει τρία (3) τουλάχιστον
µέλη, µε αιτιολογηµένη απόφαση και µε πλειοψηφία των δύο τρί-
των (2/3) αυτών, είναι δυνατόν να διαγραφεί σύµβουλος, ο
οποίος είναι µέλος της.

11. Το µέλος του Περιφερειακού Συµβουλίου που ανεξαρτη-
τοποιήθηκε ή διαγράφηκε από την παράταξή του δεν µπορεί να
ενταχθεί σε άλλη παράταξη και δεν µπορεί να εξακολουθήσει να
είναι µέλος του προεδρείου ή της περιφερειακής επιτροπής,
όπου εκλέχτηκε ως µέλος της παράταξης από την οποία ανεξαρ-
τητοποιήθηκε ή διαγράφηκε. Είναι δυνατή, όµως, η επανένταξή
του στην παράταξη από την οποία ανεξαρτητοποιήθηκε ή δια-
γράφηκε, εφόσον τούτο γίνει δεκτό από τα δύο τρίτα (2/3) των
µελών, προκειµένου για παρατάξεις που έχουν τουλάχιστον τρία
(3) µέλη και από όλα τα µέλη, προκειµένου για παρατάξεις µε λι-
γότερα από τρία (3) µέλη.

12. [Καταργείται].
13. [Καταργείται]. 
14. Για την αποδοτικότερη λειτουργία των περιφερειακών πα-

ρατάξεων η περιφερειακή αρχή τους παραχωρεί κατάλληλα εξο-
πλισµένο χώρο και γραµµατειακή υποστήριξη στην έδρα της
Περιφέρειας.»

Άρθρο 17
Ειδική συνεδρίαση λογοδοσίας περιφερειακής αρχής - Προ-

σθήκη άρθρου 168A στον ν. 3852/2010

Μετά από το άρθρο 168 του ν. 3852/2010 (Α’ 87) προστίθεται
άρθρο 168Α ως εξής: 

«Άρθρο 168Α
Ειδική συνεδρίαση λογοδοσίας περιφερειακής αρχής

1. Το περιφερειακό συµβούλιο κάθε δύο (2) µήνες συγκαλείται
υποχρεωτικά σε ειδική συνεδρίαση λογοδοσίας της περιφερει-
ακής αρχής. H παράλειψη σύγκλησης του συµβουλίου στην ανω-
τέρω προθεσµία για λόγους που δεν άπτονται ανωτέρας βίας
αποτελεί σοβαρή παράβαση καθήκοντος του προέδρου του πε-
ριφερειακού συµβουλίου.
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2. Στην ηµερήσια διάταξη της συνεδρίασης εγγράφονται υπο-
χρεωτικά τα θέµατα που επιθυµεί να θέσει κάθε περιφερειακός
σύµβουλος, τα οποία αφορούν στα πεπραγµένα της περιφερει-
ακής αρχής, εφόσον έχουν κατατεθεί εγγράφως στο προεδρείο
του περιφερειακού συµβουλίου τρεις (3) ηµέρες πριν από τη συ-
νεδρίαση. Κάθε περιφερειακός σύµβουλος µπορεί να θέσει έως
ένα (1) θέµα. Εφόσον έχουν υποβληθεί συνολικά πάνω από δέκα
(10) θέµατα, διενεργείται κλήρωση από το προεδρείο για τα θέ-
µατα που πρόκειται να συζητηθούν και τα οποία πρόκειται να εγ-
γραφούν στην ηµερήσια διάταξη. Στην ηµερήσια διάταξη
εγγράφονται έως τρία (3) θέµατα που προτείνονται από συµβού-
λους της πλειοψηφίας.  Η παρουσία του περιφερειάρχη, του αρ-
µόδιου αντιπεριφερειάρχη ή του εντεταλµένου περιφερειακού
σύµβουλου στη συνεδρίαση είναι υποχρεωτική, εφόσον έχει εγ-
γραφεί θέµα της αρµοδιότητάς τους στην ηµερήσια διάταξη. Σε
περίπτωση κωλύµατος, ορίζεται από τον Περιφερειάρχη ο ίδιος
ή άλλος αντιπεριφερειάρχης ή εντεταλµένος περιφερειακός σύµ-
βουλος για να συµµετάσχει στη συζήτηση του εν λόγω θέµατος.

3. Ο πρόεδρος του περιφερειακού συµβουλίου ενηµερώνει,
δέκα (10) τουλάχιστον ηµέρες πριν από τη συνεδρίαση, τους πε-
ριφερειακούς συµβούλους για την ηµεροµηνία και τον τόπο συ-
νεδρίασης, καθώς και για την καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής
των θεµάτων.

4. Απαγορεύεται η συζήτηση οποιουδήποτε άλλου θέµατος
κατά τη συνεδρίαση αυτή, καθώς και η λήψη οποιασδήποτε από-
φασης.

5. Θέµατα διεξαγωγής της συνεδρίασης αυτής δύναται να πε-
ριλαµβάνονται στον κανονισµό λειτουργίας του περιφερειακού
συµβουλίου.

6. Για τη συνεδρίαση αυτή δεν εφαρµόζεται το άρθρο 169 περί
απαρτίας του περιφερειακού συµβουλίου.

7. Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται το άρθρο 168.» 

Άρθρο 18
Απαρτία και λήψη αποφάσεων - 

Τροποποίηση άρθρου 169 ν. 3852/2010 

Στο άρθρο 169 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), περί απαρτίας και
λήψης αποφάσεων, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στο τρίτο
εδάφιο της παρ. 2 οι λέξεις «µόνο για τον υπολογισµό της απαρ-
τίας, ενώ» αντικαθίστανται από τη λέξη «και», β) στο τρίτο εδάφιο
της παρ. 3 προστίθενται οι λέξεις «Στην περίπτωση αυτή,», πριν
από τη λέξη «υπολογίζεται» προστίθεται η λέξη «δεν» και µετά τη
λέξη «ψηφοφορία» προστίθεται η φράση «αλλά µε βάση τον
αριθµό των µελών που απαιτούνται για την απαρτία.», γ) το τέ-
ταρτο και το πέµπτο εδάφιο διαγράφονται και το άρθρο 169 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 169
Απαρτία και λήψη αποφάσεων

1. Το συµβούλιο έχει απαρτία εφόσον τα παρόντα µέλη είναι
περισσότερα από τα απόντα.

2. Το συµβούλιο αποφασίζει µε την απόλυτη πλειοψηφία των
παρόντων, αν δεν υπάρχει άλλη διάταξη που να ορίζει διαφορε-
τικά. Σε κάθε περίπτωση, αν υπάρξει ισοψηφία, υπερισχύει η
ψήφος του προέδρου, εκτός αν η ψηφοφορία είναι µυστική,
οπότε αυτή επαναλαµβάνεται για µια ακόµη φορά, η τυχόν δε νέα
ισοψηφία ισοδυναµεί µε απόρριψη. Αν µέλος του συµβουλίου αρ-
νηθεί ψήφο ή δώσει λευκή ψήφο, λογίζεται ως παρόν κατά τη συ-
νεδρίαση και τόσο η άρνηση όσο και η λευκή ψήφος δεν
υπολογίζονται για την καταµέτρηση θετικών και αρνητικών
ψήφων.

3. Τα µέλη του συµβουλίου που ήταν παρόντα κατά την έναρξη
της συνεδρίασης και µε την παρουσία τους υπήρξε απαρτία και
αν ακόµα αποχωρήσουν µεταγενέστερα λογίζονται ως παρόντα
µέχρι το τέλος της συνεδρίασης, ως προς την ύπαρξη απαρτίας.
Η απαρτία αυτή θεωρείται ότι συντρέχει για όλα τα θέµατα που
περιλαµβάνονται στην ηµερήσια διάταξη της συνεδρίασης. Στην
περίπτωση αυτή, για τη λήψη απόφασης για κάθε συγκεκριµένο
θέµα η απαιτούµενη πλειοψηφία δεν υπολογίζεται επί των πρα-

γµατικά παρόντων µελών κατά την ψηφοφορία, αλλά µε βάση τον
αριθµό των µελών που απαιτούνται για την απαρτία.»

Άρθρο 19
Περιφερειακή επιτροπή - Αντικατάσταση 

άρθρου 175 ν. 3852/2010

Το άρθρο 175 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), περί περιφερειακής επι-
τροπής αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 175
Περιφερειακή επιτροπή

1. Η περιφερειακή επιτροπή αποτελείται από τον περιφερει-
άρχη ή τον οριζόµενο από αυτόν αντιπεριφερειάρχη ως πρόεδρο
και έξι (6) µέλη στις περιφέρειες µε πληθυσµό έως τριακόσιες χι-
λιάδες (300.000) κατοίκους, οκτώ (8) µέλη στις περιφέρειες έως
οχτακόσιους χιλιάδες (800.000) κατοίκους και δέκα (10) µέλη στις
περιφέρειες µε πληθυσµό άνω των οχτακοσίων χιλιάδων
(800.000) κατοίκων. Τα µη οριζόµενα µέλη της περιφερειακής επι-
τροπής εκλέγονται από το περιφερειακό συµβούλιο. Από τα εκλε-
γόµενα µέλη, τουλάχιστον δύο (2) µέλη στις επταµελείς, τρία (3)
µέλη στις εννεαµελείς και τέσσερα (4) µέλη στις ενδεκαµελείς
επιτροπές προέρχονται υποχρεωτικά από τις παρατάξεις της µει-
οψηφίας.

2. Η διάρκεια της θητείας της περιφερειακής επιτροπής είναι
τριάντα (30) µήνες. Το περιφερειακό συµβούλιο, µετά από την
εκλογή του προεδρείου κατά τις ηµεροµηνίες που ορίζονται στην
παρ. 1 του άρθρου 165 και κατά τη διάρκεια της ίδιας συνεδρία-
σης, εκλέγει µεταξύ των µελών του µε µυστική ψηφοφορία τα
µέλη της περιφερειακής επιτροπής. Δεν επιτρέπεται να εκλεγεί
µέλος της περιφερειακής επιτροπής ο πρόεδρος του περιφερει-
ακού συµβουλίου.

3. Κάθε σύµβουλος της πλειοψηφίας ή της µειοψηφίας ψηφίζει
υποψηφίους ισάριθµους µε τον αντίστοιχο αριθµό µελών που
εκλέγονται από την πλειοψηφία ή τη µειοψηφία. Ειδικότερα, οι
σύµβουλοι της πλειοψηφίας ψηφίζουν µόνο τους υποψηφίους
της πλειοψηφίας και αντίστοιχα οι υποψήφιοι της µειοψηφίας ψη-
φίζουν µόνο τους υποψηφίους των παρατάξεων της µειοψηφίας
σε ξεχωριστό ψηφοδέλτιο, ανά κατηγορία, πλειοψηφίας και µει-
οψηφίας. Ως τακτικά µέλη εκλέγονται από την πλειοψηφία και τη
µειοψηφία αντίστοιχα οι πρώτοι σε αριθµό σταυρών προτίµησης
ανά κατηγορία. Αν σε οποιαδήποτε ψηφοφορία υπάρχει ισοψη-
φία, ο πρόεδρος του περιφερειακού συµβουλίου ενεργεί κλή-
ρωση στην ίδια συνεδρίαση. Εάν η µειοψηφία δεν υποδείξει
υποψήφιο, στη θέση του εκλέγεται σύµβουλος της παράταξης
της πλειοψηφίας. Οι υποψήφιοι που δεν εκλέχθηκαν θεωρούνται
αναπληρωµατικά µέλη κατά τη σειρά κατάταξής τους στην ψη-
φοφορία. 

4. Αν δεν επιτευχθεί εκλογή για οποιονδήποτε λόγο ή η συνε-
δρίαση µαταιωθεί, επειδή δεν σχηµατίστηκε απαρτία, η συνε-
δρίαση επαναλαµβάνεται την επόµενη Κυριακή και εφαρµόζονται
αναλόγως οι παρ. 2 και 3. Αν και στη δεύτερη συνεδρίαση δεν
επιτευχθεί εκλογή ή η συνεδρίαση µαταιωθεί, επειδή δεν σχηµα-
τίστηκε απαρτία, θεωρείται ότι εκλέγονται για τις θέσεις της πλει-
οψηφίας, οι σύµβουλοι που έλαβαν κατά σειρά τους περισ-
σότερους σταυρούς προτίµησης στην παράταξη της πλει-
οψηφίας, σύµφωνα µε τη δικαστική απόφαση που τους ανακή-
ρυξε και για τις θέσεις τις µειοψηφίας οι σύµβουλοι της πρώτης
σε ψήφους παράταξης της µειοψηφίας που έλαβαν τους περισ-
σότερους σταυρούς προτίµησης, σύµφωνα µε την ίδια δικαστική
απόφαση. 

5. Τα πρακτικά της εκλογής διαβιβάζονται µέσα σε προθεσµία
πέντε (5) ηµερών στον Επόπτη Ο.Τ.Α., ο οποίος ελέγχει τη νοµι-
µότητά της αυτεπαγγέλτως και αποφαίνεται, µέσα σε πέντε (5)
ηµέρες το αργότερο από την περιέλευση σε αυτόν των πρακτι-
κών για τη νοµιµότητα της εκλογής. 

6. Αντιπρόεδρος της περιφερειακής επιτροπής εκλέγεται στην
πρώτη συνεδρίαση αυτής, µετά από την εκλογή της, ένα (1) από
τα µέλη της µειοψηφίας µε φανερή ψηφοφορία. Δικαίωµα ψήφου
έχει και ο πρόεδρος της επιτροπής. Ο αντιπρόεδρος της περιφε-
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ρειακής επιτροπής αναπληρώνει τον πρόεδρο, όταν αυτός απου-
σιάζει ή κωλύεται.

7. Τα αναπληρωµατικά µέλη της περιφερειακής επιτροπής ανά
κατηγορία (πλειοψηφίας και µειοψηφίας) µε τη σειρά κατάταξής
τους αναπληρώνουν τα τακτικά στις συνεδριάσεις της, εφόσον
αυτά δεν συµµετέχουν για οποιονδήποτε λόγο. 

8. Τα αναπληρωµατικά µέλη ανά κατηγορία, µε τη σειρά της
κατάταξής τους, καταλαµβάνουν τις θέσεις των τακτικών µελών
που µένουν κενές κατά τη διάρκεια της θητείας τους. Αν έχει εξα-
ντληθεί ο αριθµός των αναπληρωµατικών µελών, διενεργείται νέα
εκλογή για την κάλυψη των κενών εδρών της επιτροπής, µε τη
διαδικασία της παρ.3. Σε περίπτωση κένωσης θέσης µέλους της
µειοψηφίας, εφόσον δεν υπάρχουν αναπληρωµατικά µέλη ούτε
νέοι υποψήφιοι για την κάλυψη της κενής έδρας από την παρά-
ταξη της µειοψηφίας, τη θέση του καταλαµβάνει µέλος της πλει-
οψηφίας.

9. Όταν τα µέλη της περιφερειακής επιτροπής παύουν για
οποιονδήποτε λόγο να είναι µέλη των αντίστοιχων περιφερειακών
παρατάξεων, εκπίπτουν αυτοδικαίως από την περιφερειακή επι-
τροπή και αντικαθίστανται, σύµφωνα µε τη διαδικασία του παρό-
ντος άρθρου.»

Άρθρο 20 
Αρµοδιότητες περιφερειακής επιτροπής - 

Προσθήκη άρθρου 175Α στον ν. 3852/2010 

Μετά από το άρθρο 175 του ν. 3852/2010 (Α’87) προστίθεται
άρθρο 175Α ως εξής: 

«Άρθρο 175Α
Αρµοδιότητες περιφερειακής επιτροπής

1. Από την αυτοδιοικητική περίοδο που άρχεται την 1η.1.2024,
όπου στην κείµενη νοµοθεσία γίνεται αναφορά ή παραποµπή
στην οικονοµική επιτροπή και την εκτελεστική επιτροπή περιφε-
ρειών, καθώς και στις αρµοδιότητες αυτών, εφεξής νοείται η πε-
ριφερειακή επιτροπή, η οποία ασκεί τις αρµοδιότητες αυτές. 

2. Η περιφερειακή επιτροπή, πλέον των αρµοδιοτήτων της παρ.
1, αποφασίζει και για τα εξής:  

α) την υποβολή αιτηµάτων πρόσληψης του πάσης φύσεως
προσωπικού, συµπεριλαµβανοµένων των δικηγόρων και νοµικών
συµβούλων µε σχέση έµµισθης εντολής και των συµβασιούχων
µίσθωσης έργου, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, καθώς και
για την αναγκαιότητα πρόσληψης του προσωπικού της περ. ιε’
της παρ. 2 του άρθρου 2 και του άρθρου 36 του ν. 4765/2021 (Α’
6),

β) την τροποποίηση του φυσικού ή οικονοµικού αντικειµένου
συµβάσεων, σύµφωνα µε την εφαρµοζόµενη σε κάθε περίπτωση
νοµοθεσία, και την έγκριση του πρωτοκόλλου παραλαβής µε αι-
τιολογηµένη απόφασή της,

γ) την έγκριση των όρων και τη σύναψη κάθε είδους προγραµ-
µατικών συµβάσεων και συµβάσεων του άρθρου 12 του ν.
4412/2016 (Α’ 147) και 

δ) τη σύναψη χρηµατοδοτικών µισθώσεων (leasing) µηχανολο-
γικού εξοπλισµού και οχηµάτων της Περιφέρειας.»

Άρθρο 21 
Λειτουργία περιφερειακής επιτροπής - 

Αντικατάσταση άρθρου 177 ν. 3852/2010

Το άρθρο 177 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), περί λειτουργίας της
οικονοµικής επιτροπής των περιφερειών, αντικαθίσταται ως εξής: 

«Άρθρο 177
Λειτουργία της περιφερειακής επιτροπής

1. Η περιφερειακή επιτροπή έχει απαρτία, εφόσον τα µέλη που
είναι παρόντα είναι περισσότερα από αυτά που απουσιάζουν. Οι
συνεδριάσεις της επιτροπής είναι δηµόσιες και διεξάγονται: α)
είτε δια ζώσης στο κατάστηµα της έδρας της περιφέρειας, β) είτε
µε τηλεδιάσκεψη, µε κάθε πρόσφορο µέσο ηλεκτρονικών επικοι-

νωνιών, γ) είτε µε µικτό τρόπο, διά ζώσης και µε τηλεδιάσκεψη.
Η επιτροπή αποφασίζει µε την απόλυτη πλειοψηφία των παρό-
ντων. Σε περίπτωση ισοψηφίας επικρατεί η ψήφος του προέδρου.
Αν σε δύο (2) συνεχείς συνεδριάσεις δεν επιτυγχάνεται απαρτία
ή απόλυτη πλειοψηφία, αρµόδιο να λάβει απόφαση είναι το πε-
ριφερειακό συµβούλιο.

Κατά τις συνεδριάσεις της επιτροπής δύναται να παρίσταται
χωρίς δικαίωµα ψήφου ένας (1) περιφερειακός σύµβουλος από
κάθε παράταξη που δεν εξέλεξε µέλος σε αυτήν κατά το άρθρο
175.

2. Αν απουσιάζει ή κωλύεται ο πρόεδρος της επιτροπής, προ-
εδρεύει ο αντιπρόεδρος και, σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµα-
τος του αντιπροέδρου, το µέλος της επιτροπής το οποίο έχει
εκλεγεί µε τις περισσότερες ψήφους. Σε περίπτωση ισοψηφίας,
δεν υπερισχύει η ψήφος του αντιπροέδρου ή του µέλους της επι-
τροπής που προεδρεύει λόγω απουσίας ή κωλύµατος του αντι-
προέδρου. Αν απουσιάζουν ή κωλύονται τακτικά µέλη, καλούνται
τα αναπληρωµατικά µε τη σειρά της κατάταξής τους.

3. Ο πρόεδρος καταρτίζει την ηµερήσια διάταξη. Στην ηµερή-
σια διάταξη αναγράφονται υποχρεωτικά και όλα τα θέµατα που
προτείνει ο περιφερειάρχης. Η επιτροπή δύναται να αποφασίζει
µε την απόλυτη πλειοψηφία του συνολικού αριθµού των µελών
της, ότι συγκεκριµένο θέµα το οποίο δεν έχει εγγραφεί στην ηµε-
ρήσια διάταξη είναι κατεπείγον να το συζητά και να λαµβάνει
απόφαση για αυτό µε την ίδια πλειοψηφία, πριν από την έναρξη
της συζήτησης των θεµάτων της ηµερήσιας διάταξης.

4. Αν ένα (1) µέλος της επιτροπής απουσιάζει αδικαιολόγητα
από τρεις (3) τουλάχιστον συνεχείς συνεδριάσεις, το περιφερει-
ακό συµβούλιο µε πράξη του το αντικαθιστά.

5. Ο πρόεδρος της επιτροπής καλεί τα µέλη της σε συνεδρίαση
µε γραπτή πρόσκληση, στην οποία αναφέρονται τα θέµατα της
ηµερήσιας διάταξης, όποτε το ζητήσει ο περιφερειάρχης ή το
ένα τρίτο (1/3) τουλάχιστον του συνολικού αριθµού των µελών
της. Στην τελευταία περίπτωση απαιτείται γραπτή αίτηση, στην
οποία αναφέρονται τα θέµατα που πρόκειται να συζητηθούν.
Στην ίδια περίπτωση δεν µπορεί να επανυποβληθεί αίτηµα για το
ίδιο θέµα, πριν παρέλθουν δύο (2) µήνες από την έκδοση απορ-
ριπτικής απόφασης της επιτροπής, εκτός εάν γίνεται επίκληση
νεότερων στοιχείων. Αν κατά τον υπολογισµό του ενός τρίτου
(1/3) προκύπτει δεκαδικός αριθµός, τότε ο αριθµός αυτός στρογ-
γυλοποιείται στην αµέσως µεγαλύτερη µονάδα, εφόσον πρόκει-
ται για υποδιαίρεση µεγαλύτερη ή ίση του ηµίσεως (0,5). Αν η
επιτροπή δεν συγκληθεί το αργότερο έξι (6) ηµέρες µετά από την
υποβολή της αίτησης, συνέρχεται ύστερα από πρόσκληση εκεί-
νων που υπέβαλαν την αίτηση και αποφασίζει για τα θέµατα για
τα οποία είχε ζητηθεί η σύγκλησή της. Η αδικαιολόγητη παρά-
λειψη του προέδρου για δύο (2) συνεχείς φορές να συγκαλέσει
την περιφερειακή επιτροπή αποτελεί σοβαρό πειθαρχικό παρά-
πτωµα.

6. Η πρόσκληση αναρτάται στην ιστοσελίδα της περιφέρειας.
Η πρόσκληση κοινοποιείται στα µέλη τρεις (3) τουλάχιστον πλή-
ρεις ηµέρες πριν από την ηµέρα που ορίζεται για τη συνεδρίαση.
Σε κατεπείγουσες περιπτώσεις, η πρόσκληση αυτή µπορεί να επι-
δοθεί ή να γνωστοποιηθεί την ηµέρα της συνεδρίασης. Στην πρό-
σκληση πρέπει να αναφέρεται ο λόγος για τον οποίο η
συνεδρίαση έχει κατεπείγοντα χαρακτήρα. Πριν από τη συζή-
τηση, η επιτροπή αποφαίνεται για το κατεπείγον των θεµάτων.

7. Οι συνεδριάσεις της επιτροπής είναι δηµόσιες. Η επιτροπή,
µε πλειοψηφία των τριών πέµπτων (3/5) των µελών της και µε αι-
τιολογηµένη απόφαση, η οποία απαγγέλλεται σε δηµόσια συνε-
δρίαση, µπορεί να συνεδριάζει κεκλεισµένων των θυρών. Σε
εξαιρετικές περιπτώσεις, η επιτροπή µπορεί µε την πλειοψηφία
του συνόλου των µελών της να αποφασίζει να συνεδριάζει κατά
περίπτωση σε άλλο κατάλληλο οίκηµα της έδρας, αν κρίνει ότι
το περιφερειακό κατάστηµα είναι ακατάλληλο.

8. Με απόφασή της, η οποία λαµβάνεται µε απλή πλειοψηφία
των παρόντων µελών της, η επιτροπή µπορεί να επιτρέπει να λά-
βουν τον λόγο εκπρόσωποι φορέων ή πολίτες που παρευρίσκο-
νται στη συνεδρίαση, εφόσον το ζητήσουν.

9. Για τη λήψη απόφασης εφαρµόζεται το άρθρο 169. Για τις
συνεδριάσεις της επιτροπής τηρούνται πρακτικά.
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10. Μέλος της επιτροπής δεν δύναται να µετάσχει στη συζή-
τηση ενός θέµατος, εφόσον ο ίδιος ή συγγενής του έως τον δεύ-
τερο βαθµό εξ αίµατος ή εξ αγχιστείας έχει υλικό ή ηθικό
συµφέρον για τη λήψη απόφασης µε συγκεκριµένο περιεχόµενο.
Απόφαση που έχει ληφθεί κατά παράβαση του πρώτου εδαφίου
είναι άκυρη. Στο µέλος που έλαβε µέρος στη συνεδρίαση, κατά
παράβαση του πρώτου εδαφίου, επιβάλλεται η ποινή της αργίας.

11. Οι αποφάσεις της επιτροπής δηµοσιεύονται σύµφωνα µε
το άρθρο 170 για τη δηµοσίευση των αποφάσεων του περιφερει-
ακού συµβουλίου και αναρτώνται στην ιστοσελίδα της περιφέ-
ρειας µε ευθύνη του προέδρου.»

Άρθρο 22
Περιφερειακός συµπαραστάτης του πολίτη και 

της επιχείρησης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 179 
ν. 3852/2010

Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 179 του ν. 3852/2010 (Α’ 87),
περί περιφερειακού συµπαραστάτη του πολίτη και της επιχείρη-
σης, προστίθεται εδάφιο σχετικά µε τα κωλύµατα εκλογιµότητας
και τα ασυµβίβαστα του περιφερειακού συµπαραστάτη και η παρ.
1 του άρθρου 179 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Με απόφαση του περιφερειακού συµβουλίου, η οποία λαµ-
βάνεται µε µυστική ψηφοφορία και µε πλειοψηφία των δύο τρίτων
(2/3) του συνόλου των µελών επιλέγεται πολίτης που αποτελεί
προσωπικότητα εγνωσµένου κύρους ως Περιφερειακός Συµπα-
ραστάτης του Πολίτη και της Επιχείρησης. Η σχετική διαδικασία
γίνεται εντός δύο (2) µηνών από την εγκατάσταση των περιφε-
ρειακών αρχών. Υποψηφιότητες υποβάλλονται µε δήλωση που
κατατίθεται στο προεδρείο του περιφερειακού συµβουλίου κατά
την έναρξη της διαδικασίας επιλογής. Αν δεν επιτευχθεί η επι-
λογή, η ψηφοφορία επαναλαµβάνεται κατά την ίδια ή µεταγενέ-
στερη συνεδρίαση µε την ίδια πλειοψηφία. Είναι επιτρεπτή µε την
ίδια πλειοψηφία και την αυτή διαδικασία η ανάκληση του συµπα-
ραστάτη για πληµµελή εκτέλεση των καθηκόντων του, µε ειδικά
αιτιολογηµένη απόφαση του περιφερειακού συµβουλίου. Ως Πε-
ριφερειακός Συµπαραστάτης δεν µπορεί να επιλεγεί αιρετός
δήµου ή περιφέρειας ή βουλευτής. Η θητεία του Περιφερειακού
Συµπαραστάτη ακολουθεί τη θητεία των περιφερειακών αρχών.
Ως προς την καταστατική θέση του Περιφερειακού Συµπαρα-
στάτη εφαρµόζονται αναλόγως τα ισχύοντα για τον Πρόεδρο του
περιφερειακού συµβουλίου. Ως προς το αξίωµα του Περιφερει-
ακού Συµπαραστάτη ισχύει το άρθρο 48 του ν. 4804/2021 (Α’90)
περί κωλυµάτων εκλογιµότητας και ασυµβιβάστων των περιφε-
ρειακών συµβούλων.»

Άρθρο 23
Αποζηµίωση περιφερειακών συµβούλων στις ειδικές συνε-

δριάσεις λογοδοσίας περιφερειακής αρχής - 
Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 184 ν. 3852/2010

Στην παρ. 4 του άρθρου 184 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), περί απο-
ζηµιώσεων περιφερειακών συµβούλων, αντιπεριφερειαρχών και
περιφερειαρχών, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στο πρώτο εδά-
φιο η λέξη «οικονοµικής» αντικαθίσταται από τη λέξη «περιφερει-
ακής», β) προστίθεται τρίτο εδάφιο και η παρ. 4 του άρθρου 184
διαµορφώνεται ως εξής: 

«4. Οι περιφερειακοί σύµβουλοι, πλην αυτών που λαµβάνουν
αντιµισθία, δικαιούνται αποζηµίωσης για τη συµµετοχή τους στις
συνεδριάσεις του περιφερειακού συµβουλίου, της περιφερειακής
επιτροπής και των λοιπών διοικητικών επιτροπών. Η αποζηµίωση
για κάθε συνεδρίαση και µέχρι τέσσερις (4) το πολύ συνεδριάσεις
τον µήνα είναι ίση µε ποσοστό δύο τοις εκατό (2%) επί της µηνι-
αίας αποζηµίωσης του Περιφερειάρχη. Επίσης, δικαιούνται επι-
πλέον αποζηµίωσης ίσης µε το ποσοστό του δευτέρου εδαφίου
για τη συµµετοχή τους στην ειδική συνεδρίαση λογοδοσίας πε-
ριφερειακής αρχής.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΟΡΓΑΝΑ ΔΙΟΙΚΗΣΗΣ ΔΗΜΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΩΝ 

ΚΑΙ ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

Άρθρο 24
Όργανα διοίκησης των δήµων - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 3 ν. 4804/2021

Στην παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4804/2021 (Α’ 90), περί δηµο-
τικών αρχών, οι λέξεις «την οικονοµική επιτροπή, την επιτροπή
ποιότητας ζωής, την εκτελεστική» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«τη δηµοτική » και η παρ. 1 του άρθρου 3 διαµορφώνεται ως
εξής:  

«1. Οι δήµοι διοικούνται από το δηµοτικό συµβούλιο, τη δηµο-
τική επιτροπή και τον δήµαρχο.» 

Άρθρο 25
Όργανα διοίκησης των περιφερειών - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 42 ν. 4804/2021

Στην παρ. 1 του άρθρου 42 του ν. 4804/2021 (Α’ 90), περί πε-
ριφερειακών αρχών, οι λέξεις «την εκτελεστική επιτροπή, την οι-
κονοµική» αντικαθίστανται από τις λέξεις «την περιφερειακή» και
η παρ. 1 του άρθρου 42 διαµορφώνεται ως εξής:  

«1. Οι περιφέρειες διοικούνται από το περιφερειακό συµβού-
λιο, την περιφερειακή επιτροπή, τις αποφασιστικού χαρακτήρα
επιτροπές του περιφερειακού συµβουλίου του άρθρου 164 του
ν. 3852/2010 (Α’ 87) και τον περιφερειάρχη.» 

Άρθρο 26
Τελικές διατάξεις 

1. Από την αυτοδιοικητική περίοδο που άρχεται την 1η.1.2024,
η οικονοµική επιτροπή, η επιτροπή ποιότητας ζωής και η εκτελε-
στική επιτροπή των δήµων καταργούνται και τις αρµοδιότητές
τους ασκεί η δηµοτική επιτροπή που συγκροτείται και εκλέγεται
µε βάση το άρθρο 8. Σε δήµους µε πληθυσµό κάτω των δέκα χι-
λιάδων (10.000) κατοίκων, στους οποίους οι αρµοδιότητες της
επιτροπής ποιότητας ζωής ασκούνται από το δηµοτικό συµβού-
λιο, από την αυτοδιοικητική περίοδο που άρχεται την 1η.1.2024,
ασκούνται από τη δηµοτική επιτροπή.  

2. Από την αυτοδιοικητική περίοδο που άρχεται την 1η.1.2024,
η οικονοµική επιτροπή και η εκτελεστική επιτροπή περιφερειών
καταργούνται και τις αρµοδιότητές τους ασκεί η περιφερειακή
επιτροπή που συγκροτείται και εκλέγεται µε βάση το άρθρο 19.  

3. Από την αυτοδιοικητική περίοδο που άρχεται την 1η.1. 2024,
όπου στο Ένατο Μέρος του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων [ν.
3463/2006 (Α’ 114)] γίνεται αναφορά ή παραποµπή στη δηµαρ-
χιακή επιτροπή ή στο άρθρο 104 του ίδιου νόµου, εφεξής νοού-
νται η δηµοτική επιτροπή και το άρθρο 8 του παρόντος,
αντίστοιχα. 

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΚΑΤΑΡΓΗΣΗ ΝΟΜΙΚΩΝ ΠΡΟΣΩΠΩΝ ΔΗΜΟΣΙΟΥ 

ΔΙΚΑΙΟΥ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΦΕΛΩΝ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ ΔΗΜΩΝ - ΜΕ-
ΤΑΦΟΡΑ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΩΝ ΣΧΟΛΙΚΩΝ ΕΠΙΤΡΟΠΩΝ ΚΑΙ ΛΟΙ-

ΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΣΑΡΜΟΓΗ ΤΩΝ Ο.Τ.Α. 

Άρθρο 27
Κατάργηση νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου των Οργα-

νισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ βαθµού και 
µεταφορά ως συνόλου αρµοδιοτήτων, οργανικών 

µονάδων και θέσεων προσωπικού 
στους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού

1. Νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου που συστήθηκαν µε
οποιονδήποτε τρόπο από Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης
(O.T.A.) α’ βαθµού και λειτουργούν σύµφωνα µε τα άρθρα 239
έως 242 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων [ν. 3463/2006 (Α’
114)], καταργούνται αυτοδικαίως την 31η.12.2023 και οι αρµο-
διότητές τους ασκούνται από την 1η.1.2024 από τον οικείο δήµο.
Με πράξη του Γραµµατέα της οικείας αποκεντρωµένης διοίκησης
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως εντός ενός
(1) µηνός από την ως άνω ηµεροµηνία διαπιστώνεται η κατάρ-
γησή τους.     
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2.α. Το µόνιµο προσωπικό, το προσωπικό µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου και ορισµένου χρόνου, οι νοµικοί σύµ-
βουλοι και οι δικηγόροι µε σχέση έµµισθης εντολής, που απα-
σχολούνται στα νοµικά πρόσωπα που καταργούνται, καθίσταται
αυτοδικαίως προσωπικό του δήµου και παρέχει τις υπηρεσίες
του µε την ίδια σχέση εργασίας ή έµµισθης εντολής. Συµβάσεις
µίσθωσης έργου συνεχίζουν να υλοποιούνται από τον δήµο µέχρι
τη λήξη τους.

β. Το µόνιµο προσωπικό και το προσωπικό µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου κατατάσσεται σε αντίστοιχες
µε αυτές που ήδη κατείχε, ανά κατηγορία και κλάδο/ειδικότητα,
οργανικές ή προσωποπαγείς θέσεις, οι οποίες συστήνονται αυ-
τοδικαίως. Επιπλέον, συστήνονται αυτοδικαίως οι οργανικές θέ-
σεις των νοµικών προσώπων που καταργούνται, για την κάλυψη
των οποίων έχει εκδοθεί προκήρυξη του Ανωτάτου Συµβουλίου
Επιλογής Προσωπικού ή προκήρυξη σύµφωνα µε τον ν. 2643/
1998 (Α’ 220) περί µέριµνας για την απασχόληση προσώπων ει-
δικών κατηγοριών ή των οποίων έχει εγκριθεί η κάλυψη στο πλαί-
σιο του προγραµµατισµού προσλήψεων ή για τις οποίες εκκρεµεί
διαδικασία µετάταξης. Οι θέσεις των προηγούµενων εδαφίων συ-
στήνονται επιπλέον των υφιστάµενων θέσεων του οργανισµού
εσωτερικής υπηρεσίας του οικείου δήµου. Οι προσωποπαγείς θέ-
σεις που συστήνονται καταργούνται κατά την µε οποιονδήποτε
τρόπο αποχώρηση του υπαλλήλου. Η κατάταξη του προσωπικού
στις θέσεις που συστήνονται µε την παρούσα γίνεται µε απόφαση
του αρµοδίου προς διορισµό οργάνου του δήµου, η οποία δηµο-
σιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως το αργότερο έως την
31η.1.2024 και ισχύει από την 1η.1.2024 για όλες τις έννοµες συ-
νέπειες. 

γ. Το προσωπικό που υπηρετεί µε απόσπαση ή µετακίνηση δυ-
νάµει του άρθρου 15 του ν. 4257/2014 (Α’ 93) στα νοµικά πρό-
σωπα που καταργούνται µε το παρόν άρθρο συνεχίζει να παρέχει
τις υπηρεσίες του στον οικείο δήµο µέχρι τη λήξη της διάρκειας
της απόσπασης ή µετακίνησης. Οµοίως, προσωπικό που έχει
αποσπαστεί ή µετακινηθεί δυνάµει του άρθρου 15 του ν.
4257/2014, από τα ως άνω νοµικά πρόσωπα, συνεχίζει να παρέχει
τις υπηρεσίες του στον φορέα υποδοχής µέχρι τη λήξη της διάρ-
κειας της απόσπασης ή µετακίνησης.

δ. Εντός έξι (6) µηνών από την κατάργηση των ως άνω νοµικών
προσώπων, οι οικείοι δήµοι τροποποιούν τον οργανισµό εσωτε-
ρικής υπηρεσίας τους σύµφωνα µε το άρθρο 10 του Κώδικα Κα-
τάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων [ν. 3584/2007 (Α’
143)]. Η προβλεπόµενη γνώµη του υπηρεσιακού συµβουλίου της
παρ. 2 του άρθρου 10 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και
Κοινοτικών Υπαλλήλων παρέχεται εντός είκοσι πέντε (25) ηµε-
ρών, άλλως τεκµαίρεται ότι έχει παρασχεθεί. Μέχρι την ως άνω
τροποποίηση του οργανισµού εσωτερικής υπηρεσίας, µε από-
φαση του οικείου δηµάρχου ορίζεται ότι ο δήµος εκπληρώνει
τους σκοπούς του καταργούµενου νοµικού προσώπου και εξυ-
πηρετεί τις δραστηριότητες που ασκούσε,

α) είτε µε τις υφιστάµενες οργανικές µονάδες του δήµου, 
β) είτε µε τις οργανικές µονάδες των καταργούµενων νοµικών

προσώπων, οι οποίες µέχρι τη θέση σε ισχύ του νέου οργανισµού
εσωτερικής υπηρεσίας υπάγονται απευθείας στον δήµαρχο ή σε
αντιδήµαρχο που αυτός ορίζει.

3.α. Από την κατάργηση του οικείου νοµικού προσώπου, τα κι-
νητά και ακίνητα περιουσιακά του στοιχεία περιέρχονται αυτοδι-
καίως στον δήµο που το συνέστησε, ο οποίος υπεισέρχεται ως
καθολικός διάδοχος σε όλα τα εµπράγµατα και ενοχικά δικαιώ-
µατα και τις υποχρεώσεις αυτού. Οι εκκρεµείς δίκες συνεχίζονται
αυτοδικαίως από τον δήµο ή κατά του δήµου χωρίς καµία ειδικό-
τερη διατύπωση από µέρους του για τη συνέχιση και χωρίς να
επέρχεται βίαιη διακοπή της δίκης. 

β. Εντός ενός (1) µηνός από τη δηµοσίευση της διαπιστωτικής
πράξης της παρ. 1, µε απόφαση δηµάρχου συστήνεται Επιτροπή
Καταγραφής και Απογραφής των πάσης φύσεως περιουσιακών
στοιχείων που µεταβιβάζονται στον δήµο από το καταργούµενο
νοµικό πρόσωπο, που αποτελείται από τον Προϊστάµενο και ένα
(1) στέλεχος των Οικονοµικών Υπηρεσιών του δήµου, τον αντι-
δήµαρχο οικονοµικών ή άλλον αντιδήµαρχο, σε περίπτωση που
δεν έχει οριστεί αντιδήµαρχος οικονοµικών, έναν (1) σύµβουλο

της παράταξης της πλειοψηφίας και τον απερχόµενο πρόεδρο
του καταργούµενου νοµικού προσώπου. Πρόεδρος της Επιτρο-
πής ορίζεται ο Προϊστάµενος των Οικονοµικών Υπηρεσιών του
δήµου. Σε περίπτωση άρνησής του, η επιτροπή συστήνεται χωρίς
τον Πρόεδρο του νοµικού προσώπου και µε την προσθήκη ενός
επιπλέον συµβούλου της παράταξης της πλειοψηφίας. Για την
υποβοήθηση του έργου της Επιτροπής δύναται να ανατίθεται, µε
απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου, η διεκπεραίωση συγκεκρι-
µένων διαδικασιών και ενεργειών σε ορκωτούς λογιστές. Η Επι-
τροπή ολοκληρώνει το έργο της καταγραφής και απογραφής
µέσα σε προθεσµία δύο (2) µηνών από τη σύστασή της. Η έκθεση
καταγραφής και απογραφής εγκρίνεται από το δηµοτικό συµβού-
λιο. Η απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου, η οποία συνοδεύεται
από απόσπασµα της έκθεσης του έκτου εδαφίου που περιγράφει
τα αποκτώµενα κατά κυριότητα από τον δήµο ακίνητα, καθώς και
τα λοιπά εµπράγµατα δικαιώµατα επί ακινήτων, αποτελεί τον
τίτλο για την καταχώρισή τους στο αρµόδιο κτηµατολογικό γρα-
φείο ή υποθηκοφυλακείο ατελώς.

γ. Ταµειακά υπόλοιπα και υπόλοιπα τραπεζικών λογαριασµών
των καταργούµενων νοµικών προσώπων µεταφέρονται µε από-
φαση της οικείας δηµοτικής επιτροπής σε λογαριασµό του
δήµου. Με την ίδια ή όµοια απόφαση κλείνουν οι προαναφερθέ-
ντες τραπεζικοί λογαριασµοί των καταργούµενων νοµικών προ-
σώπων.

4. Οι αρµοδιότητες των καταργούµενων νοµικών προσώπων,
η ανάληψη ή η συνέχιση εκτελούµενων χρηµατοδοτούµενων ή
συγχρηµατοδοτούµενων προγραµµάτων ή έργων ή υπηρεσιών
από εθνικούς ή ευρωπαϊκούς πόρους ή διεθνείς οργανισµούς συ-
νεχίζουν να υλοποιούνται από τον δήµο ή κατά την παρ. 6 του
άρθρου 100 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), υπό καθεστώς καθολικής
διαδοχής ως προς τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις που έχουν
αναληφθεί. Στις υποχρεώσεις και στα δικαιώµατα αυτά συµπερι-
λαµβάνονται και όσα απορρέουν από συµβάσεις έργου µέχρι τη
λήξη τους. Οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου του προσωπικού που
απασχολείται στο πλαίσιο των προγραµµάτων αυτών, ανανεώνο-
νται από τον καθολικό διάδοχο, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρ-
θρου 38 του ν. 4765/2021 (Α’ 28). Οι συµβάσεις έργου στο πλαί-
σιο χρηµατοδοτούµενων προγραµµάτων ως ανωτέρω διέπονται
από το άρθρο 30 του ν. 4314/2014 (Α’ 265). Εγκρίσεις που έχουν
χορηγηθεί στα καταργούµενα νοµικά πρόσωπα κατά τις κείµενες
διατάξεις για την πρόσληψη προσωπικού µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου ή τη σύναψη συµβάσεων µί-
σθωσης έργου υλοποιούνται από τον οικείο δήµο.

5. Είναι δυνατή η συνέχιση όλων των υλοποιούµενων προγραµ-
µάτων επιχορήγησης της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης
(Δ.ΥΠ.Α.) για τους ωφελούµενους που απασχολούνται ή προ-
εργάζονται σε νοµικά πρόσωπα που συστάθηκαν µε οποιονδή-
ποτε τρόπο από O.T.A. α’ βαθµού και λειτουργούν σύµφωνα µε
τα άρθρα 239 έως 242 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων [ν.
3463/2006 (Α’ 114)] και καταργούνται µε το παρόν, σε κάθε έναν
εξυπηρετούµενο δήµο που αναλαµβάνει την εκπλήρωση των σκο-
πών του φορέα που καταργείται. 

Οι ανωτέρω φορείς, οι οποίοι πρόκειται να συνεχίσουν την υλο-
ποίηση των προγραµµάτων της Δ.ΥΠ.Α.: 

α) επιχορηγούνται από την ηµεροµηνία µεταφοράς των απα-
σχολουµένων και για το υπόλοιπο διάστηµα, σύµφωνα µε την
ισχύουσα απόφαση ένταξης υπαγωγής και µε τους ίδιους όρους
και προϋποθέσεις, µέχρι και τη συµπλήρωση του συνολικού επι-
χορηγούµενου διαστήµατος,    

β) απασχολούν τους προεργαζόµενους µέχρι και τη συµπλή-
ρωση του συνολικού διαστήµατος, και για το υπόλοιπο διάστηµα
σύµφωνα µε την ισχύουσα απόφαση ένταξης υπαγωγής και µε
τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις, µέχρι και τη συµπλήρωση
του συνολικού επιδοτούµενου διαστήµατος.

6. Με απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου δύναται να καθο-
ρίζεται ο κανονισµός λειτουργίας για την άσκηση των αρµοδιο-
τήτων των καταργούµενων νοµικών προσώπων από τις υπηρε-
σίες των δήµων. Μέχρι την έκδοση των νέων κανονισµών, για την
εύρυθµη άσκηση των ως άνω αρµοδιοτήτων εφαρµόζονται οι
υφιστάµενοι κατά την 31η.12.2023 κανονισµοί λειτουργίας των
νοµικών προσώπων αυτών.  
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7. Εξαιρούνται από την κατάργηση του παρόντος τα Δηµοτικά
Λιµενικά Ταµεία, ως νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου των
Ο.Τ.Α. α’ βαθµού, που ιδρύονται και λειτουργούν σύµφωνα µε τα
άρθρα 244 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων και 28 του ν.
2738/1999 (Α’ 180).

Άρθρο 28
Μεταφορά αρµοδιοτήτων σχολικών επιτροπών 

και σύσταση πάγιας προκαταβολής στους διευθυντές των
σχολικών µονάδων 

1. Από την 30ή.6.2024 οι αρµοδιότητες των Ν.Π.Δ.Δ. «Σχολικές
Επιτροπές» της παρ. 2 του άρθρου 103 του     ν. 3852/2010 (Α’
87) ασκούνται από τον οικείο δήµο.

2. Το άρθρο 27 εφαρµόζεται αναλόγως και για τις σχολικές επι-
τροπές. 

3. Με απόφαση της δηµοτικής επιτροπής συνιστάται παγία
προκαταβολή, µε υπόλογο διαχειριστή τον διευθυντή, ή τον εκτε-
λούντα χρέη διευθυντή της σχολικής µονάδας ή τους αναπληρω-
τές αυτών. 

4. Από τις 30.6.2024 οι αρµοδιότητες της δηµοτικής επιτροπής
παιδείας του άρθρου 50 του ν. 1566/1985       (Α’ 167) ασκούνται
από το δηµοτικό συµβούλιο ή από επιτροπή της παρ. 1 του άρ-
θρου 30 του παρόντος, µετά από απόφαση του δηµοτικού συµ-
βουλίου.

5. Με διαπιστωτική πράξη του Γραµµατέα της οικείας αποκε-
ντρωµένης διοίκησης, ύστερα από απόφαση του οικείου δηµοτι-
κού συµβουλίου, η οποία λαµβάνεται έως τις 31.3.2024, µπορούν
να εξαιρούνται από την εφαρµογή του παρόντος σχολικές επι-
τροπές σε δήµους στους οποίους λειτουργούν συνολικά περισ-
σότερες από εκατό (100) σχολικές µονάδες πρωτοβάθµιας και
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης. Η οικονοµική λειτουργία των δια-
τηρούµενων επιτροπών εποπτεύεται υποχρεωτικά από τον προ-
ϊστάµενο οικονοµικών υπηρεσιών του δήµου, ο οποίος:

α) υποβάλλει, τουλάχιστον σε τριµηνιαία βάση, συνοπτικό
απολογισµό εσόδων και εξόδων και κατάσταση βασικών στοι-
χείων ισολογισµού (απαιτήσεων, διαθεσίµων και υποχρεώσεων)
στη δηµοτική επιτροπή και 

β) µεριµνά για τη µηνιαία ενηµέρωση των βάσεων δεδοµένων
του Υπουργείου Εσωτερικών µε τα οικονοµικά στοιχεία τους. 

Άρθρο 29
Λύση κοινωφελών επιχειρήσεων των Δήµων

1. Οι δηµοτικές κοινωφελείς επιχειρήσεις της περ. α’ της παρ.
1 του άρθρου 252 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων [ν.
3463/2006 (Α’ 114)] και της παρ. 1 του άρθρου 156 του ν.
4600/2019 (Α’ 43) λύονται αυτοδικαίως την 31η.12.2023, κατά πα-
ρέκκλιση των διατάξεων περί λύσης ή και εκκαθάρισης, και οι αρ-
µοδιότητές τους ασκούνται από την 1η.1.2024 από τον οικείο
δήµο. Με πράξη του Γραµµατέα της οικείας αποκεντρωµένης δι-
οίκησης που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως
εντός ενός (1) µηνός από την ως άνω ηµεροµηνία διαπιστώνεται
η λύση τους.

2.α. Το προσωπικό µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου και ορισµένου χρόνου, οι νοµικοί σύµβουλοι και οι δικηγό-
ροι µε σχέση έµµισθης εντολής, που απασχολούνται στις
κοινωφελείς επιχειρήσεις που λύονται, καθίστανται αυτοδικαίως
προσωπικό του δήµου και παρέχουν τις υπηρεσίες τους µε την
ίδια σχέση εργασίας ή έµµισθης εντολής, λαµβανοµένης υπόψη
της προϋπηρεσίας τους. Συµβάσεις µίσθωσης έργου συνεχίζουν
να υλοποιούνται από τον δήµο µέχρι τη λήξη τους. 

β. Το προσωπικό µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορί-
στου χρόνου κατατάσσεται σε αντίστοιχες µε αυτές που ήδη κα-
τείχε, οργανικές ή προσωποπαγείς θέσεις ανά κατηγορία και
κλάδο/ειδικότητα, οι οποίες συστήνονται αυτοδικαίως. Επιπλέον,
συστήνονται αυτοδικαίως οι οργανικές θέσεις των κοινωφελών
επιχειρήσεων που λύονται, για την κάλυψη των οποίων έχει εκ-
δοθεί προκήρυξη του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπι-
κού ή προκήρυξη σύµφωνα µε τον ν. 2643/1998 (Α’ 220) περί

µέριµνας για την απασχόληση προσώπων ειδικών κατηγοριών ή
των οποίων έχει εγκριθεί η κάλυψη στο πλαίσιο του προγραµµα-
τισµού προσλήψεων ή για τις οποίες εκκρεµεί διαδικασία µετά-
ταξης. Οι θέσεις των προηγούµενων εδαφίων συστήνονται επι-
πλέον των υφιστάµενων θέσεων του οργανισµού εσωτερικής
υπηρεσίας του οικείου δήµου. Οι προσωποπαγείς θέσεις που συ-
στήνονται καταργούνται κατά την µε οποιονδήποτε τρόπο απο-
χώρηση του υπαλλήλου. Η κατάταξη του προσωπικού στις θέσεις
που συστήνονται µε την παρούσα γίνεται µε απόφαση του αρµο-
δίου προς διορισµό οργάνου του δήµου, η οποία δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως το αργότερο έως την
31η.1.2024 και ισχύει αναδροµικά από την 1η.1.2024 για όλες τις
έννοµες συνέπειες.

γ. Το προσωπικό που υπηρετεί µε απόσπαση ή µετακίνηση δυ-
νάµει του άρθρου 15 του ν. 4257/2014 (Α’ 93) στις κοινωφελείς
επιχειρήσεις που λύονται µε το παρόν άρθρο, συνεχίζει να παρέ-
χει τις υπηρεσίες του στον οικείο δήµο µέχρι τη λήξη της διάρ-
κειας της απόσπασης ή µετακίνησης. Οµοίως, προσωπικό που
έχει αποσπαστεί ή µετακινηθεί δυνάµει του άρθρου 15 του ν.
4257/2014 από τις ως άνω επιχειρήσεις, συνεχίζει να παρέχει τις
υπηρεσίες του στον φορέα υποδοχής µέχρι τη λήξη της διάρ-
κειας της απόσπασης ή µετακίνησης.

δ. Εντός έξι (6) µηνών από τη λύση των κοινωφελών επιχειρή-
σεων, οι οικείοι δήµοι τροποποιούν τον οργανισµό εσωτερικής
υπηρεσίας τους σύµφωνα µε το άρθρο 10 του Κώδικα Κατάστα-
σης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων [ν. 3584/2007 (Α’ 143)].
Η προβλεπόµενη γνώµη του υπηρεσιακού συµβουλίου της παρ.
2 του άρθρου 10 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών και Κοινο-
τικών Υπαλλήλων παρέχεται εντός είκοσι πέντε (25) ηµερών,
άλλως τεκµαίρεται ότι έχει παρασχεθεί. Μέχρι την ως άνω τρο-
ποποίηση του οργανισµού εσωτερικής υπηρεσίας, µε απόφαση
του οικείου δηµάρχου ορίζεται ότι ο δήµος εκπληρώνει τους σκο-
πούς των λυόµενων κοινωφελών επιχειρήσεων και εξυπηρετεί τις
δραστηριότητες που ασκούσαν: 

α) είτε µε τις υφιστάµενες οργανικές µονάδες του δήµου,
β) είτε µε τις οργανικές µονάδες των λυόµενων κοινωφελών

επιχειρήσεων, οι οποίες µέχρι την ψήφιση του νέου οργανισµού
εσωτερικής υπηρεσίας υπάγονται απευθείας στον δήµαρχο ή σε
αντιδήµαρχο που αυτός ορίζει.

3.α. Από τη λύση της κοινωφελούς επιχείρησης τα κινητά και
ακίνητα περιουσιακά της στοιχεία περιέρχονται αυτοδικαίως στον
δήµο που τη συνέστησε, ο οποίος υπεισέρχεται ως καθολικός
διάδοχος σε όλα τα εµπράγµατα και ενοχικά δικαιώµατα και τις
υποχρεώσεις αυτής. Οι εκκρεµείς δίκες συνεχίζονται αυτοδι-
καίως από τον δήµο ή κατά του δήµου χωρίς καµία ειδικότερη
διατύπωση από µέρους του για τη συνέχιση και χωρίς να επέρ-
χεται βίαιη διακοπή της δίκης.

β. Εντός ενός (1) µηνός από τη δηµοσίευση της διαπιστωτικής
πράξης της παρ. 1, µε απόφαση του οικείου δηµάρχου συστήνε-
ται Επιτροπή Καταγραφής και Απογραφής των πάσης φύσεως
περιουσιακών στοιχείων που µεταβιβάζονται στον δήµο από την
κοινωφελή επιχείρηση που λύεται, η οποία αποτελείται από τον
Προϊστάµενο και ένα (1) στέλεχος των οικονοµικών υπηρεσιών
του δήµου, τον αντιδήµαρχο οικονοµικών ή άλλον αντιδήµαρχο,
σε περίπτωση που δεν έχει οριστεί αντιδήµαρχος οικονοµικών,
έναν σύµβουλο της παράταξης της πλειοψηφίας και τον απερχό-
µενο Πρόεδρο της λυόµενης κοινωφελούς επιχείρησης. Σε περί-
πτωση άρνησής του, η επιτροπή συστήνεται χωρίς τον Πρόεδρο
της κοινωφελούς επιχείρησης και µε την προσθήκη ενός επιπλέον
συµβούλου της παράταξης της πλειοψηφίας. Για την υποβοή-
θηση του έργου της Επιτροπής δύναται να ανατίθεται η διεκπε-
ραίωση συγκεκριµένων διαδικασιών και ενεργειών σε ορκωτούς
λογιστές. Η Επιτροπή ολοκληρώνει το έργο της καταγραφής και
απογραφής µέσα σε προθεσµία δύο (2) µηνών από τη σύστασή
της. Η έκθεση καταγραφής και απογραφής εγκρίνεται από το δη-
µοτικό συµβούλιο. Η απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου, η
οποία συνοδεύεται από απόσπασµα της έκθεσης του πέµπτου
εδαφίου, που περιγράφει τα αποκτώµενα κατά κυριότητα από τον
δήµο ακίνητα, καθώς και τα λοιπά εµπράγµατα δικαιώµατα επί
ακινήτων, αποτελεί τον τίτλο για την καταχώρισή τους στο αρµό-
διο κτηµατολογικό γραφείο ή υποθηκοφυλακείο ατελώς.
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γ. Ταµειακά υπόλοιπα και υπόλοιπα τραπεζικών λογαριασµών
των λυόµενων κοινωφελών επιχειρήσεων µεταφέρονται µε από-
φαση της οικείας δηµοτικής επιτροπής σε λογαριασµό του
δήµου. Με την ίδια ή όµοια απόφαση κλείνουν οι προαναφερθέ-
ντες τραπεζικοί λογαριασµοί των καταργούµενων νοµικών προ-
σώπων.

4. Οι αρµοδιότητες των κοινωφελών επιχειρήσεων που λύο-
νται, η ανάληψη ή η συνέχιση τυχόν εκτελούµενων χρηµατοδο-
τούµενων ή συγχρηµατοδοτούµενων προγραµµάτων ή έργων ή
υπηρεσιών από εθνικούς ή ευρωπαϊκούς πόρους ή διεθνείς ορ-
γανισµούς συνεχίζουν να υλοποιούνται από τον δήµο ή κατά την
παρ. 6 του άρθρου 100 του ν. 3852/2010 (Α’ 87), υπό καθεστώς
καθολικής διαδοχής ως προς τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις
που έχουν αναληφθεί. Στις υποχρεώσεις και στα δικαιώµατα αυτά
συµπεριλαµβάνονται και όσα απορρέουν από συµβάσεις έργου
µέχρι τη λήξη τους. Οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου του προσω-
πικού που απασχολείται στο πλαίσιο των προγραµµάτων αυτών,
ανανεώνονται από τον καθολικό διάδοχο, σύµφωνα µε την παρ.
2 του άρθρου 38 του ν. 4765/2021 (Α’ 28). Οι συµβάσεις έργου
στο πλαίσιο χρηµατοδοτούµενων προγραµµάτων ως ανωτέρω
διέπονται από το άρθρο 30 του ν. 4314/2014. Εγκρίσεις που
έχουν χορηγηθεί στις λυόµενες κοινωφελείς επιχειρήσεις κατά
τις κείµενες διατάξεις για την πρόσληψη προσωπικού µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου ή τη σύναψη συµ-
βάσεων µίσθωσης έργου υλοποιούνται από τον οικείο δήµο.

5. Είναι δυνατή η συνέχιση όλων των υλοποιούµενων προγραµ-
µάτων επιχορήγησης της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης
(Δ.ΥΠ.Α.) για τους ωφελούµενους που απασχολούνται ή προ-
εργάζονται στις δηµοτικές κοινωφελείς επιχειρήσεις της περ. α’
της παρ. 1 του άρθρου 252 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων
και της παρ. 1 του άρθρου 156 του ν. 4600/2019 (Α’ 43), και κα-
ταργούνται µε το παρόν, σε κάθε έναν εξυπηρετούµενο Δήµο
που αναλαµβάνει την εκπλήρωση των σκοπών του φορέα που κα-
ταργείται. 

Οι ανωτέρω φορείς, οι οποίοι πρόκειται να συνεχίσουν την υλο-
ποίηση των προγραµµάτων της Δ.ΥΠ.Α.: 

α) επιχορηγούνται από την ηµεροµηνία µεταφοράς των απα-
σχολουµένων και για το υπόλοιπο διάστηµα, σύµφωνα µε την
ισχύουσα απόφαση ένταξης υπαγωγής και µε τους ίδιους όρους
και προϋποθέσεις, µέχρι και τη συµπλήρωση του συνολικού επι-
χορηγούµενου διαστήµατος,     

β) απασχολούν τους προεργαζόµενους µέχρι και τη συµπλή-
ρωση του συνολικού διαστήµατος, και για το υπόλοιπο διάστηµα
σύµφωνα µε την ισχύουσα απόφαση ένταξης υπαγωγής και µε
τους ίδιους όρους και προϋποθέσεις, µέχρι και τη συµπλήρωση
του συνολικού επιδοτούµενου διαστήµατος.

6. Με απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου δύναται να καθο-
ρίζεται ο κανονισµός λειτουργίας για την άσκηση των αρµοδιο-
τήτων των λυόµενων κοινωφελών επιχειρήσεων από τις
υπηρεσίες των δήµων. Μέχρι την έκδοση των νέων κανονισµών,
για την εύρυθµη άσκηση των ως άνω αρµοδιοτήτων εφαρµόζο-
νται οι υφιστάµενοι κατά την 31η.12.2023 κανονισµοί λειτουργίας
των κοινωφελών επιχειρήσεων αυτών.

7.α. Σε περίπτωση λύσης κοινωφελούς επιχείρησης διαδηµο-
τικού χαρακτήρα, µε τη δηµοσίευση της πράξης του Γραµµατέα
της οικείας αποκεντρωµένης διοίκησης της παρ. 1, ο ίδιος, µε
νέα πράξη του, συστήνει Επιτροπή Καταγραφής και Κατανοµής
των πάσης φύσεως περιουσιακών στοιχείων της λυόµενης επι-
χείρησης, που αποτελείται από τον Γενικό Διευθυντή Εσωτερικής
Λειτουργίας ή έναν Διευθυντή της αποκεντρωµένης διοίκησης
στην περιφερειακή ενότητα ως πρόεδρο, έναν (1) υπάλληλο της
οικείας αποκεντρωµένης διοίκησης, τον Πρόεδρο του διοικητικού
συµβουλίου της επιχείρησης, τους αντιδηµάρχους οικονοµικών
ή άλλους αντιδηµάρχους, αν δεν έχουν οριστεί αντιδήµαρχοι οι-
κονοµικών από τους οικείους δηµάρχους, και τους Προϊστάµε-
νους Οικονοµικών Υπηρεσιών των συµµετεχόντων δήµων.
Εφόσον προκύπτουν ειδικότερα ζητήµατα νοµικής, τεχνικής ή οι-
κονοµικής φύσης, η Επιτροπή δύναται να ζητά τη συνδροµή των
υπηρεσιών των δήµων ή και εξωτερικών συνεργατών κατά την
κρίση της. 

β. Η κυριότητα και κάθε άλλο εµπράγµατο δικαίωµα επί των

ακινήτων και δικτύων της επιχείρησης µεταβιβάζονται αυτοδι-
καίως στον δήµο, εντός των διοικητικών ορίων του οποίου βρί-
σκονται. Τα κινητά και ο κάθε είδους εξοπλισµός που εξυπηρετεί
ή συνδέεται λειτουργικά µε τα ακίνητα που µεταβιβάζονται, µε-
ταφέρονται κατά προτεραιότητα στον κύριο του ακινήτου ή των
δικτύων. Ρυθµίσεις οφειλών συνεχίζουν να εξυπηρετούνται από
τον δήµο που αποτελούσε την έδρα της επιχείρησης.

γ. Η Επιτροπή συνεδριάζει σε χώρο που ορίζεται από τον Πρό-
εδρο αυτής και ολοκληρώνει το έργο της καταγραφής µέσα σε
προθεσµία ενός (1) µηνός από τη σύστασή της, εκδίδοντας από-
φαση κατανοµής των πάσης φύσεως περιουσιακών στοιχείων
στους δήµους. Η ανωτέρω απόφαση διαβιβάζεται στον Γραµµα-
τέα της οικείας αποκεντρωµένης διοίκησης, ο οποίος εκδίδει
αµελλητί διαπιστωτική πράξη περιέλευσης των πάσης φύσεως
περιουσιακών στοιχείων αυτών στους οικείους δήµους, η οποία
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

Εφόσον προκύψουν νέα περιουσιακά στοιχεία που δεν κατα-
γράφηκαν σύµφωνα µε τα ανωτέρω, καταγράφονται σε συµπλη-
ρωµατική έκθεση από την Επιτροπή. Εφόσον προκύπτει ανάγκη
ανακατανοµής της περιουσίας, η Επιτροπή επιλαµβάνεται άµεσα
µε τροποποιητική- συµπληρωµατική απόφασή της. Στην περί-
πτωση του προηγούµενου εδαφίου, εκδίδεται συµπληρωµατική
πράξη του Γραµµατέα της οικείας αποκεντρωµένης διοίκησης, η
οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

δ. Η πράξη του Γραµµατέα της αποκεντρωµένης διοίκησης και
απόσπασµα της έκθεσης απογραφής, η οποία περιγράφει τα ακί-
νητα που αποκτώνται κατά κυριότητα και τα λοιπά εµπράγµατα
δικαιώµατα, καταχωρίζονται ατελώς στα οικεία υποθηκοφυλακεία
ή κτηµατολογικά γραφεία.

ε. Για την απόδοση των περιουσιακών στοιχείων, συντάσσεται
πρωτόκολλο παράδοσης - παραλαβής.

στ. Οι δήµοι υπεισέρχονται αυτοδικαίως από τη δηµοσίευση
της ως άνω πράξης του Γραµµατέα στις ενεργές συµβάσεις µί-
σθωσης των ακινήτων που βρίσκονται εντός των διοικητικών τους
ορίων και τα οποία εκµισθώνει ή µισθώνει η επιχείρηση. Λοιπές
ενεργές συµβάσεις εκτελούνται από τον δήµο που αποτελούσε
την έδρα της επιχείρησης, προκειµένου να εισπράξει και να κα-
ταβάλλει όλες τις απαιτήσεις και τις αντίστοιχες υποχρεώσεις.
Πράξεις, έργα και δράσεις που έχουν ενταχθεί και προτάσεις που
έχουν υποβληθεί για χρηµατοδότηση από οποιαδήποτε πηγή µε
δικαιούχο την επιχείρηση δύναται να συνεχιστούν από τον δήµο
της έδρας αυτής ή από τους δήµους στους οποίους αυτά αφο-
ρούν, όπως αυτά καθορίζονται στη σύµβαση της περ. η’. 

ζ. Από τη λύση της επιχείρησης, οι εκκρεµείς δίκες συνεχίζο-
νται χωρίς να επέρχεται βίαιη διακοπή τους και χωρίς να απαιτεί-
ται ειδική διαδικαστική πράξη για καθεµία από αυτές, από τον
διάδοχο δήµο επί του αντικειµένου της δίκης.

η. Για την εφαρµογή των ανωτέρω συνάπτονται συµβάσεις µε-
ταξύ των εµπλεκόµενων δήµων, στις οποίες καθορίζονται µεταξύ
άλλων οι υποχρεώσεις και οι απαιτήσεις τους, ο τρόπος καταβο-
λής και είσπραξης των ποσών που τους αφορούν, ο τρόπος απα-
σχόλησης του προσωπικού αυτών εφόσον απαιτείται, καθώς και
οι επιτροπές παρακολούθησης για την υλοποίηση των όρων της
σύµβασης. Εφόσον προκύπτει οικονοµική επιβάρυνση ή έσοδο
για τους δήµους που δεν συνυπολογίσθηκαν στην κατανοµή των
περιουσιακών στοιχείων, όπως και τυχόν ταµειακά υπόλοιπα και
υπόλοιπα τραπεζικών λογαριασµών, αυτά επιµερίζονται από τον
Προϊστάµενο της Οικονοµικής Υπηρεσίας του δήµου της έδρας
της επιχείρησης µε µοναδικό κριτήριο το µέγεθος του πληθυ-
σµού τους.

θ. Το πάσης φύσεως προσωπικό, συµπεριλαµβανοµένου του
προσωπικού που απασχολείται µε συµβάσεις µίσθωσης έργου,
µεταφέρεται αυτοδικαίως και κατανέµεται, µε την ίδια σχέση ερ-
γασίας ή έργου, µε απόφαση του Γραµµατέα της οικείας αποκε-
ντρωµένης διοίκησης, στους οικείους δήµους, ανάλογα µε τον
πληθυσµό τους, σύµφωνα µε την παρ. 2, λαµβανοµένης υπόψη
της προϋπηρεσίας του προσωπικού που υπηρετεί µε συµβάσεις
εργασίας.

8. Τα δηµοτικά περιφερειακά θέατρα εξαιρούνται από τις δια-
τάξεις του παρόντος.
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Άρθρο 30
Σύσταση επιτροπών - Αύξηση αριθµού αντιδηµάρχων -Ρυθµί-

σεις κινητικότητας και ενεργειακών κοινοτήτων

1. Το δηµοτικό συµβούλιο, µε απόφασή του, δύναται να συστή-
νει επιτροπές για την εύρυθµη άσκηση των αρµοδιοτήτων των
καταργούµενων νοµικών προσώπων σύµφωνα µε το παρόν
Μέρος. Στα µέλη των επιτροπών αυτών δεν παρέχεται αµοιβή ή
άλλη αποζηµίωση, πλην των εξόδων κίνησης που καταβάλλονται
στον πρόεδρο αυτών σύµφωνα µε την υποπαρ. Δ.9 της παρ. Δ’
του άρθρου 2 του ν. 4336/2015 (Α’ 94). Στις επιτροπές αυτές, στις
οποίες δύνανται να συµµετέχουν και µη αιρετά µέλη, ως πρό-
εδρος ορίζεται δηµοτικός σύµβουλος ή πρόσωπο εγνωσµένου
κύρους, µε συναφή µε το αντικείµενο της επιτροπής εµπειρία.
Για θέµατα αρµοδιοτήτων των καταργούµενων σχολικών επιτρο-
πών συστήνονται υποχρεωτικά έως δύο (2) επιτροπές σε κάθε
δήµο ή µία (1) επιτροπή ανά δηµοτική κοινότητα, αποκλειστικά
στους δήµους µε πληθυσµό άνω των εκατό χιλιάδων (100.000)
κατοίκων. Στις επιτροπές του προηγούµενου εδαφίου µετέχει
υποχρεωτικά ένας διευθυντής σχολικών µονάδων πρωτοβάθµιας
ή δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης του οικείου δήµου ή δηµοτικής
κοινότητας αντίστοιχα, και ένας εκπρόσωπος της αντίστοιχης
ένωσης γονέων ή όπου δεν υπάρχει, ένας εκπρόσωπος των υφι-
σταµένων συλλόγων γονέων, κατά προτεραιότητα µεγέθους σε
µαθητικό δυναµικό, µε τους αναπληρωτές τους. Κατά τις συνε-
δριάσεις της ανωτέρω επιτροπής, όταν συζητούνται θέµατα που
αφορούν µια συγκεκριµένη σχολική µονάδα, δύναται να καλείται
επιπλέον ο οικείος διευθυντής.

2. Για κάθε ένα νοµικό πρόσωπο που καταργείται σύµφωνα µε
τον παρόντα ή για κάθε νοµικό πρόσωπο που λειτουργούσε σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 239 έως 242 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτή-
των [ν. 3463/2006 (Α’ 114)] ή την περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου
252 του ν. 3463/2006 και την παρ. 1 του άρθρου 156 του ν.
4600/2019 (Α’ 43) και έχει καταργηθεί κατά την τρέχουσα δηµο-
τική περίοδο, αυξάνεται ο αριθµός των αντιδηµάρχων που προ-
βλέπεται στην παρ. 2 του άρθρου 59 του ν. 3852/2010 (Α’ 87)
κατά έναν (1) στον οικείο δήµο, εφόσον ο µέσος όρος του προ-
ϋπολογισµού του καταργούµενου νοµικού προσώπου των πέντε
(5) τελευταίων ετών είναι µεγαλύτερος των εξακοσίων χιλιάδων
(600.000) ευρώ. 

3. Για τους αντιδηµάρχους της παρ. 2 του παρόντος δεν αυ-
ξάνεται ο αριθµός των ειδικών συµβούλων ή ειδικών συνεργατών
ή επιστηµονικών συνεργατών που συστήνονται σύµφωνα µε την
περ. α’  της παρ. 1 του άρθρου 163 του Κώδικα Κατάστασης Δη-
µοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων (ν. 3584/2007, Α’ 143).

4. Για δήµους στους οποίους καταργούνται νοµικά πρόσωπα
σύµφωνα µε το παρόν Μέρος,  το ποσοστό της παρ. 4 του άρ-
θρου 4 του ν. 4440/2016 (Α’ 224) περί κινητικότητας, ανέρχεται
στο ογδόντα τοις εκατό (80%) έως τις 31.12.2026. 

5. Ο περιορισµός ως προς το ποσοστό των Ο.Τ.Α. των περ. α)
και β) της παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4513/2018 (Α’ 9), της παρ.
1 του άρθρου 6Δ του ν. 3468/2006 (Α’ 129), καθώς και της παρ.
1 του άρθρου 47Γ του ν. 4001/2011 (Α’ 179) περί συνεταιριστικών
µερίδων Ενεργειακής Κοινότητας, Κοινότητας Ανανεώσιµης
Ενέργειας και Ενεργειακής Κοινότητας Πολιτών, δεν εφαρµόζε-
ται όταν µετά την κατάργηση νοµικών προσώπων µε το παρόν
Μέρος, η συνολική συµµετοχή των Ο.Τ.Α. στην ενεργειακή κοι-
νότητα, ως καθολικού διαδόχου των καταργούµενων νοµικών
προσώπων, υπερβαίνει το σαράντα τοις εκατό (40%). Σε κάθε πε-
ρίπτωση συνεχίζουν να ισχύουν η περ. α) της παρ. 1  του άρθρου
9 του  ν. 4513/2018, η περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 6ΙΒ του       ν.
3468/2006 και η περ. α) του 47Ι  του ν. 4001/2011 περί λύσης των
κοινοτήτων σε περίπτωση µη αντικατάστασης ή συµπλήρωσης
των µελών. Ειδικά για την εφαρµογή της παρούσας, τα µέλη αντι-
καθίστανται ή συµπληρώνονται ώστε να τηρείται ο ελάχιστος
αριθµός µελών των εν λόγω κοινοτήτων εντός έξι (6) µηνών από
την κατάργηση των αντίστοιχων νοµικών προσώπων σύµφωνα µε
το παρόν Μέρος.

Άρθρο 31

Περιορισµός ίδρυσης νέων νοµικών προσώπων 
από τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού

Δεν επιτρέπεται η ίδρυση νοµικών προσώπων από Ο.Τ.Α. α’
βαθµού τα οποία συστήνονται σύµφωνα µε το άρθρο 103 του ν.
3852/2010 (Α’ 87), καθώς και µε τα άρθρα 239, 243 και 254 του
Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων [ν. 3463/2006 (Α’ 114)].

Άρθρο 32
Κατάρτιση οργανισµού εσωτερικής υπηρεσίας 

ιδρύµατος - Τροποποίηση άρθρου 226 ν. 3463/2006

Στο άρθρο 226 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων       [ν.
3463/2006 (Α’ 114)], περί σύστασης ιδρύµατος, επέρχονται οι
εξής αλλαγές: α) στο πρώτο εδάφιο αα) επέρχονται νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, αβ) µετά τη λέξη «Δηµοτικά» διαγράφονται οι λέξεις
«ή κοινοτικά», αγ) µετά τις λέξεις «του δηµοτικού» διαγράφονται
οι λέξεις «ή κοινοτικού», β) προστίθεται νέο δεύτερο εδάφιο, γ)
διαγράφονται τα δύο τελευταία υφιστάµενα εδάφια και το άρθρο
226 διαµορφώνεται ως εξής:  

«Άρθρο 226
Σύσταση ιδρύµατος

Δηµοτικά ιδρύµατα όπως, βρεφοκοµεία, ορφανοτροφεία, γη-
ροκοµεία, µουσεία ή άλλα επιστηµονικά ιδρύµατα, συστήνονται,
ως νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, ύστερα από απόφαση του
δηµοτικού συµβουλίου, µε προεδρικό διάταγµα, που ορίζει τον
σκοπό, τα όργανα της διοίκησης, τους πόρους, την περιουσία
που αφιερώνεται σε αυτό και το όνοµα του ιδρύµατος. Με το ίδιο
προεδρικό διάταγµα καταρτίζεται ο οργανισµός εσωτερικής υπη-
ρεσίας του ιδρύµατος. Το προεδρικό διάταγµα εκδίδεται µε πρό-
ταση του Υπουργού Εσωτερικών και του αρµόδιου καθ’  ύλην
Υπουργού, αφού τηρηθούν και οι ειδικές, για κάθε κατηγορία
ιδρυµάτων, διατάξεις.»

ΜΕΡΟΣ Δ’ 
ΠΑΡΑΚΟΛΟΥΘΗΣΗ ΕΠΙΔΟΣΕΩΝ 

ΤΟΠΙΚΗΣ ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΣΗΣ  

Άρθρο 33
Κόµβος Παρακολούθησης Επιδόσεων 

Τοπικής Αυτοδιοίκησης 

1. Για τη χάραξη αποτελεσµατικών και στοχευµένων πολιτικών
για την τοπική αυτοδιοίκηση, καθώς και για την παρακολούθηση
των επιδόσεων των Ο.Τ.Α. και των νοµικών προσώπων τους, δη-
µιουργείται στο Υπουργείο Εσωτερικών διαδικτυακός κόµβος πα-
ρακολούθησης των επιδόσεων των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης στον ηλεκτρονικό σύνδεσµο deiktesOTA.gov.gr,
στον οποίο: α) Συλλέγονται στοιχεία που αφορούν στην οικονο-
µική και διοικητική λειτουργία και δραστηριότητά τους, σύµφωνα
µε το άρθρο 75 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων [ν. 3463/2006
(Α’ 114)] περί άσκησης αρµοδιοτήτων δήµων και το άρθρο 10 του
ν. 4830/2021         (Α’ 169) περί αρµοδιοτήτων και υποχρεώσεων
δήµων για τη διαχείριση των αδέσποτων ζώων συντροφιάς, όσον
αφορά στους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού, και σύµφωνα µε το άρθρο 186
του ν. 3852/2010 (Α’ 87) περί αρµοδιοτήτων Περιφερειών, όσον
αφορά στους Ο.Τ.Α. β’ βαθµού και β) δηµοσιεύονται, κατόπιν επε-
ξεργασίας, δείκτες µέτρησης και αξιολόγησης των επιδόσεών
τους. 

2. Τα στοιχεία που υποβάλλονται στον ανωτέρω Κόµβο εξάγο-
νται απευθείας από τα πληροφοριακά συστήµατα των δήµων και
των περιφερειών και είναι διαθέσιµα ως ανοικτά δεδοµένα που
δηµοσιοποιούνται στο data.gov.gr µε βάση τις απαιτήσεις του άρ-
θρου 63 του    ν. 4727/2020 (Α’ 184). 

3. Ο οικείος Ο.Τ.Α. είναι αρµόδιος για τη συγκέντρωση και απο-
στολή στοιχείων και για νοµικά πρόσωπα στα οποία συµµετέχει.
Με ευθύνη του Γενικού Γραµµατέα του δήµου ή του Εκτελεστι-
κού Γραµµατέα της περιφέρειας και, σε περίπτωση έλλειψης
αυτών, µε ευθύνη του Προϊστάµενου Οικονοµικής Υπηρεσίας ή
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του ασκούντος χρέη Προϊσταµένου Οικονοµικής Υπηρεσίας συλ-
λέγονται και αποστέλλονται τα απαραίτητα προς δηµοσιοποίηση
στοιχεία. Για τους συνδέσµους Ο.Τ.Α. και τους Φορείς Διαχείρι-
σης Στερεών Αποβλήτων (Φο.Δ.Σ.Α.), αρµόδιος για την αποστολή
των στοιχείων είναι ο πρόεδρος του διοικητικού συµβουλίου, ο
οποίος µπορεί να εξουσιοδοτήσει αρµόδιο προϊστάµενο οργανι-
κής µονάδας για την ευθύνη αποστολής των στοιχείων. 

4. Τα πρόσωπα της παρ. 3 φέρουν την ευθύνη για την ακρίβεια,
την εγκυρότητα και την έγκαιρη αποστολή αυτών των στοιχείων. 

5. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και των κατά περί-
πτωση αρµόδιων Υπουργών ή των Προέδρων και Διοικητών Ανε-
ξάρτητων Αρχών, δύνανται να συµπεριλαµβάνονται στα δεδο-
µένα του παρόντος και δεδοµένα από βάσεις δεδοµένων του ελ-
ληνικού Δηµοσίου, εφόσον έχουν γεωγραφική αναφορά σε επί-
πεδο δήµου ή περιφέρειας. 

6. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, η οποία εκδίδεται
ύστερα από γνώµη της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδας και
της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδας, µπορούν να θεσπίζονται ετή-
σια βραβεία για τους Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, οι οποίοι έχουν επι-
δείξει βελτίωση των δεικτών επιδόσεων σε σχέση µε το προη-
γούµενο έτος. Τα βραβεία δύνανται να συνοδεύονται από χρη-
µατικό έπαθλο, το συνολικό ύψος των οποίων µπορεί να φτάσει
έως ποσοστό µηδέν κόµµα δύο τοις χιλίοις (0,2‰) επί του συνο-
λικού ετήσιου ύψους των Κεντρικών Αυτοτελών Πόρων των
δήµων και των περιφερειών αντίστοιχα.

7. Για την υλοποίηση της προετοιµασίας άντλησης των δεδοµέ-
νων των δήµων και των περιφερειών που υποβάλλονται στον κόµβο
της παρ. 1 του παρόντος, οι Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού και τα νοµικά
τους πρόσωπα δύνανται να χρηµατοδοτούνται από τα ειδικά χρη-
µατοδοτικά προγράµµατα των άρθρων 69 έως και 71 του ν.
4509/2017 (Α’ 201), καθώς και από οποιουσδήποτε άλλους πόρους
των Ο.Τ.Α..

ΜΕΡΟΣ Ε’ 
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΟΡΓΑΝΙΣΜΩΝ 

ΤΟΠΙΚΗΣ ΑΥΤΟΔΙΟΙΚΗΣΗΣ 

Άρθρο 34
Παροχή χρηµατικού επιδόµατος σε εργαζοµένους Ο.Τ.Α. -

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 32 ν. 4483/2017

Στην παρ. 1 του άρθρου 32 του ν. 4483/2017 (Α’ 107), περί πα-
ροχής κινήτρων σε εργαζοµένους από Ο.Τ.Α. ορεινών και νησιω-
τικών περιοχών, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στο πρώτο
εδάφιο οι λέξεις «ή κοινοτικών» διαγράφονται, β) στο τρίτο εδά-
φιο η λέξη «πραγµατικού» αντικαθίσταται από τη λέξη «µόνιµου»,
γ) στο πέµπτο εδάφιο προστίθενται οι λέξεις «και καθορίζεται το
ύψος του χρηµατικού επιδόµατος», δ) διαγράφεται το τελευταίο
εδάφιο και η παρ. 1 του άρθρου 32 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Οι ορεινοί δήµοι του άρθρου 1 του ν. 3852/2010   (Α’ 87), οι
δήµοι µε πληθυσµό έως 30.000 κατοίκους, των οποίων τουλάχι-
στον το πενήντα τοις εκατό (50%) των δηµοτικών κοινοτήτων χα-
ρακτηρίζονται ως ορεινές στο Μητρώο Δήµων, Κοινοτήτων και
Οικισµών της ΕΛ.ΣΤΑΤ., οι νησιωτικοί δήµοι, τα νοµικά πρόσωπα
αυτών, καθώς και οι Ο.Τ.Α. β’ βαθµού στην εδαφική περιφέρεια
των οποίων ανήκουν οι προαναφερόµενοι δήµοι, µπορούν να πα-
ρέχουν δωρεάν σίτιση και κατάλυµα διαµονής:

α) στους υπάλληλους τους, µονίµους και µε σχέση εργασίας
ιδιωτικού δίκαιου, αορίστου ή ορισµένου χρόνου,

β) στο ιατρικό, παραϊατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό των
κέντρων υγείας και των δηµόσιων νοσοκοµείων, στο προσωπικό
του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας (Ε.Κ.Α.Β.),

γ) στο ένστολο προσωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας, του Λι-
µενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής και του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος και

δ) στους αναπληρωτές εκπαιδευτικούς πρωτοβάθµιας και δευ-
τεροβάθµιας εκπαίδευσης και µέλη Ειδικού Εκπαιδευτικού Προ-

σωπικού (Ε.Ε.Π.) και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού (Ε.Β.Π.),
οι οποίοι παρέχουν υπηρεσία στις περιοχές δικαιοδοσίας τους.

Η παροχή του προηγούµενου εδαφίου µπορεί να χορηγείται
και σε υπαλλήλους που αποσπώνται στους δήµους αυτούς για
τη στελέχωση των Υπηρεσιών τους. Ο υπολογισµός του πληθυ-
σµού γίνεται σύµφωνα µε τα στοιχεία µόνιµου πληθυσµού της τε-
λευταίας απογραφής.

Η παροχή του πρώτου εδαφίου επιτρέπεται να καταβάλλεται
σε είδος και µε τη µορφή χρηµατικού επιδόµατος προς κάλυψη
της σχετικής δαπάνης των δικαιούχων. Με την απόφαση του οι-
κείου δηµοτικού, περιφερειακού ή Διοικητικού Συµβουλίου της
παρ. 2, εξειδικεύεται ο τρόπος παροχής της σίτισης και του κα-
ταλύµατος διαµονής και καθορίζεται το ύψος του χρηµατικού επι-
δόµατος. Το συνολικό ύψος της παροχής, σε είδος και σε χρήµα,
δεν µπορεί να υπερβαίνει τη δαπάνη των δικαιούχων.» 

Άρθρο 35
Ρύθµιση θεµάτων προϋπολογισµού Ο.Τ.Α. 

Οι παρ. 1 και 2 του άρθρου 15 του ν. 4915/2022 (Α’ 63) και το
τριακοστό άρθρο του ν. 4917/2022 (Α’ 67), περί προϋπολογισµού
των Ο.Τ.Α., εφαρµόζονται και για την κατάρτιση και τις αναµορ-
φώσεις του προϋπολογισµού των δήµων οικονοµικού έτους 2024.

Άρθρο 36
Τέλη ενεργών παραχωρήσεων µεταλλείων - 

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 176 
Μεταλλευτικού Κώδικα

Στην παρ. 2 του άρθρου 176 του Μεταλλευτικού Κώδικα [ν.δ.
210/1973 (Α’ 277)], περί καθορισµού τελών ενεργών παραχωρή-
σεων µεταλλείων, επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) διαγράφεται
το δεύτερο εδάφιο, β) στο πρώτο και στο νέο δεύτερο εδάφιο
τροποποιούνται τα εξουσιοδοτούµενα όργανα και η παρ. 2 του
άρθρου 176 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Από τα τέλη που βεβαιώνονται και εισπράττονται ετησίως
από το ελληνικό Δηµόσιο για ενεργές παραχωρήσεις µεταλλείων,
σύµφωνα µε την προηγούµενη παράγραφο, ποσοστό ύψους είκοσι
τοις εκατό (20%) διατίθεται, για εκάστη ενεργή παραχώρηση, µε
απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας στους οι-
κείους δήµους, εντός των ορίων των οποίων διενεργείται η µεταλ-
λευτική δραστηριότητα, ανάλογα µε το ποσοστό επιφάνειας του
χώρου εκµετάλλευσης που εµπίπτει εντός των διοικητικών ορίων
εκάστου δήµου, σύµφωνα µε τις ισχύουσες εγκεκριµένες τεχνικές
µελέτες. Με την ανωτέρω απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, σε εξαιρετικές περιπτώσεις που διαπιστώνονται
από τον οικείο Υπουργό, το ποσοστό του τέλους για ενεργές πα-
ραχωρήσεις µεταλλείων που διατίθεται στους οικείους δήµους δύ-
ναται να αναπροσαρµόζεται σε υψηλότερα επίπεδα χωρίς να
µπορεί να υπερβεί το σαράντα τοις εκατό (40%).»

Άρθρο 37 
Εξαίρεση κοστολόγησης και τιµολόγησης αποβλήτων πρόλη-
ψης πυρκαγιών και πληµµυρών από τους Φορείς Διαχείρισης
Στερεών Αποβλήτων - Προσθήκη παρ. 4 στο άρθρο 39 του ν.

4819/2021

Στο άρθρο 39 του ν. 4819/2021 (Α’ 129), περί κανόνων κοστο-
λόγησης και τιµολόγησης Φορέων Διαχείρισης Στερεών Αποβλή-
των, προστίθεται παρ. 4 και το άρθρο 39 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 39
Κανόνες κοστολόγησης και τιµολόγησης Φορέων Διαχείρι-

σης Στερεών Αποβλήτων

1. Οι Φορείς Διαχείρισης Στερεών Αποβλήτων (Φο.Δ.Σ.Α.),
κατά τη διαµόρφωση του κανονισµού τιµολόγησης, κοστολογούν
ξεχωριστά τις υπηρεσίες που παρέχουν προς τους Οργανισµούς
Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ βαθµού, µε βάση το πραγµα-
τικό κόστος κάθε υπηρεσίας, λαµβανοµένου υπόψη του κόστους
αποκατάστασης και µεταφροντίδας των εγκαταστάσεων και συ-
νυπολογιζόµενων των εσόδων, ιδίως από την εµπορία υλικών. Το
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πρώτο εδάφιο ισχύει τουλάχιστον για την επεξεργασία των σύµ-
µεικτων αστικών αποβλήτων, των χωριστά συλλεγέντων βιοαπο-
βλήτων και των χωριστά συλλεγέντων ανακυκλώσιµων υλικών
που προκύπτουν από τα Κέντρα Διαλογής Ανακυκλώσιµων Υλι-
κών, τις Μονάδες Επεξεργασίας Βιολογικών Αποβλήτων και τις
Μονάδες Μηχανικής Βιολογικής Επεξεργασίας. Με βάση την κο-
στολόγηση των υπηρεσιών διαµορφώνονται τα τέλη που κατα-
βάλλονται από τους Ο.Τ.Α. α’ βαθµού, σε ευρώ ανά τόνο.

2. Οι Φο.Δ.Σ.Α. µειώνουν τα τέλη της παρ. 1 σε συνάρτηση µε
την απόδοση:

α) της προετοιµασίας για επαναχρησιµοποίηση - ανακύκλωση
των αστικών αποβλήτων σε σχέση µε τα συνολικά αστικά από-
βλητα που διαχειρίζεται ο Ο.Τ.Α. α’ βαθµού,

β) της χωριστής συλλογής των βιοαποβλήτων σε σχέση µε τα
συνολικά αστικά απόβλητα που διαχειρίζεται ο Ο.Τ.Α. α’ βαθµού.

3. Οι Φο.Δ.Σ.Α. δύνανται να µειώσουν, επιπλέον των προβλε-
πόµενων στην παρ. 2, τα τέλη της παρ. 1, εφαρµόζοντας κατάλ-
ληλους συντελεστές, σε συνάρτηση µε την απόδοση της προ-
ετοιµασίας για επαναχρησιµοποίηση - ανακύκλωση για λοιπά
ρεύµατα ανακυκλώσιµων υλικών.

Η τιµολόγηση αποσκοπεί στην πλήρη ανάκτηση του κόστους
και ο κανονισµός τιµολόγησης διαµορφώνεται σύµφωνα µε την
απόφαση της παρ. 16 του άρθρου 72.

4. Στις περιοχές που κηρύσσονται σε κατάσταση έκτακτης ανά-
γκης πολιτικής προστασίας, σύµφωνα µε το άρθρο 25 του ν.
4662/2020 (Α’ 27), υλικά που περισυλλέγονται από δήµους ή από
εντεταλµένα από αυτούς συνεργεία παραλαµβάνονται ατελώς
και δίχως επιβάρυνση του δήµου από τον οικείο Φο.Δ.Σ.Α., µε τη
σύµφωνη γνώµη του τελευταίου, εφόσον αποδεδειγµένα αποτε-
λούν υλικά που έχουν συλλεχθεί στο πλαίσιο αποκατάστασης ζη-
µιών λόγω πυρκαγιών ή πληµµυρών. 

Άρθρο 38
Διάρκεια της ισχύος του προϋπολογισµού των νοµικών προ-

σώπων που έχουν καταργηθεί ή λυθεί - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 160 ν. 3463/2006

Στην παρ. 1 του άρθρου 160 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων
[ν. 3463/2006 (Α’ 114)], περί της διάρκειας της ισχύος του προ-
ϋπολογισµού προστίθεται περ. γ’ και η παρ. 1 του άρθρου 160
διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Ώσπου να αρχίσει να ισχύει ο νέος προϋπολογισµός, και
πάντως όχι αργότερα από το τέλος Μαρτίου του επόµενου οικο-
νοµικού έτους, ισχύει ο προϋπολογισµός του έτους που έχει
λήξει, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης γενικής ή ειδικής διάταξης,
για την είσπραξη κάθε είδους εσόδου και για τη διενέργεια και
την πληρωµή µόνον:

α) Των υποχρεωτικών δαπανών που αναφέρονται στην παρ. 1
του άρθρου 158.

β) Των δαπανών που γίνονται για ειδικούς σκοπούς, βάσει διά-
ταξης νόµου, κατόπιν αποφάσεων Χρηµατοδότησης από την
Κρατική Διοίκηση, καθώς και αυτών που γίνονται στο πλαίσιο της
υλοποίησης εγκεκριµένων έργων ή δράσεων, τα οποία συγχρη-
µατοδοτούνται από πόρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

γ) Των δαπανών που γίνονται για την άσκηση των αρµοδιοτή-
των νοµικών προσώπων που έχουν λυθεί ή καταργηθεί.»

Άρθρο 39
Παράταση χρόνου παύσης άσκησης αρµοδιοτήτων 
που έχουν ανατεθεί σε δηµοτικούς υπαλλήλους - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 36 ν. 5003/2002

Στην παρ. 1 του άρθρου 36 του ν. 5003/2022 (Α’ 230) περί µε-
ταβατικών διατάξεων αντικαθίστανται οι λέξεις «µετά την πάροδο
δώδεκα (12) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος» από
τις λέξεις «µετά την 30ή.6.2024» και η παρ. 1 του άρθρου 36 δια-
µορφώνεται ως εξής: 

«1. Αρµοδιότητες που έχουν ανατεθεί σε δηµοτικούς υπαλλή-
λους κατ’ εφαρµογή των άρθρων 81 του ν. 4172/2013 (Α’ 167) και
19 του ν. 4325/2015 (Α’ 47), παύουν να ασκούνται µετά την
30ή.6.2024.»

Άρθρο 40
Σύσταση Γενικών Διευθύνσεων στους δήµους - 

Αντικατάσταση παρ. 4 άρθρου 10 ν. 3584/2007 Κώδικα Κατά-
στασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων

Η παρ. 4 του άρθρου 10 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοτικών
και Κοινοτικών Υπαλλήλων [ν. 3584/2007         (Α’ 143)] περί ορ-
γανισµών εσωτερικής υπηρεσίας και συγκρότηση υπηρεσιών
δήµων αντικαθίσταται ως εξής: 

«4. Με τον Οργανισµό Εσωτερικής Υπηρεσίας, σε Δήµους που
έχουν πληθυσµό από τριάντα χιλιάδες κατοίκους (30.000) έως
εβδοµήντα πέντε χιλιάδες (75.000) κατοίκους, καθώς και σε Συν-
δέσµους µε συνολικό πληθυσµό των µελών τους πάνω από τρια-
κόσιες χιλιάδες (300.000) κατοίκους µπορεί να συσταθεί µία (1)
Γενική Διεύθυνση. 

Για τους δήµους µε πληθυσµό από εβδοµήντα πέντε χιλιάδες
και έναν κατοίκους (75.001) έως και εκατόν πενήντα χιλιάδες κα-
τοίκους (150.000) µπορούν να συσταθούν έως δύο (2) Γενικές Δι-
ευθύνσεις. Για τους Δήµους µε πληθυσµό µεγαλύτερο των εκατό
πενήντα χιλιάδων και ενός κατοίκων (150.001) µπορούν να συ-
σταθούν έως τρεις Γενικές Διευθύνσεις. Ειδικά στον Δήµο Αθη-
ναίων µπορεί να συσταθούν µέχρι τέσσερις (4) Γενικές Διευ-
θύνσεις.»

Άρθρο 41
Αρµοδιότητα αποκοµιδής απορριµµάτων 

οδικού δικτύου  

1. Από την 1η.1.2024, η ευθύνη αποκοµιδής απορριµµάτων του
οδικού δικτύου αρµοδιότητας περιφερειών και των παράπλευρων
δρόµων αυτών, των νησίδων τους, των υπόγειων διαβάσεων,
καθώς και των πρανών αυτών ασκείται από τους δήµους, κατά
το τµήµα που διέρχεται εντός των ορίων τους. Εφόσον νησίδα
του οδικού δικτύου αποτελεί όριο όµορων δήµων, η αρµοδιότητα
για τον καθορισµό της νησίδας ασκείται από τον µεγαλύτερο
πληθυσµιακά δήµο. 

2. Με απόφαση του οικείου Γραµµατέα Αποκεντρωµένης Διοί-
κησης µεταβιβάζονται στους δήµους από την 1η.1.2024 τα οχή-
µατα των περιφερειών, τα οποία χρησιµοποιούνται για την
καθαριότητα του οδικού δικτύου. Για την κατανοµή από τον
Γραµµατέα της Αποκεντρωµένης Διοίκησης λαµβάνεται υπόψη
το µήκος του οδικού δικτύου της παρ. 1 και ιδίως η ύπαρξη ικα-
νού αριθµού οχηµάτων από τους δήµους. 

3. Συµβάσεις που έχουν συναφθεί για την καθαριότητα του οδι-
κού δικτύου από τις περιφέρειες εκτελούνται από την ίδια ανα-
θέτουσα αρχή έως τη λήξη τους. Η περιφέρεια ενηµερώνει έως
την 31η.12.2023 τους οικείους δήµους για την ύπαρξη συµβά-
σεων, τους αναδόχους αυτών και την ηµεροµηνία ολοκλήρωσής
τους.

4. Στο παρόν υπάγεται και το οδικό δίκτυο του άρθρου 46.
5. Με απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Εσω-

τερικών κατανέµονται στους Δήµους τα ποσά για την άσκηση της
αρµοδιότητας του παρόντος από τους Κεντρικούς Αυτοτελείς
Πόρους του άρθρου 260 του        ν. 3852/2010 (Α’ 87), τα οποία
δεν δύναται να υπερβαίνουν το δύο τοις εκατό (2%) του συνολι-
κού ετήσιου ύψους αυτών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΖΩΙΑ ΤΩΝ ΖΩΩΝ ΣΥΝΤΡΟΦΙΑΣ 

Άρθρο 42
Υποβολή σχεδίου επιχειρησιακού προγράµµατος 

των δήµων σχετικά µε τις υποχρεώσεις που 
θεσπίζονται από τον ν. 4830/2021 -

Τροποποίηση περ. α’ παρ. 2 άρθρου 3   ν. 4830/2021 

Στο πρώτο εδάφιο της περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 3 του ν.
4830/2021 (Α’ 169), περί αρµοδιοτήτων των δήµων για τα αδέ-
σποτα ζώα συντροφιάς, οι λέξεις «προς έγκριση» διαγράφονται
και η περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 3 διαµορφώνεται ως εξής: 

«α) Την περιοδική σύνταξη και υποβολή στο Τµήµα Προστα-
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σίας Ζώων Συντροφιάς της Διεύθυνσης Οργάνωσης και Λειτουρ-
γίας Τοπικής Αυτοδιοίκησης του Υπουργείου Εσωτερικών επιχει-
ρησιακού προγράµµατος, το οποίο περιλαµβάνει τις αναγκαίες
δράσεις για την εκπλήρωση των υποχρεώσεων των δήµων που
θεσπίζονται µε τον παρόντα προς τον σκοπό της ευζωίας και της
αποτελεσµατικής διαχείρισης των αδέσποτων ζώων, καθώς και
της πρόληψης δηµιουργίας νέων αδέσποτων ζώων, εντός των δι-
οικητικών ορίων κάθε δήµου. Κάθε επιχειρησιακό πρόγραµµα συ-
νοδεύεται από προϋπολογισµό των επιµέρους κονδυλίων που
απαιτούνται για την υλοποίησή του, καθώς και από συγκεκριµένο
χρονοδιάγραµµα υλοποίησης κάθε δράσης.»

Άρθρο 43
Εκούσιος αποχωρισµός δεσποζόµενου ζώου 

συντροφιάς - Παράδοση στον δήµο και σε φιλοζωικό σωµα-
τείο, οργάνωση ή καταφύγιο - Τροποποίηση 

περ. ζ’ παρ. 1 άρθρου 9  ν. 4830/2021

Στην περ. ζ’ της παρ. 1 του άρθρου 9 του ν. 4830/2021 (Α’ 169),
περί υποχρεώσεων ιδιοκτήτη ζώου συντροφιάς, προστίθενται
έκτο και έβδοµο εδάφιο και η περ. ζ’ διαµορφώνεται ως εξής: 

«ζ) Να µην εγκαταλείπει το ζώο συντροφιάς του. Σε περίπτωση
που επιθυµεί να το αποχωριστεί, και εφόσον δεν έχει βρει νέο
ιδιοκτήτη, υποχρεούται να γνωστοποιεί την πρόθεσή του αυτήν
στην αρµόδια υπηρεσία του δήµου του τόπου της µόνιµης κατοι-
κίας του προκειµένου, µε µέριµνα του δήµου, να αναρτηθεί προς
υιοθεσία στην Πανελλήνια Πλατφόρµα Υιοθεσίας Αδέσποτων
Ζώων Συντροφιάς για χρονικό διάστηµα δύο (2) µηνών, εφόσον
πρόκειται για σκύλο ή γάτα. Ακολούθως, και εφόσον δεν βρεθεί
νέος ιδιοκτήτης, το παραδίδει αποκλειστικά στην αρµόδια υπη-
ρεσία του δήµου αυτού µε την υπογραφή σχετικής υπεύθυνης
δήλωσης και καταβολή ποσού τριακόσιων (300) ευρώ για την πα-
ράδοση, εφόσον είναι σκύλος, ή εκατό (100) ευρώ, εφόσον είναι
γάτα ή άλλο ζώο συντροφιάς. Ειδικά για τους σκύλους και τις
γάτες, ο πιστοποιηµένος υπάλληλος του δήµου µεριµνά άµεσα
για την ενηµέρωση του ΕΜΖΣ ως προς τη µεταβολή αυτή και την
καταγραφή του ζώου ως αδέσποτου µε τα στοιχεία του δήµου.
Ιδιοκτήτης που αποχωρίζεται το ζώο συντροφιάς του και το πα-
ραδίδει στον δήµο, στερείται της δυνατότητας απόκτησης άλλου
ζώου συντροφιάς για χρονικό διάστηµα τριών (3) ετών. Αν συ-
ντρέχουν εξαιρετικοί λόγοι υγείας του ιδιοκτήτη, ο τελευταίος ή,
σε περίπτωση θανάτου του, ο νόµιµος κληρονόµος του δύναται
να παραδίδει σε φιλοζωικό σωµατείο ή φιλοζωική οργάνωση µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα που έχουν έδρα στην Ελλάδα και
είναι καταχωρισµένα στο ΥποΜητρώο Φιλοζωικών Σωµατείων και
Οργανώσεων του Εθνικού Μητρώου Ζώων Συντροφιάς ή κατα-
φύγιο που πληροί τις προδιαγραφές των άρθρων 28 και 29, το
ζώο συντροφιάς µε την υπογραφή σχετικής υπεύθυνης δήλωσης,
χωρίς τις προϋποθέσεις των προηγούµενων εδαφίων. Στην περί-
πτωση αυτή, το ζώο καταχωρίζεται µε την ένδειξη «αδέσποτο»
και τα στοιχεία του φιλοζωικού σωµατείου ή της φιλοζωικής ορ-
γάνωσης µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα ή του καταφυγίου στα
οποία φιλοξενείται.»

Άρθρο 44
Περισυλλογή, ταφή και αποτέφρωση νεκρών ζώων - Προ-

σθήκη άρθρου 37 του ν. 4830/2021

Στο άρθρο 37 του ν. 4830/2021 (Α’ 169), περί περισυλλογής,
ταφής και αποτέφρωσης νεκρών ζώων, προστίθεται παρ. 4 και
το άρθρο 37 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 37
Περισυλλογή, ταφή και αποτέφρωση νεκρών ζώων

1. Οι υπηρεσίες που είναι αρµόδιες για την καθαριότητα των
οδών του εθνικού, επαρχιακού και αστικού δικτύου έχουν υπο-
χρέωση να αποµακρύνουν από τις οδούς και τα πεζοδρόµια τα
νεκρά ζώα και να µεριµνούν για την αποτέφρωση ή την υγει-
ονοµική ταφή τους, σύµφωνα µε τις διατάξεις της εθνικής και
ενωσιακής νοµοθεσίας. Πριν από την αποτέφρωση ή την ταφή

των ζώων ενηµερώνεται ο οικείος δήµος ή ο συµβεβληµένος κτη-
νίατρος των εταιρειών λειτουργίας των εθνικών οδών, εάν υφί-
σταται, προκειµένου να διαπιστώσει τυχόν παραβάσεις του
παρόντος. Σε περίπτωση δεσποζόµενου ζώου, ενηµερώνεται ο
ιδιοκτήτης αυτού.

2. Η διάθεση των νεκρών ζώων, όπως η αποτέφρωση και η
υγειονοµική ταφή, πραγµατοποιούνται σύµφωνα µε την ισχύουσα
εθνική και ενωσιακή νοµοθεσία.

3. Αποτεφρωτήρια και κοιµητήρια ζώων ιδρύονται και λειτουρ-
γούν από οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης και συνδέσµους
αυτών, καθώς και από φυσικά πρόσωπα, τα οποία πληρούν τις
απαιτήσεις περιβαλλοντικής αδειοδότησης σύµφωνα µε τον ν.
4014/2011 (Α’ 209). Οι οργανισµοί τοπικής αυτοδιοίκησης µπο-
ρούν, επίσης, να συµβάλλονται µε ιδιωτικά αποτεφρωτήρια και
κοιµητήρια ζώων σύµφωνα µε τον ν. 4412/2016 (Α’ 147).

4. Οι οργανισµοί τοπικής αυτοδιοίκησης και οι σύνδεσµοι
αυτών συνεργάζονται µε τα καταφύγια αδέσποτων ζώων για τη
διαχείριση των νεκρών ζώων του καταφυγίου.»

Άρθρο 45 
Παράταση προθεσµίας συµµόρφωσης λειτουργούντων κατα-

φυγίων ζώων συντροφιάς µε τις προδιαγραφές του ν.
4830/2021 - Τροποποίηση παρ. 6 άρθρου 46 

ν. 4830/2021

Στο πρώτο και τρίτο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 46 του ν.
4830/2021 (Α’ 169), περί λειτουργούντων καταφυγίων, η ηµερο-
µηνία «30.9.2023» αντικαθίσταται µε την ηµεροµηνία «31.5.2024»
και η παρ. 6 του άρθρου 46 διαµορφώνεται ως εξής:

«6. Λειτουργούντα κατά τη 18η.9.2021 καταφύγια υποχρεού-
νται να συµµορφωθούν µε τις προδιαγραφές των άρθρων 28 και
29 έως τις 31.5.2024. Αποφάσεις σφράγισης καταφυγίων ανα-
στέλλονται µέχρι την ανωτέρω ηµεροµηνία, εκτός αν διαπιστωθεί
από έκθεση των αρµοδίων οργάνων ότι απειλείται η ζωή των φι-
λοξενούµενων ζώων. Καταφύγια που έχουν αδειοδοτηθεί µέχρι
την 18η.9.2021, υποχρεούνται να συµµορφωθούν προς τις υπο-
χρεώσεις των άρθρων 28 και 29 έως τις 31.5.2024.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ ΚΑΙ ΑΝΑΒΑΘΜΙΣΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥΝΤΩΝ ΧΕΡ-

ΣΑΙΩΝ ΣΥΝΟΡΙΑΚΩΝ ΣΤΑΘΜΩΝ 

Άρθρο 46
Αρµοδιότητα συντήρησης και κατασκευής οδικού 

δικτύου σε χώρους χερσαίων συνοριακών σταθµών

1. Αρµόδια για την κατασκευή, τη συντήρηση και τον εκχιονι-
σµό του οδικού δικτύου, καθώς και των παράπλευρων δρόµων
αυτού, που εξυπηρετούν χερσαίους συνοριακούς σταθµούς, σε
απόσταση διακοσίων (200) µέτρων από τον κάθε συνοριακό
σταθµό και µέχρι το φυσικό όριο της Επικράτειας ορίζεται η οι-
κεία περιφέρεια. 

2. Εξαιρούνται από την παρ. 1 τµήµατα του οδικού δικτύου που
έχουν παραχωρηθεί δυνάµει σχετικής σύµβασης.

Άρθρο 47
Χρηµατοδότηση έργων κατασκευής και αναβάθµισης χερ-

σαίων συνοριακών σταθµών

Έργα χωροθέτησης, εγκατάστασης και κατασκευής νέων
σταθµών, συντήρησης και αναβάθµισης λειτουργούντων χερ-
σαίων συνοριακών σταθµών, καθώς και κατασκευής και συντή-
ρησης του οδικού δικτύου του άρθρου 46 του παρόντος, δύναται
να χρηµατοδοτούνται από τα ειδικά αναπτυξιακά προγράµµατα
των άρθρων 69 έως και 71 του ν. 4509/2017 (Α’ 201), καθώς και
από πιστώσεις του Υπουργείου Εσωτερικών. Για αυτά τα έργα,
δικαιούχος µπορεί να είναι το Υπουργείο Εσωτερικών, η οικεία
αποκεντρωµένη διοίκηση και η οικεία περιφέρεια, οι οποίοι δύ-
νανται να συνάπτουν για τον σκοπό αυτόν προγραµµατικές συµ-
βάσεις µε φορείς της Γενικής Κυβέρνησης της περ. β’ της παρ.
1 του άρθρου 14 του ν. 4270/214 (Α’ 143). 
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Άρθρο 48
Απαλλαγή τελών για τις µεταβιβάσεις εκτάσεων 

για εγκαταστάσεις συνοριακών σταθµών 

1. Με κοινή απόφαση των αρµοδίων οργάνων των Υπουργείων
Εσωτερικών, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και του κατά
περίπτωση αρµόδιου Υπουργείου δύναται να παραχωρούνται στο
Υπουργείο Εσωτερικών κατά κυριότητα ή χρήση άνευ ανταλλά-
γµατος εκτάσεις ιδιοκτησίας φορέων της παρ. 1 του άρθρου 14
του             ν. 4270/2014 (Α’ 143) ή της Εταιρείας Ακινήτων Δηµο-
σίου (ΕΤΑΔ) Α.Ε., για την εγκατάσταση και λειτουργία συνορια-
κών σταθµών, των συνοδών χώρων αυτών ή λοιπών βοηθητικών
χώρων.

2. Οι εδαφικές εκτάσεις, που παραχωρούνται κατά κυριότητα
ή χρήση στο Υπουργείο Εσωτερικών για τη δηµιουργία κτιριακών
εγκαταστάσεων των συνοριακών σταθµών, των συνοδών χώρων
αυτών ή λοιπών βοηθητικών χώρων, µεταγράφονται ατελώς στα
οικεία βιβλία µεταγραφών των αρµόδιων Υποθηκοφυλακείων ή
Κτηµατολογικών Γραφείων και κάθε σχετική πράξη απαλλάσσε-
ται από κάθε φόρο µεταβίβασης ακινήτου, τέλος χαρτοσήµου ή
άλλο φόρο ή τέλος ή δικαίωµα, πάγιο και αναλογικό, υπέρ Δηµο-
σίου, υποθηκοφυλάκων και οιουδήποτε τρίτου. Για τους σκοπούς
της περιέλευσης στο Υπουργείο Εσωτερικών της κυριότητας ή
χρήσης των χώρων του πρώτου εδαφίου, τα κατά τόπους αρµό-
δια Υποθηκοφυλακεία και Κτηµατολογικά Γραφεία χορηγούν ατε-
λώς πιστοποιητικά, αντίγραφα, διαγράµµατα και αποσπάσµατα
από τα κτηµατολογικά φύλλα, από τα διαγράµµατα και γενικώς
από κάθε τηρούµενο κτηµατολογικό στοιχείο, καθώς και από
κάθε άλλο τηρούµενο αρχείο.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 49
Δυνατότητα δηµάρχου ή περιφερειάρχη που 

παραιτήθηκε να καταλάβει τη θέση δηµοτικού 
ή περιφερειακού συµβούλου που θα εκλεγεί νέος 

δήµαρχος ή νέος περιφερειάρχης - Τροποποίηση παρ. 1 άρ-
θρου 39 και παρ. 1 άρθρου 67 ν. 4804/2021

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 39 του ν. 4804/2021 (Α’ 90) επέρχο-
νται οι εξής αλλαγές: α) στο πρώτο εδάφιο οι λέξεις «συντονιστή»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «Γραµµατέα», β) προστίθεται δεύ-
τερο εδάφιο και η παρ. 1 του άρθρου 39 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Η παραίτηση του δηµάρχου υποβάλλεται εγγράφως στον
Γραµµατέα της οικείας αποκεντρωµένης διοίκησης και καθίστα-
ται αυτοδικαίως οριστική την εποµένη της κατάθεσης της δήλω-
σης στο πρωτόκολλο του Γραµµατέα της οικείας αποκεντρω-
µένης διοίκησης. Ο δήµαρχος που παραιτήθηκε, δύναται να κα-
ταλάβει τη θέση δηµοτικού συµβούλου που θα εκλεγεί νέος δή-
µαρχος, µε σχετική αναφορά του στη δήλωση παραίτησης και
στην περίπτωση αυτή θεωρείται ότι είναι ο πρώτος σε σταυρούς
προτίµησης δηµοτικός σύµβουλος.»

2. Στην παρ. 1 του άρθρου 67 του ν. 4804/2021 επέρχονται οι
εξής αλλαγές: α) στο πρώτο εδάφιο η λέξη «συντονιστή» αντικα-
θίσταται από τη λέξη «Γραµµατέα», β) προστίθεται δεύτερο εδά-
φιο και η παρ. 1 του άρθρου 67 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Η παραίτηση του περιφερειάρχη υποβάλλεται εγγράφως
στον Γραµµατέα της οικείας αποκεντρωµένης διοίκησης και κα-
θίσταται αυτοδικαίως οριστική την εποµένη της κατάθεσης της
δήλωσης στο πρωτόκολλο του Γραµµατέα της οικείας αποκε-
ντρωµένης διοίκησης. Ο περιφερειάρχης που παραιτήθηκε, δύ-
ναται να καταλάβει τη θέση περιφερειακού συµβούλου που θα
εκλεγεί νέος περιφερειάρχης, µε σχετική αναφορά του στη δή-
λωση παραίτησης και στην περίπτωση αυτή θεωρείται ότι είναι ο
πρώτος σε σταυρούς προτίµησης περιφερειακός σύµβουλος στη
µεγαλύτερη εκλογική περιφέρεια.»

Άρθρο 50

Χορήγηση προκαταβολής στους δικαιούχους 
ενταγµένης πράξης για την αποκατάσταση ζηµιών 

σε περιοχές που έχουν κηρυχθεί σε κατάσταση 
έκτακτης ανάγκης

Στις περιοχές που έχουν κηρυχθεί σε κατάσταση έκτακτης
ανάγκης πολιτικής προστασίας, σύµφωνα µε το άρθρο 25 του ν.
4662/2020 (Α’27), δύναται να χορηγείται µε απόφαση του Γενικού
Διευθυντή Οικονοµικών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και Αναπτυξιακής
Πολιτικής του Υπουργείου Εσωτερικών, προκαταβολή ύψους έως
πενήντα τοις εκατό (50%) του συνολικού ποσού ένταξης στους
δικαιούχους ενταγµένων πράξεων στο Τοµεακό Πρόγραµµα Ανά-
πτυξης του Υπουργείου Εσωτερικών στον Άξονα Προτεραι-
ότητας «Πρόληψη & διαχείριση κινδύνων» για την πραγµατο-
ποίηση επειγουσών πληρωµών για την αποκατάσταση ζηµιών. Το
ποσό της χορηγηθείσας προκαταβολής συµψηφίζεται κατά την
εκκαθάριση της πληρωµής του ενταγµένου έργου. 

Άρθρο 51
Μεταφορά µαθητών µε µισθωµένα οχήµατα των Ο.Τ.Α. β’

βαθµού σε περίπτωση άγονης διαγωνιστικής 
διαδικασίας ή διαδικασίας διαπραγµάτευσης

1. Ειδικώς για το διδακτικό έτος 2023-2024 και σε περίπτωση
που οι διαδικασίες διαγωνισµού ή διαπραγµάτευσης δυνάµει του
άρθρου 391 του ν. 4957/2022 (Α’ 141) έχουν καταστεί άγονες, οι
Ο.Τ.Α. β’ βαθµού δύνανται να προβαίνουν στη µίσθωση οχηµά-
των, συµπεριλαµβανοµένης και της δυνατότητας χρηµατοδοτι-
κής µίσθωσης (leasing). Για τη µίσθωση του πρώτου εδαφίου
εφαρµόζεται η περ. γ’ της παρ. 2 του άρθρου 32 του  ν.
4412/2016 (Α’ 147). Για τον σκοπό αυτόν προσλαµβάνονται, µε
απόφαση του αρµοδίου για την πρόσληψη οργάνου, κατά παρέκ-
κλιση του άρθρου 51 του ν. 4622/2019 (Α’ 133), περί προγραµ-
µατισµού προσλήψεων, καθώς και των κριτηρίων και της διαδι-
κασίας των άρθρων 38 έως και 42 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), οδηγοί
που διαθέτουν άδεια οδήγησης της αντίστοιχης επαγγελµατικής
κατηγορίας και συνοδοί µε σχέση εργασίας Ιδιωτικού Δικαίου
Ορισµένου Χρόνου. 

2. Η διάρκεια της απασχόλησης δεν δύναται να υπερβαίνει τη
διάρκεια του διδακτικού έτους 2023-2024, εφαρµοζοµένου ανα-
λόγως ως προς τα λοιπά ζητήµατα του άρθρου 36 του ν.
4765/2021. Οι συµβάσεις της παρ. 1 δεν ανανεώνονται, παρατεί-
νονται ή µετατρέπονται σε αορίστου χρόνου. 

3. Στις συµβάσεις του παρόντος δεν εφαρµόζονται οι περιορι-
σµοί του άρθρου 17 του ν. 3870/2010 (Α’ 138), περί ρύθµισης
προσλήψεων και υπηρεσιακών µεταβολών.

4. Το Ανώτατο Συµβούλιο Επιλογής Προσωπικού ελέγχει τη
συνδροµή των προϋποθέσεων πρόσληψης προσωπικού και τή-
ρησης του παρόντος. 

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 52
Εξουσιοδοτικές διατάξεις 

1. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, ύστερα από αί-
τηση του οικείου δηµοτικού συµβουλίου που υποβάλλεται έως
την 15η.11.2023 και συνοδεύεται από τεκµηριωµένη αιτιολόγηση
µε ποιοτικά και ποσοτικά στοιχεία, δύναται να εξαιρεθούν από
την κατάργηση των άρθρων 27 και 29 νοµικά πρόσωπα, των
οποίων η δραστηριότητα από πλευράς εξειδικευµένου αντικειµέ-
νου, απόδοσης έργου και ευρύτερης αναγνώρισης δικαιολογεί
την ανωτέρω εξαίρεση.

2. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών καθορίζονται οι δα-
πάνες που καλύπτονται από την πάγια προκαταβολή της παρ. 3
του άρθρου 28, το ύψος αυτής και ρυθµίζεται κάθε ζήτηµα οικο-
νοµικής διαχείρισης που κρίνεται αναγκαίο για τη στήριξη της
λειτουργίας των σχολικών µονάδων.

3. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών ρυθµίζονται θέ-
µατα σχετικά µε τη λειτουργία και την οικονοµική διαχείριση των
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σχολικών επιτροπών που διατηρούνται σύµφωνα µε την παρ. 5
του άρθρου 28, καθώς και κάθε αναγκαίο ζήτηµα για την εφαρ-
µογή της.

4. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, η οποία εκδίδεται
ύστερα από γνώµη της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδας και
της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδας, εξειδικεύονται το περιεχό-
µενο, η συχνότητα και ο χρόνος έναρξης υποβολής των στοι-
χείων του άρθρου 33. Με την ίδια ή όµοια απόφαση καθορίζονται
oι δείκτες µέτρησης και αξιολόγησης επιδόσεων, που βασίζονται
α) στα στοιχεία της απόφασης του πρώτου εδαφίου και β) στα
δεδοµένα του Κόµβου Διαλειτουργικότητας οικονοµικών στοι-
χείων της τοπικής αυτοδιοίκησης που τηρείται στο Υπουργείο
Εσωτερικών κατ’ εφαρµογή του άρθρου 41 του ν. 4483/2017 (Α’
107). Με την ίδια απόφαση ρυθµίζεται κάθε απαραίτητο ζήτηµα
που αφορά στον υπολογισµό και στη δηµοσιοποίησή τους. 

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης ρυθµίζονται ο τρόπος λειτουργίας του κόµ-
βου δεδοµένων του άρθρου 33, ο τρόπος αποστολής των
στοιχείων από τους υπόχρεους, ο τρόπος διάθεσης δεδοµένων,
και δύναται να καθορίζονται τα ειδικότερα ζητήµατα σχετικά µε
τη λειτουργία της ηλεκτρονικής εφαρµογής του άρθρου 33, η εί-
σοδος των χρηστών, οι απαιτούµενες διαλειτουργικότητες µε
άλλα πληροφοριακά συστήµατα ή µητρώα του δηµοσίου τοµέα,
τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για την ασφάλεια της επεξερ-
γασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και κάθε άλλο
θέµα σχετικό µε την εφαρµογή του άρθρου 33.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφο-
ρών και Εσωτερικών καθορίζονται το οδικό δίκτυο που εµπίπτει
στο πεδίο εφαρµογής του άρθρου 41 και ο αριθµός των χιλιοµέ-
τρων του οδικού δικτύου ανά δήµο. 

7. Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών, η οποία εκδίδεται
ύστερα από γνώµη της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλάδας και
της Ένωσης Περιφερειών Ελλάδας, καθορίζεται το ετήσιο κό-
στος συντήρησης του οδικού δικτύου του άρθρου 41 ανά χιλιό-
µετρο οδικού δικτύου.  

Άρθρο 53
Καταργούµενες διατάξεις

1. Από την 1η.1.2024, ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του Μέρους
Β’, καταργούνται: 

α. Τα άρθρα 62 περί σύστασης και λειτουργίας της εκτελεστι-
κής επιτροπής του δήµου, 76 περί δηµοτικής επιτροπής διαβού-
λευσης, 166 περί παραίτησης του προεδρείου του περιφερειακού
συµβουλίου, 173 περί συγκρότησης της εκτελεστικής επιτροπής
της περιφέρειας, 178 περί περιφερειακής επιτροπής διαβούλευ-
σης, η παρ. 7 του άρθρου 66 περί σύµπραξης δηµοτικών παρα-
τάξεων, οι παρ. 12 και 13 του άρθρου 168 περί λειτουργίας
περιφερειακού συµβουλίου, οι περ. α’, β’, γ’, θ’ και ι’ του άρθρου
63 περί αρµοδιοτήτων εκτελεστικής επιτροπής, καθώς και οι περ.
στ’, ια’ και ιβ’ του άρθρου 174 περί αρµοδιοτήτων εκτελεστικής
επιτροπής του       ν. 3852/2010 (Α’ 87). 

β. Η παρ. 1 του άρθρου 6 περί ορισµού µελών διοίκησης νοµι-
κών προσώπων δήµων και περιφερειών και το άρθρο 11, περί ορι-
σµού φόρων, τελών δικαιωµάτων και εισφορών του ν. 4623/2019
(Α’ 134), 

γ. Κάθε γενική ή ειδική διάταξη που αντίκειται στις διατάξεις
του Μέρους Β’.

2. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, καταργούνται: 
α. το άρθρο 6 του ν. 4674/2020 (Α’ 53) περί µητρώου δεδοµέ-

νων τοπικής αυτοδιοίκησης, και
β. το άρθρο 50 του ν. 5027/2023 (Α’48) περί οµοίων και οµοει-

δών δαπανών.

ΜΕΡΟΣ Ζ’ 
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ 

Άρθρο 54
Έναρξη ισχύος

1. Υπό την επιφύλαξη των παρ. 2, 3 και 4 η έναρξη ισχύος του
παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως.

2. Η ισχύς του Μέρους Β’ αρχίζει την 1η.1.2024.
3. Η ισχύς του άρθρου 34 αρχίζει τη 14η.12.2022.
4. Η ισχύς του άρθρου 50 αρχίζει τη 15η.9.2023.  

Αθήνα,                              2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ           2. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

4. ΥΓΕΙΑΣ 5. ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΚΑΙ
ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

6. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

7. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 8. ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

9. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

10. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ 11. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

12. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

13. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ ΚΑΙ 14. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ ΚΡΙΣΗΣ
ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

15. ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ             17. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ                              ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ                 ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ»
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.55’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 4 Οκτωβρίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επίκαι-
ρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση
της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19, την ενίσχυση της προ-
στασίας της δηµόσιας υγείας και των υπηρεσιών υγείας, το ηλε-
κτρονικό σύστηµα παρακολούθησης της διακίνησης φαρµάκων,
την Ενιαία Λίστα Χειρουργείων και άλλες επείγουσες διατάξεις»,
σύµφωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που σας έχει
διανεµηθεί.

3938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                    ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


